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Το ζήτημα δεν ήταν ψηλά στην ατζέντα
Η ιστορικός Τζοάνα Μπερκ μιλάει στην «Κ» για το νέο της βι-
βλίο, που εξετάζει το ζήτημα της σεξουαλικής βίας. «Οταν υ-
πάρχουν ανισότητες σε θέματα εξουσίας, τότε αυξάνεται ο α-
ριθμός των κακοποιήσεων και, όπως γνωρίζετε, υπάρχουν με-
γάλες ανισότητες μεταξύ ανδρών και γυναικών». Ζωή, σελ. 1

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΕΠΕΤΕΙΟΣ

Δώρος Λοΐζου
ο ελεύθερος

Πέρασαν 77 χρόνια από τη γέν-
νηση του Δώρου και 47 από τη
δολοφονία του και ακόμα φω-
νάζουμε για ελευθερία, για
ψωμί και γράφει η ποιήτρια
Κλεοπάτρα Μαρκίδου στο πρό-
σφατο βιβλίο της Δώρος
Λοΐζου. Ζωή, σελ. 3

Τέρμα στον φόβο
Οι καταγγελίες για σεξουαλική παρενό-
χληση αρχίζουν και στην Κύπρο να πλη-
θαίνουν. Παγιωμένες στρεβλές αντιλήψεις
και έλλειψη επαρκούς παιδείας, καθώς
και η καθυστέρηση στην απονομή δικαι-
οσύνης, ο φόβος για κοινωνικό στιγματισμό
και επαγγελματικό αποκλεισμό είναι με-
ρικοί από τους παράγοντες που αφήνουν
το φαινόμενο να υφέρπει στους εργασια-
κούς χώρους και να αφήνει στο τέλος της
ημέρας βαθιά τραυματισμένα τα θύματα
και αλώβητους τους θύτες, και όπου θύ-
ματα βλέπε κυρίως γυναίκες. Ο Κώδικας
Πρακτικής για την Πρόληψη και την Α-
ντιμετώπιση της σεξουαλικής παρενό-
χλησης και της παρενόχλησης στη Δη-
μόσια Υπηρεσία έχει καταστεί δεσμευτικός.
Μία πρώτη σπουδαία κίνηση είναι η ει-
σαγωγή του μαθήματος σεξουαλικής δια-
παιδαγώγησης στα σχολεία. Ας κτίσουμε
εκ βάθρων μια υγιή κοινωνία.

ΕΚΘΕΣΗ

Φεστιβάλ τέχνης 
Trento Art Festival

Ο εικαστικός Βασίλης Βασιλειά-
δης μίλησε στην «Κ» για τη συμ-
μετοχή του στο διαδικτυακό φε-
στιβάλ Trento Art Festival. Ο
χρόνος και χώρος είναι δύο έν-
νοιες όπου πολλοί καλλιτέχνες
επιλέγουν να ερμηνεύουν μέσα
από τα έργα τους. Ζωή, σελ. 5

REMEDOL FC
Παρακεταμόλη 

Άμεση 
Αναλγητική & 
Αντιπυρετική Δράση  
Ανακουφίζει 
από τον Πόνο & τον Πυρετό!

• Συμβουλευτείτε τον γιατρό  ή τον 
φαρμακοποιό σας.

• Δεν είναι απαραίτητη η συνταγή 
γιατρού. 

• Για περισσότερες πληροφορίες, 
παρακαλώ  ανατρέξτε στο φύλλο 
Οδηγιών Χρήσης του προϊόντος. 
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ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ

Ξεκινάει η σύνταξη
της ενδιάμεσης
αναφοράς  
Στις αρχές του επόμενου μήνα αναμέ-
νεται να έχει ολοκληρωθεί η σύνταξη
του ενδιάμεσου πορίσματος της Ερευ-
νητικής Επιτροπής για τις κατ’ εξαίρεση
πολιτογραφήσεις αλλοδαπών επενδυ-
τών και επιχειρηματιών, που θα παρα-
δοθεί στον γενικό εισαγγελέα της Δη-
μοκρατίας Γιώργο Σαββίδη. Το ζητού-
μενο είναι αν στο πόρισμα θα σημειώ-
νονται με οποιονδήποτε τρόπο πολιτι-
κές ευθύνες. Με βάση τις πρώτες εκτι-
μήσεις έχουν εντοπιστεί διοικητικές
και πειθαρχικές ευθύνες. Σελ. 8

ΠΑΡΕΝΟΧΛΗΣΗ

Γυναίκες εργαζόμενες
μένουν απροστάτευτες
Ο Κώδικας Πρακτικής για την Πρόλη-
ψη και την Αντιμετώπιση της σεξουα-
λικής παρενόχλησης έχει καταστεί δε-
σμευτικός σε όλη τη δημόσια υπηρε-
σία. Σύμφωνα με τη λειτουργό της ΠΑ-
ΣΥΔΥ Στάλω Μιχαήλ, η υιοθέτησή του
είναι ένα πολύ θετικό βήμα. Σελ. 15

ΕΛΛΑΔΑ

Σταδιακή επιστροφή
στην κανονικότητα
Ο στόχος της ελληνικής κυβέρνησης
είναι να μην ξανακλείσει η οικονομι-
κή και κοινωνική ζωή της χώρας και
να αρχίσει να επιστρέφει στην κανο-
νικότητα. Τα βήματα που μελετιού-
νται είναι πολύ προσεκτικά ώστε να
μην υπάρξει πισωγύρισμα. Σελ. 19

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ

Το μαζί τα φάγαμε
ξεπλένει τους ενόχους
Τα πλείστα στελέχη στο ΑΚΕΛ προ-
ερχόμαστε από τον λαό και αυτόν υ-
πηρετούμε, βάσει αυστηρού κώδικα,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
Χρίστος Χριστοφίδης, απαντώντας
για την εμπλοκή ΑΚΕΛικών στελεχών
σε θέματα διαπλοκής. Σελ. 10

Την άποψη πως το πιστοποιητικό εμβολιασμού
θα είναι μονόδρομος για τους ταξιδιώτες εκ-
φράζει σε αποκλειστική συνέντευξή του στην
«Κ» ο ειδικός σύμβουλος της προέδρου της
Κομισιόν Ούρσουλα Φον ντερ Λάιεν, Πίτερ
Πιότ. Όπως σημειώνει, η κατάσταση θα είναι
καλύτερη το καλοκαίρι αλλά δεν θα έχουμε

επιστρέψει ακόμη στην κανονικότητα. Υπο-
στηρίζει, μάλιστα, πως οι κοινωνίες θα μάθουν
να ζουν με τον Covid, όπως ζουν σήμερα με
τη γρίπη. «Με μαζικούς εμβολιασμούς», όπως
σημειώνει, «θα είμαστε ως επί το πλείστον
ασφαλείς, όμως θα υπάρχουν περιοδικές ε-
ξάρσεις λόγω νέων μεταλλάξεων ή επειδή

δεν θα εμβολιαστεί όλος ο πληθυσμός». Μέχρι
το τέλος του χρόνου μπορούμε, σύμφωνα με
ένα σενάριο, να έχουμε δεύτερη γενιά εμβολίων
που να είναι πλήρως αποτελεσματικά απέναντι
στις μεταλλάξεις, ενώ καθησυχάζει πως το
δεύτερο τρίμηνο του 2021 θα έχουμε πολύ
περισσότερα εμβόλια στη διάθεσή μας. Ο κα-

θηγητής Πίτερ Πιότ εξαίρει τους χειρισμούς
της Κύπρου καθώς, όπως λέει, εφάρμοσε με-
ρικές από τις καλύτερες και πιο αποτελεσμα-
τικές στρατηγικές ελέγχων και ιχνηλάτησης
(testing and tracing). Σημειώνει τι πήγε λάθος
στον χειρισμό της πανδημίας και ποια μαθή-
ματα πήρε η Ε.Ε. Σελ. 4

Μονόδρομος το πιστοποιητικό εμβολιασμού
Ο Πίτερ Πιότ, ειδικός σύμβουλος της προέδρου της Κομισιόν, μιλάει στην «Κ» για την επόμενη μέρα της πανδημίας 

ΠΡΟΕΚΛΟΓΙΚΟΣ

Από την τηλεόραση
στο πληκτρολόγιο 
Τη δεκαετία του ’80, ο προεκλογικός διεξα-
γόταν στους δρόμους, από τη δεκαετία του
’90 και μετά, ο προεκλογικός μεταφέρθηκε
κυρίως στη μικρή οθόνη. Σήμερα ο προε-
κλογικός περιορίζεται στο πληκτρολόγιο,
τα χειροκροτήματα μετατρέπονται σε like,
ενώ οι χειραψίες σε αιτήματα φιλίας και
follow. Σελ. 18

Δέκα χρόνια μετά, το γκάζι δεν έλυσε το
Κυπριακό. Αίγυπτος και Ισραήλ προχωρούν
μαζί, ενώ η Τουρκία καραδοκεί. Σελ. 7

ΗΠΑ

Ζητούν κίνητρα
για Τουρκία
από την Ευρώπη
«Κίνητρα» προς την Τουρκία, περιλαμβανο-
μένης και της προώθησης της ενταξιακής
της πορείας, ζήτησε ο νέος ΥΠΕΞ των ΗΠΑ,
Άντονι Μπλίνκεν, από την Ε.Ε., στο πλαίσιο
τηλεδιάσκεψης με τους υπουργούς Εξωτε-
ρικών των «27». Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
σημείωσε πως μια ανταποδοτική κίνηση εκ
μέρους της Τουρκίας θα έπρεπε να είναι η
λύση του Κυπριακού. Σελ. 6

Αναβάθμιση
σχέσεων με ΗΠΑ
Κλειδί οι βιομηχανικές βάσεις 

Σε εξέλιξη βρίσκεται ένα μεγάλο παιχνίδι,
που συνδυάζει τις περιφερειακές διπλω-
ματικές κινήσεις, την προσπάθεια της
Αθήνας να ενισχύσει το οπλοστάσιό της
και τη συζήτηση για δημιουργία βιομη-
χανικών υποδομών. Παράλληλα με τις
αυξημένες ασκήσεις, Αθήνα και Ουάσι-
γκτον βρίσκονται σε προχωρημένες συ-
ζητήσεις για την ανανέωση της Συμφω-
νίας Αμοιβαίας Αμυντικής Συνεργασίας-
MDCA Αθήνας – Ουάσιγκτον. Σελ. 20

Κυρώσεις από Ε.Ε.
σε τέσσερις Ρώσους
Τυπικό προϊόν συμβιβασμού

Τηρώντας λεπτές ισορροπίες μεταξύ Γερ-
μανίας, Πολωνίας και χωρών της Βαλτι-
κής, οι 27 υπουργοί Εξωτερικών της Ε.Ε.
συμφώνησαν αυτήν την εβδομάδα να
επιβάλουν μάλλον συμβολικές κυρώσεις
εναντίον της Ρωσίας, στοχεύοντας μόλις
σε τέσσερις Ρώσους αξιωματούχους. Ε-
πιβλήθηκαν ταξιδιωτικές απαγορεύσεις
και «πάγωμα» περιουσιακών στοιχείων
ως απάντηση των Βρυξελλών στη φυ-
λάκιση του Αλεξέι Ναβάλνι. Σελ. 20

Νέα Mall, ανακαινίσεις και
επεκτάσεις έρχονται το 2021
Η πανδημία καθυστέρησε την ολοκλήρωση των έργων
Σε εξέλιξη βρίσκονται οι εργασίες για
τη δημιουργία, την ανακαίνιση και την
επέκταση εμπορικών κέντρων. Οι ερ-
γασίες είχαν καθυστερήσει λόγω της
πανδημίας. Οι εργασίες για την ανα-
καίνιση του MallofEngomiπροχωρούν
κανονικά και αναμένεται να είναι έτοιμο
τέλη Απριλίου του 2021. Το Neo Plaza
που θα λειτουργούσε τον Νοέμβριο
του 2020, αναμένεται να επαναλει-

τουργήσει τον Ιούνιο. Το νέο χρονο-
διάγραμμα για το Metropolis Mall στη
Λάρνακα είναι ο Μάιος του 2021. Σύ-
ντομα αναμένεται και η έναρξη των
εργασιών για επέκταση του MY Mall
Limassol. Η επαναδραστηριοποίηση
των Mall αποτελεί ένδειξη ότι η αγορά
αρχίζει να βρίσκει τον κανονικό της
ρυθμό μετά το κτύπημα που δέχθηκε
από την πανδημία. Οικονομική, σελ. 5

Πριν καλά-καλά συμπληρωθεί ένας μήνας από την ημέρα που η ολυμπιονίκης Σοφία Μπεκατώρου αποκάλυψε ότι κακοποιήθηκε σεξουαλικά πριν από χρόνια από παράγοντα της Ομο-
σπονδίας Ιστιοπλοΐας και η Εισαγγελία έχει γίνει αποδέκτρια σειράς καταγγελιών, που έχουν οδηγήσει ήδη στη φυλακή τον Δημήτρη Λιγνάδη κι έναν ακόμη άνδρα από τη Σάμο με την
κατηγορία του βιασμού. Το επόμενο διάστημα αναμένεται να πέσει φως και σε άλλες υποθέσεις στον χώρο του θεάτρου. Πολλά θύματα, γυναίκες και άνδρες, πλέον μιλούν. Αμεση
προτεραιότητα έχει δοθεί σε υπόθεση καταγγελίας βιασμού, που στρέφεται κατά προσώπου που έχει λάβει μέρος σε πολλές ελληνικές τηλεοπτικές σειρές. Σελ. 21

Παίρνει φωτιά το ελληνικό #ΜeΤoo

EP
A

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, Κυριακή 28 Φεβρουαρίου 2021 • Eτος 12ο • Aρ. φύλλου 650

<<<<<<<

Στο μέλλον θα είναι
απαραίτητα για

τα διεθνή ταξίδια.
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΣ: Κατά πληροφορίας εκ Μαδρίτης, ο εκεί Ιταλός πρέ-
σβυς ενεφάνισε σήμερον εις την ισπανικήν Κυβέρνησιν τον λογαρια-
σμόν των δαπανών εις τας οποίας υπεβλήθη η Ιταλία προς υποστήρι-
ξιν του κινήματος του Στρατηγού Φράνκο. Η Ιταλία ζητεί από την Κυ-
βέρνησιν της Μαδρίτης την καταβολήν 61 εκατομμυρίων λιρών Αγ-

γλίας εις 24 ετησίας δό-
σεις έναντι των 83 εκα-
τομμυρίων λιρών τα
οποία η Ρώμη διατείνε-
ται ότι εδαπάνησε προς
υποστήριξιν του εθνικι-
στικού κινήματος. Συγ-
κατατίθεται δηλαδή εις
έκπτωσιν 18 εκατομμυ-
ρίων λιρών τα οποία η

ιταλική Κυβέρνησις θα ήτο διατεθειμένη να διαγράψη έναντι ωρισμέ-
νων ανταλλαγμάτων. Το πρακτορείον Στέφανι μεταδίδον την είδησιν
επεξηγεί ότι ο λογαριασμός περιλαμβάνει την αξίαν χιλιάδων τηλεβό-
λων και εκατοντάδων αεροπλάνων ως και πολλών υποβρυχίων [φωτ.
Ιταλοί εθελοντές στον ισπανικό εμφύλιο].

ΑΠΕΡΑΝΤΟ ΕΡΓΟΣΤΑΣΙΟ: Ηρχισα –λέγει ο κ. Φαρ– το ταξίδιον αυτό σι-
δηροδρομικώς και επ’ αυτοκινήτου, διανύσας περί τα 400 μίλλια από
του Μαίην μέχρι της Φλώριδος και παρέμεινα επ’ αρκετόν εις έκαστον
βιομηχανικόν κέντρον. Πανταχού νέα εργοστάσια υπέρ της Μ. Βρε-
ταννίας. Ναυπηγούν εμπορικά σκάφη, κατασκευάζουν βομβαρδιστικά
περιπολικά αεροπλάνα, σκάφη εναντίον των υποβρυχίων, βομβαρδι-
στικά κατά των υποβρυχιακών βάσεων, τορπίλλας διά τον αγγλικόν
στόλον, βόμβας βυθού και ασχολούνται με την βιομηχανοποίησιν δια-
φόρων ειδών τροφίμων.

ΕΙΣΦΟΡΕΣ: Εξ εισφορών Αμερικανών και Ελλήνων φοιτητών του Πα-
νεπιστημίου «Κουλούμπια», ως και άλλων Πανεπιστημίων κυρίως δε
φοιτητών του Καναδά, ηγοράσθησαν δύο νοσοκομειακά αυτοκίνητα
άτινα παρεδόθησαν εις τον πρόεδρον της επιτροπής «Ελληνικής πολε-
μικής βοηθείας» κ. Σπ. Σκούραν, κατά οργανωθείσαν σεμνήν εορτήν
εις τον περίβολον του Πανεπιστημίου «Κουλούμπια», παρουσία του
αρχιεπισκόπου κ. Αθηναγόρα και πολλών καθηγητών και φοιτητών.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
28.2.1941

Κυριακή 28 Φεβρουαρίου 2021

1 Στα ρίσκα. Οκ να μην κλείσουμε
τη Λεμεσό, γιατί οι «επαναστά-

τες» θα εξεγερθούν. Αλλά να ανοί-
γουμε τα σχολεία με 200 κρούσμα-
τα, έχει τα ρίσκα του κ. υπουργέ
μου. 

2 Στο πνεύμα. Ό,τι και να συμβεί
πλέον όμως στην πανδημία, ο

Λεόντιος δεν θα φταίει σε τίποτα.
Ως γνωστόν έχει βγάλει την ουρά
του απέξω και κάνει δικές του
έρευνες. Αυτό που θα φταίει για
πάντα είναι που μας φόρτωσε την
ακατανόητη μάσκα, όταν περπατά-
με μόνοι στο πεζοδρόμιο. Λες και
θα μας χέσει τον ιό το πουλί που πε-
τά από πάνω μας. 

3 Στην έρευνα. Λεόντιε, θα ήθελα
να σε ρωτήσω ταπεινά: Ενημέ-

ρωσες για τα ευρήματα της έρευνάς
σου το υπουργείο Υγείας πριν τα δη-
μοσιοποιήσεις; Επίσης, έχεις πρω-
τόκολλο GDPR για να τη διεξάγεις;
Από τακτ ρωτώ Λεόντιε. 

4 Στην πρόοδο. Το γεγονός πως
ιερωμένοι κάνουν κηρύγματα

προτρέποντας τους πιστούς να μη
βάλουν το εμβόλιο, δείχνει και τους
λόγους που ο εμβολιασμός άνω των
80 σκάλωσε στο 60%. Κάποιος να
τους μαζέψει. Έστω και με κλούβα. 

5 Στα προφανή. Η στήλη κατανοεί
τις αντιδράσεις για το τραγούδι

της Κύπρου για τη Γιουροβίζιον το
οποίο καταγράφει ουσιαστικά την
κατάσταση στην ιεραρχία. Τα εν οί-
κω μη εν δήμω. 

6 Στην πιστοποίηση. Με αγωνία
αναμένουμε τη λειτουργία του

«υγειονομικού διαβατηρίου». Αυτό
θα λύσει πολλά προβλήματα. Ειδικά
αν εφαρμοστεί και για ψυχικές
ασθένειες. Έμμεσο κέρφιου. 

7 Στην έξοδο κινδύνου. Με λίγα
λόγια ο Λιγνάδης έκανε τον Κι-

μούλη να φαίνεται «καλλιτέχνης»
και τον Φιλιππίδη «αρσενικό». Πάν-
τα υπάρχουν χειρότερα. 

8 Στα δικά μας. Αν υποψιαστώ
πως η κοπέλα είχε σχέση με τον

«κύπριο πολιτικό» θα τα σκίσω τα
μαγιό μου. 

9 Στην εμπιστοσύνη. Σείστηκε το
σύμπαν με το viral βίντεο των οι-

κολόγων στο οποίο πρωταγωνιστεί
με δηλώσεις του ο «σεσημασμένος»
του Facebook, γνωστός στις σκοτει-

νές περιοχές του ίντερνετ και ως
«Butcher». Όταν έχεις την ανεπιτή-
δευτα θελκτική δρα Καλαβανά, και
βάζεις να κάνει δηλώσεις ο «Butch-
er» κάτι δεν πάει καλά στην επικοι-
νωνία σας Grouse μου. 

1 0 Στις πράξεις. Και καλά επειδή
ο Grouse είχε ρυπογόνο δι-

πλοκάμπινο σημαίνει πως δεν είναι
«οικολόγος»; Είναι σαν να λέμε
επειδή έχει υποψήφια την Ατταλί-
δου, δεν είναι αντι-ομοσπονδιακός. 

n
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«Αν σας πει κάποιος ότι ανήκει στην αριστερά, ρωτήστε τον: Αριστερά μπαίνοντας ή αριστερά βγαίνοντας;»
Τζίμης Πανούσης

Η Ευγενία στάθηκε στην άκρη του
γιοφυριού της Ζάχα και ατένισε με
σκοτεινό βλέμμα το δυσοίωνο μέλ-
λον. Πώς ήταν η Γκέλυ Μαυροπού-
λου στο κινηματογραφικό έπος «Το
παραστράτημα μιας αθώας;». Γι’ αυ-
τού του επιπέδου μελόδραμα μιλά-
με, αν φανταστούμε βεβαίως την
πτωχή πλην τίμια Γκέλυ ως πλουσία
και μ’ ένα κάρο χρόνια παραπάνω.
«Άτιμη κοινωνία, που άλλους τους
ανεβάζεις και άλλους τους κατεβά-
ζεις…» ψιθύρισε η Καλαμαρού, σε
ένα υποδειγματικό πάντρεμα του
δράματος με την κωμωδία. «Μίλα,
επιτέλους και μας έσκασες» ξέσπα-
σε η Ιουλία. Μεσολάβησαν μερικά
δευτερόλεπτα σιωπής. Και έπειτα η
Ευγενία φόρεσε τα μαύρα γυαλιά
ηλίου της και στράφηκε προς τις φι-
λενάδες της. «Δεν έχω να πω τίπο-
τα. Ο πρόεδρος τα είπε όλα». 

Οι κυρίες κατέληξαν ομόφωνα σε
απόφαση: το δραματικό κρεσέντο
του Αβέρωφ στο Τρίτο, δικαιωματι-
κά θα καταγραφεί στη σύγχρονη πο-
λιτική ιστορία του τόπου ως η
«Κραυγή». Όπως εύστοχα δε σχο-
λίασε η ηγερία της επικοινωνίας
Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον, «εάν
πρέπει ν’ αποδώσουμε τον χειμαρ-
ρώδη λόγο του σε μία μόνο φράση,
τότε θα καταφύγουμε στους στίχους
του λαϊκού βάρδου “χτύπα κι άλλο,
θα τ’ αντέξω, δεν πεθαίνω έτσι
απλά, θα παλέψω”». «Τουτέστιν;»
τόλμησε να ρωτήσει η άρτι αφιχθεί-
σα Φώφη Κούταλου, καθώς δεν είχε
ακούσει την εκπομπή. Αντί άλλης
απάντησης, η Ευγενία έβαλε το ηχη-
τικό ντοκουμέντο να παίξει…

«Η Κραυγή» (αποσπάσματα από τη
ραδιοφωνική συνέντευξη του προ-
έδρου του ΔΗΣΥ): «Κυρία Βρεττού,
βοηθάτε όλοι! Σας παρακαλώ, σας
ικετεύω! Βοηθάτε όλοι να βάλουμε
μια θετική ατζέντα για αυτό τον τό-
πο. Φταίω εγώ για όλα. Τελεία! (…)
Να μιλήσουμε για τον τόπο μας, για
τα παιδιά μας! Φτάσαμε σε οριακό

σημείο. (…) Άστε με να τα πω κυρία
Βρεττού, να βγουν από μέσα μου!
Βγήκα στην εκπομπή σας να μιλήσω
για τον τόπο. (…) Όλοι έχουν το δί-
καιό τους, όλο το άδικο είναι σε μέ-
να. Αλλά άστε με εμένα που έχω
όλο το άδικο, εμένα που φταίω για
όλα σε αυτό τον τόπο, να πω την
αγωνία μου».

«Ο Αβέρωφ είναι ιδέα» μουρμούρι-
σε η Ευγενία η Καλαμαρού. «Ο Αβέ-
ρωφ δεν είναι ιδέα, είναι ρόλος»
σχολίασε η Ιουλία, εμφανώς συγκλο-

νισμένη από αυτό που μόλις άκουσε.
Και τότε, έτσι βουρκωμένες όπως
ήταν, έσμιξαν τα χέρια τους και σιγο-
τραγούδησαν με τρεμάμενες φω-
νές: «… λίγα ψίχουλα αγάπης σου γυ-
ρεύω κι ως την άλλη μου ζωή θα σε
λατρεύω…». «Δεν είναι εύκολο να
είναι κανείς Δεξιός στις μέρες μας»
είπε η Ιουλία σε έναν Πακιστανό που
λιαζότανε στο διπλανό φουτουριστι-
κό παγκάκι. «Yes, madam» απάντησε
μουδιασμένα ο αλλοδαπός, καθότι
ως γνωστόν ό,τι μαθαίνει ο άνθρω-
πος στις μέρες μας για καλό είναι. 

« Όλα τους φταίνε πια!» ξέσπασε η
Ευγενία. Από την περασμένη Κυρια-
κή κάθε φορά που θυμάται τη δημο-
σκόπηση – κόλαφο της Καθημερι-
νής, τής ανεβαίνει η πίεση στο 18.
« Όλοι βρίσκονται υπό διαμαρτυ-
ρία!» συνέχισε. «Ούτε τον αρχιεπί-
σκοπο δεν σέβονται, μάνα μου» σι-
γοντάρισε η Κούταλου. «Αφού ο κύ-
ριος Χριστόδουλος Κτωρίδης ήταν
σαφής: τα διατηρητέα κατεδαφίστη-
καν από μια αστοχία, είπε». «Σαν τι
αστοχία δηλαδή;» ενδιαφέρθηκε να
μάθει το καρέ. «Της μπουλντόζας!

Κάπως παραστράτησε και έπεσε
επάνω στο διατηρητέο». Η Ιουλία
τούς ένευσε να σωπάσουν και να
μετακινηθούν λίγο πιο κάτω… «Μη
γίνουμε βούκινο και στο Πακιστάν,
μας φτάνουν τα δικά μας» ψιθύρισε.
« Όσο για την αστοχία, κοπέλες, το
MasterChef, που είναι βγαλμένο μέ-
σα από τη ζωή, μας έμαθε άλλα.
Αστοχία είναι να μη σου δέσει η
Μπερ Μπλαν ή να πέσει παραπάνω
αλάτι στο ριζότο. Άμα ρίχνεις όμως
τέσσερα διατηρητέα επειδή σου κό-
βουν τη θέα, σημαίνει απλά πως δεν

έχεις τον Θεό σου…».

« Ένα σκασμό εκατομμύρια μας κό-
στισε το γιοφύρι της Ζάχα, αλλά φαί-
νεται πως δεν είναι της μοίρας του να
γνωρίσει χαρές» σχολίασε η Ιουλία,
παρατηρώντας το σκυθρωπό πρόσω-
πο της αριστερής (με την καλή έν-
νοια) Κουλλίτσας Κυριακού. «Τι ζόρια
τραβάς εσύ μάνα μου, ενώ αναπαύε-
σαι στις μπουχάρες της αντιπολίτευ-
σης;». «Δεν μπορώ να πιστέψω ότι
με πρόδωσε ο Μάριος» ψέλλισε η
εκπρόσωπος της Αριστεράς και της
Προόδου. «Ποιος Μάριος;». «Ο δικός
μου Μάριος!». «Αυτός ο Μάριος!»
αναφώνησαν οι κυρίες εν χορώ.
Όλες φυσικά γνώριζαν τη διαδικτυα-
κή πρωτοβουλία στήριξης «Koullitsa
& Marios - Love 4 Ever» στις εκλογές
του 2016, όταν ο Χαννίδης κατήλθε
ως υποψήφιος με το ΑΚΕΛ.

Ο εν λόγω Μάριος, λοιπόν, απέστει-
λε επιστολή στους παλιούς του συ-
ναγωνιστές αναφέροντας μεταξύ
άλλων: «Αν ήταν λάθος η τότε πολιτι-
κή αντίληψη των πραγμάτων που εί-
χα και κατ’ επέκταση η αποχώρησή
μου από την ΕΔΕΚ, προφανώς και
ναι, δεν έχω τον παραμικρό ενδοι-
ασμό να σε κοιτάξω στα μάτια και να
παραδεχθώ πως ήταν λάθος. Θέλω
να σε διαβεβαιώσω πως ό,τι έπραξα
τότε το έπραξα ως αποτέλεσμα της
μεγάλης μου αγωνίας για τη χώρα
μας και της έντονης επιθυμίας μου
να υπηρετήσω με δυναμισμό τη σο-
σιαλιστική μας παράταξη». «Μιλάμε
για τον ίδιο Μάριο που το 2016 δή-
λωσε ότι η ρητορική της ΕΔΕΚ θυμί-
ζει το παράρτημα της Χρυσής Αυγής
στην Κύπρο;». «Τον ίδιο ΔΙΚΟ ΜΟΥ
Μάριο!» ακούστηκε σπαρακτική η
φωνή της Κουλλίτσας από τη γέφυρα
των στεναγμών. «Άξια η κωλοτούμπα
του» ομοφώνησαν οι κυρίες και κί-
νησαν για το διαμέρισμα της οδού
Κωστή Παλαμά όπου τους περίμενε
στρωμένη η πράσινη τσόχα.

Λίγα ψίχουλα αγάπης

Η σπαραχτική ερμηνεία του Αβέρωφ Νεοφύτου στο Πρωινό Δρομολόγιο του Τρίτου έφερε δάκρυα στα μάτια τής έτσι κι αλλιώς ευσυγκίνητης αστικής Λευκωσίας.

stavros.christodoulou@gmail.com
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΓΡ. ΟΡΦΑΝΙΔΗ

Επιβάλλεται αναπροσαρμογή των Πανεπιστημίων

Ησημερινή παγκόσμια οικονο-
μική και χρηματοπιστωτική
κρίση, σε συνδυασμό με την

κρίση στον τομέα της υγείας που
προκάλεσε η πανδημία του κορω-
νοϊού, μαζί με την ηθική, πολιτική
και κοινωνική κρίση, θέτει νέες
προκλήσεις στην Ευρώπη γενικό-
τερα και στην Κύπρο ειδικότερα.
Προκλήσεις που αφορούν την ανα-
διάρθρωση της κοινωνίας της γνώ-
σης μέσω της ποιότητας, της δη-
μιουργικότητας και της καινοτομίας,
πλάι στη διαμόρφωση νέων πολι-
τικών στα ζητήματα του κλίματος
και της μετανάστευσης, καθώς και
στις διευρυνώμενες κοινωνικοοι-
κονομικές ανισότητες. Με δεδομένο
ότι το μέλλον κάθε κράτους στη-
ρίζεται σε μεγάλο βαθμό στην ανώ-
τερη εκπαίδευση γενικότερα και
στους πτυχιούχους των πανεπιστη-
μίων του ειδικότερα, η πανεπιστη-
μιακή εκπαίδευση πρέπει να συμ-
μετέχει ενεργά σ’ αυτή τη νέα φάση,
τόσο μέσω της εκπαίδευσης και
της κατάρτισης (νέες ικανότητες
για νέες θέσεις εργασίας στο πλαίσιο
της διά βίου μάθησης) όσο και μέσω
της έρευνας (νέες γνώσεις που θα
εφαρμοστούν μέσω της καινοτο-
μίας) και μιας ουσιώδους ανθρω-

πιστικής και κοινωνικής μόρφωσης.
Σήμερα, η Ευρώπη χρειάζεται πε-
ρισσότερους και καλύτερα μορφω-
μένους πτυχιούχους. Τα πανεπι-
στημιακά ιδρύματα πρέπει να ανα-
προσαρμόσουν και να αναδιατυ-
πώσουν τις αποστολές, τις στρα-
τηγικές και τις πρακτικές τους.

Η ποιότητα και η καινοτομία εί-
ναι εκ των ων ουκ άνευ για την επί-
τευξη ανταγωνιστικότητας στην
ευρωπαϊκή ανώτερη εκπαίδευση,
ιδίως όταν εστιάζεται στις προκλή-
σεις της σε παγκόσμιο πλαίσιο. Το
σημείο εκκίνησης είναι ο συγκε-
κριμένος ρόλος, η λειτουργία και
η σημαντικότητα των πανεπιστη-
μίων και των προγραμμάτων σπου-
δών που προσφέρουν, ανεξάρτητα
από σε ποια χώρα λειτουργούν και
ποια μέχρι τώρα κατεύθυνση έχουν
πάρει για την αντιμετώπιση αυτών
των προκλήσεων. Από την άλλη, η
επαγγελματικά προσανατολισμένη
ανώτερη εκπαίδευση στην Ευρώπη,
επικεντρώθηκε εξαρχής σε τομείς
προτεραιότητας, οι οποίοι θα μπο-
ρούσαν να έχουν εισροές και εκροές
που να αντικατοπτρίζουν την ειδική
αποστολή των ιδρυμάτων και των
προγραμμάτων σπουδών με προ-
σανατολισμό την αγορά εργασίας,

δίνοντας έμφαση σε μια φοιτητο-
κεντρική προσέγγιση και στην απα-
σχολησιμότητα των πτυχιούχων.

Η διασφάλιση της ποιότητας
υπήρξε ένας από τους σημαντικό-
τερους τομείς και επιτεύγματα της
Διαδικασίας της Μπολόνιας και του
Ευρωπαϊκού Χώρου Ανώτερης Εκ-
παίδευσης. Επιτρέπει στα πανεπι-
στήμια να λειτουργούν με πρότυπα
και κατευθυντήριες γραμμές, σύμ-
φωνα με το προφίλ τους που να
είναι προσανατολισμένο, μεταξύ
άλλων, και στον κόσμο της εργασίας
και στην ανάπτυξη βιώσιμης απα-
σχολησιμότητας των πτυχιούχων
τους. Να θυμάστε ότι η ποιότητα
οδηγεί στην ανταγωνιστικότητα,
και τόσο η ευρωπαϊκή, όσο ιδιαίτερα
η Κυπριακή ανώτερη εκπαίδευση,
πρέπει να είναι ανταγωνιστικές πε-
ρισσότερο από κάθε άλλη φορά. 

Από την αρχή της διαδικασίας
μεταρρύθμισης της Μπολόνιας, η
απασχολησιμότητα και η δια βίου
μάθηση θεωρήθηκαν ακρογωνιαίοι
λίθοι για την ανάπτυξη της δομής
των τριών κύκλων της ανώτερης
εκπαίδευσης (Πτυχίο, Μάστερ, Δι-
δακτορικό). Το βασικό μέλημα είναι
η ανώτερη εκπαίδευση να αντα-
ποκρίνεται όσο το δυνατό περισ-

σότερο στις γρήγορα αναπτυσσό-
μενες κοινωνίες και στις εξίσου
γρήγορα μεταβαλλόμενες απαιτή-
σεις από τον κόσμο της απασχό-
λησης. Αυτό απαιτεί ευελιξία και
καινοτομία στο περιεχόμενο, καθώς
και στη διάρθρωση των πανεπι-
στημιακών προγραμμάτων σπου-
δών. Το καλύτερο μακροπρόθεσμο
μέλλον για τους πολίτες της Ευρώ-
πης γενικότερα και της Κύπρου ει-
δικότερα είναι η επικέντρωση στη
βιώσιμη και αειφόρο απασχολησι-
μότητα και όχι μόνο στην άμεση
απασχόληση, και συνδέεται άρρη-
κτα με τη συνεχή επιδίωξη της αυ-
το-ανάπτυξης και της επαγγελμα-
τικής ολοκλήρωσης μέσω της δια
βίου μάθησης. Τα πανεπιστημιακά
ιδρύματα θα πρέπει να δεσμευτούν
να διασφαλίσουν ότι οι πτυχιούχοι
τους θα είναι προετοιμασμένοι όσο
το δυνατό περισσότερο και σε δια-
χρονική βάση για την αγορά εργα-
σίας και τον κόσμο της απασχόλη-
σης. Η ενθάρρυνση μιας κουλτούρας
δια βίου μάθησης στους πτυχιού-
χους και η παροχή ευκαιριών δια
βίου μάθησης θα πρέπει να αποτε-
λούν βασικά στοιχεία της αποστο-
λής κάθε πανεπιστημιακού ιδρύ-
ματος.

Τα πανεπιστήμια, έχοντας ως
βασικούς τομείς λειτουργίας τους
τη διδασκαλία, την έρευνα και την
προσφορά στην κοινωνία, επικεν-
τρώνονται σε διάφορες πτυχές της
έρευνας, όπου το προφίλ ενός εκά-
στου ιδρύματος θα καθορίσει το
πεδίο και τη σημασία της συμμε-
τοχής του στην έρευνα. Από αυτή
την άποψη, η πανεπιστημιακή εκ-
παίδευση αποτελεί σημαντική κι-
νητήρια δύναμη όχι μόνο για την
οικονομική και κοινωνική ανάπτυ-
ξη, αλλά και για την καινοτομία σε
έναν κόσμο που βασίζεται όλο και
περισσότερο στη γνώση. Μια επι-
τυχημένη στρατηγική για την και-
νοτομία πρέπει να επιδιώκει την
οικονομική ευημερία, διασφαλί-
ζοντας ταυτόχρονα και την κοινω-
νική ευημερία. Αυτό απαιτεί μια
βιώσιμη βάση καινοτομίας, που να
επενδύει στην οικοδόμηση στρα-
τηγικών συμμαχιών και συνεργα-
σιών μεταξύ πανεπιστημίων για
προώθηση της καινοτομίας, της
δημιουργικότητας και της ακαδη-
μαϊκής και εφαρμοσμένης έρευνας.
Η έρευνα, η ανάπτυξη και η καινο-
τομία αποτελούν αναπόσπαστο μέ-
ρος της βιώσιμης ανώτερης εκπαί-
δευσης, ώστε να ανταποκρίνεται

στις ανάγκες της κοινωνίας και του
κόσμου της εργασίας.

Η εφαρμογή των παραπάνω και
η επίτευξη μιας τόσο ευρωπαϊκής
όσο και κυπριακής ανταγωνιστικής
πανεπιστημιακής εκπαίδευσης,
απαιτεί μια ολιστική προσέγγιση,
αναλαμβάνοντας δράση σε όλες τις
πτυχές της διαδικασίας της Μπο-
λόνιας. Εκτός από αυτή τη σημαν-
τική απαίτηση, η ενεργός και πα-
ραγωγική συμμετοχή όλων των εν-
διαφερομένων μερών και φορέων
της ανώτερης εκπαίδευσης αποτελεί
βασική προϋπόθεση για την επι-
τυχία. Η συλλογική εμπλοκή στην
εκπαίδευση διασφαλίζει και βελ-
τιώνει περαιτέρω το σημερινό επί-
πεδο ευημερίας των πολιτών και,
ακόμη πιο σημαντικό, δίνει στις
επόμενες γενεές ευκαιρίες να οι-
κοδομήσουν το δικό τους καλύτερο
μέλλον.

Ο δρ. Ανδρέας Γρ. Ορφανίδης είναι κα-
θηγητής και αντιπρόεδρος του Συμβου-
λίου του Philips University, και πρώην
πρύτανης Πανεπιστημίου. Πρώην πρό-
εδρος του European Association of Hi-
gher Education Institutions (EURASHE)
και του European Register of Quality
Assurance (EQAR), Βρυξέλλες.

Περισσότερα εμβόλια το β́ τρίμηνο του ’21
Ο Πίτερ Πιότ, σύμβουλος της προέδρου της Κομισιόν, λέει πως θα πρέπει να μάθουμε να ζούμε με τον COVID μετά τον εμβολιασμό

Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΚΑΚΟΥΡΗ

Ο Πίτερ Πιότ, ειδικός σύμβουλος της
προέδρου της Κομισιόν Ούρσουλα
Φον ντερ Λάιεν σε σχέση με τον
κορωνοϊό, είναι ο κατ’ εξοχήν ειδικός
σε θέματα επιδημιών παγκοσμίων,
έχοντας εργαστεί για δεκαετίες για
την καταπολέμηση του HIVστην
Αφρική, ενώ είναι ένας από τους
επιστήμονες που ανακάλυψαν τον
ιό Έμπολα το 1976. Έχει συνεργα-
στεί με τα Ηνωμένα Έθνη για δε-
καετίες σε θέματα υγείας και είχε
ηγετικό ρόλο σε πολλούς οργανι-
σμούς με αντικείμενο την ετοιμό-
τητα για την αντιμετώπιση πανδη-
μιών. Σε αυτή τη φάση θα έλεγε κα-
νείς πως είναι το σωστό άτομο στη
σωστή θέση, με την επάρκεια του
να μην επιδέχεται πολιτικών ερμη-
νειών. Ο Βέλγος ειδικός μίλησε στην
«Κ» μέσω τηλεδιάσκεψης από το
Λονδίνο όπου είναι καθηγητής στη
Σχολή Υγιεινής και Τροπικής Ιατρι-
κής, και από όπου συμβουλεύει την
πρόεδρο Φον ντερ Λάιεν, την Επί-
τροπο Κυριακίδου και τους μηχα-
νισμούς της Κομισιόν για την αν-
τιμετώπιση του κορωνοϊού. Εξέ-
φρασε την προσωπική άποψη ότι
τα πιστοποιητικά εμβολιασμού θα
είναι απαραίτητα για τα διεθνή τα-
ξίδια και σημείωσε πως η κατάσταση
θα είναι καλύτερη το καλοκαίρι,
αλλά δεν θα έχουμε επιστρέψει στην
κανονικότητα. Όπως είπε, μετά τον
εμβολιασμό οι κοινωνίες θα μάθουν
να ζουν με τον covid, όπως ζουν
σήμερα με τη γρίπη. 
–Σήμερα (σ.σ. Τετάρτη) στο Βέλ-
γιο μεταδόθηκε πως οι καθυ-
στερήσεις στην παράδοση εμ-
βολίων θα επιβραδύνουν τους
εμβολιασμούς. Αυτά τα σκαμ-
πανεβάσματα επηρεάζουν την
ψυχολογία των πολιτών. 

–Οι περισσότερες εταιρίες έχουν
κάνει σημαντικές υποσχέσεις και
δεν ανταποκρίθηκαν. Κανείς δεν
έχει προσπαθήσει να παράξει τόσα
εμβόλια σε τόσο σύντομο χρονικό
διάστημα, και για αυτό δεν εκτιμή-
σαμε σωστά τις προκλήσεις. Προ-
σωπικά, έχοντας δουλέψει με λοι-
μώδεις νόσους για σχεδόν 45 χρόνια,
δεν περίμενα πως θα αναπτύσσον-
ταν εμβόλια τόσο γρήγορα. Όταν
είχαμε εμβόλιο, πιστέψαμε πως θα
ήταν διαθέσιμα γρήγορα παντού
και αυτό δεν έγινε. Πιστεύω πως
τώρα που έχουν δημιουργηθεί συ-
στήματα εμβολιασμών μπορούμε
να πούμε ότι θα πρέπει να κάνουμε
ακόμα τρεις μήνες υπομονή με τα
μέτρα. Είμαι αισιόδοξος πως κατά
το δεύτερο τρίμηνο (σ.σ. του 2021)
θα υπάρχουν πολλά περισσότερα
εμβόλια διαθέσιμα. Ελπίζουμε πως
σύντομα θα εγκριθεί ακόμα το εμ-
βόλιο της Johnson&Johnson – δεν
θέλω να προδικάσω αλλά τα δεδο-

μένα μέχρι στιγμής είναι καλά –
και πως θα αρχίσουν να παραδίδουν
δόσεις τον Απρίλιο. Η Moderna είχε
κάποιες καθυστερήσεις, όπως και
η AstraZeneca για την οποία υπήρ-
χαν πολλές ελπίδες. Τα καλά νέα
είναι πως τώρα η Pfizer/BioNTech
πιάνει τους στόχους της. Κοιτώντας
τα δεδομένα για την Κύπρο βλέπω
πως εφάρμοσε μερικές από τις κα-
λύτερες και πιο αποτελεσματικές
στρατηγικές ελέγχων και ιχνηλά-
τησης (testing and tracing). 
–Μπορούμε να προβλέψουμε πό-
τε μπορούν να αρχίσουν να μει-
ώνονται σημαντικά τα μέτρα;

–Στο Ηνωμένο Βασίλειο τη Δευ-
τέρα ο πρωθυπουργός Τζόνσον ανα-
κοίνωσε έναν οδικό χάρτη μέχρι
τον Ιούνιο με σταδιακή χαλάρωση
των μέτρων. Όλα εξαρτώνται από
κριτήρια, με κύρια τα νέα κρούσμα-
τα, τις σοβαρές νοσηλείες και τους
θανάτους. Αναμένουμε πως τα εμ-
βόλια θα βελτιώσουν αυτούς τους
αριθμούς. Έχω και ο ίδιος περάσει
τον COVID και νοσηλεύτηκα, και
καταλαβαίνω πόσο δύσκολο είναι.
Θα έλεγα πως το τι θα γίνει θα εξαρ-
τηθεί από τους αριθμούς και από
το αν επικρατήσουν οι παραλλαγές
του ιού. Είμαι σχετικά αισιόδοξος,
επειδή στο H.B. είχαμε κάποια στιγ-
μή μέχρι και 70.000 κρούσματα την
ημέρα, και χθες για πρώτη φορά ο
αριθμός ήταν κάτω από 10.000. Η
μεγάλη πρόκληση σε αυτή την παν-
δημία ήταν η αβεβαιότητα. Είμαι
αισιόδοξος, αλλά δεν μπορώ να μι-
λήσω με ημερομηνίες. Μέχρι το κα-
λοκαίρι δεν θα έχουμε επιστρέψει
στην κανονικότητα, αλλά τα πράγ-
ματα θα είναι πολύ καλύτερα.

–Θα επιστρέψουν τα πράγματα
στην παλιά κανονικότητα, ή θα
έχουμε πλέον κύκλους επιδη-
μιών;

–Νομίζω πως οι κοινωνίες μας
θα ζουν με τον COVID, όπως ζούμε
σήμερα με τη γρίπη. Με μαζικούς
εμβολιασμούς θα είμαστε ως επί το
πλείστον ασφαλείς, όμως θα υπάρ-
χουν περιοδικές εξάρσεις λόγω νέων
μεταλλάξεων ή επειδή δεν θα εμ-
βολιαστεί όλος ο πληθυσμός. Η ανά-
πτυξη νέων εμβολίων είναι και ο
στόχος της πρότασης για το εκκο-
λαπτήριο HERA (σ.σ. στο πλαίσιο
των μηχανισμών της μελλοντικής
Ευρωπαϊκής Αρχής Ετοιμότητας
και Αντιμετώπισης Εκτάκτων Αναγ-
κών στον Τομέα της Υγείας HERA).

Χρειαζόμαστε δομές 
–Τι έχει μάθει η Κομισιόν από
τα λάθη που έγιναν στον συν-
τονισμό της απάντησης στην
πανδημία και στη διαδικασία
υπογραφής συμβολαίων και εξα-
σφάλισης εμβολίων;

–Κατ’ αρχάςθα έλεγα πως η κοινή
αγορά εμβολίων ήταν η σωστή προ-
σέγγιση. Νομίζω πως δεν υπολογί-
σαμε σωστά τη δυνατότητα των
εταιριών να αντεπεξέλθουν στις
παραγγελίες. Θεωρώ όμως πως τα
μεγαλύτερα λάθη έγιναν στην αρχή
(σ.σ. της κρίσης) όταν η κάθε χώρα
ακολουθούσε τον δικό της δρόμο.
Επίσης, η Ευρώπη δεν ήταν έτοιμη

για την πανδημία, καθώς η υγεία
δεν είναι αρμοδιότητα της Ε.Ε. Αυτό
είναι σωστό σε επίπεδο εθνικών
συστημάτων υγείας, όσον αφορά
όμως τις πανδημίες, χρειάζεται μια
ένωση για την υγεία, και είναι κάτι
που θα έπρεπε να είχε γίνει εδώ και
πολύ καιρό. Κανένα από τα εμβόλια
δεν δοκιμάστηκε σε μεγάλη κλίμακα
στην Ευρώπη, καθώς δεν είχαμε
μια αρχή όπως την BARDA στις ΗΠΑ
(σ.σ. Αρχή Προηγμένης Βιοϊατρικής
Έρευνας και Ανάπτυξης - Biomedical
Advanced Research and Develop-
ment Authority). Αυτός θα είναι ο
ρόλος της HERA.Το άλλο λάθος από
τη δική μου οπτική ήταν η απαγό-
ρευση στις εξαγωγές, αν και κατα-
λαβαίνω γιατί έγινε – άλλωστε και
οι ΗΠΑ απαγορεύουν τις εξαγωγές
υλικών που μπορούν να χρησιμο-
ποιηθούν για εμβόλια. Χρειαζόμαστε
επίσης ισχυρότερη εντολή για τον
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων
και το Ευρωπαϊκό Κέντρο Πρόληψης
και Ελέγχου Νόσων.
–Τι συμβαίνει με την προσπάθεια
εξασφάλισης εμβολίων για χώρες
στα Δυτικά Βαλκάνια και εκτός
της Ευρώπης μέσω του μηχανι-
σμού COVAX; 

–Ο ACT accelerator (επιταχυντής
πρόσβασης στα εργαλεία κατά της
COVID-19) και ο COVAX ήταν πρω-
τοβουλίες της Προέδρου Φον ντερ
Λάιεν μαζί με τις (διεθνείς συμμαχίες
για τους εμβολιασμούς) Gavi, CEPI

και τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγεί-
ας. Αυτή ήταν η σωστή απόφαση,
αλλά η πρωτοβουλία αντιμετωπίζει
προβλήματα χρηματοδότησης, ενώ
επίσης έχουν υπογραφεί συμβόλαια
για δισεκατομμύρια δόσεις οι οποίες
δεν έχουν παραδοθεί.Το μεγαλύτερο
μέρος της ζωής μου δούλεψα για
την εξασφάλιση θεραπειών κατά
του HIV στην Αφρική, όπου ο κό-
σμος πέθαινε, ενώ εμείς είχαμε τα
φάρμακα. Υπάρχει λοιπόν ηθική
υποχρέωση. Την ίδια ώρα όμως, αν
ο ιός συνεχίζει να εξαπλώνεται στον
κόσμο, θα έχουμε συνεχώς εισα-
γωγές του στην Ευρώπη και νέες
παραλλαγές του. Σε μερικούς μήνες
ο COVAX θα βρίσκεται σε πλήρη
λειτουργία. Επίσης, και η Αφρικα-
νική Ένωση έχει προχωρήσει σε
συμφωνίες με εταιρίες, ενώ η πρό-
εδρος Φον ντερ Λάιεν ανακοίνωσε
το πακέτο στήριξης της Αφρικής
για διανομή και παραγωγή εμβο-
λίων. Επίσης, ο πρόεδρος Μακρόν
πρότεινε πρόσφατα να μοιραστούμε
ως Ευρώπη ένα ποσοστό των δό-
σεών μας. Προσωπικά στηρίζω αυτή
την ιδέα αν και ξέρω πως θα είναι
δύσκολο να πειστούν πολλές χώρες,
καθώς δεν έχουν αρκετές δόσεις.
Δεν θεωρώ πρόβλημα τη χρήση εμ-
βολίων από την Κίνα και τη Ρωσία
εφόσον περνούν από τις ίδιες αυ-
στηρές διαδικασίες έγκρισης όπως
τα άλλα. Δεν πρέπει να είμαστε
προκατειλημμένοι. Ελπίζω να κα-
ταθέσουν αιτήσεις στον ΕΜΑ. Θα
ήταν κρίμα να γίνει και αυτό γεω-
πολιτικό ζήτημα.
–Όσον αφορά το άνοιγμα των
οικονομιών και την πρόταση
για το πιστοποιητικό εμβολια-
σμού για τους ταξιδιώτες, θεω-
ρείτε κάτι τέτοιο ασφαλές και
πιθανόν να συμβεί;

–Αν και δεν υπάρχει ακόμα επί-
σημη θέση από την Ε.Ε., προσωπική
μου άποψη είναι πως το τρένο αυτό
έχει πάρει τον δρόμο του. Ήδη στο
Ισραήλ το πιστοποιητικό χρησιμο-
ποιείται εντός της χώρας αν κάποιος
θέλει να πάει στο σινεμά ή στο γυ-
μναστήριο.Ένα τέτοιο πιστοποι-
ητικό θα πρέπει να είναι απόλυτα
ασφαλές από πλαστογραφίες. Επί-
σης, από την πλευρά της επιστήμης,
δεν ξέρουμε πόσο διαρκεί η προ-
στασία από τον εμβολιασμό, για
αυτό το πιστοποιητικό θα πρέπει
να ισχύει για έξι ή ίσως για δώδεκα
μήνες.Υπάρχουν ζητήματα ισότητας,
όσον αφορά τη μειοψηφία που δεν
μπορεί να εμβολιαστεί για λόγους
υγείας, ή που δεν θέλει να εμβολια-
στεί, ή όσους δεν έχουν ακόμα πρό-
σβαση.Νομίζω πως στο μέλλον τα
πιστοποιητικά εμβολιασμού θα είναι
απαραίτητα για τα διεθνή ταξίδια.
Δεν μπορούμε όμως να περιμένουμε,
γιατί οι χώρες θα ξεκινήσουν τις δι-
μερείς συμφωνίες.

Η κατάσταση θα 
είναι πολύ καλύτερη το
καλοκαίρι, αλλά δεν
θα έχουμε επιστρέψει
στην κανονικότητα.

Μέχρι το τέλος του χρό-
νου μπορούμε να έχουμε
δεύτερη γενιά εμβολίων
που να είναι πλήρως
αποτελεσματικά έναντι
στις μεταλλάξεις.

Δεν προκάλεσε
έκπληξη 
η μετάλλαξη
–Ποιοι είναι οι πραγματικοί κίνδυνοι
από τις μεταλλάξεις του ιού; Επειδή
η συζήτηση που γίνεται σήμερα
προκαλεί πανικό.
–Το ότι οι ιοί μεταλλάσσονται
δεν προκάλεσε έκπληξη στους
ειδικούς. Το πρόβλημα είναι
στο ότι μπορεί να αλλάξει η με-
ταδοτικότητά τους, όπως είδα-
με στη βρετανική περίπτωση,
γιατί τότε πρέπει να είμαστε
πιο αυστηροί με τα μέτρα για
να έχουμε το ίδιο αποτέλεσμα
και να εμβολιάσουμε μεγαλύ-
τερο ποσοστό του πληθυσμού.
Αυτό που ανησυχεί τον κόσμο,
είναι το αν κάποιος μπορεί να
προσβληθεί ξανά από τον ιό,
κάτι που πιθανόν ισχύει για τη
νοτιοαφρικανική και τη βραζι-
λιάνικη παραλλαγή, και αν αυ-
τό θα μειώσει την αποτελεσμα-
τικότητα των εμβολίων. Όμως,
η κατάσταση δεν είναι άσπρο ή
μαύρο. Στη Νότια Αφρική, όλα
τα εμβόλια ήταν λιγότερο απο-
τελεσματικά λόγω της παραλ-
λαγής. Στην περίπτωση του
AstraZeneca η προστασία ήταν
μόλις στο 10%, όμως οι δοκι-
μές της Johnson&Johnson
έδειξαν πως είχε μεγάλη απο-
τελεσματικότητα. Πρέπει λοι-
πόν να βλέπουμε το κάθε εμ-
βόλιο ξεχωριστά. Δεν μπορού-
με όμως να επαναπαυόμαστε.
Πρέπει να εξασφαλίσουμε πως
οι εταιρίες θα παράγουν εμβό-
λια αποτελεσματικά και για άλ-
λες παραλλαγές του ιού. Το
πρόβλημα είναι πως δεν ξέ-
ρουμε ακόμα τι θα φέρει το
μέλλον. Το πιο πιθανόν είναι
ότι θα έχουμε κάποιες προβλέ-
ψιμες παραλλαγές, όπως γίνε-
ται στην περίπτωση της γρίπης.
Μέχρι το τέλος του χρόνου
μπορούμε, σύμφωνα με ένα
σενάριο, να έχουμε δεύτερη
γενιά εμβολίων που να είναι
πλήρως αποτελεσματικά έναν-
τι στις μεταλλάξεις. Επίσης,
όσο περισσότερο προχωρούμε
με την αποτύπωση του γονι-
διώματος των παραλλαγών, τό-
σο περισσότερες θα βρούμε.
Για αυτό και η βρετανική με-
τάλλαξη ήταν η πρώτη που εν-
τοπίστηκε.Υπάρχει επίσης το
ερώτημα του κάθε πόσο θα
χρειάζεται επαναληπτικό εμ-
βόλιο. Ελπίζω μόνο να μη χρει-
άζεται κάθε χρόνο, γιατί οι ορ-
γανωτικές προκλήσεις και το
κόστος θα ήταν τεράστια.

Τα πιστοποιητικά εμβολιασμού θα είναι απαραίτητα για τα διεθνή ταξίδια.
Δεν μπορούμε όμως να περιμένουμε, γιατί οι χώρες θα ξεκινήσουν τις διμε-
ρείς συμφωνίες.
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Αγώνας δρόμου 
για να προλάβουν 
τις μεταλλάξεις
Ικανοποίηση για την πορεία των εμβολιασμών στην Κύπρο

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Η υλοποίηση του πλάνου αποκλιμά-
κωσης είναι συνδεδεμένη και με
τις μεταλλάξεις του ιού στην Κύπρο.
Από τις εξετάσεις στα 83 από 280
θετικά στον ιό Sars-CoV-2 δείγματα
τα οποία εστάλησαν στο ECDC, προ-
κύπτει ο εντοπισμός της βρετανικής
μετάλλαξης σε 28 από αυτά. Σε το-
πικό επίπεδο, ο δρ Λεόντιος Κω-
στρίκης, σε συνεργασία με το NIPD,
διεξήγαγαν έρευνα σε 780 θετικά
δείγματα εντοπίζοντας 37 μεταλ-
λάξεις του νέου κορωνοϊού στην
Κύπρο, με τη μία να θεωρείται το-
πική και τις άλλες να έχουν εισαχθεί
από διάφορες χώρες. Αυτό καθιστά
την επιτάχυνση της υλοποίησης
του προγράμματος εμβολιασμού
επιτακτική ανάγκη, καθώς οι επι-
στήμονες προειδοποιούν ότι η κα-
θυστέρηση της μείωσης των κρου-
σμάτων επιτρέπει στον νέο κορω-
νοϊό να μεταλλάσσεται. Στην εξί-
σωση μπαίνει και η ανησυχία των
πολιτών, μικρή μερίδα των οποίων
ακυρώνει ραντεβού για εμβολιασμό,
υπό τον φόβο που προκαλεί η πα-
ραπληροφόρηση.

Ακυρώνουν ραντεβού
Ενδοιασμοί αναφέρονται από

πολίτες σε σχέση με τα εμβόλια και
τις παρενέργειές τους, καθώς δε-
κάδες ήταν, μέχρι σήμερα, οι ακυ-
ρώσεις ραντεβού στα κέντρα εμβο-

λιασμού. Σύμφωνα με ασφαλείς πλη-
ροφορίες της «Κ», το φαινόμενο πα-
ρατηρείται σχεδόν καθημερινά, κα-
θώς προκύπτουν περίπου 30 με 40
τέτοια περιστατικά, τα οποία αφο-
ρούν το εμβόλιο της AstraZeneca.
Ωστόσο, θεωρείται μικρός ο αριθμός
των ακυρώσεων, σε σύγκριση με
τα μέχρι 1000 ραντεβού που διευ-
θετούνται και εξυπηρετούνται κα-
θημερινά.

Οι αρμόδιοι αποδίδουν το πρό-
βλημα αυτό στην παραπληροφό-
ρηση που υπάρχει, καθώς και στις
ανακοινώσεις και στη δημόσια συ-
ζήτηση που έγινε τις προηγούμενες
μέρες. Οι ίδιες πηγές αναφέρουν
στην «Κ» ότι ηλικιωμένοι που προ-
σήλθαν σε εμβολιαστικό κέντρο

την περασμένη βδομάδα, εξέφρασαν
τις επιφυλάξεις τους για το εμβόλιο
της AstraZeneca, εξαιτίας ανακοι-
νώσεων και αναφορών σε σχέση
με την αποτελεσματικότητά του
στα άτομα άνω των 65 ετών. Μάλι-
στα, σύμφωνα με τις ίδιες πηγές,
ηλικιωμένοι που μετέβησαν σε κέν-
τρο εμβολιασμού ανέφεραν στο
προσωπικό ότι τους είχαν συμβου-
λεύσει οι προσωπικοί γιατροί τους
να μην λάβουν το εμβόλιο, με επι-
χείρημα ότι δεν υπάρχουν αρκετά
δεδομένα σε σχέση με την αποτε-
λεσματικότητά του σε άτομα άνω
των 65 ετών.

Προχωρά το πλάνο
Στο Υπουργείο Υγείας είναι γνω-

στό ότι υπάρχουν ακυρώσεις ραν-
τεβού, ωστόσο, τονίζεται, το πλάνο
εμβολιασμού εξελίσσεται ομαλά και
η Κύπρος επιταχύνει, επεκτείνοντας
την εμβολιαστική κάλυψη των πο-
λιτών και στις ευπαθείς ομάδες, πα-
ράλληλα με τον εμβολιασμό ανά
ηλικία. Μέχρι τις 23 Φεβρουαρίου
διενεργήθηκαν συνολικά 64.562
εμβολιασμοί, εκ των οποίων οι
44.239 αφορούν άτομα που έλαβαν
την πρώτη δόση του εμβολίου και
οι 20.323 άτομα που ολοκλήρωσαν
τον εμβολιασμό τους.

Οι 37 μεταλλάξεις
Στην Κύπρο το εργαστήριο του

δρος Λεόντιου Κωστρίκη, σε συ-

νεργασία με το NIPD, εντόπισε 37
διαφορετικές γενεαλογίες του ιού.
Αυτό καταδεικνύει ότι οι πολίτες
στην Κύπρο μολύνονται με πολλά
διαφορετικά είδη ιών, τα οποία ει-
σήχθησαν από διαφορετικές περιο-
χές της γης, σε διαφορετικές χρο-
νικές περιόδους.

Επίσης, αν στο μέλλον οι ιοί με-
ταλλαχθούν και δημιουργήσουν μια
μεγάλη ποικιλομορφία αντιγονική,
η οποία θα διαφοροποιεί την ευαι-

σθησία στα εμβόλια, η Κύπρος θα
είναι ένα προβληματικό μέρος, δια-
χρονικά.

Από τον περασμένο Σεπτέμβριο,
στην Κύπρο κυριαρχεί ένα στέλεχος,
το «258», το οποίο συγγενεύει με
τη βρετανική μετάλλαξη. Αυτό,δεί-
χνει, εκ πρώτης όψεως, ότι συνέβαλε
στην αυξημένη μεταδοτικότητα
που παρατηρήθηκε στην Κύπρο,
καθώς τον Δεκέμβριο προκάλεσε
το 90% των λοιμώξεων. Μάλιστα,

εικάζεται ότι το συγκεκριμένο στέ-
λεχος συνέβαλε στο να παραμείνει
ο αριθμός των λοιμώξεων πάνω από
τις 100 καθημερινά, παρά την αι-
σθητή μείωση που επιτεύχθηκε με
τη λήψη των αυστηρών μέτρων.
Αξίζει να σημειωθεί ότι η πιο πρό-
σφατη εθνική αναφορά για την παν-
δημία, καταδεικνύει ότι το 70% των
περιστατικών των τελευταίων δε-
κατεσσάρων ημερών αφορά τη Λε-
μεσό.

Αυστρία
Βέλγιο

Βουλγαρία
Κροατία
Κύπρος

Τσεχία
Δανία

Εσθονία
Φινλανδία

Γαλλία
Γερμανία

Ελλάδα
Ουγγαρία
Ισλανδία
Ιρλανδία

Ιταλία
Λετονία

Λιθουανία
Λουξεμβούργο

Ολλανδία
Νορβηγία
Πολωνία

Πορτογαλία
Ρουμανία
Σλοβακία
Σλοβενία

Ισπανία
Σουηδία

Αριθμός δόσεων εμβολίων που έχουν
διανεμηθεί στα κράτη μέλη της Ε.Ε.

(ανά 100 κατοίκους, μέχρι τις 25/02/2021)

8,5
11,4

4,9
7,7

10
8,5

8,3
12

11,1
10,8
10,8

10,1
18,3

13,3
11,8

8,9
4,6

8,3
11,8

11,2
11,4
11,9

9,7
10,5

10
11

9,3
10,6

<<<<<<

Ακυρώσεις ραντεβού για
το σκεύασμα της Astra-
Zeneca καταγράφονται
στα εμβολιαστικά κέντρα.
Ηλικιωμένοι εξέφρασαν
την ανησυχία τους στο
προσωπικό, ενώ ανέφε-
ραν ότι οι προσωπικοί
τους γιατροί τούς συμ-
βούλευσαν να μη λάβουν
το συγκεκριμένο εμβόλιο.
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΣΤΑΥΡΗΣ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ

Πειραματισμοί «επί ξυρού ακμής»

Η αναμενόμενη σύγκληση της
άτυπης πενταμερούς έχει
πλέον καθοριστεί. Ολοφά-

νερα, οι προσδοκίες για θετική της
κατάληξη παραμένουν περιορισμέ-
νες. Με δημόσια εκπεφρασμένη
τη θέση της Τουρκίας για δύο κράτη
και κυριαρχική ισότητα, όποιος
υποστηρίξει το αντίθετο μάλλον
δεν αντιλαμβάνεται πόσο μεγάλο
είναι το χάσμα που έχει δημιουρ-
γηθεί από το 2017 και εντεύθεν.
Είναι όμως αυτή η διαπίστωση μια
τελεολογική προσέγγιση ως προς
το αποτέλεσμα ή υπάρχει ακόμα
δυνατότητα για να σωθεί η προ-
οπτική της λύσης;

Δύο δρόμους έχουμε μπροστά
μας ως ελληνοκυπριακή πλευρά.
Και την ευθύνη βεβαίως να απο-
φασίσουμε προς ποια κατεύθυνση
θα πορευτούμε. Είτε που, εγκλω-
βισμένοι στην αλλοπρόσαλλη πο-
λιτική των τελευταίων χρόνων, θα
συνεχίσουμε να αναμοχλεύουμε

συγκλίσεις ενόσω η τουρκική πλευ-
ρά θα βαθαίνει τη διχοτόμηση, είτε
που θα διαφυλάξουμε ως κόρη
οφθαλμού το διαπραγματευτικό
κεκτημένο που στο Κραν Μοντάνα
μάς οδήγησε μισό μίλι πριν από
τη λύση του Κυπριακού. 

Όταν δύο μήνες πριν από την
άτυπη πενταμερή που θα αποφα-
σίσει την τύχη της διαπραγματευ-
τικής διαδικασίας προεδρικό και
ΔΗΣΥ επιμένουν στην αμφισβή-
τηση όσων είχαν συμφωνηθεί μέχρι
και το Κραν Μοντάνα, με «νέες»
ιδέες και «νεορεαλισμούς» που αμ-
φισβητούν καίριες συγκλίσεις, δεν
είναι μόνο η αξιοπιστία της πλευράς
μας που δοκιμάζεται.

Δεδομένου ότι η υποβολή τους
προσκρούει στη θέση που επίσης
εκφράζουν για συνέχιση από εκεί
που μείναμε. Δυστυχώς, αυτό που
δοκιμάζεται με την πολιτική που
ακολουθείται είναι η προοπτική
επανέναρξης των διαπραγματεύ-

σεων και της επίτευξης λύσης εντός
του συμφωνημένου πλαισίου.

Στο σημερινό περιβάλλον, που
το πραγματικό διακύβευμα είναι
η διαφύλαξη της ομοσπονδιακής
λύσης, η συζήτηση του βαθμού
αποκέντρωσης των αρμοδιοτήτων
της κεντρικής κυβέρνησης ουδόλως
διευκολύνει την πλευρά μας. Αν-
τίθετα, έχει προκαλέσει την κατά-
θεση εισηγήσεων που επιχειρούν
αποκέντρωση σε βαθμό αμφισβή-
τησης της ενότητας του κράτους.
Και παρέχει αναπόδραστα στην
τουρκική πλευρά - μέσω της συ-
ζήτησης για αποκέντρωση αρμο-
διοτήτων - την ευκαιρία να επιδιώ-
ξει την αποσύνθεση του κεντρικού
κράτους και επί της ουσίας να υπη-
ρετήσει το δικό της αφήγημα για
κυριαρχική ισότητα, έννοια που
στο διεθνές δίκαιο αφορά τις σχέ-
σεις κυρίαρχων κρατών.

Όχι βέβαια, γιατί η αποκέντρω-
ση αρμοδιοτήτων σημαίνει κατ’

ανάγκη συνομοσπονδία και δύο
κράτη. Αλλά γιατί με άλλοθι την
αποκέντρωση μπορεί να επιδιώξει
τη μεταφορά αρμοδιοτήτων που
είναι σύμφυτες με τα χαρακτηρι-
στικά γνωρίσματα του ενός κρά-
τους, όπως είναι η μία και αδιαίρετη
κυριαρχία, η μία διεθνής προσω-
πικότητα και η μία ιθαγένεια. Με
καταλυτικές συνέπειες για την προ-
οπτική της διαπραγμάτευσης στη
συνέχεια.

Παράλληλα, δεν είναι αρκούντως
κατανοητό ότι η κυριαρχική ισό-
τητα, θέση απαράδεκτη, συνιστά
προσχηματική απάντηση στη δαι-
μονοποίηση της πολιτικής ισότητας
από τον κ. Αναστασιάδη, στην αμ-
φισβήτηση της μίας θετικής ψήφου
που –ειρήσθω εν παρόδω– θα αν-
τικαταστήσει τα καθολικά βέτο
του ’60;

Προκειμένου να προστατευθεί
η προοπτική της επανένωσης και
της απαλλαγής της Κύπρου από τα

τουρκικά στρατεύματα, θα έπρεπε
όσοι δαιμονοποιούν την πολιτική
ισότητα και όσοι για χρόνια σιω-
πούσαν, να προστατέψουν επιτέ-
λους τις συγκλίσεις. Μη αποπρο-
σανατολίζοντας την κοινή γνώμη
να εξηγήσουν ότι η πολιτική ισό-
τητα, που λανθασμένα θεωρείται
κυπριακή ιδιαιτερότητα, θα υπάρχει
ανεξαρτήτως του βαθμού αποκέν-
τρωσης. Ότι, όπως από το 1990
έχουν αποσαφηνίσει τα Ηνωμένα
Έθνη, η αποτελεσματική συμμε-
τοχή των Τουρκοκυπρίων δεν ση-
μαίνει αριθμητική ισότητα σε όλα
τα όργανα ούτε λήψη όλων των
αποφάσεων με ομοφωνία. 

Με τέσσερα χρόνια καθυστέ-
ρηση, ας περιφρουρηθεί επιτέλους
το διαπραγματευτικό κεκτημένο
χρόνων που επέτρεψε το 2017 να
ελπίζουμε σε λύση στη βάση του
συμφωνημένου πλαισίου, των ομό-
φωνων αποφάσεων του Εθνικού
Συμβουλίου και των παραμέτρων

του ΟΗΕ. Τα διδάγματα που θα
έπρεπε να αντλήσουν προεδρικό
και ΔΗΣΥ από την καταστροφική
περιπλάνηση των τελευταίων χρό-
νων είναι δυστυχώς αυταπόδεικτα.
Κάθε φορά που ξανανοίγουν συγ-
κλίσεις δημιουργείται χώρος για
αμφισβήτηση και παρεισφρέουν
επικίνδυνες ιδέες.

Σήμερα, που δοκιμάζεται η ομο-
σπονδιακή λύση ως μοναδική προ-
οπτική για την επανένωση και τον
τερματισμό της κατοχής, η ανα-
μέτρησή μας με την πραγματικό-
τητα είναι πλέον καθοριστική. Όσο
η ελληνοκυπριακή πλευρά πειρα-
ματίζεται, αλληθωρίζει, βαδίζει «επί
ξυρού ακμής» και δεν πείθει για
τις προθέσεις της, τόσο η Άγκυρα
και ο κ. Τατάρ θα συνεχίσουν να
εμβαθύνουν τη διχοτόμηση σχεδόν
ανενόχλητοι.

Η κα Σταύρη Καλοψιδιώτου είναι νομι-
κός- διεθνολόγος, μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Κίνητρα» προς την Τουρκία, περι-
λαμβανομένης και της προώθησης
αυτής καθεαυτής της ενταξιακής
της πορείας, ζήτησε σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» ο νέος ΥΠΕΞ
των ΗΠΑ, Άντονι Μπλίνκεν από
την Ε.Ε, στο πλαίσιο τηλεδιάσκεψης
με τους υπουργούς Εξωτερικών των
«27». Αν και ο επικεφαλής της αμε-
ρικανικής διπλωματίας έθεσε ως
προϋπόθεση την επίδειξη θετικής
προσέγγισης εκ μέρους της Άγκυρας,
προκειμένου να της δοθούν τα εν
λόγω «κίνητρα», η παρέμβασή του
για προώθηση της ενταξιακής της
πορείας, προκάλεσε αμηχανία και
ερωτηματικά, για ευνόητους λόγους.
Άλλωστε, η ενταξιακή διαδικασία
της Τουρκίας βρίσκεται στο ψυγείο
από το 2016 με ομόφωνη απόφαση
των «27» και έκτοτε όλα τα Συμπε-
ράσματα της Ε.Ε. καθιστούν σαφές
ότι δεν υπάρχει πρόθεση για επα-
νενεργοποίησή της. Αντίθετα, οι
συζητήσεις που γίνονται εντός Ε.Ε,
παραπέμπουν πλέον σε υποκατά-
σταση της ενταξιακής πορείας της
Τουρκίας από μια οικονομικού/εμ-
πορικού τύπου σχέση, στο επίκεντρο
της οποίας θα βρίσκεται η αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης, κάτι
που ζητά η Αυστρία και με το οποίο
φλερτάρουν και κύκλοι του κυβερ-
νώντος κόμματος της Γερμανίας,
αλλά και της Γαλλίας. 

Σε κάθε περίπτωση, ο Άντονι
Μπλίνκεν έδωσε στίγμα αναθέρ-
μανσης των σχέσεων με την Τουρ-
κία, περιλαμβανομένων και των ευ-
ρωτουρκικών σχέσεων, πάντα υπό
τηνπροϋπόθεση επίδειξης θετικής
συμπεριφοράς από την Άγκυρα.
Αναγνώρισε μεν τα προβλήματα
που προκαλεί η Τουρκία, σημει-
ώνοντας και την ανάγκη τερματι-
σμού των προκλήσεων στην ανα-
τολική Μεσόγειο, αλλά φρόντισε
να επισημάνει προς την Ε.Ε. ότι η
Τουρκία πρέπει να παραμείνει στη
Δύση, προκειμένου να μην προσ-
δεθεί στη Ρωσία, με ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται…

Ο επικεφαλής της αμερικανικής
διπλωματίας εξέφρασε μάλιστα την
ελπίδα θετικών εξελίξεων στις ευ-

ρωτουρκικές σχέσεις, θέση η οποία
εκλήφθηκε και ως «εύσχημη υπό-
δειξη» ενόψει της Συνόδου Κορυφής,
στις 25-26 Μαρτίου, στην οποία
πάντως δεν αναφέρθηκε ρητώς ο
κ. Μπλίνκεν.

Επί του προκειμένου θέματος,
η πλειοψηφία των κρατών της Ε.Ε.
επιδιώκουν να φέρουν στο προσκή-
νιο τη «θετική ατζέντα», θεωρώντας
ότι με τον τρόπο αυτό θα δελεάσουν
τον Ερντογάν προκειμένου να συμ-
περιφερθεί ανάλογα και ανταποδο-
τικά, στο Κυπριακό, στο Αιγαίο και
στο μεταναστευτικό, θέμα που εξα-
κολουθεί να καίει την Άγκελα Μέρ-
κελ, επτά μήνες πριν τις εκλογές
στη Γερμανία.

Κοινοτική πηγή επεσήμανε ότι
με βάση τα υφιστάμενα δεδομένα,
η πρόταξη της θετικής ατζέντας
πρέπει να θεωρείται δεδομένη στη
Σύνοδο Κορυφής, καθώς η συντρι-
πτική πλειοψηφία των κρατών-με-
λών θεωρούν ότι ενδεχόμενη δρο-
μολόγηση κυρώσεων θα ήταν «άκαι-
ρη, αντιπαραγωγική και θα έφερνε
τα αντίθετα από τα επιδιωκόμενα
αποτελέσματα» στο Κυπριακό, το
Αιγαίο και το μεταναστευτικό. Οι
διαφωνίες φαίνεται να εντοπίζονται
αφενός στο εύρος των «κινήτρων»
που θα παρασχεθούν και αφετέρου
και κυρίως στον χρονικό ορίζοντα
που θα τεθεί, καθώς Βρυξέλλες και
Άγκυρα έχουν διαφορετικές θεω-
ρήσεις και ταχύτητες. Από τη μία,
η πλειοψηφία των κρατών-μελών
αναγνωρίζουν ότι τα όποια «κίνη-
τρα» παρασχεθούν προς την Τουρ-
κία θα πρέπει να είναι συνδεδεμένα
με την εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεών της, θέμα που έχει εγείρει επα-
νειλημμένα και ο ΥΠΕΞ Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, παραπέμποντας και
στην επίλυση του Κυπριακού. Και
από την άλλη, η Άγκυρα θεωρεί ότι
τα «κίνητρα» πρέπει να της δοθούν

άμεσα και σωρευτικά και έχουν κα-
θοριστεί στην Κοινή Δήλωση της
18ης Μαρτίου 2016. 

Με άλλα λόγια, η Τουρκία θέλει
να ικανοποιηθεί όλη η λίστα των
αιτημάτων της, «χωρίς οποιανδή-
ποτε προϋπόθεση»: 

• Για επανενεργοποίηση της εν-
ταξιακής της πορείας με αφετηρία
τη δρομολόγηση ανοίγματος πέντε
εκ των έξι διαπραγματευτικών κε-
φαλαίων που έχει παγώσει μονο-
μερώς η Κύπρος από το 2009.

• Για ελευθέρωση των ευρωπαϊ-
κών θεωρήσεων διαβατηρίων για
όλους τους Τούρκους πολίτες. 

• Για αναβάθμιση της Τελωνει-
ακής Ένωσης, την οποία δεν εφαρ-
μόζει καν στην υφιστάμενη, βασική
της μορφή, έναντι της Κυπριακής
Δημοκρατίας.

• Για τη θεσμοθέτηση Συνόδων
Κορυφής Ε.Ε.-Τουρκίας, προκειμέ-
νου να υπάρχει συντονισμός σε θέ-
ματα εξωτερικής πολιτικής και ανα-
χαίτισης της τρομοκρατίας. 

• Για εξασφάλιση νέου πακέτου
οικονομικής στήριξης για τη φιλο-
ξενία Σύρων προσφύγων σε τουρ-
κικό έδαφος, θέμα που όπως δημο-
σιεύσαμε συζητείται ήδη στο πα-
ρασκήνιο με ποσά που κυμαίνονται
μεταξύ 4,6-4,8 δισεκατομμυρίων
ευρώ. 

Το τελευταίο αυτό αίτημα είναι
το μοναδικό που θα μπορούσε με
βάση τα υφιστάμενα δεδομένα να
δρομολογηθεί για πολιτική απόφαση
σύντομα. Αλλά και πάλι η υλοποίησή
του θα απαιτήσει χρόνο, καθώς τα
κονδύλια που ζητούνται δεν είναι
διαθέσιμα και ουδείς είναι ακόμη

σε θέση να προσδιορίσει εάν και
ποια ποσά θα μπορούσαν να δοθούν
από τον ευρωπαϊκό προϋπολογισμό
και ποια αντίστοιχα ποσά θα απαι-
τηθεί να παρασχεθούν από εθνικές
συνεισφορές.

«Ας λύσει το Κυπριακό» 
Στη διάρκεια της τηλεδιάσκεψης

των ΥΠΕΞ των «27», ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης πήρε το ριμπάουντ
των αναφορών του Αμερικανού
υπουργού Εξωτερικών Άντονι
Μπλίνκεν, επισημαίνοντας ότι μια
ανταποδοτική κίνηση εκ μέρους
της Τουρκίας θα έπρεπε να είναι η
λύση του Κυπριακού. Ο Κύπριος
ΥΠΕΞ αναφέρθηκε στα προβλήματα
που δημιουργεί η Τουρκία στην
ανατολική Μεσόγειο αλλά και με
τους γείτονες της γενικότερα, καθώς

και τον εποικοδομητικό ρόλο που
επιθυμεί να διαδραματίσει η Κύπρος
στην περιοχή. Στη δική του παρέμ-
βαση, ο ΥΠΕΞ της Ελλάδας Νίκος
Δένδιας αναφέρθηκε, μεταξύ άλλων,
και στις νέες προκλήσεις που εκ-
δήλωσε η Τουρκία στο Αιγαίο, με
το ερευνητικό πλοίο «Τσεσμέ». Συ-
ζήτηση πάντως επί του ζητήματος
της Τουρκίας δεν διεξήχθη. Άλλω-
στε, η «χορογραφία» της πρώτης
τηλεδιάσκεψης του ΥΠΕΞ των ΗΠΑ
και των 27 της Ε.Ε. ήταν τέτοια που
δεν επέτρεπε συζήτηση. Οι ΥΠΕΞ
της Ε.Ε. τοποθετήθηκαν σε τρεις
διαφορετικές ομάδες (ανά εννέα)
και στο ενδιάμεσο ο κ. Μπλίνκεν
είχε χρόνο μερικών λεπτών για να
απαντήσει, χωρίς να υπάρχει δυ-
νατότητα επαναληπτικών ερωτή-
σεων/απαντήσεων. 

Μπλίνκεν: «Δώστε κίνητρα» στην Τουρκία
Ζήτησε από Ε.Ε. ακόμη και προώθηση της παγωμένης ενταξιακής πορείας, εάν η Άγκυρα δείξει θετικό πρόσωπο 

<<<<<<

Στίγμα αναθέρμανσης
των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων στην πρώτη παρέμ-
βαση-υπόδειξη της νέας
διοίκησης των ΗΠΑ.

H Ούρσουλα
αποφασίζει 

Ο ύπατος εκπρόσωπος Γιοσέπ
Μπορέλ, ο οποίος θα βρίσκεται
στην Κύπρο την προσεχή Πέμ-
πτη, επιθυμεί σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ» να εκπροσω-
πήσει την Ε.Ε. στην πενταμερή
διάσκεψη για το Κυπριακό, που
θα πραγματοποιηθεί από τις 27-
29 Απριλίου, στη Γενεύη. Ωστό-
σο, η απόφαση θα ληφθεί από
την πρόεδρο της Κομισιόν Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν. Την ίδια
ώρα, Άγκυρα και ψευδοκράτος
δείχνουν να μην ευνοούν ου-
σιαστική συμμετοχή της Ε.Ε.
στις διεργασίες, κάτι πάντως
που εκτιμάται ότι «θα μπορούσε
ενδεχομένως να ξεπεραστεί»
με το καθεστώς του «παρατηρη-
τή». Συναφείς πληροφορίες
αναφέρουν ότι ο Ταγίπ Ερντο-
γάν αναμένει ημερομηνίες για
επίσκεψη στην Τουρκία της
Ούρσουλας φον ντερ Λάιεν και
του προέδρου του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ, χωρίς
πάντως μέχρι την ώρα που γρά-
φονταν αυτές οι γραμμές, να
έχουν καθοριστεί ραντεβού. 

Στη διάρκεια της τηλεδιάσκεψης των ΥΠΕΞ των «27», ο Νίκος Χριστοδουλίδης πήρε το ριμπάουντ των αναφορών του
Αμερικανού υπουργού Εξωτερικών Άντονι Μπλίνκεν, επισημαίνοντας ότι μια ανταποδοτική κίνηση εκ μέρους της Τουρ-
κίας θα έπρεπε να είναι η λύση του Κυπριακού.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Τις προηγούμενες ημέρες έγινε γνω-
στό ότι η άτυπη διάσκεψη για το
Κυπριακό θα πραγματοποιηθεί στις
27-29 Απριλίου, με την Άγκυρα να
αντιμετωπίζει μεγάλες προκλήσεις
σε πολλά ανοιχτά διπλωματικά μέ-
τωπα. Περίπου έναν μήνα πριν, το
ενδιαφέρον της Τουρκίας θα είναι
στραμμένο στη συνεδρίαση του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου. Εν τω μεταξύ,
η τουρκική πλευρά αναμένει τις κι-
νήσεις και πρωτοβουλίες της νέας
κυβέρνησης των ΗΠΑ. Η Άγκυρα
πηγαίνει στην Πενταμερή με τον
οδικό χάρτη που δημιούργησε το
προηγούμενο διάστημα στοχεύον-
τας στο ξεκαθάρισμα της βάσης επί-
λυσης του Κυπριακού. Η Άγκυρα
εισηγείται τη συζήτηση όλων των
εναλλακτικών προσεγγίσεων στην
άτυπη διάσκεψη, με τον Ερσίν Τατάρ
να θεωρεί ότι η κυριαρχική ισότητα
θα μπορούσε να αποτελέσει το κα-
τάλληλο σημείο εκκίνησης για τη
σταδιακή επίλυση του Κυπριακού
πάνω σε νέα βάση διαπραγμάτευσης
–διαδικασίας πάρε-δώσε. 

Η Άγκυρα εντάσσει την προανα-
φερόμενη προοπτική του πάρε-
δώσε στο Κυπριακό σε ευρύτερα

πλαίσια. Έτσι, η τουρκική πλευρά
από τη μια συσχετίζει τη λύση του
Κυπριακού με τα ενεργειακά, ζη-
τώντας παράλληλη διευθέτηση για
τα ζητήματα του φυσικού αερίου.
Από την άλλη, στην Άγκυρα τονί-
ζουν ότι «η λύση του Κυπριακού σε
μια νέα βάση συνεννόησης και η
διευθέτηση του ενεργειακού προ-
βλήματος είναι εγχειρήματα που
αφορούν το μέλλον της ελληνο-
τουρκικής ισορροπίας στην Α. Με-
σόγειο». Με τον όρο «ελληνοτουρ-
κική ισορροπία», οι πηγές της «Κ»
αναφέρονται σε μια μεγάλη περιοχή
που απλώνεται από την Κύπρο μέχρι
τον Έβρο. Με άλλα λόγια, για την
Άγκυρα, το Κυπριακό «συναντά»
τα ελληνοτουρκικά. 

Ως προς τα ελληνοτουρκικά, σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ» τα
τελευταία μηνύματα που λαμβάνει
η τουρκική πλευρά από την ε/κ
πλευρά και κυρίως την Αθήνα κάθε

άλλο παρά ως «ενθαρρυντικά» θα
μπορούσαν να χαρακτηριστούν.
Μια πηγή που ειδικεύεται στην
τουρκική εξωτερική πολιτική επε-
ξηγεί αυτήν την εξέλιξη με τα εξής

λόγια: «Ξεκινάμε μια προσπάθεια
συνολικής διευθέτησης του Κυπρια-
κού και των προβλημάτων στα ελ-
ληνοτουρκικά, αντιμετωπίζοντας
ένα δίδυμο Ε/κ-Ελλήνων που πα-
ρασέρνονται πίσω από σκοπιμότη-
τες ορισμένων ξένων παραγόντων
που προσεγγίζουν με ανταγωνιστικά
αντανακλαστικά τη χώρα μας. Στο
Αιγαίο, σε διεθνή ύδατα ο ελληνικός
στρατός παρενοχλεί τουρκικό σκά-
φος την ώρα που από τη Λευκωσία
ο Έλληνας πρωθυπουργός θέτει ζή-
τημα κατάργησης του συστήματος
των εγγυήσεων. Ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης θα έπρεπε να γνωρίζει
πολύ καλά ότι η Τουρκία δεν μπορεί
να αφήσει τους Τ/κ στο έλεος των
Ε/κ και να εκθέσει σε κινδύνους
την άμυνα της στα νότια παράλια
της». 

Εύθραυστες ισορροπίες
Η Άγκυρα, λοιπόν, εκφράζει προ-

βληματισμό και καχυποψία για τις
προθέσεις της Λευκωσίας και της
Αθήνας για την πενταμερή διάσκε-
ψη και τις διερευνητικές επαφές,
τη στιγμή που επικρατούν εύθραυ-
στες ισορροπίες στις σχέσεις της
Τουρκίας με την Ε.Ε. και τις ΗΠΑ.
Στα τέλη του Μαρτίου, το Ευρωπαϊκό

Συμβούλιο αναμένεται να αναθεω-
ρήσει τις σχέσεις της ένωσης με
την Άγκυρα.

Η δε Τουρκία ζητάει νέα χρημα-
τοδότηση από την Ε.Ε. για το προ-
σφυγικό ζήτημα. Επίσης, ζητάει
«κατανόηση» για τις ιδιαίτερες τουρ-
κικές θέσεις σε σειρά εθνικών ζη-
τημάτων όπως τα ελληνοτουρκικά
και το Κουρδικό. 

Την ίδια ώρα, εκκρεμεί το εγχεί-
ρημα της έναρξης του διαλόγου και
συνεργασίας της νέας αμερικανικής
κυβέρνησης με την Άγκυρα. Τις
προηγούμενες εβδομάδες πραγμα-
τοποιήθηκαν οι πρώτες τηλεφωνικές
επαφές σε επίπεδο συμβούλων των
δύο προέδρων και υπουργών Εξω-
τερικών των ΗΠΑ και της Τουρκίας.
Η τουρκική πλευρά ευελπιστεί ότι
αυτές οι επαφές θα έχουν συνέχεια
το επόμενο διάστημα και μέσα από
αυτές τις επαφές, η Άγκυρα στοχεύει
στην έναρξη της συζήτησης ση-
μαντικών ζητημάτων στα αμερικα-
νοτουρκικά, όπως λ.χ. η συνεργασία
των δύο χωρών σε διάφορα μέτωπα,
η κρίση της Συρίας, το Κουρδικό,
η αντιμετώπιση της διεθνούς τρο-
μοκρατίας και οι φάκελοι διαφθοράς
που απασχολούν τα τελευταία χρό-
νια την αμερικανική δικαιοσύνη. 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Όταν στα τέλη του 2011 η Κυπριακή
Δημοκρατία έστελνε το γεωτρύπανο
«Όμηρος» στο θαλάσσιο τεμάχιο
12 («Αφροδίτη») οι προοπτικές από
την εξεύρεση σημαντικών κοιτα-
σμάτων στην κυπριακή Αποκλει-
στική Οικονομική Ζώνη γέμιζαν όχι
μόνο αισιοδοξία για μια επερχόμενη
γεωπολιτική αναβάθμιση, σε αυτή
τη γωνιά της ανατολικής Μεσογείου,
αλλά και ελπίδες πως ο υποθαλάσ-
σιος πλούτος θα καταστεί καταλύτης
εξελίξεων όχι μόνο για το Κυπριακό,
αλλά και για τις εσωτερικές ενερ-
γειακές ανάγκες μιας χώρας όπου
ο ηλεκτρισμός κοστίζει ακριβά. Η
Κ.Δ., παρά τις απειλές της Τουρκίας,
ολοκλήρωσε τότε τη γεώτρηση στο
12, το οποίο παραμένει, μια δεκαετία
μετά, το μοναδικό κοίτασμα στην
κυπριακή ΑΟΖ με επιβεβαιωμένες
ποσότητες φυσικού αερίου (4,5 τρι-
σεκατομμύρια κυβικά πόδια/tcf) και
που είναι άμεσα εμπορικά αξιοποι-
ήσιμο μετά και τη διακρατική συμ-
φωνία Αιγύπτου-Κύπρου (2016) όπου
τα δικαιώματα εξόρυξής του που-
λήθηκαν στην Αίγυπτο. Ωστόσο, οι
πραγματικότητες στο έδαφος –ή
για την ακρίβεια κάπου στο... υφα-
λοπρανές του 12– έχουν διαφορο-
ποιηθεί αισθητά έκτοτε. Δεν είναι
μόνον το κόστος εξόρυξης, παρα-
γωγής και εμπορικής αξιοποίησης
του φυσικού αερίου που καθυστέ-
ρησε τα πράγματα, αλλά και μια
σύνθετη, μεγάλη, γεωπολιτική ει-
κόνα που κατέστησε το φυσικό
αέριο στην ανατολική Μεσόγειο
όχι μόνο ένα ζήτημα περιφερειακού
ανταγωνισμού σε σχέση με το ζή-
τημα της συμμετοχής ή μη της Τουρ-
κίας στα υπό ανάδειξη σχήματα συ-
νεργασίας στην περιοχή, αλλά και
ένα, εξ ορισμού, ανταγωνιστικό πε-
δίο με το Ισραήλ και την Αίγυπτο –
χώρες που έχουν εδώ και δεκαετίες
εντάξει το φυσικό αέριο στο επί-
κεντρο της εξαγωγικής τους παρα-
γωγής. 

Ως προς την Τουρκία, τα πράγ-
ματα είναι ξεκάθαρα. Μετά από
πέντε έκνομες γεωτρήσεις στον
κυπριακό θαλάσσιο χώρο (εντός
και εκτός οριοθετημένης ΑΟΖ της
Κυπριακής Δημοκρατίας) η Άγκυρα
προχωρεί κανονικά με την απόκτη-
ση, όπως γράψαμε και την περα-
σμένη Κυριακή, νέου γεωτρύπανου,

έχοντας καταστήσει το φυσικό αέ-
ριο στην Κύπρο ένα νέο διαπραγ-
ματευτικό κεφάλαιο στα ήδη υπάρ-
χοντα. Την περίοδο 2014-2017 οι
φυσικοί πόροι εξετάστηκαν ως «κα-
ταλυτικό εργαλείο» επίλυσης του
Κυπριακού σε αυτό που πολλοί ανα-
λυτές και ξένοι διπλωματικοί κύκλοι
προσέγγιζαν ως την προοπτική του
«gas beyond gas», με απαραίτητη
προϋπόθεση τότε την επίλυση του
Κυπριακού έτσι ώστε το φυσικό
αέριο, είτε καταστεί καταλύτης είτε
όχι ως προς τις ποσότητες, να συμ-
περιλαμβάνεται ως μια θετική πτυχή
στην όλη προσπάθεια.

Κάτι τέτοιο, ωστόσο, δεν επι-
τεύχθη επί της αρχής και οι ελπίδες
για ανεύρεση μεγάλων κοιτασμάτων
στα τεμάχια 6 και 10 από τους κο-
λοσσούς της Total-ENI και της αμε-
ρικανικής Exxon δεν επιβεβαιώθη-
καν, προκειμένου να ενισχυθεί δια-
πραγματευτικά και η θέση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Η περίοδος
2018-2020 κατέστη έτσι «νεκρός
χρόνος» ως προς το γεωτρητικό
πρόγραμμα της Κυπριακής Δημο-
κρατίας με τον προγραμματισμό
του 2019 να ανατρέπεται (έως τα
τέλη του 2021 αναλόγως εξελίξεων)
οριστικά από την κάθοδο των πλοί-
ων («Φατίχ» και «Γιαβούζ») της τουρ-
κικής TPAO που από τον Ιούνιο του
2019 έως τον Ιούλιο του 2020, προ-
χώρησαν, αποκτώντας μάλιστα τε-
χνογνωσία «καθ’ οδόν», σε πέντε
γεωτρήσεις στην Κύπρο, συμπερι-
λαμβανομένων των αδειοδοτημέ-
νων τεμαχίων 6, 7 και 8. Αυτό που
συγκλίνουσες πληροφορίες υπο-
δεικνύουν είναι πως παρά το «μο-
ρατόριουμ» που ισχύει αυτή τη
στιγμή στις κυπριακές θάλασσες
λόγω εξελίξεων στο Κυπριακό, η
Τουρκία θα επανέλθει δυναμικά
στην κυπριακή ΑΟΖ στην περίπτω-
ση νέας κατάρρευσης των διπλω-
ματικών προσπαθειών για επανέ-
ναρξη του διαλόγου. Εντός του 2021
μάλιστα. 

Ενδιαφέρουσα αντίφαση
ΜΟΤΟ: Την περίοδο 2014-2017

οι φυσικοί πόροι εξετάστηκαν ως
«καταλυτικό εργαλείο» επίλυσης
του Κυπριακού σε αυτό που πολλοί
αναλυτές και ξένοι διπλωματικοί
κύκλοι προσέγγιζαν ως την προ-
οπτική του «gas beyond gas».

Αυτό που πάρα πολλοί έμπειροι

παρατηρητές επισημαίνουν στην
περίπτωση της Κύπρου και της εμ-
πορικής αξιοποίησης του φυσικού
αερίου είναι μια εγγενής αντίφαση
μεταξύ του πραγματικού χρόνου
λήψης σημαντικών τεχνοοικονο-
μικών αποφάσεων και του διπλω-
ματικού κεφαλαίου που έχει επεν-
δυθεί πέριξ αυτής της προοπτικής.
Πέραν του, μόνον πολιτικής ση-
μειολογίας, αγωγού EastMed η Λευ-
κωσία επένδυσε στην ενεργειακή
διπλωματία μέσω της καθιέρωσης
του «Φόρουμ Αερίου της Ανατολικής
Μεσογείου» (EastMed Gas Organi-
zation ή Forum/EMGF) και των σχη-
μάτων τριμερούς διπλωματίας, χω-
ρίς, ωστόσο, να υπάρχει ένα ξεκά-
θαρο πλάνο ως προς τις τελικές
αποφάσεις για το πώς θα αξιοποι-
ηθεί το κυπριακό φυσικό αέριο και
πώς το τελευταίο θα μετουσιωθεί
σε ουσιαστική γεωπολιτική ανα-
βάθμιση. Κάτι τέτοιο αποκρυσταλ-
λώνεται και σε πρακτικά ζητήματα
που εκκρεμούν και τείνουν να χρο-
νίσουν, όπως η διαπραγμάτευση
μεταξύ Κ.Δ. και Ισραήλ για τη συ-
νεκμετάλλευση του 12 (μέρος του
εκτείνεται εντός του πεδίου Ishai
στην ισραηλινή ΑΟΖ) που θα κα-
θυστερήσει περαιτέρω την ανά-
πτυξη της «Αφροδίτης» μετά και
από τη διεθνή επιδιαιτησία. Ο χα-
μένος χρόνος εδώ δείχνει να σχη-
ματοποιεί μια αντίφαση: Αφενός
μεν οι συνέργειες και η εμβάθυνση
με τα κράτη της περιοχής, σε πο-
λιτικό και διπλωματικό επίπεδο,
αφετέρου η εμβάθυνση αυτή δεν
μεταφράζεται σε απτά αποτελέ-
σματα για τα ενεργειακά συμφέ-
ροντα της Κ.Δ. Επιπλέον, η Τουρκία
δείχνει να μην πτοείται από την
προώθηση της θετική ατζέντας
στην περιοχή μεταξύ των κρατών
του φόρουμ (Κύπρος, Ιταλία, Ελλάδα,
Ισραήλ, Παλαιστινιακή Αρχή, Αί-
γυπτος και Ιορδανία) μιας και προσ-
λαμβάνει τη «θετική ατζέντα που
δεν στρέφεται εναντίον κανενός
κράτους της περιοχής» ως «απο-
κλεισμό της» στο πλαίσιο μιας πα-
ρατεταμένης κρίσης στην ανατο-
λική Μεσόγειο –πρωμετωπίδα της
οποίας είναι οι έκνομες γεωτρητικές
ενέργειές της αλλά και μια μελλον-
τική ένταξή της στο σχήμα– κατόπιν
της μερικής ή ολικής αποκατάστα-
σης των διμερών σχέσεών της με
την Αίγυπτο και το Ισραήλ. 

Δέκα χρόνια μετά,
το γκάζι δεν έλυσε
το Κυπριακό 
Αίγυπτος και Ισραήλ προχωρούν μαζί ενώ η Τουρκία καραδοκεί

Η σπάνια επίσκεψη του υπουργού Ενέργειας της Αιγύπτου στο Ισραήλ σηματοδότησε και την ιστορική συμφωνία σύν-
δεσης του «Λεβιάθαν» με τα αιγυπτιακά τερματικά υγροποίησης. 

Το μεγάλο διακύβευμα του Ερντογάν ενόψει Πενταμερούς

Η τουρκική πλευρά συσχετίζει τη λύση του Κυπριακού με τα ενεργειακά, ζη-
τώντας παράλληλη διευθέτησή τους και τονίζουν ότι «η λύση του Κυπριακού
σε μια νέα βάση συνεννόησης και η διευθέτηση του ενεργειακού προβλήμα-
τος είναι εγχειρήματα που αφορούν το μέλλον της ελληνοτουρκικής ισορρο-
πίας στην Α. Μεσόγειο».

<<<<<<

Η Άγκυρα οδεύει στην
άτυπη διάσκεψη με έντο-
νο προβληματισμό για
τις προθέσεις της Λευκω-
σίας και της Αθήνας και
αναμένοντας τις νέες κι-
νήσεις των Βρυξελλών
και της Ουάσιγκτον. 

Μπορεί η παρατεταμένη κρίση των
τιμών στο φυσικό αέριο και οι συν-
θήκες της πανδημίας του Covid-
19 να πιέζουν σημαντικά τη βιο-
μηχανία του oil & gas, ωστόσο δεν
χωρεί αμφιβολία πως τόσο το ισ-
ραηλινό κοίτασμα «Λεβιάθαν» (συμ-
φερόντων Chevron με έναρξη πα-
ραγωγής το 2019) όσο και το αιγυ-
πτιακό κοίτασμα «Ζορ» (συμφε-
ρόντων Eni με έναρξη παραγωγής
το 2017) δεν αφήνουν περιθώρια
στην Κύπρο να πρωταγωνιστήσει
στην περιοχή ως προς τους υδρο-
γονάνθρακες. Η πρόσφατη συμ-
φωνία Ισραήλ-Αιγύπτου για δια-
σύνδεση του «Λεβιάθαν» με τα αι-
γυπτιακά τερματικά υγροποίησης
(μέσω αγωγού) χρήζει πολλαπλών
ερμηνειών: Πρώτο αποτελεί πε-
ραιτέρω απόδειξη της βαθιάς, και
πάντα υπό προτεραιότητα, συνερ-
γασίας Αιγύπτου-Ισραήλ όχι μόνο
στο ενεργειακό κομμάτι αλλά και
αναφορικά με την αρχιτεκτονική
ασφάλειας στην περιοχή με γνώ-
μονα και τη δύσκολη εξίσωση της
Γάζας. Δεύτερο, υπό προϋποθέσεις
μπορεί να καταστεί (σ.σ. μένει να
δούμε το συμβόλαιο πώλησης Φ.Α.
και τους όρους του) option και για
τα κυπριακά κοιτάσματα του
«Αφροδίτη» χωρίς ωστόσο αυτό
να αποτελεί πανάκεια, να αναβαθ-
μίζει ουσιαστικά την Κύπρο ως εν-
διάμεσο ενεργειακό κόμβο αλλά
και δίχως τον ευσεβοποθισμό ότι
η εν λόγω συμφωνία «αποκλείει
την Τουρκία» από τους ενεργει-
ακούς σχεδιασμούς του Ισραήλ και
τέλος αποτελεί μια διαρκή υπεν-
θύμιση πως όσο η Κ.Δ. δεν προχωρά
απρόσκοπτα με ένα ολοκληρωμένο

στρατηγικό πλάνο στην περιοχή
ως προς τους ενεργειακούς της
σχεδιασμούς, τότε ο χρόνος και οι
εξελίξεις στην περιοχή θα καθί-
στανται σε βάρος της. 

Τι να αναμένουμε 
Εκτός συγκλονιστικού απρο-

όπτου κάποια στιγμή στα τέλη του
2021 ή στις αρχές του 2022 η Κυ-
πριακή Δημοκρατία θα επανέλθει
στο γεωτρητικό της πρόγραμμα
και θα επιστρέψουν στην ΑΟΖ της
οι μεγάλοι ενεργειακοί κολοσσοί.
Το κρίσιμο ερώτημα που προκύπτει
εδώ, ως αποτέλεσμα ενός ρεαλι-
στικού δεδομένου, είναι το πώς θα
προχωρήσει η Τουρκία με τη δη-
μιουργία νέων τετελεσμένων, αν
τα τουρκικά της γεωτρύπανα (4
στο σύνολο πλέον) επανέλθουν
για γεωτρήσεις στον κυπριακό χώ-
ρο. Αυτό που καθίσταται σαφές εί-
ναι πως αν το φυσικό αέριο επα-
νέλθει ως κομμάτι της διαπραγμά-
τευσης στη νέα αυτή διπλωματική
προσπάθεια, ενόψει Πενταμερούς,

τότε τα δεδομένα που προκύπτουν
είναι ξεκάθαρα και το δίλημμα
ασφάλειας μετατίθεται στην ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά: Φόρμουλα
διαμοιρασμού στο πλαίσιο της συμ-
μετοχής των Τουρκοκυπρίων στη
διαδικασία λήψης αποφάσεων για
τους ενεργειακούς πόρους ή, αυτή
τη φορά, δημιουργία ισχυρότερου
τετελεσμένου με την εξεύρεση
ακόμη και κοιτάσματος στην κυ-
πριακή ΑΟΖ από την τουρκική
ΤΡΑΟ. Το τελευταίο μπορεί να
ακούγεται κάπως, αλλά δεν πρέπει
να αποκλειστεί ως ρεαλιστικό σε-
νάριο στο εγγύς μέλλον. Ως εκ τού-
του τόσο αυτό όσο και μια εικόνα
παράλληλων γεωτρήσεων (της Κ.Δ.
και της Τουρκίας στη θάλασσα της
Κύπρου) δεν συνηγορεί και στην
καλύτερη έκβαση ως προς το ενερ-
γειακό παζλ της ανατολικής Με-
σογείου και τις στρατηγικές επι-
διώξεις της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Θα μπορούσε εξάλλου να ισχυ-
ριστεί κανείς πως δέκα χρόνια μετά
την εξεύρεση κοιτασμάτων φυσι-
κού αερίου στην Κ.Δ., τα σκληρά
δεδομένα ενώπιόν μας είναι πως
οι ενεργειακοί πόροι δεν έλυσαν
το Κυπριακό, η Κύπρος δεν κατέστη
ενεργειακός κόμβος στην περιοχή,
ότι η Κύπρος δεν κατόρθωσε ακόμη
να εξαγάγει ή να αξιοποιήσει, για
σκοπούς εσωτερικής ενεργειακής
ασφάλειας/κατανάλωσης, τα δια-
θέσιμα κοιτάσματά της και τέλος
πως η Τουρκία, παραμένει ένας
βασικός παίκτης, γεωπολιτικά, στη
μεγάλη εικόνα της ενέργειας στην
ανατολική Μεσόγειο –οι έκνομες
ενέργειες του οποίου συνεχίζονται
χωρίς ιδιαίτερες συνέπειες. 

Οι βηματισμοί Αιγύπτου-Ισραήλ
<<<<<<

Αν το φυσικό αέριο επα-
νέλθει ως κομμάτι της
διαπραγμάτευσης στη
νέα αυτή διπλωματική
προσπάθεια, ενόψει
Πενταμερούς, τότε τα δε-
δομένα που προκύπτουν
είναι ξεκάθαρα και το δί-
λημμα ασφάλειας μετα-
τίθεται στην ε/κ πλευρά.
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• Με την τακτική αυτή από
παρόχους έγινε κατάχρηση
του προγράμματος.

• Ουδείς πολιτικός ή κόμμα
ζήτησε την κατάργησή του
(ΚΕΠ).

• Προκαλώ οποιονδήποτε να
πει ποιους ευνόησαν.

• Προκαλώ τον οποιοδήποτε
να βγει και να πει να το
έπραξα (παρέμβαση).

• Εχω δώσει όρκο και προκα-
λώ τον οποιοδήποτε να πει
αν παρενέβηκα.

• Σταδιακά έπρεπε να γίνου-
με περισσότερο αυστηροί.

• Εδωσα απαντήσεις με ειλι-
κρίνεια.

ΝΙΚΟΣ
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ
Πρόεδρος της Δημοκρατίας

• Ουδέποτε ήμουν θιασώτης,
παρά το οικονομικό όφελος

• Δεν υπήρχε αξιόπιστος μη-
χανισμός διεξαγωγής ελέγ-
χου δέουσας επιμέλειας.

• Είχε ήδη δημιουργηθεί μια
μεγάλη «βιομηχανία» συμ-
φερόντων και άντλησης
επενδυτών.

• Δημιουργήθηκε διεθνώς η
αντίληψη ότι η Κύπρος
«πουλά διαβατήρια».

• Με ενόχλησαν ένας πρώην
ευρωβουλευτής, ένας
πρώην βουλευτής.

• Eγιναν λάθη, υπήρχαν εγ-
γενείς αδυναμίες.

• Θα έπρεπε να το τερματί-
σουμε πιο γρήγορα το πρό-
γραμμα ή να το αλλάξουμε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ
ΠΕΤΡΙΔΗΣ
Τέως υπουργός Εσωτερικών

• Καμιά απολύτως (παρέμβα-
ση) κ. πρόεδρε. 

• Oποιος θεωρεί ότι δεν έγι-
ναν λάθη, νομίζω είναι
εκτός πραγματικότητας.

• Καταβλήθηκε προσπάθεια
για να μπορέσουμε ακρι-
βώς να έχουμε ένα αξιόπι-
στο πρόγραμμα.

• Θεσπίσαμε μια νομοθεσία,
η οποία θεράπευσε ένα άλ-
λο πρόβλημα που υπήρχε
στο παρελθόν.

• Η Κομισιόν κατέθεσε κατά-
θεσε την ανησυχία της ανα-
φορικά με το ΚΕΠ.

ΝΙΚΟΣ
ΝΟΥΡΗΣ
Υπουργός Εσωτερικών

• Για μένα ουδέποτε ηγέρθη-
κε θέμα σύγκρουσης συμ-
φερόντων.

• Eγιναν λάθη που μας εξέθε-
σαν.

• Η θέση μου (για το ΚΕΠ)
ήταν να καταργηθεί.

• Ως μέλος του Υπουργικού
Συμβουλίου έχω μερίδιο
ευθύνης.

• Ενημέρωσε (ο Κ. Πετρίδης)
και τον ΠτΔ ότι οι διαδικα-
σίες στο Υπουργείο Εσωτε-
ρικών έχουν αδυναμίες.

ΧΑΡΗΣ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ
Τέως υπουργός Οικονομικών

• Για τον γενικό ελεγκτή εί-
μαστε όλοι κλέφτες εκτός
από εκείνον, έλεος.

• Λάθη έγιναν, αλλά εκείνο
που δεν δέχομαι εγώ είναι
ότι δεν έγιναν λαμογιές.

• Αυτό που έμεινε είναι τα
χρυσά διαβατήρια, όλοι εί-
μαστε κλέφτες, έλεος...

• Φτάσαμε στο σημείο να θε-
ωρείται ο αρχιεπίσκοπος
της Κύπρου ατζέντης;

• Η Βουλή ουδέποτε, μα ου-
δέποτε, έκαμε οποιανδήπο-
τε παρατήρηση.

• Δεν είμαι η περίπτωση που
εδέχουμουν παρεμβάσεις.

• Δεν χρηματίστηκε ο υπουρ-
γός ή ο λειτουργός ή ο διευ-
θυντής.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ
ΧΑΣΙΚΟΣ
Πρώην υπουργός Εσωτερικών

• Oταν ήταν ο Βενιαμίν δεν
μου καλούσε χατίρι.

• Εγώ ενδιαφέρθηκαν μόνο
για έναν Ούγγρο επενδυτή.

• Δεν ήξερα για τον Λόου.
Εγώ ξέρω μόνο τον Χαρ-
τούμπαλο.

• Eλεγα του ΠτΔ να κοιτάξου-
με την οικονομία και τα
οπλικά συστήματα.

• Τον γνώρισα (τον Λόου) σε
ένα τραπέζι στην Αρχιεπι-
σκοπή.

ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΣ Β΄
Αρχιεπίσκοπος Κύπρου 

• Θυμάμαι μια περίπτωση
που απορρίφθηκε και
υπήρξε παρέμβαση από
ιδιώτες.

• Eχουμε και εμείς μερίδιο
ευθύνης, γιατί δεν έγινε η
τροποποίηση του νόμου.

• Επί θητείας μου ήταν λίγες
οι πολιτογραφήσεις. Δεν
υπήρχαν αντιδράσεις.

• Hταν για ανήλικα τέκνα.
Αυτή νομίζω ότι ήταν η μό-
νη αλλαγή που έγινε επί θη-
τείας μου.

• Εφόσον πήγαινε με θετική
εισήγηση ΥΠΕΣ στο Υπουρ-
γικό δεν θεωρώ να υπήρχε
ένσταση.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ
ΣΤΑΥΡΑΚΗΣ
Πρώην υπουργός Οικονομικών

• Τα αρνητικά είναι περισσό-
τερα από τα θετικά.

• Oσο περνούσαν τα χρόνια
άλλαξε ριζικά ο χαρακτή-
ρας του προγράμματος.

• Είχε αρνητικές επιπτώσεις
για την Κύπρο.

• Το ενδιαφέρον αυτών που
έφερναν τους επενδυτές
δεν ήταν να ελέγξουν αλλά
το οικονομικό όφελος.

• Δεν ήλθαν περιπτώσεις πο-
λιτογραφήσεων, όταν
ήμουν εγώ ΥΠΟΙΚ.

ΜΙΧΑΛΗΣ
ΣΑΡΡΗΣ
Πρώην υπουργός Οικονομικών

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε διαδικασία σύνταξης του ενδιά-
μεσου πορίσματος, βρίσκεται η Ερευ-
νητική Επιτροπή για τις κατ’ εξαί-
ρεση πολιτογραφήσεις αλλοδαπών
επενδυτών και επιχειρηματικών.
Μια διαδικασία που αναμένεται να
έχει ολοκληρωθεί αρχές του επόμε-
νου μήνα, με την παράδοση του εν-
διάμεσου πορίσματος στον γενικό
εισαγγελέα της Δημοκρατίας Γιώργο
Σαββίδη. Λαμβάνοντας υπόψη το
μαρτυρικό υλικό που έχει συλλεχθεί,
τους έξι μήνες λειτουργίας της Ερευ-
νητικής Επιτροπής, είναι πασιφανές
πως το ενδιάμεσο πόρισμα θα απο-
τελέσει ένα ισχυρό εργαλείο στα χέ-
ρια του γενικού εισαγγελέα, προ-
κειμένου να προχωρήσει στο επό-
μενο βήμα που είναι ο καταλογισμός
ευθυνών. Λαμβάνοντας υπόψη πως
η πλειοψηφία των προσώπων που
πέρασαν από το «Φιλοξενία» είναι
πολιτικά πρόσωπα, το ζητούμενο
είναι αν στο πόρισμα θα σημειώνον-
ται με οποιονδήποτε τρόπο πολιτικές
ευθύνες. Το άλλο ζήτημα με ιδιαίτερο
ενδιαφέρον είναι ο ενδεχόμενος εν-
τοπισμός ποινικών ευθυνών που θα
ανοίξει τον δρόμο για καταχώρηση
υποθέσεων ενώπιον της Δικαιοσύ-
νης. Με βάση τις πρώτες εκτιμήσεις
που εκφράζονται και προκύπτουν
από τις καταθέσεις που έχουν ληφθεί,
τα τέσσερα μέλη της Επιτροπής φαί-
νεται να έχουν εντοπίσει περιπτώ-
σεις όπου διαπράχθηκαν ποινικά
αδικήματα κατά το χρονικό διάστημα
λειτουργίας του Κυπριακού Επεν-
δυτικού Προγράμματος (ΚΕΠ). Επί-
σης, έχουν εντοπιστεί διοικητικές
και πειθαρχικές ευθύνες, προσώπων
που διαχειρίστηκαν το ΚΕΠ. Όλες
αυτές οι περιπτώσεις θα προωθηθούν
ενώπιον του γενικού εισαγγελέα μέ-
χρι και τα μέσα Μαρτίου.

Τα ευρήματα
Πολύ πριν η Ερευνητική Επιτρο-

πή ολοκληρώσει το έργο της, περί
τα τέλη Μαΐου αρχές Ιουνίου, ο γε-
νικός εισαγγελέας πιστεύεται πως
θα έχει προχωρήσει με καταχωρήσεις
υποθέσεων ενώπιον Δικαστηρίων,
εάν και εφόσον ο ίδιος κρίνει ότι τα
στοιχεία του ενδιάμεσου πορίσματος

το δικαιολογούν. Όλες οι απόψεις
που εκφράζονται από πρόσωπα που
παρακολουθούν στενά το έργο της
Ερευνητικής Επιτροπής, συγκλίνουν
σε τέσσερα σημεία: Πρώτον έχει
αποκαλυφθεί από τη μέχρι σήμερα
πορεία των ερευνών πως το ΚΕΠ
έτυχε κακής διαχείρισης, απ’ όλους
τους εμπλεκόμενους. Δεύτερον, το
πλαίσιο λειτουργίας του ΚΕΠ επέ-
τρεψε σε ιδιώτες την εκμετάλλευση
του προγράμματος, όχι όμως κατά
παράνομο τρόπο. Τρίτον, έχει δια-
φανεί πως το ΚΕΠ και η διαχείρισή
του, προκάλεσε αφενός υπερβολικές
αμοιβές στους ιδιώτες παρόχους
υπηρεσιών σε αιτούντες επενδυτές
και επιχειρηματίες και αφετέρου
υπερβολικές προμήθειες από τα ακί-
νητα. Τέταρτον, κάκιστη εκμετάλ-
λευση του ΚΕΠ από ντιβέλοπερς,
στους οποίους δόθηκε η δυνατότητα
του υπερκέρδους. Από την εικόνα
που φαίνεται να έχουν τα μέλη της
Επιτροπής, το μεγαλύτερο κομμάτι
των ποινικών ευθυνών που έχουν
εντοπισθεί αφορούν ιδιώτες που
διαχειρίστηκαν το ΚΕΠ. Ωστόσο,
αυτό το οποίο αφήνεται να διαφανεί
είναι πως εάν και εφόσον η αξιολό-
γηση των καταθέσεων το επιτρέπει,
σε αυτή την περίπτωση ποινικές
ευθύνες θα υποδειχθούν και για πο-
λιτικά πρόσωπα. 

Πολιτικές ευθύνες
Λαμβάνοντας υπόψη τους όρους

εντολής, η Ερευνητική Επιτροπή
μπορεί να καταλογίσει «ευθύνες σε
οποιοδήποτε εμπλεκόμενο, οι οποίες
προκύπτουν από πράξεις ή παρα-
λείψεις του κατά την άσκηση των

καθηκόντων του, και που δικαιολο-
γούν την πιθανή έναρξη της διαδι-
κασίας εξέτασης αποστέρησης της
κυπριακής υπηκοότητας με βάση
την ισχύουσα νομοθεσία». Στο διο-
ριστήριο του γενικού εισαγγελέα
δεν γίνεται ευθεία αναφορά σε ανα-
ζήτηση πολιτικών ευθυνών, ωστόσο,
όπως πληροφορείται η «Κ», στο εν-
διάμεσο πόρισμα με κάποιο τρόπο
η Επιτροπή θα σημειώνει ευθύνες
που θα παραπέμπουν σε πολιτικά
πρόσωπα. Στο ενδιάμεσο πόρισμα
θεωρείται βέβαιο ότι θα υπάρχει
εκτενής αναφορά στη διαχείριση
του προγράμματος σε πολιτικό επί-
πεδο, με τις ελλείψεις που έχουν εν-
τοπισθεί κατά την πρώτη περίοδο
του ΚΕΠ αλλά και για το διάστημα
μετά το 2013. Όπως λέγεται, από
τις αναφορές που θα γίνονται θα
εξάγεται το συμπέρασμα ύπαρξης
πολιτικών ευθυνών. 

Τα συμπεράσματα
Αναμφίβολα η κατάθεση του

προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου
Αναστασιάδη, από πλευράς δημό-
σιου ενδιαφέροντος, ξεχώρισε των
υπολοίπων αν και κάποιες  προκά-
λεσαν ιδιαίτερη αίσθηση. Εκτός
από την παρουσίαση του ΚΕΠ από
το 2013 μέχρι και την κατάργησή
του, ο πρόεδρος της Δημοκρατίας

παραδέχθηκε κενά και ελλείψεις,
υπεραμύνθηκε των πολιτικών επι-
λογών της κυβέρνησής του, ενώ
απαντήσεις έδωσε για τα περί εμ-
πλοκής συγγενικών του προσώπων,
αλλά και για κάποιες περιπτώσεις
πολιτογραφήσεων όπως του Σαου-
δάραβα. Απέρριψε τα όσα λέγονται
περί προνομιακής μεταχείρισης του
δικηγορικού γραφείου που φέρει
το όνομά του, ενώ σε αρκετές πε-
ριπτώσεις κάλεσε οποιονδήποτε
γνωρίζει κάτι το διαφορετικό, να
βγει και να το πει δημόσια. Την ίδια
στάση τήρησε και για τα περί φυ-
γάδευσης στις Σεϋχέλλες από τον
ίδιο 300 εκατ. ευρώ, παραδέχθηκε
τη φιλική σχέση με τον Σαουδάραβα
επιχειρηματία, υποστηρίζοντας πως
το κυπριακό δημόσιο από τη σχέση
αυτή εξοικονόμησε 990 χιλιάδες
ευρώ. Μετά τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας η κατάθεση που προκά-
λεσε την μεγαλύτερη αίσθηση ήταν
αυτή του νυν υπουργού Οικονομι-
κών Κωνσταντίνου Πετρίδη. Ο μάρ-
τυρας με βάση τα πρακτικά που δό-
θηκαν στη δημοσιότητα, έδωσε μια
πλήρη εικόνα του ΚΕΠ μετά το 2015
που ήταν στο ΥΠΕΣ. Το ΚΕΠ, όπως
είπε, ήταν προβληματικό και ο ίδιος
υποστήριζε την κατάργησή του. Ο
Χάρης Γεωργιάδης ανέλαβε το με-
ρίδιο της ευθύνης που του αναλογεί,

όπως είπε, από τη συμμετοχή του
στην κυβέρνηση. 

Στα σημαντικά του πρώτου κύ-
κλου ερευνών και τα όσα κατατέθη-
καν από πολιτικά πρόσωπα ή υπη-
ρεσιακούς πριν το 2013. Σε επίπεδο
υπουργών, οι καταθέσεις των Ελένης
Μαύρου, Νεοκλή Συλικιώτη, Χαρί-
λαου Σταυράκη και Μιχάλη Σαρρή,
ανέδειξαν τον διαφορετικό χαρα-
κτήρα του τότε ΚΕΠ με αυτό μετά
το 2013. Την ίδια ώρα φάνηκαν τα
κενά που υπήρχαν κυρίως λόγω της
απουσίας κανονισμών, ένα ζήτημα
που ήταν περισσότερο εμφανές στις
καταθέσεις υπηρεσιακών, όπως των
Λάζαρου Σαββίδη και Ανδρέα Ασιώτη
που χρημάτισαν γενικοί διευθυντές
στο ΥΠΕΣ. Εν αντιθέσει με τον Μι-
χάλη Σαρρή, ο Χαρίλαος Σταυράκης
παραδέχθηκε πως παρά το μειωμένο
ενδιαφέρον για το ΚΕΠ, την περίοδο
που ο ίδιος ήταν στο ΥΠΟΙΚ, και τότε
υπήρχαν πολιτικές ευθύνες, ενώ στο
ερώτημα εάν γινόντουσαν παρεκ-
κλίσεις απάντησε καταφατικά, απο-
δίδοντας τις παρεκκλίσεις σε λόγους
δημόσιου συμφέροντος. Ο Σωκράτης
Χάσικος ήταν ιδιαίτερα αιχμηρός με
το ρόλο του γενικού ελεγκτή της Δη-
μοκρατίας Οδυσσέα Μιχαηλίδη,
απορρίπτοντας τα περί οικονομικού
οφέλους πολιτικών προσώπων ή
υπηρεσιακών από το ΚΕΠ. 

Δρομολογεί διώξεις η Ερευνητική 
Κλείνει η πρώτη φάση των ερευνών και ξεκίνησε η σύνταξη της ενδιάμεσης αναφοράς που θα δοθεί στον γενικό εισαγγελέα

Η επανέναρξη των εργασιών της Ερευνητικής Επιτροπής, μετά την παράδοση του ενδιάμεσου πορίσματος, θα γίνει με
τα πρόσωπα, τα οποία εμφανίζονται στο βίντεο του αραβικού δικτύου Al Jazeera.

<<<<<<

Κακή διαχείριση του
προγράμματος πολιτο-
γραφήσεων, ιδιώτες πά-
ροχοι εκμεταλλεύθηκαν
το πρόγραμμα, όχι κατά
παράνομο τρόπο, υπερ-
βολικές αμοιβές και προ-
μήθειες, είναι μερικά από
τα ευρήματα των ερευνών. 

Eναρξη  β΄ φάσης
ερευνών με το
βίντεο Al Jazeera
Ο πρώτος κύκλος του έργου της
Ερευνητικής θα ολοκληρωθεί με
μία εκτός προγράμματος κατά-
θεση, αυτή του γενικού διευθυν-
τή της Βουλής, την ερχόμενη
εβδομάδα. Με τους υπολογι-
σμούς που γίνονται το ενδιάμε-
σο πόρισμα θα είναι έτοιμο μέ-
χρι τα μέσα Μαρτίου. Αμέσως
μετά, λένε πηγές κοντά στην
Ερευνητική Επιτροπή, θα ξεκινή-
σει ο νέος κύκλος καταθέσεων
αυτή τη φορά ιδιωτών που είχαν
εμπλοκή στο ΚΕΠ. Η εκκίνηση
θα γίνει με τους πρωταγωνιστές
που εμφανίζονται στο βίντεο του
Al Jazeera, Δημήτρη Συλλούρη,
Χριστάκη Τζιοβάνη και Αντρέα
Πιτάτζη. Τα πρόσωπα που ανα-
μένεται να κληθούν να καταθέ-
σουν, συμπεριλαμβάνονται στην
κατηγορία εκείνη των ιδιωτών
για τα οποία υπάρχουν πληρο-
φορίες για αλόγιστη διαχείριση
του ΚΕΠ. Επίσης, από τους φα-
κέλους που έχουν ξεσκονισθεί
από το προσωπικό που υποστη-
ρίζει το έργο της Ερευνητικής,
έχουν εντοπισθεί και άλλα πρό-
σωπα, κυρίως λογιστές και δικη-
γόροι, οι οποίοι θα λάβουν πρό-
σκληση για κατάθεση. Όπως πι-
στεύεται, από τον νέο κύκλο κα-
ταθέσεων θα προκύψουν περισ-
σότερα στοιχεία που, ενδεχομέ-
νως, σε κάποιες περιπτώσεις να
δείξουν και διάπραξη ποινικών
αδικημάτων. Η Ερευνητική Επι-
τροπή διορίσθηκε από τον γενι-
κό εισαγγελέα στις 7/9/2020,
μετά από απόφαση του Υπουργι-
κού Συμβουλίου. Το έργο της ξε-
κίνησε στις 9/9/2020. Μέχρι σή-
μερα από την Ερευνητική έχουν
περάσει 22 πρόσωπα κυρίως πο-
λιτικοί, ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, πρώην και νυν υπουρ-
γοί, αλλά και υπηρεσιακοί από τα
υπουργεία Οικονομικών και
Εσωτερικών. 
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Έστω και αν υποστηρίζουν στον
ΔΗΣΥ ότι η πολιτική τους επιβρα-
βεύεται με την πρωτιά στις δημο-
σκοπήσεις, αντιλαμβάνονται πως
η αντίστροφη μέτρηση έχει αρχί-
σει. Από το 2013 μέχρι το 2017,
άλλωστε, το κόμμα και η κυβέρ-
νηση είχαν ένα πολιτικό κεφάλαιο,
κυρίως λόγω των χειρισμών στην
οικονομία, το οποίο σπαταλούν
εδώ και τρία χρόνια. Κανείς πλέον
δεν θέλει να μάθει για το τι έκαναν
κάποτε για να σωθεί η οικονομία
αλλά τι σκοπεύουν να κάνουν από
δω και πέρα.

Υπάρχει κατ’ ακρίβεια μία απου-
σία οράματος για τη νέα Κύπρο
και αυτό το συζητούν στελέχη στα
πηγαδάκια. Το 2016, για παράδειγ-
μα, το κυβερνών κόμμα προέτρεπε
τους πολίτες να μην πάμε πίσω,
με το επιχείρημα του success story,
της εξόδου από το μνημόνιο, των
μεταρρυθμίσεων που βρίσκονταν
ένα βήμα πριν από την υλοποίηση,
ακόμα και με το όραμα επίλυσης
του Κυπριακού.

Πέντε χρόνια αργότερα, έχουν
αναπόφευκτα να χειριστούν απο-
κλειστικά την κυβερνητική φθορά.
Η δημοσκόπηση της «Κ» την πε-
ρασμένη Κυριακή αποτυπώνει με
τον καλύτερο τρόπο, την απουσία
ελπίδας στη συντριπτική πλειοψη-
φία των ερωτηθέντων, είτε αυτό
αφορά την οικονομία είτε αυτό
αφορά το Κυπριακό. Όταν, λοιπόν,
υπάρχει απουσία οράματος για
την επόμενη μέρα, τι μπορείς να
«πουλήσεις» προεκλογικά ως αφή-
γημα; Το success story της οικο-
νομίας, έχει εν πολλοίς αποδομηθεί,
με τα όσα έχουν βγει στο προσκή-
νιο για τον Συνεργατισμό, το πό-
ρισμα Αρέστη που έκαιγε την κυ-
βέρνηση αλλά και την εντύπωση
που δίδεται μέρα με τη μέρα –είτε
δικαίως είτε αδίκως– πως έγινε κα-
τάχρηση του προγράμματος πο-
λιτογραφήσεων για γρήγορο πλου-
τισμό. Υπάρχει, άλλωστε, και στην
κοινωνία, ο αναβρασμός για το
πού πάει η οικονομία, με δεδομένη
την πανδημία και το άγνωστο του
μέχρι πότε θα κρατήσει. Η κυβέρ-
νηση βεβαίως έχει πάρει τα εύσημα
για τους χειρισμούς της κατά την
περίοδο του πρώτου κύματος. Αυτό
που ανησυχεί, όμως, είναι το εν-
δεχόμενο ενός τρίτου κύματος.

Όχι μόνο γιατί θα αυξήσει τις αν-
τιδράσεις όλων αυτών των επαγ-
γελματικών κύκλων που θέλουν
να δουλέψουν και δεν μπορούν
αλλά και για το γεγονός ότι η κυ-
βέρνηση δεν θα έχει απόθεμα για
άλλα επιδόματα.

Ιδιαίτερα αν ένα τρίτο κύμα
προκύψει στην καρδιά του προ-
εκλογικού, θα προκαλέσει ακόμη
περισσότερους τριγμούς και όλη
η δυσαρέσκεια ενδεχομένως να
αποτυπωθεί σε ψήφο τιμωρίας
απέναντι στο κυβερνών κόμμα.
Βεβαίως δεν είναι μόνο αυτό.

Οι Υπουργοί...
Το 2016, ο ΔΗΣΥ, πέραν του ότι

χρησιμοποιούσε τους κυβερνητι-
κούς χειρισμούς ως άσο στο μανίκι
του προεκλογικού, είχε βγάλει στην
πρώτη γραμμή τα μέλη της κυβέρ-
νησης που αποτελούσαν «κράχτες»
για έλευση ψήφων. Ο Χάρης Γε-

ωργιάδης τότε, για παράδειγμα,
απολάμβανε τις δάφνες από το
αφήγημα του success story και
του χαρακτηρισμού του «τσάρου
της οικονομίας». Ήταν συνεπώς
το κατάλληλο άτομο για να μιλήσει
για την οικονομία σε μία κοινωνία,
η οποία φοβόταν την οικονομική
αστάθεια. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
αποτελούσε την ήρεμη και μετριο-
παθή δύναμη ως κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος, ο Κωνσταντίνος Πε-
τρίδης, το πρόσωπο του εκσυγ-
χρονισμού δεδομένου ότι πάνω
του ήταν όλες οι μεταρρυθμίσεις
ως υφυπουργού, ο Γιώργος Λακ-
κοτρύπης ως υπουργός Ενέργειας
το πρόσωπο που θα διαχειριζόταν
το φυσικό αέριο και θα οδηγούσε
την Κύπρο στον πλουτισμό, ο Γιώρ-
γος Παμπορίδης, ως υπουργός Υγεί-
ας, το πρόσωπο που θα εκσυγχρό-
νιζε το γενικό σύστημα υγείας και
ο Ιωάννης Κασουλίδης την ενί-

σχυση της θέσης της Κύπρου στο
εξωτερικό μέσω τριμερών και άλ-
λων συνεργασιών. 

Σήμερα, η προβολή των υπουρ-
γών ως το κύριο χαρτί για την προ-
σέλκυση ψηφοφόρων φαντάζει
ιδιαίτερα δύσκολη. Αν εξαιρεθούν
κάποια μέλη του Υπουργικού οι
περισσότεροι δεν έχουν κερδίσει
την εκτίμηση των πολιτών ακόμα.
Ο Ιωάννης Κασουλίδης και ο Γιώρ-
γος Παμπορίδης, οι οποίοι είχαν
θετικό πρόσημο για τη δουλειά
τους, έχουν αποχωρήσει οικειο-
θελώς από το κυβερνητικό σχήμα
με τον δεύτερο να επικρίνει συχνά
τους κυβερνητικούς χειρισμούς,
αλλά και την πολιτική που ακο-
λουθεί ο ΔΗΣΥ. Ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης, ο οποίος ήταν για αρκετό
καιρό ο δημοφιλέστερος υπουργός,
πλέον είναι επικεντρωμένος στο
Κυπριακό και όχι στον προεκλογικό
για μία σειρά λόγων, ο Χάρης Γε-
ωργιάδης που αποτελούσε το που-
λέν του Νίκου Αναστασιάδη και
του ΔΗΣΥ το 2016, έχει παραιτηθεί
από το υπουργείο Οικονομικών εν
τω μέσω των έντονων επικρίσεων
για τον Συνεργατισμό και τρέχει
την προεκλογική του, ενώ ο Κων-
σταντίνος Πετρίδης, ο οποίος έχει
ξεκαθαρίσει πως κλείνει τον πο-
λιτικό του κύκλο μετά το υπουργείο
Οικονομικών, έχει να διαχειριστεί
τη σχετική φθορά του από το Πρό-
γραμμα Πολιτογραφήσεων.

Ο Γιώργος Λακκοτρύπης, από
την άλλη, παραιτήθηκε μέσω επι-
κρίσεων για τους χειρισμούς του
στο ενεργειακό και το υπουργείο
Ενέργειας αυτή τη στιγμή δεν μπο-
ρεί να συνεχίσει το αφήγημα των
ενεργειακών κοιτασμάτων. Υπάρ-
χει συνεπώς φθορά προσώπων
που ήταν στην πρώτη γραμμή του
προεκλογικού το 2016, απομά-
κρυνση άλλων και κυρίως απουσία
αφηγήματος, το οποίο πρέπει να
διαχειριστεί ο ΔΗΣΥ.

Επί του παρόντος φαίνεται να
προωθείται από το κόμμα ο υπουρ-
γός Εσωτερικών Νίκος Νουρής ως
το πρόσωπο που καλύπτει το με-
γαλύτερο ακροατήριο του κόμμα-
τος –το συντηρητικό– με τα στε-
γαστικά επιδόματα. Το αν θα ακο-
λουθήσουν κι άλλοι βέβαια την
παροχολογία, θα διαφανεί το επό-
μενο διάστημα.

Όσο όμως κι αν ο ΔΗΣΥ έχει να δια-
χειριστεί την κυβερνητική φθορά,
το μεγάλο ερώτημα είναι για ποιο
λόγο το ΑΚΕΛ μέχρι τώρα δεν έχει
καταφέρει να κεφαλαιοποιήσει όλη
αυτή την κακή εικόνα της κυβέρ-
νησης. Για παράδειγμα, όταν το
2011, τα ποσοστά του Δημήτρη
Χριστόφια άρχισαν να πέφτουν με
ιλιγγιώδη ταχύτητα, τόσο ο ΔΗΣΥ
αλλά κυρίως ο Νίκος Αναστασιάδης
ενισχύονταν, δημιουργώντας την
αίσθηση πως αυτοί αποτελούν την
εναλλακτική για αλλαγή. Αυτή η
αίσθηση της εναλλακτικής διακυ-
βέρνησης δεν φαίνεται να ισχύει
στη σημερινή κατάσταση όσον
αφορά το ΑΚΕΛ. Το κόμμα της Αρι-
στεράς, όχι μόνο δεν ενίσχυσε βάσει
δημοσκοπήσεων την εκλογική του
επιρροή ακόμα, αλλά φαίνεται να
έχει σημαντικές διαρροές. Το 25%
που έλαβε το κόμμα την περασμένη
πενταετία, ήταν το σημείο της με-
γάλης καμπής, που άνοιξε μάλιστα
και δημόσια ζήτημα ανανέωσης
στην ηγετική πυραμίδα. Σήμερα
τα στελέχη φαίνεται να συμβιβά-
ζονται με το ίδιο ποσοστό. Και δεν
είναι βέβαια πως δεν υπάρχει μία
τάση αριστερής ιδεολογικής προ-
σέγγισης εντός της κυπριακής κοι-
νωνίας. Φάνηκε από τις δύο πορείες
του Φεβρουαρίου που είχαν έντονο
ταξικό αλλά και αριστεροκεντρικό
χαρακτήρα. Και λέμε αριστερή προ-
σέγγιση, γιατί έθιγαν ζητήματα που
αφορούν τη λύση του Κυπριακού,
το περιβάλλον, την αναβάθμιση
της παιδείας, την πάταξη του αυ-
ταρχισμού και του ρατσισμού, αλλά
και μία πιο ανθρωποκεντρική προ-
σέγγιση σε ζητήματα. Αυτά τα ρεύ-
ματα θα μπορούσε να τα οικειο-
ποιηθεί ή να τα προσεγγίσει το
ΑΚΕΛ. Αποτελούν, ωστόσο, την
εξωκοινοβουλευτική Αριστερά, η
οποία μεγαλώνει στην κοινωνία
αλλά δεν συμπαρατάσσεται πλήρως
με το ΑΚΕΛ. Υπάρχει βεβαίως και
η κόντρα με τη «Θύρα 9», η οποία
ναι μεν έχει πιο ριζοσπαστική προ-
σέγγιση, ωστόσο, βρίσκεται σε ευ-
θεία ρήξη με το κόμμα.

Δεν κατάφερε προφανώς να πεί-
σει το κόμμα, πως μπορεί να έχει
εναλλακτική πρόταση για να κυ-
βερνήσει. Κάτι που μπορούσε να
δικαιολογηθεί πέντε χρόνια προ-
ηγουμένως, όχι όμως και σήμερα.

Για παράδειγμα, όταν το κύριο αν-
τικείμενο συζήτησης είναι η οικο-
νομία, η ακρίβεια και η ανεργία –
βάσει δημοσκοπήσεων– το ΑΚΕΛ
θα έπρεπε ήδη να καλύψει το κενό
του σε ό,τι αφορά την οικονομική
πολιτική, ιδιαίτερα όταν η απουσία
εναλλακτικής οικονομικής πολιτικής
έκανε το κόμμα να χάσει την εξουσία
σε δύο συνεχόμενες εκλογικές μάχες,
το 2013 και το 2018. Δεν έχει πείσει,
λοιπόν, πως πήρε το μάθημά του
από τη διακυβέρνηση Χριστόφια
και πως πλέον έχει ξεκάθαρο οικο-
νομικό πλάνο. Πέραν τούτου, όμως,
το κόμμα έχει πλήξει αναπόφευκτα
και η σκανδαλολογία. Όχι μόνο με
την επαναφορά του ζητήματος της
Δρομολαξιάς, αλλά κυρίως εξαιτίας
της εμπλοκής Τζιοβάννη στο πρό-
γραμμα πολιτογραφήσεων. Αυτό
έδωσε την ευκαιρία στους κυβερ-
νώντες να τους καταγγέλλουν ως
μέρος της διαπλοκής. Η αμηχανία

αυτή διαφαίνεται και από το γεγονός
ότι το κόμμα έχει καθυστερήσει
κατά πολύ να μπει στον προεκλογικό
και να παρουσιάσει συγκεκριμένες
προτάσεις πολιτικής. 

Η δεύτερη ανάγνωση
Το πιο σημαντικό, ωστόσο, είναι

πως εντός του κόμματος υπάρχουν
ανοικτά ζητήματα που προκαλούν
τριβές. Έχασαν πολύτιμο χρόνο
στο να ασχολούνται με ποια στελέχη
κάνουν παραγοντισμό, ποιοι υπερ-
προβάλλονται, αντί να παρουσιά-
σουν μία κοινή επικοινωνιακή στρα-
τηγική που αφενός θα ενισχύσει
τους υποψηφίους και αφετέρου θα
πάρει το κόμμα ενισχυμένο ως τις
εκλογές. Παρουσιάζονται, όμως,
και ζητήματα εσωστρέφειας στον
σκληρό πυρήνα του κόμματος. Δεν
πέρασε καθόλου απαρατήρητο το

γεγονός ότι κατά τη διάρκεια της
επαρχιακή επιτροπής, η οποία θα
προχωρούσε στην κατάταξη των
στελεχών, στελέχη της πρώτης
γραμμής, όπως ο Στέφανος Στεφά-
νου, ο Χρίστος Χριστοφίδης, ο Άρι-
στος Δαμιανού ακόμα και η Ειρήνη
Χαραλαμπίδου που μπορεί να ανή-
κει στις Νέες Δυνάμεις, αλλά είναι
πρώτη σε σταυρούς προτίμησης
βουλεύτρια, έμειναν πίσω. Το ίδιο
συνέβη και στην επαρχία Αμμοχώ-
στου όπου πρώτος στη σειρά κα-
τάταξης ήρθε ο Γιαννάκης Γαβριήλ,
ένατος ο επαρχιακός Αμμοχώστου
Χρύσανθος Ζαννέτος και στην επαρ-
χία Λεμεσού πρώτη η άγνωστη Γι-
ούλια Κομνηνός και κατά πολύ πίσω
στελέχη πρώτης γραμμής. Έστω
κι αν η κατάσταση διορθώθηκε από
το διευρυμένο ακροατήριο του
ΑΚΕΛ στην επαρχιακή διάσκεψη,
όλο αυτό κατέδειξε προσπάθεια τι-
μωρητικής ψήφου και ιδιοτελή κί-
νητρα με στόχο το εκλογικό συνέ-
δριο του καλοκαιριού. Αν, λοιπόν,
αυτοί που συνθέτουν τον σκληρό
πυρήνα σε ένα κόμμα, όπως το
ΑΚΕΛ, δεν είναι σε θέση να αντι-
ληφθούν, έστω και τη σημειολογία
του να βγαίνουν πρώτοι σε σειρά
κατάταξης, ζήτημα είναι τι θα βγει
προς τα έξω στη συνέχεια. Δεν περ-
νά, βεβαίως, απαρατήρητο πως μία
επαρχία όπως η Λάρνακα βρίσκεται
ήδη σε εσωστρέφεια μετά την ξαφ-
νική αποχώρηση της Μόνικας Με-
λέκκη από το ψηφοδέλτιο για προ-
σωπικούς λόγους και την αντικα-
τάστασή της από τον γιο του ορ-
γανωτικού γραμματέα του ΑΚΕΛ
Χρίστο Αλέκου, Αλέξη Αλέκου. Ήδη
υπάρχει η ψιθυρολογία στην επαρ-
χία Λάρνακας πως ο οργανωτικός
γραμματέας δούλεψε στο παρα-
σκήνιο για την προώθηση της υπο-
ψηφιότητας του γιου του και ανα-
μένεται να υπάρξουν συζητήσεις
–ίσως και καταγγελίες γραπτές την
επομένη των εκλογών.

Όλο αυτό σίγουρα δεν είναι υγιές
για ένα κόμμα που θα έπρεπε αυτή
τη στιγμή να προετοιμάζεται για
την πρωτιά. Πόσω μάλλον να είναι
απορροφημένο σε δευτερεύοντα
ζητήματα του ποιος προώθησε τον
εαυτό του περισσότερο και ποιος
αποτελεί κίνδυνο να ανέλθει σε
υψηλότερα δώματα και αξιώματα
την επομένη της κάλπης. 

Eνα déjà vu από το 2016 για τους μεγάλους 
Πώς το ΑΚΕΛ φαίνεται να χάνει την ευκαιρία να βγει μπροστά ενώ ο Δημοκρατικός Συναγερμός διατηρεί την πρωτιά φθαρμένος

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Μέχρι και τον περασμένο Ιούνιο, οι δη-
μοσκοπήσεις έδειχναν πως τα μικρά
κόμματα βρίσκονταν σε ελεύθερη πτώ-
ση, ενώ κάποια από τα υφιστάμενα
κοινοβουλευτικά κόμματα έμεναν εκτός
Βουλής. Έδειχναν παράλληλα πως τα

δύο μεγάλα κόμματα έπαιρναν μετά
από καιρό τα πάνω τους και ενισχύονταν
σε θέμα ποσοστών, θυμίζοντας το ισχυ-
ρό δίπολο αλλοτινών εποχών. Έξι μήνες
αργότερα και λίγο πριν από την κρίσιμη
μάχη του Μάη, όλα δείχνουν πως η κα-
τάσταση πραγμάτων οδηγεί σε μία επα-
νάληψη του 2016. Βάσει, λοιπόν, και

της δημοσκόπησης που διενήργησε
για λογαριασμό της «Κ» η Symmetron
Market Research την περασμένη εβδο-
μάδα, η Βουλή δεν αποκλείεται να με-
τατραπεί ακόμη και σε οκτακομματική,
την ίδια στιγμή που τόσο ο ΔΗΣΥ όσο
και το ΑΚΕΛ δείχνουν να πλήττονται
και να έχουν διαρροές προς άλλα μι-

κρότερα κόμματα. Τα σκάνδαλα της
διαφθοράς, η αίσθηση πως το υφιστά-
μενο πολιτικό σύστημα πάει χέρι-χέρι
με τηδιαπλοκή, οδήγησε στους δρόμους
πολίτες και στη διαμαρτυρία για την
υφιστάμενη κατάσταση. Αυτή τηνψήφο
διαμαρτυρίας επιδιώκουν να κερδίσουν
κυρίως τα μικρότερα κόμματα, όπως

το Κίνημα Οικολόγων που βάσει της
δημοσκόπησης μετατρέπεται σε τέ-
ταρτο κόμμα και οι Ανεξάρτητοι της
Άννας Θεολόγου. Βεβαίως και τα δύο
κόμματα έχουν μεν μία δύσκολη δη-
μοσκοπική εικόνα, ωστόσο, έχουν απο-
θέματα τα οποία μπορεί μέχρι και την
κάλπη να αντλήσουν. 

<<<<<<

Το 2016, ο ΔΗΣΥ έβγαζε
στην πρώτη γραμμή
τους υπουργούς του που
αποτελούσαν ατού για το
κόμμα, σήμερα κάτι τέ-
τοιο είναι πολύ δύσκολο.

<<<<<<

Το ΑΚΕΛ δεν έχει
καταφέρει να φέρει
κοντά μεγάλη μερίδα
πολιτών που ανήκει
στην Αριστερά και φά-
νηκε να έχει σημαντικό
έρεισμα από τις δύο πο-
ρείες του Φεβρουαρίου.

Το πολιτικό απόθεμα άρχισε
να εξαντλείται στον ΔΗΣΥ

Ενα βήμα πριν την εσωστρέφεια
στην κρίσιμη του μάχη το ΑΚΕΛ 

Ο ΔΗΣΥ από το 2013-2017 είχε δημιουργήσει ένα πολιτικό κεφάλαιο κυρίως λόγω της οικονομίας, το οποίο από τότε
χρησιμοποιεί χωρίς να κεφαλαιοποιεί και τείνει να εξαντληθεί.

Οι εσωκομματικές διαδικασίες για το ψηφοδέλτιο κατέδειξαν πως στον σκληρό πυρήνα υπάρχουν τριβές, άλλα κί-
νητρα και κινήσεις τιμωρητικές με ορίζοντα το εκλογικό συνέδριο.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Το «μαζί τα φάγαμε» είναι ο τρόπος
να δοθεί συγχωροχάρτι σε όσους
ευθύνονται. Ο καθένας από εμάς
έχει μια προσωπική ιστορία και προ-
σωπική παρουσία. Και επειδή η Κύ-
προς είναι μικρός τόπος, οι πολίτες
ξέρουν και το πώς ζούμε και αν εί-
μαστε πλούσιοι και αν είμαστε τί-
μιοι», λέει στη συνέντευξή του στην
«Κ» το μέλος του Πολιτικού Γραφείου
του ΑΚΕΛ Χρίστος Χριστοφίδης
κληθείς να απαντήσει για ποιο λόγο
επιρρίπτουν την ευθύνη στην κυ-
βέρνηση, αφού επικρατεί η προ-
σέγγιση πως όλα τα κόμματα έχουν
βάλει χέρι στο βάζο με το μέλι. Πα-
ραδέχεται πως, βάσει της δημοσκό-
πησης της «Κ», διαφαίνονται αδυ-
ναμίες του ΑΚΕΛ, ωστόσο, σημειώνει
πως η δημοσκόπηση καταδεικνύει
την προοπτική να δημιουργηθεί
ένας μεγάλος προοδευτικός πόλος
για την Αλλαγή. Προβλέπει πως στο
εκλογικό συνέδριο του καλοκαιριού
αναμένεται σημαντική ανανέωση
εντός του κόμματος και σημειώνει
πως η προσέγγιση κυβέρνησης-ΔΗ-
ΣΥ να παρουσιάζουν τη «χαλαρή»
ομοσπονδία ως ένα νέο μοντέλο λύ-
σης, απομακρύνει την επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων από εκεί
που έμειναν και δίνει την ευκαιρία
στην Τουρκία να προτάξει και η
ίδια ένα νέο μοντέλο «λύσης», τα
δύο κράτη.

–Το τελευταίο διάστημα υπάρχει
η προσέγγιση πως πολιτική και
διαφθορά πάνε χέρι-χέρι και
πως όλα τα κόμματα έχουν βάλει
χέρι στο βάζο με το μέλι. Είναι
συνεπώς ορθό να επιρρίπτετε
όλη την ευθύνη στην κυβέρνηση
για τα κακώς έχοντα;

–Είναι αλήθεια ότι φαινόμενα
διαπλοκής και διαφθοράς υπήρξαν
και στο παρελθόν και έχουν κατά
καιρούς εμπλακεί πρόσωπα από
όλους τους πολιτικούς χώρους. Σή-
μερα όμως υπάρχουν δύο μεγάλες
διαφορές. Η πρώτη μεγάλη διαφορά
σήμερα είναι το μέγεθος της δια-
φθοράς. Η Κύπρος τα τελευταία
χρόνια κατρακυλά σε όλους τους
διεθνείς δείχτες για τη διαφθορά.

Η πατρίδα μας ρεζιλεύεται διεθνώς.
Η δεύτερη μεγάλη διαφορά είναι
ότι τα σημερινά φαινόμενα διαπλο-
κής και διαφθοράς εμπλέκουν την
ίδια την «κεφαλή» του κράτους. Τον
πρόεδρο, το Υπουργικό Συμβούλιο,
το κυβερνών κόμμα. Δείτε το μέγα
σκάνδαλο με τα «χρυσά» διαβατή-
ρια:Εκατοντάδες αιτήσεις προήλθαν
ή σχετίζονταν με μέλη του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου ή στελέχη του
ΔΗΣΥ. Υπέβαλλαν τις αιτήσεις και
τις ενέκριναν οι ίδιοι. Είχαν την ευ-
θύνη για κάθε διαβατήριο που χο-
ρηγήθηκε. Εάν ο πρόεδρος και το
Υπουργικό του Συμβούλιο έκαναν
τίμια και σωστά τη δουλειά τους
δεν θα φτάναμε σε αυτό το κατάν-
τημα. Δεν συμφωνώ ότι διαφθορά
και πολιτική πάνε χέρι - χέρι. Το

«μαζί τα φάγαμε» είναι ο τρόπος να
δοθεί συγχωροχάρτι σε όσους ευ-
θύνονται. Ο καθένας από εμάς έχει
μια προσωπική ιστορία και προσω-
πική παρουσία. Και επειδή η Κύπρος
είναι μικρός τόπος, οι πολίτες ξέρουν
και το πώς ζούμε και αν είμαστε
πλούσιοι και αν είμαστε τίμιοι.

–Το ΑΚΕΛ ανέκαθεν μιλούσε για
το ηθικό πλεονέκτημα της Αρι-
στεράς, ωστόσο, αυτό τίθεται
εν αμφιβόλω το τελευταίο διά-
στημα, με πολλούς να θεωρούν
πως το κόμμα έχει εμπλοκή σε
θέματα διαφθοράς… 

–Τέτοια φαινόμενα, όπως έχω
ήδη πει, έχουνυπάρξει κατά καιρούς
με εμπλοκή προσώπων από όλες
τις πολιτικές παρατάξεις. Σε αυτά
τα ζητήματα δεν υπάρχει συλλογική
ευθύνη. Εάν σε ένα σύνολο ανθρώ-
πων κάποιος πράξει κάτι απαράδε-
χτο δεν σημαίνει ότι αυτόματα η
ευθύνη μετακυλίεται σε όλους. Αυτά
τα ξεκαθάρισε η ανθρωπότητα από
την εποχή που οι ναζιστές ισχυρί-
ζονταν ότι όλοι οι Εβραίοι είναι ένο-
χοι μόνο και μόνο επειδή είναι Εβραί-
οι. Είναι γνωστή η στάση του ΑΚΕΛ,
όταν συζητούνταν στη Βουλή τα
κριτήρια για τα «χρυσά» διαβατήρια,
τι είπαμε και τι ψηφίσαμε. Τα πλεί-
στα στελέχη του ΑΚΕΛ προέρχονται
από τον λαό και υπηρετούν τον λαό
στη βάση ενός αυστηρού κώδικα
(για παράδειγμα δεν μπορούν στε-
λέχη από τον μηχανισμό του Κόμ-
ματος να διατηρούν οι ίδιοι ή η/ο
σύντροφός τους επιχειρήσεις). Προ-
σπαθούμε στην πράξη να υλοποι-
ούμε μια βασική αρχή της Αριστεράς,
ότι δηλαδή ο άνθρωπος, οι αρχές,
οι αξίες είναι πάνω από τα κέρδη,
το χρήμα και την εκμετάλλευση. 

–Στη δημοσκόπηση της «Καθη-
μερινής» την προηγούμενη εβδο-
μάδα πάντως φαίνεται πως η
κυβέρνηση και το κυβερνών
κόμμα έχουν πληγεί, ωστόσο,
εσείς δεν κεφαλαιοποιείτε την
κυβερνητική φθορά. Πού οφεί-
λεται; 

–Οι δημοσκοπήσεις δίνουν την
εικόνα της στιγμής. Εκείνο, όμως,
που έχει σημασία είναι το αποτέλε-
σμα στηνκάλπη. Στηνκάλπη νομίζω
τελικά θα μετρήσουν τα μεγάλα δια-
κυβεύματαγια την ιστορική εκλογική
μάχη των βουλευτικών. Η ανάγκη
για Αλλαγή και μια νέα ελπιδοφόρα
σελίδα. Η ανάγκη για να αποκτήσουν
οι πολίτες δύναμη και ασπίδα προ-
στασίας. Αυτοί είναι οι βασικοί μας
στόχοι. Στη δημοσκόπηση υπάρχουν
και πολύ θετικά στοιχεία: Η προ-
οπτική να δημιουργηθεί ένας μεγά-
λος προοδευτικός πόλος για την Αλ-
λαγή. Αναφέρομαι στις σημαντικές
εισροές προς το ΑΚΕΛ από τον σο-
σιαλιστικό χώρο, τον επαναπατρισμό
προοδευτικών ψηφοφόρων από τη
«Συμμαχία», αλλά και την κινητο-

ποίηση ψηφοφόρων που απήχαν
σε προηγούμενες εκλογές. Ιδιαίτερα
τους πολίτες που μας συνδέει κοινή
ιστορία, κοινές αξίες και κοινές επι-
διώξεις, αλλά δεν έχουν ψηφίσει
στις τελευταίες εκλογές, θέλουμε
να κινητοποιήσουμε σήμερα.Έχετε
δίκαιο, βέβαια, ότι η δημοσκόπηση
παρουσιάζει και αδυναμίες τις οποίες
πρέπει να λάβουμε πολύ σοβαρά
υπόψη και να προσπαθήσουμε να
διορθώσουμε. 

–Ίσως να είναι καιρός για ανα-
νέωση εντός του κόμματος;

–Η ανάγκη για ανανέωση είναι
διαρκής. Όπως ξέρετε η πανδημία
δεν μας επέτρεψε να πραγματοποι-
ήσουμε το εκλογικό μας συνέδριο
την περασμένη χρονιά. Το εκλογικό
μας συνέδριο προγραμματίζεται για
το καλοκαίρι. Στο συνέδριο αναμέ-
νεται σημαντική ανανέωση. 

–Οι πορείες που διοργανώθηκαν
τις περασμένες δύο εβδομάδες
θεωρούνται πως έχουν καθαρά
αριστερή ιδεολογικοπολιτική
προσέγγιση βάσει του δελτίου
που έχουν δημοσιοποιήσει. Δη-
μιουργείται μία εξωκοινοβου-
λευτική αριστερά, αυτό δεν σας
ανησυχεί;

–Μα, είναι στόχος μας η συμπό-
ρευση και συνεργασία με κινήματα,
πολίτες από την Αριστερά και τον
ευρύτερο προοδευτικό χώρο. Όπως
και με πολίτες από την κεντροαρι-
στερά, το κέντρο μέχρι και την κεν-
τροδεξιά, με τους οποίους συμφω-

νούμε στα μεγάλα ζητήματα. Δεν
είναι ανάγκη να συμφωνούμε σε
όλα. Αυτά που μας ενώνουν είναι
πολύ περισσότερα από αυτά που
μας χωρίζουν. Άλλωστε, ούτε εντός
του ΑΚΕΛ συμφωνούμε όλοι με
όλους, για όλα τα θέματα. Σημασία
έχει ο σεβασμός της πλειοψηφίας
και διαλεκτικά να κατανοούμε όλοι,
ποιο είναι το μείζον και ποιο το δευ-
τερεύον, σε κάθε κρίσιμο ζήτημα. 

–Η πανδημία έφερε στο προ-
σκήνιο μία σειρά προβληματι-
κών καταστάσεων στην Παιδεία.
Ίσως είναι καιρός για μία επα-
νεκκίνηση στον χώρο της εκ-
παίδευσης, καθώς το υφιστάμε-
νο μοντέλο δεν λειτουργεί; 

–Ένα από τα μεγαλύτερα αρνη-
τικά της σημερινής διακυβέρνησης
είναι η κατάσταση στην οποία έχουν
φέρει την παιδεία και τον πολιτισμό
στον τόπο μας. Είναι η οργανωμένη
επίθεση κυβέρνησης – Συναγερμού
κατά του δημόσιου σχολείου. Η
πανδημία όντως ανέδειξε την έλ-
λειψη προγραμματισμού, τις τεχνο-
λογικές ελλείψεις, την περιθωριο-
ποίηση χιλιάδων παιδιών από τα
φτωχά στρώματα. Γνωρίζουμε όλοι
ότι το πρόβλημα δεν είναι μόνο ο
Κενεβέζος, ο Καδής, ο Χαμπιαούρης
ή ο Προδρόμου. Το πρόβλημα είναι
κυρίως οι πολιτικές κυβέρνησης –
Συναγερμού στην παιδεία και στον
πολιτισμό. Ήρθε η ώρα για αναγέν-
νηση της παιδείας και του πολιτι-
σμού στην πατρίδα. Με επίκεντρο
τον μαθητή και τις ανάγκες του, με

ευαισθησία για τα παιδιά με ανα-
πηρία, με σύγχρονες παιδαγωγικές
προσεγγίσεις και καινοτόμους θε-
σμούς. Για όλα αυτά έχουμε συγκε-
κριμένη, συνολική πρόταση προς
την κυπριακή κοινωνία. 

–Η άτυπη πενταμερής υπολογί-
ζεται τέλος του Απρίλη. Με δε-
δομένα τα όσα αρνητικά ακού-
γονται περί άλλων ιδεών λύσης
και τετελεσμένων για ποιο λόγο
επιμένετε για τη σύγκλησή της; 

–Η «λεγόμενη» στασιμότητα στο
Κυπριακό έφερε τα τελευταία τρει-
σήμισι χρόνια σοβαρές αρνητικές
εξελίξεις. Η Τουρκία αλωνίζει ανε-
νόχλητη, προχωρά στον εποικισμό
της Αμμοχώστου, σε γεωτρήσεις
στην ΑΟΖ μας και προωθεί την πλή-
ρη ενσωμάτωση των Κατεχομένων
στην Τουρκία. Μόνος δρόμος είναι
η επανέναρξη των διαπραγματεύ-
σεων σε μια σωστή βάση μακριά
από την καταστροφική περιρρέουσα
των δύο κρατών και τις συνομο-
σπονδιακές προσεγγίσεις. 

–Τι να αναμένουμε από αυτήν; 
–Εμείς αναμένουμε αλλά και διεκ-

δικούμε επανέναρξη της διαπραγ-
μάτευσης στη βάση διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας, από εκεί
που έμειναν οι διαπραγματεύσεις
στο Κραν Μοντάνα και στη βάση
του πλαισίου Γκουτιέρες, το οποίο
καταργεί τις τουρκικές εγγυήσεις
και επιστρέφει τη Μόρφου και την
Αμμόχωστο υπό ελληνοκυπριακή
διοίκηση.

Συγχωροχάρτι
των ενόχων
το μαζί τα φάγαμε
Τα πλείστα στελέχη στο ΑΚΕΛ προερχόμαστε από τον λαό
και αυτόν υπηρετούμε λέει στην «Κ» ο Χρίστος Χριστοφίδης

–Θεωρείτε τον πρόεδρο αναξιό-
πιστο, ότι συζητάει άλλες μορφές
λύσης, ωστόσο την ίδια στιγμή
τον καλείτε να διαπραγματευτεί
το Κυπριακό. Αυτό δεν είναι αν-
τικρουόμενο;

–Η αξιοπιστία του κυρίου Ανα-
στασιάδη έχει πληγεί από τα τερά-
στια λάθη, τις απίστευτες παλινωδίες
του και κυρίως με τη συζήτηση της
καταστροφικής προσέγγισης για
δύο κράτη. Όπως έχω ήδη εξηγήσει
δεν υπάρχει άλλος τρόπος από τη
διαπραγμάτευση στη σωστή βάση.

Η άγονηπάροδος του χρόνου οδηγεί
με μαθηματική ακρίβεια στην ορι-
στικοποίηση της διχοτόμησης. 

–Ο ΔΗΣΥ δεν βλέπει αρνητικά
την αποκέντρωση εξουσιών σε
μία προσπάθεια να διασκεδα-
στούν οι ανησυχίες και των δύο
πλευρών. Εσείς για ποιο λόγο
βρίσκεστε απέναντι; 

–Δυστυχώς, Αναστασιάδης – ΔΗ-
ΣΥ παρουσιάζουν τη «χαλαρή» ομο-
σπονδία ως ένα νέο μοντέλο λύσης.
Αυτή η προσέγγιση απομακρύνει

την επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων από εκεί που έμειναν και
δίνει την ευκαιρία στην Τουρκία
να προτάξει και η ίδια ένα νέο μον-
τέλο «λύσης», τα δύο κράτη. Εάν
υπάρχουν συγκεκριμένες εξουσίες
τις οποίες ο κύριος Αναστασιάδης
θέλει να μεταφέρει στα ομόσπονδα
κρατίδια, να τις προτείνει στο Εθνικό
Συμβούλιο, και αν είναι λογικές,
όταν επαναρχίσει η διαπραγμάτευση
στη βάση του πλαισίου Γκουτιέρες
να τις θέσει στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων. 

–Τα όσα διαδραματίζονται στην
περίκλειστη πόλη της Αμμοχώ-
στου έχουν προκαλέσει έντονη
ανησυχία. Έχει χαθεί και το τε-
λευταίο οχυρό ή υπάρχει τρόπος
να κερδηθεί η μάχη; 

–Ο χειρισμός του ζητήματος της
Αμμοχώστου ήταν ακόμα μια τε-
ράστια αποτυχία Αναστασιάδη –
Χριστοδουλίδη – Αβέρωφ. Ο κύριος
Χριστοδουλίδης μάς διαβεβαίωνε
ότι οι εξαγγελίες των Τούρκων για
άνοιγμα της Αμμοχώστου ήταν επι-
κοινωνιακές. Ενώ προγραμματιζό-

ταν το άνοιγμα της Αμμοχώστου,
ξιφουλκούσαν στις Βρυξέλλες για
να τιμωρηθούν ακόμα δύο – τρεις
ναύτες για τις παράνομες γεωτρή-
σεις της Τουρκίας στην ΑΟΖ. Πε-
ριμένουμε ακόμα τις περιβόητες
κυρώσεις «που θα πονούσαν την
Τουρκία». Η μάχη δεν έχει χαθεί,
αλλά η μάχη για να κερδηθεί μόνο
ένας τρόπος υπάρχει. Επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων από εκεί
που έμειναν, στη βάση του πλαισίου
Γκουτιέρες και επίτευξη λύσης δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας. 

Η αξιοπιστία Αναστασιάδη και οι ευθύνες για την Αμμόχωστο

Το εκλογικό μας συνέ-
δριο προγραμματίζεται
για το καλοκαίρι. Στο συ-
νέδριο αναμένεται ση-
μαντική ανανέωση.

Στόχος μας η συμπόρευ-
ση και συνεργασία με κι-
νήματα, πολίτες από την
Αριστερά και τον ευρύτε-
ρο προοδευτικό χώρο.
Δεν είναι ανάγκη να συμ-
φωνούμε σε όλα. Αυτά
που μας ενώνουν είναι
πολύ περισσότερα από
αυτά που μας χωρίζουν.

Γνωρίζουμε όλοι ότι το πρόβλημα δεν είναι μόνο ο Κενεβέζος, ο Καδής, ο Χαμπιαούρης ή ο Προδρόμου. Το πρόβλημα εί-
ναι κυρίως οι πολιτικές Κυβέρνησης – Συναγερμού στην παιδεία και στον πολιτισμό, λέει στην «Κ» ο Χρίστος Χριστοφίδης.
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Ψάχνουν αγοραστή
Στο σφυρί ετοιμάζεται να βγάλει η ελληνι-
κή κυβέρνηση ένα από τα κυβερνητικά αε-
ροσκάφη της. Στην αναζήτηση αγοραστή, η
Αθήνα έστρεψε την προσοχή της και προς
τη Λευκωσία. Σύμφωνα με ασφαλείς πλη-
ροφορίες της «Κ», προτάθηκε όπως η Κύ-
προς αγοράσει το συγκεκριμένο αεροσκά-
φος. Όπως είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε
απάντηση δεν έχει δοθεί, ωστόσο κάποιοι
στη Λευκωσία ψάχνουν να βρουν τρόπο για
να πουν ευγενικά, όχι. Άσε που όπως πλη-
ροφορούμε υπήρξαν και κάποια μουρμου-
ρητά, από κάποιους εδώ που σχολίασαν με
αρνητικό τρόπο την προσπάθεια της Αθή-
νας να πουλήσει και όχι να παραχωρήσει το
αεροσκάφος στη Λευκωσία. Και ο λόγος εί-
ναι ότι το κενό που θα προκληθεί στον κυ-
βερνητικό στόλο αεροπορικών μέσων, θα
καλυφθεί με άλλο αεροσκάφος που θα πά-
ρει δωρεάν η Ελλάδα από τους Γάλλους,
ένεκα της συμφωνίας για την αγορά των
μαχητικών Rafale. 

••••
Οι Κωνσταντίνοι
Πετρίδης, Ζέτα, και Νατάσα τρίβουν τα χέ-
ρια τους με την άρση των περιοριστικών
μέτρων. Ο μόνος που δεν φαίνεται να συμ-
μερίζεται την χαρά τους, είναι ο έτερος
Κωνσταντίνος της κυβερνητικής ομάδας
που διαχειρίζεται την πανδημία. Ο υπουρ-
γός Υγείας. Όπως μαθαίνω, κάθε φορά που
είναι υποχρεωμένος να προβεί σε ανακοι-
νώσεις βιώνει το μαρτύριο της σταγόνας. Ο
υπουργός Υγείας συνεχίζει να παραμένει
ανήσυχος. Το φυσά και δεν κρυώνει με τα
όσα ακολούθησαν το περασμένο καλοκαίρι,
παρά το γεγονός ότι ο ίδιος, τότε, ήταν επι-
φυλακτικός. Με τα δεδομένα που υπάρ-
χουν αλλά και τους συσχετισμούς, κυρίως,
στον λόφο, το άνοιγμα της εστίασης δεν
πρέπει να θεωρείται δεδομένο στις 15
Μαρτίου. Τουναντίον εάν τα νούμερα επι-
δεινωθούν δεν αποκλείεται να ζήσουμε
καταστάσεις Μεγάλης Εβδομάδας 2020.
Βεβαίως υπάρχουν και οι βουλευτικές
εκλογές του ερχόμενου Μαΐου, με κάποι-
ους κοντά στην κυβέρνηση να είναι θιασώ-
τες του αμίμητου «Τσοβόλα, δώσ’ τα όλα»
του Ανδρέα Παπανδρέου.

••••
Ψάχνονται…
Δεν αποτελεί είδηση ότι στην Πινδάρου
«τρέμουν» το τι θα αφήσει πίσω της η καθί-
ζηση των ποσοστών της κυβέρνησης, ειδι-
κά μετά και τη δημοσκόπηση της «Κ», την
περασμένη Κυριακή. Ήδη στους τελευταί-

ους ορόφους προσπαθούν να δουν πώς θα
αναστρέψουν το αρνητικό κλίμα, που έχει
δημιουργηθεί τρεις μήνες πριν από τις βου-
λευτικές εκλογές. Πέριξ του κυβερνώντος
κόμματος, το θέμα δεν είναι η υποχώρηση
των ποσοστών του ΔΗΣΥ, αυτή θεωρείται
βέβαια, αλλά πού θα σταματήσει. Αυτό
όμως που τρομάζει τους συναγερμικούς εί-
ναι η δυσαρέσκεια των πολιτών να αποτυ-
πωθεί στη Λευκωσία και να αφήσει εκτός
νυμφώνα κάποιο πρωτοκλασάτο συναγερ-
μικό στέλεχος. Σε μια τέτοια περίπτωση λέ-
γεται πως η επόμενη μέρα στην Πινδάρου
θα είναι άκρως ενδιαφέρουσα. Αν ισχύουν
τα όσα ακούγονται, κάποιοι μεγαλο-συνα-
γερμικοί ακονίζουν μαχαίρια. Πάντως, για

την ιστορία στα κεντρικά κάποιοι λένε για
χασούρα έως και δυο έδρες. 

••••
Δεν πρόλαβε να χαρεί 
Την Τετάρτη, ο γενικός ελεγκτής της Δημο-
κρατίας, με τη γνωστή τακτική της κουτοπο-
νηριάς, πανηγύριζε ότι η INTOSAI (συμβου-
λευτική και υποστηρικτική για τις Ελεγκτικές
Υπηρεσίες, οργάνωση) τον δικαίωσε πλήρως,
για τον έλεγχο που θέλει να κάνει στο θέμα
των πολιτογραφήσεων. Τα πανηγύρια του
Οδυσσέα δεν κράτησαν ούτε 24 ώρες. Την
επομένη, τον προσγείωσε ο γενικός εισαγγε-
λέας της Δημοκρατίας ο οποίος είπε αυτά

που προσπέρασε ο πονηρός γενικός ελεγ-
κτής. «Αναγνωρίζει –πολύ ορθά– ότι δεν είναι
σε θέση να κρίνει τη νομιμότητα αυτού του
προσωρινού περιορισμού, αφού ξεκαθαρίζει
ότι δεν μπορεί να υπεισέλθει σε νομικά θέ-
ματα, τα οποία εξετάζονται από τα αρμόδια
Όργανα της Κυπριακής Δημοκρατίας». Και το
κερασάκι στην τούρτα. «Η δήλωση (INTOSAI)
δεν είναι τίποτα παραπάνω από μία εθελοντι-
κή, μη δεσμευτική δήλωση, της οποίας το πε-
ριεχόμενο δεν έχει οποιαδήποτε νομική υπό-
σταση κάτω από το διεθνές δίκαιο». Αυτό κ.
Οδυσσέα το είδες ή το προσπέρασες σφυρί-
ζοντας αδιάφορα;

••••

Ιερές φουρτούνες
Για τις καταγγελίες παρενόχλησης, προ-
σώπου, γένους θηλυκού από μη ενεργό μέ-
λος της Ιεράς Συνόδου που διερευνά η
Αστυνομία, η κατάθεση του αρχιεπισκόπου
δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι κλείνει το όλο
ζήτημα για την Εκκλησία. Η όλη υπόθεση
χαρακτηρίζεται ως πολύ σοβαρή και ο Μα-
καριότατος θα πρέπει να εξηγήσει πρώτον
εάν ευσταθούν οι πληροφορίες ότι το φε-
ρόμενο θύμα είχε καταγγείλει, στον ίδιο,
τον ιεράρχη το 2011. Δεύτερον τι έπραξε ο
ίδιος, εάν τις διερεύνησε και ποιο ήταν το
αποτέλεσμα των ενεργειών του. Πάντως, ο
συγκεκριμένος ιεράρχης παρέμεινε στη
θέση του, μέχρι και την παραίτησή του. Εν
αντιθέσει με τις καταγγελίες σεξουαλικής
παρενόχλησης, ο αρχιεπίσκοπος αναμένε-
ται να αντιδράσει δυναμικά με την επιλογή
της φετινής συμμετοχής της Κύπρου στην
Eurovision. Σε πρώτη φάση αναμένεται αυ-
στηρή ανακοίνωση, μάλλον την ερχόμενη
Δευτέρα, ενώ δεν θα εκπλαγώ οι παπάδες
να οργανώσουν εκδήλωση διαμαρτυρίας
έξω από το ΡΙΚ. Έτσι για να δουν, κάποιοι,
πώς γίνονται συλλαλητήρια της προκοπής.

Με το καλό... η επόμενη πενταμερής στο μπαϊράμι

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Σύμφωνα με πληροφορίες που δεν επιδέχονται αμφισβήτησης, ο γ.γ. του ΟΗΕ σκόπιμα όρισε την άτυπη πενταμερή μέσα στη Μεγάλη
Εβδομάδα, προκειμένου το Άγιο Φως της Ανάστασης να φωτίσει τους δύο ηγέτες μπας και με τον τρόπο αυτό σπάσει το αδιέξοδο στο Κυ-
πριακό. Γιατί εάν πάει με τον ορθόδοξο τρόπο, τότε, καληνύχτα και έφεξε. 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΚΟΥΛΗΣ

Ο δημιουργός του γκράφιτι στη Λάρ-
νακα μας θύμισε πόσο κοντή είναι η
μνήμη μας. Γύρω μας υπάρχουν συ-
νάνθρωποί μας που δεν αποτελούν
την εξαίρεση αλλά το κανόνα, έκφρα-
σης αυτής της κοινωνίας. Συνάνθρω-
ποι μας που συνεχίζουν να δίνουν τη
δική τους μάχη για ό,τι πολυτιμότερο
υπάρχει : Τη ΖΩΗ. Ένα ευχαριστώ, ζω-
γραφισμένο σε κάποιο τοίχο ως το
ελάχιστο, στο ζεστό πρόσωπο πίσω
από τη μάσκα.

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Κομμένη-ραμμένη για τον πρίγκιπα;
Διπλό μέτωπο άνοιξε αυτή τη φορά
με την κυβέρνηση, ο Οδυσσέας-
Τσακ Νόρις. Το ένα μέτωπο αφορά
την καταγγελία της κυβέρνησης  για
παρεμπόδιση του έργου του στον
Διεθνή Οργανισμό Ανώτατων Ελεγ-
κτικών Ιδρυμάτων,INTOSAI. Η απάν-
τηση του INTOSAI έκρινε ότι τον δι-
καιώνει με τον γενικό εισαγγελέα
να έχει αντίθετη άποψη, κάτι που
προκάλεσε άλλη μια έντονη αντιπα-
ράθεση μεταξύ τους. Δηλαδή, άλλη
μια ευχάριστη στιγμή για τον Οδυσ-
σέα-Τσακ Νόρις.

Το δεύτερο μέτωπο αφορά την ειδι-
κή έκθεσή του Ελεγκτή για το Υφυ-
πουργείο Τουρισμού και την ανα-
φορά του στον γαμπρό του προ-
έδρου, για σκοπούς διαφάνειας,
όπως λέει, ο οποίος ήταν διευθυν-
τής εμπλεκόμενης εταιρείας. Μια
αναφορά που, όπως έμαθα, εξόργι-
σε τον Λόφο με κάποιους να λένε
ότι ήταν κομμένη-ραμμένη στα μέ-
τρα του πρίγκιπα Νικόλαου.

Πάντως, στην απάντησή του, το
Υφυπουργείο Τουρισμού έκανε ιδι-
αίτερη αναφορά στην αχρείαστη
αναφορά της Ελεγκτικής Υπηρε-
σίας, στον γαμπρό του προέδρου.
Άτομο που γνωρίζει μου ψιθύρισε
πως η συγκεκριμένη αναφορά για
κάποιους δεν ήταν καθόλου αχρεί-
αστη, αντιθέτως ήταν η πιο χρήσι-
μη…Αληθεύει ότι τα σενάρια για
νέα προσπάθεια παύσης του γενι-
κού ελεγκτή επανήλθαν από κάποι-
ους εκεί στο Λόφο; 

Mυστικές δημοσκοπήσεις
Χαμός γίνεται στα κόμματα μετά τις
τελευταίες δημοσκοπήσεις. Όχι μό-

νο αυτές που είδαν το φως της δη-
μοσιότητας, αλλά και κάποιες άλλες
που παραγγέλθηκαν και αναλύθη-
καν μυστικά. Η πτώση κάποιων κομ-
μάτων εμφανίζεται σε κάποιες από
αυτές τις δημοσκοπήσεις τεράστια
και εκτός κάθε πρόβλεψης. Κομμα-
τάρχες και στελέχη από την ώρα
που είδαν τα αποτελέσματα ψά-
χνουν το λάθος. Και μάλλον δεν
πρόκειται να το βρουν και το κυριό-

τερο να το διορθώσουν μέχρι τον
Μάιο. Σε ένα μάλιστα μεγάλο κόμ-
μα, άρχισε ήδη η άσκηση επί χάρ-
του για την αντιμετώπιση των προ-
βλεπόμενων, έντονων εσωκομματι-
κών αντιδράσεων από την πτώση
των ποσοστών. Και δεν αναφέρομαι
μόνο στη δικαιολογημένη αντίδρα-
ση από τη βάση του κόμματος, αλλά
και από κάποια στελέχη που φαίνε-
ται πως δεν θα τα καταφέρουν να

εκλεγούν ή να επανεκλεγούν. Ίσως
και να έχει δίκαιο τελικά μεγάλο
στέλεχος μεγάλης παράταξης που
ανέφερε σε χρόνο ανύποπτο ότι οι
βουλευτικές του Μαΐου ενδέχεται
να αλλάξουν οριστικά τον πολιτικό
και κομματικό χάρτη της Κύπρου. 

Ο μιλημένος Μισέλ
Με μία μικρή νίκη πάει η πλευρά
μας στην πενταμερή. Και αυτό αφο-

ρά τη συμμετοχή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης την οποία η Τουρκία και οι
Τουρκοκύπριοι πολέμησαν και πο-
λεμούν. Πάντως, η κατηγορηματική
δήλωση του Σαρλ Μισέλ την Παρα-
σκευή ότι η Ε.Ε. θα βρίσκεται στην
Πενταμερή ως παρατηρητής, όπως
βρισκόταν και στις προηγούμενες
συνομιλίες για το Κυπριακό, έγινε
στην ώρα και με τον τρόπο που
έπρεπε. Ούτε παραγγελία να την εί-

χε κάνει ο Αναστασιάδης…
Πάντως, είχε προηγηθεί συνομιλία
του με τον Μισέλ…

Όπως μαθαίνω υπήρξε και αυστηρή
νότα προς τον ΟΗΕ και την αγέλα-
στη κυρία Λουτ για το καταστροφικό
ενδεχόμενο αποκλεισμού της Ε.Ε.
κατ’ επιθυμία των Τούρκων. Στον
Λόφο και στο παρακείμενο ΥΠΕΞ,
σύμφωνα με πηγή μου που γνωρί-
ζει, ηρέμησαν όταν ήρθε το μήνυμα
πως οι προσκλήσεις του Αντόνιο εί-
ναι έτοιμες και μεταξύ αυτών υπάρ-
χει και μία για τον Μπορέλ και ίσως
άλλη μία για άλλον αξιωματούχο. 

Αυτά φαίνεται πως είχε ακούσει ο
Χριστοδουλίδης και βγήκε με τη δή-
λωση πως τις προσκλήσεις για την
πενταμερή τις στέλνει ο γ.γ. του
ΟΗΕ, ο οποίος ως οικοδεσπότης
αποφασίζει ποιοι θα συμμετέχουν. 

Οι βαλίτσες της Τζέιν
Η Τζέιν ετοιμάζει βαλίτσες για την
Κύπρο και σύντομα μας έρχεται
για ένα τριήμερο. Στο διάστημα 7-
9 Μαρτίου θα προσπαθήσει να ται-
ριάσει τα αταίριαστα, να φέρει
κοντά τον Αναστασιάδη και τον Τα-
τάρ και να συντονίσει έστω και λί-
γο τον βηματισμό τους. Αληθεύει
ότι έχει προτείνει και κοινή συνάν-
τηση των δύο ηγετών με τον Τατάρ
να αρνείται, χωρίς να δίνει ουσια-
στική δικαιολογία για την άρνησή
του; 

ΚΟΥΙΖ: Ποιο πολιτικό κόμμα έχει
αρκετούς λόγους να φοβάται την
πρωτοβουλία «Αμμόχωστος για την
Κύπρο» που ετοιμάζεται να κατέλ-
θει στις βουλευτικές εκλογές ως
Κόμμα με δικούς της υποψήφιους;

Η διπλή αντεπίθεση του Οδυσσέα και οι μυστικές δημοσκοπήσεις 

«Νίκο, θέλεις να έρθω και εγώ και να καθίσω δίπλα σου;».
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«Οι πρώτες σκέψεις είναι ότι άρχισα να γί-
νομαι όπως τους βουλευτές που κορόιδευα.
Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων, πίνω
πολλούς καφέδες, τρώω πίττα της σάτζιης
και φωνάζω… Αυτό είναι το πρώτο που πρέ-
πει να αλλάξει!» είχε γράψει τον Νοέμβριο

του 2017 με αφορμή τα γενέθλιά του. Τότε είχα σχολιάσει
ότι ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου αποτελεί μια ανάσα «κα-
νονικότητας» μέσα στην πολιτική σοβαροφάνεια που μας
ταλαιπωρεί. Διαπίστωση που επιβεβαίωσα και όταν τον
καλέσαμε ν’ απαντήσει το ερωτηματολόγιο του Προυστ,
όπου ανάμεσα σε άλλα ερωτήθηκε ποια θεωρεί ως την πιο
υπερεκτιμημένη αρετή: «Να μιλάς χωρίς να λες τίποτα,
κάτι που από ό,τι φαίνεται οι Κύπριοι ψηφοφόροι εκτιμούν
πολύ». Τα αναφέρω αυτά, σπεύδοντας να δηλώσω ότι στη
δική μου αντίληψη ο νέος πρόεδρος του Κινήματος Οικο-
λόγων είναι ένα πρόσωπο με θετικό πρόσημο. Κάτι που
κέρδισε έπειτα από μια μακρά πορεία στην πολιτική, επι-
λέγοντας να μιλά μόνο γι’ αυτά που γνωρίζει, χωρίς φανφάρες
και λαϊκισμούς, σταθερά προσανατολισμένος σε μια πράσινη
ιδεολογικοπολιτική θεώρηση των πραγμάτων. Ακριβώς
στον αντίποδα δηλαδή του προκατόχου του, ο οποίος κα-
τάφερε το αδιανόητο, να μετατρέψει δηλαδή ένα οικολογικό
κίνημα σε προσωποπαγές κόμμα. Εν όψει όλων αυτών
ανέμενα, λοιπόν, να δω τα πρώτα δείγματα γραφής του
νέου αρχηγού. Και κυρίως, αν αυτό που ο ίδιος πρεσβεύει,
ως ύφος και φιλοσοφία, θα αποτελέσει το στίγμα του Κι-
νήματος Οικολόγων στον δρόμο προς τις βουλευτικές
εκλογές. Οι δύο συνεντεύξεις του, στην «Καθημερινή» και
τον «Φιλελεύθερο», δυστυχώς, δεν μας έκαναν σοφότερους.
Ατάκες όπως «ούτε αριστερά, ούτε δεξιά, μόνο πράσινα»
βγάζουν καλούς τίτλους, πλην όμως αφήνουν την ουσία
να επιπλέει στην επιφάνεια. Κάτι ανάλογο με την απόφαση
της Πορείας Αλλαγής, για την εκλογική τους συνεργασία,
όπου σημείωνε ότι… «κάθε ένας κρύβει έναν οικολόγο
μέσα του». Ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, εάν θέλει να δια-
τηρήσει το θετικό πρόσημο που κατέκτησε, πρέπει να χει-
ραφετηθεί. Να βγει από τη σκιά του προκατόχου του και
να μιλήσει πολιτικά. Με ειλικρίνεια, για την ταμπακιέρα:
Προς τα πού οδηγεί το καράβι των οικολόγων; Ποια Κύπρο
οραματίζεται και με ποιο σχέδιο λύσης; Με ποιους συντα-
ξιδιώτες και ποια όρια στις ιδεολογικές τους αποχρώσεις; 

Στο ψηφοδέλτιο που κατάρτησε συμμετέχουν αξιόλογες
προσωπικότητες. Θα σταθώ ενδεικτικά στην Αλεξάνδρα
Ατταλίδου και τη Θεανώ Καλαβανά, δύο γυναίκες με
ξεκάθαρο κοινωνικο-πολιτικό αποτύπωμα, οι οποίες είμαι
βέβαιος ότι θα προσφέρουν καλές υπηρεσίες στον τόπο
εάν εκλεγούν. Το δύσκολο ερώτημα, όμως, για τον Χαράλαμπο
Θεοπέμπτου είναι πώς μπορούν να συνυπάρχουν υποψήφιοι
αυτής της ποιότητας με περιπτώσεις όπως του υποψήφιου
στη Λεμεσό Πάρη Πιττάκαρα; Για να μη μιλάμε θεωρητικά,
ας δούμε τι έγραψε αυτός ο κύριος σε αναρτήσεις του 2020:
«Πρόσφατα ένας άρρωστος, γιατί μόνο άρρωστος μπορεί
να είναι και ψυχικά διαταραγμένος, αποφάσισε να δημο-
σιοποιήσει διάφορα σκίτσα, ζητώντας 15 λεπτά δημοσιό-
τητας. Το λάθος μας είναι που πρώτον δώσαμε σημασία
στον ψυχικά ανώμαλο διαταραγμένο τύπο και κατά δεύτερο
που τον ανεχόμαστε να μας λέει πως αυτές οι μ@@@@
που του κατέβηκαν είναι τέχνη» (για τα πολυσυζητημένα
έργα του Γιώργου Γαβριήλ.) «Βγάλτε τα κομάντα να καθα-
ρίσουν. Και μην φοβάστε… ένα μάθημα θα δώσουν και
μετά οι υπόλοιποι θα το ξανασκεφτούν να πατήσουν
Ελλάδα» (για τους πρόσφυγες στη Μόρια.) «Τουρκοκύπριοι
έστειλαν λέει επιστολή στον πρόεδρο για πληρωμή τους.
Ούτε και ένα σεντ στους Τουρκοκύπριους που διαμένουν
στα κατεχόμενα και εκμεταλλευόμενοι την ηλιθιότητα
του συστήματος του κράτους μας ζουν παρασιτικά» (γι’
αυτό που όλοι καταλαβαίνουμε).

Απλές, αγνές, απορίες: Αυτές οι τοξικές απόψεις για την
ελευθερία έκφρασης, τους μετανάστες και τους Τουρκο-
κύπριους, απηχούν καθ’ οιονδήποτε τρόπο τις θέσεις του
Κινήματος Οικολόγων; Αν όχι, τότε γιατί ο Χαράλαμπος
Θεοπέμπτου στεγάζει έναν τέτοιο υποψήφιο στο κόμμα
του; Μήπως γιατί θέλει να μαζέψει μερικούς ψήφους ακόμα;
Και πόσο συνάδει αυτού του είδους το ψάρεμα ψήφων με
την πρόταση που ο νέος αρχηγός κομίζει σε ένα ήδη απα-
ξιωμένο πολιτικό τοπίο; Η προεκλογική μάχη μόλις ξεκίνησε,
οπότε έχουμε όλη την υπομονή να περιμένουμε ώστε να
λάβουμε τις σαφείς απαντήσεις. 

Η χειραφέτηση
Θεοπέμπτου

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Το έθεσε εύστοχα ο Νίκος Στέλγιας την
προηγούμενη Κυριακή και το επαναλαμ-
βάνω σήμερα, διότι είναι ένα από τα πιο
ουσιαστικά ερωτήματα της εποχής που
διανύουμε. Προς τα πού θα διοχετευθεί η
κοινωνική αμφισβήτηση, η οποία εκδη-

λώθηκε με τις πορείες διαμαρτυρίας; Προς ποια πολιτική
κατεύθυνση; Διότι αν θέλουμε να βλέπουμε μέσα από
ένα ευρυγώνιο φακό, αυτή τη στιγμή εκείνο το οποίο
κρίνεται δεν είναι μόνο η κυβέρνηση αλλά και όλα τα
κόμματα. Η κρίση δεν αφορά μόνο τους κυβερνώντες –
παρότι αυτοί ομολογουμένως την έχουν τερματίσει –
αλλά ολόκληρο το πολιτικό μας σύστημα. Και για να
υπάρξει αλλαγή δεν αρκεί να βάλει ο Μανωλιός τα ρούχα
του αλλιώς. Χρειάζεται μια πολιτική ανανέωση, η οποία
να στοχεύει στην κάθαρση του πολιτικού συστήματος.
Το είχε γράψει προ καιρού ο κ. Παμπορίδης –ένας από
τους ελάχιστους πολιτικούς που τόλμησαν να τα βάλουν
με το κατεστημένο – και το επαναλαμβάνω σήμερα γιατί
είναι όσο ποτέ επίκαιρο. Είχε γράψει ο κ. Παμπορίδης:
«Είναι καιρός για εκ βάθρων αναδόμηση του κράτους.
Το κράτος της δεκαετίας του ’60 αποτελεί μόνο καρκίνωμα
και μολύνει οτιδήποτε αγγίζει με πρώτο τον πολίτη-
πελάτη. Τα γραμμάτια των πολιτικών στο “Σύστημα”
δεν επιτρέπουν ούτε καν στους ελάχιστους καλοπροαί-
ρετους πολιτικούς να ξεφύγουν. Μοναδική λύση είναι
ο πολίτης να σταματήσει να είναι πελάτης των κομμάτων.
Να ορθώσει ανάστημα και να διεκδικήσει με αξιοπρέπεια
ένα κράτος δικαίου, ευρωπαϊκό χωρίς λαμόγια και “σι-
εητάνηδες πολιτικούς που βρίσκουν λύσεις σε κάθε πρό-
βλημα”. Κι αυτό δεν γίνεται με “μονάδες”. Χρειάζεται
μαζικό κοινωνικό κίνημα. Και δεν είναι ανάγκη να γίνει
ερήμην των κομμάτων. Αν τα κόμματα ειλικρινά απο-
φασίσουν να ενεργήσουν προς όφελος της κοινωνίας
και να απομακρύνουν τα ίδια με αυτοκάθαρση τις πρα-
κτικές και τα πρόσωπα που συντηρούν τη διαπλοκή και
υπηρετούν το “Σύστημα” τότε μπορούν να ξαναγίνουν
πραγματικά κύτταρα της δημοκρατίας και να καταστούν
αυτά το μαζικό κοινωνικό κίνημα. Αν δεν μπορούν, όμως,
ο κόσμος θα τα προσπεράσει». 

Μέχρι στιγμής κανένα από τα μεγάλα κόμματα δεν
μας έχει δείξει πως κινείται προς αυτή την κατεύθυνση,
δηλαδή της αυτοκάθαρσης και της απομάκρυνσης πρα-
κτικών που συντηρούν τη διαπλοκή και που υπηρετούν
το σύστημα. Αντιθέτως παραμένουν εγκλωβισμένα στις
χρεοκοπημένες πρακτικές τους, εκμεταλλευόμενα τη
λαϊκή οργή προς ίδιον κομματικό όφελος. Όσο τραγικοί
είναι οι κυβερνώντες εξίσου τραγικοί αποδεικνύονται
μέρα με τη μέρα οι αντιπολιτευόμενοι που προσπαθούν
να παρεισφρήσουν μέσα στη συναισθηματική κόπωση
των πολιτών και να αρπάξουν σαν αρπακτικά ό,τι μπορούν
προκειμένου να αποδείξουν ότι είναι καλύτεροι. Λες και
αυτό το οποίο επιζητεί ο κόσμος είναι η εν λόγω απόδειξη
και όχι μια κίνηση αυτοκάθαρσης ως ένδειξη επίγνωσης
της συνενοχής όλων στη συντήρηση του σαθρού συ-
στήματος. Η κοινή γνώμη όμως αυτό που αναζητάει
είναι πολιτικούς που έχουν την τόλμη να τα βάλουν με
το σαθρό κατεστημένο. Που δεν θα λογαριάσουν το πο-
λιτικό κόστος και δεν θα συμπεριφερθούν σαν κυνηγοί
της εξουσίας. Που θα αρνηθούν να ενσωματωθούν στα
στεγανά των κομματικών μηχανισμών και που θα αι-
σθάνονται υπόλογοι μόνο εκεί όπου οφείλουν να είναι,
δηλαδή στους πολίτες. 

Υπάρχουν αυτοί οι πολιτικοί σήμερα; Κι αν υπάρχουν
δεν τους έχουμε δει ακόμα. Διότι αυτούς που βλέπουμε
είναι οι ίδιοι που ήταν και χθες να προσπαθούν απεγνω-
σμένα να αυτοπαρουσιαστούν ως «καινούργιοι». Μόνο
που αν ήταν πραγματικά «καινούργιοι» δεν θα χρειάζονταν
τους «χειρότερους» για να λάμψει η «καθαρότητά» τους.
Θα ήταν αυτόφωτα καθαροί. 

Άρα εκείνο το οποίο επείγεται είναι να βγουν στην
επιφάνεια οι πολιτικοί που έχουν το υπόβαθρο και την
τόλμη να παλέψουν με «θεούς και δαίμονες» για να απαλ-
λάξουν τη χώρα από τη δυσωδία. Αλλά για να εμφανιστούν
αυτοί οι πολιτικοί εμείς οφείλουμε να μην πέφτουμε
στην παγίδα των «ετερόφωτων καθαρών». Οφείλουμε
να τους δημιουργήσουμε το έδαφος όχι μόνο αντιδρώντας,
αλλά και δρώντας προς την κατεύθυνση που θα τους
επιτρέψει να βγουν στο φως.

Προς ποια
κατεύθυνση;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Οι καλοί γιατροί ξέρουν ότι
πολλές φορές ο πόνος σε ένα
σημείο του σώματος,προέρ-
χεται από πάθηση σε άλλο
σημείο, γι’ αυτό και εξετάζουν
ολιστικά τον ασθενή. Δεν αρ-

κεί ένα χάπι, το οποίο μπορεί προσωρινά
να απαλύνει τον πόνο, αλλά στη συνέχεια
μπορεί να προκαλέσει άλλα και μεγαλύτερα
προβλήματα. Οι καλοί αναλυτές της κορω-
νο-απαγόρευσης, οι έμπειροι ψυχολόγοι
και οι πολύπειροι γιατροί, λένε στα κρυφά,
από τον φόβο των μεγάλων επιδημιολόγων,
ότι το κέρφιου και η μάσκα, το φίμωτρο
στο πρόσωπο, δεν αποτελούν τον καλύτερο
τρόπο αντιμετώπισης του ιού, ενώ σε αρ-
κετές περιπτώσεις προκαλούν τεράστια και
ανομολόγητα προβλήματα. Ξεκινούν από
τις κρίσεις πανικού, τα ψυχολογικά αδιέξοδα
και στη συνέχεια ακολουθούν ένα σωρό
σωματικά προβλήματα, όπως είπε πριν από
χιλιάδες χρόνια και ο ξεχασμένος πατέρας
της ιατρικής, ο Ιπποκράτης. Οι καλοί γιατροί

επιμένουν και σήμερα, ότι η ψυχική δύναμη
αποτελεί ισχυρότατο φάρμακο, για αντι-
μετώπιση και των πιο δύσκολων ασθενειών. 

Ιστορικά πολλοί κοντόφθαλμοι ηγέτες,
στο όνομα τάχα του καλού των ανθρώπων,
επέβαλαν ένα σωρό απαγορεύσεις, με τρα-
γικά αποτελέσματα. Κυριότερο παράδειγμα
η ποτοαπαγόρευση στις Ηνωμένες Πολιτείες,
η οποία ξεκίνησε το 1920, με πιέσεις θρη-
σκευτικών ομάδων και σταμάτησε επί ερει-
πίων το 1933, από τον πρόεδρο Φραγκλίνο
Ρούσβελτ. Με την έναρξη της ποτοαπαγό-
ρευσης, φούντωσε η μαύρη αγορά και
ξέφυγε το οργανωμένο έγκλημα. Οι οργα-
νωμένες συμμορίες πολλαπλασιάστηκαν
και απέκτησαν και πολιτική επιρροή. Τα
παράνομα αποστακτήρια και μπαρ διπλα-
σιάστηκαν σε σχέση με την περίοδο πριν
από την ποτοαπαγόρευση. Τα ίδια και χει-
ρότερα έγιναν στην Κίνα, αρχές της δεκαε-
τίας του 1970, επί «βασιλείας» της χήρας
του Μάο, της αποκαλούμενης και «πάλλευ-
κος δαίμονας», όταν ο «μεγάλος τιμονιέρης»

βρισκόταν σε κατάσταση άνοιας. Οι δαι-
μονικοί μνηστήρες και η Κυρία Τσανγκ
Τσινγκ, διέταξαν τις επαρχίες της αχανούς
χώρας, να καταστούν αυτάρκεις σε αγαθά
και απαγόρευσαν το εμπόριο μεταξύ των
επαρχιών. Αποτέλεσμα ήταν μια επαρχία
να έχει περίσσευμα από ρύζι και μια άλλη
να μην έχει και έτσι οι άνθρωποι πέθαναν
κατά εκατομμύρια από την πείνα. Οι κου-
τοπόνηροι «δαίμονες», έναν μήνα μετά τον
θάνατο του Μάο, οδηγήθηκαν στη δικαιο-
σύνη, στις περίφημες δίκες της Σαγκάης
και καταδικάστηκαν σε θάνατο. 

Σε όλο τον κόσμο ζούμε την τρέλα της
κορωνο-απαγόρευσης, με την Κύπρο σί-
γουρα να κρατεί τα σκήπτρα στην αυστη-
ρότητα και να καθίσταται «βασιλικότερη
του βασιλέως». Επιβάλλει ίσως τα υψηλότερα
πρόστιμα στον κόσμο, διπλάσια από την
Ελλάδα, ενώ επιβάλλει για τις μετακινήσεις
τα περίφημα SMS, τα οποία ίσως καταπατούν
τον νόμο για την προστασία των προσω-
πικών δεδομένων. Πονηρές είναι οι κατη-

γορίες SMS, οι οποίες μάλλον εξυπηρετούν
τους «πονηρούληδες», οι οποίοι θέλουν να
ξέρουν πού πάνε και τι κάνουν οι πολίτες.
Άσε που υπάρχει και η υποψία ότι η κατη-
γοριοποίηση εξυπηρετεί και οικονομικά
συμφέροντα. Ακόμη, αφού επιβλήθηκε κέρ-
φιου, επιβλήθηκε νυκτερινή απαγόρευση,
είναι κλειστά τα εστιατόρια και οι καφετέριες
και ένα σωρό άλλοι χώροι, γιατί να χρει-
άζονται τα SMS; 

Καλό θα είναι ο Κωνσταντίνος Ιωάννου,
με τις αυτοκρατορικές εξουσίες, αλλά και
όλη η κυβέρνηση, να αρχίσουν να σκέ-
φτονται όπως σκέφτονται οι δάσκαλοι στα
Δημοτικά, οι οποίοι εκτός από τιμωρίες,
επιβραβεύουν τα παιδιά. Άραγε δεν θα ήταν
καλό, όλοι όσοι πέρασαν την ασθένεια και
έχουν αντισώματα και δεν μεταδίδουν τον
ιό, σύμφωνα με καλούς γιατρούς, να κυ-
κλοφορούν ελεύθερα χωρίς περιορισμούς;
Δεν θα ήταν καλό, όσοι έκαναν το εμβόλιο
να αποκτήσουν κάποια προνόμια; Δεν θα
ήταν σωστό, όσοι κάνουν το rapid test, με

αρνητικό αποτέλεσμα, τουλάχιστον για μία
ή δυο μέρες να μην έχουν τόσους περιορι-
σμούς; Άραγε γιατί δεν αφήνονται οι πολίτες
να κυκλοφορούν ελεύθερα με τα αυτοκίνητα,
αφού ουσιαστικά είναι μόνοι τους; Έτσι
θα αυξηθούν και τα έσοδα του κράτους από
τους φόρους στα καύσιμα. Ιδέες υπάρχουν
πάρα πολλές, φτάνει να αλλάξει η μονό-
πλευρη οπτική της απαγόρευσης και οι αρ-
μόδιοι να διαβάζουν και λίγο τους άσχετους
δημοσιογράφους. Ο Κυπραίος ήταν ιστορικά
υποταγμένος στην κάθε εξουσία, όπως το
κυπριακό γαϊδούρι, το οποίο ήταν το πιο
υπάκουο στον κόσμο. Ωστόσο, όπως το κυ-
πριακό γαϊδούρι διαθέτει τη δυνατότερη
κλωτσιά, έτσι και οι Κυπραίοι, όταν αρχίσουν
να αντιδρούν, τρέξε να γλυτώσεις. Και όσοι
εγκληματούν, συνειδητά ή ασυνείδητα, κυ-
ρίως στις ψυχές των παιδιών και των νέων,
θα έχουν μεγάλο «κρίμα» και αλίμονό τους.
Η θεία δίκη ξέρει καλύτερα. 

Τα τερτίπια της κορωνο-απαγόρευσης
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Εθελοντής της οργάνωσης Restos ducoeurde Grigny, που δραστηριοποιείται στην πόλη Grigny, που βρίσκε-
ται 30 χιλιόμετρα από το Παρίσι, και θεωρείται η φτωχότερη περιοχή της περιφέρειας του Παρισιού, αφού
το 45% των κατοίκων ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας.
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Κάθε κίνηση στη δημόσια σφαίρα,
κάθε δήλωση, αποτελεί ή θα έπρεπε
να αποτελεί πολιτική πράξη. Τι γί-
νεται, όμως, όταν οι εποχές ευνοούν
το πολιτικό και κυρίως το ιδεολογικό
κενό; Όταν οι εποχές και οι πολίτες

προτιμούν το ωραίο περιτύλιγμα και παραλείπουν
την ουσία; Το 2013, όταν ο Νίκος Αναστασιάδης
αναλάμβανε την εξουσία, κύριος στόχος που προ-
ωθείτο ήταν να μπουν σε θέσεις εξουσίας τεχνο-
κράτες, καθώς το πολιτικό προσωπικό αποτελούσε
για την εποχή μίασμα. Ο Χάρης Γεωργιάδης το
εξηγούσε με τον δικό του δηκτικό τρόπο τότε,
ότι ο Νίκος Αναστασιάδης σίγουρα δεν θα κυβερ-
νήσει με τον Κυρίτση, τον Συλικιώτη και τη Σω-
τηρούλα και προετοίμαζε το έδαφος για νέα πρό-
σωπα. Πρόσωπα απεγκλωβισμένα από τον κομ-
ματικό μηχανισμό και τις «ιδεολογικές αγκυλώσεις». 

Και κάπως έτσι, ο Νίκος Αναστασιάδης δεν κυ-
βέρνησε με τον Συλικιώτη, τον Κυρίτση και τη
Σωτηρούλα, αλλά φρόντισε να πλασάρει την
πρώτη του θητεία, ως τη διακυβέρνηση στην
οποία θα ηγηθούν οι σαραντάρηδες τεχνοκράτες.
Είδαμε έτσι τον απολιτικοποιημένο αλλά με ισχυρές
γνωριμίες Γιώργο Λακκοτρύπη στο πηδάλιο του
υπουργείου Ενέργειας, τον μετριοπαθή και μέλος
της θρονικής επιτροπής της Ιεράς Αρχιεπισκοπής
Κύπρου Κώστα Καδή στο υπουργείο Παιδείας και
τον άγνωστο στο πολιτικό προσκήνιο Μάριο Δη-
μητριάδη να αναλαμβάνει το υπουργείο Συγκοι-
νωνιών και Έργων. Ο Γιώργος Λακκοτρύπης, ο
οποίος όπως διαβάζαμε από τα ΜΜΕ είχε άριστες
σχέσεις με τις πετρελαϊκές εταιρείες, διαβεβαίωνε
ότι στις αρχές του 2015 θα ξεκινήσουμε να πουλάμε
το φυσικό μας αέριο. Έστω κι αν φυσικό αέριο
δεν είδαμε, έστω κι αν η Τουρκία τρυπούσε σε
οικόπεδα αδειοδοτημένα σε ενεργειακούς κολοσ-
σούς που θα θωράκιζαν κατά τα άλλα την ΑΟΖ
μας, μύτη δεν έσπασε για την επικοινωνιακή φού-
σκα που δημιούργησε που ουδεμία σχέση είχε
με την πραγματικότητα. Και ποτέ δεν του ζητήσαμε
τον λόγο. Μόνο τον αποχαιρετήσαμε πριν από
λίγους μήνες, γιατί ο ίδιος είχε άλλες δουλειές να
προλάβει. Ο Κώστας Καδής, μετά το φιάσκο της
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, το καραμπινάτο
βόλεμα της δασκάλας-μέλους του Πολιτικού Γρα-
φείου του ΔΗΣΥ στις Βρυξέλλες και τη διαρροή
των θεμάτων των γραπτών εξετάσεων των διο-
ρισίμων, μεταφέρθηκε –με απαίτηση του αρχιε-
πισκόπου– στο Υπουργείο Γεωργίας και Περιβάλ-
λοντος και ακόμα δεν ακούσαμε τι έχει να πει για

τα όσα περιβαλλοντικά εγκλήματα διαπράττονται
καθημερινά. Όμως το εγχείρημα των τεχνοκρατών
δεν τελείωσε εκεί. Ίσως το χαρακτηριστικότερο
παράδειγμα τεχνοκράτη να ήταν ο Κώστας Χαμ-
πιαούρης στο υπουργείο Παιδείας. Τις μέρες και
τα έργα του τα παρακολουθήσαμε όλοι με απο-
κορύφωμα τις κοινές αρχές και αξίες που μοιρα-
ζόταν όπως μας ενημέρωσε με το ΕΛΑΜ αλλά και
την κρίση κυβέρνησης – εκπαιδευτικών. 

Στην πρώτη διακυβέρνηση, ωστόσο, ο Νίκος
Αναστασιάδης είχε και πολιτικά πρόσωπα. Εκείνοι
έβγαλαν τα κάστανα από τη φωτιά τις κρίσιμες
στιγμές. Σήμερα, η απολιτικοποίηση της κυβέρ-
νησης παίρνει επικίνδυνες προεκτάσεις. Από την
περίπτωση της Έμιλυς Γιολίτη μέχρι και το προ-
σωπικό του Λόφου. Στην κρίση που διέρχεται
πρώτα ο τόπος και μετά η κυβέρνηση, ο πρόεδρος
χρειάζεται πρόσωπα γύρω του που θα τολμούν
και να αμφισβητήσουν αποφάσεις του, αλλά και
όταν χρειαστεί να πέσουν στη φωτιά για υποστη-
ρίξουν τις κυβερνητικές αποφάσεις. Όχι που λένε
ζήτω και μπράβο μετά από κάθε θερμόαιμή του
απόφαση. Η απολιτικοποίηση του κυβερνητικού
σχήματος έχει οδηγήσει στο χάος. Ας μη μεταφερθεί
αυτό το χάος και στη Βουλή.

Η κρίση στην οποία διέρχεται ο τόπος απαιτεί
να βγουν μπροστά πρόσωπα με καθαρά πολιτικό
υπόβαθρο. Πρόσωπα με όραμα και γενναίες πο-
λιτικές θέσεις. Πρόσωπα τουλάχιστον με γνώση.
Είδαμε στο παρελθόν πού μας οδήγησαν οι δη-
μόσιες σχέσεις. Είδαμε πού οδήγησε η ψήφος οί-
κτου και συμπάθειας και τα κινήματα αχταρμάς.
Αν τους συμπαθούμε, ας πάμε μαζί τους για καφέ,
ας γελάσουμε με τα αστεία τους, αλλά όχι και να
τους ψηφίσουμε. Όλα αυτά δεν θα πρέπει να
έχουν θέση στη νέα Βουλή. Πρόσωπα που τυχο-
διωκτικά παίζουν με το λαϊκό αίσθημα για να κερ-
δίσουν ψήφους, πρόσωπα που μόνο φωνάζουν
και ενισχύουν τον φόβο. Και κυρίως πρόσωπα
που δεν είναι έτοιμα να πουν ευθαρσώς τη θέση
τους στα καίρια ζητήματα για να κερδίσουν ψήφους
και συμπάθεια.

Και επειδή οι καιροί είναι πλέον επικίνδυνοι,
ο λαϊκισμός ενισχύεται επικίνδυνα αλλά κυρίως
επειδή δεν θέλουμε να γίνουμε μία ακυβέρνητη
Βαβέλ, όπου η τοξικότητα και το μίσος θα κυριεύσει,
ας δώσουμε τώρα, προτού να είναι αργά, προσοχή,
σε αυτό το πολιτικό κενό που διογκώνεται. Προτού
αυτό το κενό μας συμπαρασύρει όλους μαζί του.

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Προσοχή στο πολιτικό κενό 

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Η συζήτηση στη Βουλή
για την ποιότητα της
Δημοκρατίας και του
επιπέδου της πολιτικής
αντιπαράθεσης, αντί
να επικεντρωθεί στην

ανάγκη συνεννόησης, ενέπνευσε
τους αρχηγούς των κομμάτων να επι-
δοθούν πάλι στην αέναη προσπάθεια
εξόντωσης του αντιπάλου. Εάν κυ-
βέρνηση και αντιπολίτευση δεν επι-
διώξουν με αποφασιστικότητα βελ-
τίωση των όρων της συζήτησης, δεν
μπορεί να υπάρξει ουσιαστικός διά-
λογος· η Δημοκρατία θα υπονομεύεται
συνεχώς από την οργή, το μίσος, την
καχυποψία και την αδιαφορία. Η Δη-
μοκρατία δεν είναι μια αφηρημένη
έννοια. Είναι θεμέλιο της ευημερίας
και εργαλείο με το οποίο μπορούμε
να λύνουμε τις διαφορές μας και να
αντιμετωπίζουμε τις προκλήσεις κάθε
εποχής. Επειδή οι περισσότεροι πο-
λιτικοί (και δη οι αρχηγοί κομμάτων)
οφείλουν να το κατανοούν αυτό, είναι
αξιοσημείωτη η αδιαφορία που πολλοί
δείχνουν, χωρίς να λογαριάζουν το
κακό που κάνουν στην κοινωνία και
στις προοπτικές της χώρας. Από πού
άραγε πηγάζει αυτός ο συνδυασμός
αυταρέσκειας και φθόνου, η αίσθηση
ότι εμείς κατέχουμε την αλήθεια και

εκπροσωπούμε το καλό και το δίκαιο,
ενώ οι αντίπαλοί μας είναι φαύλοι
αλλά πάντα ευνοημένοι εις βάρος
μας;

Ιστορικοί και πολιτικοί επιστήμο-
νες επισημαίνουν τις ετερόκλητες
ομάδες και τις διαφορετικές πολιτι-
σμικές καταβολές αυτών που πολέ-
μησαν για την ελευθερία, που έγιναν
οι πρώτοι πολίτες του νέου εθνικού
κράτους (κάτι πρωτοφανές και αξιο-
θαύμαστο για την εποχή και την πε-
ριοχή). Εκεί ήταν εμφανής η διαφορά
μεταξύ αυτών που εμπνεύστηκαν
από τις αρχές του Διαφωτισμού και
αυτών που αποτελούσαν αναπόσπα-
στο μέρος της παράδοσης. Ομως, εάν
έλειπε η μία ή η άλλη πλευρά, η ελευ-
θερία θα αργούσε πολύ να έρθει. Χω-
ρίς τις πολιτικές και διπλωματικές
δεξιότητες των διανοουμένων, χωρίς
τα χρήματα και την τόλμη των εμ-
πόρων, χωρίς τον ξεσηκωμένο λαό
και τον κλήρο να ρίχνονται στη μάχη,
γνωρίζοντας το υψηλό κόστος της
αποτυχία, δεν θα γιορτάζαμε σήμερα
τα 200 χρόνια από την αρχή του αγώ-
να. Οσο χρήσιμο είναι να διαπιστώ-
νουμε τις διαφορές και τους εμφύλιους
σπαραγμούς, τόσο αναγκαίο είναι
για τους απογόνους εκείνων των αν-
θρώπων να κατανοήσουν ότι (είτε

βοηθούσαν οι ξένες δυνάμεις είτε
όχι) χωρίς την κοινή προσπάθεια η
Επανάσταση θα είχε πνιγεί στο αίμα.
Παρότι και στις πιο δύσκολες ημέρες
οι Ελληνες αδυνατούσαν να αποφύ-
γουν εμφύλιες διενέξεις, κατάφεραν
το ακατόρθωτο.

Οι διαφορές και οι διαμάχες που
ακολούθησαν είναι και αυτές γνωστές:
αυτόχθονες και ετερόχθονες, φράκο
και φουστανέλα, «δικαιωμένοι» και
«αδικαίωτοι» και πολλές άλλες «δυά-
δες» που έριζαν για τα λίγα προνόμια
ενός καταχρεωμένου κράτους. Κοινή
σε όλους η αίσθηση πως οι δικές τους
θυσίες δεν εκτιμήθηκαν επαρκώς,
ότι άλλοι καρπώνονταν τα καλά της
ανεξαρτησίας εις βάρος τους. Η έλευ-
ση Βαυαρού βασιλιά, και το γεγονός
ότι δεν ασπάστηκε την Ορθοδοξία,
ενέτεινε την αίσθηση «αδικίας», έδω-
σε την ευκαιρία σε κάποιους να καλ-
λιεργήσουν κλίμα εναντίον της «ξε-
νοκρατίας» και την αίσθηση ότι οι
σωστοί, πιστοί Ελληνες, η θρησκεία
και οι παραδόσεις τους βρίσκονταν
υπό διωγμό. Κήρυκες όπως ο Κοσμάς
Φλαμιάτος και ο Χριστόφορος Πα-
πουλάκος ξεσήκωναν κόσμο με διαγ-
γέλματα υπέρ της Ορθοδοξίας, εναν-
τίον του Διαφωτισμού, προσθέτοντας
ισχυρό κύμα λαϊκής δυσαρέσκειας

και απόρριψης της κοσμικής, «ξένης»
εξουσίας.

Οι ηγετικές μορφές αυτές πατού-
σαν πάνω σε μια μυστικιστική πα-
ράδοση, που ενθάρρυνε την αυτο-
πεποίθηση του ατόμου (αφού ο κα-
θένας μπορούσε να επικοινωνεί με
τα θεία, χωρίς τη μεσολάβηση άλλων)
και την απόρριψη ενός κράτους που
δεν ήταν της αρεσκείας του. Το ισχυρό
ρεύμα που εκθειάζει το «ελληνικό»
εναντίον του «ξένου», εναντίον του
«δυτικού» και του «αρίστου», εκφρά-
ζεται ενίοτε με ξενοφοβία (η οποία
συμπεριλαμβάνει εμμονή με τις σπου-
δές, τις επαφές και τις συζύγους πρω-
θυπουργών)· με την ανάδειξη «αντι-
καθεστωτικών» ατόμων σε λαϊκούς
ήρωες· με την ιερή οργή που επι-
στρατεύουμε σε κάθε ευκαιρία, με
την οποία δικαιολογούμε εαυτούς
και καταδικάζουμε τους αντιπάλους.
Αυτές τις ημέρες μπορούμε να δούμε
ποιοι αγωνιούν για μια πιο δίκαιη,
σύγχρονη κοινωνία και ποιοι παρα-
δίδονται στα σκοτεινότερα, ανθεκτι-
κότερα κομμάτια του παρελθόντος.
Αυτός ο πολιτισμικός δυϊσμός δια-
χέεται σε όλο το πολιτικό φάσμα. Κα-
θορίζεται από ανθρώπους και συμ-
περιφορές, όχι από ταμπέλες και κόμ-
ματα.

Σκοτεινό ρεύμα του παρελθόντος
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Αυτό που έχει απω-
θηθεί στη λήθη εδώ
και χρόνια είναι ότι
μετά τον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο, την
κομμουνιστική αν-

ταρσία που ακολούθησε, και αφού
η χώρα αρχίσει να σταθεροποιείται
κάπως, έγινε η πρώτη συστημα-
τική προσπάθεια αναδείξεως της
πολιτιστικής φυσιογνωμίας της
Ελλάδος από τη Δεξιά. Ηταν τα
χρόνια της κυβερνήσεως Παπάγου
και ήταν ο υπουργός Προεδρίας
Γεώργιος Ράλλης που έφερε εις
πέρας το εγχείρημα.

Δεν ήταν καλλιτέχνης ή δια-
νοούμενος ο Γεώργιος Ράλλης, αλ-
λά πολιτικός με πνεύμα πρακτικό,
που είχε την ικανότητα να ακούει
και να αξιοποιεί ιδέες και προτά-
σεις των ανθρώπων του πνεύμα-
τος. Το αποτέλεσμα ήταν η πρώτη
παράσταση αρχαίου δράματος
στην Επίδαυρο το 1955, η πρώτη
συναυλία της Φιλαρμονικής της
Νέας Υόρκης υπό τη διεύθυνση
του Δημήτρη Μητρόπουλου στο
Ηρώδειο. Η αστική τάξη της Ελ-
λάδος άρχισε να διαμορφώνει την
πολιτιστική φυσιογνωμία της με
επιμέλεια της πολιτείας.

Η Αριστερά ανταποκρίθηκε,
με αξιόλογα αποτελέσματα, και
έτσι ξεκίνησε ένας γόνιμος αντα-
γωνισμός σε πολιτιστικό επίπεδο,
που έγινε αισθητός σε ευρύτερα
στρώματα της κοινωνίας με τις
συνθέσεις του Μάνου Χατζιδάκι
και του Μίκη Θεοδωράκη. Και
όταν η Αριστερά άρχισε να κυ-
ριαρχεί στα πολιτιστικά, δύο εκ-
δότες ανέλαβαν πρωτοβουλία. Η
Συντηρητική Ελένη Βλάχου με τις
εκδόσεις «Γαλαξίας» και ο Φιλε-
λεύθερος Χρήστος Λαμπράκης με
την έκδοση του περιοδικού «Οι
Εποχές».

Ετσι προέκυψε ο πολιτιστικός
οργασμός από τα μέσα της δε-
καετίας 1955-1967, δίχως να υπάρ-
χει «υπουργείο Πολιτισμού», που
ιδρύθηκε το 1971. Οχι διότι η οι-

κτρή χούντα των συνταγματαρ-
χών είχε πνευματικές ανησυχίες.
Αλλά επειδή ένας πολιτικός μη-
χανικός, ο Κωνσταντίνος Πανα-
γιωτάκης, με πάθος για τον αρχαίο
ελληνικό πολιτισμό, πρότεινε
στον δικτάτορα Γεώργιο Παπα-
δόπουλο τη δημιουργία αρμόδιου
υπουργείου και ανέλαβε το σχε-
τικό χαρτοφυλάκιο. Στον αρχαι-
ολάτρη Παναγιωτάκη οφείλονται
οι μεγάλες αρμοδιότητες που δό-
θηκαν στους αρχαιολόγους και
τις οποίες αγωνίζονται να περι-
στείλουν χάριν της αναπτύξεως
κάποιοι πολιτικοί.

Με τη μεταπολίτευση, ο Κων-
σταντίνος Καραμανλής έδειξε εν-
διαφέρον περί τα πολιτιστικά,
αλλά στα έξι χρόνια της διακυ-
βερνήσεώς του τοποθέτησε έξι
υπουργούς Πολιτισμού, που φυ-
σικά δεν ήταν δυνατόν να αφή-
σουν ίχνος αναγνωρίσιμο και
ισχυρό.

Την πολιτιστική φυσιογνωμία
της μεταπολιτεύσεως τη διαμόρ-
φωσε η Μελίνα Μερκούρη. Η εκ-
στρατεία της για την επιστροφή
των Γλυπτών του Παρθενώνα συ-
νεχίστηκε από όλες τις κυβερνή-
σεις. Η αγάπη της για την Αθήνα
διέσωσε ό,τι είχε απομείνει από
την άναρχη ανάπτυξη της πόλεως.
Μέτρια ηθοποιός η ίδια, αλλά γε-
μάτη πάθος, λάτρευε το θέατρο,
τον κινηματογράφο, τους ανθρώ-
πους της τέχνης και αγκάλιασε
τα πάντα και τους πάντες. Μόνον
που εκείνο που προέκυψε τελικώς
ήταν ένα «πανηγύρι» από το οποίο
έμειναν κάποια αποκαΐδια.

Εδραιωμένη αντίληψη και πά-
θος για τον πολιτισμό είχε ο Χρή-
στος Λαμπράκης και εάν ζούσε
άλλα είκοσι χρόνια θα είχε αφήσει
μάλλον μια στέρεη κληρονομιά.
Οσο για τους πολιτικούς, ο τελευ-
ταίος πρωθυπουργός με ενδιαφέ-
ρον για την Τέχνη ήταν ο κ. Κώ-
στας Σημίτης. Για τα σημερινά βε-
βαίως μιλούν τα ΜΜΕ και το Δια-
δίκτυο. Πάμε πολύ καλά τω όντι.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Η πρόσφατη,πριν από δύο εβδομάδες,
χιονόπτωση, μεγάλη σε ένταση και
έκταση, ήταν σκληρή δοκιμασία για
σημαντικό αριθμό οικογενειών συμ-
πατριωτών μας. Η ίδια αυτή φράση
επαναλαμβάνεται σταθερά, από ιδρύ-
σεως του συμβατικού ελλαδικού κρα-
τιδίου, ύστερα από κάθε καταστρο-
φική θεομηνία. Καταλαβαίνουμε όλοι
ότι τέτοιες δοκιμασίες θα μπορούσαν
να έχουν πολύ μικρότερες, ίσως ασή-
μαντες συνέπειες, αν το ελλαδικό
κρατίδιο ήταν ένα οργανωμένο με
συνέπεια κράτος, δηλαδή, όχι εκου-
σίως συμβατικό (δάνειο) πολιτειακό
μόρφωμα.

Υστερα από κάθε θεομηνία στην
Ελλάδα ακολουθεί πάντοτε μια σύν-
τομη περίοδος (ημερών) δημόσιας
και ιδιωτικής γκρίνιας. Αυτομεμψία,
επειδή «δεν μπορούμε, επιτέλους,
να γίνουμε σύγχρονο, οργανωμένο
κράτος – να μην περνάνε τα καλώδια
ηλεκτροδότησης ανάμεσα από δέν-
τρα, να μην κόβεται η υδροδότηση
με την πτώση της θερμοκρασίας»
και άλλα ανάλογα. Αυτή τη φορά, το
κωμικοτραγικό ήταν ότι, ακόμα και
ένας πρώην υπουργός Χωροταξίας,
Οικισμού και Περιβάλλοντος (Δημο-
σίων Εργων) διαμαρτυρήθηκε που
έμεινε χωρίς ηλεκτροδότηση, για
δύο εικοσιτετράωρα. Τα πρόσωπα,
ακόμα και τα πιο έντιμα, είναι εξίσου
ανίσχυρα, απέναντι στη λάθος θε-
σμική υποδομή, σε ένα εξ υπαρχής
λάθος-κράτος (μιμητικό, μεταπρα-
τικό).

Ομως, πραγματικά «δεν μπορούν
να κάνουν τίποτα» οι επιμέρους δια-
χειριστές της εξουσίας; Τι τους εμ-
ποδίζει να τολμήσουν (ή να απαιτή-

σουν) θεσμικές αλλαγές στην οργά-
νωση και λειτουργία του κράτους;
Κι αν δεν μπορούν να το κάνουν,
τότε γιατί «κατεβαίνουν» στην πο-
λιτική: μόνο για την ηδονή της δη-
μοσιότητας και για συντήρηση της
αδράνειας; Είναι πραγματικά θλιβερό,
αξιοθρήνητο θέαμα, δύο αιώνες τώρα,
η «πολιτική Ελλάδα». Παρηγοριέται
ο πολιτικός βίος σπανιότατα με κά-
ποιες εξαιρέσεις ανθρώπων ταλαν-
τούχων, που έχουν μυαλό, κατάρτιση
και επιθυμία προσφοράς, προσωπι-
κότητες ικανές να εμπνεύσουν και
να συντονίσουν σωτήριες πρωτο-
βουλίες. Δεν είναι όμως αυτοί που
διαμορφώνουν το πολιτικό γίγνεσθαι
στο ελλαδικό κρατίδιο. Είναι πάντοτε
«οι άλλοι».

«Ποιοι άλλοι»; Γόνοι οικογενειών
που εξαργυρώνουν, για πολλές γενεές,
τη δημοφιλία κάποιου προγόνου.
Τυχάρπαστα προϊόντα καπηλείας
του συνδικαλισμού ή των κομματικών
νεολαιών. Επιδέξιοι αριστείς των
«δημοσίων σχέσεων», μαστόροι του
εντυπωσιασμού, των «εύπεπτων»
πεποιθήσεων. Το κοινό γνώρισμα
όλων αυτών των παραγόνων της
καλπάζουσας παρακμής, όταν δεν
είναι η τυφλή, μανιακή ιδιοτέλεια,
είναι η αυτονόητη βεβαιότητα ότι:
το ζητούμενο για την Ελλάδα είναι,
κατά την καραμανλική ρήση: «να
γίνουμε επιτέλους κι εμείς Ευρωπαίοι,
για να γίνουμε άνθρωποι»!

Γιορτάζουμε τα διακόσια χρόνια
απελευθέρωσης από τον τουρκικό
ζυγό, γιορτάζουμε την αυτοκτονική
προτίμηση (ανίατο ραγιαδισμό) να
«ανήκομεν εις την Δύσιν». Διακόσια
χρόνια, και ακόμα το ζητούμενο είναι:

πώς θα γίνουμε, επιτέλους, «κράτος
ευρωπαϊκό». Οχι μια οργανωμένη
συμβίωση για την εξυπηρέτηση των
δικών μας κοινών αναγκών, αλλά
συμβίωση που αντιγράφει - μιμείται
- πιθηκίζει τους θεσμούς και τις πρα-
κτικές λαών που μας «γυαλίζουν»
και μας κολακεύει η μίμησή τους.

Καυχόμαστε για την Ιστορία μας
συναισθηματικά και αόριστα. Αρ-
νούμαστε να διδαχθούμε από την
Ιστορία. Πότε ήταν κράτος συγκεν-
τρωτικό ο Ελληνισμός; Ποτέ! Πάν-
τοτε, είτε στην κλασική περίοδο,
είτε στη ρωμαϊκή, είτε κάτω από την
τουρκική κατοχή επιβίωναν οι «Ελ-
ληνίδες πόλεις» ή οι «ελληνικές κοι-
νότητες». Ο τρόπος της πολιτικής,
που γέννησαν και γνωρίζουν οι Ελ-
ληνες, είναι η κοινωνική αυτοδια-
χείριση, η «κοινωνία των σχέσεων»,
η κοινωνούμενη εξουσία.

Το «ελεύθερο κράτος», απροκά-
λυπτα μεταπρατικό, με Γερμανούς
βασιλιάδες, ασφυκτικά ελεγχόμενη
την οικονομία του από τους Αγγλους,
με ίνδαλμα «καλλιέργειας» τη γαλλική
κουλτούρα, με σχολειά και πανεπι-
στήμια πιστά αντίγραφα του γερμα-
νικού συστήματος, παραδόθηκε ηδο-
νικά στην πιο ριζική αλλοτρίωση αυ-
τοσυνειδησίας και ταυτότητας που
γνώρισε ποτέ η Ιστορία.

Σήμερα, ανοίγεις τα τηλεοπτικά
κανάλια και βεβαιώνεσαι ταχύτατα
ότι έχει πια κατορθωθεί (και παγιωθεί)
το αδιανόητο: Η γλώσσα, η παράδοση
(μεταγγιζόμενη εμπειρία), η ευαι-
σθησία και καλλιέργεια, που γέννη-
σαν τα υψηλότερα επιτεύγματα της
ανθρώπινης μοναδικότητας, έχουν
αφεθεί σήμερα στην αποκλειστική

διαχείριση ενός πληθυσμού που,
στην καλύτερη περίπτωση, λογα-
ριάζει για επίτευγμα καλλιέργειας
τη δουλική, ανυποψίαστη υποταγή
του στη φανταχτερά συσκευασμένη
απανθρωπία του έμπρακτου μηδε-
νισμού.

Κάποτε, υπήρχε ίσως περιθώριο,
τουλάχιστον (έστω και μόνο) για κα-
τανόηση. Μπορούσες να πεις: Για
να μην κόβεται η ηλεκτροδότηση
και η ύδρευση, επί πέντε μερόνυχτα,
από μια χιονόπτωση, πρέπει να ελευ-
θερωθεί με συνέπεια η ευθύνη (και
η χαρά) της τοπικής αυτοδιαχείρισης.
Που προϋποθέτει τη ρεαλιστική προ-
τεραιότητα, θεσμοποιημένη, της μι-
κρής κοινότητας. Φυσικά, με συγ-
κρότηση του κοινοβουλίου από το-
πικούς άρχοντες, όχι από κομματι-
κούς χαρτογιακάδες. Επομένως, οι-
κοδόμηση κοινωνίας σχέσεων, όχι
να μαντρώνουμε καψούρηδες κα-
ταναλωτές σε εισαγόμενες ιδεολογίες.
Κι αυτό προϋποθέτει: αρχαία ελλη-
νικά από την Πρώτη Δημοτικού, σαν
παιχνίδι, όχι χρηστικό «εφόδιο».
Μαζί με τα μαθηματικά ως γλώσσα
– πολλή μουσική, ομαδικό παιχνίδι,
χορό (δηλαδή σχολείο, όχι φροντι-
στήριο).

Τότε, θα αρκούσαν, τρία μόνο πα-
νεπιστήμια σε όλη την Ελλάδα, πολύ,
μα πολύ υψηλών απαιτήσεων. Τα
σημερινά θα μείνουν αυτό που πραγ-
ματικά είναι: επαγγελματικές σχολές.
Αυτονόητη οπωσδήποτε η απαγό-
ρευση, ριζική, του θρησκευτικού κη-
ρύγματος. Για να υπάρξει «σώμα»
Εκκλησίας, στίβος υπαρκτικής γνη-
σιότητας, όχι χρησιμοθηρία συμπε-
ριφοράς.

Γιατί εμμένουμε στην άγονη αυτομεμψία

Ανακαλώντας μνήμες

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Να κλείσει
το «εργοστάσιο της οργής»

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Στόχος όσων θέλουν
να πάει αυτή η χώρα
μπροστά πρέπει να
είναι να κλείσει το
«εργοστάσιο της ορ-
γής». Πώς θα γίνει

αυτό; Αν μπορέσουμε να βάλουμε
τη χώρα σε μια τροχιά δίκαιης ανά-
πτυξης που θα δώσει προοπτική,
ειδικά στους νεότερους. Οι σημε-
ρινοί 30άρηδες βλέπουν το «χιλιά-
ρικο» σαν ένα όνειρο, μάλλον άπια-
στο. Είναι εξαιρετικά δύσκολο να
δουν τον εαυτό τους να κάνει οι-
κογένεια ή να βγάζει πολύ περισ-
σότερα χρήματα στο μέλλον. Η

ζωή παραμένει ακριβή και η στή-
ριξη της οικογένειας έγινε δύσκολη
πια. Ορισμένοι κλάδοι και ειδικό-
τητες εξαφανίσθηκαν ή συρρι-
κνώθηκαν.

Η επιβίωση δεν είναι εύκολη
υπόθεση.

Και δεν μιλάμε για τώρα, μέσα
στην πανδημία, που πολλοί ζουν
με τα 534 ευρώ. Ο ιός χτύπησε
τους νέους ύπουλα σε μια στιγμή
που, έπειτα από μια μεγάλη δοκι-
μασία, ένιωθαν ότι έβγαζαν το κε-
φάλι τους πάνω από το νερό για
να πάρουν μία ανάσα.

Μία, τουλάχιστον, γενιά αισθα-
νόταν δομικά καθηλωμένη εδώ
και πολλά χρόνια. Ενιωθε ότι όσο
και να προσπαθούσε η ανέλιξή
της ήταν ανέφικτη. Πολλοί από
τη γενιά αυτή έφυγαν έξω αναζη-

τώντας ευκαιρίες. Αλλοι ρίζωσαν,
άλλοι ψάχνουν τρόπο να επιστρέ-
ψουν. Βλέπουν ότι κάποια πράγ-
ματα αλλάζουν και αυτό τους δίνει
ελπίδα. Τους χρειαζόμαστε γιατί
μπορούν να μας μπολιάσουν με
επαγγελματισμό, εξωστρέφεια και
καθαρό μυαλό.

Οταν κάποιος ζει σε μια «γυάλα»
είναι φυσικό να βλέπει το μέλλον
με μια σχετική ευφορία. Η παν-
δημία θα τελειώσει, ο κόσμος θα
αρχίσει να βγαίνει και να ξοδεύει.
Το σύνδρομο του συμπιεσμένου
ελατηρίου μπορεί πράγματι να λει-
τουργήσει και να μας εκπλήξει.
Είναι όμως ανάγκη το μεγάλο μέρος
της κοινωνίας να νιώσει ότι αυτό
είναι κάτι που την αφορά. Η εύκολη
λύση είναι τα κονδύλια που θα
μπουν στη χώρα να καταλήξουν
μόνο σε «ώριμα» projects και σε
έναν κλειστό κύκλο ανθρώπων. Ο
τουρισμός είναι πολύτιμος και ζω-
τικός, αλλά δεν φτάνει. Το δύσκολο
είναι να δημιουργηθούν και αλλού
καλές θέσεις εργασίας σε αξιοπρε-
πές εργασιακό περιβάλλον. Και
επίσης οι πολίτες να δουν τη δια-
φορά στα νοσοκομεία, στα σχολεία,
στο Δημόσιο. Τους δίνει τεράστια
ικανοποίηση όταν βλέπουν απτά
δείγματα αλλαγής, όπως, π.χ., με
τους εμβολιασμούς ή την άυλη
συνταγογράφηση.

Τίποτα δεν θα είναι χειρότερο
από μία διχασμένη κοινωνία που
ένα κομμάτι της θα «απογειώνεται»
και ένα θα νιώθει στάσιμο να κοι-
τάει. Ελπίζει κανείς ότι η επιχει-
ρηματική τάξη δεν θα ξαναπέσει
στην... αστακομακαρονάδα και
πως έμαθε κάτι από την κρίση. Θα
το δούμε στην πράξη.

Ο στόχος πάντως πρέπει να εί-
ναι να κλείσει ή τουλάχιστον να
υπολειτουργεί το «εργοστάσιο της
οργής», έστω και αν κάποιοι θέλουν
να το κρατήσουν ανοικτό γιατί
από εκεί αλιεύουν πάντοτε την
πελατεία τους.

<<<<<<<<

Ο τουρισμός είναι πο-
λύτιμος, αλλά δεν φτά-
νει. Το δύσκολο είναι να
δημιουργηθούν και αλ-
λού καλές θέσεις εργα-
σίας σε αξιοπρεπές ερ-
γασιακό περιβάλλον.
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Η άτυπη συνάντησης 5+1 για
την Κύπρο ορίστηκε για τις
27-29 Απριλίου στη Γενεύη

σύμφωνα με σχετική δήλωση του
εκπροσώπου του γ.γ. του ΟΗΕ Σ.
Ντουζαρίκ (24/2). Η δήλωση επε-
ξηγεί ότι «ο σκοπός της συνάντησης
θα είναι να προσδιοριστεί αν υπάρ-
χει κοινό έδαφος για να διαπραγ-
ματευτούν τα μέρη μια διαρκή λύση
του κυπριακού προβλήματος, εντός
ενός προβλεπτού ορίζοντα». 

Ο γ.γ. ήταν παρών σε δύο δια-
σκέψεις για την Κύπρο. Αναπρο-
σαρμόζει την τακτική του. Είναι
προφανές ότι ο αναδεικνύει τις ευ-
θύνες που ανήκουν στα μέρη ώστε
εκείνα να καθοδηγήσουν τα πράγ-
ματα και εντέλει «να προσδιοριστεί
αν υπάρχει κοινό έδαφος». 

Ο Ε/κ διαπραγματευτή Α. Μαυ-
ρογιάννης στο ΡΙΚ (18/2) δήλωσε
πως «βρεθήκαμε μια τρίχα πριν
από τη λύση του Κυπριακού στο
Κραν Μοντανά». Ο ίδιος διαπραγ-
ματευτής εξηγεί ότι «η ε/κ πλευρά
θέλει να διαφυλάξει την προσέγγιση
που είχε υιοθετήσει ο Αντόνιο Γκου-
τιέρες στο Κραν Μοντανά και τα
έξι σημεία που πρότεινε ο γ.γ. του
ΟΗΕ στο πλαίσιό του». Θέλοντας
να διαφυλάξει το πλαίσιο (!) δεν
εξηγεί γιατί ο Αναστασιάδης του
οποίου είναι διαπραγματευτής απέρ-
ριψε την εισήγηση Ακιντζί (2018)
να γίνουν «τα έξι σημεία που πρό-
τεινε ο γ.γ. του ΟΗΕ στο πλαίσιό
του» στρατηγική συμφωνία για τη
λύση. Αυτές οι αντιφάσεις, ή και οι
ακατανόητες επιλογές είναι ένας
κύριος λόγος που όλοι κρατούν μι-
κρό καλάθι για τα επόμενα βήματα. 

Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Α. Νεο-

φύτου (23/2) δήλωσε ότι στηρίζει
«την προσπάθεια του προέδρου
της Δημοκρατίας με την αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία. Πολλές εξου-
σίες στην κεντρική κυβέρνηση κά-
νουν το κράτος μη λειτουργικό. Γι’
αυτό και ακούστηκε η σωστή και
σοφή θέση για αποκεντρωμένη
ομοσπονδία». 

Δεν είναι σαφές τι ακριβώς επι-
διώκει ο Αναστασιάδης και είναι
εξαιρετικά αμφίβολο αν γνωρίζει
και ο ίδιος ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
Οι αρμοδιότητες της κεντρικής κυ-
βέρνησης κλείδωσαν στις 18 με βά-
ση τις συγκλίσεις που κατέγραψαν
οι Χριστόφιας-Ταλάτ. Ο Αναστα-
σιάδης προσέθεσε άλλες 10 και έτσι
εμφάνισε ένα σύνολο αρμοδιοτήτων
από 28. Το 2019 μίλησε για «απο-
κεντρωμένη» χωρίς ποτέ να την
προσδιορίσει. Αν πράγματι ήθελε
περιορισμό των αρμοδιοτήτων,
πρώτο δεν θα πήγαινε στις 28 και
δεύτερο, αν, μετά από δεύτερες
σκέψεις, πράγματι ήθελε περιορισμό
τους, θα τον πρότεινε στον Μ. Ακιν-
τζί και εκείνος θα συμφωνούμε
μέσα σε μια ημέρα. Τι λόγο είχε να
διαφωνήσει; Βέβαια το θέμα δεν
είναι αν η κεντρική κυβέρνηση θα
έχει 14 ή 15 αρμοδιότητες. Το ζή-
τημα είναι αν αυτές αφορούν εξου-
σίες για ένα κράτος, με μία κυριαρ-
χία, με μια διεθνή προσωπικότητα,
με μία ιθαγένεια, και έτσι με μία
φωνή στην Ε.Ε. 

Ο Α. Νεοφύτου ανέφερε επίσης
ότι «είμαστε θετικοί, θετικότατοι,
να εξευρεθεί λύση του Κυπριακού
το συντομότερο δυνατό». Μια ημέρα
πριν από τις δηλώσεις αυτές δημο-
σκόπηση της εφ/δας «Καθημερινή»

έδειξε κατάρρευση του συστήματος
που ανέπτυξε στα πέριξ του ο Ν.
Αναστασιάδης. Σύμφωνα με την
ανάλυση της δημοσκόπησης της
«Καθημερινής» σημειώνεται ότι αν
οι εκλογές διενεργούνταν την ερ-
χόμενη Κυριακή, ο ΔΗΣΥ θα λάμ-
βανε 17,1% με συσπείρωση στο
50,3%. Κανείς δεν είναι σε θέση να
κεφαλαιοποιήσει και ιδιαίτερα το
ΑΚΕΛ, συγκεντρώνει μόλις το 14%,
ενώ η συσπείρωση του κόμματος
φτάνει το 62% («Καθημερινή», 22/2).
Συνεπώς η διαφοροποίηση Νεοφύ-
του δεν αποκλείεται να αφορά την
προσπάθειά του να απευθυνθεί
στους δυσαρεστημένους ψηφοφό-
ρους του κόμματός του, κάνοντας
ανοίγματα στην καλούμενη «κλη-
ριδική τάση». 

Ο Α. Νεοφύτου δήλωσε, επίσης,
ότι θέλει «να απαλλαγεί από την
τουρκική κατοχή, τα κατοχικά στρα-
τεύματα, τις καταραμένες συνθήκες
εγγυήσεων του ’60», αλλά για να
επιτευχθεί αυτό «χρειάζεται να δώ-
σω στους Τ/κ την πολιτική ισότητα»
(22/2). 

Βέβαια τα πιο πάνω «θέλω», τα
περιείχε το Πλαίσιο Γκουτιέρες στα
«Έξι Σημεία» του, (30/6/2017) και
το όλο πακέτο ήταν συνδεδεμένο
με την ηγεσία Ακιντζί. Ο γ.γ. το πα-
ρουσίασε, αφού πρώτα πήρε τη
σύμφωνη γνώμη από όλους τους
παίκτες. Οι συγκυρίες δεν είναι ph-
otocopy και όποτε θέλεις είναι εκεί
παρκαρισμένες και πας και τις παίρ-
νεις –το timing στην πολιτική είναι
το άλλο μισό του περιεχομένου. Ο
Μ. Τσαβούσογλου με δημόσιες δη-
λώσεις του οριοθέτησε τη (νέα)
τουρκική γραμμή ενόψει της άτυπης

«5 συν 1 συνάντησης: «εάν δεν
υπάρξει πολιτική ισότητα, πρέπει
να υπάρξει κυριαρχική ισότητα»,
αφήνοντας έτσι τις πόρτες ανοικτές
για αυτή ή την άλλη φόρμουλα και
υπό το φως των επαφών στη Γενεύη.
Είναι ενθαρρυντικό πώς ο γ.γ. κι-
νείται ξανά παρά το γεγονός ότι άρ-
γησε πολύ να αναπτύξει το επόμενο
βήμα του μετά τις ευχές του στους
Κυπρίους στο Κραν Μοντάνα.

Ο Ν. Αναστασιάδης άλλαξε πολ-
λές φορές πολιτική μέχρι να «απαλ-
λαγεί» από τον κ. Ακιντζί. Κέρδισε
μηδενική αξιοπιστία. Ούτε η Άγκυρα
είναι η ίδια όπως ήταν το 2017. Το
γενικότερο πλαίσιο έχει αλλάξει. Ο
Ν. Αναστασιάδης πάει στην Πεν-
ταμερή με την πίστη ότι ο Τατάρ
θα παραμείνει σταθερός στις θέσεις
του για «δύο κράτη» και ο ίδιος θα
εμφανιστεί ως οπαδός της ομο-
σπονδίας με το «σωστό περιεχό-
μενο», ώστε να διαχειριστεί την
ε/κ κοινή γνώμη με τον μανδύα του
τύπου «εγώ ήθελα ΔΔΟ, αλλά ο Τα-
τάρ δεν ήθελε». 

Στις 4 Μαρτίου στα γραφεία του
ΑΚΕΛ θα πραγματοποιηθεί συνάν-
τηση μεταξύ του προέδρου του ΔΗ-
ΣΥ Α. Νεοφύτου και του γ.γ. του
ΑΚΕΛ Α. Κυπριανού με επίκεντρο
το κυπριακό, με πρωτοβουλία του
πρώτου. Μια ιδιότυπη συνάντηση
που την παρακινεί ένας αριθμός,
η δημοσκόπηση της Symmetron
Market Research έγραψε πως το
90% των ερωτηθέντων απορρίπτει
τον τρόπο αντιμετώπισης του φα-
κέλου «διαφθορά» από τον Ν. Ανα-
στασιάδη...

www.larkoslarkou.org.cy

Άτυπα και «παρά τρίχα»...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ε να νέο προσχηματικού τύπου
επιχείρημα έχει εισαγάγει η
βρετανική διπλωματία, προ-

κειμένου να γίνει αποδεκτή η εκ του
σύνεγγυς διαπραγμάτευση, που εκτός
πλαισίου, επιχειρεί στο Κυπριακό,
ενόψει πενταμερούς. Το νέο επιχεί-
ρημα τιτλοφορείται «παγκόσμια δύ-
ναμη» (global power) και σύμφωνα
με όσα είπε πίσω από κλειστές πόρτες
ο Βρετανός ΥΠΕΞ Ντόμινικ Ράαμπ,
η εμπλοκή του Λονδίνου στο Κυ-
πριακό αποδίδεται στην υλοποίηση
αυτού ακριβώς του στόχου. Δηλαδή,
το Ηνωμένο Βασίλειο υποστηρίζει
ότι εάν και με δική του εμπλοκή εξα-
σφαλιστεί η επίλυση του Κυπριακού,
τότε θα μπουν σημαντικά λιθαράκια
στη βρετανική προσπάθεια να κα-
ταστεί «παγκόσμια δύναμη». 

Το πρόβλημα βέβαια δεν είναι η
ευγενής φιλοδοξία του Λονδίνου να
γίνει «παγκόσμια δύναμη», αλλά η
αγενής υποτίμηση της νοημοσύνης
μας, δεδομένου ότι η υλοποίηση του
εν λόγω βρετανικού στόχου περνά

μέσα από τις συνομοσπονδιακού
περιεχομένου ιδέες που έχει σερβίρει
το Φόρεϊν Όφις για δύο κυρίαρχες
οντότητες, δύο αντιπροέδρους και
έναν διακοσμητικό (ceremonial)
πρόεδρο, στην Κύπρο. 

Άρα, η επιχειρηματολογία περί
«παγκόσμιας δύναμης» αποτελεί ου-
σιαστικά ένα πρόσχημα του Φόρεϊν
Όφις, για να αιτιολογήσει την εμ-
πλοκή του στις συζητήσεις για λύση
του Κυπριακού. Εμπλοκή, η οποία,
όπως, πληροφορείται η «Κ», συνεχίζει
«όλως τυχαίως» να εστιάζεται σε
ένα συνομοσπονδιακό μοντέλο λύ-
σης του Κυπριακού και όπως επίσης
πληροφορούμαστε, συνοδεύεται τις
τελευταίες εβδομάδες και από δια-
βήματα των Βρετανών που εκφρά-
ζουν δυσφορία για τις διαρροές στον
κυπριακό Τύπο και την κριτική που
εισπράττουν. Αντί, λοιπόν, το Φόρεϊν
Όφις να μαζευτεί και να μαζέψει και
το συνομοσπονδιακό μοντέλο που
πλασάρει, ζητάει και τα ρέστα δια-
τυπώνοντας παράπονα, ενώ παράλ-
ληλα κινδυνολογεί για συνέπειες
στην περιοχή, εάν δεν δρομολογηθεί
η λύση που επιθυμεί… 

Δηλαδή τι πρέπει κάνουμε; Να
ζητήσουμε από τον κ. Ντόμινικ Ρά-
αμπ, και τον υπεύθυνο διαβημάτων,
Ύπατο Αρμοστή κ. Στίβεν Λίλι, συγ-
γνώμη για την κριτική και να ευθυ-
γραμμιστούμε με τις ιδέες τους για
συνομοσπονδιακή λύση; Αν το μον-
τέλο αυτό τους αρέσει τόσο πολύ,

γιατί δεν το προτείνουν στην πρω-
θυπουργό της Σκωτίας Νίκολα Στέρ-
τζον που ως γνωστόν ζητάει δημο-
ψήφισμα για ανεξαρτητοποίηση
από το Ηνωμένο Βασίλειο; Και να
δούμε αν μπορεί να εφαρμοστεί.
Αντί, λοιπόν, για δύο χωριστά κράτη
στη δική τους χώρα, να γίνει ένα
άλλο μόρφωμα, στη βάση των ίδιων
των βρετανικών ιδεών. Άλλωστε,
μια χαρά αντιπρόεδρος της κυριαρ-
χικής οντότητας της Βρετανίας θα
είναι ο Μπόρις Τζόνσον και εξίσου
μια χαρά αντιπρόεδρος της κυριαρ-
χικής οντότητας της Σκωτίας θα
ήταν και η Νίκολα Στέρτζον. Ας ψά-
ξουν μόνο έναν διακοσμητικό πρό-
εδρο, ceremonial, τον οποίο δεν έχω
αμφιβολία ότι οι Βρετανοί θα μπο-
ρούσαν να τον βρουν στη χώρα τους.
Εδώ στη δική μας θέλουν να κάνουν
κουμάντο, στη δική τους δεν θα τα
καταφέρουν; Ή μήπως εκεί δυσκο-
λεύονται; 

Ίσως τελικά είναι καιρός η Βρε-
τανία να αντιληφθεί ότι απαιτείται
«ευελιξία» στο ζήτημα της Σκωτίας.
Ανάλογη «ευελιξία» με αυτήν που
το Λονδίνο ζητάει από τη Λευκωσία
να επιδείξει στο Κυπριακό, προκει-
μένου όπως λέει, να παράσχει «δι-
ευκολύνσεις» στον Τουρκοκύπριο
ηγέτη Ερσίν Τατάρ, ο οποίος είναι
τοις πάσι γνωστόν ότι προτάσσει
λύση δύο κρατών και φλερτάρει ου-
σιαστικά με συνομοσπονδία, κατά
παραγγελία της Άγκυρας… 

Σε τελική ανάλυση, κάποιος θα
πρέπει να εξηγήσει στη Βρετανία,
ότι είναι πιο εύκολο και κυρίως πιο
αξιοπρεπές να καταστεί η ίδια «πει-
ραματόζωο» των δικών της ιδεών,
επιλογών και εισηγήσεων, προκει-
μένου να αναγορευθεί σε «παγκόσμια
δύναμη». Και να σταματήσει να ζη-
τάει από τους Ελληνοκυπρίους να
καταστούν οι ίδιοι πειραματόζωα
των ιδεών της, προσυπογράφοντας
ένα πλαίσιο λύσης που εξυπηρετεί
αποκλειστικά τους τουρκικούς σχε-
διασμούς. Αν και θα ήθελα να πω
το κλασικό και επίκαιρο «τελεία και
παύλα», δεν μπορώ. Κάποιοι μου
λένε ότι θα έχουμε και συνέχεια με
τις ιδέες των Βρετανών… 

Σημ: Πριν από μερικές εβδομάδες, ο
πρόεδρος Αναστασιάδης υπενθύμι-
σε στον Ντόμινικ Ράαμπ τις δηλώσεις
της Νίκολα Στρέτζον για δημοψήφι-
σμα και ανεξαρτητοποίηση της Σκω-
τίας, προκαλώντας αμήχανα γέλια,
κατά τη συνάντηση με τον ΥΠΕΞ της
Βρετανίας. Όπως εξάλλου πληροφο-
ρούμαι, η Βρετανία έχει εισπράξει το
τελευταίο διάστημα σαφέστατες
υποδείξεις για τις ενδεχόμενες επι-
πλοκές στο ζήτημα των βρετανικών
βάσεων, εάν η χώρα συνεχίσει να ρά-
βει τη λύση του Κυπριακού στα μέτρα
της Άγκυρας και του ψευδοκράτους. 

Πειραματόζωα και
βρετανική πολιτική

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Π ότε ένα κίνημα αμφισβήτησης
οδηγείται στον μηδενισμό;
Πότε δίκαια αιτήματα χάνουν

το νόημά τους και πνίγονται στη βία
εκείνων που τα υπερασπίζονται; Για
να απαντηθεί αυτό το ερώτημα πρέ-
πει να μελετήσουμε την ευρωπαϊκή
ιστορία και να στραφούμε στα πιο
σκοτεινά σημεία του «αιώνα των
άκρων». Στρέφοντας το βλέμμα στις
δύο μεγάλες εκφάνσεις του ολοκλη-
ρωτισμού κατά τον 20ό αιώνα, το
χιτλερικό και το σταλινικό καθεστώς,
είναι ξεκάθαρο στις συνειδήσεις
όλων ότι τα κοινωνικά και πολιτικά
αιτήματα του ναζισμού ήταν απλά
απάνθρωπα. Η βία που ακολούθησε
την άνοδο και την πτώση του Τρίτου
Ράιχ ήταν η απόλυτη και στυγνή
αποτύπωση των εγκληματικά άδικων
και προσβλητικών για την ανθρω-
πότητα αιτημάτων και στόχων του.
Μπορούμε όμως να πούμε το ίδιο
για το σταλινικό καθεστώς; Για να
περιγράψουμε το κομμουνιστικό πα-
ράδοξο, πρέπει να χρησιμοποιήσουμε
την έκφραση του Γάλλου ιστορικού
Francois Furet, ο οποίος μίλησε για
«κομμουνιστική ψευδαίσθηση». 

Τα δικαιότερα αιτήματα που δια-
τυπώθηκαν τον 19ο αιώνα ήταν της

εργατικής τάξης: η βελτίωση των
συνθηκών διαβίωσης των εργατών
στις άθλιες εργατικές συνοικίες, η
καλυτέρευση των εργασιακών συν-
θηκών και η προστασία τους από
την αυθαιρεσία των εργοδοτών, η
ιατρική τους περίθαλψη και η εξα-
σφάλιση σύνταξης και αξιοπρεπούς
καθημερινότητας για τα παιδιά τους
και για τα γηρατειά. Τα αιτήματα
αυτά βρήκαν άξιους υποστηρικτές
στις ρεφορμιστικές οργανώσεις, οι
οποίες διεύρυναν μέσα από διαρκή
πάλη και άοκνο αγώνα τον ορίζοντα
κατανόησης και εφαρμογής των αν-
θρώπινων, πολιτικών, κοινωνικών
και εργατικών δικαιωμάτων στις δυ-
τικές κοινοβουλευτικές δημοκρατίες.
Τα ίδια όμως αιτήματα χρησιμοποι-
ήθηκαν και από επαναστατικές, ρι-
ζοσπαστικές οργανώσεις, οι οποίες,
μόλις έγιναν καθεστώς, επέβαλαν
τη «δικτατορία του προλεταριάτου»
σε ολόκληρους λαούς διαπράττοντας
εγκλήματα ανάλογα με του ναζισμού.
Χαρακτηριστική είναι η αποτύπωση
των συνεπειών της πολιτικής των
κομμουνιστικών κομμάτων στον
επίλογο του Προγράμματος του Go-
desberg του Σοσιαλδημοκρατικού
Κόμματος της Γερμανίας (SPD), όπως

αυτό υιοθετήθηκε από το Έκτακτο
Συνέδριο του Κόμματος στο BadGo-
desberg, από τις 13 έως τις 15 Νο-
εμβρίου του 1959: «Οι κομμουνιστές
καταστέλλουν ριζικά την ελευθερία.
Παραβιάζουν τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα και το δικαίωμα αυτοδιάθεσης
της προσωπικότητας και των λαών.
Οι λαοί των κομμουνιστικών χωρών
αντιτίθενται όλο και περισσότερο
στην εξουσία τους. Στις χώρες αυτές
δρομολογούνται αλλαγές, καθώς αυ-
ξάνεται ο αγώνας για την ελευθερία,
την οποία κανένας νόμος δεν μπορεί
να καταστείλει απόλυτα μακροπρό-
θεσμα. Παρόλα αυτά, οι κομμουνι-
στές ηγέτες επιμένουν να κατανοούν
τις πράξεις τους όπως τους συμφέρει.
Χτίζουν μια οικονομική και στρα-
τιωτική δύναμη στην πλάτη των λα-
ών τους, η οποία αποτελεί αυξανό-
μενη απειλή για την ελευθερία».
Άραγε, τι μετέτρεψε το κομμουνι-

στικό ιδεώδες από όνειρο σε εφιάλτη;
Το ίδιο το SPD ήταν από τα πρώτα
ιστορικά ευρωπαϊκά κόμματα που
πίστεψε στο σοσιαλιστικό όνειρο
(ιδρύθηκε ως SAP το 1875 και μετο-
νομάσθηκε σε SPD το 1891) αλλά
και το πρώτο, το οποίο απαρνήθηκε
και κατήγγειλε τον κομμουνιστικό
εφιάλτη το 1959. 

Στο 14ο κεφάλαιο του βιβλίου του
«Απλά μαθήματα πολιτικής φιλοσο-
φίας» (2001), ο Γάλλος φιλόσοφος
Pierre Manent γράφει: «Ο Λένιν και
οι σύντροφοί του είναι τόσο πιο σί-
γουροι για τον εαυτό τους, γιατί νο-
μίζουν πως με τον μαρξισμό κατέχουν
την επιστήμη της ιστορίας, δηλαδή
την επιστήμη της δημιουργίας του
ανθρώπου από τον άνθρωπο. Η βία
τους, εξαρχής ακραία, τα υπέρμετρα
μέτρα τους, θα μπορούσαμε να πού-
με, απορρέουν άμεσα από αυτή την
μέθη της πανεπιστήμης και της παν-
τοδυναμίας. Το μπολσεβικικό κόμμα
δεν ήταν απλώς ένα κόμμα εθισμένο
στη μυστικότητα και τη συνωμοσία
που επιθυμούσε τον απόλυτο έλεγχο
της εξουσίας, ήταν μια ομάδα αν-
θρώπων που θεωρούσαν τον εαυτό
τους, με μια φονική σοβαρότητα, ως
την ενεργό και συνειδητοποιημένη

κεφαλή της ανθρωπότητας, των άλ-
λων, όλων των άλλων, της υπόλοιπης
ανθρωπότητας, η οποία, με τη σειρά
της, ήταν, στην καλύτερη περίπτωση,
μια παθητική και αφελής μάζα, την
οποία μπορεί κανείς να εξαπατήσει
και να κακομεταχειριστεί και, στη
χειρότερη, ένα σμήνος «βλαβερών
εντόμων» – είναι έκφραση του Λένιν
– το οποίο πρέπει κανείς να εξολο-
θρεύσει» (Πόλις, 2005). Η θέση αυτή
των Λενινιστών δεν ήταν απλώς μια
πίστη στον εαυτό τους αλλά μια κομ-
ματική «ιδεολογία», μια ανάγνωση
της ιστορικής και κοινωνικής πραγ-
ματικότητας, η οποία θεωρούσε τον
εαυτό της επιστημονική. Χαρακτη-
ριστική είναι η θέση του LeoStrauss,
ο οποίος δεν αποδεχόταν τον όρο
«ιδεολογία» και προτιμούσε να μιλάει
για «εκχυδαϊσμένη επιστήμη ή φι-
λοσοφία». Ο επαναστατικός μαρξι-
σμός-λενινισμός εκλαμβάνεται ως
η πεμπτουσία της δυτικής επιστήμης.
Ο Στάλιν τον ακολουθεί με ιερή προ-
σήλωση, όταν εφαρμόζει προγράμ-
ματα κολεκτιβοποίησης για να δη-
μιουργήσει τον νέο άνθρωπο και
την απόλυτα δίκαιη, αταξική και αν-
θηρή κοινωνία. Την ίδια στιγμή, η
«γνώση» αυτή, την οποία θεωρεί

απόλυτη όσο κι αν η πραγματικότητα
τον διαψεύδει, γίνεται το άλλοθι για
τη διάπραξη αποτρόπαιων μαζικών
εγκλημάτων από το σοβιετικό κα-
θεστώς. 

Η ίδια αυτή «γνώση» θα τροφο-
δοτήσει τους θιασώτες της τρομο-
κρατικής δράσης για την ανατροπή
της διεφθαρμένης ταξικής αστικής
κοινωνίας και του επάρατου καπι-
ταλισμού στην Ευρώπη της πολιτι-
σμικής επανάστασης. Ειδεχθή εγ-
κλήματα, φόνοι, απαγωγές, εκτελέ-
σεις, βομβιστικές επιθέσεις διαπράχ-
θηκαν και διαπράττονται στο όνομα
της μυστικιστικής αυτής «γνώσης»
της απελευθέρωσης του Ανθρώπου
από τα υποτιθέμενα δεινά του καπι-
ταλιστικού συστήματος. Με τον τρόπο
αυτόν, ο αγώνας για τα εργατικά δι-
καιώματα μετατράπηκε σε μηδενι-
στική στάση μιας φονικής σέκτας,
η οποία έχει πείσει τον εαυτό της ότι
κατέχει την απόλυτη «επιστημονική»
αλήθεια για τον Άνθρωπο.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Από το όνειρο στον εφιάλτη
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ
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Μπαγκλαντεσιανοί εργάτες ξεφορτώνουν φορτηγό πλοίο, λίγο έξω από την πόλη της Ντάκα. 

<<<<<<

Μήπως είναι καιρός
το Λονδίνο να δείξει
«ευελιξία» στο ζήτημα
της Σκωτίας και να
μας αφήσει ήσυχους; 

<<<<<<

Ο επαναστατικός μαρξι-
σμός-λενινισμός εκλαμ-
βάνεται ως η πεμπτουσία
της δυτικής επιστήμης. 

xanthoulis.pavlos@gmail.com 



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     15Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑΚυριακή 28 Φεβρουαρίου 2021

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ 
ΚΑΙ ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 

ΤΗΛ:  22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

Πονοκέφαλο
Ημικρανία
Οσφυαλγία
Οδοντικό πόνο
Μυϊκό πόνο

Αντιμετωπίζει:

Η σεξουαλική παρενόχληση υπάρχει παντού
Αρκετές περιπτώσεις έχουν υποτιμηθεί από προϊσταμένους με αποτέλεσμα οι γυναίκες εργαζόμενες να μένουν απροστάτευτες

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το ζήτημα της σεξουαλικής παρε-
νόχλησης αρχίζει να λαμβάνει ολο-
ένα και μεγαλύτερες διαστάσεις και
στη χώρα μας, με τις καταγγελίες
στην Αστυνομία από διάφορους χώ-
ρους να αυξάνονται. Σημαντικό ρόλο
στην πρόληψη και αντιμετώπιση
τέτοιων φαινομένων στη Δημόσια
Υπηρεσία διαδραματίζει και ο Κώ-
δικας Πρακτικής για την Πρόληψη
και την Αντιμετώπιση της σεξουα-
λικής παρενόχλησης και της παρε-
νόχλησης στη Δημόσια Υπηρεσία,
ο οποίος είχε παρουσιαστεί τον Ιού-
νιο του 2018 από το Γραφείο της
Επιτρόπου Διοικήσεως και Ανθρω-
πίνων Δικαιωμάτων και μάλιστα
είχε καταστεί δεσμευτικός προς όλη
τη δημόσια υπηρεσία με απόφαση
του Υπουργικού Συμβουλίου. Μία
από τις πρόνοιές του είναι ότι κάθε
Τμήμα ή Υπηρεσία θα πρέπει να
έχει δημιουργήσει μία τριμελή ή μο-
νομελή επιτροπή στην οποία θα
μπορεί να προσφεύγει οποιοσδήποτε
θεωρεί πως καταπατούνται τα δι-
καιώματά του και να λάβουν καθο-
δήγηση. Σύμφωνα με τη λειτουργό
δημοσίων σχέσεων της ΠΑΣΥΔΥ κα
Στάλω Μιχαήλ «η διαμόρφωση και
η υιοθέτηση Κώδικα Πρακτικής για
την Πρόληψη και την Αντιμετώπιση
της σεξουαλικής παρενόχλησης και
της παρενόχλησης στη Δημόσια
Υπηρεσία είναι ένα πολύ θετικό
βήμα προς τη σωστή πορεία, όπως
επίσης και η υιοθέτηση μεταγενέ-
στερα αντίστοιχου Κώδικα που αφο-
ρά στις επιχειρήσεις του ιδιωτικού
τομέα». Η κα Μιχαήλ σημειώνει πως
από το 2018 και μετά που τέθηκε
σε εφαρμογή ο Κώδικας Πρακτικής
για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση
της Σεξουαλικής Παρενόχλησης και
Παρενόχλησης στη Δημόσια Υπη-
ρεσία, η ΠΑΣΥΔΥ δεν έχει γίνει δέ-

κτης κάποιου παραπόνου αναφορικά
με τη μη εφαρμογή του Κώδικα,
«ωστόσο δεν μπορούμε να απαντή-
σουμε με σιγουριά ότι δεν έχουν
υποβληθεί τέτοιες καταγγελίες στους
φορείς που είναι, βάσει της σχετικής
νομοθεσίας, υπεύθυνοι για τα συγ-
κεκριμένα θέματα». Όσον αφορά
το Γραφείο της Επιτρόπου Διοική-
σεως και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
μπορεί να εξετάζει παράπονα γυ-
ναικών που υποστηρίζουν ότι δέχ-
θηκαν σεξουαλική παρενόχληση

στην εργασία τους και σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» φαίνεται ότι
οι διευθύνσεις σε αρκετές περιπτώ-
σεις έχουν υποτιμήσει ή έχουν προ-
βεί σε λανθασμένους χειρισμούς,
με αποτέλεσμα οι γυναίκες εργαζό-
μενες να μένουν απροστάτευτες,
και φυσικά οι παρενοχλητικές ή κα-
κοποιητικές συμπεριφορές να δι-
αιωνίζονται. Ενδεικτικό είναι το γε-
γονός ότι η σεξουαλική παρενόχληση
δεν περιλαμβάνεται ρητά στα πει-
θαρχικά παραπτώματα που προβλέ-
πονται στον Κανονισμό για το ωρο-
μίσθιο κυβερνητικό προσωπικό, με
αποτέλεσμα να εφαρμόζονται μεν
οι σχετικοί πειθαρχικοί κανονισμοί,
αλλά να μην επιβάλλονται μεγάλες
ποινές. Από το Γραφείο της Επιτρό-
που Διοίκησης και Ανθρωπίνων Δι-
καιωμάτων έχει αναληφθεί το τε-
λευταίο διάστημα εκστρατεία ενη-

μέρωσης σχετικά με την παρενό-
χληση και τη σεξουαλική κακοποί-
ηση στην εργασία, υπό το ρόλο του
Φορέα Ισότητας και Καταπολέμησης
των Διακρίσεων (Equality Body),
στο πλαίσιο των 30 χρόνων από την
εισαγωγή του θεσμού στη Δημο-
κρατία. Μάλιστα, επειδή η σεξουα-
λική παρενόχληση δεν αποτελεί ξε-
χωριστό πειθαρχικό αδίκημα, αλλά
εμπίπτει σε γενικές αναφορές, ανέν-
τιμης συμπεριφοράς από το Γραφείο
της Επιτρόπου έχει υποβληθεί ει-
σήγηση προς το Τμήμα Δημόσιας
Διοίκησης και Προσωπικού να προ-
ωθηθεί η τροποποίηση των σχετικών
κανονισμών ώστε να δημιουργηθεί
ξεχωριστό πειθαρχικό αδίκημα, σχε-
τικά με τη σεξουαλική παρενόχληση
που να επιφέρει και την ανάλογη
αποτρεπτική ποινή. Προς ώρα η ει-
σήγηση εξετάζεται.

Στο Γραφείο της Επιτρόπου Δι-
οικήσεως τα τελευταία τρία χρόνια
έχουν υποβληθεί 59 παράπονα πα-
ρενόχλησης και/η σεξουαλικής πα-
ρενόχλησης. Συγκριμένα 10 το 2018,
31 το 2019 και από αυτά εξετάστη-
καν 28 ως βάσιμα και 18 το 2020.
Τα περισσότερα επιλύθηκαν με πα-
ρέμβαση του Γραφείου, με προτροπή
προς τον προϊστάμενο της Υπηρε-
σίας ή Τμήματος να λάβει μέτρα
αποκατάστασης είτε με τη μετακί-
νηση του θύματος ως η επιθυμία
του σε άλλο τμήμα /εργασιακό χώρο
είτε με την απολογία από τον θύτη,
όταν το θύμα δεν ήθελε να προχω-
ρήσει περαιτέρω με επίσημη κα-
ταγγελία.

Φοβούνται τον στιγματισμό
Σύμφωνα με τη λειτουργό δημο-

σίων σχέσεων της ΠΑΣΥΔΥ κα Στά-

λω Μιχαήλ,  «Ως ΠΑΣΥΔΥ έχουμε
γίνει δέκτες κάποιων καταγγελιών,
οι οποίες αφορούσαν περιστατικά
σεξουαλικής παρενόχλησης, οι οποί-
ες ωστόσο είναι λίγες σε αριθμό.
Αυτό οφείλεται στο ότι ως συντεχνία
ο ρόλος μας σε τέτοιες περιπτώσεις
είναι καθοδηγητικός και συμβου-
λευτικός, καθώς βάσει του νόμου
δεν εξουσιοδοτούμαστε να αναλά-
βουμε τον χειρισμό και τη διερεύ-
νηση οποιασδήποτε τέτοιας καταγ-
γελίας». 

Ερωτώμενη η κα Μιχαήλ αν
υπάρχουν περιπτώσεις που καταγ-
γελίες αποσύρονται για να μην επη-
ρεαστεί η ανέλιξη υπαλλήλων απάν-
τησε: «Αυτό είναι μια κοινή διαπί-
στωση που ισχύει γενικότερα σε
όλους τους χώρους εργασίας. Συ-
νήθως τα θύματα είναι υφιστάμενοι,
οι οποίοι δέχονται παρενόχληση
από ανώτερους, οι οποίοι πολύ πι-
θανόν είναι και υπεύθυνοι για την
αξιολόγηση των θυμάτων. Επιπλέον,
αυτό που φοβίζει τα θύματα είναι
ο στιγματισμός, αφού στην Κύπρο
το περιβάλλον δεν είναι αρκετά ώρι-
μο ακόμη να αντιμετωπίσει τέτοιου
είδους καταγγελίες και ο αυθορμη-
τισμός τρίτων ατόμων συχνά πλη-
γώνει τα θύματα, καθώς θεωρείται
ότι προκάλεσαν οι ίδιοι τη λάθος
συμπεριφορά». Μία σημαντική πα-
ράμετρο που τονίζει η κα Μιχαήλ
είναι ότι η απόδοση δικαιοσύνης
καθυστερεί και αποτελεί χρονοβόρα
και επώδυνη διαδικασία για το θύ-
μα». Σχετικά με τις διαφορές μεταξύ
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα η κα
Μιχαήλ λέει ότι ο δημόσιος λειτουρ-
γός δεν μπορεί να απολυθεί αυθαί-
ρετα από τον εργοδότη του, όπως
μπορεί να συμβεί σε αντίστοιχη πε-
ρίπτωση στον ιδιωτικό τομέα, όπου
ο εργοδότης για λόγους εκδίκησης
μπορεί πιο εύκολα να προχωρήσει
σε απόλυση του υπαλλήλου.

<<<<<<<

Η σεξουαλική παρενό-
χληση δεν περιλαμβάνε-
ται ρητά στα πειθαρχικά
παραπτώματα που προ-
βλέπονται στον Κανονι-
σμό για το ωρομίσθιο κυ-
βερνητικό προσωπικό.

Στο Γραφείο της Επιτρόπου Διοικήσεως τα τελευταία τρία χρόνια έχουν υπο-
βληθεί 59 παράπονα παρενόχλησης και/η σεξουαλικής παρενόχλησης.

Νέος φάκελος 
στη Ν. Υπηρεσία 
Στο στάδιο της αξιολόγησης
προκειμένου να αποφασισθεί
εάν θα δοθούν οδηγίες για κα-
ταχώρηση υπόθεσης στο Δικα-
στήριο, βρίσκεται δεύτερος
φάκελος, αυτή τη φορά άσε-
μνης επίθεσης. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ», πρόκει-
ται για υπόθεση με φερόμενο
δράστη προπονητή ομαδικού
αθλήματος, που είχε καταγγελ-
θεί το 2016. Η συγκεκριμένη
περίπτωση, σύμφωνα με τις
ίδιες πληροφορίες, είχε καταγ-
γελθεί από το πρόσωπο που εί-
χε δεχθεί, κατά την ίδια, την
άσεμνη επίθεση από τον προ-
πονητή της ομάδας, της οποίας
ήταν παίχτρια. Το πρόσωπο το
οποίο δέχθηκε, τότε, την άσε-
μνη επίθεση επανήλθε σήμερα
με νέα καταγγελία στην Αστυ-
νομία η οποία άνοιξε και πάλι
τον φάκελο, αποστέλλοντάς
τον και πάλι στη Νομική Υπηρε-
σία για νέα αξιολόγηση και λή-
ψη οδηγιών. Παράλληλα η Νο-
μική Υπηρεσία έδωσε οδηγίες
για καταχώρηση υπόθεσης στο
Δικαστήριο για την περίπτωση
σεξουαλικής παρενόχλησης
τεσσάρων αθλητριών από προ-
πονητή στίβου. Σε προχωρημέ-
νο στάδιο φαίνεται να βρίσκε-
ται και η καταγγελία γυναίκας
κατά μη ενεργού μέλους της
Ιεράς Συνόδου. Για την εν λό-
γω υπόθεση, οι ανακριτές με-
ταξύ άλλων έχουν πάρει κατά-
θεση από τον φερόμενο δρά-
στη αλλά και τον αρχιεπίσκοπο
Χρυσόστομο Β΄.
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Τ α τελευταία χρόνια αποκτά ξε-
χωριστό ενδιαφέρον ο δημό-
σιος, πολιτικός διάλογος για

το Κυπριακό και τη μορφή λύσης
του. Θυμίζει εκείνο το σόκιν ανέκ-
δοτο που δεν είναι αστείο, επί της
αρχής, αλλά ο ταλαντούχος φίλος
που στο λέει το κάνει με τόσο τα-
λέντο και παραστικότητα που θέλεις
να γελάσεις απλώς και μόνο με τις
εικόνες που σου ζωντανεύει και τη
θεατρικότητά του. Αυτός ο ταλαν-
τούχος φίλος είναι η κυπριακή πο-
λιτική σκηνή και οι ελίτ της.

Το σόκιν ανέκδοτο, που δεν είναι
πλέον αστείο, είναι το Κυπριακό.
Και πώς να είναι αστείο πλέον; Έχει
καταντήσει τραγικό. Τα δεδομένα
επί του εδάφους παγιώνονται, η
ηγεσία της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας ζητάει αλλαγή παραδείγ-
ματος, τα γεωτρύπανα της Τουρκίας
έχουν κάνει πέντε γεωτρήσεις στην
Κύπρο και ετοιμάζονται για την
έκτη, το Βαρώσι δείχνει να χάνεται

–όπως η Μόρφου ίσως το 2017 και
η Κερύνεια πολύ πιο πριν. Κι απέ-
ναντι σε αυτή την τραγική εικόνα
το «ανέκδοτο του Κυπριακού» εξα-
κολουθεί να γίνεται εργαλείο μι-
κροκομματικής πολιτικής –από
όλους ανεξαιρέτως. Κάποιοι εξακο-
λουθούν να το ακούν και ενώ δεν
υπάρχει τίποτα χιουμοριστικό, οι
παραλλαγές του –όπως ακριβώς με
το αεροπλάνο και τους επιβάτες
που πέφτει στη ζούγκλα ενώπιον
του ανθρωποφάγου– κάνουν κά-
ποιους να γελάνε.

Η πρώτη παραλλαγή ξεκινάει
από το «να ξεκινήσουμε από εκεί
που μείναμε στο Κραν Μοντάνα».
Λες και στην ιστορία των διαπραγ-
ματεύσεων, πάντα και παντού, περ-
νάει μια τετραετία μετά την κατάρ-
ρευσή τους και ξεκινάς εκ νέου τον
διάλογο, πατώντας ένα κουμπί σε
μια χρονομηχανή για να επιστρέψεις
εκεί που έμεινες κάνοντας τον χρόνο
να σταματήσει. Η δεύτερη παραλ-
λαγή εδράζεται στη συζήτηση περί
«χαλαρής ή αποκεντρωμένης» ομο-
σπονδίας. Λες και το συμφωνηθέν,
διαχρονικά και όπως διαμορφώθηκε
από τη διετία 1977-79 μέχρι και το
2004, πλαίσιο της διζωνικής, δικοι-

νοτικής ομοσπονδίας (ΔΔΟ) είναι
κάποιος αορτήρας με θέσεις για να
σφίξεις ή να χαλαρώσεις το λουρί
του. Η τρίτη παραλλαγή αφορά εκεί-
νη την ανάλυση περί δύο κρατών,
που Άγκυρα και Τατάρ προτάσσουν
η οποία μεταφράζεται στο «α, ωραία,
μας προτείνουν δύο κράτη για να
πάρουν ΔΔΟ». Σε αυτές τις παραλ-
λαγές του κρύου, πλέον, αστείου
έρχεται να προστεθεί η αντίληψη
περί πολιτικής ισότητας, το πώς το
γκάζι και η Αμμόχωστος από χαρτιά
που ενίσχυαν τη θέση μας κατάν-
τησαν διαπραγματευτικά κεφάλαια
που τη δυσχεραίνουν και φυσικά
η ανακολουθία όλων αυτών που
δαιμονοποιούν ή υπεραπλου-
στεύουν την κάθε παραλλαγή. Αυτοί,
τέλος, που μιλάνε για «νέο ρεαλι-
σμό», «ενιαία κράτη», τη λογική του
«να δώσουμε την πολιτική ισότητα
και να πάρουμε όλα τα άλλα» αλλά
και του «ΔΔΟ, αλλά με το καλό το
περιεχόμενο» εκτός του ότι δεν γνω-
ρίζουν να λένε καλά ένα ανέκδοτο
δεν πρέπει να έχουν και καθόλου
χιούμορ. 

Στον δρόμο που βαδίζουμε ο χρό-
νος μετά την άτυπη πενταμερή, αν
και εφόσον πραγματοποιηθεί, θα
θυμίζει την ταινία του Spike Lee,
«το Καλοκαίρι του Σαμ». Kάποιος
θα σβήσει τα φώτα, όπως στο μπλα-
κάουτ το καλοκαίρι του 1977 στη
Νέα Υόρκη, στο σκηνικό δηλαδή
που διαδραματίζεται η ταινία, και
όλος αυτός ο δημόσιος, πολιτικός,
διάλογος για το Κυπριακό δεν θα
έχει τίποτα το αστείο. Τουναντίον,
θα έχει μετατραπεί από ένα μέτριο
ανέκδοτο, που κάποιος το αφηγούν-
ταν με αστείο τρόπο, σε μια πραγ-
ματική τραγωδία. Την έκταση και
τις συνέπειες της οποίας δεν θα βιώ-
σουμε άμεσα αλλά σε βάθος χρόνου.
Τι πρέπει να γίνει για να αποφύγουμε
τα χειρότερα; Η λογική του να πάμε
«για να κριθούμε όλοι στην πράξη»
στην άτυπη πενταμερή είναι προ-
βληματική. Πριν πάμε να αναμε-
τρηθούμε με την Τουρκία, επί του
πρακτέου, πρέπει να αναμετρηθούμε
με τους εαυτούς μας ως ελληνοκυ-
πριακή κοινότητα. Αυτό σημαίνει
απλά πως κοινωνία των πολιτών,
κυβέρνηση και κόμματα πρέπει
πρώτα να συμφωνήσουν ομόφωνα
τι θέλουν, πώς θα το πετύχουν και
τι διατίθενται να κάνουν για το τε-
λευταίο. Όταν το πράξουν, λοιπόν,
να το διασφαλίσουν θεσμικά με το
αποτύπωμά του, εκεί, ενώπιον όλων.
Είναι ό,τι απέμεινε για να μην κλά-
ψουμε στο τέλος, ακούγωντας ανέκ-
δοτα με κρυάδες, αλλά ειπωμένα
με αστείο τρόπο. 

Ε χουν γίνει άπειρες συζητήσεις
για το Κυπριακό τα τελευταία
τριάμισι χρόνια. Κυρίως, όμως,

έχουν συμβεί μεγάλης σημασίας
γεγονότα που επέφεραν πολύ άσχη-
μες συνέπειες στην εθνική υπόθε-
ση. Με την πιο σημαντική να είναι
η μετατροπή της ελπίδας για λύση
του προβλήματος σε μια δραματική
απογοήτευση και μισαλλοδοξία για
το μέλλον του τόπου. 

Οι ευθύνες για αυτή την εξέλιξη
ανήκουν σε πάρα πολλούς, χωρίς
να εξαιρούνται ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης και η κυβέρνηση. Γι’
αυτή όμως την συζήτηση έχουν
αναλωθεί αναρίθμητες ώρες τηλε-
οπτικών και ραδιοφωνικών συζη-
τήσεων και έχουν χυθεί τόνοι μελάνι
στον γραπτό τύπο. Και το επιση-
μαίνω αυτό γιατί δυστυχώς δεν έχει
γίνει ακόμη αντιληπτό ότι έχουμε
ξεπεράσει το στάδιο της στασιμό-
τητας και έχουμε ενώπιόν μας ένα
από τα κρισιμότερα διά ταύτα: Την
Πενταμερή στο τέλος Απριλίου.
Κάτι που επιβάλλει να αλλάξουν
όλοι την οπτική με την οποία το-
ποθετούνται για το Κυπριακό. 

Η κρισιμότητα της επικείμενης
διάσκεψης είναι στο μυαλό όλων
δεδομένη, μια και αντικειμενικά,
κρύβει ένα τεράστιο κίνδυνο και
μια μεγάλη ευκαιρία. Διότι στις 29
Απριλίου, με το τέλος της διάσκε-

ψης, το Κυπριακό είτε θα έχει μπει
στο ράφι της διεθνούς διπλωματίας,
είτε θα έχει μπει ξανά στη διαπραγ-
ματευτική διαδικασία. Στην Κύπρο,
διαχρονικά, αδυνατούμε να ακτι-
νογραφήσουμε τη διεθνή συγκυρία.
Το ότι για παράδειγμα σήμερα η
Τουρκία καλείται να επανακαθο-
ρίσει τις σχέσεις της τόσο με τις
ΗΠΑ, όσο και με την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Όπως και αποτυγχάνουμε
να επισημάνουμε και να εκμεταλ-
λευθούμε τη διεθνή ανάγκη επί-
λυσης του Κυπριακού, ως μέρος
των τεκτονικών αλλαγών που συμ-
βαίνουν στην περιοχή μας, διαφο-
ροποιώντας τις παραδοσιακές ισορ-
ροπίες μεταξύ Δύσης και Ανατολής. 

Δεν θα κουραστώ να υπογραμ-
μίζω ότι, τόσο αυτοί που λένε ότι
«τώρα δεν είναι η ώρα», όσο και
αυτοί που υποστηρίζουν ότι η Τουρ-
κία έχει τη διάθεση να συμβιβαστεί
και επαφίεται αποκλειστικά σε εμάς
ο διάλογος, δεν εκφράζουν παρά
μία ουτοπία. Η λύση του Κυπριακού
μόνο ως αποτέλεσμα μιας διεθνούς
ανάγκης μπορεί να προκύψει και
τέτοιες ανάγκες υπάρχουν σήμερα.
Το ζητούμενο είναι να τεθεί η Κύ-
προς ως προτεραιότητα. Η δυνα-
τότητά μας να αντιμετωπίσουμε
την Τουρκία, από μόνοι μας, στο
τραπέζι του διαλόγου είναι παντε-
λώς ανύπαρκτη. Όπως είναι και

αιθεροβάμονες όσοι πιστεύουν ότι
η Κύπρος από μόνη της μπορεί να
γονατίσει την Τουρκία με το κόστος
που θα της προκαλέσει. Ακούω τις
φωνές για έλλειψη εμπιστοσύνης
προς τον πρόεδρο Αναστασιάδη
να χειριστεί το πρόβλημα. Αυτό,
όμως, είναι μια σκέτη υποκρισία.
Ο Νίκος Αναστασιάδης είναι ο εν-
τολοδόχος του λαού να χειριστεί
το πρόβλημα, μέχρι και τον Φε-
βρουάριο του 2023. Αυτοί που προ-
τάσσουν ότι δεν τον εμπιστεύονται,
εισηγούνται να περιμένουμε δύο
χρόνια ακόμα; Δεν έχουν αντιλη-
φθεί τι έχει συμβεί την τελευταία
περίοδο της στασιμότητας;

Στην ουσία της λύσης του προ-
βλήματος, ο πρόεδρος Αναστασιά-
δης είχε πετύχει να διανύσει από-
σταση στο Κυπριακό που δεν είχε
καταφέρει κανείς από τους προ-
ηγούμενους προέδρους. Έφτασε
στην καρδιά και την ουσία του
προβλήματος, στο δύσκολο τρίγωνο
της έλλειψης εμπιστοσύνης. Την
πεμπτουσία του Κυπριακού. 

Οι Τουρκοκύπριοι δεν εμπι-
στεύονται εμάς του Ελληνοκύπρι-
ους και θεωρούν ότι ως πλειοψηφία
θα επιχειρήσουμε να τους καθυ-
ποτάξουμε. Για να αισθανθούν
ασφάλεια, ζητούν μερίδιο εξουσίας
που δεν θα επιτρέπει σε εμάς να
αποφασίζουμε για αυτούς. Η λύση

δόθηκε με την πολιτική (όχι αριθ-
μητική) ισότητατων δύο πολιτειών.
Κάτι που ερμηνεύτηκε στη δια-
πραγμάτευση ως η αποτελεσματική
συμμετοχή των Τουρκοκυπρίων,
με τη μία θετική ψήφο στις απο-
φάσεις της κεντρικής κυβέρνησης. 

Αυτό όμως είναι μόνο η μία πλευ-
ρά της ιστορίας. Διότι, από την
άλλη, υπάρχει η μεγάλη ανάγκη
να νοιώσουμε εμείς, οι Έλληνες
της Κύπρου ασφαλείς, έναντι, όχι
των Τουρκοκυπρίων, αλλά της
Τουρκίας της ίδιας. Και η λύση σε
αυτό το ζήτημα μπορεί να προέλθει
μόνο μέσα από την κατάργηση της
κηδεμονίας μας από την Τουρκία,
όπως αυτή ισχύει και σήμερα μέσα
από τη συνθήκη εγγυήσεων και
την παρουσία στρατού.

Πολιτική ισότητα και ασφάλεια
είναι οι δύο οξείες γωνίες του ιδίου
τριγώνου. Η άμβλυνση τους δεν
μπορεί παρά να γίνει από κοινού.
Όποιος επιμένει μόνο στη μία γωνία
και αγνοεί την άλλη, ούτε αξιόπι-
στος μπορεί να είναι, ούτε και προ-
σφέρει καλή υπηρεσία στην εθνική
υπόθεση. Κυρίως, δεν φέρνει πίσω
την ελπίδα για τη δικαίωση των
αγώνων του κυπριακού ελληνι-
σμού.

Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους είναι βου-
λευτής του ΔΗΣΥ.

Το δύσκολο τρίγωνο του Κυπριακού
Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

To Κυπριακό
ως κρύο ανέκδοτο

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Σύντομη περιήγηση στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης και σε ορισμένες
(περιθωριακές) ιστοσελίδες του δια-
δικτύου την εποχή του κορωνοϊού,
μας φέρνει συχνά ενώπιον απόψεων
όπως αυτές: «Ο κορωνοϊος είναι είτε
ανύπαρκτος, είτε ασήμαντης σο-
βαρότητας και θνησιμότητας ασθέ-
νεια, αλλά το πρόβλημα σκόπιμα
μεγαλοποιείται και χρησιμοποιείται
ως εργαλείο τρομοκράτησης και
χειραγώγησης του παγκόσμιου πλη-
θυσμού», «Τα μέτρα που λαμβάνον-
ται για την αποτροπή της εξάπλωσης
της ασθένειας είναι φασιστικής εμ-
πνεύσεως και (αφού είναι σχεδόν
πανομοιότυπα διεθνώς), τεκμαίρεται
ότι αποτελούν προϊόντα κεντρικού
υπερεθνικού σχεδιασμού και απο-
σκοπούν στην αποστέρηση των πο-
λιτών από τα θεμελιώδη πολιτικά
τους δικαιώματα και ελευθερίες,
προκειμένου να επιβληθεί η παγ-
κόσμια δικτατορία», «Τα Μέσα Μα-
ζικής Ενημέρωσης (αφού, ως επι-
χειρήσεις, αμείβονται για να προ-
ωθήσουν τις κυβερνητικές εκστρα-
τείες εφαρμογής των περιοριστικών
μέτρων), αποτελούν βραχίονες επι-
βολής και υλοποίησης των καταχ-
θόνιων σχεδίων της παγκοσμιοποί-
ησης, που προωθούνται σε συνερ-
γασία με τις κατά τόπους κυβερνή-
σεις-όργανά της», «Η μάσκα προ-
στασίας μάς στερεί την ανθρώπινη

μορφή μας, παραπέμπει σε παγα-
νιστικές μεταμφιέσεις και πρακτικές
και αρνούμαστε τη χρήση της. Αρ-
νούμαστε και τον εμβολιασμό, διότι,
πέραν των άλλων, αποτελεί ύπουλο
όχημα μετάλλαξης των γενετικών
μας χαρακτηριστικών, που είναι
και ένας από τους σκοπούς της παγ-
κόσμιας συνωμοσίας».

Οι θιασώτες των αντιλήψεων αυ-
τών, όλων ή μέρους τους, κατά πε-
ρίπτωση, ευτυχώς δεν αποτελούν
πλειοψηφικό ρεύμα στην κοινωνία.
Συγκροτούν, όμως, ομάδα πληθυ-
σμού όχι αμελητέα, που η στάση
και οι συμπεριφορές της έχουν κρί-
σιμα αρνητική επίπτωση στην απο-
τελεσματικότητα των προσπαθειών
ανάσχεσης και στην επιτυχία του
αγώνα κατά του φονικού λοιμού.
Τη στιγμή που τέτοιου είδους από-
ψεις διακινούνται (ενίοτε και από
πρόσωπα διανοητικά και μορφωτικά
υπεράνω πάσης υποψίας) οι – κα-
ταγεγραμμένοι μόνον – νεκροί της
πανδημίας πλησιάζουν τα δυόμισι
εκατομμύρια και η παγκόσμια κοι-
νότητα μάχεται με όλα τα μέσα και
με όλους τους πόρους και έχει ανάγ-
κη τη συνεργασία και του τελευταίου
πολίτη, για την αντιμετώπισή της
και τη σωτηρία ζωών σε έναν αμεί-
λικτο και πρωτοφανή αγώνα με την
ασθένεια και τον χρόνο.

Για την υποστήριξη των θεωριών

αυτών, κανένα αντικειμενικά λογικό
στοιχείο δεν εισφέρεται. Ο ορθολο-
γισμός ως εργαλείο αντίκρουσής
τους είναι καταδικασμένος με βε-
βαιότητα να αποτύχει και ο επί της
ουσίας αντίλογος είναι μάταιο να
επιχειρηθεί, διότι αφενός, στην αφε-
τηρία και τον πυρήνα τους βρίσκεται
η άρνηση της κοινής λογικής, της
ανάγκης για τεκμηρίωση και η σύγ-
κρουσή τους με τα πραγματικά γε-
γονότα και αφετέρου, κατά κανόνα,
διασπείρονται και αναπαράγονται
στο χαοτικό και επικίνδυνα ανεύθυνο
και ανεξέλεγκτο περιβάλλον των μέ-
σων κοινωνικής δικτύωσης, γεγονός
που καθιστά δυσδιάκριτο σε πολλούς

το όριο μεταξύ αλήθειας και μυθο-
πλασίας και πρακτικά αναποτελε-
σματική τη χρήση του «ορθόδοξου»
όπλου των λογικών επιχειρημάτων. 

Ωστόσο, αποτελεί πρόκληση η
εξέτασή τους ως φαινομένου και η
διερεύνηση του κοινωνικού και ψυ-
χολογικού υποβάθρου που τις επι-
τρέπει να ευδοκιμούν. Κοινό χαρα-
κτηριστικό τους αποτελεί η αναφορά
σε συνωμοσίες. Κατά τη συνηθέ-
στερη εκδοχή, μία αόρατη ομάδα
που απαρτίζεται από βαθύπλουτους
και παντοδύναμους υπηρέτες του
κακού, ποδηγετεί τις εθνικές κυ-
βερνήσεις και απεργάζεται τη κα-
ταδυνάστευση των λαών και τη με-
τατροπή της ανθρωπότητας σε πει-
θήνιο όργανο των σκοπών της.

Εδώ συναντιέται, όμως, η συνω-
μοσιολογία με το φαινόμενο του
λαϊκισμού. Γιατί αυτός είναι ο ορι-
σμός του λαϊκισμού: μια πολιτική
έκφραση, που, συνήθως, πέρα και
πάνω από παραδοσιακές ιδεολογικές
κατηγοριοποιήσεις, αφυπνίζει έν-
στικτα και αντανακλαστικά μερίδας
της κοινωνίας, προβάλλοντας ως
κυρίαρχο διακύβευμα την αντίθεση
και τη σύγκρουση των συμφερόντων
του ανυποψίαστου και αδικημένου
λαού με αυτά των διεφθαρμένων
και φαύλων ελίτ και τον σφετερισμό
της κυριαρχίας του από αυτές. Οι
ελίτ κατά την αντίληψη αυτή είναι

συνήθως συνασπισμένες. Πολιτική,
επιχειρηματική, επιστημονική, πο-
λιτιστική ελίτ, ομονοούν και σχε-
διάζουν από κοινού την προώθηση
ανομολόγητων αντιλαϊκών σκοπών.

Το αποτέλεσμα των λαϊκίστικων
θεωριών και κηρυγμάτων είναι η
κινητοποίηση σημαντικού μέρους
της κοινωνίας προς κατεύθυνση
συνήθως (όπως και στην περίπτωση
της πανδημίας) αντίθετη με τα συμ-
φέροντά της, με κύριο μοχλό τον
διασυρμό, την αποδόμηση και την
απονομιμοποίηση του θεσμικά και
δημοκρατικά εγκατεστημένου πλέγ-
ματος εξουσίας και λήψης αποφά-
σεων. Και αν σε κάτι συνεισφέρουν
οι παρατηρήσεις του φαινομένου
της λαϊκίστικης συνωμοσιολογίας
της εποχής του κορωνοϊού, είναι ο
προβληματισμός και, ίσως, η ανα-
θεώρηση απόψεων για τα αίτια που
γεννούν τον λαϊκισμό.

Μέχρι σήμερα κυρίαρχη φαίνεται
να είναι η αντίληψη ότι ο λαϊκισμός
είναι φυσιολογική αντίδραση μιας
κοινωνίας σε κρίση, την ώρα που
το θεσμικά συγκροτημένο σύστημα
εξουσίας βρίσκεται σε αδυναμία να
δώσει λύσεις στα λαϊκά προβλήματα.
Είναι αυτή όμως η περίπτωση της
πανδημίας; Ή μήπως με αφορμή τα
ευφάνταστα σενάρια γι’ αυτήν, δια-
φαίνεται ότι υπάρχει μια μερίδα κοι-
νωνών απλοϊκών, αδαών ή και συμ-

πλεγματικών που έλκεται και ρέπει
(σε κάθε περίσταση) προς τη συνω-
μοσιολογική ερμηνεία των γεγονό-
των, προς τη δήθεν αιρετική, δήθεν
επαναστατική προσέγγιση; Μήπως
έτσι αντιδρά, γιατί έτσι αισθάνεται
ότι αντισταθμίζει την άγνοια και
την αδυναμία της να κατανοήσει
την κοινά αποδεκτή, την προφανή
λογική ερμηνεία; Μήπως παράλληλα,
γνωστά και προβεβλημένα πρόσωπα
αποφασίζουν να ρίξουν νερό στον
μύλο της παραπλάνησης και του
αποπροσανατολισμού των αφελών
για την εξυπηρέτηση προσωπικών
τους επιδιώξεων; Για λίγη δημοσιό-
τητα και κοινωνική προβολή. Από
πικρία, ίσως, γιατί ως ειδικοί αγνοή-
θηκαν. Ή ακόμη και για πολιτική
εκμετάλλευση, όταν έτσι μπορούν
να δηλώνουν, ατομικά ή κομματικά,
πολέμιοι του «σάπιου συστήματος».

Και εάν σε τέτοια πιθανά συμ-
περάσματα καταλήγει η ανατομία
ορισμένων αντιδράσεων στο πρό-
βλημα της πανδημίας, γιατί να μην
αποτελούν πειστική ερμηνεία και
για το φαινόμενο του λαϊκισμού γε-
νικά; Οι απαντήσεις στα ερωτήματα
αυτά ίσως αποτελούν βήματα προς
την κατεύθυνση της κατανόησης
του μηχανισμού μιας πολιτικής πα-
θογένειας και, επομένως, βελτίωσης
της ποιότητας της Δημοκρατίας,
συνολικά.

Πανδημία: Συνωμοσιολογία και λαϊκισμός
Του ΙΩΑΝΝΗ ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. grioannoug@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Μέχρι σήμερα κυρίαρχη
φαίνεται να είναι η αντί-
ληψη ότι ο λαϊκισμός εί-
ναι φυσιολογική αντί-
δραση μιας κοινωνίας σε
κρίση, την ώρα που το
θεσμικά συγκροτημένο
σύστημα εξουσίας βρί-
σκεται σε αδυναμία
να δώσει λύσεις στα
λαϊκά προβλήματα.

<<<<<<

Αυτοί που μιλάνε για
«νέο ρεαλισμό» και 
«ενιαία κράτη» εκτός
του ότι δεν γνωρίζουν
να λένε καλά ένα ανέκδο-
το δεν πρέπει να έχουν
και καθόλου χιούμορ. 
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Τ ο τελευταίο διάστημα έχει ξε-
κινήσει δημόσιος διάλογος για
τα περιστατικά σεξουαλικής

παρενόχλησης και κακοποίησης
που είδαν το φως της δημοσιότητας
και σχετίζονται με τον αθλητισμό.
Λόγω ελλιπούς έρευνας δεν γνωρί-
ζουμε μέχρι σήμερα το εύρος του
προβλήματος σχετικά με τις διάφο-
ρες μορφές βίας στον κυπριακό
αθλητισμό. Από το 2010-2014 η
έρευνά μου μελέτησε το νόημα της
ευημερίας μέσα από την οπτική
των παιδιών-αθλητών/ριών. Οι εμ-
πειρίες των αθλητών που έχουν κα-
ταγραφεί ερμηνεύονται από τους
ίδιους σε μεγάλο βαθμό ως θετικές.
Οι έφηβοι αθλητές έχουν πάθος για
το άθλημά τους γι’ αυτό είναι σε
θέση να κάνουν προσωπικές θυσίες
για κατάκτηση της νίκης «με κάθε
μέσο». Λαμβάνουν ιδιαίτερη ευχα-
ρίστηση μέσω της δικής του επιτυ-
χίας και προσφέροντας χαρά σε
προπονητές/ριες και γονείς. Η έννοια
του ανταγωνισμού αποκτά θετικό
πρόσημο, επειδή τους σπρώχνει να
εργαστούν σκληρά για την επίτευξη
των στόχων τους. Παρόλο που τα
ιδιαίτερα στοιχεία της νοοτροπίας

του αθλητισμού, όπως η σκληρή
προπόνηση και προετοιμασία, μπο-
ρεί να έχουν σωματικές και συναι-
σθηματικές επιπτώσεις, η συχνά
επώδυνη διαδικασία της προπόνη-
σης «νομιμοποιείται», θεωρείται
δηλαδή φυσιολογική αντανακλών-
τας το γνωστό μότο στον αθλητικό
χώρο «no pain, no gain». 

Η ίδια μελέτη φανερώνει και τη
ζοφερή πλευρά του αθλητισμού,
όταν η αίγλη και η υπόσχεση της
νίκης ξεθωριάζει. Σε αυτό το πλαίσιο,
η ποιότητα των εμπειριών των αθλη-
τών καθορίζεται από τον βαθμό
στήριξης που θα λάβουν από το στε-
νό τους αθλητικό και οικογενειακό
περιβάλλον. Για τους αθλητές η σχέ-
ση με τον προπονητή χρειάζεται
να διαμορφώνεται από εποικοδο-
μητικές αλληλεπιδράσεις όπου η
ενεργή ακρόαση και η ανταπόκριση
στις ανάγκες τους είναι απαραίτητη.
Η στήριξη από τους γονείς, το σχο-
λείο, την ομοσπονδία και τους φίλους
είναι ζωτικής σημασίας, καθώς προ-
σφέρουν κατανόηση και συμπαρά-
σταση απέναντι στις προσπάθειες
και τις θυσίες τους. Επομένως για
τα παιδιά-αθλητές η έννοια της ευη-

μερίας είναι συνυφασμένη με τη
διατήρηση ενός περιβάλλοντος
φροντίδας, του αισθήματος του
«ανήκειν», ενός πλαισίου ανθρώ-
πινου και υποστηρικτικού, όπου οι
βασικές ψυχολογικές τους ανάγκες
όπως η αποδοχή, η αξία και η ασφά-
λεια ικανοποιούνται.

Για τα παιδιά-αθλητές η ευημερία
καθίσταται λιγότερο εφικτή, όταν
έρχονται αντιμέτωποι με ανάρμοστη
συμπεριφορά του προπονητή, το
άγχος, την πίεση των γονιών, τα
υποτιμητικά και σεξιστικά σχόλια,
την «αποτυχία», την «ήττα», τους
τραυματισμούς, τις διατροφικές δια-

ταραχές και το ντόπινγκ. Ελλείψει
υποστηρικτικής αλληλεπίδρασης
τα παιδιά-αθλητές συχνά οδηγούνται
στην απογοήτευση και την από-
γνωση, εγκαταλείποντας πρόωρα
τη συμμετοχή τους στον αγωνιστικό
αθλητισμό. Η απουσία κατανόησης
των πιέσεων που βιώνουν, καθώς
και η αδιάφορη, συχνά εκδικητική
προσέγγιση του συλλόγου ή της
ομοσπονδίας προς το παιδί-αθλητή
που «αποτυγχάνει να φέρει καλά
αποτελέσματα», καθιστά τα παιδιά-
αθλητές ευάλωτα, αδυνατώντας να
διαχειριστούν τις σωματικές και
συναισθηματικές απαιτήσεις του
αθλήματός τους.

Μελετώντας τα βιώματα και τις
απόψεις των παιδιών-αθλητών πα-
ρατηρεί κανείς ότι εγείρονται ζη-
τήματα που άπτονται των ανθρω-
πίνων τους δικαιωμάτων, τα οποία
κινούνται πέρα από το συγκεκριμένο
πλαίσιο της πρόληψης και αντιμε-
τώπισης της σεξουαλικής παρενό-
χλησης και κακοποίησης στον αθλη-
τισμό. Οι αφηγήσεις τους αναδει-
κνύουν προβλήματα ασφάλειας, δί-
καιης μεταχείρισης, ελευθερίας έκ-
φρασης, προστασίας από διάφορες

μορφές βίας, κακομεταχείρισης και
παραμέλησης, σεβασμού της ταυ-
τότητας, της διαφορετικότητας, της
υγείας, της ανάγκης για ελεύθερο
χρόνο και ξεκούραση.

Στις 11 Φεβρουαρίου 2021 πραγ-
ματοποιήθηκε το 16ο συνέδριο των
υπουργών Αθλητισμού του Συμβου-
λίου της Ευρώπης στο οποίο συμ-
φωνήθηκε η ενεργοποίηση όλων
των εμπλεκομένων φορέων για εν-
σωμάτωση των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων στις πολιτικές όλων των
αθλητικών οργανισμών θέτοντάς
τα ως προτεραιότητα. Ενώ οι συμ-
βάσεις για τα δικαιώματα του αν-
θρώπου και του παιδιού έχουν συμ-
φωνηθεί σχεδόν από όλα τα κράτη,
συμπεριλαμβανομένης της Κύπρου,
δεν έχουν γίνει οι απαραίτητες εναρ-
μονίσεις στον αθλητισμό. 

Εδώ και χρόνια οι κοινωνικοί
επιστήμονες γνωρίζουν ότι πέρα
από τη θετική διάσταση του αθλη-
τισμού υπάρχει και ένα σκοτεινό
κομμάτι το οποίο έχουμε ακουμπή-
σει μόνο επιδερμικά μέχρι σήμερα
στον κυπριακό αθλητικό χώρο. Εάν
τεθεί ως προτεραιότητα το παιδί-
αθλητής και το καλώς νοούμενο

συμφέρον του, τότε ένα ευρύ φάσμα
μορφών βίας στον αθλητισμό (έμ-
φυλη, ψυχολογική, λεκτική και σω-
ματική βία, εκφοβισμός, θέματα ψυ-
χικής υγείας, θέματα εξαρτήσεων,
διατροφικές διαταραχές, διακρίσεις)
μπορεί να κατανοηθούν και να ρυθ-
μιστούν αποτελεσματικότερα, δρών-
τας προληπτικά και όχι πυροσβε-
στικά.

Τα περιστατικά σεξουαλικής πα-
ρενόχλησης και κακοποίησης που
βλέπουν το φως της δημοσιότητας
αποτελούν μόνο την κορυφή του
παγόβουνου σχετικά με τα αρνητικά
βιώματα που μπορούν να βιώσουν
οι αθλητές. Η ενεργοποίηση που
παρατηρείται από τοπικούς θεσμούς
χρειάζεται να στοχεύσει στην αλ-
λαγή της νοοτροπίας του αθλητι-
σμού θέτοντάς τη σε μια ανθρωπο-
κεντρική βάση. Πλέον στο επίκεντρο
πρέπει να τεθεί ο αθλητής-άνθρωπος
και όχι ο αθλητής-μηχανή. 

Η δρ Μαρία Παπαευσταθίου (MA, PhD)
είναι μέλος της ομάδας Ευρωπαίων
Εμπειρογνωμόνων για τη Σεξουαλική
Βία στον Αθλητισμό του Συμβουλίου
της Ευρώπης.

Η ανάγκη εγκατάλειψης των
θρανίων από χιλιάδες ανήλικα
εν μέσω πανδημίας έφερε

στο φως ένα τεράστιο πρόβλημα
που ελάχιστα έχει απασχολήσει μέ-
χρι σήμερα τον δημόσιο διάλογο.
Την έλλειψη δομών απασχόλησης
και εκπαίδευσης παιδιών. Η έλευση
της πανδημίας έχει δυσχεράνει την
ήδη δύσκολη προσπάθεια των γο-
νέων στην εξεύρεση παιδαγωγικής
απασχόλησης για τα παιδιά τους.
Η παρατεταμένη απουσία τους από
τους φυσικούς τους χώρους, τα σχο-
λεία, μόνο ζημιά προκαλεί στις γνώ-
σεις και τις δεξιότητές τους, βαθαί-
νοντας την ανισότητα εις βάρος
των παιδιών που δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να καταβάλουν το κόστος
απασχόλησης ή αναπλήρωσης των
χαμένων ωρών εκπαίδευσης.

Ήδη με το κλείσιμο των σχολείων
από το πρώτο lockdown, ο ένας γο-
νιός –συνήθως η μητέρα– αναγκά-
στηκε να μείνει σπίτι να προσέχει
τα παιδιά. Όσοι προσπάθησαν το
καλοκαίρι με το πρώτο άνοιγμα να
βρουν νηπιαγωγεία ανοικτά, είτε
δεν υπήρχε διαθεσιμότητα, είτε οι
τιμές πήγαν στα ύψη. Αποτέλεσμα
ήταν χιλιάδες γονείς, που δεν είχαν
ούτε παππούδες κοντά να επιστρα-
τεύσουν, να αφήσουν τη δουλειά
τους, ανταλλάζοντας τον μισθό τους
με ένα πενιχρό επίδομα που παρα-
χώρησε τότε η κυβέρνηση. Η εξ
αποστάσεως εργασία ήταν φυσικά
μια λύση, αλλά ακόμα κι όσοι είχαν
την επιλογή, τα βρήκαν σκούρα με
τα παιδιά στο σπίτι. Εύκολα αντι-

λαμβάνεται κανείς, πως για άλλη
μία φορά πλήττονται άνισα τα χα-
μηλά εισοδηματικά στρώματα, κα-
θώς συνδέονται κυρίως με χειρω-
νακτικές εργασίες, που κατά κανόνα
δεν μπορούν να διεκπεραιωθούν
από απόσταση. Στις περιπτώσεις
αυτές, η εγκατάλειψη της δουλειάς
ήταν μονόδρομος. Όταν μάλιστα
μιλάμε για μονογονιούς, η κατά-
σταση γίνεται ακόμα πιο τραγική,
με το δίλημμα να είναι απειλητικό,
το παιδί ή τη δουλειά. 

Βεβαίως το πρόβλημα δεν είναι
προϊόν της πανδημίας. Ένα από τα
δύσκολα ζητήματα που καλείται να
αντιμετωπίσει ένα νοικοκυριό είναι
η εξεύρεση αξιόπιστων δομών απα-
σχόλησης παιδιών ή και φύλαξης
βρεφών σε προσιτές τιμές. Η αδια-
φορία της Πολιτείας για δεκαετίες,
δημιούργησε τεράστια προβλήματα.
Οι δομές είναι δυσεύρετες, κυρίως
για την προσχολική ηλικία, αλλά
ακόμα και όπου υπάρχουν, τα δί-
δακτρα είναι απαγορευτικά. Το ετή-
σιο κόστος για ένα ιδιωτικό νηπια-
γωγείο στη Λεμεσό, είναι συχνά
ακριβότερο και από δίδακτρα πα-
νεπιστημίου. Η δυσκολία της πρό-
σβασης σε υπηρεσίες προσχολικής
εκπαίδευσης, είναι μια δυσάρεστη
επιλογή μεταξύ της κατάρρευσης
του οικογενειακού προϋπολογισμού,
της εγκατάλειψης της καριέρας για
τις μητέρες ή της φτηνής και χα-
μηλού επιπέδου απασχόλησης για
τα παιδιά. Τα πιο πάνω, αποτελούν
σοβαρότατο λόγο, για τον οποίο νε-
αρά ζευγάρια αποφεύγουν ή καθυ-

στερούν να κάνουν παιδιά. 
Οι αξιόπιστες και επαρκείς δομές

απασχόλησης παιδιών προσχολικής
και σχολικής ηλικίας, δεν μπορεί
να είναι μια επένδυση που η Πολι-
τεία εγκαταλείπει ανερυθρίαστα
στα χέρια του ιδιωτικού τομέα. Αν-
τιθέτως είναι υποχρέωση του κρά-
τους να διασφαλίσει με δημόσια
κονδύλια, ποιοτικές δομές προσχο-
λικής εκπαίδευσης για όλους. Αυτό
δεν σημαίνει απαραίτητα σύσταση
και διαχείριση κρατικών δομών, αλ-
λά για σύμπραξη δημοσίου και ιδιω-
τικού τομέα. Σημαντικό ρόλο μπο-
ρούν υπό όρους να διαδραματίσουν
επίσης οι τοπικές αρχές. Σήμερα,
την παντελή αδιαφορία του κράτους,
υποκαθιστούν τα Συμβούλια Κοι-
νοτικού Εθελοντισμού (ΣΚΕ). Νη-
πιαγωγεία με φτηνές –συχνά επι-
κίνδυνες– υποδομές, υπό την διεύ-
θυνση των τοπικών αρχόντων, με
τη συμμετοχή τοπικών οργανώσεων,
όπως οι εκκλησιαστικές επιτροπές,
αθλητικοί σύλλογοι και εθνικόφρονα
σωματεία. Εσείς θα εμπιστευόσα-
σταν σε όλους αυτούς τη διαπαιδα-
γώγηση των παιδιών σας; Οι επι-
δοτήσεις που παρέχει σήμερα στα
τυφλά το κράτος, θα έχουν αποτέ-
λεσμα όταν το πλαίσιο που θεσπίζει
την λειτουργία των ΣΚΕ εκσυγχρο-
νιστεί. Θα εργοδοτούν άρτια κα-
ταρτισμένους εκπαιδευτικούς με
ειδίκευση και εμπειρία στην προ-
σχολική ηλικία, μέσα από αξιοκρα-
τικές διαδικασίες πρόσληψης και
φυσικά τις κατάλληλες απολαβές.
Νέα προγράμματα σπουδών, προ-

σαρμοσμένα στις παιδαγωγικές
ανάγκες των νηπίων, που θα προ-
σφέρουν παράλληλα εκμάθηση ξέ-
νων γλωσσών, όπως απαιτεί μια
διαπολιτισμική σύγχρονη Κύπρος.
Για τα νοικοκυριά με συνολικό ει-
σόδημα κάτω από το όριο της φτώ-
χειας, το κόστος θα πρέπει να είναι
μηδενικό, ενώ για τα πιο υψηλά ει-
σοδηματικά στρώματα, δεν θα μπο-
ρεί να ξεπερνά το 7-8% του οικο-
γενειακού προϋπολογισμού.

Έρευνες που έχουν γίνει σε διά-
φορες πολιτείες των ΗΠΑ, σε παιδιά
ηλικίας 3-4 ετών, έδειξαν ότι η προ-
σχολική εκπαίδευση αναπτύσσει
τη συναισθηματική νοημοσύνη και
τις ψυχοκοινωνικές δεξιότητες των
παιδιών. Ταυτόχρονα, τα προετοι-
μάζει για το δημοτικό, επιτυγχά-
νοντας καλύτερες επιδόσεις στον
χειρισμό της γλώσσας, τα μαθημα-
τικά και τις γενικές γνώσεις. Μειώνει
δραστικά τη ροή εγκατάλειψης του
σχολείου με τα κοινωνικά συνεπα-
κόλουθα, ενώ αυξάνει τις πιθανό-
τητες τα παιδιά να καταλήξουν σε
τριτοβάθμια εκπαίδευση, έχοντας
αποκτήσει τα εφόδια για να κατα-
στούν ενεργοί πολίτες. Συνεπώς τα
χρήματα αυτά θα αποτελέσουν μια
ανεκτίμητης αξίας επένδυση για
τον κύπριο φορολογούμενο. Θα
είναι το εργαλείο ίσων ευκαιριών,
που θα δώσει ώθηση στην οικονο-
μία. Έχουμε χρέος να κάνουμε πε-
ρισσότερα για τους γονείς, τους πο-
λίτες, τα παιδιά μας. Το όραμά μας
σήμερα, να αποτελέσει την πυξίδα
στην αυριανή πορεία της χώρας.

Η πανδημία του κορωνοϊού
έχει αναδείξει την ανάγκη
διασφάλισης της δημόσιας

υγείας, τόσο σε εθνικό, ευρωπαϊκό,
όσο και σε παγκόσμιο επίπεδο. Οι
θάνατοι από την πανδημία αλλά
και τα εκατομμύρια ανθρώπων
που νόσησαν θα πρέπει να μας
προβληματίσουν και να μας αναγ-
κάσουν να προετοιμαστούμε κα-
τάλληλα για αποφυγή άλλων πα-
ρόμοιων πανδημιών. 

Ο τομέας της υγείας χρειάζεται
οπωσδήποτε κατάλληλα εξειδι-
κευμένο επιστημονικό ιατρικό και
παραϊατρικό προσωπικό, όπως και
τις κατάλληλες υποδομές παροχής
δημόσιας φροντίδας και υγειονο-
μικής περίθαλψης. Η πανδημία
έχει αναδείξει τις αδυναμίες του
συστήματος υγείας σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, αφού αρκετά κράτη-μέλη,

αλλά και η ίδια η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, δεν ήταν έτοιμα να αντι-
μετωπίσουν την κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης που προέκυψε από
τη γρήγορη εξάπλωση του ιού. Η
πρόσφατη υγειονομική κρίση έχει
επιφέρει αρκετές οικονομικές και
κοινωνικές επιπτώσεις στην κοι-
νωνία των πολιτών, ενώ αυξήθηκε
κατακόρυφα ο φόρτος εργασίας
στο ιατρικό και παραϊατρικό προ-
σωπικό των νοσηλευτηρίων, όπως
και των δημόσιων υπαλλήλων
στον τομέα της δημόσιας υγείας.

Οι εργαζόμενοι τόσο στα δη-
μόσια όσο και στα ιδιωτικά νοση-
λευτήρια, πέραν από τη συνεχό-
μενη επιμόρφωσή τους, χρειάζον-
ται και την αδιάλειπτη στήριξη
της πολιτείας, έτσι ώστε να μπο-
ρούν να αντιμετωπίσουν τις νέες
πανδημίες και προκλήσεις. Για να
καταστεί όμως αυτό δυνατό, απαι-
τείται χρηματοδότηση από τα κεν-
τρικά κράτη και από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Τα κράτη-μέλη της
Ε.Ε. καλούνται να συνεργαστούν
αγόγγυστα και να λάβουν μέτρα
για την οργάνωση, τη σωστή λει-
τουργία, τη στήριξη και τη δια-
μόρφωση του συστήματος υγείας
και των κοινωνικών παροχών που
προσφέρουν στους ασθενείς. Η
Ε.Ε. μέσα από το πρόγραμμα
EU4Health (H E.E. για την υγεία)
επενδύει στην ενίσχυση και βελ-
τίωση των συστημάτων υγείας σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, ώστε να ανα-
δειχθούν κατάλληλα προετοιμα-
σμένα για μελλοντικές πανδημίες.

Το πρόγραμμα στοχεύει επίσης
στην άμεση διαθεσιμότητα, στην
προσιτή τιμή των φαρμάκων και
άλλων σχετικών με την πανδημία
προϊόντων. Η Ευρώπη θα πρέπει
να δώσει προτεραιότητα στη δη-
μόσια υγεία και να φροντίσει να
διαθέτει υπερσύγχρονα συστή-
ματα υγείας, έτοιμα να παρέχουν
άμεση περίθαλψη για την αντιμε-
τώπιση άλλων επιδημιών και απει-
λών της ανθρώπινης υγείας. Ο το-
μέας της δημόσιας υγείας δεν χω-
ράει διακρίσεις στην υγειονομική
κατάσταση και περίθαλψη ομάδων
του πληθυσμού αλλά ούτε περαι-
τέρω επιβάρυνση και ταλαιπωρία
σε ασθενείς με καρκίνο, ψυχικές
ασθένειες, σπάνιες παθήσεις κ.ο.κ.

Οι τοπικές αρχές, όπως και οι
επαγγελματίες υγείας, βρίσκονται
στην πρώτη γραμμή αντιμετώπι-
σης της πανδημίας. Δίνουν τον
καλύτερό τους εαυτό, λαμβάνοντας
όλα τα υγειονομικά και προληπτικά
μέτρα που αφορούν την ενημέ-
ρωση των πολιτών για την παροχή
δωρεάν εξετάσεων – προς απο-
φυγή της εξάπλωσης της πανδη-
μίας – και την προμήθεια ιατρικού
εξοπλισμού. Η διαχείριση της κρί-
σης θα πρέπει να γίνει σε οργα-
νωμένη βάση, τόσο σε τοπικό,
εθνικό, όσο και ευρωπαϊκό επίπεδο.
Όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς θα
πρέπει να μεριμνήσουν για την
αντιμετώπιση των κοινών, μακρο-
πρόθεσμων προκλήσεων, αλλά
και την πρόσβαση στη δημόσια
περίθαλψη όλων των πολιτών. Το
σύστημα υγείας των χωρών-μελών
θα πρέπει να καταστεί ανθεκτι-
κότερο, για να μπορεί να αντιμε-
τωπίζει ανά πάσα στιγμή κάθε εί-
δους πανδημία και να προάγει συ-
νάμα την καινοτομία στην ιατρική
περίθαλψη και φροντίδα.

Για να αντιμετωπιστούν, όμως,
νέες πανδημίες, οι οποίες πολύ
πιθανόν να εξαπλωθούν λόγω της
κλιματικής αλλαγής και της μό-
λυνσης του περιβάλλοντος, θα
πρέπει να δαπανηθούν αρκετά
χρήματα στην ιατρική έρευνα. Η
πανδημία του κορωνοϊού απέδειξε
ότι οι πανδημίες δεν γνωρίζουν
εθνικά όρια, αφού αποτελεί πλέον
παγκόσμιο φαινόμενο. Άρα θα
μπορούσαμε κάλλιστα να μιλή-
σουμε για την «παγκοσμιοποίηση»
της πανδημίας. Η συνεργασία ει-
δικών της επιστημονικής κοινό-
τητας σε ευρωπαϊκό επίπεδο επι-
βάλλει την προώθηση, την ανά-
πτυξη, την παραγωγή και τη διά-
θεση φαρμάκων ή εμβολίων για
την αντιμετώπιση της ανεξέλεγ-
κτης εξάπλωσης πανδημιών, αλλά
και την ενίσχυση της δημόσιας
και ιδιωτικής ιατρικής φροντίδας
και έρευνας.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Σεξουαλική παρενόχληση στον αθλητισμό 
Της δρος ΜΑΡΙΑΣ ΠΑΠΑΕΥΣΤΑΘΙΟΥ 

<<<<<<

Ελλείψει υποστηρικτι-
κής αλληλεπίδρασης τα
παιδιά-αθλητές συχνά
οδηγούνται στην απο-
γοήτευση και την από-
γνωση, εγκαταλείποντας
πρόωρα τη συμμετοχή
τους στον αθλητισμό. 

Έκτακτη ανάγκη για
τη δημόσια υγεία

Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

<<<<<<

Η πρόσφατη υγειονομι-
κή κρίση έχει επιφέρει
αρκετές οικονομικές
και κοινωνικές
επιπτώσεις στην
κοινωνία των πολιτών.

Η πυξίδα μπροστά:
μία προσχολική εκπαίδευση για όλους

Του ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Καθ’ οδόν προς την επέτειο 200 χρόνων από το 1821, η Μαντώ Μαυρογένους και ο Αθανάσιος Διάκος εξεικονίζονται σε γκράφιτι, στην Αργυρούπολη.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την δεκαετία του ’80, ο προεκλογικός
διεξαγόταν στους δρόμους, στις πλα-
τείες και στα σωματεία. Από τη δε-
καετία του ’90 και μετά, ο προεκλο-
γικός μεταφέρθηκε κυρίως στη μικρή
οθόνη, με πολιτικά debates υποψη-
φίων, προεκλογικά σποτ, ακόμη και
με μπόλικη αρνητική διαφήμιση.
Σήμερα ο προεκλογικός περιορίζεται
ως επί το πλείστον στο πληκτρολόγιο,
τα χειροκροτήματα από τις εξέδρες
μετατρέπονται σε like και share,
ενώ οι χειραψίες σε αιτήματα φιλίας
και follow. Τα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης έχουν τη δυναμική τους,

όχι μόνο γιατί η πλειοψηφία των
πολιτών είναι καθημερινοί χρήστες,
αλλά και γιατί η πανδημία έχει πε-
ριορίσει στο ελάχιστο τον τρόπο με
τον οποίο τα πολιτικά πρόσωπα και
τα κόμματα μπορούν να περάσουν
το μήνυμά τους στους πολίτες.

Aκτινογραφία των χρηστών
Οι βουλευτικές εκλογές του 2021

είναι λοιπόν οι εκλογές των μέσων
κοινωνικών δικτύωσης. Τα σωματεία
και οι σύλλογοι κλείνουν λόγω παν-
δημίας και οι «συνάξεις» γίνονται
μέσω τηλεδιασκέψεων υποψηφίων
και κομματικών. Το προεκλογικό
μήνυμα και αφήγημα περνά μέσα

από επιχορηγούμενα βίντεο στο fa-
cebookκαι αναρτήσεις. Οι καβγάδες
γίνονται online, κυρίως μέσω twitter
και η δυναμική των υποψηφίων με-
τριέται από τα follow και τα like. Η
αρνητική διαφήμιση που μεσουρα-
νούσε μέχρι και το τέλος του ’90 με-
τατρέπεται σε «ανώνυμα τρολ» που
απαντούν, επιτίθενται και ψέγουν
το αντίπαλο δέος. Το πόσο αξιόπιστα
είναι βεβαίως όλα αυτά και πόση
επίδραση έχουν είναι ένα ζήτημα
που συζητείται εντόνως. Βάσει της
δημοσκόπησης που διενήργησε για
λογαριασμό της «Κ» η Symmetron
Market Research, το facebook επι-
βεβαιώνεται πως είναι πολύ πιο δη-

μοφιλές από το twitter, καθώς, το
72% των ερωτηθέντων το χρησιμο-
ποιεί περισσότερες από μία φορά
τον μήνα, ενώ το twitter, μόλις το
25%. Το facebook είναι το μέσο που
προσεγγίζουν όλες οι ηλικίες και ιδι-
αίτερα οι νεαρότερες που απέχουν
από την κάλπη. Το 91% των ηλικιών
18-34 χρησιμοποιούν το facebook,
το 92% των παραγωγικών ηλικιών
35-49, το 65% των ηλικιών 50-64 και
το 47% των ηλικιών 65 και άνω. Σε
ό,τι αφορά το twitter, το 37% των
ερωτηθέντων που το χρησιμοποιεί
ανήκει στις ηλικίες 18-34, το 35%
στις ηλικίες 35-49 18% 50-64 και το
16% από 65 και πάνω. 

Το πόσο μπορούν όσα συζητούν-
ται στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
να αποτυπώνονται στην κάλπη είναι
βεβαίως ένα ζήτημα θολό. Το είχε
αναφέρει άλλωστε και ο σύμβουλος
επικοινωνίας της Gnora Ανδρέας
Χατζήκυριακος σε συνέντευξή του
στην «Κ» πως τα likes δεν είναι ούτε
ψήφοι ούτε δημοσκόπηση. Ενδει-
κτικό ότι το 77% όσων απείχαν στις
βουλευτικές του 2016 χρησιμοποιεί
το facebook. Αυτό φάνηκε για πα-
ράδειγμα στην περίπτωση των δη-
μαρχιακών εκλογών Αγλαντζιάς το
περασμένο καλοκαίρι, όταν η Έφη
Ξάνθου είχε κερδίσει με την προ-
εκλογική της τις εντυπώσεις στο

twitter, είχε αυξημένα likeστις αναρ-
τήσεις της σε σχέση με τους άλλους
δύο υποψηφίους, θετικά σχόλια,
ωστόσο, δεν κατάφερε να κάνει τη
διαφορά και να εκλεγεί, μείωσε, μά-
λιστα, τα ποσοστά της, καταδει-
κνύοντας πως άλλο η κάλπη και
άλλο τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει
να λαμβάνεται υπόψη. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως μόλις το 17% θεωρεί
αξιόπιστα τα όσα διαβάζει στο fa-
cebook, το 51% όχι και τόσο αξιό-
πιστα το 26% αναξιόπιστα, ενώ στο
twitter το 24% θεωρεί πως είναι
αξιόπιστα, 47% όχι και τόσο και το
25% αναξιόπιστα.

Το στοίχημα μέχρι τον Μάιο είναι
να μπορέσουν τα κόμματα και οι
υποψήφιοι να φτάσουν σε όσο το
δυνατόν περισσότερους ψηφοφό-
ρους, έστω και μέσω κοινωνικών
δικτύων. Ο ΔΗΣΥ θέλει να καλύψει
έδαφος στα κοινωνικά μέσα δικτύω-
σης. Αλησμόνητα τα βίντεο και οι
φωτογραφίες του Αβέρωφ Νεοφύ-
του στο Instagram. Έχουν όμως
εδώ και καιρό προωθήσει την πο-
λιτική των μικρών βίντεο που προ-
βάλλονται σε facebook και twitter
από τον λογαριασμό του κόμματος.
Ο κάθε υποψήφιος βουλευτής πα-
ρουσιάζεται σε ένα ολιγόλεπτο βίν-
τεο, ενώ οι συναντήσεις του Αβέρωφ
Νεοφύτου, οι τοποθετήσεις του
όπως και των υπόλοιπων στελεχών
της ανώτατης πυραμίδας προβάλ-
λονται στα κοινωνικά μέσα δικτύω-
σης. Η επιθυμία του ΔΗΣΥ να έρθει
κοντά με μία μερίδα των χρηστών
φαίνεται και από την επιλογή του
Κωνσταντίνου Οδυσσέως στο ψη-
φοδέλτιο της Αμμοχώστου. Εκτός
από την μακρά πορεία του στα ΜΜΕ
και τον έντονο πολιτικό του λόγο,
ο κ. Οδυσσέως είχε αποκτήσει ιδι-
αίτερη δυναμική για τις αναρτήσεις
του στο facebook. Αναρτήσεις που
σίγουρα δεν ήταν φιλοκυβερνητικές
και γι’ αυτό τον λόγο πλέον καλείται
να δώσει εξηγήσεις σε πολλούς
ακόλουθούς του για την απόφασή
του.

Στον ΔΗΣΥ έχουν εκφράσει εδώ
και καιρό την ανησυχία τους για
την εχθρική αντιμετώπιση που έχει
τόσο το κυβερνών κόμμα όσο και
η κυβέρνηση στο twitter, και προ-
σπαθούν με κάθε τρόπο να καλύ-
ψουν το κενό έδαφος. Καθόλου τυ-
χαίο ότι δύο πρόσωπα από το κυ-
βερνητικό σχήμα, η υπουργός Δι-
καιοσύνης Έμιλυ Γιολίτη και ο δι-
ευθυντής του γραφείου Τύπου του
προέδρου Βίκτωρας Παπαδόπουλος
έχουν «μπλοκάρει» χρήστες εξαιτίας
της δριμείας κριτικής που δέχονται.
Σε αυτό το πλαίσιο κυβέρνηση και
κυβερνών κόμμα ήδη έχουν δημι-

ουργήσει μία σειρά κομματικών
τρολ που είτε αναπαράγουν βίντεο
του κόμματος, αναδημοσιεύουν
τοποθετήσεις της ηγεσίας του κόμ-
ματος και των κυβερνώντων και
αναλαμβάνουν να δώσουν και
απαντήσεις σε όσους επικρίνουν
το κόμμα και το κυβερνητικό έργο.
Μάλιστα, τα τρολ του ΔΗΣΥ συν-
τεταγμένα «κτύπησαν» ΔΗΚΟ και
ΑΚΕΛ, όταν προσπάθησαν να οι-
κειοποιηθούν την πάταξη της δια-
πλοκής, προβάλλοντας δημοσιεύ-
ματα που ενέπλεκαν το δικηγορικό

γραφείο του Νικόλα Παπαδόπουλου
στις πολιτογραφήσεις και «ξέθα-
ψαν» επιστολή του ΔΗΚΟ προς την
κυβέρνηση για έγκριση των 700
αιτήσεων πολιτογραφήσεων τον
καιρό της πανδημίας. Έβαλαν βε-
βαίως στο στόχαστρο και το ΑΚΕΛ,
ως μέρος της διαπλοκής υπερπρο-
βάλλοντας την εμπλοκή Τζιοβάννη
στο σκάνδαλο των χρυσών διαβα-
τηρίων και προσπάθησαν να πλή-
ξουν το αφήγημα του ΑΚΕΛ περί
ηθικού πλεονεκτήματος με τις απο-
καλύψεις Ζαννέτου και τις καταγ-
γελίες Λίλλη.

Η δυστοκία του ΑΚΕΛ
Στο ΑΚΕΛ υπάρχει μία σχετική

δυσκολία και αμηχανία για το πώς
θα πρέπει να χρησιμοποιήσουν τα
social media. Υπήρξε για καιρό η
συζήτηση του κατά πόσο θα μπο-
ρούν οι υποψήφιοι να έχουν προ-
σωπική σελίδα, αν μπορούν να
προβάλλουν βίντεο από τις τηλε-

οπτικές τους παρουσίες, όπως κά-
νουν στελέχη άλλων κομμάτων.
Τελικά, η πανδημία συνέβαλε στο
να χαλαρώσουν τους αυστηρούς
κώδικες παραγοντισμού. Εξακο-
λουθεί να απαγορεύεται η πληρω-

μένη διαφήμιση και το κόμμα δεν
έχει βρει ακόμη τους μηχανισμούς
των υπολοίπων σε προώθηση βίν-
τεο, προώθηση υποψηφίων μέσω
facebook και twitter. Καθόλου τυ-
χαίο ότι και ο Άντρος Κυπριανού

αποφεύγει τις πολλές αναρτήσεις
στο twitter, ενώ δεν έχει προσωπικό
λογαριασμό στο facebook. Επιχει-
ρούν, ωστόσο, να κερδίσουν τον
κόσμο και έχουν ήδη συζητήσει
στο κόμμα την ανάγκη να δημι-
ουργήσουν κομματικά τρολ που
θα αναλάβουν την «κακή διαφή-
μιση» εντός των μέσων κοινωνικής
δικτύωσης, ωστόσο κάτι τέτοιο δεν
έχει γίνει. Αναλαμβάνουν βεβαίως
στελέχη και μέλη αυτό τον ρόλο.
Στο στόχαστρο βρίσκεται το τε-
λευταίο διάστημα η υπουργός Δι-

καιοσύνης Έμιλυ Γιολίτη, επικρί-
νοντας και το life style της που
απέχει από την υπόλοιπη κοινωνία,
αλλά και το ζήτημα κατάχρησης
εξουσίας μετά και την ευαισθησία
που επέδειξε στην περιβόητη υπό-
θεση με το parody account αλλά
και στην αστυνομική βία κατά την
πρώτη πορεία κατά της διαφθοράς.
Στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
το κόμμα της Αριστεράς δίνει ιδι-
αίτερη έμφαση στα ταξίδια του
προέδρου στις Σεϋχέλλες με το πε-
ριβόητο τζετ του Σαουδάραβα, αλλά
και στις καταχρήσεις του Κυπρια-
κού Επενδυτικού Προγράμματος. 

Το κόμμα που έχει φροντίσει να
αξιοποιήσει πλήρως τα κοινωνικά
μέσα δικτύωσης είναι το ΔΗΚΟ. Ο
Νικόλας Παπαδόπουλος έχει έντονη
παρουσία ιδιαίτερα στο twitter,
προβάλλοντας τα κύρια σημεία των
συνεντεύξεων και των τοποθετή-
σεών του. Το ίδιο και στελέχη και
υποψήφιοι του κόμματος, οι οποίοι

έχουν επιλέξει, αντί των ανακοι-
νώσεων να τοποθετούνται μέσω
μικρών βίντεο. Η οπτικοποίηση
των πάντων και η πλήρης αξιοποί-
ηση των μέσων κοινωνικής δικτύω-
σης είναι άλλωστε η πολιτική που
προτείνει ο νέος σύμβουλος επι-
κοινωνίας του ΔΗΚΟ Γιώργος Χρι-
στοφορίδης. Ο επίσημος λογαρια-
σμός του κόμματος και στελέχη δί-
νουν ιδιαίτερη έμφαση στο να κτυ-
πούν την κυβέρνηση σε ζητήματα
διαπλοκής και διαφθοράς, στην
ανάγκη εμπλοκής του γενικού ελεγ-
κτή αλλά και στα ταξίδια του προ-
έδρου στις Σεϋχέλλες.

Πρόσωπα κράχτες
Ομως, πέραν των τριών μεγά-

λων κομμάτων, η δυναμική προ-
σώπων στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης λαμβάνει μεγάλη σημα-
σία. Οι Οικολόγοι έδωσαν ιδιαίτερη
έμφαση σε αυτό, σε συνδυασμό
βεβαίως με τον ακτιβισμό. Καθόλου
τυχαία η επιλογή των Αλεξάνδρας
Ατταλίδου, Θεανώς Καλαβανά και
Μιχάλη Παρασκευά. Η κα Αττα-
λίδου υπήρξε πρωτοπόρος στη δη-
μιουργία μιας σειράς μη κυβερ-
νητικών οργανώσεων που αφο-
ρούν τα ανθρώπινα δικαιώματα,
την προσπάθεια επίλυσης του Κυ-
πριακού, το περιβάλλον, έντονη
και η εμπλοκή της κας Καλαβανά
στα κοινά αλλά και του νομικού
Μιχάλη Παρασκευά. Η επιλογή
τού άλλοτε στενού συνεργάτη του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη, Ανδρέα Χα-
σαπόπουλου, έχει τη δική του ση-
μασία. Πέραν του ότι ο κ. Χασα-
πόπουλος προσπαθεί να οικειο-
ποιηθεί από τη «δόξα» του ελεγκτή,
ελέγχει επίσης το group στήριξης
του Οδυσσέα Μιχαηλίδη, το οποίο
πήρε μεγάλες διαστάσεις και ακό-
λουθους το τελευταίο διάστημα.
Το κατά πόσο αυτή η έντονη πα-
ρουσία του στα social media, ως
εν πολλοίς εκπρόσωπος του κ. Μι-
χαηλίδη θα έχει απήχηση είναι
ένα ζήτημα ανοικτό.

O προεκλογικός παίζει στο πληκτρολόγιο 
Οι χειραψίες μετατρέπονται σε αιτήματα φιλίας, τα debates σε tweets και το προεκλογικό αφήγημα σε επιχορηγούμενα βίντεο 

Τα τρολ και η περίπτωση του Κωνσταντίνου Οδυσσέως

<<<<<<<

Ο ΔΗΣΥ ανησυχεί για
την εικόνα που έχει 
στα social media και 
έχει ήδη δημιουργήσει 
στρατό troll accounts 
και ισχυρή παρουσία 
σε όλες τις πλατφόρμες.

<<<<<<<

Η Εμιλυ Γιολίτη δέχεται
δριμεία επίθεση από
κόμματα και πολιτικά
πρόσωπα στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης, με
αποτέλεσμα να αρχίσει 
τα μπλοκ λογαριασμών.

Το φαινόμενο Θεολόγου
Αν ένα πρόσωπο σε αυτό τον προεκλογικό βάσισε ολόκληρη την καμ-
πάνια του στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, αυτό δεν είναι άλλο από την
Άννα Θεολόγου. Η κα Θεολόγου έχει αποκτήσει εκπληκτική δυναμική
μέσα στο facebook, καθώς κάθε ανάρτησή της έχει σημαντική απήχη-
ση στους χρήστες. Είναι ιδιαίτερα δραστήρια με τηλεδιασκέψεις, για
μία σειρά ζητημάτων. Είτε αφορά την οικονομία, τους δανειολήπτες,
τις συνέπειες της πανδημίας και τη συνταγματικότητα των μέτρων. Δεν
περνά απαρατήρητο ότι η κα Θεολόγου έχει βάλει κάτω από τις φτε-
ρούγες της πρόσωπα και οργανωμένα σύνολα που αμφισβητούν την
πανδημία, τη χρήση μασκών, τον εμβολιασμό και καταφέρονται εναν-
τίον του 5G. Μία πολιτική τακτική που θυμίζει σε πολλούς αυτή του
Τραμπ. Το αν βεβαίως αυτή η δυναμική των αρνητών, των αγανακτισμέ-
νων των κοινωνικών μέσων δικτύωσης μετατραπούν σε ψήφους στην
κάλπη είναι ένα ζήτημα που θα φανεί τον Μάιο.

Η Aννα Θεολόγου έχει αποκτήσει ένα πιστό ακροατήριο, μέσω των social
media, με πολλούς να παραλληλίζουν μέρος της δράσης της με αυτό του Τραμπ.

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου είναι πρώτος σε ακόλουθους στο twitter με 20.400 followers και ακολουθεί ο Νικόλας Παπαδόπουλος με 14.000. Ο Άντρος Κυπριανού είναι τρίτος με περίπου 9.000, ενώ αποφεύγει να έχει λογαριασμό στο facebook.
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Με πολύ προσεκτικά βήματα, ώστε 
να μην υπάρξει πισωγύρισμα, η 
κυβέρνηση έχει ήδη αρχίσει να 
μελετάει την επόμενη, μετά την 
πανδημία, ημέρα. Ο στόχος είναι, 
με δεδομένο πως ο εμβολιασμός 
προχωράει διαρκώς και εντός της 
εβδομάδας αναμένεται να σπάσει 
το φράγμα τού ενός εκατομμυρίου, 
όταν η επιτροπή των ειδικών ανά-
ψει το πράσινο φως για το άνοιγμα 
του λιανεμπορίου, που θα είναι και 
η πρώτη οικονομική δραστηριότη-
τα που θα επανέλθει, να μην ξανα-
κλείσει, και η οικονομική και κοι-
νωνική ζωή να αρχίσει σταδιακά 
να επιστρέφει στην κανονικότητα. 

Κυβερνητική βούληση, δηλαδή, 
είναι να μπει τέλος στο σύστημα 
του «ακορντεόν» που εφαρμόζεται 
στη χώρα εδώ και τέσσερις μήνες, 
από τις αρχές Νοεμβρίου, και ανα-
πόφευκτα έχει προκαλέσει μεγάλη 
κόπωση στον πληθυσμό. Βεβαίως, 
το πότε θα ανοίξει το λιανεμπό-
ριο δεν μπορεί κανείς να το προ-
δικάσει. Η παράταση μιας ακόμα 
εβδομάδας που δόθηκε την Παρα-
σκευή στα υφιστάμενα μέτρα δεί-
χνει άνοιγμα στις 8 Μαρτίου ή το 
αργότερο μία εβδομάδα μετά. Αρ-
μόδιες πηγές πάντως επισημαίνουν 
δύο πράγματα: πρώτον, πως όλες οι 
στατιστικές δείχνουν ότι το λιανε-
μπόριο δεν αποτελεί βασική πηγή 
μετάδοσης του ιού και δεύτερον, 
πως κάθε εβδομάδα που περνάει 
με κλειστή την οικονομία κοστίζει 
περίπου 300-400 εκατ. ευρώ. 

Συνεπώς η βούληση είναι το 
λιανεμπόριο να ανοίξει όσο το δυ-
νατόν πιο σύντομα, ώστε να κερ-
δηθεί ο Μάρτιος. ∆εν είναι τυχαίο 
πως η κυβέρνηση έχει ήδη ανα-
κοινώσει την παράταση των εκ-
πτώσεων έως το τέλος Μαρτίου, 
δείχνοντας τη σαφή πρόθεση η 
αγορά να «ξεστοκάρει» μέχρι το 
τέλος του μηνός. 

Αρμόδιες πηγές προσθέτουν 
πως, παρά τη μεγάλη άνοδο των 
κρουσμάτων την τελευταία εβδο-
μάδα, το σύστημα υγείας δεν έχει 
φτάσει στα όριά του, κάτι που με 
την ολοκλήρωση του εμβολιασμού 
των 60 και άνω θα φανεί ακόμα 
περισσότερο. 

Σύμφωνα με όσα δήλωσε ο κ. 
Μητσοτάκης εντός της εβδομά-
δας στη γερμανική εφημερίδα 
Süddeutsche Zeitung, έως τον Μά-
ιο θα έχουν εμβολιαστεί όλοι οι 
άνω των 60 καθώς και όσοι έχουν 
υποκείμενα νοσήματα, δημιουρ-
γώντας ένα πολύ βασικό τείχος 
ανοσίας. 

Σε κάθε περίπτωση, όσο προ-

χωράει ο εμβολιασμός τόσο θα 
ανοίγουν με μεγαλύτερη ασφάλεια 
οικονομικές και κοινωνικές δρα-
στηριότητες. Στα τέλη Μαρτίου, 
βάσει του σχεδιασμού, θα έχουμε 
ξεπεράσει το 1,5 εκατ. εμβολια-
σμούς και θα δοθεί η δυνατότητα 
για περαιτέρω άνοιγμα.

Οι δύο στόχοι

Η σταδιακή επιστροφή στην 
κανονικότητα μετατοπίζει και το 
πολιτικό βάρος. Το Μέγαρο Μαξί-
μου έχει ήδη στρέψει το βλέμμα 
στην επόμενη μέρα, με έμφαση 
στην καθημερινότητα των πολι-
τών και στην οικονομία. Η πεποί-
θηση είναι πως, ανεξάρτητα από 
όλα τα υπόλοιπα και τους πάντα 
αστάθμητους πολιτικούς παρά-
γοντες –βλ. υπόθεση Λιγνάδη–, 
αυτά τα δύο πεδία αποτελούν το 
σημαντικότερο βαρόμετρο που 
κρίνει μια κυβέρνηση. 

Και με το τέλος των περιοριστι-
κών μέτρων, που καλώς εχόντων 
των πραγμάτων δεν είναι μακριά, 
τα θέματα αυτά θα έρθουν πρώ-

τα στην ατζέντα. «Οι πολίτες κρί-
νουν τις κυβερνήσεις από το πώς 
κυλάει η ζωή τους», λέει στην «Κ» 
κυβερνητικό στέλεχος.

Στο διά ταύτα, όπως φάνηκε 
στο τελευταίο υπουργικό συμ-
βούλιο, το βάρος έχει ήδη πέσει 
σε σχέδια νόμου που αφορούν 
θέματα καθημερινότητας, όπως 
το σχέδιο για τα ζώα συντροφιάς, 
για την κοινή γονική μέριμνα, 
την τηλεργασία στο ∆ημόσιο, ενώ 
έπονται και αυτά για τις δημόσι-
ες συμβάσεις, τη βιώσιμη αστική 
κινητικότητα και τις δομές εκ-
παίδευσης. 

Παράλληλα, από τα συρτάρια 
της κυβέρνησης βγαίνουν και τα 
νομοσχέδια για τις ΜΚΟ και για 
την ψυχιατρική περίθαλψη, που 
αμφότερα αφορούν ζητήματα κα-
θημερινής ζωής.

Το Ταμείο Ανάκαμψης

Την ίδια ώρα, στην κυβέρνη-
ση ρίχνουν μεγάλο βάρος στον 
έτερο βασικό πόλο, που είναι η 
ανόρθωση της οικονομίας μετά 

τη λαίλαπα της πανδημίας του 
τελευταίου έτους. Κομβικό ρόλο 
σε αυτή την προσπάθεια θα έχει 
το Ταμείο Ανάκαμψης. Την Παρα-
σκευή πραγματοποιήθηκε κλειστή 
σύσκεψη στο Μαξίμου για τα επό-
μενα βήματα, όπου παρουσιάστη-
κε στον πρωθυπουργό η πλήρης 
εικόνα της σχετικής έκθεσης, που 
στόχος είναι να κατατεθεί στα τέ-
λη Μαρτίου ή το αργότερο αρχές 
Απριλίου. 

Στη σύσκεψη συμμετείχαν ο 
αναπληρωτής υπουργός Θεόδω-
ρος Σκυλακάκης, ο Γιώργος Γε-
ραπετρίτης, ο Ακης Σκέρτσος, ο 
Αλέξης Πατέλης, ο γ.γ. Επενδύσε-
ων ∆ημήτρης Σκάλκος και ο πρό-
εδρος του Συμβουλίου Οικονομι-
κών Εμπειρογνωμόνων Μιχάλης 
Αργυρού. 

Εκεί τέθηκε επί τάπητος ένα 
από τα βασικά θέματα του ελλη-
νικού σχεδίου, που έχει να κάνει 
με την εκτίμηση κόστους για κάθε 
έργο, ώστε ο φάκελος να επιβεβαι-
ώσει τη φήμη πως είναι πλήρης 
και σχολαστικά δομημένος. Κα-

τά πληροφορίες πάντως, προτού 
η κυβέρνηση καταθέσει το πρό-
γραμμα στην Κομισιόν, θα προη-
γηθεί συζήτηση στη Βουλή, ώστε 
να παρουσιαστεί το σχέδιο.

Σε κάθε περίπτωση, το άνοιγμα 
των οικονομικών και κοινωνικών 
δραστηριοτήτων δεν συνεπάγε-
ται και το τέλος της στήριξης των 
αδυνάτων. Οπως λένε κυβερνητι-
κές πηγές, ό,τι παραμένει επηρεα-
σμένο από την πανδημία και δεν 
μπορεί να λειτουργήσει πλήρως 
θα έχει στήριξη, όπως είναι για 
παράδειγμα οι ευάλωτες ομάδες 
και οι άνεργοι. 

Στόχος, να δημιουργηθεί μια 
ασπίδα προστασίας για τους πιο 
ευάλωτους μέχρι να φανούν στην 
πραγματική οικονομία τα αποτε-
λέσματα του Ταμείου Ανάκαμψης 
–κάτι που ακόμα αργεί– και, νωρί-
τερα, να αρχίσει η επανεκκίνηση 
της ελληνικής οικονομίας, με αιχ-
μή του δόρατος σε αυτή τη φάση 
τον τουρισμό, που φέτος αναμέ-
νεται να φτάσει στο 50% του επι-
πέδου προ πανδημίας.

Τελευταίο
lockdown πριν 
από το μόνιμο
άνοιγμα
Το κυβερνητικό σχέδιο για επανεκκίνηση

Το Μέγαρο Μαξίμου 
έχει ήδη στρέψει το 
βλέμμα στην επόμενη 
μέρα, με έμφαση 
στην καθημερινότητα 
των πολιτών 
και στην οικονομία.

Την Παρασκευή έγινε σύσκεψη στο Μαξίμου για τα επόμενα βήματα, όπου παρουσιάστηκε στον πρωθυπουργό η πλήρης εικόνα της έκθεσης για την αξιο-
ποίηση του Ταμείου Ανάκαμψης, που στόχος είναι να κατατεθεί στα τέλη Μαρτίου ή το αργότερο αρχές Απριλίου (φωτ. αρχείου).
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Πριν ο Αλέξης Τσίπρας περάσει 
την Πέμπτη την πόρτα της Ολο-
μέλειας, η Κοινοβουλευτική Ομά-
δα του ΣΥΡΙΖΑ «έβραζε». Σύμφω-
να με ασφαλείς πληροφορίες, οι 
αναφορές όσων επισκέφθηκαν το 
γραφείο του στη Βουλή και τους 
συνεργάτες του, τα «πηγαδάκια» 
στους διαδρόμους καθώς και οι 
τηλεφωνικές γραμμές που «πή-
ραν φωτιά» στα υψηλά κλιμάκια 
της Κ.Ο. είχαν έναν κοινό παρο-
νομαστή: «τον Παύλο Πολάκη». Τα 
«κρητικά» του βουλευτή Χανίων 
έπεσαν για άλλη μια φορά βαριά 
στην Κουμουνδούρου. Κατευθείαν 
από το αεροδρόμιο, καθώς βρισκό-
ταν στο νησί του, μπήκε και κάθι-
σε στα πίσω έδρανα της αίθουσας 
στις δευτερολογίες των αρχηγών. 
Επελέγη –και όχι τυχαία– να μην 
είναι στη λίστα των βουλευτών 
που λόγω των περιορισμών της 
πανδημίας είχαν οριστεί να πα-
ρακολουθήσουν τη συζήτηση από 
κοντά. Αυτό, ωστόσο, δεν ήταν αρ-
κετό για να κρατήσει τον κ. Πολά-
κη εκτός Ολομέλειας, αφού γνώ-
ριζε καλά ότι μετά την ανάρτησή 
του για την Ειρήνη Αγαπηδάκη θα 
ήταν για άλλη μια φορά ο πρωτα-
γωνιστής της συζήτησης.

«∆εν γίνεται να μη βάλουμε ένα 
αυτογκόλ», τόνισε μέλος της Κ.Ο., 
«χάνουμε όλοι μαζί», συμπλήρωνε 
άλλος βουλευτής. Κορυφαίο στέλε-
χος και πρώην υπουργός μετέφερε 
στην «Κ» ακόμα και τα «γαλλικά» 
που ακούστηκαν στο γραφείο του 
προέδρου για τη σπουδή του Παύ-
λου Πολάκη να ξεσπαθώσει για 
άλλη μια φορά στο Facebook λίγο 
πριν ο Αλέξης Τσίπρας συγκρου-
στεί με τον Κυριάκο Μητσοτάκη 
στη Βουλή. Με λίγα λόγια, στον 
ΣΥΡΙΖΑ εκτίμησαν πως ο βουλευ-

τής τους έδωσε την ευκαιρία στον 
πρωθυπουργό να αλλάξει την ατζέ-
ντα και να εμφανιστεί ως θύμα κα-
κόβουλων σχολίων στο ∆ιαδίκτυο.

Για το τι θα γίνει από εδώ και 
πέρα με τον τέως αναπληρωτή 
υπουργό Υγείας, γνώστης των συ-
ζητήσεων που λαμβάνουν χώρα 
στην Κουμουνδούρου ξεκαθάρι-

ζε κοφτά: «Απολύτως τίποτα», και 
συμπλήρωνε πως «μέχρι να γίνουν 
εκλογές, κανείς δεν θα πειράξει 
τον Πολάκη». Υπονοούσε πως ο 
Αλέξης Τσίπρας περιμένει τις κάλ-
πες για να τον θέσει απλώς εκτός 
ψηφοδελτίων; Κανείς δεν μπορεί 
να προδικάσει κάτι τέτοιο, για-
τί μπορεί στην Κοινοβουλευτική 
Ομάδα οι φίλοι του να είναι λίγοι, 
όμως το ίδιο δεν ισχύει και με τους 
σκληροπυρηνικούς της βάσης του 
κόμματος. Το μόνο σίγουρο είναι 
ότι δεν είναι η κατάλληλη ώρα –
εφόσον δεν υποτροπιάσει στον 
μέγιστο βαθμό– ο πρόεδρος του 
ΣΥΡΙΖΑ να κάνει το χατίρι της Ν.∆. 
και να τιμωρήσει με κάποιον τρό-
πο τον Παύλο Πολάκη. Θα είναι 
μια ήττα, τη στιγμή που από την 
αξιωματική αντιπολίτευση επιμέ-
νουν στην απομάκρυνση της Λίνας 
Μενδώνη από το χαρτοφυλάκιο 
του υπουργείου Πολιτισμού. Αλ-

λωστε και στη Βουλή ο πρόεδρος 
τον «άδειασε» μεν, αλλά με μέτρο, 
σημειώνοντας πως και στελέχη 
της Ν.∆. έχουν χρησιμοποιήσει 
ρυπαρό λόγο. 

Aλλες πηγές εκτιμούσαν πως 
δρα και πάλι ανεξέλεγκτος και, 
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ», 
έχει μεταφερθεί προς τον Αλέξη 
Τσίπρα ότι πρέπει ο ίδιος να ανα-
λάβει... Ο Παύλος Πολάκης είναι 
από τις λίγες περιπτώσεις στην 
Κουμουνδούρου που ξεπερνάει 
ακόμα και τις τάσεις, αφού δέχε-
ται κριτική από παντού. Οι λίγοι 
υποστηρικτές του μέσα στους «86» 
της Κ.Ο. δηλώνουν πως ο βουλευ-
τής από τα Χανιά «απαντάει στην 
προσπάθεια του Μητσοτάκη, από 
θύτης, να παρουσιαστεί ως το θύ-
μα των επιθέσεων λάσπης» και 
υπενθυμίζουν ότι, σε αντίθεση με 
άλλα στελέχη, δεν σίγησε όταν το 
∆ιαδίκτυο έβγαζε «στα μανταλά-

κια» τον Αλέξη Τσίπρα για το σπίτι 
στο Σούνιο.

Η Μενδώνη

Ο ΣΥΡΙΖΑ, μέσα από την υπόθε-
ση Λιγνάδη, έχει βρει στο πρόσωπο 
της Λίνας Μενδώνη τον «αδύναμο 
κρίκο» της κυβέρνησης που έψαχνε 
τόσο καιρό και άλλη μια ευκαιρία 
να συγκροτήσει αντιπολιτευτικό 
μέτωπο. Μπορεί κατά καιρούς να 
έχουν στοχοποιήσει τον Αδ. Γεωρ-
γιάδη, τον Μ. Χρυσοχοΐδη, τον Χρ. 
Σταϊκούρα, τη Νίκη Κεραμέως, τον 
Ν. Χαρδαλιά, τον Γ. Βρούτση, τον Χ. 
Θεοχάρη και τον Β. Κικίλια, ωστόσο 
τα πράγματα με την υπουργό Πολι-
τισμού είναι διαφορετικά. Οσο η δι-
καστική έρευνα θα συνεχίζεται και 
θα έρχονται στο φως νέα στοιχεία, 
τόσο το πρέσινγκ προς το Μαξίμου 
θα μεγαλώνει. Ο Αλέξης Τσίπρας, 
ζητώντας επίμονα την αποπομπή 
της, επιχειρεί να εγκλωβίσει τον Κυ-

ριάκο Μητσοτάκη να πορευθεί μαζί 
της μέχρι το τέλος του βίου της κυ-
βέρνησης. Εκτιμούν μάλιστα στην 
αξιωματική αντιπολίτευση πως ο 
πρωθυπουργός προκάλεσε τη συ-
ζήτηση στη Βουλή για να βάλει τέ-
λος στην εσωτερική μουρμούρα που 
υπάρχει στη Ν.∆. για απομάκρυνσή 
της από την οδό Μπουμπουλίνας.

Ο καλλιτεχνικός χώρος

Από το άνοιγμα του ΣΥΡΙΖΑ στην 
κοινωνία δεν θα μπορούσαν να μεί-
νουν εκτός οι άνθρωποι του πολιτι-
σμού, με τους οποίους πάντα είχε 
μια προνομιακή σχέση. Η υπόθεση 
Λιγνάδη, αλλά και η δυσαρέσκεια 
που έχει προκαλέσει στον θεατρι-
κό κόσμο η στάση της Λίνας Μεν-
δώνη, ήταν η καλύτερη ευκαιρία 
για τον Αλέξη Τσίπρα να διευρύνει 
τις σχέσεις του με τους ανθρώπους 
των τεχνών. Οι δίαυλοι είναι ανοι-
χτοί και, σύμφωνα με πληροφορίες, 

φαίνεται πως υπάρχει ενεργή γραμ-
μή επικοινωνίας, πέρα από τον Μ. 
Αθανασίου και την Αννα Ελεφά-
ντη, με τους Σπ. Μπιμπίλα, Κλέλια 
Ρένεση, Γ. Στάνκογλου, Μαριάννα 
Τουμασάτου, Τάνια Τσανακλίδου 
κ.ά. Παράλληλα, η αξιωματική αντι-
πολίτευση βρήκε την ευκαιρία να 
απευθυνθεί και σε νέες ηλικίες έως 
30 ετών που είτε είχαν ασχοληθεί 
με τον χώρο του θεάτρου κάποια 
στιγμή στη ζωή τους είτε παρακο-
λουθούν από πολύ κοντά τα καλλι-
τεχνικά δρώμενα.

Οι δημοσκοπήσεις

Αν και είναι πολύ νωρίς για να 
αποτυπωθεί –όπως υποστηρίζουν 
στον ΣΥΡΙΖΑ– η αδυναμία χειρι-
σμού των αποκαλύψεων και καταγ-
γελιών στον χώρο του θεάτρου από 
την κυβέρνηση, στην Κουμουνδού-
ρου ήδη έχουν στα χέρια τους δη-
μοσκοπήσεις που διενεργήθηκαν 
πριν από τη σύλληψη του ηθοποι-
ού - σκηνοθέτη και δείχνουν μια 
αλλαγή του κλίματος. Σύμφωνα με 
πληροφορίες από το στρατόπεδο 
του ΣΥΡΙΖΑ, δύο μετρήσεις αποτυ-
πώνουν πτώση της Ν.∆., της τάξε-
ως του 3%. Αυτός ο κόσμος σχεδόν 
στο σύνολό του φαίνεται να μετα-
φέρεται στο πεδίο της «γκρίζας ζώ-
νης». Η αξιωματική αντιπολίτευση 
κερδίζει μόνο 0,5%-1% και πρώτος 
στόχος πλέον είναι να ρίξει τη δι-
αφορά σε μονοψήφια ποσοστά. Σε 
αυτή τη φάση, διαβάζοντας στην 
αξιωματική αντιπολίτευση τα ποι-
οτικά στοιχεία που έχουν στη δι-
άθεσή τους, είναι ικανοποιημένοι 
από τα νούμερα που δείχνουν μεί-
ωση της αποδοχής της κυβερνη-
τικής πολιτικής. Σημειώνουν πως, 
έστω και δειλά, η εικόνα για την 
κυβέρνηση άρχισε να θολώνει μετά 
την επίσκεψη του πρωθυπουργού 
στην Ικαρία.

Ανω - κάτω ο ΣΥΡΙΖΑ, ξανά, με τον Πολάκη
O «πονοκέφαλος» του Αλέξη Τσίπρα με τον βουλευτή Χανίων και το άνοιγμα στον καλλιτεχνικό χώρο

Σύμφωνα με πληρο-
φορίες από την Κου-
μουνδούρου, δύο 
δημοσκοπήσεις που διε-
νεργήθηκαν πριν από τη 
σύλληψη Λιγνάδη απο-
τύπωναν ήδη πτώση της 
Ν.Δ., της τάξεως του 3%. 

Για το τι σκοπεύει να κάνει με τον Παύλο Πολάκη ο Αλέξης Τσίπρας, γνώστης των ισορροπιών στην Κουμουνδού-
ρου ξεκαθάριζε: «Απολύτως τίποτα. Μέχρι να γίνουν εκλογές, κανείς δεν θα τον πειράξει...».
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Καθοριστικοί για τη δυνατότητα της 
Ελλάδας να διαδραματίσει ρόλο στην 
περιοχή της Ανατολικής Μεσογεί-
ου και των Βαλκανίων θα είναι οι 
επόμενοι μήνες, καθώς βρίσκεται 
σε εξέλιξη ένα μεγάλο παιχνίδι, το 
οποίο συνδυάζει τις περιφερειακές 
διπλωματικές κινήσεις, την προσπά-
θεια της Αθήνας να ενισχύσει το 
οπλοστάσιό της, αλλά και τη λιγότε-
ρο δημοφιλή –πλην όμως απολύτως 
συνδεδεμένη και με τα εξοπλιστι-
κά– υφιστάμενη συζήτηση για δη-
μιουργία βιομηχανικών υποδομών. 
Τις προηγούμενες ημέρες η Αγκυρα 
προχώρησε σε ένα κρεσέντο ρητο-
ρικών προκλήσεων, οι οποίες συ-
νοδεύτηκαν από υπερπτήσεις, την 
ανακοίνωση για πραγματοποίηση 
της μεγάλης ετήσιας άσκησης «Γα-
λάζια Πατρίδα» έως τις 5 Μαρτίου 
και ισχυρισμούς περί «παρενόχλη-
σης» του «Τσεσμέ» από ελληνικά 
μαχητικά. 

Εμπειροι παρατηρητές επισημαί-
νουν ότι οι Τούρκοι σε επιχειρησια-
κό επίπεδο απλώς υπενθύμισαν στην 
Αθήνα κάτι που είχαν ήδη γνωστο-
ποιήσει στον τελευταίο γύρο των 
διερευνητικών στην Κωνσταντινού-
πολη. ∆ηλαδή, ότι οι βασικές διεκδι-
κήσεις τους αφορούν το Αιγαίο, με 
την Ανατολική Μεσόγειο να τίθε-
ται εκτός πλαισίου διερευνητικών 
(η Αγκυρα πλέον τις περιγράφει ως 
«συμβουλευτικές»), προκειμένου να 
συζητηθεί σε εύθετο χρόνο.

Η έμμεση πλην σαφής αναγνώρι-
ση από την Αίγυπτο των νοτίων ορί-
ων της τουρκικής υφαλοκρηπίδας, 
όπως αυτή κατατέθηκε στον ΟΗΕ 
τον Νοέμβριο του 2019, αποτελεί και 
μια σαφή ένδειξη για το πώς μπορεί 
να προχωρήσουν τα πράγματα στην 
Ανατολική Μεσόγειο τους επόμενους 
μήνες, αν βεβαίως η Αγκυρα δεν επι-
χειρήσει να επαναλάβει προκλήσεις 
παρόμοιες με εκείνες του περασμέ-
νου καλοκαιριού. Επίσης, είναι ιδι-
αίτερα κρίσιμης σημασίας η εξέλι-
ξη και της άτυπης πενταμερούς υπό 
την αιγίδα του γ.γ. του ΟΗΕ (5+1) 
στη Γενεύη, στα τέλη Απριλίου. Η 
πλευρά της Κυπριακής ∆ημοκρατί-

ας βρίσκεται υπό σημαντική πίεση 
καθώς, όπως όλα δείχνουν, η λύση 
της χαλαρής συνομοσπονδίας και, 
εμμέσως, της ουσιαστικής διχοτό-
μησης του νησιού βρίσκεται κανο-
νικά στο τραπέζι.

Η τουρκική οργή των τελευταίων 
ημερών οφείλεται και σε κάτι ακό-
μα, το οποίο προέκυψε ανάγλυφα 
από το αμερικανικό χτύπημα στη 
βόρεια Συρία. Οι Αμερικανοί φαίνε-
ται ότι επιστρέφουν δυναμικότερα 
στις εξελίξεις της περιοχής, επιχει-
ρώντας να υπενθυμίσουν την παρου-
σία τους στην Ανατολική Μεσόγειο. 
Ο τουρκικός εκνευρισμός αφορά βε-
βαίως την αμερικανική προσπάθεια 
να διαλύσει την «ανίερη» συμμα-
χία Αγκυρας, Μόσχας, Τεχεράνης, 
αλλά και τη δραστηριοποίηση των 
ΗΠΑ αρκετά δυτικότερα. Οι Τούρκοι 
είναι ιδιαιτέρως ενοχλημένοι από 
τη χρήση του λιμανιού της Αλεξαν-
δρούπολης (όπως αυτή προβλέπε-
ται από την υφιστάμενη Συμφωνία 
Αμοιβαίας Αμυντικής Συνεργασίας 
- MDCA Αθήνας - Ουάσιγκτον) για 
τη μεταφορά αμερικανικών ελικο-
πτέρων στη Ρουμανία, αλλά και για 
μια σειρά επικείμενων ασκήσεων 

στην περιοχή της Θράκης, ιδιαίτε-
ρα στον Νομό Ξάνθης. 

Η «Defender 2021» θα εξελιχθεί 
τον Μάρτιο, ενώ αμερικανικά στρα-
τεύματα, ελικόπτερα και τεθωρα-
κισμένα θα συμμετάσχουν και σε 
μια σειρά από ασκήσεις σε αυτή την 
ακριτική περιοχή της Ελλάδας τον 
Απρίλιο και τον Μάιο. Στην προδή-
λως στρεβλή ανάγνωση των Τούρ-

κων για το δικαίωμα της Ελλάδας να 
διεξάγει ασκήσεις με συμμάχους της 
στο έδαφός της συμβάλλει βεβαίως 
η χρήση του μειονοτικού ζητήμα-
τος. Την ίδια στιγμή, πάντως, που η 
Αγκυρα διαμαρτύρεται για την ανά-
πτυξη αμερικανικών δυνάμεων σε 
ελληνικό έδαφος, εκπαιδεύει στην 
τουρκική πλευρά της Θράκης Αζέ-
ρους στρατιωτικούς στον χειρισμό 

UAV τύπου «Bayraktar». Επ’ αυτού 
αξίζει να σημειωθεί ότι η κρίση του 
Εβρου τον περασμένο Μάρτιο ήταν 
ιδιαίτερα διδακτική για τον Ελληνικό 
Στρατό. Με την καθοδήγηση και τη 
σιωπηλή αλλά διαρκή παρουσία και 
επίβλεψη του αρχηγού ΓΕΣ Χαρά-
λαμπου Λαλούση, οι δυνάμεις στον 
Εβρο έχουν αναδιοργανωθεί με τρό-
πο που μπορούν να αντιμετωπίσουν 
την αλλαγή περιβάλλοντος που προ-
καλεί η παρουσία των μη επανδρω-
μένων αεροχημάτων. Η προμήθεια 
νέων συστημάτων αντιμετώπισης 
UAV θα ολοκληρώσει τις δυνατότη-
τες του Στρατού Ξηράς όχι μόνο στον 
Εβρο, αλλά και στα νησιά.

Το αίτημα

Παράλληλα με τις αυξημένες 
ασκήσεις, Αθήνα και Ουάσιγκτον 
βρίσκονται σε προχωρημένες συζη-
τήσεις για την ανανέωση της MDCA. 
Τις τελευταίες εβδομάδες, από την 
ελληνική πλευρά (σε επίπεδο τεχνο-
κρατών) έγινε μια απόπειρα συνδυ-
ασμού της πενταετούς ανανέωσης 
της MDCA με την ένταξη της Ελλά-
δας σε προγράμματα FMF ανάλογα 
με εκείνα που αφορούν την Αίγυπτο, 
το Ισραήλ και την Ιορδανία, δηλα-
δή χώρες που αποτελούν εταίρους 
των ΗΠΑ εκτός ΝΑΤΟ. Πρακτικά η 
Ελλάδα ζήτησε την ένταξη σε δύο 
προγράμματα που θα μπορούσαν να 
αποφέρουν την ενίσχυση με συνο-
λικά 6 δισ. δολάρια (3+3), ωστόσο 
κάτι τέτοιο βρίσκεται ολοκληρωτι-
κά εκτός της λογικής με την οποία 
είναι κατασκευασμένο το αμερικα-
νικό θεσμικό οικοδόμημα. 

Στην πραγματικότητα οι συζητή-
σεις ανάμεσα στις δύο πλευρές αφο-
ρούν τη διάρκεια της MDCA και τη 
χρήση νέων στρατοπέδων ή βάσεων. 
Εως τώρα έχουν τεθεί στο τραπέζι 
συνολικά 23 τοποθεσίες (εκτός, βε-
βαίως, από Σούδα, Στεφανοβίκειο, 
Λάρισα, Αλεξανδρούπολη). Στο τη-
λεφώνημα ανάμεσα στους υπουρ-
γούς Εξωτερικών Νίκο ∆ένδια και 
Τόνι Μπλίνκεν, συνολικής διάρκειας 
45 λεπτών, τέθηκαν ευρύτερα στρα-
τηγικά θέματα. Επίσης, παρά τις δυ-
σκολίες που υπάρχουν, γίνονται προ-
σπάθειες και για νέες επικοινωνίες 

σε ανώτατο επίπεδο (Τζο Μπάιντεν 
με Κυριάκο Μητσοτάκη) αλλά και 
στο αμυντικό (Λόιντ Οστιν με Νίκο 
Παναγιωτόπουλο), καθώς έως αυτή 
τη στιγμή η πιθανότητα αποστολής 
κάποιου υψηλόβαθμου αξιωματού-
χου στην Ουάσιγκτον για την 25η 
Μαρτίου και τους εορτασμούς των 
200 χρόνων είναι μάλλον αμφίβολη 
λόγω της πανδημίας.

Ως προς την ποιότητα της αμυντι-
κής συνεργασίας Ελλάδας και ΗΠΑ, 
η επέκτασή της μπορεί σε σημαντι-
κό βαθμό να κριθεί από το πρόγραμ-
μα των φρεγατών. Στην Ουάσιγκτον 
αναμένουν τη μη δεσμευτική επι-
στολή από την Αθήνα (LOR), προ-
κειμένου να ξεκινήσει και μια πιο 
ουσιαστική συζήτηση για το πλοίο 
ενδιάμεσης λύσης που προτίθεται 
(και μπορεί) να αποδεσμεύσει το αμε-
ρικανικό Ναυτικό, ώστε να προχω-
ρήσουν οι συζητήσεις, εφόσον βε-
βαίως επιλεγεί η πρόταση των ΗΠΑ 
έναντι των υφισταμένων Γαλλίας, 
Ολλανδίας, Ιταλίας, Ισπανίας, Βρε-
τανίας και Γερμανίας. Η ελληνική 
επιθυμία για αντιτορπιλικό «Αρλεϊ 
Μπερκ» παραμένει πολύ δύσκολο 
να ικανοποιηθεί. 

Εφόσον πάντως επιλεγεί η αμε-
ρικανική λύση, υπάρχει σαφής πρό-
βλεψη για την από κοινού ανάπτυξη 
και παραγωγή της επόμενης κλά-
σης αμερικανικών φρεγατών τύπου 
Constellation (FFGX). Πρόκειται, εν 
ολίγοις, για μια έμμεση πλην σαφή 
πρόνοια ότι πιθανή συνεργασία με 
τις ΗΠΑ στο σκέλος των φρεγατών 
του Πολεμικού Ναυτικού (Π.Ν.) δεν 
θα περιοριστεί στις τέσσερις MMSC, 
αλλά θα οδηγήσει στη ναυπήγηση 
και άλλων πλοίων αργότερα, στο τέ-
λος της δεκαετίας. Αυτή η αμερικα-
νική επιλογή να επενδύσει στη συ-
νεργασία με την Ελλάδα στο ναυτικό 
πεδίο, έπειτα από αρκετές δεκαετίες, 
υποκρύπτει και τη σαφή βούληση 
της Ουάσιγκτον να συνεργαστεί με 
τις ναυτικές δυνάμεις της περιοχής. 
Το Π.Ν., έπειτα από μια δεκαπεντα-
ετία ουσιαστικής αδράνειας σε αυτό 
το σκέλος, καλείται να παίξει γεω-
πολιτικό ρόλο, ο οποίος δεν μπορεί 
υπό την παρούσα κατάσταση του 
στόλου να διαδραματιστεί.

Σε νέες βάσεις οι σχέσεις Ελλάδας - ΗΠΑ
Η Αθήνα διεκδικεί ρόλο σε Ανατ. Μεσόγειο και Βαλκάνια και μέσω της αναβάθμισης της ελληνοαμερικανικής αμυντικής συνεργασίας

Οι Τούρκοι είναι ενοχλημένοι από τη χρήση του λιμανιού της Αλεξανδρούπολης για τη μεταφορά αμερικανικών ελι-
κοπτέρων (φωτ.) στη Ρουμανία, αλλά και για μια σειρά επικείμενων ασκήσεων στην περιοχή της Θράκης, ιδιαίτερα 
στον νομό Ξάνθης.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Πέρα από όποια επιλογή γίνει τα επόμενα χρόνια, την Αθήνα απασχολούν 
οι δυσκολίες δημιουργίας μιας βιομηχανικής βάσης που θα επιτρέψει όχι 
μόνο την αγορά αλλά και –σε βάθος χρόνου– την ανάπτυξη συστημάτων. 
Στις συζητήσεις με τους διάφορους ενδιαφερόμενους για το εθνικό τυφέ-
κιο είναι σαφώς ενταγμένη και η δυνατότητα να στηθεί γραμμή παραγω-
γής για εξαγωγές του προϊόντος και εκτός Ελλάδος. Ανάλογες, βεβαίως, 
είναι και οι συζητήσεις για τα ναυπηγεία. Κατά πολλούς, η συζήτηση για 
δύο ξεχωριστά ναυπηγεία (Σκαραμαγκάς και Ελευσίνα) αποτελεί συνταγή 
αποτυχίας γι’ αυτό και θεωρείται βέλτιστη λύση είτε η συγχώνευσή τους 
είτε η ιδιωτικοποίηση της μιας από τις δύο εγκαταστάσεις. Στα προγράμ-
ματα που θα προχωρήσουν την επόμενη περίοδο εντάσσεται, πάντως, η 
αναβάθμιση των παλαιότερων ελικοπτέρων Απάτσι της Αεροπορίας Στρα-
τού (AH-64A) αλλά και των πυραυλικών συστημάτων MLRS. Μάλιστα, στην 
περίπτωση των Απάτσι σημαντικό ρόλο διαδραμάτισαν και οι πρόσφατες 
επαφές με τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ).

Η βιομηχανική παραγωγή
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Δεν έχει συμπληρωθεί ένας μήνας 
από τότε που η ολυμπιονίκης Σο-
φία Μπεκατώρου αποκάλυψε ότι 
κακοποιήθηκε σεξουαλικά πριν 
από χρόνια από παράγοντα της 
Ομοσπονδίας Ιστιοπλοΐας και η 
Εισαγγελία έχει γίνει αποδέκτρια 
σειράς καταγγελιών, που έχουν 
οδηγήσει ήδη στη φυλακή τον 
∆ημήτρη Λιγνάδη κι έναν ακόμη 
άνδρα από τη Σάμο με την κατη-
γορία του βιασμού.

Ο ∆ημήτρης Λιγνάδης, ηθοποι-
ός και σκηνοθέτης με περγαμηνές 
και καταξίωση στον χώρο του θεά-
τρου, βρίσκεται ήδη στις φυλακές 
της Τρίπολης, μετά την προσωρι-
νή κράτησή του που αποφασίστη-
κε από τις δικαστικές αρχές, όταν 
δύο ενήλικοι σήμερα, ανήλικοι 
όταν συνέβησαν τα καταγγελλό-
μενα περιστατικά, κατήγγειλαν 
στη ∆ικαιοσύνη ότι τους κακοποί-
ησε σεξουαλικά. Οι καταγγελίες 
για βιασμό κατά συρροήν, που 
οδήγησαν στην αιφνίδια σύλλη-
ψη του ∆ημήτρη Λιγνάδη πριν 
από μία εβδομάδα, αξιολογήθη-
καν από τις δικαστικές αρχές, και 
από την απόφαση ανακρίτριας 
και εισαγγελέα περί προσωρινής 
κράτησής του προκύπτει ότι κρί-
θηκαν βάσιμες.

Ο γνωστός ηθοποιός και σκη-
νοθέτης κατά τη διάρκεια της πο-

λύωρης απολογίας του, προφορικά 
αλλά και με υπόμνημα, ισχυρίστη-
κε ότι οι καταγγελίες εις βάρος του 
ήταν «κατασκευασμένες» και ότι 
οι καταγγέλλοντες ανέφεραν στις 
δικαστικές αρχές ψευδή και ανυ-
πόστατα γεγονότα, δήλωσε «αθώ-
ος» και ανέφερε σειρά γεγονότων 
προκειμένου να στηρίξει τη θέση 
του ότι οι καταγγελίες εις βάρος 
του δεν είναι αξιόπιστες. Προς 
τούτο επικαλέστηκε και άλλοθι, 
προτείνοντας μάρτυρες που εξε-
τάστηκαν, ότι το 2010 αλλά και 
το 2015 που κατηγορείται ότι δι-
έπραξε τους βιασμούς, δεν ήταν 
ούτε στον τόπο ούτε στον χρόνο 
που τα θύματα περιγράφουν στις 
καταγγελίες τους.

Ωστόσο, οι ισχυρισμοί του, 
τους οποίους μάρτυρες κλήθηκαν 
να επιβεβαιώσουν, ότι για παρά-
δειγμα το 2015 ήταν στην Ιθάκη 
και όχι στην Επίδαυρο, όπως κα-
τηγορείται, δεν στάθηκαν ικανοί 
να πείσουν ανακρίτρια και εισαγ-
γελέα, οι οποίοι ομόφωνα προχώ-
ρησαν, μετά από διάσκεψη πολ-
λών ωρών, σε απόφαση για την 
προσωρινήκράτησή του.

Σε εξέλιξη οι έρευνες

Η περίπτωση Λιγνάδη, που 
απασχόλησε έντονα την κοινή 
γνώμη, φθάνοντας να αποτελέσει 
και αντικείμενο πολιτικής αντιπα-
ράθεσης, παραμένει για τη ∆ικαι-
οσύνη ανοικτή και μετά την προ-
σωρινή κράτησή του. Και τούτο, 
διότι πληροφορίες που φθάνουν 
στην Εισαγγελία της Αθήνας, αλ-
λά και σε συνηγόρους θυμάτων, 

αναφέρουν ότι έχει εκδηλωθεί η 
πρόθεση και από άλλους να κα-
ταγγείλουν περιστατικά αξιόποι-
να κατά του ∆ημήτρη Λιγνάδη, τα 
οποία αναμένεται να ελεγχθούν 
δικαστικά. Αλλωστε, οι δικαστικοί 
χειρισμοί που επιλέχθηκαν από 
την Εισαγγελία της Αθήνας με την 
αιφνίδια σύλληψή του κρίθηκαν 
ήδη από δικαστικό συμβούλιο, 
στο οποίο προσέφυγε ο δικηγό-
ρος του ∆ημήτρη Λιγνάδη, Αλέξης 
Κούγιας. Το δικαστικό συμβούλιο 
έκρινε με απόφασή του σωστή και 
νόμιμη τη σύλληψη Λιγνάδη υιο-

θετώντας το σκεπτικό, που στήρι-
ξε το ένταλμα σύλληψής του, ότι 
είναι ύποπτος να διαπράξει νέα 
αδικήματα στο μέλλον. Πληρο-
φορίες μάλιστα αναφέρουν πως 
το σκεπτικό των δικαστών απο-
τελεί δικαστική αξιολόγηση και 
για τις κατηγορίες εις βάρος του 
γνωστού σκηνοθέτη, ενώ την ίδια 
ώρα οι ανακριτικές διαδικασίες 
που ακολούθησαν (απολογία και 
μάρτυρες) συνεχίζουν να βρίσκο-
νται σε πλήρη εξέλιξη.

Οι επόμενες ημέρες εκτιμά-
ται ότι θα καθορίσουν το εύρος 
αυτής της υπόθεσης, αν τελικώς 
επιβεβαιωθεί η πρόθεση όσων 
έχουν δηλώσει ότι επιθυμούν να 
προβούν –και αυτοί– σε καταγγε-
λίες κατά Λιγνάδη, προσέλθουν 
στις δικαστικές αρχές και το πρά-
ξουν. Παράλληλα, η Εισαγγελία 
της Αθήνας προχωρεί με γρήγο-
ρους ρυθμούς στην εξέταση και 
άλλων καταγγελιών που έχουν πε-
ριέλθει σε γνώση του εισαγγελέα 
Κώστα Σπυρόπουλου, ο οποίος δι-

ενεργεί την έρευνα, για πρόσωπα 
του θεάτρου που επίσης έχουν 
καταγγελθεί για σεξουαλικές κα-
κοποιήσεις.

Αμεση προτεραιότητα έχει δο-
θεί σε υπόθεση καταγγελίας βια-
σμού που στρέφεται κατά ηθοποι-
ού που έχει λάβει μέρος σε πολλές 
τηλεοπτικές σειρές λόγω του ότι 
το καταγγελλόμενο αδίκημα παρα-
γράφεται σε δύο μήνες από τώρα. 
Γι’ αυτό η Εισαγγελία προχωρεί 
τάχιστα τις διαδικασίες προκειμέ-
νου να αποφευχθεί η παραγραφή, 
γεγονός που θα προκαλούσε αί-
σθηση από τη στιγμή που υπάρχει 
καταγγελία και η υπόθεση είναι 
σε δικαστικό έλεγχο. Πέρα όμως 
από αυτόν τον φάκελο, η Εισαγ-
γελία έχει ανοίξει έρευνα για δύο 
ακόμη περιπτώσεις που καταγγέλ-
λονται για βιασμό και απόπειρες 
βιασμού, οι οποίες περιλαμβάνο-
νται στον φάκελο που πήγε στην 
Εισαγγελία το Σωματείο Ελλήνων 
Ηθοποιών.

Η μία από αυτές, που είναι και 

η σοβαρότερη, αφορά γνωστό και 
δημοφιλή ηθοποιό που έχει κα-
ταγγελία για βιασμό στο παρελ-
θόν από συνάδελφό του που ζει 
τα τελευταία χρόνια στο εξωτερι-
κό, αλλά και καταγγελία για από-
πειρα βιασμού, αδίκημα που δεν 
έχει παραγραφεί και ερευνάται. 
Η άλλη περίπτωση αφορά καταγ-
γελία για απόπειρα βιασμού κατά 
ηθοποιού, που δεν είναι γνωστός 
και καταγγέλλεται για σεξουαλική 
κακοποίηση. 

Πάντως, οι δικαστικές έρευ-
νες που κινούνται με γρήγορους 
ρυθμούς προκειμένου να ξεκα-
θαρίσει σύντομα το τοπίο λόγω 
της μεγάλης ηθικής απαξίας των 
καταγγελλομένων, δεν θα ασχο-
ληθούν με καταγγελίες για σε-
ξουαλικές παρενοχλήσεις, λεκτι-
κή βία κ.λπ., που αποτελούν και 
την πλειονότητα των καταγγελιών 
που έχουν φθάσει στο Σωματείο 
Ελλήνων Ηθοποιών, καθώς αυτές 
διαθέτουν μεγάλη ηθική απαξία, 
όμως χαμηλή ποινική αξιολόγηση. 

Και άλλοι
ηθοποιοί
ένα βήμα πριν
την Εισαγγελία
Στις φυλακές Τριπόλεως ο Δ. Λιγνάδης

Αμεση προτεραιότητα 
έχει δοθεί σε υπόθεση 
καταγγελίας βιασμού, 
που στρέφεται κατά 
προσώπου που έχει 
λάβει μέρος σε πολλές 
τηλεοπτικές σειρές.

Φως και σε άλλες υποθέσεις στον χώρο του θεάτρου αναμένεται να πέσει το επόμενο διάστημα. Πολλά θύματα, γυναίκες και άνδρες, πλέον μιλούν.
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΜΑΝΔΡΟΥ

Δύο καταγγελίες για βιασμό από νε-
αρούς με καταγωγή από την Αίγυ-
πτο οδήγησαν στην προφυλάκιση 
του ηθοποιού ∆ημήτρη Λιγνάδη. Ο 
πρώτος από τους καταγγέλλοντες, 
25 ετών σήμερα, κατέθεσε στις 18 
Φεβρουαρίου μήνυση κατά του ηθο-
ποιού στην εισαγγελία Πρωτοδικών. 
Τον κατηγορεί ότι τον Αύγουστο 
του 2010 και ενώ θα πήγαινε στη Γ΄ 
Γυμνασίου τον βίασε στον καναπέ 
του διαμερίσματός του, στο Μετα-
ξουργείο. Ο δεύτερος, 23 ετών, κα-
τέθεσε με την ιδιότητα του μάρ-
τυρα ενώπιον του εισαγγελέα, το 
βράδυ της 19ης Φεβρουαρίου. Εί-
πε ότι είχε ερωτικές επαφές με τον 
∆ημήτρη Λιγνάδη και ότι τον Αύ-
γουστο του 2015 βιάστηκε από τον 
ηθοποιό, ενώ έκαναν μαζί διακοπές 
στην Επίδαυρο. Τις δύο καταγγελί-
ες συνοδεύουν καταθέσεις μαρτύ-
ρων. Εκείνοι περιγράφουν επαφές 
του Λιγνάδη με ανήλικα αγόρια, 
δίχως πάντως να είναι σε θέση να 
επιβεβαιώσουν τις δύο βασικές κα-
ταγγελίες εις βάρος του ηθοποιού. 

Η πολύκροτη υπόθεση που οδή-
γησε στην αποπομπή του ηθοποι-
ού από τη θέση του διευθυντή του 
Εθνικού Θεάτρου και τελικά στην 
προφυλάκιση με την κατηγορία του 
βιασμού κατά συρροήν άρχισε να 
εκτυλίσσεται στις 5 Φεβρουαρίου. 
Ηταν τότε που ο 40χρονος σήμε-
ρα Βασίλης Κυπαρισσόπουλος, ο 
οποίος ζει μόνιμα στο Λονδίνο, κα-
τέθεσε μήνυση κατά του Λιγνάδη. 
Τον κατηγορούσε ότι από την ηλι-
κία των 15 ετών και για τα επόμενα 
τέσσερα χρόνια τον κακοποιούσε 
σεξουαλικά. 

«Την τρίτη φορά που τον συνά-
ντησα δέχτηκα τη σωματική και 
σεξουαλική κακοποίηση. ∆εν μπο-
ρούσα να αντιδράσω. Ηταν η αρχή 
μιας ιστορίας που κράτησε τέσσερα 
χρόνια», περιέγραψε μεταξύ άλλων. 
Παρότι το καταγγελλόμενο αδίκη-

μα ήταν παραγεγραμμένο, ο Κυπα-
ρισσόπουλος κατέθεσε στις 15 και 
19 Φεβρουαρίου δύο υπομνήματα, 
υποδεικνύοντας στις εισαγγελικές 
και ανακριτικές αρχές συνολικά 6 
μάρτυρες που θα μπορούσαν να 
επιβεβαιώσουν τις καταγγελίες του. 

Ο ένας απ’ αυτούς είναι ο 23χρο-
νος Αιγύπτιος, ο οποίος από μάρτυ-
ρας μετετράπη σε κατήγορο, καθώς 
ενώπιον του εισαγγελέα κατέθεσε 
ότι βιάστηκε από τον Λιγνάδη τον 
Αύγουστο του 2015. Περιέγραψε 
ότι γνωρίστηκαν το 2014, την ημέ-
ρα του Αγίου Βαλεντίνου, σε gay 
bar στην Ερμού, και ότι απέκτησε 
φιλικές και στη συνέχεια ερωτικές 
σχέσεις μαζί του. «Μου είπε ότι με 
το πρόσωπό μου θα μπορούσα να 
πάω πολύ μπροστά στον χώρο του 
μόντελινγκ και ότι λόγω των γνω-

ριμιών του θα με βοηθούσε να μπω 
στον χώρο», κατέθεσε ο νεαρός, μι-
λώντας για την πρώτη περίοδο της 
γνωριμίας τους. 

Στην ερώτηση του εισαγγελέα 
εάν είχε σεξουαλική σχέση με τον 
∆ημήτρη Λιγνάδη, ο νεαρός απά-
ντησε: «Ναι, οι συναντήσεις μας 
στο σπίτι του ήταν γενικά συχνές, 
είτε μόνοι μας είτε με παρέα. Οι σε-
ξουαλικές σχέσεις μας ήταν στομα-
τικός έρωτας που του έκανα εγώ, 
φιλιά στο στόμα, θωπείες και αυ-
νανισμοί». Την 9η Αυγούστου 2015 
και ενώ είχαν πάει διακοπές στην 

Επίδαυρο, ο νεαρός περιέγραψε ότι 
βιάστηκε από τον ∆ημήτρη Λιγνά-
δη. «Με αιφνιδίασε, δεν την ήθελα 
αυτή την ενέργεια και ήθελα να στα-
ματήσει», κατέθεσε. Παρότι μετά 
το συμβάν οι σχέσεις τους προσω-
ρινά ψυχράνθηκαν, το 2016 ο νε-
αρός περιγράφει ότι κατέφυγε για 
διάστημα 20 ημερών στο σπίτι του 
Λιγνάδη, όταν οι γονείς του έμαθαν 
ότι είναι γκέι. 

Η δεύτερη μάρτυρας που υπε-
δείχθη από τον Βασίλη Κυπαρισ-
σόπουλο και εξετάστηκε από τους 
εισαγγελείς είναι μια 40χρονη, κα-

τά δήλωσή της, πρώην σύντροφος 
του Λιγνάδη. Περιέγραψε τις συν-
θήκες γνωριμίας τους και κατέθεσε 
ότι στο σπίτι του ηθοποιού συνα-
ντούσε ανήλικα αγόρια. «Του είπα 
ότι είσαι παιδόφιλος και ότι δεν θέ-
λω να έχω καμία επαφή μαζί σου», 
κατέθεσε μεταξύ άλλων στον εισαγ-
γελέα και πρόσθεσε ότι ο Λιγνάδης 
την απειλούσε «για να μη μιλήσει».  
Ηθοποιός, που επίσης κατέθεσε με 
την ιδιότητα του μάρτυρα, υποστή-
ριξε ότι συνεργάστηκε με τον ∆ημή-
τρη Λιγνάδη στον θεατρικό όμιλο 
Αρσακείου και ότι έβλεπε ότι ο ηθο-

ποιός και σκηνοθέτης «διατηρούσε 
εξωσχολικές σχέσεις με τα ανήλικα 
παιδιά του Αρσακείου». 

«Το 2006, πολλές φορές μετά 
τις πρόβες φεύγαμε παρέα αρκετά 
άτομα, μεταξύ των οποίων και ένα 
παιδί νεαρό, το οποίο δεν το ήξερα 
αλλά στη συνέχεια έμαθα ότι ήταν 
ανήλικος, περίπου 15-16 ετών, και 
είχε ερωτική σχέση με τον ∆ημή-
τρη Λιγνάδη», είπε ενώπιον του ει-
σαγγελέα. 

Η δεύτερη καταγγελία για βι-
ασμό εις βάρος του Λιγνάδη είχε 
τη μορφή μήνυσης που κατετέθη 
στην Εισαγγελία Πρωτοδικών τη 
19η Φεβρουαρίου.  Μηνυτής είναι 
ένας 25χρονος Ελληνοαιγύπτιος, ο 
οποίος ζει και εργάζεται στο εξωτε-
ρικό. Κατηγορεί τον γνωστό ηθο-
ποιό - σκηνοθέτη ότι τον βίασε στο 
σπίτι του στο Μεταξουργείο, τον 
Αύγουστο του 2010, και ενώ ήταν 
μόλις 14 ετών. 

Γνωριμία στο Facebook

Στην αναφορά του περιγράφει 
ότι γνωρίστηκε με τον Λιγνάδη μέ-
σω Facebook και ότι το καλοκαίρι 
του 2010 είχαν μαζί με φίλους του 
επισκεφθεί αρκετές φορές το σπί-
τι του ηθοποιού, στο Μεταξουρ-
γείο. Στις συναντήσεις αυτές, ο Λι-
γνάδης φέρεται να τους έδινε ποτά 
και τσιγαριλίκια με χασίς, προτεί-
νοντάς τους να συμμετάσχουν σε 
ερωτικά παιχνίδια. Ενα βράδυ που 
είχε πάει μόνος στο σπίτι του ηθο-
ποιού, καταγγέλλει ότι έπεσε θύ-
μα βιασμού. «Οταν ξαναβρήκα τις 
αισθήσεις μου ήμουν γυμνός στον 
καναπέ, ενώ είχε ήδη ξημερώσει», 
κατήγγειλε. Εκτοτε ο νεαρός δεν 
ξανασυναντήθηκε με τον ηθοποιό, 
ενώ όπως επισημαίνει στη μηνυτή-
ρια αναφορά του, «άρχισα να δίνω 
σημασία σε διάφορες φήμες που κυ-
κλοφορούσαν ανάμεσα σε έφηβους 
πρόσφυγες και μετανάστες, κι έτσι 
συνειδητοποίησα ότι δεν ήμουν ο 
μόνος που είχα περάσει από το κο-

λαστήριό του».  
Ο κατηγορούμενος ηθοποιός αρ-

νείται τις κατηγορίες, χαρακτηρί-
ζοντας την υπόθεση «κατασκευα-
σμένη» από το Σωματείο Ελλήνων 
Ηθοποιών και ειδικότερα τον πρό-
εδρο του διοικητικού συμβουλίου, 
Σπύρο Μπιμπίλα. Ο ∆ημήτρης Λι-
γνάδης αμφισβητεί όσα παραθέτει 
στη μήνυσή του ο 25χρονος Ελληνο-
αιγύπτιος, ισχυριζόμενος ότι τον Αύ-
γουστο του 2010 (οπότε και φέρεται 
να βίασε τον νεαρό αλλοδαπό) δεν 
βρισκόταν στην Αθήνα αλλά αρχικά 
σε ταξίδι αναψυχής στην Αίγυπτο 
και στη συνέχεια σε θεατρική περι-
οδεία στην επαρχία. Ο διωκόμενος 
ηθοποιός χαρακτήρισε κατασκευα-
σμένη και τη δεύτερη καταγγελία 
εις βάρος του. Μεταξύ άλλων, προ-
έβαλε άλλοθι ότι τον Αύγουστο του 
2015 βρισκόταν όχι για διακοπές σε 
ξενοδοχείο στην Επίδαυρο με τον 
αιγυπτιακής καταγωγής νεαρό αλ-
λά σε σπίτι φίλων του στην Ιθάκη. 

Η ηθοποιός και πρώην βουλευ-
τής Ελένη Κούρκουλα, η οποία νοί-
κιαζε το σπίτι στην Ιθάκη, ο σύζυ-
γός της, θεατρικός επιχειρηματίας, 
καθώς επίσης και ο αδελφός του 
κατηγορουμένου στήριξαν το άλ-
λοθί του, επιβεβαιώνοντας ενώπι-
ον του ανακριτή ότι ο ∆ημήτρης 
Λιγνάδης το επίμαχο χρονικό δι-
άστημα βρισκόταν πράγματι στο 
εξοχικό τους. «Πήγαμε όλοι μαζί 
την 1η Αυγούστου, μείναμε όλοι στο 
σπίτι που νοικιάζαμε. Το διάστημα 
αυτό γίνονται πολλά πανηγύρια και 
επειδή η παρουσία του κ. Λιγνάδη 
είναι εμφανής επειδή τραγουδάει, 
τον είδαν πολλοί άνθρωποι εκεί. 
∆εν έφυγε καθόλου από την Ιθάκη, 
ούτε δευτερόλεπτο», κατέθεσε η κ. 
Κούρκουλα. 

Οι ισχυρισμοί του Λιγνάδη και οι 
καταθέσεις των μαρτύρων υπερά-
σπισης, πάντως, δεν έπεισαν εισαγ-
γελέα και ανακριτή, οι οποίοι αργά 
τη νύχτα της Πέμπτης αποφάσισαν 
την προφυλάκισή του. 

Oι ανατριχιαστικές περιγραφές και το άλλοθι της Ιθάκης

Ελληνοαιγύπτιος, που 
ζει και εργάζεται στο 
εξωτερικό, τον κατηγορεί 
ότι τον βίασε στο σπίτι 
του στο Μεταξουργείο, 
τον Αύγουστο του 2010, 
και ενώ ήταν μόλις 14 
ετών.

Ο γνωστός ηθοποιός και σκηνοθέτης ∆ημήτρης Λιγνάδης, κατά τη διάρκεια 
της απολογίας του, ισχυρίστηκε ότι οι καταγγελίες εις βάρος του είναι «κα-
τασκευασμένες» και ότι οι καταγγέλλοντες ανέφεραν στις δικαστικές αρχές 
ψευδή και ανυπόστατα γεγονότα.
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Τηρώντας λεπτές ισορροπίες με-
ταξύ Γερμανίας, Πολωνίας και 
χωρών της Βαλτικής, οι υπουρ-
γοί Εξωτερικών της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης συμφώνησαν αυτήν την 
εβδομάδα να επιβάλουν μάλλον 
συμβολικές κυρώσεις εναντίον 
της Ρωσίας, στοχεύοντας μόλις σε 
τέσσερις Ρώσους αξιωματούχους. 
Ετσι, ταξιδιωτικές απαγορεύσεις 
και «πάγωμα» περιουσιακών στοι-
χείων αναμένεται να επιβληθούν 
στον Αλεξάντερ Μπαστρίκιν, ο 
οποίος ερευνά σοβαρά εγκλήμα-
τα και αναφέρεται κατευθείαν 
στον πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν. 
Ο Ιγκόρ Κρασνόφ, ο οποίος έγινε 
πέρυσι γενικός εισαγγελέας, εί-
ναι ο δεύτερος αξιωματούχος, ο 
Βίκτορ Ζολότοφ, επικεφαλής της 
Εθνοφρουράς, που είχε δημοσίως 
απειλήσει με βία τον Ναβάλνι ο 
τρίτος. Την τετράδα συμπληρώνει 
ο Αλεξάντερ Καλάσνικοφ, ο οποί-
ος διευθύνει την ομοσπονδιακή 
υπηρεσία φυλακών. 

Αυτή ήταν η απάντηση των 
Βρυξελλών στη φυλάκιση του 
Ρώσου αντιφρονούντος Αλεξέι 
Ναβάλνι, ο οποίος λίγο έλειψε να 
πεθάνει από επίθεση με νευροπα-
ραλυτικό παράγοντα στη Σιβηρία. 
Αντιθέτως, οι υποστηρικτές του 
Ναβάλνι ζητούσαν να βρεθούν 
στο στόχαστρο των κυρώσεων της 
Ε.Ε. τριάντα πέντε άτομα, ανά-
μεσά τους και Ρώσοι ολιγάρχες. 
Η βασική επιχειρηματολογία εί-
ναι πως η εμπλοκή αξιωματούχων 
είναι ευκολότερο να αποδειχθεί 
από εκείνη των επιχειρηματιών. 

Στην ουσία, όμως, η κατάρτι-
ση της σύντομης λίστας των κυ-
ρώσεων αποτέλεσε προϊόν συμ-
βιβασμού μεταξύ της Γερμανίας, 
που διεκδικεί μια ηπιότερη στάση 
έναντι της Μόσχας, λόγω Nord 
Stream 2, από τη μία πλευρά και 
της Πολωνίας αλλά και των χωρών 
της Βαλτικής από την άλλη, που 
τόσο εξαιτίας του παρελθόντος 
όσο και της γεωγραφικής εγγύ-
τητας απεύχονται μια πολιτική 
κατευνασμού. Εμφανώς απογοη-
τευμένος ο Λεονίντ Βολκόφ, συ-
νεργάτης του Ναβάλνι, χαιρέτισε 
τις κυρώσεις, αλλά ως εναρκτή-
ρια κίνηση που θα σημάνει την 

απαρχή μιας σκληρότερης στάσης 
απέναντι στη Μόσχα. 

Ευρωπαίοι αναλυτές ανησυ-
χούν πως η διχογνωμία στους κόλ-
πους των υπουργών Εξωτερικών 
της Ε.Ε. αποτελεί δείγμα αδυναμί-
ας στα μάτια της Ρωσίας και την 
ενθαρρύνουν να συνεχίσει την 
πολιτική πάταξης των αντιπολι-
τευτικών φωνών στο εσωτερικό 
της, τα επενδυτικά της σχέδια σε 

πολλές ευρωπαϊκές χώρες, αλλά 
και τις συστηματικές κυβερνοε-
πιθέσεις. 

Η αμφίθυμη ευρωπαϊκή πολιτι-
κή έναντι της Μόσχας αποδείχθη-
κε κατά την πρόσφατη επίσκεψη 
του Ζοζέπ Μπορέλ στη ρωσική 
πρωτεύουσα κι ενώ μαίνονταν 
οι διαδηλώσεις συμπαράστασης 
στον Ναβάλνι. Η απόφασή του να 
μεταβεί στη χώρα παρά το τοξικό 
κλίμα στη Ρωσία προκάλεσε ορ-
γισμένες αντιδράσεις σε πολλές 
ευρωπαϊκές πρωτεύουσες. 

Το αίνιγμα λύθηκε, ωστόσο, 
όταν έγινε γνωστό ότι στις συ-
ζητήσεις του στη Μόσχα κυρι-
άρχησε το ζήτημα του ρωσικού 
εμβολίου. Ο Γερμανός υπουργός 
Εξωτερικών, Χάικο Μάας, παρα-
δέχθηκε στις αρχές της εβδομά-
δας ότι οι σχέσεις με τη Ρωσία 
βρίσκονται στο ναδίρ, «δεν υπάρ-
χει άλλος τρόπος να τις περιγρά-
ψει κανείς». 

Παρά την προσπάθεια της Μό-
σχας να υποβαθμίσει τη σημασία 
των νέων μέτρων, δεν έλειψαν οι 
ρωσικές επικρίσεις για την από-
φαση. Ο Ρώσος πρέσβης στην 
Ε.Ε., Βλαντιμίρ Τσισόφ, είπε ότι η 
χώρα του θα προβεί σε αντίποινα 
και το ρωσικό υπουργείο Εξωτε-
ρικών χαρακτήρισε τις κυρώσεις 
«παράνομες, απογοητευτικές», 
που υιοθετήθηκαν για ένα υπερ-
βολικά τραβηγμένο πρόσχημα.

Σύλληψη για κατασκοπεία 

Την ίδια στιγμή, την ατμόσφαι-
ρα στις σχέσεις Μόσχας - Βερολί-
νου ήρθε να φορτίσει περαιτέρω 
η σύλληψη του Γενς Φ., Γερμα-
νού υπηκόου, ο οποίος κατηγο-
ρείται για κατασκοπεία – ειδικό-
τερα ότι παρέδωσε κατόψεις του 
γερμανικού Κοινοβουλίου στις 
ρωσικές μυστικές υπηρεσίες. Ο 
κατηγορούμενος απασχολείτο σε 
εταιρεία υπεύθυνη για την επι-

θεώρηση των ηλεκτρονικών συ-
σκευών στη γερμανική Βουλή. 
Το 2017 «κατέβασε» τα αρχιτε-
κτονικά σχέδια του κτιρίου της 
Μπούντεσταγκ σε ηλεκτρονική 
δισκέτα, την οποία στη συνέχεια 
απέστειλε σε υπάλληλο της ρωσι-
κής πρεσβείας, μέλος της ρωσικής 
υπηρεσίας ασφαλείας GRU. 

Πολλοί αναρωτιούνται τι θα 
συμβεί όταν φύγει από την κα-
γκελαρία η Αγκελα Μέρκελ, κα-
θώς ο διάδοχός της στην ηγεσία 
των Χριστιανοδημοκρατών, Αρμιν 
Λάσετ, έχει στο παρελθόν ξενίσει 
πολλούς με τις ανοιχτά φιλορωσι-
κές δηλώσεις του. Υπενθυμίζεται 
πως μετά την επίθεση με νόβι-
τσοκ στο Σόλσμπουρι, το 2018, ο 
Λάσετ ήταν από τους ελάχιστους 
Ευρωπαίους πολιτικούς που εί-
χαν αρνηθεί να κατηγορήσουν 
τη Μόσχα. 

Στην περίπτωση του Ναβάλνι, 
πάντως, ο Λάσετ επιχείρησε να 

βελτιώσει το προφίλ του με δε-
δομένο και τον αναβαθμισμένο 
ρόλο του. Κατηγόρησε τη Μόσχα 
για τη φυλάκισή του αμέσως μετά 
την επιστροφή του στη χώρα και 
την πολύμηνη θεραπεία του από 
την επίθεση με δηλητήριο αρχικά 
στο Βερολίνο και κατόπιν στον 
Μέλανα ∆ρυμό. 

Ο Nord Stream 2, όταν ολοκλη-
ρωθεί, θα διπλασιάσει περίπου 
τις προμήθειες ρωσικού φυσικού 
αερίου προς την Ευρώπη. Ωστό-
σο, τα τελευταία χιλιόμετρα του 
αγωγού δεν έχουν ολοκληρωθεί 
εξαιτίας των αμερικανικών αντι-
δράσεων. Η Ουάσιγκτον ανησυ-
χεί ότι ο αγωγός της Gazprom θα 
ενισχύσει την οικονομική και πο-
λιτική επιρροή της Μόσχας στην 
Ευρώπη. 

Την περασμένη εβδομάδα, οι 
ΗΠΑ επέβαλαν κυρώσεις σε ρω-
σικό πλοίο που «ενέχεται» στην 
κατασκευή του. Πολλοί βουλευ-
τές και γερουσιαστές ασκούν πιέ-
σεις στον πρόεδρο Τζο Μπάιντεν 
για σκληρότερα μέτρα, εις βάρος 
όλων των οντοτήτων και προσώ-
πων που συμμετέχουν στην ολο-
κλήρωση του σχεδίου. Αυτό όμως 
θα μπορούσε να οδηγήσει στην 
επιβολή κυρώσεων εις βάρος γερ-
μανικών εταιρειών, κάτι που θα 
δημιουργούσε τριβές στις διμερείς 
σχέσεις Ουάσιγκτον - Βερολίνου 
λίγους μήνες μετά την ανάληψη 
της προεδρίας από τον Μπάιντεν, 
σε μια χρονική στιγμή που υπο-
τίθεται ότι η αμερικανική κυβέρ-
νηση εργάζεται για την ομαλο-
ποίησή τους. 

Από την άλλη, αν ο Μπάιντεν 
δείξει διαλλακτικότητα, θα μοιάζει 
λες και υποχωρεί στις επιθυμίες 
των Ρώσων, ενώ ένας από τους 
διακηρυγμένους στόχους του εί-
ναι να σταματήσει το φλερτ του 
προκατόχου του Ντόναλντ Τραμπ 
με το Κρεμλίνο. Οσοι πάντως ελ-
πίζουν ότι ο Αμερικανός πρόε-
δρος θα μπορούσε να πείσει τη 
Γερμανίδα καγκελάριο να εγκα-
ταλείψει το πρότζεκτ, μάλλον θα 
απογοητευθούν. Για το Βερολίνο, 
ο αγωγός φυσικού αερίου παραμέ-
νει απαραίτητη προϋπόθεση για 
να ολοκληρώσει η Γερμανία την 
έξοδο από τον άνθρακα και την 
πυρηνική ενέργεια.

«Η Αμερική επιστρέφει» στον δρόμο 
της πολυμερούς διπλωματίας, αντι-
στρέφοντας την πολιτική απομονω-
τισμού και μονομερών ενεργειών της 
τετραετίας Τραμπ, ήταν το κεντρικό 
σύνθημα του υποψηφίου Τζο Μπάι-
ντεν για την εξωτερική πολιτική που 
εννοούσε να ασκήσει. Στον πρώτο 
μήνα της προεδρίας του έδειξε ότι 
εννοεί να τηρήσει την υπόσχεσή του 
με σειρά κινήσεων υψηλής πολιτικής 
και συμβολικής σημασίας, όπως η 
επιστροφή των ΗΠΑ στη διεθνή συμ-
φωνία για την κλιματική αλλαγή και 
στον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, 
η ανανέωση της συμφωνίας START 
για τα στρατηγικά πυρηνικά όπλα με 
τη Ρωσία και η επίθεση φιλίας προς 
την Ευρώπη. Αυτές τις μέρες, όμως, 
αντιμετωπίζει την πρώτη, σοβαρό-
τατη δοκιμασία σε ένα ζήτημα που 
θα μπορούσε να εξελιχθεί σε λυδία 
λίθο για το σύνολο της εξωτερικής 
πολιτικής του: τις σχέσεις των ΗΠΑ 
με το Ιράν. 

Ο χρόνος πιέζει ασφυκτικά όσους 
επιθυμούν ειλικρινά να αποφευ-
χθεί η οριστική κατάρρευση της 
διεθνούς συμφωνίας του 2015 για 
το ιρανικό πυρηνικό πρόγραμμα, η 
οποία δέχθηκε ισχυρότατο πλήγ-
μα με την απόφαση του Τραμπ να 
αποσύρει τη χώρα του, το 2018. Το 
ιρανικό κοινοβούλιο, που ελέγχεται 

από τους σκληροπυρηνικούς, ψήφι-
σε νόμο ο οποίος υποχρέωνε την 
κυβέρνηση της χώρας να ακυρώσει 
τις δεσμεύσεις που είχε αναλάβει 
έναντι της ∆ιεθνούς Επιτροπής Ατο-
μικής Ενέργειας (ΙΑΕΑ) εάν οι ΗΠΑ 
δεν είχαν αναστείλει τις κυρώσεις 
μέχρι την περασμένη Κυριακή. Κα-
θώς κάτι τέτοιο δεν συνέβη, το Ιράν 
ανακοίνωσε την Τρίτη ότι σταματά-
ει τις αιφνιδιαστικές επιθεωρήσεις 
της ΙΑΕΑ στις πυρηνικές εγκαταστά-
σεις του, ενώ ο ανώτατος ηγέτης 
Αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ απείλησε ότι 
ο εμπλουτισμός ουρανίου θα μπο-
ρούσε να αυξηθεί όχι στα όρια του 
20% που ήταν προ της συμφωνίας, 
αλλά ακόμη και μέχρι 60%. 

Οι Ιρανοί έχουν κάθε λόγο να αι-
σθάνονται καχύποπτοι. Υπέγραψαν 
και τηρούσαν επιμελώς τη συμφω-
νία του 2015, προσδοκώντας άρ-
ση των κυρώσεων, επιστροφή των 
περιουσιακών στοιχείων τους που 
έχουν δεσμευτεί ανά τον κόσμο και 
επενδύσεις, ώστε να αναστηλωθεί 
η οικονομία και να βελτιωθεί το βι-
οτικό επίπεδο των πολιτών. Αντί για 
αυτό, είδαν τις ΗΠΑ να ακυρώνουν 
τις δικές τους δεσμεύσεις, να ακο-
λουθούν την κατ’ ευφημισμόν πο-
λιτική της «μέγιστης πίεσης» (στην 
πραγματικότητα, πολιτική οικονο-
μικού στραγγαλισμού και αλλαγής 
καθεστώτος), να δολοφονούν εν ψυ-
χρώ τον Ιρανό υποστράτηγο Κασέμ 

Σολεϊμανί στη Βαγδάτη και να επι-
κροτούν διά της σιωπής την εκτέ-
λεση κορυφαίου πυρηνικού επιστή-
μονά τους από το Ισραήλ. 

Είναι αλήθεια ότι, παρά την 
ισχυρή αντίδραση Ρεπουμπλικα-
νών, Ισραήλ και Σαουδικής Αρα-
βίας, ο Μπάιντεν διεμήνυσε με 
πολλούς τρόπους ότι επιθυμεί συμ-
φωνία με την Τεχεράνη. Οι άνθρω-
ποι που διόρισε σε κρίσιμα για το 
ζήτημα πόστα –ο υπουργός Εξω-
τερικών Αντονι Μπλίνκεν, ο σύμ-
βουλος Εθνικής Ασφαλείας Τζέικ 
Σάλιβαν και ο ειδικός απεσταλμέ-
νος του για το Ιράν, Ρομπ Μάλεϊ– 

είχαν συμμετάσχει ενεργά στην 
προετοιμασία της συμφωνίας του 
2015. Επιπλέον, η κυβέρνησή του 
δέχθηκε την πρόταση των Ευρω-
παίων να προσέλθουν οι ΗΠΑ και 
το Ιράν σε επείγουσες συνομιλίες 
για την ανανέωση της συμφωνίας, 
ενώ χαλάρωσε κάπως ορισμένες 
από τις κυρώσεις (η σύμμαχος των 
ΗΠΑ Νότια Κορέα ετοιμάζεται να 
απελευθερώσει δεσμευμένα ιρα-
νικά κεφάλαια) και τους ταξιδιω-
τικούς περιορισμούς για τους Ιρα-
νούς διπλωμάτες. 

Ωστόσο, ο Μπάιντεν δεν εννοεί 
να ζητήσει συγγνώμη για την από-
φαση του Τραμπ και να επιστρέψει 
στη συμφωνία με τους όρους του 
2015, κάτι που θα τον εξέθετε ένα-
ντι των αντιπάλων του ως ενδοτικό. 
Αντί για αυτό, προτείνει χρονική 
επιμήκυνση της συμφωνίας, δηλα-
δή των δεσμεύσεων που αναλαμ-
βάνει το Ιράν, και υποχωρήσεις σε 
άλλα μέτωπα, όπως το βαλλιστικό 

πρόγραμμα και η στήριξη σιιτικών 
πολιτοφυλακών σε Ιράκ, Συρία, Λί-
βανο και Υεμένη. Σε μια επίδειξη 
αποφασιστικότητας διέταξε, την 
Πέμπτη, τον βομβαρδισμό φιλοϊ-
ρανικής, σιιτικής πολιτοφυλακής 
στα σύνορα της Συρίας με το Ιράκ, 
σε αντίποινα για την επίθεση ενα-
ντίον αμερικανικής στρατιωτικής 
βάσης στο ιρακινό Κουρδιστάν.

Καθώς καμία από τις δύο πλευ-
ρές, για λόγους ουσίας και διεθνούς 
γοήτρου, δεν είναι πιθανό να προ-
σχωρήσει στις απαιτήσεις της άλ-
λης, οι ελπίδες επικεντρώνονται 
στις μεσολαβητικές προσπάθειες 
της Ε.Ε. και του Κατάρ για έναν 
προσωρινό συμβιβασμό, που θα 
ανοίξει τον δρόμο για μια σοβαρή 
διαπραγμάτευση. Τα πράγματα πε-
ριπλέκονται λόγω των επικείμενων 
εκλογών σε Ισραήλ και Ιράν, που 
ευνοούν τη δημαγωγία των σκλη-
ροπυρηνικών και δυσχεραίνουν 
τις προσπάθειες της διπλωματίας.

Αντιμέτωπος με δικαστι-
κές διώξεις για σκάνδαλα, ο 
Ισραηλινός πρωθυπουργός 
Μπέντζαμιν Νετανιάχου δί-
νει μάχη πολιτικής επιβίω-
σης στις εκλογές του Μαρτί-
ου. Η επίδειξη αδιαλλαξίας 
απέναντι στο Ιράν είναι ένα 
από τα όπλα του εναντί-
ον του κυριότερου πολιτι-
κού του αντιπάλου Μπένι 
Γκαντς, ο οποίος είναι πε-
ρισσότερο δεκτικός στις 
πιέσεις των ΗΠΑ. Προεδρι-
κές εκλογές θα γίνουν στο 
Ιράν τον Ιούνιο. Ενας από 
τους ισχυρότερους υποψη-
φίους είναι ο υποστηρικτής 
της σκληρής γραμμής, ένα-
ντι των ΗΠΑ, Χοσεΐν Ντε-
γκάν, πρώην υπ. Αμυνας και 
στρατιωτικός σύμβουλος 
του Χαμενεΐ. Οι σκληροπυ-
ρηνικοί έχουν εξαπολύσει 
επίθεση εναντίον του μετρι-
οπαθούς προέδρου Χασάν 
Ροχανί και της κυβέρνησής 
του, κατηγορώντας τους ότι 
υποχωρούν άτακτα έναντι 
των ΗΠΑ χωρίς να εξασφα-
λίζουν άρση των κυρώσεων. 
Στην ανίερη συμμαχία των 
σκληρών σημαντικό ρόλο 
διαδραματίζουν Σαουδική 
Αραβία και Εμιράτα. Οπως 
έγραφε ανάλυση στο πε-
ριοδικό Foreign Affairs, θα 
προτιμούσαν ακόμη και ένα 
Ιράν με πυρηνικά όπλα, αλ-
λά διεθνώς απομονωμένο, 
παρά μια εξομάλυνση των 
σχέσεών του με τη ∆ύση, 
που θα του έδινε τη δυνα-
τότητα να αξιοποιήσει το τε-
ράστιο δυναμικό του. 

Oι αδιάλλακτοι

Ε.Ε. κατά Ρωσίας και με... Καλάσνικοφ 

Ενώπιον της πρώτης
σκληρής δοκιμασίας
η κυβέρνηση Μπάιντεν

Μόλις σε τέσσερις αξιωματούχους της Μόσχας οι κυρώσεις-απάντηση των Βρυξελλών στη φυλάκιση του Αλεξέι Ναβάλνι

Η επαναπροσέγγιση ΗΠΑ - Ιράν

Η απόφαση των 27 
υπουργών Εξωτερικών 
προσπάθησε να 
ισορροπήσει ανάμεσα 
στη Γερμανία από τη μία 
και στην Πολωνία και σε 
άλλες βαλτικές χώρες 
από την άλλη.

Επίδειξη 
αποφασιστικότητας 
με το πρώτο πλήγμα 
του νέου προέδρου 
στη Συρία.

Ο ανώτατος ηγέτης του Ιράν αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ (φωτ.) απείλησε την εβδομάδα που μας πέρασε ότι ο εμπλουτι-
σμός ουρανίου θα μπορούσε να αυξηθεί όχι στα όρια του 20%, που ήταν προ της συμφωνίας, αλλά ακόμη και 60%. 
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Οι υποστηρικτές του Ναβάλνι ζητούσαν να βρεθούν στο στόχαστρο των κυρώσεων της Ε.Ε. τριάντα πέντε άτομα, ανάμεσά τους και Ρώσοι ολιγάρχες.
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Της ΔΙΟΝΥΣΙΑΣ ΒΟΡΙΔΗ

Οταν στις 26 Ιουνίου του 2000, ο τότε
πρόεδρος των ΗΠΑ Μπιλ Κλίντον
ανήγγειλε με ενθουσιασμό την επι-
κείμενη αποκωδικοποίηση του αν-
θρώπινου γονιδιώματος, όλοι πίστε-
ψαν ότι άνοιγε μία νέα σελίδα στην
ιατρική επιστήμη, που θα επέτρεπε
την πρόληψη, θεραπεία και οριστική
εξάλειψη ασθενειών με γενετικό
υπόβαθρο. Σήμερα, ακριβώς 20 χρό-
νια ύστερα από την πρώτη αποκω-
δικοποίηση που δημοσιεύθηκε σε
επιστημονικά περιοδικά, η ανάγνωση
του «Βιβλίου της Ζωής» δεν έχει επα-
ληθεύσει τις επιστημονικές προσ-
δοκίες, παρά μόνο μερικώς.

Πρωταρχικό μέλημα των επιστη-
μόνων, μετά την αποκωδικοποίηση
του γενετικού μας υλικού, υπήρξε

η αναζήτηση των γονιδίων που συμ-
βάλλουν στην εμφάνιση νοσημάτων.
Παρότι δεν έλαβαν την καθολική
απάντηση που αναζητούσαν, εν-
τόπισαν τα γενετικά αίτια κάποιων.
Η επόμενη σκέψη λοιπόν ήταν η
εξεύρεση τρόπου «επιδιόρθωσης»
των ένοχων γονιδίων. Αυτό ακριβώς
το πρόβλημα έλυσαν, περίπου το
2012, η βιοχημικός Τζένιφερ Ντούντ-
να και η μικροβιολόγος Εμανουέλ
Σαρπαντιέ, οι οποίες πέρυσι βρα-
βεύθηκαν με Νομπέλ Χημείας. Με
την εργασία τους συνέβαλαν στην
ανάπτυξη της γενετικής τεχνικής
Crispr-Cas9, ενός «μοριακού ψαλι-
διού», που επιτρέπει την κατά βού-
ληση τροποποίηση του γενετικού
μας υλικού. Στην πραγματικότητα,
η Crispr-Cas9 είναι το μολύβι για
να ξαναγράψουμε το «Βιβλίο της
Ζωής», όπου είναι αναγκαίο, αλλά
και όπως θέλουμε. Κατά πόσο η και-
νοτόμος μέθοδος θα ανοίξει ένα
λαμπρό δρόμο για την εξάλειψη των
γενετικών μας δεινών ή ένα υπερ-

σύγχρονο «Κουτί της Πανδώρας»
μένει να το δούμε.  

Η πραγματική υπόσχεση της με-
θόδου βρίσκεται στην ικανότητα
της ίασης ασθενειών που προκα-
λούνται από μεταλλάξεις στο DNA
μας, όπως η μυϊκή δυστροφία, η
συγγενής τύφλωση, κάποιες μορφές
καρκίνου, η αρτηριοσκλήρυνση, το
σύνδρομο προγηρίας, το Αλτσχάιμερ
και εκατοντάδες άλλες. Για κάποιες
από αυτές ευθύνονται πολλά γονίδια.
Για άλλες, όπως η κυστική ίνωση,
μόνο ένα. Σε αυτές τις περιπτώσεις
η εφαρμογή της Crispr-Cas9 ισοδυ-
ναμεί με πλήρη ίαση. Η Crispr-Cas9
για να «επιδιορθώσει» τα τμήματα
του DNA που φέρουν νοσογόνους
μεταλλάξεις, χρησιμοποιεί μόριο
του ενζύμου Cas9, που ανιχνεύεται
στα βακτήρια, και μπορεί να προ-
γραμματιστεί ώστε να εντοπίσει
συγκεκριμένο στόχο. Πάνω του με-
ταφέρει το πασίγνωστο, ύστερα
από τα νέου τύπου εμβόλια για τον
κορωνοϊό, mRNA, το οποίο διαθέτει

τον γενετικό κώδικα για τον εντο-
πισμό του στόχου. Οταν το ένζυμο
βρει την αλληλουχία βάσεων, που

μοιάζει με αυτή του mRNA, κόβει
στο σημείο, σε δύο κομμάτια την
διπλή έλικα του DNA, εξαλείφοντας

τη μετάλλαξη. Το κενό που δημι-
ουργείται συμπληρώνεται με υγιή
αλληλουχία βάσεων που μεταφέ-
ρονται στο σημείο με άλλα ένζυμα.

Η μεγάλη ακρίβεια και αξιοπιστία
της μεθόδου επιτρέπει την ιατρική
εφαρμογή της. Η δρ Ντούντνα, το-
νίζει, ότι εξαιτίας της καινοτομίας
και του μεγάλου κόστους της, είναι
λογικό η Crispr-Cas9 να εφαρμοστεί,
κυρίως, για την ίαση ανίατων, μέχρι
σήμερα, ασθενειών, όπως η δρεπα-
νοκυτταρική και η β-μεσογειακή
αναιμία. Ηδη πραγματοποιούνται
κλινικές δοκιμές και για τα δύο αι-
ματολογικά νοσήματα. Πέρυσι μία
γυναίκα ήταν η πρώτη που υποβλή-
θηκε σε γενετική θεραπεία Crispr
για την δρεπανοκυτταρική αναιμία
στο Τενεσί. Αιμοποιητικά βλαστο-
κύτταρα συλλέχθηκαν από τον νω-
τιαίο μυελό της. Στο εργαστήριο,
το γονίδιό τους, που καθορίζει την
παραγωγή αιμοσφαιρίνης, τροπο-
ποιήθηκε με τη μέθοδο Crispr και
«επισκευασμένα» επιστράφηκαν

στον οργανισμό της. Μέχρι στιγμής,
η ασθενής δεν χρειάστηκε μεταγ-
γίσεις ή νοσηλείες, κάτι απολύτως
αναγκαίο στο παρελθόν. Η καινο-
τόμος θεραπεία φαίνεται επιτυχής.

Ενα μεγάλο πλεονέκτημα της
μεθόδου είναι η ευκολία εφαρμογής
της. Το γονίδιο-στόχος μεταβάλλεται
διά παντός και δεν υπάρχει ανάγκη
διαρκών επισκέψεων στον ιατρό.
Επίσης, στην περίπτωση της δρε-
πανοκυτταρικής αναιμίας, ήρκεσε
η γονιδιακή επιδιόρθωση του 5%
των βλαστοκυττάρων για να απο-
δώσει η θεραπεία. Πολλοί ερευνητές
οραματίζονται ότι με την ίδια μέθοδο
θα καταφέρουν να θεραπεύσουν
τον καρκίνο. Η κυρίαρχη προσέγ-
γιση για αυτό προϋποθέτει την ενί-
σχυση του ανοσοποιητικού συστή-
ματος ώστε να εξοντώσει τα καρ-
κινικά κύτταρα. Ηδη, τέτοιες αντι-
καρκινικές ανοσοθεραπείες κατα-
γράφουν σημαντική επιτυχία και
εφαρμόζονται συχνά. Η δρ Ντούντνα
εκτιμά πως η εφαρμογή της Crispr
θα τις βελτιώσει περαιτέρω. Το 2016
ξεκίνησε στην Κίνα η πρώτη κλινική
εφαρμογή της μεθόδου κατά του
καρκίνου του πνεύμονα, ενώ πραγ-
ματοποιούνται μελέτες και για τη
θεραπεία άλλων μορφών της νόσου,
κυρίως αιματολογικών, αλλά και
του καρκίνου των οστών. Το 2019,
επίσης, ξεκίνησε η πρώτη μελέτη
της αντικαρκινικής θεραπείας με
μέθοδο Crispr στο πανεπιστήμιο
της Πενσιλβάνια. Τα Τ λεμφοκύτ-
ταρα των ασθενών τροποποιήθηκαν
ώστε να «εντοπίζουν» και να εξου-
δετερώνουν την πρωτεϊνική ασπίδα
καρκινικών κύτταρων. Η νέα θερα-
πεία εφαρμόστηκε σε δύο ασθενείς
με πολλαπλό μυέλωμα και έναν πά-
σχοντα από μεταστατικό σάρκωμα,
με ενθαρρυντικά αποτελέσματα.

Παρά τις πολλές ελπίδες που δη-
μιουργεί η «απλοϊκή» Crispr-Cas9,
και αυτή έχει περιορισμούς και όπως
κάθε θεραπεία συνοδεύεται από
δυνητικές παρενέργειες. Λανθα-
σμένοι χειρισμοί μπορεί να πυρο-
δοτήσουν καρκίνο ή οι αλλαγές του
κυτταρικού γενετικού κώδικα να
επηρεάσουν το DNA ωαρίων και
σπερματοζωαρίων και να κληροδο-
τηθούν στις επόμενες γενιές.  

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Το στρατιωτικό ισοζύγιο στην ευ-
ρύτερη περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου και του Αιγαίου προβλη-
ματίζουν την κυβέρνηση του Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν, όπως φαίνεται από
νέα τουρκική έκθεση με τίτλο «Η
πιο δύσκολη δεκαετία της Τουρκικής
Πολεμικής Αεροπορίας», που έχει
στην κατοχή της η «Κ». Στην έκθεση
καταγράφεται η αγωνία της τουρ-
κικής κυβέρνησης σχετικά με τη
θέση της τουρκικής Πολεμικής Αε-
ροπορίας στον γεωστρατηγικό χάρτη
της περιοχής κατά τις επόμενες δύο
δεκαετίες. Το τουρκικό «Κέντρο
Ερευνών Οικονομίας και Εξωτερικής
Πολιτικής (Edam)» θέτει υπό το μι-
κροσκόπιο του το μέλλον της Πο-
λεμικής Αεροπορίας της Τουρκίας
και όπως σημειώνεται στην έκθεσή
του οι τουρκικές Ένοπλες Δυνάμεις
αντιμετωπίζουν μια ιδιαίτερα δύ-
σκολη συγκυρία, όπως ακριβώς και
η τουρκική διπλωματία και η επιτυχία
του προγράμματος εκσυγχρονισμού
των τουρκικών Ενόπλων Δυνάμεων
περνάει μέσα από τη βελτίωση του
κλίματος στις σχέσεις της Άγκυρας
με τους δυτικούς συμμάχους, κυρίως
τις ΗΠΑ. Η Άγκυρα, λοιπόν, πρέπει
να αναθεωρήσει πολλές από τις επι-
λογές της και τις κινήσεις της στο
μέτωπο της διπλωματίας ώστε να
προλάβει την τροποποίηση του στρα-
τιωτικού ισοζυγίου στην Ανατολική
Μεσόγειο και το Αιγαίο, για να μην
πληγούν τα τουρκικά συμφέροντα
και εισηγείται στην Άγκυρα τη ριζική
αναθεώρηση της τουρκικής εξωτε-
ρικής και αμυντικής πολιτικής της.
Στην έκθεση του «Edam» ξεχωρίζει,
επίσης, το γεγονός ότι η Άγκυρα
προσεγγίζει την Ελλάδα ως έναν

από τους βασικούς ανταγωνιστές
της στην Ανατολική Μεσόγειο του
21ου αιώνα, μαζί με χώρες όπως η
Αρμενία, το Ιράν, η Συρία, τα Ηνω-
μένα Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ) και η
Αίγυπτος. 

Οι μεγάλες προκλήσεις 
Η τουρκική έκθεση συνοψίζει

τις προκλήσεις που αντιμετωπίζει
η τουρκική πολεμική αεροπορία
και κατ’ επέκταση η ίδια η Τουρκία
στην Α. Μεσόγειο κατά τη διάρκεια
της δεκαετίας του 2020 και εστιάζει
σε τέσσερα πεδία. Το «Edam» ση-
μειώνει ότι την παρούσα περίοδο
οι πολεμικές μηχανές των αναπτυγ-
μένων και αναπτυσσόμενων χωρών
καταβάλλουν προσπάθειες για να
μεταβούν στην πέμπτη γενιά των

μαχητικών αεροσκαφών. Χώρες
όπως οι ΗΠΑ, η Βρετανία και το Ισ-
ραήλ παραλαμβάνουν την πρώτη
παρτίδα των αεροσκαφών τύπου F-
35. Αναπτυσσόμενες χώρες, με πιο
περιορισμένες δυνατότητες αλλά
φιλόδοξα σχέδια για την περιοχή
τους, ακολουθούν τα βήματα των
προαναφερόμενων χωρών και με-
ταβαίνουν στη φάση-γενιά 4,5

(4++). Έτσι η Αίγυπτος αποκτά τα
μαχητικά Su-35 από τη Ρωσία, τα
ΗΑΕ παραλαμβάνουν τα πρώτα F-
35 και η Ελλάδα αποκτά τα Rafale
από τη Γαλλία και προχωρά στην
αναβάθμιση των F-16. Επίσης, η Αί-
γυπτος, η Ελλάδα και τα ΗΑΕ αν-
ταγωνίζονται πολυδιάστατα την
Τουρκία σε διάφορα ανοιχτά μέτω-
πα. Στην έκθεση του «Edam» προ-

στίθεται ότι οι ανταγωνιστές της
Τουρκίας στην Α. Μεσόγειο το τε-
λευταίο διάστημα ενώνουν τις δυ-
νάμεις τους σε πολλά ζητήματα. Το
τρίτο σημείο που θίγει η έκθεση
είναι ότι η Τουρκία τα τελευταία
χρόνια αναπτύσσει στην ευρύτερη
περιοχή ένα δίκτυο βάσεων σε χώρες
όπως το Κατάρ, το Ιράκ, η Συρία, η
Σομαλία και η Λιβύη και τονίζει ότι

αυτές οι βάσεις χρειάζονται άμεσα
ένα αποτελεσματικό εναέριο σύ-
στημα άμυνας. Αυτήν την ανάγκη
έφεραν στο προσκήνιο δύο επιθέσεις
που δέχθηκε ο τουρκικός στρατός
πρώτα το 2016 στη Συρία και στη
συνέχεια το 2020 στη Λιβύη. Στη
συγκεκριμένη επισήμανση του
«Edam» θα πρέπει να προστεθεί
και η νέα συζήτηση στην Άγκυρα
και στα Κατεχόμενα σχετικά με το
ενδεχόμενο της δημιουργίας μιας
ναυτικής βάσης στην Αμμόχωστο,
την οποία θα υποστηρίζει ένα ενα-
έριο σύστημα άμυνας που θα έχει
ως έδρα το «αεροδρόμιο» του κα-
τεχόμενου Λευκονοίκου. Υπενθυ-
μίζεται επίσης, ότι η Τουρκία έχει
ήδη εγκαταστήσει στο Λευκόνοικο
μη επανδρωμένα αεροσκάφη. Τέλος,
το τουρκικό κέντρο προειδοποιεί
ότι το Ιράν, η Συρία και η Αρμενία
διαθέτουν βαλλιστικούς πυραύλους
που «απειλούν» την Τουρκία. 

Περιορισμένες επιλογές 
Για το «Edam» λοιπόν, εκτός από

το γεγονός ότι η Τουρκία «κινδυνεύει
να χάσει το τρένο» της πέμπτης γε-
νιάς των μαχητικών αεροσκαφών,
αντιμετωπίζει στην Ανατολική Με-
σόγειο σειρά προκλήσεων που προ-
έρχονται από χώρες που ανταγω-
νίζονται την Τουρκία. Απέναντι σε
αυτές τις εξελίξεις, το τουρκικό κέν-
τρο επισημαίνει ότι οι επιλογές της
Άγκυρας είναι περιορισμένες. «Στην
πραγματικότητα η Δημοκρατία της
Τουρκίας είχε σχεδιάσει την αγορά
100 F-35. Επίσης, υπήρχαν σημάδια
για αγορά των παραλλαγών των F-
35 για χρήση στο πλοίο «TCG Ana-
dolu» υπογραμμίζει το «Edam», το
οποίο υπενθυμίζει ότι αυτά τα σχέδια
παρέμειναν στο χαρτί, επειδή η

Τουρκία επέλεξε να αγοράσει το
ρωσικό πυραυλικό σύστημα των S-
400. Εξαιτίας αυτής της αγοράς, η
Τουρκία αφαιρέθηκε από το πρό-
γραμμα των F-35 και παρέμεινε αν-
τιμέτωπη με μεγάλες προκλήσεις
έχοντας στη διάθεση της σχετικά
απαρχαιωμένα μαχητικά της τέταρ-
της γενιάς. 

Σε ό,τι αφορά τα S-400, το «Edam»
τονίζει ότι οι ρωσικοί πύραυλοι από
μόνοι τους δεν λύνουν τα μεγάλα
προβλήματα της Τουρκίας στην Α.
Μεσόγειο. Οι ρωσικοί πύραυλοι είναι
κομμάτι ενός ευρύτερου ρωσικού
αμυντικού σχεδιασμού. Οι S-400
υποστηρίζουν σειρά τεχνολογιών
και δυνατοτήτων που σήμερα δεν
διαθέτει η Τουρκία. Την ίδια στιγμή,
η τουρκική έκθεση προσθέτει ότι
όπως οι ρωσικοί πύραυλοι έτσι και
τα μη επανδρωμένα αεροσκάφη,
ένα πεδίο, στο οποίο η Τουρκία τα
τελευταία χρόνια έχει καταγράψει
εντυπωσιακό άλμα, από μόνα τους
δεν παρέχουν λύσεις στα προβλή-
ματα της Άγκυρας. Τα μη επανδρω-
μένα αεροσκάφη αποδίδουν ικανο-
ποιητικά αποτελέσματα όταν υπο-
στηρίζονται από μαχητικά αερο-
σκάφη που τηρούν τις σύγχρονες
προδιαγραφές. Το «Edam» τέλος ει-
σηγείται στην Άγκυρα την άμεση
επιστροφή της Τουρκίας στο πρό-
γραμμα των F-35 και τη διαπραγ-
μάτευση με την Ουάσιγκτον για την
απόκτηση πυραύλων τύπου «Pa-
triot». Παράλληλα με αυτήν την προ-
σπάθεια, σύμφωνα με το «Edam»
θα πρέπει να προχωρήσει η προ-
σπάθεια της Τουρκίας για δημιουργία
εγχώριου μαχητικού αεροσκάφους
και να αναπτυχθούν οι δυνατότητες
των πυραύλων που έχει στη διάθεσή
του ο τουρκικός στρατός.

<<<<<<<

Ελπίδες για ουσιώδη
πρόοδο στην αντιμετώ-
πιση του Αλτσχάιμερ, 
σειράς καρκίνων και 
άλλων σοβαρών νόσων.

Το Crispr τροποποιεί τον γενετικό μας χάρτη 
Το «μοριακό ψαλίδι» αναμένεται να φέρει επαναστατικές ανατροπές 20 χρόνια από την αποκωδικοποίηση του ανθρώπινου DNA

Αλλάζει το στρατιωτικό ισοζύγιο στην Αν. Μεσόγειο
Νέα τουρκική έκθεση εισηγείται τη ριζική αναθεώρηση της εξωτερικής και αμυντικής πολιτικής που ακολουθεί η Αγκυρα  

Eνας επιστημονικός Ιανός
H μέθοδος Crispr είναι ένας επιστημονικός Ιανός. Το ένα της πρόσωπο
σώζει από την ασθένεια χαρίζοντας καλή ζωή, ενώ το άλλο χρησιμο-
ποιείται ως μέσο ευγονικής, διαταράσσοντας τη βιολογική μας ποικι-
λομορφία, με άγνωστες συνέπειες. Η μεγαλύτερη απειλή που εγκυμο-
νεί βρίσκεται στους στόχους του επιστήμονα που την εφαρμόζει. Πα-
ράδειγμα του «κουτιού της Πανδώρας» που μπορεί να ανοίξει αποτε-
λεί η ενέργεια του Κινέζου βιοφυσικού, Χε Ζιάνκουι, που δημιούργη-
σε τα πρώτα «μωρά κατά παραγγελία», ανθεκτικά στον ιό του έιτζ και
όχι μόνο, καυτηριάστηκε από τη διεθνή επιστημονική κοινότητα, αλλά
και καταδικάστηκε από την κινεζική δικαιοσύνη σε τριετή φυλάκιση.
Το μαύρο σύννεφο, όμως, που στοιχειώνει την επιτυχία της Crispr εί-
ναι η πιθανότητα χρήσης της για την κατασκευή γενετικώς «βελτιωμέ-
νων» ανθρώπων, καλύτερων, εξυπνότερων, ισχυρότερων και πιο
υγιών. Η δημιουργία «υπερανθρώπων» θα γιγαντώσει, ανάμεσα στα
άλλα, τις κοινωνικές ανισότητες, εξωθώντας στον κοινωνικό Καιάδα
ανθρώπους που έχουν «υποδεέστερο γενετικό υλικό». Οπως και κάθε
άλλη επιστημονική καινοτομία, η Crispr είναι τελικά τόσο καλή όσο κα-
λοί είναι οι επιστήμονες που θα την εφαρμόσουν. 

Επιστήμονες στο ινστιτούτο Casey Eye, στο Πόρτλαντ του Ορεγκον, επιχείρησαν πριν από ένα χρόνο με την τεχνική Crispr να θεραπεύσουν και να επαναφέρουν
την όραση ενός ασθενούς, που είχε μια σπάνια μορφή κληρονομικής τύφλωσης.

<<<<<<<

Το τουρκικό «Κέντρο
Ερευνών Οικονομίας και
Εξωτερικής Πολιτικής
(Edam)» θέτει υπό το μι-
κροσκόπιό του το μέλλον
της Πολεμικής Αεροπο-
ρίας της Τουρκίας για τις
επόμενες δύο δεκαετίες.

Για την εξασφάλιση στρατιωτικής και γεωστρατηγικής ισορροπίας στην Ανα-
τολική Μεσόγειο κατά τη διάρκεια των δεκαετιών του 2020 και 2030, η Άγκυ-
ρα πρέπει να προχωρήσει στη ριζική αναθεώρηση της εξωτερικής και αμυντι-
κής πολιτικής της, εισηγείται η νέα τουρκική έκθεση.



Πρωταθλητής 
θα είναι αυτός...

ΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Α ρχισε ήδη από την περασμένη Παρασκευή η διε-
ξαγωγή της β’ φάσης του Πρωταθλήματος  Α΄  Κα-
τηγορίας. Ο Α’ όμιλος με τη συμμετοχή 6 ομάδων

θα ολοκληρωθεί στις   10 αγωνιστικές και ο Β’ όμιλος με
τη συμμετοχή 8 ομάδων θα ολοκληρωθεί στις 14 αγωνι-
στικές.

Είναι μια ιδιαιτερότητα του φετινού πρωταθλήματος
πανδημίας ένεκεν. Με βάση μάλιστα τον διαφορετικό
αριθμό αγώνων που θα δώσουν σε κάθε όμιλο με το τέλος
και της Β΄φάσης του Πρωταθλήματος, θα αναδειχθεί
πρώτος σκόρερ για κάθε όμιλο ξεχωριστά μετά από την
τροποποίηση της προκήρυξης του πρωταθλήματος.

Το μεγαλύτερο ενδιαφέρον  συγκέντρωνε ο πρώτος
όμιλος όπου θα γίνουν οι αναμετρήσεις που θα αναδείξουν
τον πρωταθλητή.  Με τα μέχρι στιγμής δεδομένα Ομόνοια
(56  βαθμοί), ΑΕΛ (55 βαθμοί) και Απόλλωνας (54 βαθμοί)
είναι οι ομάδες που εμφανίζονται ως τα  μεγάλα φαβορί
για τον τίτλο με την Ανόρθωση (51 βαθμοί), να εμπλέκεται
επίσης στην υπόθεση- τίτλος με τις δικές της πιθανότητες. 

Εννοείται ότι η απουσία του ΑΠΟΕΛ  από την πρώτη
εξάδα για πρώτη φορά στην  ιστορία του θεσμού, αποτελεί
μεγάλη έκπληξη.

Με τα χαρακτηριστικά που έχουν δείξει οι ομάδες
μέχρι τώρα  η Ομόνοια και η ΑΕΛ  δείχνουν περισσότερη
αγωνιστική  σταθερότητα και συνέπεια από τον Απόλλωνα
με την ομάδα της Λευκωσίας να υπερτερεί  σε …αέρα.
Η Ανόρθωση χωρίς να ενθουσιάζει είναι με το τσούκου
τσούκου…εκεί.  Έστω,  πιο πίσω.

Πρωταθλητής θα είναι αυτός που θα  παρουσιάσει το
ψηλότερο επίπεδο απόδοσης και συγκέντρωσης στα παι-
χνίδια που θα δώσει μέχρι το τέλος.  Αυτά τα στοιχεία
σε όσο ψηλότερο ποσοστό βρίσκονται σε μια ομάδα τόσο
λιγότερα είναι τα λάθη που γίνονται.

Είναι αυτονόητο ότι αυτός που θα κάνει τα λιγότερα
λάθη θα  στεφθεί και πρωταθλητής για τη σεζόν 2020-
21. Μια σεζόν που όπως και την προηγούμενη όλοι θα
τις θυμόμαστε όσα χρόνια και αν περάσουν  Δυστυχώς,
όχι για αθλητικούς λόγους.  

Με την ευκαιρία. Άντε να συνεχίσει το ξεκλείδωμα
του αθλητισμού  που συνεχίστηκε την περασμένη Πέμπτη
με τις αποφάσεις του Υπουργείου Υγείας. Και άντε να τε-
λειώσουμε το πρωτάθλημα με κόσμο στις κερκίδες. Ωραία
δεν θα είναι; ́ Η είναι πολύ αισιόδοξο το σενάριο;

Λεπτές 
ισορροπίες

Δεύτερη φάση πρωταθλήματος και αν-
τίστροφη μέτρηση για το φετινό πρω-
ταθλητή. Ας μην βιαστούμε, ωστόσο, να
εκτιμήσουμε και να αναδείξουμε το πρώτο
φαβορί ή το… σίγουρο πρωταθλητή,
γιατί από τη μέχρι τώρα εξέλιξη, πολλές
φορές έχουν ανατραπεί εκτιμήσεις και
προβλέψεις. Και αναμενόμενο δεν ήταν,
τέσσερις ομάδες να διεκδικούν το πρω-
τάθλημα, στη δεύτερη φάση, με τη μέ-
γιστη διαφορά μεταξύ τους να μην υπερ-

βαίνει τους πέντε βαθμούς. Πολύ περισσότερο, από τη
στιγμή που εκτός της διεκδίκησης του τίτλου είναι η
μόνιμη πρωταθλήτρια των προηγούμενων χρόνων…

Μπήκαμε λοιπόν στην τελική ευθεία, με λεπτές τις
ισορροπίες στη διεκδίκηση του τίτλου. Υπό κανονικές
συνθήκες, το μεγάλο και αξιόπιστο δείγμα δύο γύρων
και 26 αγωνιστικών, θα έπρεπε να δημιουργούσε τη δυ-
νατότητα για εκτιμήσεις και ασφαλή συμπεράσματα, ως
προς τις διαφορές μεταξύ των τεσσάρων βασικών διεκ-
δικητών του τίτλου. 

Η μέχρι τώρα πορεία, ωστόσο, για Ομόνοια, ΑΕΛ, Απόλ-
λωνα και Ανόρθωση, παρουσίασε σκαμπανεβάσματα και
δεν κατέγραψε μεγάλα διαστήματα σταθερότητας, με
συνδυασμό καλών εμφανίσεων και νικηφόρων αποτελε-
σμάτων. Προέκυψε αρκετές φορές και για τις τέσσερις
ομάδες, εκεί που η αγωνιστική εικόνα κάποιων παιγνιδιών
παρέπεμπε σ’ ένα αξιόπιστο συμπέρασμα, το επόμενο ή
τα επόμενα αποτελέσματα να διαφοροποιούσαν το σκηνικό. 

Χωρίς υπερβολή, οι εκτιμήσεις ως προς το ποια είναι
η καλύτερη ομάδα, ποια μπορεί να θεωρηθεί ως το πρώτο
φαβορί, στηρίζονται περισσότερο στο τι αναμένουμε να
δείξουν ή να πράξουν σε αυτή τη δεύτερη φάση, στην
προσδοκία για την πορεία τους στις τελευταίες αυτές
δέκα αγωνιστικές, με βάση το τι παρουσίασαν σε κάποια
διαστήματα μέχρι τώρα.

Το μόνο σίγουρο, είναι πως βρισκόμαστε ενώπιον μιας
πολύ ενδιαφέρουσας τελικής ευθείας. Διεκδίκηση πρω-
ταθλήματος με λεπτές τις ισορροπίες, άρα και μεγάλη
την πιθανότητα ο πρωταθλητής να κριθεί στις λεπτομέρειες.
Ένα λάθος, μια… στραβοκλωτσιά, μια συγκυρία, η άτυχη
στιγμή για κάποιους, η εύνοια της τύχης για κάποιους
άλλους, κάτι απ’ όλα αυτά, ίσως να είναι το στοιχείο που
θα καθορίσει και θα κρίνει τη φετινή πρωταθλήτρια. Όλα
αυτά είναι μέρος του παιγνιδιού που λέγεται ποδόσφαιρο. 

Οτιδήποτε άλλο να μην προκύψει, ειδικά φέτος που
η εφαρμογή του VAR μειώνει ή θα πρέπει να μειώνει τις
πιθανότητες για σοβαρά λάθη. Θα είναι κρίμα, ειδικά για
το φετινό πρωτάθλημα, θα είναι ό,τι χειρότερο γενικότερα
για το κυπριακό ποδόσφαιρο…

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Xαλαρώσεις
Ξεκλειδώνει ο αθλητισμός με τις νέες
χαλαρώσεις των μέτρων που ανακοί-
νωσε την Πέμπτη ο Υπουργός Υγείας
Κωνσταντίνος Ιωάννου.Επαναλειτουρ-
γία γυμναστηρίων, σχολών χορού και
άλλων κλειστών αθλητικών εγκαταστά-
σεων, περιλαμβανομένων και των κο-
λυμβητηρίων, στη βάση του πρωτοκόλ-
λου που θα εκδίδεται από τον ΚΟΑ.
Επιτρέπονται οι ομαδικές προπονήσεις
και η διεξαγωγή αγώνων όλων των
ομαδικών αθλημάτων Κατηγορίας Γ΄,
σύμφωνα με τα πρωτόκολλα της ΚΟΠ
και του ΚΟΑ. Είναι ωραία να γίνονται
αυτά αλλά είναι πιο ωραία να εφαρμο-
στούν και τα πρωτοκόλλα. Χωρίς αί-
σθηση ευθύνης δεν γίνεται τίποτα.

* * * * *

Η «εξαφάνιση» Μποτεάκ
Από τους κορυφαίους της περσινής
αγωνιστικής περιόδου, στην πρώτη
του χρονιά στην Κύπρο και στην Ομό-

νοια. Από τους καλύτερους στο ξεκί-
νημα της φετινής αγωνιστικής περιό-
δου και στους βασικούς συντελεστές
της επιτυχίας των πρασίνων στην ευ-
ρωπαϊκή πορεία. Άξιο απορίας η «εξα-
φάνιση» του Γάλλου μεσοεπιθετικού
από τα τελευταία παιγνίδια της Ομό-
νοιας, εκτός από μερικές ολιγόλεπτες
συμμετοχές λίγο πριν τον χρόνο των
καθυστερήσεων σε κάποιους αγώνες.
Άξιο απορίας γιατί ο Χένιγκ Μπεργκ
δεν δείχνει να υπολογίζει πλέον στον
ποδοσφαιριστή και εξαιρετικά αμφί-
βολο αν ο Νορβηγός θα μπορέσει να
πάρει βοήθειες απ’ αυτόν, αν στο μέλ-
λον χρειαστεί να τον χρησιμοποιήσει
περισσότερο...

* * * * *

Εθνική και πλάνο
Μίλησε με όλους τους διεθνείς, λένε
οι πληροφορίες, ο νέος τεχνικός της
εθνικής Νίκος Κωστένογλου. Δεν απο-
κλείεται, υποστηρίζουν επίσης οι πλη-

ροφορίες, να κληθούν ξανά στην εθνι-
κή και σε αυτό το νέο ξεκίνημα, ποδο-
σφαιριστές που είχαν αποκλειστεί το
προηγούμενο διάστημα και επί εποχής
Γιόχαν Βάλεμ, λόγω ηλικίας και ανε-
ξάρτητα από το αν μπορούσαν ή όχι να
προσφέρουν. Ήταν δηλαδή λάθος ο
προηγούμενος σχεδιασμός της ριζικής
ανανέωσης; Και αν ναι, ποιοι τον απο-
φάσισαν; Οι ίδιοι που αποφάσισαν αλ-
λαγή πλεύσης τώρα; Και όλα αυτά, σε
αναμονή για τη δημοσιοποίηση από
πλευράς ΚΟΠ, του σκεπτικού της από-
φασης πρόσληψης Κωστένογλου, του
νέου πλάνου και των στόχων για τις
επόμενες επίσημες αγωνιστικές υπο-
χρεώσεις.

* * * * *

Oλα τα σφάζει...
Μίλησε πάλι ο Τιμούρ Κετσπάγια που
«όλα τα σφάζει και όλα τα μαχαιρώ-
νει». Αυτήν τη φορά είπε για το φωτι-
σμό στο «Στέλιος Κυριακίδης». Είτε

έχει δίκιο είτε όχι, έχει εθιστεί στην
γκρίνια. Και ασφαλώς γίνεται κουρα-
στικός και μάλλον δεν το καταλαβαίνει. 

* * * * *

Ανεύθυνοι
Παρακολούθησε το ματς ΑΠΟΕΛ-Ομό-
νοια ο Νίκος Κωστένογλου. Πιάνει
δουλειά ο άνθρωπος και του ευχόμα-
στε κάθε επιτυχία. Όσοι τον έχουν κρί-
νει αρνητικά πριν και αρχίσει είναι
απλώς ανεύθυνοι.

* * * * *

Πρωταθλητής της βδομάδας 
Άρχισε η τελική φάση του πρωταθλή-
ματος. Αναλόγως με τα αποτελέσμα-
τα, κατά πρώτον και τις εμφανίσεις,
κατά δεύτερον των διεκδικητών του
τίτλου θα …βγαίνει κάθε βδομάδα ο
πρωταθλητής. Στο πλαίσιο της …συνε-
πούς κριτικής και της σταθερότητας
απόψεων. 

Μετά τους δεύτερους αγώνες, στην
φάση των «32»του Europa League,
που έγιναν την Πέμπτη 25 Φεβρουα-
ρίου, η Κύπρος είναι αγκαλιά με την
15η θέση στη βαθμολογία της UEFA.
Ξεμπερδέψαμε με την Σερβία αφού ο
εκπρόσωπός της Ερυθρός Αστέρας
αποκλείστηκε από τη Μίλαν ενώ μας
πλησίασε η Ελβετία. Το σημαντικό
είναι ότι έχουμε απόσταση ασφαλείας
από τους «διώχτες» μας. 

Για να χαθεί η 15η θέση, θα πρέπει
να προχωρήσει πολύ μακριά στο Eu-
ropa League μια εκ των Γιανγκ Μπόις,
Ντιναμό Ζαγκρέμπ, Ολυμπιακός και
Σλάβια Πράγας. Οι Ελβετοί που είναι
πιο κοντά μας χρειάζονται 3 νίκες και

μια ισοπαλία για να μας περάσουν
ενώ οι άλλοι τρεις πρέπει να φτάσουν
στον τελικό και να κατακτήσουν το
τρόπαιο αφού χρειάζονται τουλάχι-
στον 5 νίκες και μια ισοπαλία για να
μας ξεπεράσουν.  

Η Γιανγκ Μπόις με Αγιαξ 
Το «αγκάθι», πλέον, για την Κύπρο

μας ακούει στο όνομα Γιανγκ Μπόις.
Η ελβετική ομάδα πέτυχε σπουδαία
εκτός έδρας νίκη με 2-0 επί της Μπά-
γερν Λεβερκούζεν και έκανε την έκ-
πληξη παίρνοντας την πρόκριση στους
«16» για πρώτη φορά στην ιστορία
της. Εκεί θ’ αντιμετωπίσει τον πολύ
πιο έμπειρο Άγιαξ που είναι το φαβορί.
Η Ελβετία είναι στην 17η θέση με
26.225 βαθμούς, 1.525 λιγότερους από
την 15η Κύπρο. Επί τους ουσίας απέ-
χουν τρεις νίκες και μία ισοπαλία. 

Με Τότεναμ η Ντιναμό
Με την Ντιναμό Ζάγκρεμπ συνεχίζει

στην Ευρώπη η 18η Κροατία (25.675)
και απέχουν πέντε νίκες και μία ισο-
παλία από την Κύπρο. Η Ντιναμό απέ-
κλεισε την Κρασνοτάρ με δύο νίκες
και πρόσθεσαν 400 βαθμούς για το
προσπέρασμα. Ισοφάρισε έτσι την κα-
λύτερη της επίδοση. Οι Κροάτες βρέ-
θηκαν ξανά σε αυτή τη φάση την πε-
ρίοδο 2018-2019, όταν αποκλείστηκαν
από την Μπενφίκα. Στην φάση των
«16» θ’ αντιμετωπίσει την Τότεναμ
που είναι το μεγάλο φαβορί. 

Πάει Σκωτία η Σλάβια 
Η Σλάβια Πράγας έχει να περηφα-

νεύεται ότι την σεζόν 2018-2019 έφτασε

μέχρι και τους «8» της διοργάνωσης,
όταν και αποκλείστηκε από την Τσέλσι.
Για τους Τσέχους όμως, αξίζει να ανα-
φερθεί ότι την σεζόν 1995-1996, όταν
η διοργάνωση ονομαζόταν UEFA Cup,
έφτασαν μέχρι τα ημιτελικά. Οι Τσέχοι
πέρασαν την Πέμπτη από την Αγγλία
με επιβλητικό τρόπο, νίκησαν με 2-0
και με το 0-0 του πρώτου αγώνα συ-
νεχίζουν στην διοργάνωση, προσθέ-
τοντας 400 πόντους. Στην επόμενη
φάση θ’ αντιμετωπίσουν την Ρέιντζερς. 

Ξανά με Αρσεναλ!
Ο Ολυμπιακός Πειραιώς πήρε την

πρόκριση με γκολ στα τελευταία λεπτά
επί της Αϊντχόφεν, όμως ηττήθηκε

(2-1) και έτσι δεν χάρισε βαθμούς στην
Ελλάδα. Από το 2010 και έπειτα, οι
Πειραιώτες έχουν ως high light τους
την πρόκριση στους «16» του Europa,
κάτι που πέτυχαν τέσσερις φορές (μαζί
με τη φετινή χρονιά). Η ομάδα του
Πέδρο Μαρτίνς κληρώθηκε με τους
«κανονιέρηδες» για τους «16» του Eu-
ropa League! Το πρώτο ματς θα γίνει
στο «Καραϊσκάκης» στις 11 Μαρτίου
μιας και το όνομα του Ολυμπιακού
βγήκε πρώτο. Η ρεβάνς είναι προ-
γραμματισμένη για τις 18 Μαρτίου
αλλά μένει να δούμε σε ποια έδρα θα
γίνει το ματς. Και το λέμε αυτό γιατί
η Άρσεναλ την ρεβάνς της με την
Μπενφίκα την έδωσε στο Καραϊσκάκης
την Πέμπτη το βράδυ και προφανώς
δεν θα επιλέξει το γήπεδο του Ολυμ-
πιακού για την ρεβάνς.

Τι σημαίνει η κάθε θέση 
για τη σεζόν 2022-23
15η θέση
lΟ πρωταθλητής στον 2ο προκριματικό
γύρο του Champions League
l Ο δεύτερος στον 2ο προκριματικό
γύρο του Champions League
lΟ κυπελλούχος στον 3ο προκριματικό

γύρο του Europa League
Ο τρίτος και ο τέταρτος στον 2ο προκρι-
ματικό γύρο του Europa Conference
League

16η και 17η θέση
lΟ πρωταθλητής στον 2ο προκριματικό
γύρο του Champions League
lΟ δεύτερος, ο τρίτος και ο κυπελλούχος
στον 2ο προκριματικό γύρο του Europa
Conference League
* Δεν θα έχουμε πέμπτη ομάδα στην
Ευρώπη και δεν θα έχουμε ομάδα και
στο Europa League

18η θέση και κάτω 
(μέχρι την 28η δεν αλλάζει κάτι)
lΟ πρωταθλητής στον 1ο προκριματικό
γύρο του Champions League
lΟ δεύτερος, ο τρίτος και ο κυπελλούχος
στον 2ο προκριματικό γύρο του Europa
Conference League
* Δεν θα έχουμε πέμπτη ομάδα στην
Ευρώπη και δεν θα έχουμε ομάδα και
στο Europa League
**Εάν ο Κυπελλούχος έχει εξασφαλι-
σμένη θέση στο Champions League
τότε το εισιτήριο πάει στην ομάδα που
έχει τερματίσει ψηλότερα στην βαθ-
μολογία.

Κατάταξη UEFA: Ακόμα πιο 
κοντά στην 15η θέση η Κύπρος
Ξεμπερδέψαμε με την Σερβία, μας πλησίασε η Ελβετία αλλά έχουμε απόσταση ασφαλείας 

Ο Ολυμπιακός Πειραιώς κληρώθηκε με την Αρσεναλ για τους «16» του Europa League.

<<<<<<<

Για να χαθεί η 15η θέση, 
θα πρέπει να προχωρήσει
πολύ μακριά στο Europa
League μια εκ των 
Γιανγκ Μπόις, Ντιναμό
Ζαγκρέμπ, Ολυμπιακού
και Σλάβια Πράγας.

Η βαθμολογία της UEFA
15. Κύπρος 27.750 (4)

16. Σερβία 26.500 (4)

17. Ελβετία 26.225 (1/4)

18. Κροατία 25.675 (1/5)

19. Τσεχία 25.600 (1/5)

20. Ελλάδα 25.600 (1/5)
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Σε προκαθορισμέναχρονικά πλαίσια,
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προβαίνει
σε αξιολόγηση των οικονομιών
των χωρών μελών της Ε.Ε. Αυτή η
διαδικασία, γνωστή και ως «Ευρω-
παϊκό Εξάμηνο», είναι σημαντική
εφόσον αποτελεί τη βάση για τις
συστάσεις της Επιτροπής σε θέματα
δημοσιονομικής πολιτικής και με-
ταρρυθμίσεων. Οι κυβερνήσεις δε-
σμεύονται θεσμικά να υιοθετούν
τις συστάσεις ενώ, σε διαφορετική
περίπτωση, υπάρχουν πρόνοιες
για κλιμακούμενες κυρώσεις. 

Η αξιολόγηση και οι συστάσεις
της Επιτροπής είναι ακόμη πιο ση-
μαντικές φέτος, διότι θα δημιουρ-
γήσουν το υπόβαθρο για την απορ-
ρόφηση από την Κύπρο κονδυλίων
ύψους πέραν των 2 δισ. ευρώ τα
επόμενα χρόνια στο πλαίσιο του
συμφωνηθέντος προγράμματος
«Ε.Ε. - Νέα Γενιά», συμβάλλοντας
στη δυνατότητα της χώρας μας να
προσαρμοστεί στη μετά την παν-
δημία απαιτητική εποχή.

Σε πρακτικό επίπεδο, η αξιολό-
γηση επιβεβαιώνει ότι οι επιπτώσεις
της πανδημίας στην Κύπρο ήταν
ηπιότερες από τις αρχικές εκτιμή-
σεις. Σύμφωνα με τις προβλέψεις
της Επιτροπής, η συρρίκνωση της
οικονομίας φαίνεται να περιορίζεται
σε -6% το 2020, η ανεργία να συγ-
κρατείται στο 8% και το δημοσιο-
νομικό έλλειμμα να διαμορφώνεται
στο 6%, σε σύγκριση με τις αρχικές,
πολύ δυσμενέστερες, προβλέψεις.
Παράλληλα, το δημόσιο χρέος πα-
ρουσιάζει αυξητική τάση, η οποία,
όμως, αναμένεται να αναστραφεί
τα επόμενα χρόνια. 

Οι βασικοί παράγοντες που επέ-
δρασαν θετικά ήταν η έγκαιρη
λήψη αυστηρών μέτρων κατά της
πανδημίας, το Μάρτιο του 2020,
καθώς και η συγκρατημένη μείωση
της ιδιωτικής κατανάλωσης, που
αποτυπώνει ότι η πανδημία αντι-
μετωπίστηκε ως κρίση προσωρινής
φύσεως και δεν οδήγησε σε δρα-
στικό περιορισμό των καταναλω-

τικών δαπανών. Σημαντικό ρόλο
διαδραμάτισαν επίσης τα κυβερ-
νητικά μέτρα στήριξης, σύμφωνα
και με τις κατευθύνσεις του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου.

Οι προβλέψεις της Επιτροπής
φέρνουν στην επιφάνεια και μια
σειρά από χρόνιες διαρθρωτικές
αδυναμίες που θα επηρεάσουν τη
μακροχρόνια προσαρμογή της Κυ-
πριακής οικονομίας στις σημερινές
προκλήσεις. Το ιδιωτικό χρέος πα-
ραμένει σε υπέρμετρα υψηλά επί-
πεδα και συνεχίζει να επηρεάζει
αρνητικά τους ισολογισμούς των
τραπεζών. Οι ιδιωτικές και δημόσιες
επενδύσεις αποτελούν σχετικά χα-
μηλό ποσοστό του ΑΕΠ και διοχε-
τεύονται πρώτιστα στον τομέα των
κατασκευών, η αύξηση παραγω-
γικότητας παραμένει σε αρνητικό
πρόσημο για σειρά ετών, ενώ το
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών,
που αποτελεί σημαντικό δείκτη
για τη μακροχρόνια ανταγωνιστι-
κότητα, είναι ελλειμματικό. 

Όπως διαφαίνεται σε περαιτέρω
εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, η Κύπρος υστερεί σημαντικά
και σε άλλους νευραλγικούς για τη
μελλοντική της πορεία τομείς, όπως
η πράσινη οικονομία και η σύγ-
χρονη τεχνολογία. Η χώρα υπο-
λείπεται ουσιαστικά των μέσων
όρων της Ε.Ε. σε θέματα αξιοποί-
ησης ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας, ανακύκλωσης, καινοτόμων
δραστηριοτήτων και δαπανών σε
έρευνα και τεχνολογία. 

Με βάση τα πιο πάνω, θα πρέπει,
στο πλαίσιο της αξιολόγησης του
«Ευρωπαϊκού Εξαμήνου», να ανα-
μένεται επανάληψη των συστάσε-
ων της Επιτροπής προς την Κύπρο
για άμεση προώθηση ριζοσπαστι-
κών μεταρρυθμίσεων, ειδικότερα
στους τομείς της δημόσιας υπηρε-
σίας, της δικαιοσύνης και της πρό-
σβασης των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων σε χρηματοδότηση. Επί-
σης, θα πρέπει να αναμένονται συ-
στάσεις που θα αφορούν τους τομείς

του περιβάλλοντος και της τεχνο-
λογίας.

Η Κύπρος επιβάλλεται να αν-
ταποκριθεί θετικά και να επεξερ-
γαστεί ένα τολμηρό πρόγραμμα
μεταρρυθμίσεων και προσαρμογής
στη νέα εποχή της πράσινης οικο-
νομίας και της ψηφιακής τεχνολο-
γίας. Το θεμέλιο του προγράμματος
πρέπει να αποτελείται από ένα ανα-
βαθμισμένο πρόγραμμα δημόσιων
επενδύσεων. Οι ευνοϊκές συνθήκες
για δανεισμό από τις διεθνείς αγο-
ρές, λόγω παρατεταμένης περιόδου
χαμηλών επιτοκίων, και τα γενναι-
όδωρα κονδύλια που μπορούν να
αντληθούν από το πρόγραμμα «Ε.Ε.
- Νέα Γενιά» αποτελούν ευκαιρία,
που πρέπει να αξιοποιηθεί. 

Ο  κ. Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικο-
νομολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο κ. Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύ-
νων σύμβουλος της Pricewaterhouse-
Coopers Investment Services.

Προβλέψεις της E.E. για τις προοπτικές της κυπριακής οικονομίας  

Βάζει μπρος
τους κινητήρες
το αεροδρόμιο
Αύξηση πτήσεων και επιβατών

Αλλάζουν από αύριο οι εικόνες με
τους λιγοστούς επιβάτες στο αε-
ροδρόμιο Λάρνακας. Ενώ τον Φε-
βρουάριο το αεροδρόμιο είχε προ-
γραμματισμένες 40 πτήσεις, από
την ερχόμενη εβδομάδα γίνονται
74. Για το μήνα Μάρτιο οι αερο-
πορικές θέσεις φτάνουν τις 130
χιλιάδες. Θα διακινηθούν γύρω
στους 60 χιλιάδες επιβάτες. Σελ. 3

Προβλήματα από
αναστολή δόσεων
Ανησυχίες των τραπεζών

Η επιστροφή των δανειοληπτών
στην καταβολή των δόσεών τους
δεν φαίνεται να εξελίσσεται όπως
ανέμεναν οι τράπεζες. Τα πρώτα
επίσημα αποτελέσματα της Τρά-
πεζας Κύπρου, παρουσιάζουν πως
μόλις το 58% των δανειοληπτών
κατέβαλαν έστω και μία δόση μέχρι
τις 15 Φεβρουαρίου. Η γενική ει-
κόνα θα ξεκαθαρίσει μετά την ανα-
κοίνωση των αποτελεσμάτων και
των άλλων τραπεζών. Σελ. 4

ΤΟ 2020 ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Βουτιά κρατήσεων 
και τζίρου στην Airbnb
Σοβαρό πλήγμα επέφερε η πανδημία
στην αγορά των βραχυχρόνιων μισθώσε-
ων στην Ελλάδα. Ο συνολικός τζίρος υπο-
χώρησε στα 467,4 εκατ. ευρώ, από 989
εκατ. ευρώ το 2019. Η μέση πληρότητα
των καταλυμάτων υποχώρησε κατά 27,7%
και διαμορφώθηκε σε 36,1%, έναντι 50%
το 2019. Σελ. 12

ΚΑΘΡΙΝ ΤΑΪ

Αντίπαλος
αλλά και εταίρος
της Ουάσιγκτον
είναι το Πεκίνο

Σελ. 9

Η πανδημία καθυστέρησε τα νέα mall
Τον Ιούνιο λειτουργεί το Neo Plaza, τον Απρίλιο το Mall of Engomi, την άνοιξη το Metropolis
Τις επενδύσειςκαι τις νέες αναπτύξεις
έχει πλήξει αισθητά η πανδημία.
Ιδιαίτερα ισχυρό ήταν το πλήγμα
στις επενδύσεις που επικεντρώ-
νονται στον τομέα του λιανικού,
ειδικότερα δε επενδύσεις σε νέα

ή υφιστάμενα εμπορικά κέντρα.
Τα χρονοδιαγράμματα των εν εξε-
λίξει αλλαγών και η ολοκλήρωση
εργασιών για τα εμπορικά κέντρα
ολοένα και αλλάζουν. Οι εργασίες
για την ανακαίνιση του MallofEn-

gomiπροχωρούν κανονικά και το
εμπορικό κέντρο της Έγκωμης
αναμένεται ότι θα είναι έτοιμο να
υποδεχτεί ξανά το κοινό, τέλη Απρι-
λίου του 2021. Το NeoPlazaθα λει-
τουργούσε τον Νοέμβριο του 2020,

αλλά καθυστέρησε λόγω πανδημίας
και αναμένεται να επαναλειτουρ-
γήσει τον Ιούνιο. Αρχικά ο στόχος
του MetropolisMallστην Λάρνακα
ήταν να ανοίξει το 2020 και να προ-
λάβει το BlackFriday. Στη συνέχεια

μετακινήθηκε για Φεβρουάριο του
2021, ενώ το νέο χρονοδιάγραμμα
είναι ο Μάιος του 2021. Σύντομα
αναμένεται και η έναρξη των ερ-
γασιών για επέκταση του MYMall
Limassol. Σελ. 5

Στα επίπεδα της δεκαετίας του ’70 υποχώρησε η επιβατική κίνηση στο αεροδρόμιο του Χίθροου, καθώς δεν ήταν δυνατό να αποτελέσει
εξαίρεση και να μην υποστεί τις συνέπειες της πανδημίας. Ο αριθμός των επιβατών συρρικνώθηκε κατά 73%, στα 22 εκατομμύρια, ενώ και οι
συνολικές ζημίες του για το έτος ανήλθαν σε 2 δισ. στερλίνες, δηλαδή σε 2,33 δισ. ευρώ. Σελ. 11

Κύπρος 0,42% 0,15%

Γερμανία -0,23% 0,12%

Γαλλία 0,00% 0,06%

Ιταλία 0,80% 0,15%

Ισπανία 0,47% 0,14%

Ιρλανδία -0,08% -0,03%

Ελλάδα 1,12% 0,25%

Ην. Βασίλειο 0,78% 0,16%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΩΣ ΤΟ 2030

Η Ε.Ε. θα χρειαστεί άλλους
11 εκατ. νοσηλευτές 
Το εργατικό δυναμικό της Ε.Ε. στον τομέα
της Υγείας και της μακροχρόνιας φροντίδας
θα πρέπει να αυξηθεί κατά 11 εκατ. εργαζο-
μένους από το 2018 ώς το 2030, ώστε να
ανταποκριθεί στις απαιτήσεις μιας κοινω-
νίας που γερνάει. Στην εκτίμηση αυτή κατα-
λήγει σχετική έκθεση του Κοινού Κέντρου
Ερευνών (ΚΚΕρ) της Επιτροπής. Σελ. 11

ΕΠΙΒΑΡΥΝΣΗ 0,45%

Βαρίδι τα ακίνητα για
την Τράπεζα Κύπρου
Η μέθοδος της ανταλλαγής χρέους προς ακί-
νητη περιουσία είχε ως αποτέλεσμα τη μεί-
ωση των ΜΕΔ της Τρ. Κύπρου. Ωστόσο, θα
της επιβληθεί πέναλτι για τα περιουσιακά
της στοιχεία. Στα οικονομικά αποτελέσματα
αναφέρει ότι θα υπάρξει εποπτική επιβά-
ρυνση έως 0,46% στα κεφάλαιά της με ορί-
ζοντα το πρώτο εξάμηνο του 2021. Σελ. 6

Ζημίες 2,3 δισ. ευρώ για το Χίθροου
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Deja vu
Την κατάσταση σε σχέση με την πορεία της
πανδημίας έθεσαν στη συνάντησή τους οι Ευρω-
παίοι ηγέτες στη Σύνοδο της Πέμπτης. Τη σημαν-
τικότερη πηγή προβλημάτων αποτελεί η έλλειψη
ικανοποιητικού αριθμού εμβολίων για κάλυψη
του πληθυσμού, την ίδια στιγμή που οι μεταλλά-
ξεις του ιού που προέρχονται από τη Βρετανία,
τη Νότια Αφρική και τη Βραζιλία παρουσιάζουν
ραγδαία επιδείνωση στο ευρωπαϊκό έδαφος.
Προς αντιμετώπιση της κατάστασης, τόσο η Γερ-
μανία όσο και η Γαλλία έχουν επιβάλει αυστη-
ρούς ελέγχους στα σύνορά τους, με αποτέλεσμα
οι χερσαίες μεταφορές να αντιμετωπίζουν προ-
βλήματα αντίστοιχα με εκείνα της άνοιξης του
προηγούμενου χρόνου κάνοντας πολλούς να κά-
νουν λόγο για déjà vu. Πάντως, η πρόεδρος της
Κομισιόν συνεχίζει φορτικά να επαναλαμβάνει
ότι ο στόχος για 70% κάλυψη του πληθυσμού
στην Ευρώπη με εμβόλια μέχρι το καλοκαίρι εί-
ναι εφικτός. 

••••
Πυξίδα 
Σύμφωνα με την ΕΚΤ, η δημιουργία και η δια-
τήρηση ευνοϊκών συνθηκών χρηματοδότησης
για κράτη και επιχειρήσεις αποτελεί πυξίδα
της νομισματικής πολιτικής που ακολουθεί η
Φρανκφούρτη. Με τον τρόπο αυτό, η νομισμα-
τική αρχή στοχεύει να μειώσει την αβεβαιότη-
τα σε σχέση με το μέλλον και να ενθαρρύνει
επιχειρήσεις και νοικοκυριά να μην διακόψουν
τις επενδύσεις και την κατανάλωση. Τα δύο βα-
σικά εργαλεία προς αυτήν την κατεύθυνση
υπήρξαν η αγορά στοιχείων ενεργητικού μέσω
του PEPP και η παραχώρηση φθηνής ρευστό-
τητας στο τραπεζικό σύστημα μέσω των
TLTROs. Οι προσπάθειες σε όλα τα επίπεδα
αποσκοπούν στο να δημιουργήσουν προϋπο-
θέσεις σύγκλισης του πληθωρισμού στα επίπε-
δα που έχει θέσει η ΕΚΤ ως μακροχρόνιο στό-
χο, δηλαδή 2%. 

••••
Διαβατήρια
Σε κοινό μέτωπο Ελλάδα και Αυστρία προ-
ωθούν τη δημιουργία διαβατηρίου εμβολια-
σμού σε μια προσπάθεια να δημιουργήσουν
προϋποθέσεις ανάκαμψης στην τουριστική οι-
κονομία. Η προσπάθεια, όμως, σκοντάφτει στις
επιφυλάξεις που διατηρούν τόσο η Γερμανία
όσο και η Γαλλία. Ο προβληματισμός αφορά
στα περιορισμένα προς το παρόν στοιχεία σε
σχέση με τη μεταδοτικότητα του ιού από εμβο-
λιασμένα άτομα αλλά κυρίως τη διάκριση που
θα προκύψει υπέρ μιας μειοψηφίας, όπως την
αποκαλούν, που θα έχει το προνόμιο στις δια-
κοπές. Επιφυλάξεις, επίσης, υπάρχουν και ως
αποτέλεσμα της επιθετικής διασποράς των με-
ταλλάξεων του ιού. Η κατάσταση πάντως με

τους εμβολιασμούς παρουσιάζει ηχηρές δια-
φορές με το Ισραήλ να έχει περίπου εμβολιά-
σει με δύο δόσεις πέραν του 40% του πληθυ-
σμού, όταν το αντίστοιχο ποσοστό για τη Γερ-
μανία βρίσκεται στο 3%.  

••••

Αντίθετες πορείες 
Μοιρασμένη στα δυο εμφανίζεται η Ευρώπη
όσον αφορά στην πορεία της πανδημίας. Ενώ σε
κάποιες χώρες τα κρούσματα ανεβαίνουν ρα-
γδαία εκφράζοντας ανοιχτά  ανησυχίες για ένα
τρίτο κύμα έξαρσης του ιού, άλλες χώρες προ-
ετοιμάζουν χαλαρώσεις. Από τη μια μεριά, λοι-
πόν, βρίσκονται χώρες όπως η Ισπανία, η Πορτο-
γαλία και η Βρετανία  που έχουν μείωση των
κρουσμάτων και από την άλλη βρίσκονται η Γερ-
μανία, η Γαλλία και η Ελλάδα που καταγράφουν
άνοδο. Για τις χώρες με αυξημένα κρούσματα οι
υψηλοί αριθμοί αποδίδονται στη βρετανική με-
τάλλαξη του ιού ενώ εκφράζεται απαισιοδοξία
για τη συνέχεια λόγω επιθετικότητας. Η ανακοπή
τις πίεσης που ασκείται στο σύστημα υγείας των
χωρών με αύξηση κρουσμάτων περνά μέσα από
την εντατικοποίηση των εμβολιασμών και της αν-
τιμετώπισης των προβλημάτων στην εφοδιαστι-
κή αλυσίδα. 

••••
Διπλασιασμός
H Twitter ανακοίνωσε πως μέχρι το 2023 στο-
χεύει να έχει 315 εκατομμύρια χρήστες που θα
της αποφέρουν εισόδημα σε καθημερινή βάση
πετυχαίνοντας να διπλασιάσει τα συνολικά έσο-
δά της, σε σχέση με τα σημερινά επίπεδα. Η συγ-
κεκριμένη εντυπωσιακή ομολογουμένως “καθο-
δήγηση” είναι η πρώτη στην ιστορία της εταιρεί-
ας από την ημέρα που εισήλθε στο χρηματιστή-
ριο. Σήμερα, οι χρήστες που αποφέρουν εισόδη-
μα αριθμούν τα 195 εκατομμύρια. Ο στόχος εσό-
δων τίθεται λοιπόν στα $7,5 δις από $3,7δις που
είναι σήμερα. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  BLOOMBERG 

H κλιματική αλλαγή
και οι αντοχές της οικονομίας

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν 
Το Ακαθάριστο Εθνικό Προ-
ϊόν είναι το σύνολο όλων
των αγαθών και υπηρεσιών
που παράχθηκαν από μόνι-
μους κάτοικους της χώρας
σε χρονικό διάστημα ενός
έτους (ή αν έχει καθοριστεί

διαφορετική χρονική περίοδος), και εκ-
φράζεται σε χρηματικές μονάδες. Στον
υπολογισμό λαμβάνουμε υπόψη το προϊόν
που παράχθηκε από συντελεστές που ανή-
κουν σε μόνιμους κάτοικους της χώρας,
ανεξάρτητα από τη χώρα παραγωγής. Επο-
μένως, ΔΕΝ υπολογίζεται οποιοδήποτε
προϊόν που παράχθηκε από μη μόνιμους
κάτοικους της χώρας εντός της επικράτειας
της χώρας. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Θα χρειαστεί να περάσει κάποιος
χρόνος για να γίνει εμφανές τι συ-
νέβη στο Τέξας την περασμένη
εβδομάδα, όπου παρατηρήθηκε
ίσως η μεγαλύτερη υποχρεωτική
διακοπή ηλεκτροδότησης στην
ιστορία των Ηνωμένων Πολιτειών.
Αντιστοίχως, θα απαιτηθεί χρόνος
για να διαπιστώσουν οι αρμόδιοι
τι πρέπει να γίνει, για να αντιμε-
τωπισθούν καταστάσεις σαν και
αυτήν. Εντούτοις, αυτή η συνθήκη
εκτάκτου ανάγκης απλώς υπογραμ-
μίζει κάτι το οποίο από παλαιότερα
θα έπρεπε να ήταν προφανές. Η
επιδεινούμενη απειλή των ακραίων
καιρικών φαινομένων θέτει σε κίν-
δυνο τα ζωτικά οικονομικά συστή-
ματα, οπότε οι αντοχές του κλίματος
θα πρέπει να ληφθούν πολύ πιο σο-
βαρά υπ’ όψιν. Ακόμη και στα τέλη
της περασμένης εβδομάδας σχεδόν
190.000 σπίτια ήταν χωρίς ρεύμα,
διότι η πολιτεία του Τέξας αντιμε-
τώπισε ασυνήθιστες καιρικές συν-
θήκες, με τις θερμοκρασίες να υπο-
χωρούν δραστικά και τη ζήτηση
για ηλεκτρική ενέργεια να εκτινάσ-
σεται. 

Ετσι το τοπικό δίκτυο βρέθηκε
προ υπερφόρτωσης, ενώ οι αξιω-
ματούχοι αποφάσισαν να προχω-
ρήσουν σε συσκότιση. Ως αποτέ-
λεσμα, μέχρι ενός σημείου εκατομ-
μύρια έμειναν χωρίς θερμότητα ή
καθαρό νερό και προκλήθηκε ο θά-
νατος 20 ανθρώπων. Ο Αμερικανός
πρόεδρος Τζο Μπάιντεν έχει κηρύξει
την πολιτεία σε κατάσταση εκτά-
κτου ανάγκης, ενώ οι ομοσπονδια-
κές αρχές ξεκίνησαν έρευνα. Προ-
φανώς, κανένα πράγμα δεν πήγε
στραβά. Η αποτυχία ήταν αφενός
συστημική, αφετέρου πολύπλευρη.
Οι πολικές θερμοκρασίες διέκοψαν
τη διοχέτευση ηλεκτρικής ενέργειας
από ορυκτά καύσιμα και πυρηνικούς
αντιδραστήρες, διότι τα όργανα
και οι αγωγοί πάγωσαν. Τα προβλή-
ματα διογκώθηκαν στο ηλεκτρικό
δίκτυο της πολιτείας, ενώ στις απώ-
λειες συνέβαλαν και οι παγωμένες
ανεμογεννήτριες – αν και όχι σε
τόσο βαθμό όσο ισχυρίζονται οι
επικριτές της ανανεώσιμης ενέρ-
γειας. Το σύστημα στο σύνολό του
δεν είχε δοκιμαστεί και προσαρ-
μοστεί, ώστε να αντεπεξέλθει σε
τέτοιες οριακές θερμοκρασίες.

Επιπροσθέτως, στο Τέξας άλλοι

δύο παράγοντες επιδείνωσαν αυτή
την ευπάθεια του συστήματος πα-
ραγωγής και διανομής ενέργειας.
Πρώτον, εξαρχής και λόγω σχεδια-
σμού, η πολιτεία διατηρεί ένα σχε-
τικά αυτόνομο και αύταρκες δίκτυο.
Αυτό περιορίζει την ικανότητά του
να αντλεί ενέργεια από αλλού σε
καταστάσεις εκτάκτου ανάγκης.
Δεύτερον, οι εταιρείες παραγωγής
ενέργειας στην εν λόγω πολιτεία
υπάγονται σε ένα χαλαρό ρυθμι-
στικό πλαίσιο. Αυτό μεταφράζεται
στο ότι ανταγωνίζονται έντονα στο
πεδίο των τιμών, ενώ, παράλληλα,
προσπαθούν να εξοικονομήσουν
κόστη από τη συντήρηση και την
υποστήριξη συστημάτων εφεδρικής
παροχής ρεύματος. Τις περισσότε-
ρες φορές, το όφελος για τους κα-
ταναλωτές είναι πραγματικό και
αυτό σημαίνει χαμηλά τιμολόγια.
Ομως, το καθυστερημένο κόστος
αυτών των αποφευχθεισών επεν-
δύσεων είναι αυτό που οι κατανα-
λωτές θα κληθούν να επωμιστούν.
Το Τέξας δεν μπορεί να πει ότι δεν
είχε καμία προειδοποίηση. 

Ο δριμύς χειμώνας είχε και πάλι
προκαλέσει συσκοτίσεις το 2011
και πριν από το 1989. Και στις δύο
περιστάσεις υπήρξε έντονη αντί-
δραση από την κοινή γνώμη, διε-
ξήχθησαν έρευνες και απευθύνθη-
καν οι δέουσες εκκλήσεις για επάρ-
κεια σε γεννήτριες και δημιουργία
υποστηρικτικών υποδομών – πολύ
λίγα από αυτά έλαβαν σάρκα και
οστά. Η επένδυση σε ανθεκτικά
συστήματα μοιάζει με ένα είδος
ασφάλισης. Κοστίζει και είναι εύ-
λογο το ερώτημα του πόσα χρήματα
είναι αρκετά για κάτι τέτοιο. Το κό-
στος προστασίας από κάθε πιθανό
ακραίο σενάριο κλιματικής αντί-
δρασης θα ήταν απαγορευτικό. Οι
πολιτείες με θερμό κλίμα, όπως το
Τέξας, ορθώς και εφαρμόζουν δια-
φορετικά μοντέλα αντοχής από
αυτά στην Αλάσκα. Ωστόσο, αυτό
δεν δικαιολογεί τους υπευθύνους
χάραξης πολιτικής, όταν απλώς εθε-
λοτυφλούν έναντι σπανίων πλην
επαναλαμβανόμενων γεγονότων,
που επιφέρουν τεράστιες απώλειες.
Η αποτυχία ανάληψης δράσης σχε-
τικά με την αλλαγή του κλίματος
τώρα σημαίνει ότι τα ακραία καιρικά
φαινόμενα ίσως καταστούν συχνό-
τερα.

Χαμένη τουριστικά θα πρέπει να θεωρείται η περίοδος του Πάσχα με τις ελπίδες να μετατίθενται
για το καλοκαίρι. 

Πολικό ψύχος, καύσωνες και ξηρασία
Το μετεωρολογικό μέλλον της Ευρώπης θα παρουσιάσει ακραία επιδείνωση

Τον κώδωνα του κινδύνου
κρούουν, για ακόμα μία φορά, οι
επιστήμονες για μια άλλη, εκτός
της πανδημίας, παγκόσμια απειλή:
την κλιματική αλλαγή. Το σύστημα
ωκεάνιων ρευμάτων του Ατλαν-
τικού, που ενισχύει το Ρεύμα του
Κόλπου (Gulf Stream), δηλαδή το
σύστημα που φέρνει θερμό και
ήπιο καιρό στην Ευρώπη, διαπι-
στώθηκε ότι έχει εξασθενήσει πε-
ρισσότερο από οποιαδήποτε άλλη
χρονική στιγμή κατά την τελευ-
ταία χιλιετία, εξαιτίας της κλιμα-
τικής αλλαγής.

Η περαιτέρω εξασθένηση της
Μεσημβρινής Ανατροπής Κυκλο-
φορίας του Ατλαντικού (ΑΜΟC),
όπως ονομάζεται το σύστημα, θα
προκαλέσει ακραία επιδείνωση
των καιρικών συνθηκών στην Ευ-
ρώπη. Περισσότερες και ισχυρό-
τερες θύελλες θα πλήττουν τη
Βρετανία, ενώ ολόκληρη η ήπειρος
θα υποφέρει από πολύ βαρύτερους
χειμώνες και συχνότερες και πιο
έντονες περιόδους καύσωνα και
ξηρασίας.

Σύμφωνα με τους επιστήμονες,
η AMOC θα εξασθενήσει περαι-
τέρω εφόσον εξακολουθεί να υπερ-
θερμαίνεται ο πλανήτης. Ισως,

μάλιστα, να αποδυναμωθεί κατά
34%-45% μέχρι τα μέσα του αιώνα.
Κάτι τέτοιο θα το αποσταθερο-
ποιήσει, με αποτέλεσμα, εκτός
των άλλων, την αύξηση της ωκεά-
νιας στάθμης στην ανατολική
ακτή των ΗΠΑ, με καταστροφικές

συνέπειες για τις παράκτιες πε-
ριοχές. Η μελέτη δημοσιεύθηκε
χθες στην επιθεώρηση «Nature
Geoscience». Ο  Στέφαν Ράμσν-
τορφ, του Ινστιτούτου Ερευνας
Κλιματικών Συνεπειών, που τη
συνυπογράφει, επισημαίνει ότι η

εξασθένηση του συστήματος είναι
ταυτόσημη με αύξηση του αριθμού
και της δριμύτητας των αντίξοων
καιρικών φαινομένων στην Ευ-
ρώπη. Οι επιστήμονες του πανε-
πιστημίου Μέινουθ της Ιρλανδίας
και του University College του
Λονδίνου, μαζί με τον Ράμσντορφ,
μελέτησαν πλήθος ιζημάτων, πυ-
ρήνες πάγου από τη Γροιλανδία
και άλλα έμμεσα στοιχεία για τα
μετεωρολογικά πρότυπα. Ετσι,
κατέληξαν ότι ποτέ τα τελευταία
1.000 χρόνια δεν υπήρξε τέτοια
αποδυνάμωση της ΑΜΟC.

Πρόκειται, αξίζει να σημειωθεί,
για ένα από τα σημαντικότερα
συστήματα ωκεάνιων ρευμάτων.
Μεταφέρει θερμά επιφανειακά
ρεύματα από τον Κόλπο του Με-
ξικού προς τον Βόρειο Ατλαντικό,
όπου ψύχονται και αυξάνεται η
αλατότητά τους, μέχρι να κατα-
βυθιστούν βορείως της Ισλανδίας.
Τότε, αρχίζει η έλξη των θερμό-
τερων υδάτων από την Καραϊβική.
Ο ίδιος κύκλος συντροφεύεται
από ανέμους που φέρνουν ήπιο
καιρό στην Ευρώπη.

Τα τελευταία χρόνια, οι επι-
στήμονες προέβλεπαν την εξα-
σθένηση του συστήματος εξαιτίας
της κλιματικής αλλαγής και εξέ-
φραζαν ανησυχία για την πιθανή
πλήρη κατάρρευσή του. Η νέα με-
λέτη υποδεικνύει ότι βρισκόμαστε
μόλις μερικές δεκαετίες από αυτό
το «σημείο μηδέν». Τέλος, να ση-
μειωθεί ότι οι επιστήμονες εκτι-
μούν πως ανάλογη εξασθένηση
του συστήματος AMOC είχε κα-
ταγραφεί στο τέλος της τελευταίας
Εποχής των Παγετώνων. 

Ενα τεχνητό «πράσινο» 
νησί με ανεμογεννήτριες
Η κυβέρνηση της Δανίας ενέκρινε
ένα σχέδιο για την κατασκευή τε-
χνητού νησιού παροχής ενέργειας
στη Βόρεια Θάλασσα. Το τεχνητό
νησί, το οποίο στην αρχική του
μορφή θα έχει μέγεθος ίσο με 18
γήπεδα ποδοσφαίρου, θα παράγει
και θα αποθηκεύει αρκετή «πρά-
σινη» ενέργεια για να καλύψει τις
ανάγκες σε ηλεκτρική ενέργεια 3
εκατ. ευρωπαϊκών νοικοκυριών
μέσα από τη λειτουργία ανεμο-
γεννητριών. 

Το νησί θα συνδέεται με εκα-
τοντάδες υπεράκτιες ανεμογεν-
νήτριες και θα παρέχει ηλεκτρική
ενέργεια σε νοικοκυριά, αλλά και
«πράσινο» υδρογόνο για χρήση
στη ναυτιλία, την αεροπορία, τη
βιομηχανία και τις βαριές μετα-
φορές. Η έγκριση της κατασκευής
πραγματοποιήθηκε σε μια εποχή
κατά την οποία η Ε.Ε. παρουσιάζει
σχέδια μετασχηματισμού του ηλε-
κτρικού της συστήματος, ώστε να
βασίζεται κυρίως στις ανανεώσιμες
πηγές ενέργειας μέσα σε μία δε-
καετία και να αυξήσει τη χωρητι-
κότητα της υπεράκτιας αιολικής
ενέργειας έως και 25 φορές μέχρι
το 2050. «Αυτή είναι μια πραγμα-
τικά υπέροχη στιγμή για τη Δανία
και για την παγκόσμια πράσινη
ενεργειακή μετάβαση», δήλωσε ο
υπουργός Ενέργειας της χώρας,
Νταν Γιόργκενσεν σε συνέντευξη
Τύπου. «Το νησί αυτό θα συμβάλει
σημαντικά στην υλοποίηση των
μεγάλων προοπτικών για τον ευ-
ρωπαϊκό υπεράκτιο άνεμο», δή-
λωσε.

Η σκανδιναβική χώρα αποτελεί
έναν από τους πρωτοπόρους στην
αξιοποίηση της αιολικής ενέργειας

των χερσαίων και υπεράκτιων ανέ-
μων, καθώς κατασκεύασε το πρώτο
υπεράκτιο αιολικό πάρκο στον κό-
σμο πριν από 30 χρόνια, ενώ τον
Δεκέμβριο του 2020, αποφάσισε
να σταματήσει την αναζήτηση πε-
τρελαίου και φυσικού αερίου στο
εγχώριο τμήμα της Βόρειας Θά-

λασσας. Το νέο τεχνητό νησί είναι
σημαντική πτυχή του νομικά κα-
τοχυρωμένου στόχου της Δανίας
για τη μείωση των εκπομπών των
αερίων θερμοκηπίου κατά 70%
έως το 2030 σε σχέση με τα επί-
πεδα εκπομπών του 1990 και απο-
τελεί έναν από τους πιο φιλόδοξους
για τη μείωση εκπομπών παγκο-
σμίως.

Το τεχνητό νησί, που βρίσκεται
80 χιλιόμετρα μακριά από τη δυ-
τική ακτή της Δανίας και οι ανε-
μογεννήτριες κόστους 33,87 δι-
σεκατομμυρίων ευρώ που θα το
περιβάλλουν, θα έχουν αρχική χω-
ρητικότητα 3 γιγαβάτ και θα μπο-
ρούν να τεθούν σε λειτουργία το
2033. Μέσα στα μελλοντικά σχέδια
της χώρας εντάσσονται και οι προ-
σπάθειες κατασκευής ενός παρό-
μοιου τεχνητού νησιού που θα πα-
ρέχει «πράσινη» ενέργεια στην
περιοχή της Βαλτικής.

<<<<<<

Θα έχει μέγεθος ίσο 
με 18 γήπεδα ποδο-
σφαίρου και θα παρέχει
ηλεκτρική ενέργεια 
σε 3 εκατ. ευρωπαϊκά
νοικοκυριά.

Γειτονιά της Μαδρίτης καλυμμένη με χιόνι. Η περαιτέρω εξασθένηση της
Μεσημβρινής Ανατροπής Κυκλοφορίας του Ατλαντικού αναμένεται να
προκαλέσει στη Γηραιά Ηπειρο καιρικές συνθήκες πολύ χειρότερες από
τις φετινές.

<<<<<<

Τα ρεύματα του Ατλαν-
τικού εμφανίζουν 
τη μεγαλύτερη 
εξασθένηση της τε-
λευταίας χιλιετίας. 
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι εικόνες με τους λιγοστούς επι-
βάτες στο αεροδρόμιο Λάρνακας
που καταγράφηκαν τους προηγού-
μενους μήνες από αύριο αλλάζουν
και αναμένεται ότι η κίνηση επι-
βατών και πτήσεων θα είναι ένα
βήμα πιο κοντά στην κανονικότητα.
Φυσικά αυτό θα γίνει σταδιακά, και
αρχίζει μάλλον μουδιασμένα αφού
οι αριθμοί αν και αυξημένοι παρα-
μένουν χαμηλοί. Τα στοιχεία από
την Hermes Airports αναφέρουν
ότι ενώ τον Φεβρουάριο το αερο-
δρόμιο Λάρνακας είχε προγραμμα-

τισμένες 40 πτήσεις, από την ερχό-
μενη εβδομάδα σχεδόν διπλασιά-
ζονται και γίνονται 74. Για όλο τον
μήνα ο μέσος όρος πτήσεων είναι
80 ανά εβδομάδα, με την πληρότητα
τους να κυμαίνεται στο 45-50%. Για
όλο το μήνα Μάρτιο οι αεροπορικές
θέσεις φτάνουν τις 130.000. Αυτό
σημαίνει ότι θα διακινηθούν γύρω
στους 60.000 επιβάτες. Τον δε Απρί-
λιο,σταδιακά ο αριθμόςτων πτήσεων
αυξάνεται και τριπλασιάζεται. Για
όλο τον μήνα καταγράφεται ένας
μέσος όρος των 240 πτήσεων ανά
εβδομάδα. Ακόμη μεγαλύτερη κι-
νητικότητα καταγράφεται τον Μάιο
με τις εβδομαδιαίες πτήσεις να φτά-
νουν τις 350. Σύμφωνα με τα ίδια
στοιχεία, οι καλοκαιρινοί μήνες,
Ιούλιος, Αύγουστοςκαι Σεπτέμβριος,
θεωρείται ότι θα κινηθούν εκτός

απροόπτου ή αλλαγών συνεπεία
πανδημίας, στο 65% του προγραμ-
ματισμού του 2019.Σημειώνεται ότι
τα στοιχεία αφορούν μόνο το αε-
ροδρόμιο Λάρνακας. Στην περίπτω-
ση του αερολιμένα Πάφου, τον Μάρ-
τιο δεν καταγράφονται πτήσεις,
ενώ το πτητικό πρόγραμμα ξεκινά
σταδιακά τον Απρίλιο με 10-15 πτή-
σεις την εβδομάδα.

Λόγω σταθερότητας
Η αύξηση της αεροπορικής κί-

νησης οφείλεται σε δύο λόγους.
Όπως εξηγεί η Μαρία Κουρούπη,
Ανώτερη Διευθύντρια Αεροπορικής
Ανάπτυξης και Επικοινωνίας της
Hermes Airports, η Κύπρος ως προ-
ορισμός παρουσιάζει ενδιαφέρον
και ζήτηση. Δεύτερο, το γεγονός ότι
η Κύπρος θα αξιοποιήσει το πρω-
τόκολλο του ECDC βάζει την Κύπρο
στο παιχνίδι προσφέροντας μιαπρο-
οπτική σταθερότητας, στοιχείο απα-
ραίτητο για τον προγραμματισμό
των αεροπορικών εταιρειών. Βάζει
την Κύπρο στο παιχνίδι. «Υπάρχουν
όλες οι ενδείξεις για να είμαστε αι-
σιόδοξοι χωρίς να σταματήσουμε
να είμαστε προσεκτικοί. Είναι εξαι-
ρετικά σημαντικό, να μην έχει η Κύ-
προς πισωγύρισμα στην επιδημιο-
λογική της εικόνα, σημειώνει η κ.
Κουρούπη.

Από Απρίλιο το Ισραήλ
Παρά τις προσδοκίες ξενοδόχων

και γενικότερα της τουριστικής βιο-
μηχανίας να ξεκινήσουν τις μηχανές
του τουρισμού, γιορτάζοντας το
εβραϊκό Πάσχα (από τις 27 Μαρτί-
ου- 4 Απριλίου), τα στοιχεία των
προγραμματισμένων πτήσεων το-
ποθετούν την άφιξη των πρώτων
Ισραηλινών τουριστών τον Απρίλιο
και όχι νωρίτερα. Σύμφωνα με τα
στοιχεία που έχει στα χέρια της η
Hermes Airports οι προσφερόμενες
αεροπορικές θέσεις φτάνουν στο
50% στον προγραμματισμό του 2019,
ενώ υπάρχουν πιθανότητες, οι αφί-
ξεις από το Ισραήλ, να πλησιάσουν
τους αριθμούς του 2019.Φυσικά όλα
αυτά ενδέχεται να διαφοροποιηθούν

βάσει και των εξελίξεων της παν-
δημίας, των αλλαγών στα περιορι-
στικά μέτρα και της σταθερότητας
στη λήψη αποφάσεων διαχείρισης
της πανδημίας. Πάντως σημειώνουμε
ότι το 2019, είχαν καταγραφεί από
το Ισραήλ περίπου 300.000 αερο-
πορικές αφίξεις. 

Ερωτηματικό η Ρωσία
Την ίδια ώρα καταγράφεται εν-

διαφέρον και από την ρωσική αγορά,
ωστόσο θα πρέπει να γίνουν οι ενέρ-
γειες σε πολιτικό επίπεδο ώστε να
μπορέσει να μεταφραστεί σε κρα-
τήσεις. Φορείς του τουρισμού υπο-
γραμμίζουν πάντως την ανάγκη να
γίνουν ρυθμίσεις και συμφωνίες με
Ρωσία και Βρετανία, ανάλογες με
αυτή του Ισραήλ. 

Τριπλάσιες οι πτήσεις λίγο πριν το Πάσχα
Περίπου 60 χιλιάδες επιβάτες θα διακινηθούν από και προς το αεροδρόμιο Λάρνακας τον Μάρτιο

Το γεγονός ότι τον Μάιο στην ουσία
τετραπλασιάζονται οι πτήσεις και
εκτός απροόπτου θα συνεχίσουν
να αυξάνονται, δεν πρέπει να θε-
ωρείται άσχετο και με το ξεκλεί-
δωμα της βρετανικής αγοράς.
Όπως ήδη κατέγραψε η «Κ», ο
προγραμματισμός πτήσεων από
την Μεγάλη Βρετανία είναι ικα-
νοποιητικός και υπάρχει μεγάλη
κινητικότητα. Μάλιστα τα μέχρι
στιγμής στοιχεία δείχνουν ότι οι
προσφερόμενες αεροπορικές θέ-
σεις φτάνουν στο 60-65% των προ-
σφερόμενων θέσεων του 2019.

Αναμένεται δε ότι μέχρι τέλος του
2021, η Αγγλία θα έχει δύο εκα-
τομμύρια θέσεις, εκ των οποίων
το 50% αποτελούν μεμονωμένες
κρατήσεις και το υπόλοιπο μέσω
διοργανωτών ταξιδίων. Σημειώνε-
ται ότι σύμφωνα με τα αντίστοιχα
στοιχεία του 2019, οι αεροπορικές
θέσεις είχαν φτάσει τα 3,4 εκα-
τομμύρια. Πάντως αυτή την στιγμή
βάσει της επιδημιολογικής της ει-
κόνας, η χώρα κατατάσσεται στην
κατηγορία Γκρίζα – ειδική άδεια.
Στη συγκεκριμένη κατηγορία, βά-
σει του σχεδίου δράσης του Υπουρ-

γείου Μεταφορών,θα ακολουθείται
η διαδικασία για παραχώρηση ει-
δικής άδειας εισόδου στη Δημο-
κρατία.  

Σε αυτή την κατηγορία οι αφιχ-
θησόμενοι θα πρέπει να  παραμέ-
νουν σε καθεστώς υποχρεωτικού
αυτοπεριορισμού σύμφωνα με τις
εκάστοτε οδηγίες του Υπουργείου
Υγείας. Σημειώνεται ότι, για το
μήνα Μάρτιο, όλοι οι επιβάτες,
ανεξαρτήτου κατηγορίας, που αφι-
κνούνται στην Κύπρο θα έχουν
περάσει από εργαστηριακό έλεγχο
PCR.

Μπορεί ο Μάρτης να καταγράφει αύξηση στον προγραμματισμό των αεροπορικών θέσεων, ωστόσο ουσιαστική κινητικότητα αναμένεται από τον Μάη και μετά.
Συγκεκριμένα τότε οι πτήσεις φτάνουν τις 350 την εβδομάδα από και προς το αεροδρόμιο Λάρνακα.

Μετά τον Μάιο οι Βρετανοί

<<<<<<

Η Κύπρος παρουσιάζει
ενδιαφέρον ως προορι-
σμός και το γεγονός ότι
χρησιμοποιούμε το
πρωτόκολλο του ECDC
έχει δημιουργήσει στα-
θερότητα που μας ωφε-
λεί, σημειώνει η κ. Κου-
ρούπη.

Σχέδιο πέντε σημείων για άνοιγμα 
του τουρισμού στην Ευρωπαϊκή Ενωση
ΤΟΥ ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Καθώς η ελληνική κυβέρνηση ορι-
στικοποιεί το σχέδιο για το άνοιγμα
των συνόρων στους ξένους ταξιδιώ-
τες για τη φετινή τουριστική σεζόν,
το οποίο αναμένεται να ανακοινωθεί
από τον ίδιο τον πρωθυπουργό όχι
αργότερα από τα μέσα Μαρτίου, πε-
ρισσότεροι από 60 ταξιδιωτικοί και
τουριστικοί οργανισμοί και φορείς
υπέβαλαν συγκροτημένο σχέδιο για
την επανεκκίνηση του τουρισμού

στην Ευρώπη στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο των υπουργών Τουρισμού.
Η Ευρωπαϊκή Συμμαχία Τουρισμού
(European Tourism Manifesto al-
liance), μια ομάδα περισσότερων
από 60 δημόσιων και ιδιωτικών τα-
ξιδιωτικών και τουριστικών οργα-
νισμών, εισηγείται μια σειρά από
συστάσεις για τα κράτη-μέλη της
Ε.Ε. σχετικά με τον τρόπο επανέ-
ναρξης των ταξιδιών στην Ευρώπη
εγκαίρως για το φετινό καλοκαίρι.
Στόχος των συστάσεων είναι η ανά-
πτυξη ενός οδικού χάρτη της Ε.Ε.
για την αποκατάσταση των ταξιδιών.
Μια ειδική ομάδα εργασίας της Επι-
τροπής (Commission Task Force)
για την αποκατάσταση της ελεύθερης
κυκλοφορίας ατόμων προτείνεται

να καθοδηγεί την εφαρμογή του
σχεδίου και να κάνει συνεχείς αξιο-
λογήσεις με βάση τα ρίσκα και τα
επιστημονικά δεδομένα. Οι κοινές
συστάσεις που διατυπώθηκαν από
τη συμμαχία European Tourism Ma-
nifesto κοινοποιήθηκαν στις κυβερ-
νήσεις της Ε.Ε. πριν από την τηλε-
διάσκεψη των Ευρωπαίων ηγετών
και ενόψει της έκτακτης συνάντησης
των υπουργών Τουρισμού την 1η
Μαρτίου.

Επιγραμματικά οι συστάσεις προς
τα κράτη-μέλη της Ε.Ε., που αντα-
νακλούν με ακρίβεια όσα διεθνώς
προωθεί η ελληνική κυβέρνηση, πε-
ριλαμβάνουν:

• Δημιουργία ειδικής ομάδας της
Ε.Ε. (Task Force) για την αποκατά-

σταση της ελεύθερης κυκλοφορίας
των ανθρώπων.

• Συντονισμό των ταξιδιωτικών
περιορισμών: ένας βελτιωμένος και
αποτελεσματικός ευρωπαϊκός συν-
τονισμός των ταξιδιωτικών περιορι-
σμών και απαιτήσεων για να διευ-
κολυνθεί η επανεκκίνηση των ταξι-
διών και να επανέλθει η «ορατότητα»
τόσο για τους ταξιδιώτες όσο και για
τις επιχειρήσεις.

• Τεστ: Ενα εναρμονισμένο πλαί-
σιο για τεστ που σχετίζονται με τα-
ξίδια πρέπει να περιλαμβάνει τα ακό-
λουθα: τα κράτη-μέλη να εξασφαλί-
ζουν προσιτά τεστ σε επαρκείς πο-
σότητες με αμοιβαία αναγνώριση
των αποτελεσμάτων μεταξύ των κρα-
τών-μελών.

• Ψηφιακά πιστοποιητικά υγείας:
Απαιτείται επειγόντως ο συντονισμός
των εθνικών πρωτοβουλιών της Ε.Ε.
για να αποφευχθεί η ύπαρξη 27 δια-
φορετικών πιστοποιητικών που θα
καλύπτουν τα τεστ και τους εμβολια-
σμούς. Ενα διαλειτουργικό ευρωπαϊκό
σύστημα που θα επέτρεπε μια γρή-
γορη και ψηφιακή επαλήθευση του
εμβολιασμού και των αποτελεσμάτων
των τεστ αλλά και των άνοσων.

• Ο εμβολιασμός ή τα πιστοποι-
ητικά εμβολιασμού δεν πρέπει να εί-
ναι υποχρεωτικά για ταξίδια, αλλά
οι εμβολιασμένοι ταξιδιώτες ή εκείνοι
με αποδεδειγμένη ανοσία πρέπει να
εξαιρούνται από απαγορεύσεις ει-
σόδου, τεστ και περιορισμούς κα-
ραντίνας.

<<<<<<

Οι ευρωπαϊκοί τουριστι-
κοί φορείς ζητούν από-
την Ε.Ε. την εκπόνηση
οδικού χάρτη για 
την αποκατάσταση 
των ταξιδιών.

Η Ευρωπαϊκή Συμμαχία Τουρισμού (European Tourism Manifesto alliance), μια ομάδα περισσότερων από 60 δημόσιων
και ιδιωτικών ταξιδιωτικών και τουριστικών οργανισμών, εισηγείται μια σειρά από συστάσεις για τα κράτη-μέλη της Ε.Ε.
σχετικά με τον τρόπο επανέναρξης των ταξιδιών στην Ευρώπη εγκαίρως για το φετινό καλοκαίρι.

Nέα στοιχεία από τo Airports Co-
uncil International Europe, που
αντιπροσωπεύει περισσότερα
από 500 αεροδρόμια σε 46 ευ-
ρωπαϊκές χώρες, καταδεικνύουν
την έκταση του πλήγματος από
τους ταξιδιωτικούς περιορισμούς
και κυρίως από τη γενική οδηγία

για απαγόρευση όλων των μη
απαραίτητων διεθνών ταξιδιών
τόσο εντός της Ε.Ε. όσο και εκτός
αυτής, όπως και από/προς το
Ηνωμένο Βασίλειο. Τις πρώτες
δύο εβδομάδες του Φεβρουαρίου,
η μείωση της κίνησης των επι-
βατών στα ευρωπαϊκά αεροδρό-
μια (Ε.Ε. / ΕΟΧ / Ελβετία / Η.Β.)
είναι 89% έναντι του αντίστοιχου
μήνα του 2020, με τα αεροδρόμια

σε Ηνωμένο Βασίλειο (-92%),
Γερμανία (-90%) και Benelux (-
90%) να αναφέρουν τις πιο έν-
τονες μειώσεις. 

Αντίθετα, αεροδρόμια στην
υπόλοιπη Ευρώπη έχουν «δει»
την κίνηση των επιβατών τους
οριακά καλύτερη, με την πτώση
στις αρχές Ιανουαρίου στο 60%
και στο 55% τις πρώτες δύο εβδο-
μάδες του Φεβρουαρίου. Ο συ-
νολικός όγκος επιβατών στο ευ-
ρύτερο ευρωπαϊκό δίκτυο αερο-
δρομίων, πάντως, μειώθηκε από
70% πέρυσι σε 83% στα μέσα
Φεβρουαρίου. 

Στις 14 Φεβρουαρίου, τα αε-
ροδρόμια της Ευρώπης είχαν
ήδη χάσει 182 εκατομμύρια επι-
βάτες από την αρχή του έτους. 

Μαζί με την πτώση της επι-
βατικής κίνησης, τον Φεβρουάριο
καταγράφεται επίσης μια συνε-
χιζόμενη μείωση των αεροπορι-
κών συνδέσεων: Ο αριθμός των
αεροπορικών διαδρομών που
«χάθηκαν» από/προς και εντός
Ευρώπης αυξήθηκε περαιτέρω
σε 6.914 αυτό τον μήνα, από
6.663 τον Ιανουάριο και 6.001
τον περασμένο Νοέμβριο.

Παραμένουν έρημα 
τα ευρωπαϊκά αεροδρόμια

Τις πρώτες δύο εβδομάδες του Φεβρουαρίου η μείωση της κίνησης
των επιβατών στα ευρωπαϊκά αεροδρόμια ήταν 89% έναντι του αντί-
στοιχου μήνα του 2020.

<<<<<<

Στις 14 Φεβρουαρίου,
τα αεροδρόμια της Ευ-
ρώπης είχαν ήδη χά-
σει 182 εκατομμύρια
επιβάτες από την αρ-
χή του έτους. 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Βιάστηκαν οι τράπεζες -έστω και
συγκρατημένα- να πανηγυρίσουν
για την «επιστροφή» των δανει-
οληπτών στην καταβολή των δό-
σεων τους, καθώς τα πρώτα επί-
σημα αποτελέσματα που τυγχάνει
να είναι της Τράπεζας Κύπρου, πα-
ρουσιάζουν πως μόλις το 58% των
δανειοληπτών κατέβαλαν έστω και
μία δόση μέχρι τις 15 Φεβρουαρίου
του 2021. Το πρόβλημα που θα αν-
τιμετωπίσουν συγκεκριμένα κυ-
πριακά τραπεζικά ιδρύματα ανα-
μένεται, όπως δείχνουν τα πράγ-
ματα, να είναι μεγαλύτερο από άλ-
λα. Και ο λόγος είναι απλός. Διότι,

η έκθεση του δανεισμού που έχει
για παράδειγμα η Τράπεζα Κύπρου
στον τομέα του τουρισμού ανέρ-
χεται σε 1,1 δισεκατομμύρια ευρώ,
στον τομέα του εμπορίου 0,9 δι-
σεκατομμύρια ευρώ, τομείς που
έχουν «χτυπηθεί» πολύ από τα πε-
ριοριστικά μέτρα της πανδημίας.
Το ζήτημα της «επιστροφής» των
δανειοληπτών στις υποχρεώσεις
τους δεν είναι μόνο ζήτημα της
Τράπεζας Κύπρου, προφανώς, αλλά
ως η πρώτη τράπεζα που παρου-
σιάζει τέτοια αποτελέσματα, χρήζει
περαιτέρω ανάλυσης. Πως όμως
προκύπτει αυτό το μόλις 58% επι-
στροφής των δανειοληπτών; Πάνω
από 25.000 δανειολήπτες είχαν εγ-
κριθεί για την Τράπεζα Κύπρου να

συμμετάσχουν στο Σχέδιο αναστο-
λής των δόσεων και αφορούσαν
δάνεια –όπως η ίδια η Τράπεζα
αναφέρει επισήμως- ύψους περίπου
5,9 δισ. ευρώ στις 31 Δεκεμβρίου
2020. Τα δάνεια αυτά αναλύονται
ως εξής : δάνεια σε ιδιώτες 2,1 δισ.
ευρώ, σε επιχειρήσεις 3,8 δισ. ευρώ
και αντιπροσωπεύουν το 64% του
συνόλου των δανείων. Από το σύ-
νολο όμως των 5,9 δισεκατομμυ-
ρίων ευρώ που είχαν ανασταλεί η
τράπεζα αναφέρει πως υποχρέωση
καταβολής δόσης είχαν μόνο για
δάνεια ύψους 3,6 δισεκατομμυρίων
ευρώ. 

Την ίδια ώρα, η τράπεζα ξεκα-
θαρίζει πως μόνο το 82% των ιδιω-
τών (δίχως όποια αναφορά για αυτή

την κατηγοριοποίηση) έπρεπε να
επιστρέψει στις δόσεις του μέχρι
τη 15η Φεβρουαρίου. Και προχώ-
ρησε το 93% εξ αυτών. Όσον αφορά
σε επιχειρήσεις, ξεκαθαρίζει πως
μόνο το 51% των επιχειρήσεων
που είχαν αιτηθεί αναστολής θα
έπρεπε να είχαν καταβάλει δόση
μέχρι τη 15η Φεβρουαρίου 2021
και από αυτούς έδωσαν δόση το
97%. Βγάζοντας λοιπόν ένα μέσο
όρο του 93% και του 97% που είναι
το 95%, έχουν καταβάλει δόση μετά
το πέρας της απόσυρσης του προ-
γράμματος μόλις το 58% (3,6 διά
5,9 επί 95%) όσων έτυχαν το πλε-
ονέκτημα της αναστολής των δα-
νείων. Ταυτόχρονα, το πρόβλημα
ίσως στο μέλλον να μεγαλώσει πε-

ρισσότερο, δεδομένου και του δεύ-
τερου σχεδίου για αναστολή κα-
ταβολής πληρωμών κεφαλαίου και
τόκων που ισχύει για μέχρι τέλος
Ιουνίου 2021. Η τράπεζα τονίζει
πως η περίοδος υποβολής αιτήσεων
γι’ αυτό το σχέδιο έληξε στις 31
Ιανουαρίου 2021 και έχουν υπο-
βληθεί αιτήσεις για δάνεια ύψους
περίπου 27 εκατ. και μέχρι τα μέσα
Φεβρουαρίου έχουν εγκριθεί δάνεια
ύψους περίπου 17 εκατ. ευρώ.

Χαλάνε τα ποσοστά
Πρόσθετα, μετά από αυτά τα

«σύννεφα» που αναφέραμε πολ-
λάκις ότι θα υπάρξουν σε όλες τις
τράπεζες μετά την λήξη του μορα-
τόριουμ των δόσεων, κάποιες τρά-
πεζες αναμενόμενα θα χαλάσουν
τα –ομολογουμένως- πολύ καλά
ποσοστά που έχουν διαμορφώσει.
Στην περίπτωση της Τράπεζας Κύ-
πρου, για παράδειγμα, το 99% των
δανείων που δόθηκαν από το 2016,
όπως πολύ σωστά τονίζει, ήταν
εξυπηρετούμενα πριν από την έναρ-
ξη του προγράμματος αναστολής,
εντούτοις το ποσοστό θα μειωθεί
σημαντικά τώρα που το πρόγραμμα
έλαβε τέλος. 

Η Τράπεζα Κύπρου είναι ο με-
γαλύτερος παροχέας δανείων στην
Κύπρο, με το μερίδιο αγοράς της
επί των δανείων να ανέρχεται σε
41,9% στις 31 Δεκεμβρίου 2020.
Ταυτόχρονα, όλες οι τράπεζες σε
ένα περιβάλλον αβεβαιότητας λόγω
της μη επιστροφής των δανειολη-
πτών στην καταβολή των δόσεών
τους θα έχουν να αντιμετωπίσουν
ίσως μία μεγαλύτερη πρόκληση,
που θα αφορά τα χαμηλά rates (νέοι
δανεισμοί και αποδόσεις τίτλων
σταθερού εισοδήματος) καθώς η
υπερβάλλουσα ρευστότητα στους
ισολογισμούς τους παραμένει. Ο
«αέρας» πάντως που έχει δημιουρ-
γήσει η Τράπεζα Κύπρου με τις δια-
δοχικές πωλήσεις δανείων που
πραγματοποίησε ακόμα και εν μέσω
της κρίσης, θα της φανεί πολύ χρή-
σιμος.

Προβλήματα από την αναστολή δόσεων
Μόλις το 58% των δανειοληπτών κατέβαλαν ή είχαν να καταβάλλουν δόση στην Τρ. Κύπρου μετά τη λήξη του Σχεδίου

Πρόσθετα, μετά από αυτά τα «σύννεφα» που θα υπάρξουν σε όλες τις τράπεζες μετά την λήξη του μορατόριουμ των δόσεων, κάποιες τράπεζες
αναμενόμενα θα χαλάσουν τα –ομολογουμένως- πολύ καλά ποσοστά που έχουν διαμορφώσει, όσον αφορά τους νέους δανεισμούς.

Ο Μάρτιος του 2021 με την αδειοδό-
τηση τέταρτου εμβολίου από τον
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων
(ΕΜΑ) και την αυξημένη ροή εμβο-
λίων αναμένεται να βρει την Κύπρο
να εντατικοποιεί ακόμα περισσότερο
το εμβολιαστικό της πρόγραμμα.
Για τον ερχόμενο μήνα εξασφαλί-
στηκαν συνολικά 130.440 δόσεις
από τα τρία αδειοδοτημένα εμβόλια,
της Pfizer/BioNTech, της AstraZe-
neca και της Moderna. Ταυτόχρονα,
ξεκίνησαν οι διαδικασίες αίτησης
για αδειοδότηση που έχει υποβάλει
στον ΕΜΑ η εταιρεία Johnson
&Johnson, που αναμένεται να αξιο-
λογηθεί μέχρι τα μέσα Μαρτίου. 

Το πρόγραμμα εμβολιασμού σχε-
διάστηκε ώστε να είναι ευέλικτο
και να προσαρμόζεται τόσο στις
διαθέσιμες ποσότητες εμβολίων
όσο και στον πληθυσμό που θα εξυ-
πηρετήσει. Οι αρμόδιες Υπηρεσίες
του Υπουργείου Υγείας είναι κατάλ-
ληλα προετοιμασμένες να ανταπο-
κριθούν στις αυξημένες ανάγκες
και σε συνδυασμό με τη θετική στά-
ση του πληθυσμού για εμβολιασμό,
θα συνεχίσουν δυναμικά την εθνική
προσπάθεια εξόδου από την υγει-
ονομική κρίση. Ήδη, το πλάνο έχει
επιταχυνθεί σε βαθμό που μας δίνει
σημαντικό προβάδισμα έναντι του
«αόρατου εχθρού». 

Το εμβολιαστικό πρόγραμμα
πραγματοποιείται στο πλαίσιο του
πιο κάτω σχεδιασμού προτεραι-
οποίησης: 1. Διαμένοντες και προ-
σωπικό οίκων ευγηρίας και ιδρυ-
μάτων χρόνιων παθήσεων ενηλίκων.
Επαγγελματίες υγείας: Εργαζόμενοι
στα νοσηλευτήρια με ασθενείς CO-
VID19, και σε όλες τις ΜΕΘ, ΤΑΕΠ,
τμήματα Ασθενοφόρων (ανεξάρτητα
από νοσηλεία COVID). 2. Άτομα
>80 ετών. Άτομα που εργάζονται
σε κέντρα ΠΦΥ. 3. Άτομα >75 ετών.
Υπόλοιποι επαγγελματίες υγείας/
προσωπικό. 4. Άτομα >=16 ετών
υψηλού κινδύνου για σοβαρή νό-

σηση και ηλικιακά ο υπόλοιπος πλη-
θυσμός. Διαμένοντες σε λοιπές κλει-
στές δομές, όπως φυλακές και κέν-
τρα φιλοξενίας προσφύγων και με-
ταναστών. Μέχρι τις 24 Φεβρουα-
ρίου 2021 ολοκληρώθηκαν 67.870
εμβολιασμοί. Συνολικά ολοκληρώ-
θηκε με δύο δόσεις ο εμβολιασμός
20.962 ατόμων. Εκτιμάται ότι μέχρι
την πρώτη εβδομάδα Μαρτίου θα
έχει ολοκληρωθεί ο εμβολιασμός
με πρώτη δόση των πιο πάνω τριών
ομάδων, ενώ μέχρι τις πρώτες 10
ημέρες Μαρτίου θα έχει ολοκληρω-
θεί και των ατόμων άνω των 70
ετών. Ταυτόχρονα από τον Μάρτιο
ξεκινά ο εμβολιασμός ατόμων που
είναι κλινήρη, μέσω των Υπηρεσιών
Κατ’ Οίκον Νοσηλείας του ΟΚΥπΥ.

Ο εμβολιασμός των επαγγελμα-
τιών υγείας της πρώτης γραμμής,
μαζί με τον εμβολιασμό των ενοίκων
και του προσωπικού τους αποτέλε-
σαν πρώτη προτεραιότητα. Στόχος
η προστασία των ευάλωτων ομάδων
του πληθυσμού και η θωράκιση του
συστήματος υγείας της χώρας. Με
στόχο το τελευταίο, προχώρησε εν-
τατικά και ολοκληρώθηκε ο εμβο-

λιασμός των προσωπικών ιατρών
ενηλίκων και παιδιών και του νο-
σηλευτικού προσωπικού τους. Ο
εμβολιασμός των υπόλοιπων επαγ-
γελματιών υγείας ολοκληρώνεται
τις επόμενες μέρες. Σταδιακά θα
ανοιχτεί ο δρόμος για να ξεκινήσουν
οι εμβολιασμοί του γενικού πληθυ-
σμού.

Στις πρώτες θέσεις 
Το εμβολιαστικό πρόγραμμα της

χώρας μας βρίσκεται σε καλό δρόμο
και αυτό είναι κάτι που επιβεβαι-
ώνουν διεθνείς οργανισμοί κύρους.
Σύμφωνα με τα στοιχεία της Our-
WorldinData, η χώρα μας κατατάσ-
σεται στις πρώτες θέσεις σε ό,τι
αφορά την υλοποίηση του εμβολια-
στικού της προγράμματος ανά 100
άτομα. Ταυτόχρονα είμαστε ιδιαί-
τερα υπερήφανοι και για το γεγονός
ότι η Κύπρος έχει επιτύχει σε πολύ
μεγάλο βαθμό τον πρώτο στόχο της
για την εμβολιαστική κάλυψη των
ηλικιωμένων, με κάλυψη που με βά-
ση δεδομένα του προγράμματος
της 24ης Φεβρουαρίου 2021 ξεπερνά
το 70% των ατόμων ηλικίας 80 ετών

και άνω. Τα Κέντρα Εμβολιασμού
είναι τα σημεία στα οποία γίνεται
ο μεγάλος αγώνας. Κάθε μέρα το
προσωπικό που τα στελεχώνει βάζει
ένα μικρό λιθαράκι στη μάχη κατά
της πανδημίας. Κεντρικός είναι ο
ρόλος των εισκεπτριών υγείας στο
όλο πρόγραμμα, ο επαγγελματισμός
και η μακρόχρονη εμπειρία των
οποίων διασφαλίζει την παροχή
ψηλού επιπέδου υπηρεσιών.

Τα κέντρα
Αυτή την περίοδο πρόσβαση

στην Πύλη Εμβολιασμού έχουν τα
άτομα ηλικίας 71 ετών και άνω. Εμ-
βολιασμοί πραγματοποιούνται από:
9 εμβολιαστικά κέντρα σε όλες τις
επαρχίες, με συνολικά 20 συνεργεία
. 4 μεγάλα Κέντρα Εμβολιασμού,
στην Κρατική Έκθεση στη Λευκω-
σία (δυναμικότητας 15 συνεργείων),
στο Αθλητικό Κέντρο Σπύρου Κυ-
πριανού στη Λεμεσό (δυναμικότητας
10 συνεργείων), σ την Παλιά Ηλε-
κτρική στην Πάφο (δυναμικότητας
7 συνεργείων), στο κτίριο ΠΑΣΥΔΥ
στη Λάρνακα (δυναμικότητας 7 συ-
νεργείων) και 6 κινητές μονάδες,

μία σε κάθε επαρχία και μία έκτη
που καλύπτει την περιοχή Τροό-
δους.

15.000 εμβολιασμοί τη μέρα
Τα Εμβολιαστικά Κέντρα στε-

γάζονται σε Κέντρα Πρωτοβάθμιας
Φροντίδας Υγείας του Οργανισμού
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, που
για ακόμη μία φορά στηρίζει με
κάθε τρόπο τη μάχη κατά της παν-
δημίας. Σε πλήρη ανάπτυξη των
Κέντρων Εμβολιασμού θα διενερ-
γούνται ακόμη και 15.000 εμβο-
λιασμοί την ημέρα. Σημαντικός εί-
ναι ο ρόλος των κινητών μονάδων
που προσφέρουν τη δυνατότητα
εμβολιασμού σε υπερήλικες απο-
μακρυσμένων περιοχών. Μεταξύ
άλλων, εμβολιασμοί πραγματοποι-
ήθηκαν στις κοινότητες Κάμπου,
Κάτω Πύργου, Αθηαίνου, Παναγιάς.
Εμβολιασμοί προγραμματίζονται
για την Κυριακή 28 Φεβρουαρίου
στον Πεδουλά. Επόμενος στόχος
είναι η κάλυψη των ατόμων υψηλού
κινδύνου για σοβαρή νόσηση. Η
Αd hoc Επιτροπή που συστάθηκε
από τον Υπουργό Υγείας προχωρεί
με βάση τη σύσταση της Συμβου-
λευτικής Επιστημονικής Επιτροπής
στον καθορισμό του τρόπου υλο-
ποίησης του εμβολιασμού των
ασθενών αυτών. Η όλη προσπάθεια
είναι επίπονη καθώς στις περισ-
σότερες περιπτώσεις δεν υπάρχουν
μητρώα των ασθενών μέσω των
οποίων να γίνει η προσέγγισή τους
για να εκδηλώσουν ενδιαφέρον για
εμβολιασμό. Η προσέγγισή τους
γίνεται σταδιακά μέσω των ειδικών
ιατρών που τους προσφέρουν υπη-
ρεσίες υγείας. Μια εναλλακτική
μέθοδος είναι να εντοπιστούν μέσω
του λογισμικού του ΓεΣΥ, μέσω
του οποίου θα γίνει και ο προγραμ-
ματισμός των ραντεβού για εμβο-
λιασμό. 

Η υλοποίηση είναι σταδιακή και
ξεκίνησε με τους ασθενείς με αιμο-

σφαιρινοπάθειες και άτομα με σο-
βαρή νεφρική ανεπάρκεια που βρί-
σκονται σε αιμοκάθαρση ή περιτο-
ναϊκή κάθαρση. 439 και 365 ασθενείς
από την κάθε ομάδα, είχαν εμβο-
λιαστεί αντίστοιχα μέχρι τις 24 Φε-
βρουαρίου 2021. Ακολουθεί ο εμ-
βολιασμός των μεταμοσχευμένων
και τα άτομα με HIV Λοίμωξη/ AIDS.
Η διαδικασία για εμβολιασμό των
ασθενών αυτών στηρίζεται από το
ιατρονοσηλευτικό προσωπικό του
ΟΚΥπΥ.  

Το εμβόλιο είναι στο χέρι μας
Η οργανωμένη διαδικασία χο-

ρήγησης των εμβολίων είναι μόνο
ένας από τους λόγους για τους οποί-
ους το εμβολιαστικό πρόγραμμα
εκτιμάται ότι θα είναι πετυχημένο.
Η προθυμία του πληθυσμού που
καλείται να εμβολιαστεί αποτελεί
την κινητήρια δύναμη. Τα κέντρα
είναι γεμάτα και τα ραντεβού για
το εμβόλιο που σώζει ζωές, περιζή-
τητα. Το εμβολιαστικό πλάνο της
Κύπρου προχωρεί χωρίς καθυστε-
ρήσεις, χαρίζοντας ακόμη περισ-
σότερη αισιοδοξία για τη μείωση
της νοσηρότητας με στόχο την ανα-
χαίτιση της πανδημίας. Το εμβόλιο
κατά της Covid-19 είναι δωρεάν,
ανώδυνο, ασφαλές και αποτελεσμα-
τικό. Μέσα από την χορήγησή του
ανακουφίζονται τα δημόσια νοση-
λευτήρια και ο κάθε πολίτης προ-
στατεύει τον άλλο. Ο κόσμος χρει-
άζεται να δείξει υπομονή. Σκοπός
είναι να κερδίσουμε το καλοκαίρι,
να ανοίξουν οι δουλειές, να ανοίξει
η εστίαση, να επανεκκινήσει η οι-
κονομία. Η υπευθυνότητα είναι
απαραίτητη και τα εμβόλια εξασφα-
λίζουν ένα καλύτερο και πιο υγιές
αύριο για όλους. 

Η δρ Όλγα Καλακούτα είναι
αναπληρώτρια διευθύντρια των
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών
Δημόσιας Υγείας.

<<<<<<

Η Κύπρος έχει επιτύχει
σε πολύ μεγάλο βαθμό
τον πρώτο στόχο της για
την εμβολιαστική κάλυ-
ψη των ηλικιωμένων,
με κάλυψη που με βάση
δεδομένα του προγράμ-
ματος της 24ης Φε-
βρουαρίου 2021 ξεπερ-
νά το 70% των ατόμων
ηλικίας 80 ετών και
άνω.

Το πλάνο εμβολιασμού θωρακίζει την υγεία της Κύπρου

<<<<<<

Ο «αέρας» πάντως που
έχει δημιουργήσει η
Τράπεζα Κύπρου με τις
διαδοχικές πωλήσεις
δανείων που πραγματο-
ποίησε ακόμα και εν μέ-
σω της κρίσης, θα της
φανεί πολύ χρήσιμος.

Με μεγάλη προσμονή αναμένουμε
τα αποτελέσματα και της Ελληνικής
Τράπεζας, όντας η δεύτερη μεγα-
λύτερη τράπεζα στην Κύπρο, κα-
θώς οι δύο αυτές τράπεζες θα
«σχηματίσουν» εν πολλοίς την ει-
κόνα των επιπτώσεων της αναστο-
λής δόσεων. Η Ελληνική, βάσει των
τελευταίων της αποτελεσμάτων,
είχε βάλει στο πρόγραμμα αναστο-
λής δόσεων δάνεια ύψους 2,77 δι-
σεκατομμυρίων ευρώ, εκ των οποί-
ων τα νοικοκυριά αφορούν 1,47
δισ. ευρώ και οι επιχειρήσεις, 1,27
δισ. ευρώ. Σημαντικά θα είναι τα

ευρήματα και για AlphaBank Κύ-
πρου και Astrobank, τράπεζες που
έχουν μη εξυπηρετούμενα σεβα-
στού ποσού σε σχέση με τον υγιή
τους δανεισμό, για το πώς έχει εξε-
λιχθεί το πρόγραμμα στους ισολο-
γισμούς τους. Οι καθαρές χορηγή-
σεις της AlphaBank το 2018 ανήλ-
θαν σε 1.540,8 εκατ. και τα ΜΕΔ
της ανέρχονταν σε 1,28 δισ. ευρώ
και αντιπροσωπεύουν το 57,0%
του συνόλου των δανείων της. Η
Astrobank έχει ΜΕΔ στο 42% ή
547 εκατ. ευρώ, με το δανεισμό
της να φτάνει στα 1,3 δισ. ευρώ.

Αναμένοντας τις υπόλοιπες
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι τελευταίοι δώδεκα μήνες δεν
ήταν καλοί για το λιανικό εμπόριο,
τις επενδύσεις και τις νέες αναπτύ-
ξεις. Προκύπτει, ως εκ τούτου, ότι
έχουν πληγεί ειδικότερα επενδύσεις
που επικεντρώνονται στον τομέα
του λιανικού, ειδικότερα δε επεν-
δύσεις σε νέα ή υφιστάμενα εμπο-
ρικά κέντρα. Με αυτά τα δεδομένα,
τα χρονοδιαγράμματα των εν εξε-
λίξει αλλαγών και η ολοκλήρωση
εργασιών για τα εμπορικά κέντρα
ολοένα και αλλάζουν. Για παράδειγ-
μα, το Metropolis Mall στην Λάρ-
νακα, ή το Neo Plaza στην Κοκκι-
νοτριμιθιά. Εκκρεμεί, επίσης, η επέ-
κταση του MY Mall Limassol. Την
ίδια ώρα, οι εργασίες για την ανα-
καίνιση του Mall of Engomi προ-
χωρούν κανονικά και το εμπορικό
κέντρο της Έγκωμης αναμένεται
ότι θα είναι έτοιμο να υποδεχτεί
ξανά το κοινό, τέλη Απριλίου του
2021.

Ιούνιο το Neo Plaza
Στο έλεος της πανδημίας βρίσκε-

ται το άνοιγμα του εκπτωτικού χω-
ριού στην Κοκκινοτριμιθιά. Ο γε-
νικός διευθυντής του Neo Plaza δή-
λωσε στην «Κ» ότι προϋπόθεση για

τη  λειτουργία του έργου είναι η άρ-
ση των περιορισμών διακίνησης,
συνάθροισης και διεξαγωγής εκδη-
λώσεων, αφού το Neo Plaza δεν
είναι ένα συμβατικό εμπορικό κέν-
τρο, αλλά ένας προορισμός ψυχα-
γωγίας. Εκτείνεται σε 55.000 τμ,
ενώ 2.000 τμ θα αφορούν χώρο εκ-
δηλώσεων και συναυλιών και 3.700
τμ, παιδότοπο. Αρχικά η ημερομηνία
έναρξης είχε οριστεί ο Νοέμβριος
του 2020, και αργότερα λόγω των
εξελίξεων μετατέθηκε για τον Μάρ-
τιο του 2021. Ωστόσο, λόγω και των
εξελίξεων, η εταιρεία αναγκάστηκε
ξανά να επαναπρογραμματίσει.
Έτσι,  νέα ημερομηνία ορίστηκε η
24η Ιουνίου χωρίς να κλειδώσει,
αφού δεν αποκλείεται νέα αναβολή,
λόγω των εξελίξεων στο μέτωπο
της πανδημίας. Σημειώνεται ότι το
εκπτωτικό χωριό θα περιλαμβάνει
35 εμπορικά καταστήματα, ψυχα-
γωγικό πάρκο και δέκα χώρους
εστίασης. Οι εργασίες βρίσκονται
στην τελική φάση, κατά την οποία
αναμένεται ότι θα αρχίσουν να πα-
ραδίδονται τα καταστήματα, ενώ
ολοκληρώνονται πλέον τα αρχιτε-
κτονικά στοιχεία του έργου. Αυτή
την περίοδο ολοκληρώνονται οι τε-
λευταίες πινελιές εξωτερικά του έρ-
γου και θα προχωρήσει ο πεζόδρο-

μος. Σύμφωνα με τον κ. Σιγάλα, οι
εξωτερικές εργασίες αναμένεται
ότι θα ολοκληρωθούν τους επόμε-
νους τέσσερις μήνες ώστε το έργο
να παραδοθεί εντός των νέων χρο-
νικών πλαισίων. Στο μεταξύ έχουν
κλειδώσει όλοι οι ένοικοι στο κομ-
μάτι του food court (McDonald’s,
KFC,  BEER&BEER, Loukou, Papa-
filipou, Chopsticks, Caffè Nero, Mikel
Coffee,  Gelateria Da Vinci, Juice
Bar, VOLTAFUNTOWN), ενώ συνε-
χίζονται οι συζητήσεις για τα κα-
ταστήματα ένδυσης και υπόδησης,
με νέες ανακοινώσεις να αναμένον-
ται τις επόμενες μέρες. Ήδη έχουν
κλειδώσει Prince Oliver, Dust+ Cre-
am cosmetics, Best for- life philo-
sophy και smarts hopping (όμιλος
Ermes), που περιλαμβάνει μεταξύ
άλλων τα brands CK jeans, Cham-
pion, Converse, Desigual, Diesel,
DKNY, Tommy Hilfinger και Spring-
field, Orsay και Rebook.Πάντως,
παρά το γενικότερο προβληματισμό
από πλευράς των brands, ένεκα των
εξελίξεων της πανδημίας, εκφρά-
ζεται ικανοποίηση για το ενδιαφέρον
και την έκβαση των συζητήσεων.

Απρίλιο το Mall of Engomi
Χωρίς καθυστέρηση συνεχίζον-

ται οι εργασίες στο Mall of Engomi
με την λειτουργία να υπολογίζεται
τον προσεχή Απρίλιο χωρίς να έχουν
αλλάξει τα χρονοδιαγράμματα. Στο
ανανεωμένο εμπορικό κέντρο θα

δραστηριοποιούνται περίπου 25-
30 καταστήματα, κάτι που θα εξαρ-
τηθεί από το εμβαδόν που θα κα-
ταλαμβάνουν τα brands που θα φι-
λοξενηθούν. Το συνολικό του εμ-
βαδόν ανέρχεται στα 14.500 τμ. Πα-
ραμένουν τα υφιστάμενα Superh-
ome Center και η υπεραγορά Σκλα-
βενίτης καθώς και το Oviesse και
το Next από τον όμιλο Σιακόλα αλλά

και τα Ojo Sunglasses. Συζητήσεις
είναι σε εξέλιξη και με ονόματα
όπως Zara και Mango. Στην πλει-
οψηφία τους ενδιαφέρον έχουν επι-
δείξει brands τα οποία ήδη δραστη-
ριοποιούνται στην κυπριακή αγορά,
ενώ καταγράφεται ενδιαφέρον με
brands, που δεν έχουν παρουσία
στην Κύπρο. Στον τομέα της εστία-
σης οι συζητήσεις αφορούν επιχει-

ρήσεις γνωστές στην κυπριακή αγο-
ρά, χωρίς ωστόσο παρουσία σε
malls. Ο marketing manager του
Mall of Engomi εξηγεί ότι η λει-
τουργία της υπεραγοράς Σκλαβε-
νίτης και του Super Home Center
εγγυάται την επισκεψιμότητα, ενι-
σχύει το ενδιαφέρον εταιρειών και
έχει βοηθήσει στο να διατηρηθούν
τα χρονοδιαγράμματα. Εξάλλου το-
MallofEngomiδιαθέτει πολύ εύκολη
πρόσβαση ενώ η περιοχή όπου δρα-
στηριοποιείται, στην 28ης Οκτω-
βρίου στην Έγκωμη, διαθέτει πυ-
κνότητα πληθυσμού που κατοικεί
ή διακινείται. Στα θετικά και η συ-
νεργασία με την κατασκευάστρια
εταιρεία Cyfield η οποία προχωρά
με εξαιρετικά αποτελέσματα. Επι-
σημαίνει δε ότι υπάρχουν καθυστε-
ρήσεις και δυσκολίες λόγω της δύ-
σκολης κατάστασης της περιόδου,
ωστόσο σε γενικές γραμμές υπάρχει
ικανοποίηση για την πρόοδο των
συμφωνιών και την πορεία των ενοι-
κιάσεων. Το συγκεκριμένο mall
απευθύνεται στους φοιτητές που
διαμένουν πέριξ των πανεπιστημίων
Λευκωσίας και European, στους κά-
τοικους της περιοχής (mid to upper
class) και των παρακείμενων (Άγιος
Δομέτιος, Λακατάμεια,) καθώς και
όσους διακινούνται στην περιοχή.

Την άνοιξη το Metropolis
Η ημερομηνία έναρξης της λει-

τουργίας του mall της Λάρνακας

αλλάζει συνεχώς. Αρχικά ο στόχος
ήταν να προλάβει το Black Friday
του 2020. Στη συνέχεια μετακινή-
θηκε για Φεβρουάριο του 2021, στό-
χος ο οποίος επίσης δεν έχει επιτε-
χυθεί. Σύμφωνα με πληροφόρηση
που έχει ο δήμος Λάρνακας, φαίνεται
ότι το νέο χρονοδιάγραμμα είναι ο
Μάιος του 2021, χωρίς φυσικά να
αποκλείεται νέα αναβολή, συνεπεία
των εξελίξεων με την πανδημία.
Επί του παρόντος, οι εργασίες βρί-
σκονται σε προχωρημένο στάδιο
και ήδη έχει κλείσει το μεγαλύτερο
μέρος των εμπορικών καταστημά-
των, ωστόσο η εταρεία κρατά τα
χαρτιά της κλειστά για τις συζητή-
σεις που είναι αυτή την περίοδο σε
εξέλιξη.Υπενθυμίζεται ότι το εμπο-
ρικό κέντρο θα διαθέτει 135 κατα-
στήματα και 1500 θέσεις στάθμευ-
σης ενώ είναι συνολικής έκτασης
72.000 τμ.  Θα διαθέτει, μεταξύ άλ-
λων, κινηματογράφο Rio Cinema,
υπεραγορά Άλφα Μεγα, McDonalds
και PHC, Media Market και Public
McDonalds, ενώ έχουν κλείσει συμ-
φωνίες με μεγάλες αλυσίδες ένδυ-
σης, υπόδησης, αθλητικών ειδών
και καλλυντικών όπως είναι τα
Marks&Spencer, Stradivarius, Man-
go, Beautyline, Prince Oliver. Ιδιο-
κτήτρια εταιρεία ο όμιλος Acsion ο
οποίος επένδυσε για την ανέγερση
του mall ποσό ύψους 65 εκατ. ευρώ,
το οποίο ωστόσο αυξήθηκε στην
πορεία κατά 10%.

Βασισμένη σε έρευνα που διενήρ-
γησε σε έξι χώρες, και στην οποία
συμμετείχαν πάνω από 4.300 εργα-
ζόμενοι σε γραφειακούς χώρους και
1,500 στελέχη που σχετίζονται με
θέματα ανθρώπινου δυναμικού, η
Barclays Capital θεωρεί ότι η επα-
νάσταση της εργασίας από το σπίτι
(WorkFromHome–WFH) βρίσκεται
ήδη εδώ. Συγκεκριμένα, οι εργαζό-
μενοι που ερωτήθηκαν αναμένουν
ότι θα εργάζονται κατά 60% περισ-
σότερο από σπίτι (1.6 μέρες τη βδο-
μάδα κατά μέσο όρο), ενώ οι εργο-
δότες εκτιμούν ότι οι μέρες εργασίας
από το σπίτι θα διπλασιαστούν (δη-
λαδή θα είναι δύο μέρες τη βδομάδα).
Περαιτέρω, οι απαντήσεις όλων των
συμμετεχόντων καταδεικνύουν ότι
η πρακτική της εργασίας από το
σπίτι αφορά όλες τις γεωγραφικές
περιοχές και εργαζόμενους κάθε

ηλικίας, γένους και τομέα δραστη-
ριοποίησης. Ωστόσο, διαφαίνεται
πως μεγαλύτεροι σε μέγεθος οργα-
νισμοί από τους τομείς όπως των
τηλεπικοινωνιών, των ΜΜΕ, των
συμβουλευτικών και επαγγελματι-
κών υπηρεσιών δηλώνουν ότι θα
έχουν μεγαλύτερες αλλαγές στο
συγκεκριμένο θέμα σε σχέση με
πιο μικρούς οργανισμούς. 

Έχοντας τα πιο πάνω υπόψη,
εκτιμούμε πως στην κυπριακή αγορά
γραφειακών χώρων, θα υπάρξει μεί-
ωση της ζήτησης από χρήστες της
τάξης του 10-15% καθώς οι επιχει-
ρήσεις υιοθετούν το μοντέλο της
εξ αποστάσεως εργασίας και την
ίδια ώρα παραδοσιακοί θεσμοί, οι
οποίοι ενείχαν το στοιχείο της γρα-
φειοκρατίας αυξάνουν σταδιακά το
ψηφιακό τους αποτύπωμα και αυ-
τοματοποιούν διάφορες διαδικασίες.

Σ’ αυτά τα πλαίσια, αναμένουμε
πως η μείωση της ζήτησης θα αφορά
όλες τις γεωγραφικές περιοχές της
χώρας και ο πραγματικός αντίκτυπος
ενδεχομένως να ξεπεράσει το προ-
αναφερόμενο εύρος αναλόγως της
τοποθεσίας και της κατασκευαστι-
κής ποιότητας του κάθε έργου. 

Το πιο πιθανό σενάριο στην πε-
ρίπτωση της Κύπρου είναι η ανά-
πτυξη ενός υβριδικού μοντέλου που
θα συνδυάζει την εργασία από το
σπίτι και τις λειτουργίες που γίνονται
από τον εργασιακό χώρο. Πιστεύου-

με πως αυτό το μοντέλο θα λειτουρ-
γήσει ως μοχλός διαφορετικότητας,
ο οποίος θα προσφέρει στις επιχει-
ρήσεις μεγαλύτερη πρόσβαση σε
μία πιο διευρυμένη δεξαμενή αν-
θρώπινου δυναμικού. Οι οργανισμοί,
οι οποίοι δεν θα εφαρμόσουν το
μοντέλο της εργασίας από το σπίτι,
ενδεχομένως να κινδυνεύσουν να
χάσουν την πρόσβαση σ’ αυτήν την
αγορά εργαζομένων. Το ίδιο βέβαια
μπορεί να ισχύσει για εργαζόμενους
που δεν θα μπορέσουν να προσαρ-
μοστούν στο νέο εργασιακό περι-
βάλλον. Επιπρόσθετα, η συγκεκρι-
μένη εξέλιξη έρχεται σε μία περίοδο
κατά την οποία καθοριστικοί πυ-
λώνες της οικονομίας βρίσκονται
σε διαδικασία υλοποίησης σημαν-
τικών αλλαγών, όπως για παράδειγ-
μα ο τραπεζικός τομέας. Άλλοι βρί-
σκονται υπό σημαντική πίεση, όπως

είναι ο τομέας του τουρισμού ή ει-
σέρχονται σε μία περίοδο προκλή-
σεων, όπως ο τομέας της ανάπτυξης
γης. Ο συνδυασμός όλων των πιο
πάνω, θα έχει ως αποτέλεσμα την
αυξανόμενη πίεση στους εργαζό-
μενους για να προσαρμοστούν στις
ραγδαίες αλλαγές παρά να αντιστα-
θούν στην επερχόμενη χιονοστι-
βάδα αλλαγών.  

Με βάση όλα τα πιο πάνω, μία
πιθανή δομική διαφοροποίηση της
ζήτησης για γραφειακούς χώρους
θα μπορούσε να οδηγήσει σε ση-
μαντική μείωση των ενοικίων και
των κεφαλαιουχικών αξιών τους.
Κι αυτό γιατί τυχόν αλλαγή στα πο-
σοστά πληρότητας επηρεάζει έντονα
τις τιμές ενοικίασης και κατ’ επέ-
κταση τις κεφαλαιουχικές αξίες. Κα-
θώς αναμένουμε τη διαθεσιμότητα
γραφειακών χώρων να αυξηθεί, ει-

δικά για κτήρια κατηγορίας Β΄ που
θα βγαίνουν στην αγορά από τις
τράπεζες, πιστεύουμε πως οι κεφα-
λαιουχικές αξίες των συγκεκριμένων
ακινήτων θα επηρεαστούν ακόμα
περισσότερο. Ταυτόχρονα, αναμέ-
νουμε αυξανόμενη απόκλιση στη
ζήτηση για προνομιούχα και μη
προνομιούχα γραφεία. Με αυτά τα
δεδομένα, οι ιδιοκτήτες ακινήτων
που διαθέτουν τα απαιτούμενα κε-
φάλαια ενδεχομένως να έχουν την
ευκαιρία να αναπτύξουν γραφει-
ακούς χώρους προσαρμοσμένους
στο υβριδικό μοντέλο λειτουργίας
και να μπορούν να ζητήσουν αυ-
ξημένα ενοίκια. 

Τα δεδομένα αλλάζουν γρήγορα. 

O Παύλος Λοΐζου είναι Διευθύνων
Σύμβουλος, WiREFS
pavlos.loizou@wire-fs.com

Γραφειακοί χώροι: η χιονοστιβάδα πλησιάζει
<<<<<<

Οι εξελίξεις θα επηρεά-
σουν εταιρείες, εργαζό-
μενους και ιδιοκτήτες
γης.

A Ρ Θ Ρ Ο / Του ΠΑΥΛΟΥ ΛΟΪΖΟΥ

Ερχονται με καθυστέρηση τα νέα mall
Νέα είσοδο στον χάρτη με το Neo Plaza, έρχεται τον Απρίλιο το Mall of Engomi, την άνοιξη το Metropolis

<<<<<<

Λίγο πριν το Πάσχα ανα-
μένεται η επαναλει-
τουργία του εμπορικού
κέντρου στην Εγκωμη,
το οποίο φαίνεται να πα-
ραμένει στα αρχικά χρο-
νοδιαγράμματα.

Η λειτουργία των εμπορικών κέντρων στις διάφορες πόλεις αποτελεί ένδειξη ότι η αγορά επανέρχεται στους κανονικούς της ρυθμούς μετά το κτύπημα που δέχθηκε από την πανδημία.

Στην προκειμένη περίπτωση η κα-
θυστέρηση στην επέκταση και τις
αλλαγές του εμπορικού κέντρου
δεν σχετίζεται άμεσα με την παν-
δημία, αλλά με την καθυστέρηση
στην έκδοση νέας πολεοδομικής
άδειας η οποία εκκρεμεί τα τελευ-
ταία τρία χρόνια. Ωστόσο, σύμφωνα
με τον διευθύνοντα σύμβουλο του
εμπορικού κέντρου, Αντρέα Χατζη-
μιτσή, η υπόθεση οδεύει σε αίσια
κατάληξη, αφού αναμένεται ότι η
άδεια θα εκδοθεί σύντομα.  Αυτό
σημαίνει έναρξη των εργασιών
επέκτασης σε χώρο μεταξύ 6000-
7000 τμ. Σε περίπτωση που προ-
χωρήσει το σενάριο της επέκτα-
σης, θα πρέπει να αναμένεται ότι
θα υπάρξουν εσωτερικές αλλαγές
κυρίως όσον αφορά το Foodcourt.

Οι αλλαγές αφορούν αύξηση, ίσως
και μετακίνηση του χώρου. Πηγές
αναφέρουν στην «Κ» ότι υπάρχουν
ήδη προτάσεις από μεγάλα brands
που δραστηριοποιούνται στην κυ-
πριακή αγορά, τα οποία θέλουν να
έρθουν στο mall και με τους οποί-
ους οι συζητήσεις είναι σε προχω-
ρημένο στάδιο. Συζητήσεις γίνον-
ται παράλληλα και με εμπορικά κα-
ταστήματα τα οποία ήδη δραστη-
ριοποιούνται στην Κύπρο. Το κό-
στος της επέκτασης υπολογίζεται
στα 6-8 εκατομμύρια ευρώ ενώ η
περίοδος ολοκλήρωσης είναι 12-14
μήνες. Στον πάγο έχουν μπει για
την ώρα τα σενάρια πώλησης του
mall, αφού δεν θεωρείται ιδανική
περίοδος για τέτοιου είδους επιχει-
ρηματικές κινήσεις. 

Τί γίνεται με το My Mall στη Λεμεσό
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Η πανδημία ήρθε ξαφνικά στη ζωή
μας και έφερε τα πάνω-κάτω. Το
σύνθημα, σε όλο τον κόσμο, σε
όλες τις γλώσσες, συνεχίζει να είναι
«Μένουμε σπίτι!». Κάθε εικόνα αγ-
καλιάς, χειραψίας, συγχρωτισμού,
μοιάζει με εικόνα ενός αφελή κό-
σμου, ο οποίος έχει παρέλθει. Δια-
τηρούμε τις αποστάσεις μας, μέ-
νουμε στο σπίτι, μένουμε ασφαλείς.
Αυτή είναι η γραμμή άμυνάς μας.
Η απειλή, βέβαια, δεν περιορίζεται
μόνο ως απειλή για την υγεία μας,
είναι επίσης απειλή για την υγεία
της παγκόσμιας οικονομίας. Απο-
λύσεις, κλείσιμο επιχειρήσεων, πε-
ρικοπές μισθών, η νέα οικονομική
κρίση διαφαίνεται χειρότερη από
κάθε προηγούμενη σύγχρονη οι-
κονομική κρίση, φέροντας τα «στα-
γονίδια ενός αόρατου εχθρού». Σε
αυτή την παγκόσμια αναταραχή
έχει προκύψει φυσικά το ηθικό δί-
λημμα των brand: συνεχίζουμε τη
διαφήμιση ή όχι; 

Ας δούμε, όμως, πρώτα τι περι-
κλείει ο όρος «branding» και γιατί
αυτή η συζήτηση είναι σημαντική.
Το branding δεν είναι απλώς ένα

λογότυπο ή ένα σχέδιο, το οποίο
πλαισιώνει μια οπτική ταυτότητα.
Το branding είναι η εμπειρία που
δημιουργεί μια εταιρεία, ένα προϊόν,
μια υπηρεσία. Είναι ένα σύνολο
συναισθημάτων, εμπειριών, ιστο-
ριών, οραμάτων και αντιλήψεων.
Επιτυχημένο είναι ένα brand το
οποίο, βασιζόμενο στις αξίες του,
δημιουργεί συναισθηματικές εμ-
πειρίες, οι οποίες εκφράζονται μέσω
της οπτικής επικοινωνίας, μέσω
λογοτύπων, εταιρικής ταυτότητας,
αλλά και μέσω της συσκευασίας,
εάν αναφερόμαστε σε προϊόν.

Ορισμένα brand, λοιπόν, ανα-
συντάχθηκαν άμεσα. Η McDonalds
άλλαξε το λογότυπό της για να επι-
σημάνει τη σημασία τήρησης των
απαραίτητων αποστάσεων, οίκοι
μόδας, συμπεριλαμβανομένων των
Louis Vuitton, Balenciaga και Yves
Saint Laurent, άρχισαν να δημι-
ουργούν μάσκες και στολές για για-
τρούς και νοσοκόμες, η Tod’s Vodka
αποφάσισε να παράγει αντισηπτι-
κά, επίσης διεθνείς θεατρικές πα-
ραγωγές και μουσεία έχουν ανε-
βάσει τα έργα τους στο διαδίκτυο

δωρεάν. Οι καταναλωτές, οι οποίοι
βρίσκονται σε εξαιρετικά δύσκολη
ψυχολογική κατάσταση, λόγω κα-
ραντίνας στο σπίτι, ζητούν βοήθεια,
υποστήριξη ακόμη και καθοδήγηση
από τα αγαπημένα τους brand.
Έρευνα της Disney|ABC Television,
Omnicom Media Group και Insight
Strategy Group έδειξε πως οι κα-
ταναλωτές, ανεξαρτήτως ηλικίας,
αναζητούν στα brand τις ίδιες αξίες
με αυτές που αναζητούν στους φί-
λους και στην οικογένειά τους –

αξιοπιστία, αυθεντικότητα και την
αίσθηση ότι τους καταλαβαίνουν.
Σε έρευνα του Twitter σε σχέση
με το τι αναμένουν οι άνθρωποι
από τα brand, κατά τη διάρκεια
της πανδημίας COVID-19, το 64%
δήλωσε ότι τα brand πρέπει να συ-
νεχίσουν τη διαφήμιση προϊόντων
ως συνήθως, αλλά μόνο το 7% των
ερωτηθέντων δήλωσε ότι οι επω-
νυμίες πρέπει να συνεχίσουν με
τις προ κορωνοϊού διαφημιστικές
πολιτικές τους. Επίσης, ένα υψηλό
ποσοστό, 77%, συμφώνησε ότι αι-
σθάνονται πιο θετικά για τα brand
που έμπρακτα υποστηρίζουν την
κοινωνία.

Αυτή είναι η μεγαλύτερη πρό-
κληση σήμερα για κάθε brand: πώς
να ανταποκριθεί στον καταναλωτή,
ο οποίος είναι κλεισμένος μέσα
στο σπίτι του. 

Εάν η φύση του brand δεν αφο-
ρά για παράδειγμα τις δραστηριό-
τητες στο σπίτι, αλλά τις υπαίθριες
δραστηριότητες, τότε το brand
πρέπει να προσαρμόσει το μήνυμά
του. Εξαιρετικό παράδειγμα η Nike
με το «Παίξτε μέσα, παίξτε για τον

κόσμο», προωθώντας την απαραί-
τητη κοινωνική απόσταση. Επο-
μένως, η εποχή απαιτεί δράση,
αλλά δράση προσαρμοσμένη στα
όχι συνήθη δεδομένα. 

Θα μπορούσαμε να διακρίνουμε
την κοινωνική ευθύνη των brand,
αναζητώντας απαντήσεις στα πα-
ρακάτω καίρια ερωτήματα. Πώς
διαχειρίζεται το brand την ασφά-
λεια και την υγεία των υπαλλήλων
του; Σε ποιο βαθμό έχει συγκρα-
τήσει το ανθρώπινο δυναμικό του;
Πώς ενθαρρύνει ψυχολογικά τους
υπαλλήλους του; Τι προσφέρει το
brand στην κοινωνία; Αν ανήκει
στους «τυχερούς» με υψηλά κέρδη
από την κρίση του κορωνοϊού, τι
κάνει για τους καταναλωτές του;
Ποιες υπηρεσίες προσφέρει δωρεάν
προκειμένου να συμβάλει στην κα-
λύτερη ψυχολογία των καταναλω-
τών; Πώς υποστηρίζει το κοινό του
σε αυτήν την άνευ προηγουμένου
ανασφαλή εποχή; Τα brand κα-
λούνται τώρα να δείξουν την πραγ-
ματική αξία που δίνουν στην αν-
θρώπινη ζωή, θυμίζοντας την πα-
ρουσία τους με οποιονδήποτε τρό-

πο θεωρούν καλύτερο για την ταυ-
τότητά τους και το κοινό τους. Εκεί-
να που παγώνουν την επικοινωνία
τους θα φαίνονται ανίσχυρα, ίσως
και δειλά, σε μια εποχή που απαιτεί
θάρρος και εγρήγορση – και είναι
πιθανό να χάσουν μεγάλο μέρος
της ομάδας στόχου τους. Το κοινό
θα τα εγκαταλείψει, όπως ακριβώς
εκείνα εγκατέλειψαν το κοινό τους.

Το κάλεσμα, λοιπόν, για υγεία,
αλληλεγγύη, φροντίδα θα πρέπει
να είναι το κοινό υπόβαθρο πίσω
από κάθε εικόνα, πίσω από κάθε
λέξη. Ακόμη και το πολύ απλό «Εί-
μαστε στο πλευρό σας!» είναι ένα
απαραίτητο μήνυμα, μερικές φορές
βαθιά ανθρώπινο, σχεδόν υπαρ-
ξιακό. Ο καταναλωτής το χρειάζεται
και η ευγνωμοσύνη του θα εκφρα-
στεί αργότερα. Έτσι, εάν το σύν-
θημα για τους ανθρώπους είναι
«Μένουμε σπίτι», το σύνθημα για
τα brand θα πρέπει να είναι «Εί-
μαστε μαζί σου, στο σπίτι σου και
το αποδεικνύουμε».

Η κα Άννα Προδρόμου είναι σύμβουλος
επικοινωνίας.

Branding: Σερφάροντας στα κύματα της πανδημίας 
<<<<<<

Οι καταναλωτές, 
οι οποίοι βρίσκονται 
σε εξαιρετικά δύσκολη
ψυχολογική κατάσταση,
λόγω καραντίνας 
στο σπίτι, ζητούν βοή-
θεια, υποστήριξη ακόμη
και καθοδήγηση από τα
αγαπημένα τους brand.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η δημοφιλέστερη μέθοδος ανά-
κτησης των χρεών, η γνωστή σε
όλους μας ανταλλαγή χρέους προς
ακίνητη περιουσία που έφερε την
Τράπεζα Κύπρου σε μία πολύ καλή
θέση μείωσης των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων της, ωστόσο
θα «φάει πέναλντι» για περιουσιακά
στοιχεία που έχει στην κυριότητά
της μέσω εκποιήσεων. Και αυτό,
διότι εύρημα το οποίο προκύπτει
από τα οικονομικά της αποτελέ-
σματα για το 2020, αναφέρει ότι
θα υπάρξει εποπτική επιβάρυνση
μέχρι 0,46% στα κεφάλαιά της με
ορίζοντα τέλος πρώτου εξαμήνου
του 2021. 

Στη σελίδα 14 των οικονομικών
της αποτελεσμάτων αναφέρει πως
«η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
ως μέρος του εποπτικού της ρόλου,
έχει ολοκληρώσει την επιτόπια
επιθεώρηση και επανεξέταση που
αφορούσε την αξία των περιου-
σιακών στοιχείων που περιέρχον-
ται στην κυριότητα του Συγκρο-
τήματος μέσω εκποιήσεων με ημε-
ρομηνία αναφοράς την 30 Ιουνίου
2019. Τα ευρήματα αφορούν επο-
πτική επιβάρυνση μέχρι 46 μ.β.,
η πλειονότητα της οποίας αναμέ-
νεται να ληφθεί στις 30 Ιουνίου
2021, ανάλογα με την πρόοδο που
θα σημειώσει η Τράπεζα στην πώ-
ληση των ακινήτων που επηρεά-
ζονται από την εποπτική επιβά-
ρυνση». Η «Κ» είχε γράψει εντός
Ιουλίου για την πρόθεση των επο-
πτών να βάλουν «εν είδει προβλέ-
ψεων» κάποιες ζημιές σε συγκε-
κριμένα ακίνητα της Τράπεζας Κύ-
πρου, τα οποία είχαν μείνει αδιά-
θετα για αρκετό χρονικό διάστημα.
Αυτή δε η πρακτική πιθανόν να
εφαρμόζεται όχι μόνο στην περί-
πτωση της Τράπεζας Κύπρου, αλλά
σε όλες τις τράπεζες οι οποίες

έχουν αδιάθετα ακίνητα στους
ισολογισμούς τους για μακρύ χρο-
νικό διάστημα. 

Συγχρόνως, παρά το ότι η Τρά-
πεζα Κύπρου έχει σημειώσει με-
γάλη επίδοση στη μείωση των μη
εξυπηρετούμενων της, βλέπουμε
ότι η καθαρή αξία των ΜΕΔ είναι
χαμηλότερη από την καθαρή αξία
των REOs (η μείωση του είναι αρ-
γή), γεγονός που θα επιβαρύνει
τα κεφάλαια ακόμη και σε χαμηλές
τιμές του δείκτη ΜΕΔ. Την ίδια
ώρα, όπως διαφαίνεται από τα απο-
τελέσματα, η Διεύθυνση Διαχεί-
ρισης Ακινήτων (REMU) της Τρά-
πεζας Κύπρου επικεντρώνει την

προσοχή της στην πώληση των
ακινήτων που προκύπτουν από
τις συμφωνίες ανταλλαγής χρέους
με ακίνητα. Το Συγκρότημα ολο-
κλήρωσε πωλήσεις ακινήτων
ύψους 80 εκατ. κατά το 2020 (σε
σύγκριση με 207 εκατ. το 2019),
με κέρδη από πωλήσεις ακινήτων
ύψους 9 εκατ. για το 2020 (σε σύγ-
κριση με κέρδος από πωλήσεις
ακινήτων ύψους 32 εκατ. για το
2019). Κατά το έτος που έληξε στις
31 Δεκεμβρίου 2020,  η Τράπεζα
Κύπρου προχώρησε σε εκτέλεση
αγοραπωλητήριων συμφωνιών με
συνολική τιμή συμβολαίου ύψους
91 εκατ. (492 ακίνητα), σε σύγκριση

με 345 εκατ. (558 ακίνητα) κατά
το 2019, εξαιρουμένης της πώλη-
σης του Cyreit. Επιπρόσθετα, το
Συγκρότημα είχε υπογράψει αγο-
ραπωλητήριες συμφωνίες για πω-
λήσεις ακινήτων με τιμή συμβο-
λαίου ύψους 53 εκατ. στις 31 Δε-
κεμβρίου 2020, σε σύγκριση με 54
εκατ. στις 30 Σεπτεμβρίου 2020
και 36 εκατ. στις 31 Δεκεμβρίου
2019. 

Η Remu ανέλαβε ακίνητα ύψους
146 εκατ. κατά το 2020 (μειωμένα
κατά 26% σε ετήσια βάση), μέσω
συμφωνιών ανταλλαγής χρέους
με ακίνητα και ανακτηθέντων ακι-
νήτων.

Βαραίνουν τα ακίνητα την Τράπεζα Κύπρου
Εποπτική επιβάρυνση μέχρι 0,46% στα κεφάλαιά της με ορίζοντα τέλος πρώτου εξαμήνου του 2021

<<<<<<

Η πρακτική αυτή πιθα-
νόν να εφαρμόζεται
όχι μόνο στην περίπτω-
ση της Τράπεζας Κύ-
πρου, αλλά σε όλες τις
τράπεζες οι οποίες
έχουν αδιάθετα ακίνη-
τα στους ισολογισμούς
τους για μακρύ χρονικό
διάστημα.

Η Remu διαχειρίζεται ακίνητα λογιστικής αξίας ύψους 1,45 δισ. ευρώ (αποτελούμενα από ακίνητα ύψους 1,35 δισ. ευρώ τα οποία κατηγοριοποιήθηκαν ως
‘Αποθέματα ακινήτων’ και 107 εκατ. ως ‘Επενδύσεις σε Ακίνητα’).

Private banking για όλους φέρνουν οι νέες τεχνολογίες στην Ελλάδα
Του ΑΛΕΚΟΥ ΛΙΔΩΡΙΚΗ

Μπορεί τόσο καιρό να μιλούσαμε
για προσωποποιημένη εξυπηρέ-
τηση του τραπεζικού πελάτη, αλλά
ουσιαστικά δεν την προσφέραμε.
Ο κάθε πελάτης μας, όπως και των
άλλων τραπεζών, έχει ενταχθεί σε
ένα από τα υποσύνολα πελατει-
ακών ομάδων που έχουν δημιουρ-
γηθεί με βάση κάποια κοινά επι-
μέρους χαρακτηριστικά (ηλικιακά,
εισοδηματικά κ.λπ.) και εξυπηρε-
τείται. Η τεχνολογία όμως αλλάζει
τα πάντα και πλέον οδηγούμαστε
πραγματικά στην εξατομικευμένη

εξυπηρέτηση, αναφέρει στην «Κ»
επιτελικό στέλεχος συστημικής
τράπεζας.

Οι τράπεζες θα γνωρίζουν το
προφίλ του κάθε πελάτη με τέτοια
λεπτομέρεια, που τα προϊόντα που
θα του προτείνονται θα είναι απο-
κλειστικά και μόνον για αυτόν και
δεν θα αφορούν την ευρύτερη πε-
λατειακή ομάδα στην οποία ανήκει.
«Καθώς ο τραπεζικός πελάτης θα
βρίσκεται στο εμπορικό κέντρο
μιας πόλης, θα λαμβάνει sms στο
κινητό ότι το Χ κατάστημα που θα
προσπεράσει έχει προσφορές στις
τηλεοράσεις και μπορεί να πραγ-

ματοποιήσει την αγορά με άτοκες
δόσεις, παίρνοντας και πόντους
επιβράβευσης», μας αναφέρει χα-
ρακτηριστικά. Αυτό θα γίνει εφικτό
καθώς συστήματα crm συλλέγουν
και επεξεργάζονται έπειτα από

συγκατάθεση του τραπεζικού πε-
λάτη δεδομένα από τις συναλλαγές
του, τις αναζητήσεις του στο Δια-
δίκτυο και γενικότερα την κατα-
ναλωτική συμπεριφορά του. 

Οι συμβουλευτικές όμως υπη-
ρεσίες των τραπεζών σε ένα νοι-
κοκυριό σταδιακά θα ξεφύγουν
και από το αυστηρά τραπεζικό
πλαίσιο. 

Αναφέρονται χαρακτηριστικοί
τομείς συμβουλευτικών υπηρεσιών
που ήδη προσφέρονται από τις
τράπεζες ή σχεδιάζονται:

– Συμβουλευτικές υπηρεσίες
στη διαδικασία κατάρτισης και

παρακολούθησης του ετήσιου οι-
κογενειακού προϋπολογισμού του
νοικοκυριού. 

Οι υπηρεσίες αυτές αφορούν
σειρά επιμέρους θεμάτων, όπως
το χτίσιμο του αφορολογήτου, που
πλέον είναι δυνατόν να εμφανιστεί
με ένα κλικ, μέχρι συμβουλές στον
τομέα των στεγαστικών και κατα-
ναλωτικών αναγκών. 

Οι τράπεζες δεν θα περιμένουν
πλέον τον πελάτη να έρθει σε αυτές
να ζητήσει στεγαστικό δάνειο για
το σπίτι που έχει επιλέξει, αλλά
θα επικοινωνούν μαζί του για να
του προτείνουν συγκεκριμένο ακί-

νητο από τη βάση δεδομένων τους
και τις πλατφόρμες τους με βάση
τις πραγματικές και οικονομικές
ανάγκες του.

– Εναλλακτικές προτάσεις για
εξασφάλιση μελλοντικού εισοδή-
ματος. Το κάθε προϊόν θα αφορά
τον συγκεκριμένο πελάτη. Γνωρί-
ζοντας, για παράδειγμα, την ηλικία
του παιδιού της οικογένειας και
φυσικά τις οικονομικές δυνατότη-
τες, το αποταμιευτικό - επενδυτικό
προϊόν θα έχει όλα τα χαρακτηρι-
στικά που ταιριάζουν στην κάθε
οικογένεια την κατάλληλη χρονική
στιγμή.

<<<<<<

Εξατομικευμένη παρο-
χή τραπεζικών υπηρε-
σιών ανάλογα με τα ηλι-
κιακά και εισοδηματικά
χαρακτηριστικά.

Στα 1,45 δισ. 
τα ακίνητα
Πάντως υπάρχει κινητικότητα στην
μονάδα. Στα τέλη 2020, όπως ανα-
φέρει στα οικονομικά της αποτελέ-
σματα η Τράπεζα Κύπρου, η Remu
διαχειριζόταν ακίνητα λογιστικής
αξίας ύψους 1,45 δισ. ευρώ (απο-
τελούμενα από ακίνητα ύψους 1,35
δισ. ευρώ τα οποία κατηγοριοποι-
ήθηκαν ως ‘Αποθέματα ακινήτων’
και 107 εκατ. ως ‘Επενδύσεις σε
Ακίνητα’), σε σύγκριση με 1,46 δισ.
στις 30 Σεπτεμβρίου 2020 (αποτε-
λούμενα από ακίνητα ύψους 1,35
δισ. τα οποία κατηγοριοποιήθηκαν
ως ‘Αποθέματα ακινήτων’ και 109
δισ. ως ‘Επενδύσεις σε Ακίνητα’)
και με 1,49 δισ. στις 31 Δεκεμβρίου
2019 (αποτελούμενα από ακίνητα
αξίας ύψους 1,37 δισ. τα οποία κα-
τηγοριοποιήθηκαν ως ‘Αποθέματα
Ακινήτων’ και 112 εκατ. ευρώ ως
‘Επενδύσεις σε ακίνητα’). Επιπρό-
σθετα από τα ακίνητα τα οποία δια-
χειρίζεται η Remu, ακίνητα τα
οποία κατηγοριοποιήθηκαν ως
‘Επενδύσεις σε Ακίνητα’ με λογι-
στική αξία ύψους 21 εκατ. στις 31
Δεκεμβρίου 2020 (στα ίδια επίπε-
δα στις Σεπτεμβρίου 2020 και σε
σύγκριση με 24 εκατ. στις 31 Δε-
κεμβρίου 2019), αφορούν ακίνητα
που κατείχε το Συγκρότημα πριν τη
σύσταση της Remu τον Ιανουάριο
του 2016. Αναλυτικότερα, η Remu
έχει 182 εκατ. ευρώ οικιστικά ακί-
νητα, 271 εκατ. ευρώ ακίνητα που
αφορούν γραφεία και άλλα εμπο-
ρικά ακίνητα, 103 εκατ. ευρώ αξίας
σε βιοτεχνίες και βιομηχανίες, 25
εκατ. ευρώ σε ξενοδοχεία, 614
εκατ. ευρώ αξίας σε γη (οικοπεδα
και αγροτεμάχια) και 262 εκατ. ευ-
ρώ αξίας γήπεδα γκολφ και ακίνη-
τα σχετικά με γκολφ.
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Θύμα του παρατεταμένου 
lockdown πέφτει, σύμφωνα με 
πληροφορίες, το σχέδιο της κυ-
βέρνησης να επαναληφθεί φέτος 
η μειωμένη προκαταβολή φόρου 
των επιχειρήσεων και ελεύθερων 
επαγγελματιών, που είχε εφαρ-
μοστεί το 2020.

Οι πληροφορίες από πηγές 
του οικονομικού επιτελείου της 
κυβέρνησης αναφέρουν ότι αυτή 
τη στιγμή το σχέδιο, που θεωρεί-
το σχεδόν σίγουρο μέχρι πρότι-
νος, έχει φύγει από το τραπέζι, 
λόγω έλλειψης δημοσιονομικού 
χώρου για να εφαρμοστεί. Οι 
ίδιες πηγές προσθέτουν ότι αν 
στη συνέχεια γίνει η έκπληξη 
και βελτιωθούν τα δεδομένα, 
πιθανώς το μέτρο θα επανεξε-
τασθεί, αλλά αυτό δεν θα είναι 
σαφές πριν περάσουν 1-2 μήνες. 
«Για την ώρα δεν το έχουμε στα 
προβλεπόμενα μέτρα», αναφέ-
ρουν. Μάλιστα, ο αναπληρωτής 
υπουργός Οικονομικών Θεόδω-
ρος Σκυλακάκης, ενώ μέχρι πρό-
τινος άφηνε ανοιχτό το ενδε-
χόμενο εφαρμογής του μέτρου, 
το περασμένο Σαββατοκύριακο, 
όταν έγινε σαφές ότι οι περιορι-
σμοί στο λιανεμπόριο ήρθαν για 
να μείνουν, δήλωσε στον ΑΝΤ1 
ότι δεν υπάρχει δυνατότητα μεί-
ωσης της προκαταβολής φόρου.

Στο οικονομικό επιτελείο 
σημειώνουν ότι το κόστος του 
μέτρου είναι αρκετά υψηλό. Οι 
κερδοφόρες επιχειρήσεις υπολο-
γίζεται ότι θα δηλώσουν κέρδη 
2,3 δισ. ευρώ το 2020, έναντι 3,3 
δισ. ευρώ που είχαν δηλώσει το 
2019. Πρόκειται κυρίως για σού-
περ μάρκετ και φαρμακεία, τα 
οποία πήγαν πολύ καλά εν μέ-
σω πανδημίας. Αν εφαρμοστεί 
αντίστοιχη μέθοδος με πέρυσι, 
με μείωση φόρου ως 100%, οπότε 
η προκαταβολή ήταν μειωμένη 

κατά 1,5 δισ. ευρώ, η απώλεια 
για φέτος θα είναι της τάξης του 
1 δισ. ευρώ περίπου. Με δεδο-
μένους τους περιορισμούς του 
προϋπολογισμού, αυτό είναι ένα 
κόστος που δεν φαίνεται να μπο-
ρεί να αναλάβει το κράτος φέτος. 
Αναφέρεται, πάντως, το ενδεχό-
μενο να εξετασθούν εναλλακτι-
κοί τρόποι μείωσης, στοχευμένα 

σε επιχειρήσεις που επλήγησαν, 
αλλά είχαν παρ’ όλα αυτά κέρδη.

Αυτή τη στιγμή, στο οικονο-
μικό επιτελείο περνούν μέρες 
αγωνίας. Υπολογίζουν ότι κά-
θε εβδομάδα που παρατείνεται 
το lockdown στο λιανικό εμπό-
ριο στις περιοχές που βρίσκο-
νται στο «κόκκινο» ανεβαίνει 
το κόστος για τον προϋπολογι-
σμό κατά 175 εκατ. ευρώ. Ηδη, 
η έκθεση της Κομισιόν έδειξε 
υπέρβαση του κόστους των μέ-
τρων στήριξης κατά 1,5% του 
ΑΕΠ σε σύγκριση με τον προϋ-
πολογισμό, κάτι που σημαίνει ότι 
το πρωτογενές έλλειμμα βρίσκε-
ται στην περιοχή του 5%-5,5% 
του ΑΕΠ.

«Θέλουμε να μη χαθεί ο Μάρ-
τιος και τον Απρίλιο να λειτουρ-

γεί καλά η αγορά», διαμηνύουν 
τα στελέχη του οικονομικού επι-
τελείου σε κάθε τόνο. 

Θετικές ενδείξεις
Τα καλά νέα, όπως αναφέ-

ρουν, είναι ότι τα φορολογικά 
έσοδα του πρώτου 20ημέρου του 
Φεβρουαρίου κινήθηκαν κοντά 
στον στόχο του προϋπολογισμού. 
Επίσης, οι ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές την ίδια περίοδο ήταν ικα-
νοποιητικές, γεγονός που αποδί-
δεται σε υψηλή καταναλωτική 
κίνηση σε περιοχές που δεν ήταν 
στο «κόκκινο». 

Στο οικονομικό επιτελείο ευ-
ελπιστούν ότι μια τέτοια υπερ-
βάλλουσα κατανάλωση θα εκ-
δηλωθεί και στις «κόκκινες» 
περιοχές, μόλις ανοίξει η αγορά.

Περαιτέρω επιβάρυνση του προϋ-
πολογισμού κατά 2,6 δισ. ευρώ ή 
1,5% του ΑΕΠ, λόγω των ενισχυ-
μένων περιοριστικών μέτρων που 
εφαρμόζονται από τις αρχές του 
χρόνου, βλέπει η Κομισιόν στην 
9η έκθεση ενισχυμένης εποπτεί-
ας που έδωσε στη δημοσιότητα. 
Συγκεκριμένα, η Κομισιόν εκτιμά 
ότι τα μέτρα στήριξης φέτος θα 
φτάσουν το 6,5% του ΑΕΠ, ήτοι 
περίπου 11,2 δισ. ευρώ. Η κυβέρ-
νηση είχε υπολογίσει στον προϋ-
πολογισμό περίπου 7,5 δισ. ευρώ 
συν 1,1 δισ. ευρώ από το React 
EU, επομένως συνολικά 8,6 δισ. 
ευρώ. Ηρθε, όμως, το κλείσιμο 
του λιανεμπορίου τον Ιανουάριο 
και Φεβρουάριο –και η προοπτι-
κή 1-2 κλειστών εβδομάδων και 
τον Μάρτιο– για να προσθέσει σε 
αυτό το ποσόν επιπλέον κόστος 
2,6 δισ. ευρώ και να φτάσει έτσι ο 
συνολικός λογαριασμός στα 11,2 
δισ. ευρώ.

Το 2020, σύμφωνα με την Κο-
μισιόν, η στήριξη ήταν 9,4% του 
ΑΕΠ, ήτοι 15,3 δισ. ευρώ. Γενι-
κά, το ύψος των μέτρων είναι λί-
γο πάνω από τον μέσο όρο της 
Ε.Ε., αναφέρεται. Το υπουργείο 
Οικονομικών, πάντως, όχι μόνο 
δεν αιφνιδιάστηκε, αλλά συμπί-
πτει απολύτως στις εκτιμήσεις 
του με αυτές της Κομισιόν και 
επιφυλάσσεται για ενδεχόμενες 
νέες αναθεωρήσεις στο μέλλον. 
Το καλό σενάριο προβλέπει ανά-
καμψη το δεύτερο τρίμηνο, με 
άνοιγμα του λιανεμπορίου από 
τον Μάρτιο, αλλά και της εστία-
σης τον Απρίλιο και καλή πορεία 
του τουρισμού το καλοκαίρι, αλλά 
ακόμη είναι νωρίς. 

Αδύναμο το α΄ εξάμηνο
Η Κομισιόν στην έκθεσή της 

τονίζει την αβεβαιότητα. Σημειώ-
νει, πάντως, ότι η ανάκαμψη το 
πρώτο εξάμηνο θα είναι αναιμική. 
Τα περιοριστικά μέτρα ήταν απα-
ραίτητα για να σωθούν ζωές, ανα-

φέρει, αλλά θα καθυστερήσουν 
την ανάκαμψη. Επαναλαμβάνει 
την εκτίμηση των χειμερινών προ-
βλέψεών της για ανάκαμψη 3,5% 
φέτος και 5% το 2022, επισημαίνο-
ντας ότι βασίζεται στην εκτίμηση 
πως τα πιο ευάλωτα τμήματα του 
πληθυσμού θα έχουν εμβολιαστεί 
έως τα μέσα του 2021.

Η Κομισιόν θα επανεκτιμή-
σει τις προβλέψεις για το έλλειμ-
μα (3,9% του ΑΕΠ σύμφωνα με 
τον προϋπολογισμό του 2021) 
την άνοιξη. 

Προειδοποιεί όμως για σημα-
ντικούς δημοσιονομικούς κιν-
δύνους ενόψει της παράτασης 
της πανδημίας και σημειώνει 
ότι τα μέτρα στήριξης πρέπει να 

είναι στοχευμένα και προσωρι-
νής φύσης.

Από την άλλη, προειδοποιεί 
ότι η πρόκληση που θα αντιμε-
τωπίσει ο χρηματοπιστωτικός το-
μέας και οι επιχειρήσεις θα φανεί 
σε μεταγενέστερο στάδιο, καθώς 
θα αποσύρονται τα μέτρα στήρι-
ξης και στο πλαίσιο αυτό θα πρέ-
πει να είναι πολύ προσεκτική η 
κυβέρνηση.

Τα «αγκάθια»
Η έκθεση είναι γενικώς θετι-

κή, αναγνωρίζει βήματα προόδου 
και δικαιολογεί καθυστερήσεις 
λόγω πανδημίας, αλλά δεν παρα-
λείπει να επισημάνει και βαθιά 
προβλήματα που παραμένουν.

Στα «αγκάθια» είναι οι ληξι-
πρόθεσμες οφειλές, όπου παρα-
βιάστηκε κάθε προθεσμία. Τον 
∆εκέμβριο του 2020 το ύψος 
τους έφτανε τα 979 εκατ. ευρώ, 
εκ των οποίων τα 485 εκατ. ευ-
ρώ δεν αφορούσαν εκκρεμείς 
συντάξεις και έπρεπε να έχουν 
μηδενιστεί, σύμφωνα με το χρο-
νοδιάγραμμα του 2019. Νέα προ-

θεσμία για τον μηδενισμό τους 
τέθηκε πλέον για τον Ιούνιο του 
2020. Επιπλέον, ο όγκος των εκ-
κρεμών συντάξεων παρέμεινε 
αμετάβλητος στα περίπου 500 
εκατ. ευρώ, αλλά η κυβέρνηση 
επέμεινε ότι θα τις έχει εκκαθα-
ρίσει ώς το τέλος του 2021. Κάτι 
που αμφισβητείται από ασφαλι-
στικούς παράγοντες. 

Αλλαγές στον ΕΝΦΙΑ
Η έκθεση, εξάλλου, προαναγ-

γέλλει αλλαγές στον ΕΝΦΙΑ, με 
νέες αντικειμενικές τιμές τον 
Μάρτιο και μια μεταρρύθμιση 
ουδέτερης απόδοσης ώς τα τέ-
λη Απριλίου.

Η κυβέρνηση δεσμεύθηκε να 
προωθήσει μεταρρυθμίσεις μέχρι 
την επόμενη έκθεση, τον Μάιο, 
στον χρηματοπιστωτικό τομέα, 
στη στελέχωση της ΑΑ∆Ε, καθώς 
και για τη βελτίωση της λειτουρ-
γικότητας του μηχανισμού ωρί-
μανσης έργων, για τις μεγάλες 
επενδύσεις, για την απλοποίηση 
των επενδυτικών αδειοδοτήσεων 
και για την υιοθέτηση ενός σύγ-
χρονου κώδικα εργασίας.

Στα θετικά που κατονομάζει η 
έκθεση περιλαμβάνονται οι με-
ταρρυθμίσεις στην παιδεία, η 
πρόοδος των ιδιωτικοποιήσεων 
(μαρίνα Αλίμου, Ελληνικό, Εγνα-
τία) και οι εξελίξεις στην ενεργει-
ακή πολιτική. Αναφέρεται, επί-
σης, η καλή συνεργασία με την 
Κομισιόν στην προετοιμασία του 
εθνικού σχεδίου ανάκαμψης.

Ικανοποιημένος από την έκ-
θεση δήλωσε ο υπουργός Οικο-
νομικών Χρήστος Σταϊκούρας, 
επισημαίνοντας ότι «αναγνωρίζει 
την άμεση και ορθή παρέμβαση 
της ελληνικής κυβέρνησης από 
την αρχή της πανδημίας» και ότι 
«χαιρετίζει την προώθηση μεταρ-
ρυθμίσεων και την υλοποίηση 
διαρθρωτικών αλλαγών, παρά 
τις αντίξοες συνθήκες».

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Της EIΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Το κλειστό λιανεμπό-
ριο στις «κόκκινες» 
περιοχές ανεβάζει 
το κόστος για τον προ-
ϋπολογισμό κατά 175 
εκατ. κάθε εβδομάδα.

Το πακέτο στήριξης 
της οικονομίας
θα φτάσει το 6,5% 
του ΑΕΠ, εκτιμά η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή.

Για το δεύτερο δεκαπενθήμερο του 
Μαρτίου φαίνεται ότι μετατίθεται 
η επαναλειτουργία των φυσικών 
εμπορικών καταστημάτων στην 
Αττική, με το ενδεχόμενο να ανοί-
ξει το λιανεμπόριο στις 8 Μαρτίου 
να χάνει συνεχώς έδαφος, ειδικά 
καθώς εξακολουθεί να είναι επιβα-
ρυμένη η επιδημιολογική εικόνα. 

Η επανέναρξη την 1η Μαρτίου, 
σενάριο που υπήρχε τις προηγού-
μενες ημέρες και είχε ακουστεί 
από κυβερνητικά στελέχη, αλλά 
ούτε η ίδια η αγορά δεν θεωρού-
σε πολύ πιθανό, δεν τίθεται πλέ-
ον στο τραπέζι, καθώς ο ίδιος ο 
πρωθυπουργός, στην εισαγωγική 
του τοποθέτηση στο υπουργικό 
συμβούλιο, τόνισε πως η αύξηση 
των κρουσμάτων, ειδικά στην Ατ-
τική, απομακρύνει ένα σταδιακό 
άνοιγμα την 1η Μαρτίου.

Ενδεικτική επίσης της κατάστα-
σης ήταν και η τοποθέτηση του 
υπουργού Υγείας Βασίλη Κικίλια 
σε τηλεδιάσκεψη που διοργάνω-
σε το Επαγγελματικό Επιμελητή-
ριο Αθηνών. 

Ο υπουργός Υγείας δεν άνοιξε 
τα χαρτιά του για το πότε εκτι-
μά την επανεκκίνηση της οικο-
νομικής δραστηριότητας, ενώ δεν 
έκρυψε και τον προβληματισμό 
του για την αύξηση των κρουσμά-
των που καταγράφηκε την Τρίτη, 
κάτι που δείχνει ότι η κυβέρνηση 
δεν φαίνεται να προχωράει άμεσα 
στην επαναλειτουργία του λιανε-
μπορίου. Ο ίδιος, μάλιστα, ζήτη-
σε την υπομονή όλων για λίγες 
εβδομάδες ακόμα και τόνισε ότι 
τη λύση στο πρόβλημα του κο-
ρωνοϊού θα δώσει ο εμβολιασμός 
του πληθυσμού που θα μειώσει τα 
επίπεδα της νοσηρότητας και της 
θνησιμότητας.

Πλέον, τόσο αρμόδια στελέ-
χη του υπουργείου Ανάπτυξης 
όσο και ο εμπορικός κόσμος θεω-
ρούν ότι ούτε την 8η Μαρτίου θα 
ανοίξουν τα καταστήματα, καθώς 
εκτιμάται ότι έως και τα μέσα της 
επόμενης εβδομάδας η επιδημιο-
λογική εικόνα δεν θα είναι καλή 
στην πρωτεύουσα και θεωρείται 
πιθανότερη η επανέναρξη στις 
16 Μαρτίου (15 Μαρτίου είναι η 
Καθαρά ∆ευτέρα). 

Ανησυχία για το Πάσχα
Αν και κάθε ημέρα που περνά-

ει με κλειστά καταστήματα σημαί-
νει μεγάλες απώλειες σε έσοδα, 
δεν είναι λίγοι οι έμποροι που 

φαίνεται να προτιμούν να ανοί-
ξει έστω και στις 16 Μαρτίου ο 
κλάδος, υπό την προϋπόθεση βε-
βαίως ότι δεν θα κλείσει ξανά και 
κυρίως στην πασχαλινή περίοδο 
που είναι αυξημένης καταναλω-
τικής ζήτησης.

Αυτό που τονίζουν, επίσης, εί-
ναι ότι για να καταστεί αποτελε-
σματικός ο νέος τρόπος αγορών, 
υπό την έννοια να μην οδηγή-
σει σε ένα νέο lockdown, δηλα-
δή η αποστολή ειδικού μηνύμα-
τος σε άλλον πενταψήφιο αριθμό 
(13032) με χρονικό περιορισμό 
τριών ωρών και χρήση του μό-
νο μία φορά ημερησίως, θα πρέ-
πει να τεθούν χρονικοί ή γεωγρα-
φικοί περιορισμοί και σε άλλους 
κωδικούς που χρησιμοποιούνται 

σήμερα για τις μετακινήσεις των 
πολιτών και δη στον κωδικό 6 (με-
τακίνηση για σωματική άσκηση) 
ή ακόμη και στον κωδικό 2 (με-
τακίνηση για αγορές τροφίμων - 
φαρμάκων). 

Σύμφωνα μάλιστα με πληρο-
φορίες, μερίδα της κυβέρνησης 
με εμπλοκή στη διαχείριση της 
κρίσης της πανδημίας φέρεται 
να υποστηρίζει την παραπάνω 
άποψη, όμως αυτή φαίνεται να 
προσκρούει σε ζητήματα ατομι-
κών ελευθεριών και προστασίας 
προσωπικών δεδομένων.

Παράταση εκπτώσεων
Τις επόμενες ημέρες, εξάλλου, 

αναμένεται να θεσπισθεί και η 
παράταση των χειμερινών εκπτώ-
σεων μέχρι τις 31 Μαρτίου αντί 
για τις 28 Φεβρουαρίου. Πρόκει-
ται για αίτημα του εμπορικού κό-
σμου που, πάντως, δεν θεωρεί-
ται ότι μπορεί να έχει σημαντική 
θετική επίδραση στον τζίρο του 
λιανεμπορίου, αφενός διότι είναι 
ορατό το ενδεχόμενο τα καταστή-
ματα να λειτουργήσουν το δεύτε-
ρο δεκαπενθήμερο του Μαρτίου, 
αφετέρου διότι τον Μάρτιο αρκε-
τές εταιρείες, κυρίως αλυσίδες, 
τοποθετούν στην αγορά τα είδη 
της νέας σεζόν.

Εν αναμονή της νέας υπουργικής 
απόφασης, σύμφωνα με τις εξαγ-
γελίες του υπουργού Εργασίας 
Κωστή Χατζηδάκη, που θα δίνει 
παράταση τουλάχιστον και για 
τον Φεβρουάριο στην αναστολή 
είσπραξης των ρυθμισμένων δό-
σεων για όσους έχουν ασφαλιστι-
κές οφειλές, το ΚΕΑΟ με διευκρι-
νιστική του εγκύκλιο ξεκαθαρίζει 
ότι η αναστολή του Ιανουαρίου 
ισχύει μόνο για τις επιχειρήσεις 
που είναι κλειστές με κρατική 
εντολή και όχι για τις πληττόμε-
νες βάσει ΚΑ∆. Ο,τι δηλαδή ίσχυε 
και κατά τους προηγούμενους δύο 
μήνες, Νοέμβριο και ∆εκέμβριο 
του 2020.

Η εγκύκλιος του ΚΕΑΟ αποσα-
φηνίζει πως η δόση του Ιανουα-
ρίου των υπαγόμενων στην ευ-
εργετική διάταξη επιχειρήσεων 
ή εργοδοτών έχει καταληκτική 
ημερομηνία πληρωμής την 28η 
Φεβρουαρίου 2021. 

Ο κ. Χατζηδάκης έχει βέβαια 
προαναγγείλει από το βήμα της 
Βουλής πως αντίστοιχη παράτα-
ση ενός μήνα θα δοθεί και για 
τη δόση Φεβρουαρίου, καθώς το 
lockdown συνεχίζεται.

Εφόσον υπάρξει αντίστοιχη 
απόφαση, οι κλειστές με κρατική 
εντολή επιχειρήσεις που περιλαμ-

βάνονται στη λίστα ΚΑ∆ της ΚΥΑ 
για τη μεταχρονολόγηση της δό-
σης Ιανουαρίου –λιανεμπόριο, με-
ταφορές, πολιτισμός, επισιτισμός, 
αθλητισμός κ.ά.– θα μπορούν να 
μην πληρώσουν τη δόση Ιανουα-
ρίου, καθώς θα δοθεί νέα παράτα-
ση μέχρι τα τέλη Μαρτίου.

Το ΚΕΑΟ σημειώνει ότι με τον 
τρόπο αυτό η διάρκεια των ρυθμί-

σεων για χρέη προς τον e-ΕΦΚΑ 
των κλειστών με κρατική εντολή 
επιχειρήσεων παρατείνεται κατά 
ένα μήνα, καθώς τροποποιούνται 
και οι καταληκτικές ημερομηνίες 
των επόμενων μηνιαίων δόσεων 
της κάθε ενεργής ρύθμισης. Κατά 
το χρονικό διάστημα της παράτα-
σης, δεν υπολογίζονται πρόσθετα 
τέλη, τόκοι και λοιπές προσαυξή-
σεις και επιβαρύνσεις.

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Μετά την Καθαρά
Δευτέρα το άνοιγμα
του λιανεμπορίου

ΚΕΑΟ: Μόνο για κλειστές
επιχειρήσεις η αναστολή
είσπραξης των δόσεων 

Θύμα του παρατεταμένου lockdown
η μειωμένη προκαταβολή φόρου

Στα 11,2 δισ. ο λογαριασμός των μέτρων

Το μέτρο δεν θα επαναληφθεί φέτος λόγω έλλειψης δημοσιονομικού χώρου

Απομακρύνεται
η επαναλειτουργία
της αγοράς
στις 8 Μαρτίου –
Η 16η Μαρτίου 
ο νέος στόχος.

Η ευεργετική
διάταξη ισχύει 
για τον Ιανουάριο, 
ενώ αναμένεται
να παραταθεί και 
για τον Φεβρουάριο.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Στο οικονομικό επιτελείο σημειώνουν ότι το κόστος του μέτρου είναι υψηλό, καθώς εάν εφαρμοστεί αντί-
στοιχη μέθοδος με πέρυσι, με μείωση φόρου έως 100%, η απώλεια για φέτος θα είναι περίπου 1 δισ. ευρώ.

Η Κομισιόν προειδοποιεί για σημαντικούς δημοσιονομικούς κινδύνους, 
ενόψει της παράτασης της πανδημίας και σημειώνει ότι τα μέτρα στήριξης 
πρέπει να είναι στοχευμένα και προσωρινής φύσης.
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Τις πρώτες σοβαρές ενδείξεις πως 
η Ελλάδα μπορεί πράγματι να 
κεφαλαιοποιήσει τη συσσωρευ-
μένη ζήτηση για διακοπές εξαι-
τίας της καλής διαχείρισης της 
πανδημίας και της επιτυχημένης 
λειτουργίας του τουρισμού κατά 
το 2020, δίνουν τα στοιχεία των 
κρατήσεων από τη Μεγάλη Βρε-
τανία των δύο τελευταίων εικο-
σιτετραώρων. Ειδικότερα, μετά 
την ανακοίνωση του οδικού και 
χρονικού χάρτη για άρση των 
περιορισμών στις μετακινήσεις 
που ανακοίνωσε ο Βρετανός πρω-
θυπουργός και οι οποίες παρα-
πέμπουν σε υπό προϋποθέσεις 
πλήρη απελευθέρωση από τις 
21 Ιουνίου, μεγάλα τουριστικά 
γραφεία όπως η TUI αναφέρουν 
εκτίναξη της ζήτησης για ταξίδια 
στην Ελλάδα, την Ισπανία αλλά 
και την Τουρκία κατά το φετινό 
καλοκαίρι.

Συγκεκριμένα, οι κρατήσεις 
για διακοπές από τον Ιούλιο 
και μετά, που δέχτηκε η TUI 
το πρώτο εικοσιτετράωρο μετά 
τις ανακοινώσεις για την άρση 
των περιορισμών στη Βρετανία, 
ήταν εξαπλάσιες από εκείνες 
της προηγούμενης ημέρας. Την 
ίδια ώρα, η αεροπορική easyJet 
ανακοίνωσε αύξηση κρατήσε-
ων 337% για πτήσεις και 630% 
για πακέτα διακοπών σε προορι-
σμούς όπως η Κρήτη και η Μά-
λαγα. Η easyJet αναφέρει πως 
οι κρατήσεις είναι ισχυρότερες 
για τον Αύγουστο και έπονται 
αυτές για τον Ιούλιο και τον Σε-
πτέμβριο.

Η Thomas Cook, που λειτουρ-
γεί πλέον υπό νέα μετοχική σύν-
θεση και διοίκηση ύστερα από 
την κατάρρευσή της στα τέλη 
του 2019, ανέφερε επίσης πως οι 
επισκέψεις στις ιστοσελίδες της 
διπλασιάστηκαν από τη ∆ευτέρα 
και μετά, όπως και ότι δέχεται 
μεγάλο αριθμό κρατήσεων για 
χώρες όπως η Ελλάδα, η Κύπρος 
αλλά και το Μεξικό.

Οι εξελίξεις αυτές ενισχύουν 
την επιχειρηματολογία όσων 
πιστεύουν πως το brand name 
της Ελλάδας στον τουρισμό έχει 
ισχυροποιηθεί τα τελευταία χρό-

νια και έτι περαιτέρω ύστερα 
από την επιτυχή λειτουργία του 
τουρισμού το 2020, πρώτη χρο-
νιά της πανδημίας, αλλά και του 
προγράμματος εμβολιασμών. 
∆ημοσιεύματα με ιδιαίτερα κο-
λακευτικά σχόλια για το ελλη-
νικό πρόγραμμα εμβολιασμών 
σε χώρες όπως η Γερμανία, η 
οποία μαζί με την Αγγλία αποτε-
λούν τις δύο μεγαλύτερες αγορές 
από τις οποίες προσελκύει επι-
σκέπτες η Ελλάδα, λειτουργούν 
καταλυτικά. Ενδεικτικά αναφέ-
ρεται δημοσίευμα της γερμα-

νικής Handelsblatt, στο οποίο 
χαρακτηριστικά σημειώνεται 
ότι «όποιος αναζητεί χώρες-πρό-
τυπα σε ό,τι αφορά τους εμβο-
λιασμούς, θα τις βρει στην Ελ-
λάδα, στη Γαλλία, στη ∆ανία και 
στο Ισραήλ». 

Παράλληλα, η ελληνική κυ-
βέρνηση πραγματοποιεί συζη-
τήσεις με τη βρετανική προκει-
μένου να κλείσει μία συμφωνία 
ανάλογη με αυτή που επέτυχε 
με το Ισραήλ για τη διευκόλυν-
ση των μετακινήσεων των του-
ριστών εφόσον έχουν εμβολια-
στεί. Να δίδεται δηλαδή στους 
δυνητικούς ταξιδιώτες η διαβε-
βαίωση πως δεν θα χρειάζονται 
καραντίνες ούτε κατά την άφιξη 
ούτε κατά την επιστροφή τους, 
διαδικασία που αποτέλεσε βασι-
κό αντικίνητρο για ταξίδια κατά 
το τελευταίο έτος.

Σύμφωνα μάλιστα με δηλώ-
σεις του υπουργού Τουρισμού 
Χάρη Θεοχάρη στους Financial 

Times, «το υπουργείο Τουρισμού 
βρίσκεται σε προχωρημένες συ-
ζητήσεις με τη Μεγάλη Βρετα-
νία, σε πλαίσιο παρόμοιο όπως 
και με το Ισραήλ», προκειμένου 
να υπάρχει απαλλαγή όσων τα-
ξιδιωτών έχουν εμβολιαστεί από 
περιττές διατυπώσεις κατά τη 
μετακίνησή τους ανάμεσα στις 
δύο χώρες.

Εν τω μεταξύ, ανάλογες επα-
φές υπάρχουν και με τις Ηνω-
μένες Πολιτείες, ενώ ήδη μεγά-
λες αεροπορικές ανακοινώνουν 
την έναρξη απευθείας πτήσεων, 
εφόσον δεν ισχύουν απαγορεύ-
σεις, αμέσως μετά την άνοιξη. Η 
Emirates ανήγγειλε πως ξεκινά-
ει και πάλι τις καθημερινές της 
πτήσεις από την Αθήνα προς το 
Newark Liberty International 
Airport στη Νέα Υόρκη από την 
1η Ιουνίου 2021, ενώ θα τις αυ-
ξήσει (με Boeing 777-300ER), 
πραγματοποιώντας καθημερι-
νές πτήσεις προς Αθήνα.

Γερμανία και Βρετανία κάλυψαν το 
50% αφίξεων και εισπράξεων του 
τουρισμού το 2020, σύμφωνα με 
τα αναλυτικά στοιχεία της Τράπε-
ζας της Ελλάδος για το ταξιδιωτι-
κό ισοζύγιο. Το 2020, οι ταξιδιωτι-
κές εισπράξεις εν γένει εμφάνισαν 
μείωση κατά 76,5% σε σύγκριση 
με το 2019 και διαμορφώθηκαν 
στα 4,280 δισ. ευρώ. Η εξέλιξη 
αυτή οφείλεται στην πτώση των 
εισπράξεων από κατοίκους των 
χωρών της Ε.Ε.-27 κατά 70,8%, οι 
οποίες διαμορφώθηκαν στα 2,840 
δισ. ευρώ, καθώς και των εισπρά-
ξεων από κατοίκους των χωρών 

εκτός της Ε.Ε.-27 κατά 82,0%, οι 
οποίες έφτασαν σε 1,434 δισ. ευ-
ρώ. Αναλυτικότερα, οι εισπράξεις 
από κατοίκους των χωρών της Ζώ-
νης του Ευρώ διαμορφώθηκαν στα 
2,390 δισ., μειωμένες κατά 69,1%, 
ενώ οι εισπράξεις από κατοίκους 
των χωρών της Ε.Ε.-27 εκτός της 
Ζώνης του Ευρώ εμφάνισαν πτώ-
ση κατά 77,5% και στα 451 εκατ. 

Μείωση εισπράξεων
Ειδικότερα, οι εισπράξεις από 

τη Γερμανία μειώθηκαν κατά 
61,6% και διαμορφώθηκαν στο 
1,135 δισ., ενώ οι εισπράξεις από 
τη Γαλλία μειώθηκαν κατά 66,3% 
και έφτασαν στα 367 εκατ. Από 

τις χώρες εκτός της Ε.Ε.-27, πτώ-
ση κατά 70,8% παρουσίασαν οι 
εισπράξεις από το Ηνωμένο Βα-
σίλειο, οι οποίες διαμορφώθηκαν 

στα 749 εκατ., ενώ οι εισπράξεις 
από τις ΗΠΑ μειώθηκαν κατά 
93,0%, στα 83 εκατ. Οι εισπρά-
ξεις από τη Ρωσία μειώθηκαν κα-

τά 96,9% και διαμορφώθηκαν στα 
14 εκατ. Το 2020, η εισερχόμε-
νη ταξιδιωτική κίνηση μειώθηκε 
κατά 76,5% και διαμορφώθηκε 
στα 7,375 εκατ. ταξιδιώτες, έναντι 
31,348 εκατ. ταξιδιωτών το 2019. 

Η ταξιδιωτική κίνηση μέσω αε-
ροδρομίων μειώθηκε κατά 73,2%, 
ενώ αυτή μέσω οδικών σταθμών 
κατά 83,8%. Κατά την περυσινή 
χρονιά, η ταξιδιωτική κίνηση από 
τις χώρες της Ε.Ε.-27 διαμορφώθη-
κε στα 4,889 εκατ. ταξιδιώτες, πα-
ρουσιάζοντας πτώση κατά 73,6% 
σε σύγκριση με το 2019, ενώ η 
ταξιδιωτική κίνηση από τις χώρες 
εκτός της Ε.Ε.-27 μειώθηκε κατά 
80,6% στα 2,485 εκατ. ταξιδιώτες. 

Η Ευρωζώνη
Η κίνηση από τις χώρες της 

Ζώνης του Ευρώ μειώθηκε κατά 
68,9%, ενώ η ταξιδιωτική κίνηση 
από τις χώρες της Ε.Ε.-27 εκτός 
της Ζώνης του Ευρώ εμφάνισε 
πτώση κατά 80,7%. Η ταξιδιωτική 
κίνηση από τη Γερμανία μειώθη-
κε κατά 62,1% και διαμορφώθη-
κε σε 1,526 εκατ. άτομα, ενώ αυ-
τή από τη Γαλλία μειώθηκε κατά 
69,6% και έφτασε στις 469.000. 
Αναφορικά με τις χώρες εκτός της 
Ε.Ε.-27, η ταξιδιωτική κίνηση από 
το Ηνωμένο Βασίλειο μειώθηκε 
κατά 69,5% και διαμορφώθηκε 
στο 1,069 εκατ. ταξιδιώτες, ενώ 
αυτή από τις ΗΠΑ παρουσίασε 
πτώση κατά 91,0% και έφτασε 
στις 107.000. Η ταξιδιωτική κί-
νηση από τη Ρωσία μειώθηκε κα-
τά 95,6% και διαμορφώθηκε στις 
26.000 ταξιδιώτες.

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Οι κρατήσεις στην ΤUI 
για τον Ιούλιο εξαπλα-
σιάστηκαν μέσα 
σε μία ημέρα, ενώ
η easyJet εμφανίζει 
αύξηση 630%.

Η Ελλάδα εκλαμβάνεται ως ασφαλής 
προορισμός από τους ξένους ταξι-
διώτες που την επισκέφθηκαν το 
2020. Μάλιστα, η ασφάλεια αυτή 
σε σχέση με την COVID-19 είναι ο 
δεύτερος κύριος λόγος μετά τους 
αρχαιολογικούς χώρους και τον πο-
λιτισμό της πόλης για την επιλογή 
της Αθήνας: περίπου 43% των του-
ριστών αναψυχής που ήρθαν στην 
Αθήνα δήλωσαν ότι την επέλεξαν 
επειδή τη θεώρησαν ασφαλή προο-
ρισμό. Μεταξύ των επισκεπτών ανα-
ψυχής ηλικίας 18-25 ετών αυτό το 
ποσοστό ήταν 60%. Πρόκειται για 
ευρήματα της τελευταίας έρευνας 
περί «Ικανοποίησης επισκεπτών 
και απόδοσης ξενοδοχείων» της 
Ενωσης Ξενοδόχων Αθηνών - Ατ-
τικής και Αργοσαρωνικού (ΕΞΑΑΑ).

Επιπλέον, οι ξένοι επισκέπτες 
της πρωτεύουσας αισθάνθηκαν, 
με βαθμολογία 7,6 στα 10, ότι ήταν 
αρκετά καλά ενημερωμένοι για τα 
μέτρα COVID-19 της Ελλάδας. Τό-
σο οι Ελληνες όσο και οι αλλοδα-
ποί που ρωτήθηκαν, δήλωσαν πως 
νιώθουν πολύ ασφαλείς στο ξενο-
δοχείο, βαθμολογώντας με 8,9 και 
9,2 αντίστοιχα. Παρόμοια αξιολό-
γηση έγινε και για τα αξιοθέατα, 
τα εστιατόρια και τα ταξί, όλα με 
βαθμό υψηλότερο από 8. Μικρότε-
ρη βαθμολογία πήρε η ασφάλεια 
στους δρόμους, στα καταστήματα 
και στα bar/cafe, ενώ οι αλλοδαποί 
αξιολόγησαν πολύ χαμηλά, με 6,9, 
τα μέσα μαζικής μεταφοράς. Οι Ελ-
ληνες δεν ένιωθαν ασφαλείς στις 
δημόσιες συγκοινωνίες με βαθμο-
λογία 5,6 και επίσης αξιολόγησαν 
την ασφάλεια στα ταξί σημαντικά 
χαμηλότερα από τους ξένους, με 
βαθμό 7,2. Από την άλλη πλευρά, οι 
Ελληνες ένιωθαν ασφαλέστεροι στα 
εστιατόρια και στους δρόμους. Συ-
νολικά, με βαθμό 7,3 οι αλλοδαποί 
πιστεύουν ότι τα μέτρα COVID-19 
δεν επηρέασαν σε μεγάλο βαθμό 
την εμπειρία τους στην Αθήνα. Επί-
σης, προκύπτει ότι η πανδημία δεν 
είχε αντίκτυπο στις δαπάνες στην 
πόλη, που κυμάνθηκαν στα ίδια 
επίπεδα με το 2018 και το 2019, 
ήτοι 115 ευρώ ημερήσια δαπάνη 
ανά άτομο. Ετσι, ο συνολικός βαθ-

μός ικανοποίησης αυξήθηκε από 
8,1 το 2019 σε 8,2 το 2020. Βεβαί-
ως, παρά την υψηλή ικανοποίηση 
των τουριστών και την ασφάλεια 
που ένιωσαν στην Αθήνα, η του-
ριστική ζήτηση παρέμεινε σε χα-
μηλά επίπεδα. Συνολικά, το 2020 
χαρακτηρίζεται από την ΕΞΑΑΑ 
«καταστροφικό» για τον ξενοδο-
χειακό τομέα. Λαμβάνοντας υπόψη 
και τα ξενοδοχεία που δεν ήταν σε 
λειτουργία, η πληρότητα ήταν μόλις 
19,7%. Η απώλεια των συνολικών 
εσόδων για τον ξενοδοχειακό τομέα 
της Αττικής εκτιμάται σε 700 εκατ. 
Ωστόσο, τα επίπεδα πληρότητας σε 
Βαρκελώνη και Ρώμη ήταν ακόμη 
χαμηλότερα από αυτά της Αθήνας 
με βάση τη μέθοδο, ενώ η Μαδρί-
τη έφτασε σε παρόμοιο επίπεδο. 
Από τις πόλεις της Μεσογείου, μό-
νο η Κωνσταντινούπολη παρουσί-
ασε σχετικά καλύτερη απόδοση, με 
πληρότητα 30%.

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Προς την πρόβλεψη της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για ρυθμό ανάπτυξης φέ-
τος 3,5%, αντί του 4,8% του προϋ-
πολογισμού, εκτιμά το οικονομικό 
επιτελείο της κυβέρνησης ότι κινεί-
ται πιθανότατα η οικονομία, με τα 
σημερινά δεδομένα, εξαιτίας της 
παράτασης του lockdown.  

Σε υποχώρηση του ρυθμού ανά-
πτυξης κατά 0,8% και επιβάρυν-
ση του πρωτογενούς ελλείμματος 
κατά 0,7% του ΑΕΠ μεταφράζεται 
κάθε μήνας που περνάει με συνέ-
χιση των περιοριστικών μέτρων, 
είπε χθες ο υπουργός Οικονομικών 
Χρήστος Σταϊκούρας, αναδεικνύο-
ντας το βαρύ κόστος του lockdown 
για το ΑΕΠ και τον προϋπολογισμό.

Αντίστοιχα, το έλλειμμα του προ-
ϋπολογισμού έχει προβλεφθεί στο 
3,9% και μετά τη δίμηνη επιβάρυν-
ση είναι πιθανό να κινείται στην 
περιοχή του 5% του ΑΕΠ, αν δεν 
αλλάξουν τα δεδομένα το προσε-
χές διάστημα. 

Σύμφωνα με τον υπουργό Οικο-
νομικών, τα μέτρα στήριξης του 
πρώτου τριμήνου θα φτάσουν τα 
5,9 δισ. ευρώ, ενώ σε κάθε περί-
πτωση θα ξεπεραστούν τα 7,5 δισ. 
ευρώ που προβλέπονται στον προϋ-
πολογισμό για το σύνολο του έτους.

Βεβαίως, αν το καλοκαίρι σημει-
ωθεί μια σημαντική ανάκαμψη, οι 
προβλέψεις αυτές μπορεί να αλ-
λάξουν και πάλι. Στην κυβέρνηση 
ποντάρουν στην αναβαλλόμενη ζή-
τηση για την αύξηση της κίνησης 
στο λιανεμπόριο, αλλά και στον 
τουρισμό.

Ο κ. Σταϊκούρας είπε στην ΕΡΑ 
ότι από το δεύτερο τρίμηνο φέτος 

αναμένεται να φανεί «φως στην 
άκρη του τούνελ». Οπως είναι γνω-
στό, έχει προβλεφθεί ένα βαρύ υφε-
σιακό πρώτο τρίμηνο, όχι μόνο λό-
γω του lockdown, αλλά και επειδή 
η σύγκριση γίνεται με το πρώτο 
τρίμηνο του 2020, όταν το ΑΕΠ κι-
νείτο σε θετικό έδαφος.

Ωστόσο, είπε, οι απώλειες της 
πανδημίας δεν πρόκειται να καλυ-
φθούν φέτος, αλλά το 2022. Σημει-
ώνεται ότι, σύμφωνα με τις προβλέ-
ψεις της Κομισιόν, αυτό θα συμβεί 
στο τέλος του 2022.

«Προσδοκούμε ότι ο τουρισμός 
του 2021 θα πάει καλύτερα από το 
2020, αλλά δεν θα φτάσει στα επί-
πεδα του 2019», σχολίασε ο κ. Στα-
ϊκούρας.

Στόχος της κυβέρνησης, σύμφω-
να με τον υπουργό, είναι να συνε-
χιστεί το καθεστώς δημοσιονομι-
κής χαλάρωσης και το 2022 και η 
Ελλάδα να αντιμετωπισθεί όπως οι 
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, παρά το 
γεγονός ότι βρίσκεται σε καθεστώς 
ενισχυμένης εποπτείας.

Ο υπουργός Οικονομικών διαβε-
βαίωσε ότι η κυβέρνηση θα είναι 
δίπλα στην κοινωνία για όσο χρει-
αστεί, αλλά εντός των δημοσιονο-
μικών περιορισμών που υπαγορεύει 
η πανδημία.

Ασφαλής προορισμός
η Αθήνα, λένε οι ξένοι 
που την επισκέφθηκαν 

Κάθε μήνας lockdown
μειώνει κατά 0,8%
την αύξηση του ΑΕΠ

Εκτίναξη ζήτησης για διακοπές
στην Ελλάδα από τους Βρετανούς

Μειώθηκαν στα 7,3 εκατ. οι τουρίστες το 2020

Κλείνουν πακέτα μετά την εξαγγελία Τζόνσον για πλήρη απελευθέρωση από Ιούνιο

Στο 3,5% από 4,8% 
εκτιμά πλέον τον ρυθμό 
ανάπτυξης για 
το 2021 το υπουργείο 
Οικονομικών.

Θετική είναι η αξιολόγηση για 
τα αξιοθέατα, τα εστιατόρια και 
τα ταξί, όλα με βαθμό υψηλότερο από 
8 στα 10.

 Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η ελληνική κυβέρνηση βρίσκεται σε προχωρημένες συζητήσεις με το Λονδίνο προς επίτευξη διμερούς συμ-
φωνίας –όπως αυτή με το Ισραήλ– για την ελεύθερη μετακίνηση τουριστών που έχουν εμβολιαστεί.

ΙΝ
ΤΙ

Μ
Ε

Γερμανοί και Αγγλοι 
κάλυψαν το 50% 
των αφίξεων 
του περυσινού έτους.

Τη χαμηλότερη 
βαθμολογία στο θέμα 
της ασφάλειας σε 
σχέση με την COVID-19 
συγκέντρωσαν 
τα μέσα μεταφοράς.
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Τη σκληρή και αποφασιστική στά-
ση αλλά και τον πραγματισμό με 
τον οποίο σκοπεύει να αντιμετω-
πίσει η Ουάσιγκτον το Πεκίνο 
υπό την κυβέρνηση Μπάιντεν 
σκιαγραφούν όσα δήλωσε, ενώ-
πιον της Γερουσίας, η Κάθριν Τάι, 
η νέα εκπρόσωπος Εμπορίου των 
ΗΠΑ. Αφ’ ης στιγμής εγκριθεί ο 
διορισμός της από το Κογκρέσο, 
η  επιλογή του Τζο Μπάιντεν και 
εμφανώς Κινέζα κ. Τάι θα είναι 
η εμπροσθοφυλακή σε κάθε ανα-
μέτρηση της Ουάσιγκτον με τη 
δεύτερη οικονομία στον κόσμο. 
Οπως τονίζει το Bloomberg, ανα-
μένεται να διαδραματίσει καθο-
ριστικό ρόλο στην εφαρμογή της 
εμπορικής πολιτικής του νέου 
προέδρου των ΗΠΑ, που έχει δε-
σμευθεί όπως και η ίδια η κ. Τάι 
να επικεντρωθούν στη στήριξη 
των εργαζομένων και της μεσαί-
ας τάξης. 

∆ίνοντας μια πρώτη γεύση 
της πολιτικής του νέου προέδρου 
έναντι των εμπορικών και οικονο-
μικών διενέξεών της με το Πεκί-
νο, η Κάθριν Τάι υποσχέθηκε να 
συνεργαστεί με τους συμμάχους 
της υπερδύναμης για να αντιμε-
τωπίσουν από κοινού την Κίνα. 
Χαρακτήρισε, άλλωστε, τον ασι-
ατικό  οικονομικό γίγαντα αντί-
παλο αλλά και εταίρο των ΗΠΑ, 
καθώς, όπως τόνισε, η υπερδύ-
ναμη χρειάζεται τη συνεργασία 
του Πεκίνου για να αντιμετωπί-
σουν από κοινού τις παγκόσμιες 
προκλήσεις.

Χωρίς να επεκταθεί σε λεπτο-
μέρειες για το πώς σκοπεύει να 
κινηθεί στα θέματα των δασμών, 
του εμπάργκο εξαγωγών και γε-
νικότερα των κεντρικών ζητη-
μάτων ανάμεσα στις δύο μεγα-
λύτερες οικονομίες του κόσμου, 
η Κάθριν Τάι σημείωσε ότι έχει 
επίγνωση «των ευκαιριών, αλλά 
και των περιορισμών της εργαλει-
οθήκης μας». Η σκληρή πλευρά 
της πολιτικής Μπάιντεν αναδύ-
θηκε από τη δήλωση της κ. Τάι 
ότι η Ουάσιγκτον πρέπει «να δε-
σμευθεί εκ νέου πως θα εργαστεί 
ακούραστα μαζί με άλλους για να 
υπεραμυνθεί των κοινών αξιών 
της ελευθερίας, της δημοκρατί-
ας, της αλήθειας και της ευκαι-
ρίας στην κοινωνία μας».

Οπως, όμως, τονίζουν αναλυ-
τές του Bloomberg, προδίδει πα-
ράλληλα μια πολύ πιο μεθοδική 
και πρακτική προσέγγιση, που δι-
αφοροποιεί την κυβέρνηση Μπάι-
ντεν από τη χαοτική στάση της 
ομάδας του προκατόχου του. Η 
47χρονη κ. Τάι, παιδί Κινέζων 
μεταναστών και απόφοιτος του 
Γέιλ και της Νομικής Σχολής του 

Χάρβαρντ, ανήκει στην προοδευ-
τική πτέρυγα των ∆ημοκρατικών, 
αλλά απολαμβάνει την εκτίμηση 
και των Ρεπουμπλικανών. Τα δύο 
κόμματα του αμερικανικού Κο-
γκρέσου έχουν επανειλημμένως 
επαινέσει την ικανότητά της να 
βρίσκει κοινό έδαφος και να γε-
φυρώνει διαφορές σε ακανθώδη 
ζητήματα, συμπεριλαμβανομέ-

νων των επιχειρηματικών θεμά-
των και των σχετικών με την αγο-
ρά εργασίας. Σύμφωνα μάλιστα 
με το περιοδικό Foreign Policy, 
δεν υπάρχει κανείς να πει τίπο-
τε αρνητικό για την Τάι, η οποία 
έως τώρα ήταν εντελώς άγνωστη 
και ίσως γι’ αυτό είναι η μόνη 
υπάλληλος του Κογκρέσου που 
μεταπήδησε στην κυβέρνηση. 
Το εν λόγω περιοδικό επικαλεί-
ται μάλιστα Ρεπουμπλικανούς 
που όταν ρωτήθηκαν σχετικά τη 
χαρακτήρισαν «σκληρή», «φα-
νταστική», αλλά «ανατριχιαστικά 
ευφυή». Ενδεικτική ήταν, άλλω-
στε, η δημόσια φιλοφρόνηση που 
της απηύθυνε ο Αμερικανός πρό-
εδρος όταν την επέλεξε πέρυσι, 
ότι «μου τηλεφώνησαν πολύ πε-
ρισσότεροι από όσους μπορείτε 
να φανταστείτε για να με συγχα-
ρούν που σας επέλεξα».

Η ίδια στην ακρόασή της επι-
καλέστηκε την εμπειρία της από 
την τριετία που διετέλεσε κύρια 

σύμβουλος του εκπροσώπου 
Εμπορίου των ΗΠΑ για θέματα 
Κίνας. Υπογράμμισε μάλιστα πως 
γνωρίζει από πρώτο χέρι την ανά-
γκη να καταστεί η ασιατική δύ-
ναμη υπόλογη για τις αθέμιτες 
πρακτικές της στο εμπόριο, αλλά 
και πόσο αναγκαία είναι μια επι-
δέξια πολιτική από πλευράς των 
ΗΠΑ. Τα τελευταία τέσσερα χρό-
νια η κ. Τάι διετέλεσε, εξάλλου, 
σύμβουλος των ∆ημοκρατικών 
για θέματα εμπορίου σε επιτρο-
πή φορολογίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. Θα κληθεί να 
αντιμετωπίσει άμεσα προκλή-
σεις όπως το τι θα κάνει τελικά 
η νέα κυβέρνηση με τη λεγόμενη 
προκαταρκτική εμπορική συμφω-
νία που υπέγραψε ο Ντόναλντ 
Τραμπ με το Πεκίνο τον Ιανουά-
ριο του περασμένου έτους, αλλά 
και με τους δασμούς, ύψους 350 
δισ. δολαρίων, που εξακολουθούν 
να ισχύουν σε σειρά εισαγωγών 
από την Κίνα.

Η 47χρονη Κάθριν Τάι, παιδί Κινέζων μεταναστών και απόφοιτος του Γέιλ και της Νομικής Σχολής του Χάρβαρντ, 
ανήκει στην προοδευτική πτέρυγα των ∆ημοκρατικών, αλλά απολαμβάνει την εκτίμηση και των Ρεπουμπλικανών.
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Θα κληθεί να 
αντιμετωπίσει άμεσα 
προκλήσεις, όπως
το τι θα κάνει
με τους δασμούς, 
ύψους 350 δισ. 
δολαρίων, που 
εξακολουθούν
να ισχύουν.

Τα πρώτα μηνύματα στο Πεκίνο
από τη νέα εκπρόσωπο Εμπορίου
Η Κάθριν Τάι αποκάλεσε την Κίνα αντίπαλο αλλά και εταίρο των ΗΠΑ

ΑΝΑΛΥΣΗ

Αποπειρώμενος να αντιμετωπίσει 
την κλιματική αλλαγή, ο Αμερι-
κανός πρόεδρος Τζο Μπάιντεν 
δεσμεύθηκε να αναλάβει δράση 
για την προστασία του τροπικού 
δάσους του Αμαζονίου. Αυτό ση-
μαίνει ότι θα πρέπει να πείσει την 
κυβέρνηση των λαϊκιστών της 
Βραζιλίας να συνεργαστεί. Κατά 
τον τελευταίο μισό αιώνα, η ανά-
πτυξη στη λεκάνη του Αμαζονί-
ου, μια περιοχή που εκτείνεται 
σε οκτώ χώρες, έχει συρρικνώσει 
το τροπικό δάσος κατά 17%. Στη 
Βραζιλία, η οποία καταλαμβάνει 
περισσότερο από το ήμισυ της λε-
κάνης, η αποψίλωση των δασών, 
οι εξορύξεις, η εκτροφή βοοειδών 
και η κτηνοτροφία αυξήθηκαν κα-
τά 47% από την εκλογή του προέ-
δρου Ζαΐρ Μπολσονάρο, το 2018. 

Οι επιστήμονες φοβούνται πως 
το οικοσύστημα πλησιάζει σε ένα 
σημείο καμπής και από εκεί και 

μετά πλέον δεν θα είναι σε θέση 
να ανανεωθεί. Η περαιτέρω εξά-
ντληση της μεγαλύτερης δεξαμε-
νής συγκέντρωσης χημικών ενώ-
σεων άνθρακα και μείωσης των 
εκπομπών ρύπων του κόσμου θα 
θέσει σε κίνδυνο τους στόχους 
της συμφωνίας του Παρισιού για 
την υπερθέρμανση του πλανήτη. 
Ο Βραζιλιάνος πρόεδρος μείωσε 
τη χρηματοδότηση για τις υπηρε-
σίες της χώρας που δημοσιεύουν 
δεδομένα σχετικά με την αποψί-
λωση των δασών και επέβαλε κα-
νόνες διαχείρισης της γης. Eκτο-
ξεύει μύδρους κατά των ξένων 
ηγετών, οι οποίοι διαμαρτύρονται 
για την παράνομη ανάπτυξη, με-
τατρέποντας το ζήτημα της κυρι-
αρχίας πάνω στο τροπικό δάσος 
σε κραυγή που απευθύνεται στην 
εθνικιστική του βάση. Σε μια συ-
νάντηση με τους ηγέτες των κρα-
τών της Λατινικής Αμερικής πέ-
ρυσι, ο Μπολσονάρο είπε ότι δεν 
έχει υπάρξει «ούτε μια αποψίλωση 
των δασών» και χαρακτήρισε τις 
όποιες αναφορές για τη λεηλασία 
του Αμαζονίου «ψέμα».

Ως στενός σύμμαχος του Ντό-

ναλντ Τραμπ, ο Μπολσονάρο δεν 
δέχθηκε έντονες επικρίσεις για 
την πολιτική του. Ωστόσο, πέ-
ρυσι κατά τη διάρκεια της προε-
κλογικής εκστρατείας του, ο Τζο 
Μπάιντεν υποσχέθηκε δράση. 
Είπε πως θα ασκήσει πιέσεις για 
να δοθεί οικονομική βοήθεια 20 
δισεκατομμυρίων δολαρίων σε κυ-
βερνήσεις της Νοτίου Αμερικής, 
αποσκοπώντας στη διακοπή της 
αποψίλωσης δασών και ορκίστηκε 
πως θα υπάρξουν σοβαρές οικο-
νομικές συνέπειες εάν αρνηθούν. 

Η αναγνώριση της παγκόσμι-
ας σημασίας του Αμαζονίου έχει 
καθυστερήσει πολύ, αλλά η απει-
λή των κυρώσεων δεν είναι ο κα-
λύτερος τρόπος για να αλλάξει η 
συμπεριφορά της Βραζιλίας. Οι 
ΗΠΑ θα πρέπει να προσφέρουν 
κίνητρα τέτοια τα οποία θα βο-
ηθούν τον Ζαΐρ Μπολσονάρο να 
πουλήσει την ιδέα της διατήρη-
σης του δάσους του Αμαζονίου 
στους υποστηρικτές του. ∆εδο-
μένων των διασυνδέσεών του 
με τις ένοπλες δυνάμεις, οι ΗΠΑ 
θα μπορούσαν να εξετάσουν το 
ενδεχόμενο επέκτασης περιορι-
σμένης τεχνικής βοήθειας στον 
στρατό της Βραζιλίας για να συν-
δράμουν ορισμένες από τις ενέρ-
γειές της κατά της παράνομης 
αποψίλωσης. Η ενεργή υποστή-
ριξη των ΗΠΑ δε για την έντα-
ξη της Βραζιλίας στον Οργανι-
σμό Οικονομικής Συνεργασίας 
και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ), που συ-
νιστά προτεραιότητα για τις επι-
χειρηματικές ελίτ, οι οποίες εν-
διαφέρονται για τους χειρισμούς 
του Μπολσονάρο στην οικονομία, 
πρέπει να συναρτάται εν μέρει 
με βελτιώσεις σε θέμα περιβαλ-
λοντικής προστασίας.

Ταυτόχρονα, οι ΗΠΑ μπορούν 
να δείξουν ότι είναι πρόθυμες 
να τον παρακάμψουν εάν χρει-
αστεί. Οι Αμερικανοί διπλωμά-
τες πρέπει να εμβαθύνουν τους 
δεσμούς τους με τους Βραζιλιά-
νους τοπικούς κυβερνήτες και 
δημάρχους, και να παράσχουν 
άμεση βοήθεια σε δήμους που 
αποδεικνύουν εμπράκτως πως 
προστατεύουν το δάσος. Εν κα-
τακλείδι, οι ΗΠΑ σε συνεργασία 
με άλλες κυβερνήσεις και χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα θα πρέ-
πει να βοηθήσουν τη Βραζιλία 
και άλλες χώρες της περιοχής να 
επωφεληθούν από τη συντήρη-
ση του φυσικού περιβάλλοντος, 
ενδεχομένως δημιουργώντας ένα 
αποτελεσματικότερο παγκόσμιο 
σύστημα ανταλλαγής δικαιωμά-
των εκπομπών διοξειδίων του 
άνθρακα.

Κατά τον τελευταίο 
μισό αιώνα,
η ανάπτυξη
στη λεκάνη
του Αμαζονίου
έχει συρρικνώσει
το τροπικό δάσος 
κατά 17%.

Η Ουάσιγκτον μπορεί
να σώσει τον Αμαζόνιο

BLOOMBERG

Η Ε.Ε. αποσκοπεί να ελαττώσει την 
εξάρτησή της από τη Νοτιοανατο-
λική Ασία και τις ΗΠΑ ως προς τον 
εφοδιασμό των βιομηχανιών της σε 
ημιαγωγούς, θέτοντας ως στόχο να 
κατασκευάζει το 20% της παγκόσμι-
ας παραγωγής από το λιγότερο του 
10% σήμερα. Η αφορμή δόθηκε από 
τις μεγαλύτερες γερμανικές αυτο-
κινητοβιομηχανίες Volkswagen και 

Daimler, οι οποίες υποχρεώθηκαν 
να περικόψουν αισθητά την παρα-
γωγή τους εξαιτίας της έλλειψης σε 
ημιαγωγούς (τσιπ). Το ζητούμενο εί-
ναι η κατασκευή τσιπ μικρότερων 
από 10 νανόμετρα με τελική διά-
σταση τα 2 νανόμετρα, σύμφωνα 
με καλά πληροφορημένες πηγές, 
ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες για 
τα διασυνδεδεμένα αυτοκίνητα, τα 

ασύρματα συστήματα τηλεπικοινω-
νίας 5ης γενιάς, τους υπολογιστές 
υψηλής απόδοσης και άλλα προϊό-
ντα. Αξίζει να επισημανθεί, όπως 
αναφέρεται σε σχετικό δημοσίευ-
μα του ειδησεογραφικού πρακτο-
ρείου Bloomberg, πως οι δύο κο-
ρυφαίοι όμιλοι στο πεδίο είναι η 
ταϊβανέζικη Taiwan Semiconductor 
Manufacturing Co. (TSMC) και η νο-
τιοκορεατική Samsung Electronics, 
που κατασκευάζουν τα πιο καινοτο-
μικά τσιπ. Ισως να μπορούσαν και 
να συμπράξουν με ευρωπαϊκές ομό-
λογες στο πλαίσιο των σχεδίων της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης, αλλά τίποτα 
δεν έχει ακόμα αποφασιστεί, δήλω-
σε αξιωματούχος του υπουργείου 
Οικονομικών της Γαλλίας.

Εντονες ελλείψεις
Τα σχέδια αρθρώνονται σε μία 

κρίσιμη περίοδο, κατά την οποία 
οι μεγάλες αυτοκινητοβιομηχανίες 
της Γηραιάς Ηπείρου βρίσκονται 
αντιμέτωπες με ελλείψεις ημιαγω-
γών. Η μεγαλύτερη του κλάδου, η 
Volkswagen, μείωσε κατά χιλιάδες 
οχήματα την παραγωγή της, ενώ η 
Daimler AG δήλωσε πως κάνει ό,τι 
μπορεί για να ελαχιστοποιήσει τις 
συνέπειες από τη συμφόρηση του 

εφοδιασμού σε ολόκληρο τον κλά-
δο. Το καίριο συμπέρασμα από την 
όλη κατάσταση, η οποία ίσως απο-
δειχθεί βραχείας διάρκειας, είναι 
ότι κατέστησε οδυνηρά οφθαλμο-

φανές την εξάρτηση της Ευρώπης 
από την εισαγόμενη τεχνολογία. 
Ενδεχομένως οι προσπάθειες της 
Ε.Ε. και υπό την καθοδήγηση του 
Ευρωπαίου επιτρόπου Βιομηχα-

νίας Τιερί Μπρετόν να πρέπει να 
στραφούν στην εκ νέου ανάπτυξη 
ενός υπάρχοντος χυτηρίου ημιαγω-
γών ή την κατασκευή νέου, σύμ-
φωνα με καλά πληροφορημένες 
πηγές. Για την ιστορία θα πρέπει 
να αναφερθεί ότι η Ευρώπη μέχρι 
πριν από είκοσι χρόνια αποτελού-
σε κόμβο εργοστασίων κατασκευής 
ημιαγωγών. Ωστόσο, έκτοτε προ-
χώρησε σε δραστική μείωση της 
παραγωγής της. Οι σχεδιαστές τσιπ 
για χρήση σε αυτοκίνητα, όπως οι 
ΝXP Semiconductors και Infineon 
Technologies προτιμούσαν να ανα-
θέτουν σημαντικό τμήμα της πα-
ραγωγής τους σε γίγαντες όπως η 
TSMC και άλλα χυτήρια. Οταν οι 
αυτοκινητοβιομηχανίες θέλησαν 
να αυξήσουν τις παραγγελίες στα 
τέλη του 2020, κατέβαλαν μεγά-
λη προσπάθεια να καλύψουν τις 
ανάγκες τους, διότι τα διαθέσιμα 
εξαρτήματα είχαν δοθεί σε εται-
ρείες άλλων κλάδων, όπως εκεί-
νες, που κατασκευάζουν έξυπνα 
κινητά τηλέφωνα.

Πέρυσι η Ευρωπαϊκή Ενωση 
αναφέρθηκε στον στόχο του 20% 
της παγκόσμιας παραγωγής σε ημι-
αγωγούς με κριτήριο την αξία τους, 
αν και δεν επεκτάθηκε σε λεπτομέ-

ρειες. Οπως τόνισε ο Τιερί Μπρε-
τόν, «δεν μπορούμε να μιλάμε για 
ψηφιακή κυριαρχία της Ευρώπης, 
χωρίς η ίδια να έχει αυτονομία και 
αυτάρκεια στο πεδίο της μικροη-
λεκτρονικής». Η Κομισιόν δήλω-
σε, πάντως, ότι θα προωθήσει μία 
συμμαχία στο πεδίο της μικροηλε-
κτρονικής, η οποία θα περιλαμβά-
νει τους μεγαλύτερους κατασκευα-
στές τσιπ της Ευρώπης και πιθανώς 
και αυτοκινητοβιομηχανίες και τη-
λεπικοινωνιακούς ομίλους. Κατά 
τους αναλυτές, η αφύπνιση της 
Ευρώπης παρατηρείται με μεγά-
λη καθυστέρηση και είναι περιο-
ρισμένης κλίμακας, όταν η Κίνα, η 
Ιαπωνία και οι ΗΠΑ προσπαθούν 
είτε να ενισχύσουν την αυτάρκειά 
τους σε τσιπ ή να την ανακτήσουν 
– αλλά όλοι υπολείπονται των κο-
ρυφαίων παραγωγών της Samsung 
και της TSMC. Τέλος, κατά τον Πέ-
τερ Βένινκ, διευθύνοντα σύμβου-
λο της ολλανδικής ASML Holding, 
της μεγαλύτερης εταιρείας διεθνώς 
στην προμήθεια φωτολιθογραφι-
κών συστημάτων για ημιαγωγούς, 
το όλο σύστημα εφοδιαστικής αλυ-
σίδας των τσιπ εγκαθιδρύθηκε μέ-
σα σε δεκαετίες και δεν αλλάζει εν 
μια νυκτί.

Η Ε.Ε. θέτει στόχο να 
κατασκευάζει το 20% 
της παγκόσμιας παρα-
γωγής για να ελαττώ-
σει την εξάρτησή της 
από Ασία και ΗΠΑ. 

Επιχείρηση «αυτάρκεια σε τσιπ» στην Ευρώπη

Τα σχέδια της Ευρώπης αρθρώνονται σε μία κρίσιμη περίοδο, κατά την 
οποία οι μεγάλες αυτοκινητοβιομηχανίες της Γηραιάς Ηπείρου βρίσκονται 
αντιμέτωπες με ελλείψεις ημιαγωγών.
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Mία εταιρεία κάθε τρεις με τέσσε-
ρις εβδομάδες αγοράζει ο αμε-
ρικανικός κολοσσός της Apple, 
ενώ συνολικά τα τελευταία έξι 
χρόνια απέκτησε με τον ρυθμό 
αυτό περί τις εκατό επιχειρήσεις. 
Τα σχετικά αποκάλυψε ο διευθύ-
νων σύμβουλός της, Τιμ Κουκ, και 
αναφέρει σε δημοσίευμά του το 
ειδησεογραφικό δίκτυο του BBC. 
Αφορμή για την ανακοίνωση δό-
θηκε στο πλαίσιο της καθιερω-
μένης ετήσιας γενικής συνέλευ-
σης των μετόχων του κολοσσού 
την Τρίτη.

Πέραν τούτου, η Apple, την 
οποία συνίδρυσε ο διορατικός Στιβ 
Τζομπς και στα μέσα της δεκαε-
τίας του 1990 βρέθηκε ένα βήμα 
πριν από την πτώχευση, είχε κα-
λές ειδήσεις για τους επενδυτές 
της. Το πρώτο τρίμηνο του οικο-
νομικού έτους 2021 (ημερολογι-
ακά πρόκειται για το διάστημα 
Οκτωβρίου - ∆εκεμβρίου 2020) 
είχε τα υψηλότερα έσοδα όλων 
των εποχών, τα οποία ανήλθαν 
σε 111,4 δισεκατομμύρια δολάρια, 
ήτοι είχαν μία αύξηση της τάξε-
ως του 21% με το αντίστοιχο προ 
ενός έτους διάστημα. Αναφερόμε-
νος, ειδικότερα, στις εξαγορές, ο 
Τιμ Κουκ είπε στη συνέλευση των 
μετόχων ότι αυτές αποσκοπούν 
κυρίως στην απόκτηση τεχνολο-
γίας και ταλέντων.

Ποια, όμως, ήταν, η μεγαλύτε-
ρη τέτοια επιχειρηματική κίνηση 
της Apple την τελευταία δεκαετία; 
Αυτή είχε να κάνει με την απόκτη-
ση αντί 3 δισ. δολαρίων της Beats 
Electronics, της κατασκευάστριας 
ακουστικών, την οποία ίδρυσε ο 
ράπερ και παραγωγός Dr Dre. To 
2018, τώρα, ο αμερικανικός κο-
λοσσός υψηλής τεχνολογίας απέ-
κτησε ακόμα μία υψηλού προφίλ 
επιχείρηση. Ηταν η Shazam, δη-
μιουργός λογισμικού για την ανα-
γνώριση μουσικής αντί τιμήματος 
400 εκατ. δολαρίων. Η πολιτική 
του Τιμ Κουκ και της Apple είναι 
να εξαγοράζει μικρότερες εται-
ρείες υψηλής τεχνολογίας, ούτως 

ώστε στη συνέχεια να ενσωματώ-
νει τις καινοτομίες τους στα δικά 
τους προϊόντα. Ακόμα ένα παρά-
δειγμα αποτελεί η PrimeSense, 
μια ισραηλινή εταιρεία τρισδιά-
στατων αισθητήρων, της οποίας 
η τεχνολογία συνεισέφερε στην 
αντίστοιχη αναγνώρισης προσώ-
που της Apple. Η τελευταία, επι-
προσθέτως, έχει επενδύσει σε τε-
χνολογία back-end, που δεν είναι 

και τόσο προφανής στους χρήστες 
iPhone ή Macbook. Η εν λόγω τε-
χνολογία σχετίζεται με το πώς η 
εκάστοτε ιστοσελίδα λειτουργεί, 
ενημερώνεται και αλλάζει. Φυσι-
κά, ένα πεδίο, το οποίο ενδιαφέρει 
την Apple, είναι και η ηλεκτροκί-
νηση και η αυτόνομη οδήγηση, 
όπως έδειξαν και οι πρόσφατες 
συνομιλίες της με διάφορες αυ-
τοκινητοβιομηχανίες. Εξ ου και 
ο κατάλογος εξαγορών και επεν-
δύσεών της είναι εξαιρετικά ποι-
κίλος, όπως επισημαίνει το BBC.

Τον τελευταίο χρόνο, η Apple 
αγόρασε πολλές εταιρείες τεχνη-
τής νοημοσύνης, μεταξύ των 
οποίων μία, η οποία δραστηριο-
ποιείται σε εκδηλώσεις ψηφιακής 
πραγματικότητας, μία νεοφυή 
εταιρεία ψηφιακών πληρωμών 
και μία ακόμα, που ασχολείται με 

podcast. Το 2019 η Apple αγόρα-
σε το Drive.ai, μια εταιρεία που 
χρησιμοποιεί την τεχνητή νοημο-
σύνη για συστήματα αυτόνομης 
οδήγησης. Επίσης, το 2016 απέ-
κτησε μερίδιο 1 δισ. δολ. στην κι-
νεζική εταιρεία σύνδεσης οδηγών 
και επιβατών της Didi Chuxing, 
το οποίο, πάντως, δεν της δίνει 
λόγο στην τελευταία. Ο κολοσσός 
έχει στη διάθεσή του πακτωλό 
ρευστού, οπότε έχει πολλά χρή-
ματα για να κάνει εξαγορές. Ωστό-
σο, δείχνει να είναι πολύ επιλεκτι-
κός, ανεξαρτήτως του γεγονότος 
πως απέκτησε 100 μονάδες σε έξι 
χρόνια. Τέλος, υπενθυμίζεται πως 
ο Ελον Μασκ, ιδρυτής της Τesla 
που κατασκευάζει μόνον ηλεκτρι-
κά αμάξια, προσέγγισε την Apple 
το 2013, αλλά η απόπειρά του δεν 
ευοδώθηκε.

Το Χίθροου ανακοίνωσε ότι κατά 
τη διάρκεια του 2020 ο αριθμός 
των επιβατών του συρρικνώθη-
κε κατά 73%, στα 22 εκατομμύ-
ρια, ενώ και οι συνολικές ζημί-
ες του για το έτος ανήλθαν σε 2 
δισ. στερλίνες, δηλαδή σε 2,33 
δισ. ευρώ. 

Αιτία της δυσμενούς εξέλιξης 
ήταν η πανδημία του κορωνοϊού, 
όπως είναι προφανές, η οποία 
είχε καταστροφικές συνέπειες 
στην επιβατική κίνηση η οποία 
υποχώρησε σε επίπεδα πρωτό-
γνωρα από τη δεκαετία του 1970, 
όπως αναφέρει σε δημοσίευμά 
του το Αθηναϊκό-Μακεδονικό 
Πρακτορείο Ειδήσεων (ΑΜΠΕ). 
Σε έκκληση της διοίκησης του 
αεροδρομίου προς την κυβέρνη-
ση ζητεί να συμφωνηθούν κοι-
νώς αποδεκτά ταξιδιωτικά πρό-
τυπα, ούτως ώστε να δύνανται να 
ταξιδεύουν και πάλι οι επιβάτες 
και τα αεροπλάνα να πετούν το 
καλοκαίρι, μία περίοδο η οποία 
ευνοεί τις μετακινήσεις και την 
ύφεση των ιών. 

Επιπλέον, ζήτησε να παρα-
σχεθούν φοροελαφρύνσεις στις 
εταιρείες, που είναι υπεύθυνες 
για τη λειτουργία των αεροδρο-
μίων, προκειμένου να ξεπερά-
σουν την κρίση.

Το αεροδρόμιο, το οποίο βρί-
σκεται δυτικά του Λονδίνου, 
ευελπιστεί ότι οι κρατήσεις ει-
σιτηρίων για διεθνή ταξίδια θα 
ενεργοποιηθούν ξανά από τα 
μέσα Μαΐου. Κι αυτό βασίζεται 
στις ανακοινώσεις που έκανε η 
κυβέρνηση του Μπόρις Τζόνσον 
στις αρχές της εβδομάδας σχετι-
κά με τη χαλάρωση των μέτρων 
εγκλεισμού. 

Πάντως, θα πρέπει να σημει-
ωθεί πως το εν λόγω αεροδρό-
μιο, το μεγαλύτερο του Ηνωμέ-
νου Βασιλείου, απόλεσε το 2020 
τον τίτλο του κορυφαίου στην 
Ευρώπη με κριτήριο την επιβα-
τική του κίνηση. Πρώτο αναδεί-
χθηκε το Παρίσι, το οποίο δέ-
χθηκε λιγότερα πλήγματα από 
την πανδημία συγκριτικά με το 
Χίθροου και τα δρομολόγιά του 
δεν μειώθηκαν σε τέτοιο βαθμό. 
Ειδικότερα, ο βρετανικός αερο-
λιμένας ανακοίνωσε χθες ότι, 
διαρκούντος του παρελθόντος 
έτους, οι επιβάτες του έφθασαν 
μόλις τα 22 εκατομμύρια, δηλα-
δή ήταν κατά 73% μειωμένοι 
εν συγκρίσει με το 2019 και εξ 
αυτών οι μισοί μετακινήθηκαν 
μέσα στους δύο πρώτους μήνες 
του έτους, τον Ιανουάριο και 
τον Φεβρουάριο – όπερ σημαί-
νει, ακριβώς το διάστημα πριν 
από το ξέσπασμα της πανδημί-
ας στην Ευρώπη και τις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες, όπως αναφέρει 
το ΑΜΠΕ.

Οι προ φόρων και τόκων ζη-
μίες του αερολιμένα ανήλθαν σε 
2 δισ. λίρες επί εσόδων μειωμέ-

νων κατά 62%, αν και η διοίκη-
σή του ανακοίνωσε ότι, παρά 
ταύτα, έχει ρευστότητα 3,9 δισ. 
λιρών και ότι αυτή είναι που θα 
του προσφέρει στήριξη έως το 
2023. Υπενθυμίζεται πως το Χί-
θροου ανήκει μεταξύ άλλων στην 
ισπανική Ferrovial, στην Αρχή 
Επενδύσεων του Κατάρ και την 
China Investment. Πάντως, θα 
πρέπει να τονισθεί, σύμφωνα 
με το Bloomberg, πως στον κλά-
δο των αερομεταφορών υπάρχει 
και ένα φωτεινό σημείο: κι αυτό 
δεν είναι άλλο από τη μεταφορά 
αγαθών από αέρος από τη μία 
μεριά της Γης στην άλλη. Ειδι-
κά, μάλιστα, εάν σκεφθεί κανείς 
πως παρατηρείται συμφόρηση 
στη μεταφορά εμπορευμάτων με 
τα πλοία, η από αέρος διαδρομή 
αποτελεί μία λύση. Προ πανδη-
μίας το 60% όλης της χωρητικό-
τητας στη μεταφορά εμπορευ-
μάτων αφορούσε τα επιβατικά 
αεροσκάφη, σύμφωνα με την 
ΙΑΤΑ. Τέλος, αναφέρεται πως πέ-
ρυσι η χωρητικότητά τους λό-
γω ιού συρρικνώθηκε σχεδόν 
25%, οπότε ο ναύλος αυξήθηκε, 
όπως και η ζήτηση για αεροσκά-
φη, τα οποία θα δεσμεύονταν 
αποκλειστικά για τη μετακίνη-
ση φορτίου.

Αναφερόμενος στις εξαγορές, ο διευθύνων σύμβουλος της Apple Τιμ Κουκ είπε στη συνέλευση των μετόχων ότι 
αυτές αποσκοπούν κυρίως στην απόκτηση τεχνολογίας και ταλέντων.
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Ο αριθμός των επιβα-
τών του συρρικνώ-
θηκε κατά 73%, 
στα 22 εκατ. άτομα.

Μπαράζ εξαγορών από την Apple
μέσα στην τελευταία εξαετία

Ζημίες 2,3 δισ. ευρώ 
για το Χίθροου το 2020

Αποκτά μία καινούργια εταιρεία κάθε μήνα – Ρεκόρ εσόδων το α΄ τρίμηνο του 2021

H επιβατική κίνηση στο αεροδρό-
μιο της βρετανικής πρωτεύουσας 
υποχώρησε πέρυσι στα επίπεδα 
της δεκαετίας του 1970.

R
EU

TE
R

S

Η μεγαλύτερη επιχει-
ρηματική της κίνηση 
ήταν η απόκτηση 
αντί 3 δισ. δολαρίων 
της Beats Electronics 
του ράπερ Dr Dre.

ΨΥΚΤΙΚΟΙ ΘΑΛΑΜΟΙ 
ΣΥΝΤΗΡΗΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΨΥΞΗΣ 
ΠΡΟΣ ΕΝΟΙΚΙΑΣΗ
Επενδύοντας συνεχώς στην ανάπτυξη, προχωρήσαμε στη 
δημιουργία ενός Νέου Κέντρου Διανομής στη Βιομηχανική Περιοχή 
Ιδαλίου. Πρόκειται για ένα σύγχρονο και λειτουργικό κτίριο 
συνολικού εμβαδού 4.000m2, το οποίο περιλαμβάνει 10 ράμπες 
φορτοεκφόρτωσης, 4 θερμοκρασιακές ζώνες αποθήκευσης και 
4 χιλιάδες παλετοθέσεις.

Μετά την ολοκλήρωση του έργου, είμαστε στην ευχάριστη 
θέση να σας πληροφορήσουμε ότι διαθέτουμε
ψυκτικούς θαλάμους συντήρησης και κατάψυξης, 
προς ενοικίαση.

Για πληροφορίες επικοινωνήστε
με τον κ. Βασίλη Τσελίκη στο:
22056701/99111573 ή στο 22488400
ή στο info@iph.com.cy

Λόγω φόβου για πιθανή μετάδοση 
του κορωνοϊού, αλλά και για να 
αποφύγουν τις ουρές, ολοένα και 
πιο πολλοί Γερμανοί προτιμούν τις 
ανέπαφες πληρωμές στο σούπερ 
μάρκετ ή στα καταστήματα. Τα 
σχετικά αναφέρει σε δημοσίευμά 
της η Deutsche Welle. Αρκετοί κα-
ταναλωτές προσπαθούν να περιορί-
σουν όσο το δυνατόν τους όποιους 
κινδύνους με τη βοήθεια ανέπαφων 
πληρωμών ή σαρώνοντας οι ίδιοι 

τα προϊόντα που τοποθετούν στο 
καλάθι τους – έτσι δεν χρειάζεται 
να περιμένουν στις ουρές. Γεγονός 
πάντως είναι ότι ο κορωνοϊός θα 
αλλάξει σε βάθος χρόνου το τρό-
πο με τον οποίο ψωνίζουμε, πόσο 
μάλλον για τους Γερμανούς και τις 
Γερμανίδες, οι οποίοι προ πανδημί-
ας έδειχναν να προτιμούν το ρευ-
στό και όχι το «πλαστικό» χρήμα.

Σύμφωνα με έρευνα του Ινστι-
τούτου Εμπορικών Ερευνών της 

Κολωνίας (EHI), το 2020 πληρώθη-
καν με μετρητά ένα δισεκατομμύ-
ριο αγορές λιγότερο από ό,τι την 
προπερασμένη χρονιά. Συνολικά 
οι καταναλωτές περιόρισαν πέ-
ρυσι τα ψώνια με μετρητά κατά 
28 δισ. ευρώ. 

Ετσι, το 2020 κατεγράφη η με-
γαλύτερη αύξηση πληρωμών χω-
ρίς μετρητά στη Γερμανία, από τό-
τε που το ΕΗΙ ξεκίνησε πριν από 
25 χρόνια τις μετρήσεις, αναφέρει 

ο ερευνητής του, Χορστ Ρίτερ. Η 
αλλαγή είναι αισθητή παντού, τό-
σο στα κανονικά σούπερ μάρκετ 
όσο και στα εκπτωτικά. H αλυσίδα 
Aldi Süd (στα νότια της Γερμανί-
ας), για παράδειγμα, ανέφερε σε 
σφυγμομέτρηση του γερμανικού 
πρακτορείου ειδήσεων dpa ότι 
«τον Ιανουάριο πάνω από το 40% 
των πληρωμών πραγματοποιήθη-
κε με κάρτα και από αυτές πάνω 
από το 60% ανέπαφα». 

Η πανδημία αύξησε τις ανέπαφες συναλλαγές
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Την ώρα κατά την οποία στις ΗΠΑ 
δρομολογείται ένα γενναίο πακέτο 
στήριξης της οικονομίας με σκοπό 
να επιταχύνει την ανάκαμψη από 
την κρίση της πανδημίας, μεγά-
λο μέρος της Ευρώπης κωλυσιερ-
γεί στη λωρίδα αργής κυκλοφορί-
ας.  Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της 
UniCredit, αν το Κογκρέσο εγκρίνει 
στο ακέραιο το πακέτο του 1,9 τρισ. 
δολαρίων που προωθεί ο πρόεδρος 
Μπάιντεν, οι δαπάνες της αμερικα-
νικής κυβέρνησης το 2021 θα είναι 
υπερτριπλάσιες από τα ποσά που 
σχεδιάζουν να διαθέσουν οι χώρες 
της Ευρωζώνης.

Κατά συνέπεια, οι περισσότεροι 
οικονομολόγοι προβλέπουν πως η 
αμερικανική οικονομία θα φτάσει 
στα προ πανδημίας επίπεδα γύρω 
στα μέσα του έτους, που σημαίνει 
ένα ολόκληρο έτος νωρίτερα από 
την Ευρωζώνη. Η JPMorgan Chase 
εκτιμά πως «η δημοσιονομική ώθη-
ση» που θα προσφέρουν στην αμε-
ρικανική οικονομία οι δαπάνες της 
κυβέρνησης, μείον όποια ζημία συ-
νεπάγεται η λήξη των φοροαπαλλα-
γών και των μέτρων στήριξης, θα 
προσθέσει 1,8% στο αμερικανικό 
ΑΕΠ φέτος. Για την Ευρωζώνη προ-

βλέπει ότι οι αντίστοιχες πολιτικές 
θα μειώσουν το ΑΕΠ της κατά 0,1%. 
Οι αργοί ρυθμοί της Ευρώπης οφεί-
λονται μερικώς στη δυσκίνητη δο-
μή της. Οι 27 κυβερνήσεις της Ε.Ε. 
ορίζουν ξεχωριστά τις δικές τους 
πολιτικές και χρειάστηκαν μήνες 
διαπραγματεύσεων πέρυσι για να 
συμφωνήσουν στο Ταμείο Ανάκαμ-
ψης των 750 δισ. ευρώ. Ακόμη και 
τώρα επεξεργάζονται προτάσεις 
για το πώς θα διατεθούν τα χρή-
ματα του Ταμείου που πιθανώς δεν 
θα αρχίσουν να εκταμιεύονται πα-
ρά το δεύτερο εξάμηνο του έτους. 
Μια τόσο προσεκτική διαχείριση 
σίγουρα έχει και τα πλεονεκτήμα-
τά της. Αν πάνε όλα καλά, η Ε.Ε. θα 
έχει μια σωστά διαρθρωμένη σειρά 
προγραμμάτων που θα αναβαθμί-
σουν την παραγωγικότητά της και 
το δυναμικό ανάπτυξής της για τα 
επόμενα χρόνια.

Αν, όμως, δεν πάνε κατ’ ευχήν, 
η Γηραιά Ηπειρος θα έχει προβλή-
ματα για μεγάλο χρονικό διάστημα.

«Το θέμα είναι τι θέλουμε να 
επιτύχουμε» δηλώνει ο Κάρστεν 
Μπρζέσκι, οικονομολόγος της ING 
στη Γερμανία και διευκρινίζει, «θέ-
λουμε αυτήν τη βραχυπρόθεσμη 
τόνωση ή να χρησιμοποιήσουμε 
τα χρήματα για να βελτιώσουμε τη 

δομή της οικονομίας κατά βιώσιμο 
τρόπο; Στην Ευρώπη χρειαζόμαστε 
το δεύτερο». Για την Ε.Ε. το Ταμείο 
Ανάκαμψης σε συνδυασμό με τον 
προϋπολογισμό του 1,1 τρισ. ευ-
ρώ αποτελεί θεαματική στήριξη. 
Τα χρήματα θα δαπανηθούν από 
φέτος έως και το 2027, με μεγάλο 
μέρος τους να προορίζεται για τον 
«εκσυγχρονισμό», όπως για παρά-
δειγμα η ψηφιοποίηση αλλά και η 

καταπολέμηση της κλιματικής αλ-
λαγής. Οχι μόνον πρόκειται για το 
μεγαλύτερο πακέτο στήριξης στην 
ιστορία της Ε.Ε. αλλά παράλληλα 
χρηματοδοτείται από ομόλογα που 
θα εκδοθούν από κοινού. Είναι η 
πρώτη φορά που η Ε.Ε. συμφώνη-
σε τέτοιου είδους μέτρο. Είναι προ-
σωρινό αλλά τα στελέχη της ΕΚΤ 
ευελπιστούν πως θα οδηγήσει τε-
λικά σε κάποια μόνιμη δυνατότητα 
κοινής δημοσιονομικής στήριξης, 
που πρακτικά θα είναι αντίστοιχη 
του ομοσπονδιακού προϋπολογι-
σμού των ΗΠΑ. Η Ευρωζώνη έχει 
αγωνιστεί να αμβλύνει τις οικο-
νομικές αποκλίσεις ανάμεσα στις 
χώρες-μέλη της τις οποίες έφερε 
ξανά στην επιφάνεια η πανδημία. 
Τα εθνικά προγράμματα δημοσιο-
νομικής στήριξης ήταν πιο γενναι-
όδωρα στις πλούσιες χώρες, όπως 
η Γερμανία, σε σύγκριση με εκείνα 
των ασθενέστερων, όπως η Ιταλία 

και η Ισπανία. Και κανείς δεν έχει 
πεισθεί πως η Ευρώπη τα κάνει 
σωστά. Ο Ερικ Νίλσεν, επικεφαλής 
των οικονομολόγων της UniCredit, 
χαρακτηρίζει «ουσιαστικά ανεπαρ-
κή» την προσέγγιση της Ευρωζώ-
νης και θεωρεί πως σε σύγκριση 
με τα αμερικανικά, τα ευρωπαϊκά 
προγράμματα στήριξης είναι περί-
πλοκα και ακατανόητα. Σε σχετική 
έκθεσή του προβλέπει πως η ευ-
ρωπαϊκή προσέγγιση θα οδηγήσει 
τελικά σε ισχνή ανάκαμψη, υψηλή 
ανεργία, βαθύτερα σημάδια στην 
οικονομία και χαμηλό πληθωρισμό. 
Κάτι εξαιρετικά γνώριμο στην Ευ-
ρωζώνη. Η εμμονή στη λιτότητα με 
σκοπό τη μείωση του χρέους μετά 
την παγκόσμια χρηματοπιστωτική 
κρίση της διετίας 2008-2009 αντί 
για την τόνωση της ανάπτυξης μέ-
σω της κατανάλωσης καταδίκασε 
την Ευρωζώνη σε μια πολύ αργή 
ανάκαμψη που μετεξελίχθηκε σε 

κρίση χρέους και διπλή ύφεση. Το 
∆ΝΤ εκτιμά πως το 2020 το αμερι-
κανικό ΑΕΠ μειώθηκε κατά 3,2%, 
ενώ της Ευρωζώνης κατά 5,1%.

Η Μαρία ∆εμερτζή, διευθυντικό 
στέλεχος, εκτιμά πως οι ευρωπαϊκές 
χώρες κάνουν καλά που επικεντρώ-
νονται στη στήριξη των επενδύσε-
ων και των προβληματικών πτυχών 
της οικονομίας. Επισημαίνει όμως 
ότι δεν έχουν ληφθεί αρκετά μέ-
τρα για να δοθεί ώθηση στην κα-
τανάλωση.

Η εμπειρία μας από το 2020 κα-
ταδεικνύει ότι οι Ευρωπαίοι μάλλον 
θα βγουν έξω και θα αρχίσουν να 
δαπανούν μόλις τους το επιτρέψουν 
οι κυβερνήσεις τους. Τα νοικοκυ-
ριά έχουν συγκεντρώσει αποταμι-
εύσεις εκατοντάδων δισ. ευρώ που 
δεν μπορούσαν να δαπανήσουν στη 
διάρκεια των lockdowns. Και αυτά 
τα κεφάλαια μπορούν να δώσουν 
ώθηση στην οικονομία.

Του ALEXANDER WEBER / BLOOMBERG

Οικονομολόγοι προβλέ-
πουν πως η αμερικανι-
κή οικονομία θα φτάσει 
στα προ πανδημίας 
επίπεδα ένα χρόνο
νωρίτερα 
από την Ευρωζώνη.

Το υπερόπλο
Μπάιντεν
και οι αργοί
ρυθμοί της Ε.Ε.
Πώς αναμένεται να επιδράσουν

στην ανάκαμψη τα μέτρα στήριξης 

Η JPMorgan Chase εκτιμά πως «η δημοσιονομική ώθηση» που θα προσφέρουν στην αμερικανική οικονομία οι δαπάνες της κυβέρνησης θα προσθέσει 1,8% 
στο αμερικανικό ΑΕΠ φέτος. Για την Ευρωζώνη προβλέπει ότι οι αντίστοιχες πολιτικές θα μειώσουν το ΑΕΠ της κατά 0,1%.

Την άποψη ότι μία απότομη αύξηση 
των επιτοκίων μπορεί να υπονο-
μεύσει την οικονομική ανάκαμψη, 
εξέφρασε η Ιζαμπέλ Σνάμπελ, μέλος 
της εκτελεστικής επιτροπής της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. «Θα 
εξασφαλίσουμε πως δεν υπάρχει 
κάποια αδικαιολόγητη κίνηση για 
να αυστηροποιηθούν οι συνθήκες 
χρηματοδότησης», ανέφερε σε συ-
νέντευξή της. «Μια απότομη αύξη-
ση των επιτοκίων θα μπορούσε να 
θέσει σε κίνδυνο την οικονομική 
ανάκαμψη. Για τον λόγο αυτό πα-
ρακολουθούμε πολύ στενά πώς δι-
αμορφώνονται οι συνθήκες στην 
αγορά». Οι δηλώσεις της κ. Σνάμπελ 
ήρθαν λίγες ημέρες έπειτα από εκεί-
νες της προέδρου της ΕΚΤ, Κριστίν 
Λαγκάρντ, πως «παρακολουθούμε 
στενά την εξέλιξη στις ονομαστικές 
αποδόσεις των ομολόγων». Μάλι-
στα, το συγκεκριμένο σχόλιο της κ. 
Λαγκάρντ υποδηλώνει πιθανή ανη-
συχία πως οι αποδόσεις των μακρο-
πρόθεσμων ομολόγων έχουν αυξη-
θεί, παρά τη δέσμευση της ΕΚΤ να 
διατηρήσει σε χαμηλά επίπεδα τους 

εξαιρετικά χαλαρούς όρους χρημα-
τοδότησης. Ετσι, όπως αναφέρει 
το Bloomberg, έχοντας διοχετεύ-
σει κεφάλαια πολλών τρισ. στις δι-
εθνείς αγορές ως στήριξη για την 
αντιμετώπιση της πανδημίας, όσοι 
χαράσσουν πολιτική στις κεντρι-
κές τράπεζες μεγάλων οικονομιών 
εξετάζουν να αντιδράσουν απένα-
ντι στις αποδόσεις των ομολόγων 
οι οποίες, για τις οικονομίες τους, 
αυξάνονται με ταχείς ρυθμούς. Σύμ-
φωνα με το Bloomberg, η κεντρική 
τράπεζα της Κορέας προειδοποίη-
σε πως θα παρέμβει εάν το κόστος 
δανεισμού αυξηθεί, ενώ η κεντρική 
τράπεζα της Αυστραλίας υποχρεώ-
θηκε να συνεχίσει το πρόγραμμα 

αγοράς ομολόγων. Από την πλευρά 
της, η Τράπεζα της Νέας Ζηλανδίας 
υποσχέθηκε να συνεχίζει να λαμβά-
νει μέτρα για τη στήριξη της οικο-

νομίας ακόμη και εάν οι εκτιμήσεις 
για την πορεία της εγχώριας οικο-
νομίας είναι ευοίωνες. Η κ. Σνάμπελ 
πρόσθεσε πως διαβλέπει ενθαρρυ-

ντικά σημάδια ανάκαμψης, με τον 
ρυθμό των εμβολιασμών να βελτι-
ώνεται και την παγκόσμια οικονο-
μία να ανακάμπτει ταχύτερα από τις 
αρχικές εκτιμήσεις της ΕΚΤ. Οπως 
ανέφερε η ίδια, παρότι η ανάπτυξη 
των χωρών της Ε.Ε. μπορεί να είναι 
πιο αναιμική από αυτή που αναμενό-
ταν αρχικά, εξαιτίας των συνεχόμε-
νων lockdowns, αναμένεται να προ-
σεγγίσει την πρόβλεψη που έκανε 
τον ∆εκέμβριο η ΕΚΤ (3,9%). Οσον 
αφορά τις επιχειρήσεις, τα χρέη των 
εταιρειών αλλά και η αδυναμία απο-
πληρωμής τους είναι φαινόμενα που 
αναμένεται να αυξηθούν όταν η βοή-
θεια που παρέχουν τα κράτη αρχίσει 
να μειώνεται. Αυτό μακροπρόθεσμα 
θα μπορούσε να πλήξει σημαντικά 
τον χρηματοπιστωτικό τομέα, αυξά-
νοντας τον αριθμό των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων. «H ανάλυσή μας 
δείχνει πως οι ευρωπαϊκές τράπεζες 
θα πρέπει να είναι ικανές να αντιμε-
τωπίσουν αυτό το πρόβλημα, καθώς 
η βοήθεια δεν έχει αποσυρθεί πολύ 
νωρίς και πολύ απότομα και καθώς 
όλες οι συνθήκες παραμένουν ευνο-

ϊκές, συμπεριλαμβανομένων και των 
συνθηκών χρηματοδότησης που πα-
ρέχει η ΕΚΤ», επεσήμανε.

Σημειώνεται ότι την περασμένη 
Τετάρτη κορυφαίος εκπρόσωπος 
της Ε.Ε., υπεύθυνος για την αντι-
μονοπωλιακή νομοθεσία, δήλωσε 
πως τα μέτρα στήριξης κατά της 
COVID-19 διατήρησαν κατά πάσα 
πιθανότητα ζωντανές ορισμένες 
εταιρείες «ζόμπι», οι οποίες κανονι-
κά θα είχαν διακόψει τη λειτουργία 
τους. Συχνά οι ρυθμιστικές αρχές 
εξετάζουν τη ροή των κρατικών 
επιδοτήσεων που δίνονται από το 
κράτος προκειμένου να αποφευ-
χθούν ανεπιθύμητες επιπτώσεις, 
όπως η ενίσχυση επιχειρήσεων που 
δεν έχουν κέρδη, επεσήμανε, σύμ-
φωνα με το Bloomberg, ο Ολιβιέ 
Γιουρέσεντ, επικεφαλής στην επι-
τροπή ανταγωνισμού της Ευρωπα-
ϊκής Επιτροπής. Αυτοί οι κανόνες 
χαλάρωσαν πέρυσι για να επιτρα-
πεί στα κράτη να υποστηρίξουν 
τις επιχειρήσεις, καθώς η πανδη-
μία «πάγωσε» την οικονομική δρα-
στηριότητα.

Το εργατικό δυναμικό της Ε.Ε. στον 
τομέα της Υγείας και της μακρο-
χρόνιας φροντίδας θα πρέπει να 
αυξηθεί κατά 11 εκατ. εργαζο-
μένους από το 2018 ώς το 2030, 
ώστε να ανταποκριθεί στις απαι-
τήσεις μιας κοινωνίας που γερνά-
ει. Στην εκτίμηση αυτή καταλήγει 
σχετική έκθεση που δημοσίευσε 
το Κοινό Κέντρο Ερευνών (ΚΚΕρ) 
της Επιτροπής. Μεγάλο μέρος της 
ζήτησης καλύπτεται από την εγ-
χώρια εκπαίδευση και κατάρτι-
ση, ενώ η μετανάστευση και η 
κινητικότητα εντός Ε.Ε. παίζουν 
όλο και σημαντικότερο ρόλο. Το 
2018, στην Ε.Ε. υπήρχαν σχεδόν 
2 εκατ. εργαζόμενοι στον τομέα 
της υγείας και της μακροχρόνι-
ας φροντίδας που εργάζονταν σε 
άλλο κράτος από τη χώρα γέννη-
σής τους.

Η έκθεση του ΚΚΕρ συνιστά οι 
υφιστάμενοι δίαυλοι μετανάστευ-
σης εργαζομένων να ενσωματω-
θούν με συγκεκριμένες παραμέ-

τρους σχετικά με τα συστήματα 
υγείας και μακροχρόνιας φροντί-
δας, παραμένοντας ευθυγραμμι-
σμένοι με τον παγκόσμιο κώδικα 
ορθής πρακτικής του ΠΟΕ. Ετσι 
θα μπορούσαν να προαχθούν οι 
ροές κινητικότητας, με οφέλη για 
τις χώρες προέλευσης και προορι-
σμού. Θα διευκολύνονταν επίσης 
η αναγνώριση των προσόντων 
και η πλήρης ενεργοποίηση των 
δεξιοτήτων των μεταναστών ερ-
γαζομένων στην Ε.Ε.

Η αντιπρόεδρος της Επιτροπής 
για θέματα ∆ημοκρατίας και ∆η-
μογραφίας Ντούμπραβκα Σούιτσα 
δήλωσε σχετικά: «Η Ευρώπη είναι 
μια ήπειρος που γερνάει και, ενώ 

το μεγαλύτερο προσδόκιμο ζωής 
και τα περισσότερα χρόνια υγιούς 
διαβίωσης αποτελούν επίτευγμα, 
πρέπει να προετοιμαστούμε για 
την αυξανόμενη ζήτηση για μα-
κροχρόνια φροντίδα. Κοινή μας 
πρόκληση θα είναι να εξασφαλί-
σουμε προσβάσιμη, οικονομικά 
προσιτή και ποιοτική μακροχρό-
νια φροντίδα και επαρκές εργατι-
κό δυναμικό».

Η επίτροπος Καινοτομίας, 
Ερευνας, Πολιτισμού, Εκπαίδευ-
σης και Νεολαίας Μαρίγια Γκα-
μπριέλ σχολίασε: «Η ανάλυση του 
Κοινού Κέντρου Ερευνών σχετικά 
με τη μεταβαλλόμενη δημογραφι-
κή κατάσταση και τον αντίκτυ-
πό της στη ζήτηση για υγειονο-
μική περίθαλψη και μακροχρόνια 
φροντίδα αποτελεί επίκαιρη συ-
νεισφορά, καθώς η Ευρώπη αντι-
μετωπίζει μία από τις βασικές 
προκλήσεις μιας κοινωνίας που 
γερνάει».

Η Επιτροπή έχει αναλάβει σει-

ρά πολιτικών πρωτοβουλιών για 
να στηρίξει τις χώρες της Ε.Ε. 
στην αντιμετώπιση των προκλή-
σεων της γήρανσης του πληθυ-
σμού και των επιπτώσεων στους 
τομείς της υγείας και της μακρο-
χρόνιας φροντίδας, συμπεριλαμ-
βανομένων των πρώτων βημάτων 
προς μια Ευρωπαϊκή Ενωση Υγεί-
ας. Με την πρόσφατη «Πράσινη 
Βίβλο» που εξέδωσε η Επιτροπή 
για το θέμα ξεκίνησε μια ευρεία 
δημόσια διαβούλευση, μεταξύ άλ-
λων, σχετικά με τον τρόπο οικο-
δόμησης ανθεκτικών συστημάτων 
υγείας και μακροχρόνιας περίθαλ-
ψης. Μια άλλη σημαντική πρωτο-
βουλία που πρόκειται να παρου-
σιαστεί σύντομα είναι το σχέδιο 
δράσης για τον Ευρωπαϊκό Πυλώ-
να Κοινωνικών ∆ικαιωμάτων. Ο 
πυλώνας παρέχει μια πυξίδα για 
την αντιμετώπιση των κοινωνικών 
και οικονομικών προκλήσεων της 
εποχής μας, συμπεριλαμβανομέ-
νης της δημογραφικής αλλαγής.

Η ΕΚΤ φοβάται ότι μια απότομη αύξηση των επιτοκίων θα πλήξει  την ανάκαμψη

Ανάγκη για 11 εκατ. προσλήψεις στον τομέα της Υγείας

Η ανάπτυξη των ευρω-
παϊκών χωρών αναμέ-
νεται να προσεγ-
γίσει την πρόβλεψη 
για 3,9%.

Στόχος, να εξασφαλι-
στούν οι κοινωνικές 
υπηρεσίες σε μια 
Ευρώπη που γερνάει.

«Θα εξασφαλίσουμε πως δεν υπάρχει κάποια αδικαιολόγητη κίνηση για 
να αυστηροποιηθούν οι συνθήκες χρηματοδότησης», τόνισε η Ιζαμπέλ Σνά-
μπελ της ΕΚΤ.

Η μετανάστευση εντός Ε.Ε. παίζει όλο και σημαντικότερο ρόλο στην κάλυ-
ψη της ζήτησης σε νέους εργαζομένους στον χώρο της Υγείας.
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Ο ερχομός της φετινής άνοιξης συμ-
πίπτει με την απαρχή της σταδιακής
χαλάρωσης των περιοριστικών μέ-
τρων του λεγόμενου δεύτερου κύ-
ματος της πανδημίας η οποία μας
βασανίζει εδώ και ένα χρόνο. Πριν
ένα χρόνο βαδίζαμε στο άγνωστο
με βάρκα την ελπίδα. Ελπίζαμε πως
καθώς ο καιρός ανέβαζε θερμοκρα-
σίες, ο κορωνοϊός θα αποδυναμω-
νόταν επιτρέποντας μας να ανα-
κτήσουμε τις ελευθερίες μας. Μπο-
ρεί να γινόταν αναφορά σε ένα
δεύτερο κύμα, αλλά λίγοι θέλαμε
να πιστέψουμε σε αυτό. Ουσιαστικά
όμως όλοι (πλην των γραφικών έως
επικίνδυνων αρνητών) κατανοού-
σαμε ότι το δεύτερο, το τρίτο, το
τέταρτο κύμα ήταν όλα πιθανά σε-
νάρια ενόσω δεν υπήρχε πρόληψη
ή/ και θεραπεία, αλλά τα ευχολόγια
καλά κρατούσαν.

Πέρασε το καλοκαίρι και με το
φθινόπωρο επανήλθε και ο ιός σε
πλήρη άνθηση. Εκεί που μάθαμε
να ζούμε έστω με μειωμένες ανάσες,
μας επιβλήθηκαν νέοι πλην γνώ-
ριμοι περιορισμοί. Όλοι στερηθή-
καμε τις ελευθερίες μας, τις ανέ-
μελές μας εξόδους για ποτό και φα-
γητό, τις συνευρέσεις με καλούς
φίλους, τα ταξίδια μας… τα πάντα.
Όταν το high light της ζωής μας
για ένα χρόνο είναι το ψώνισμα
από την υπεραγορά, μια βόλτα στη
γειτονιά ή το πάρκο, άντε και κά-
ποιο take away για να σπάσει η
ρουτίνα του delivery και των πει-
ραματισμών στην κουζίνα, κοιτά-
ζοντας πάντα το ρολόι και ψαχου-

λεύοντας τις τσέπες μας για να βε-
βαιωθούμε ότι δεν ξεχάσαμε την
ταυτότητα μας, τότε τα πράγματα
δεν είναι και πολλά υποσχόμενα.

Με τον ερχομό του νέου έτους
χάραξε και μια ελπίδα η οποία στην
πορεία του χρόνου φαίνεται να εν-
δυναμώνεται. Ήλθαν τα εμβόλια
και δουλεύουν. Με 113,6εκ κρού-
σματα και 2,5εκ θανάτους παγκο-
σμίως μέχρι τώρα, φαίνεται να τι-
θασεύεται το θεριό. Οι πρώτες τρεις
χώρες που προηγούνται στους εμ-
βολιασμούς ( Ισραήλ, Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα και Ηνωμένο Βα-
σίλειο) πλέον μας δίνουν αδιάσειστα
στοιχεία ότι τα εμβόλια μειώνουν
την εξάπλωση, αποφορτίζουν τα
συστήματα υγείας και δημιουργούν
ασπίδα προστασίας. Επιπλέον, φαί-
νεται να είμαστε πιο κοντά στην
ανακάλυψη φαρμάκων που θα
δρουν άμεσα εναντίον του ιού και
θα τον καταστρέφουν. 

Μόνο μελανό σημείο είναι η

σχετικά αργή διάθεση των εμβο-
λίων. Όμως, αυτή η άνοιξη είναι
διαφορετική από την περσινή.
Έχουμε να προσβλέπουμε σε νίκη.
Μια νίκη που είναι βέβαιη και θέμα
χρόνου να επικρατήσει. Πρέπει να
αντέξουμε όλοι ακόμη λίγο και το
τέλος του μαρτυρίου είναι κοντά.
Η χαλάρωση των μέτρων ας μην
γίνει αιτία να ξεφύγουμε απροστά-

τευτοι. Οι οικονομικές συνέπειες
νέων περιοριστικών μέτρων θα εί-
ναι για όλους μας καταστροφικές.

Όλοι μετρούμε ζημιές. Άλλοι μι-
κρότερες, άλλοι τεράστιες έως και
καταστροφικές. Η καταστολή της
επίδρασης του ιού θα φέρει μεγάλη
οικονομική ευφορία. Όλοι προσ-
δοκούμε στη στιγμή που και πάλι
ελεύθεροι θα μπορούμε να κάνουμε

ό,τι θέλουμε. Η παγκόσμια διάστα-
ση της πανδημίας θα φέρει ένα
παγκόσμιο ξέσπασμα καταναλω-
τισμού, επενδύσεων, απόλαυσης
της ζωής ωσάν να μην υπάρχει αύ-
ριο.

Η χώρα μας δηλώνει παρούσα
σε αυτό που θα ακολουθήσει. Ανε-
ξάρτητα τι λένε κάποιοι γραφικοί
υποψήφιοι που την είδαν βουλευτές

και σωτήρες του σύμπαντος, η Κύ-
προς μέχρι σήμερα είναι από τις
χώρες που διαχειρίστηκαν υπο-
δειγματικά την πανδημία εντός
των χαοτικών δεδομένων που επι-
κρατούν παγκοσμίως. Ναι έγιναν
και γίνονται λάθη, αλλά δεν υπήρχε
και δεν υπάρχει μια έτοιμη συνταγή
που να θεωρείται σωστή. Οι όποιες
στρατηγικές αντιμετώπισης του
προβλήματος είναι εν μέρει προ-
ληπτικές αλλά και αντιδραστικές.
Και όσο πιο άγνωστος είναι ο εχ-
θρός κατά της υγείας, τόσο πιο
σκληρή είναι η πρόληψη. Εκ των
υστέρων, όλοι είμαστε προφήτες
και καθηγητές. 

Η Κύπρος, λοιπόν, θα είναι πα-
ρούσα στο νέο οικονομικό παγκό-
σμιο ξέσπασμα. Με τον τουρισμό
της, τον πολιτισμό της, την κουλ-
τούρα της, τις ομορφιές της, τις
γαστρονομικές της απολαύσεις,
τον μοναδικό και αξιοζήλευτο τρό-
πο ζωής που προσφέρει, την ασφά-
λεια των πολιτών της, το ψηλό επί-
πεδο υπηρεσιών της, την προσφορά
της σε μοναδικές επενδύσεις. Θα
είναι παρούσα για όλους τους κα-
λούς λόγους που για χιλιετίες τόσοι
και τόσοι την αγάπησαν και θέλη-
σαν να γίνουν ένα με αυτήν. Είναι
η στιγμή εμείς να βάλουμε πίσω
τον κακό μας εαυτό και να κάνουμε
ένα σωστό reset · μια σωστή επα-
νεκκίνηση. Η νέα εποχή έρχεται!

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.
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Η νέα εποχή έρχεται!

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σοβαρό ήταν το «πλήγμα» που επέ-
φερε η πανδημία και η συρρίκνωση
της τουριστικής περιόδου κατά τη
διάρκεια του 2020 στην αγορά των
βραχυχρόνιων μισθώσεων, καθώς
ο συνολικός τζίρος υποχώρησε στα
467,4 εκατ. ευρώ, από 989 εκατ.
ευρώ το 2019, μια πτώση της τάξεως
του 53%. Ενδεικτικό της πίεσης

που ασκήθηκε πέρυσι στην αγορά
των βραχυχρόνιων μισθώσεων
είναι ότι η μέση πληρότητα των
καταλυμάτων υποχώρησε κατά
27,7% και διαμορφώθηκε σε μόλις
36,1%, έναντι σχεδόν 50% το 2019.
Ουσιαστικά δηλαδή υπήρξαν κρα-
τήσεις μόλις για το 1/3 των διαθέ-
σιμων ημερών.

Τα παραπάνω στοιχεία προκύ-
πτουν από την ετήσια έρευνα για
την ελληνική αγορά, που εκπόνησε
η εξειδικευμένη εταιρεία AirDNA,
η οποία αντλεί στοιχεία από πε-
ρισσότερες από 10 εκατ. αγγελίες
ακινήτων βραχυχρόνιας μίσθωσης
σε παγκόσμια βάση (Airbnb και

Vrbo). Με βάση τη σχετική έρευνα
για το 2020, στην Ελλάδα το μέσο
ημερήσιο εισόδημα ανά διαθέσιμο
κατάλυμα δεν ξεπέρασε τα 40,2 ευ-
ρώ, υποχωρώντας κατά 32,5%, από
τα 59,55 ευρώ του 2019. Από την
πτώση αυτή μάλιστα δεν «ξέφυγαν»
οι δημοφιλέστερες περιοχές, το
αντίθετο μάλιστα. Για παράδειγμα,
στη Μύκονο η πτώση του μηνιαίου
εισοδήματος ενός καταλύματος
βραχυχρόνιας μίσθωσης ήταν της
τάξεως του 41%, ενώ στο κέντρο
της Αθήνας η κάμψη άγγιξε το 37%.
Στη Σαντορίνη, η πτώση άγγιξε το
33% και στην Κρήτη το 25,7%.
Στην Πάρο, τα μηνιαία έσοδα μει-
ώθηκαν κατά 31,4% και στην Τήνο
κατά 25%. Μεγάλες μειώσεις ση-
μείωσαν επίσης τα καταλύματα
στη Χαλκιδική, όπου η μείωση των
τουριστών από τις βαλκανικές χώ-
ρες είχε σημαντική επίπτωση. Ετσι,
στη Κασσάνδρα η πτώση του μη-
νιαίου εισοδήματος διαμορφώθηκε
σε 44%, στη Σιθωνία σε 40,2% και
στη Νέα Προποντίδα σε 39,3%,
ενώ στη Θεσσαλονίκη δεν ξεπέρασε
το 25,8%. 

Στον αντίποδα, στα καταλύματα
του παράκτιου μετώπου της Αττι-
κής, η εικόνα ήταν σαφώς καλύ-
τερη, καθώς η μείωση ήταν μόλις
9,3%. Αυτό οφείλεται στο γεγονός
ότι μεγάλη μερίδα των κατοίκων
του λεκανοπεδίου επέλεξε κοντι-
νούς προορισμούς για τις διακοπές
του 2020, αποφεύγοντας να μετα-
κινηθεί σε μεγάλες αποστάσεις για
λόγους ασφαλείας.

Παράλληλα, επιβεβαιώθηκε η

τάση της κυριαρχίας του ελληνικού
«στοιχείου», ως προς την προέλευ-
ση των κρατήσεων καθ’ όλη τη
διάρκεια του 2020, κάτι που είναι
πιθανό να καταγραφεί και κατά τη
φετινή σεζόν. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία της AirDNA, οι Ελληνες ήταν
η μεγαλύτερη ομάδα επισκεπτών
καταλυμάτων βραχυχρόνιας μί-
σθωσης, ενώ ακολούθησαν, κατά
σειράν, οι Βρετανοί, οι Γάλλοι, οι
Γερμανοί, οι Αμερικανοί και οι Ισπα-
νοί. Στον αντίποδα, το 2019, οι χώ-
ρες που είχαν τις περισσότερες
κρατήσεις ήταν κατά σειράν οι
ΗΠΑ, η Μεγ. Βρετανία, η Ελλάδα,
η Γαλλία, η Γερμανία και ο Κανα-
δάς.

Είναι χαρακτηριστικό ότι το
2020, μέσω των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων προσφέρθηκαν συνολικά
11,6 εκατ. διαθέσιμες διανυκτε-
ρεύσεις. Εξ αυτών, κρατήσεις έγιναν
μόνο για τα 4,2 εκατ. διανυκτερεύ-
σεις, μέγεθος που αποτελεί πτώση
της τάξεως του 49,3% σε σχέση με
τα 8,3 εκατ. κρατήσεις που πραγ-
ματοποιήθηκαν το 2019. Πτώση
κατά 6,7% σημείωσε και το μέσο
κόστος ανά διανυκτέρευση, καθώς
διαμορφώθηκε σε 111,3 ευρώ, από
119,2 ευρώ το 2019.

Μειωμένες κατά 11,6% ήταν και
οι ενεργές αγγελίες (όπου δηλαδή
έχει καταγραφεί τουλάχιστον μία
κράτηση) για το 2020. Ο αριθμός
τους, σε πανελλαδικό επίπεδο, δια-
μορφώθηκε σε 72.591, έναντι
82.138 το 2019. Ωστόσο, ο Δεκέμ-
βριος του 2020 αποδείχθηκε ο χει-
ρότερος μήνας του χρόνου. Συγ-
κεκριμένα, εν μέσω μιας ακόμα πε-
ριόδου περιορισμού της κυκλοφο-
ρίας, ήταν προφανές ότι ο αντί-
κτυπος στη βραχυχρόνια μίσθωση
θα ήταν ακόμα πιο αρνητικός. Ετσι,
στα μέσα Δεκεμβρίου, ο αριθμός
των αγγελιών ακινήτων υποχώρησε
κατά 75,4% σε σχέση με τον αντί-
στοιχο μήνα του 2019, σε επίπεδο
χαμηλότερο των 45.000 πανελλα-
δικά.

Ωστόσο, αν ληφθούν υπόψη τα
ακίνητα στα οποία υπήρξε τουλά-
χιστον μία κράτηση σε μηνιαία βά-
ση, αποκαλύπτεται ότι τα νούμερα
είναι ακόμα πιο χαμηλά. Για παρά-
δειγμα, τον Δεκέμβριο σημειώθηκε
τουλάχιστον μία κράτηση σε λιγό-
τερο από 20.000 ακίνητα. Ακόμα
και στο απόγειο της αγοράς, δηλαδή
τον μήνα Αύγουστο, τα ακίνητα
που κατόρθωσαν να εξασφαλίσουν
έστω μια κράτηση μετά βίας ξεπέ-

ρασαν τις 60.000. Πρόκειται για
μια σαφή ένδειξη ότι η αγορά βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων υπολειτούρ-
γησε το 2020 για μεγάλη μερίδα
ιδιοκτητών.

Νέο τοπίο
      Παράγοντες της αγοράς βραχυ-

χρόνιων μισθώσεων διαπιστώνουν
ότι σήμερα έχει πλέον διαμορφωθεί
ένα διαφορετικό «τοπίο», καθώς η
πανδημία επιτάχυνε τις εξελίξεις
που είχαν αρχίσει να διαγράφονται
ήδη από το 2019. Συγκεκριμένα,
χιλιάδες αγγελίες καταλυμάτων
έχουν πλέον «κατέβει» από τις ψη-
φιακές πλατφόρμες βραχυχρόνιων
μισθώσεων, προκειμένου να προ-
ωθηθούν μέσω μακροχρόνιων συμ-
βολαίων, ενώ υπάρχουν και αρκετές
περιπτώσεις όπου το ακίνητο είναι
διαθέσιμο για μίσθωση ορισμένων
μηνών (π.χ. έξι), δείγμα ότι ο ιδιο-
κτήτης του σχεδιάζει να επιστρέψει
στη βραχυχρόνια μίσθωση.

Ανεξάρτητα πάντως από το πόσα
ακίνητα θα κάνουν την επανεμ-
φάνισή τους στις ψηφιακές πλατ-
φόρμες τύπου Airbnb, το βέβαιο
είναι ότι η αγορά θα είναι πιο αν-
ταγωνιστική και κυρίως πιο επαγ-
γελματική. Αλλωστε, οι εταιρείες

που εκμεταλλεύονται ή διαχειρί-
ζονται πολλαπλά ακίνητα κερδίζουν
συνεχώς μερίδιο αγοράς. Με βάση
τα στοιχεία της AirDNA, το 2014
όσοι διαχειρίζονταν πάνω από 21
ακίνητα κατείχαν μερίδιο της τά-
ξεως του 14% στο σύνολο των ει-
σοδημάτων από ενοίκια. Το μερίδιο
αυτό ενισχύεται σταθερά έκτοτε,
αγγίζοντας το 21% το 2020. Ακόμα
και σήμερα, βέβαια, όσοι διαχειρί-
ζονται μέχρι πέντε ακίνητα απο-
τελούν τη «μερίδα του λέοντος»
της ελληνικής αγοράς, ελέγχοντας
μερίδιο της τάξεως του 63%.

      Οσον αφορά την πορεία του κλά-
δου το 2021, υπάρχει συγκρατη-
μένη αισιοδοξία για σημαντική ενί-
σχυση των κρατήσεων, ώστε να
προσεγγίσουν τουλάχιστον το 50%
του επιπέδου πληρότητας του 2019.
Ηδη, με βάση τον όγκο των κρα-
τήσεων που έχουν γίνει για τους
θερινούς μήνες του 2021, η εικόνα
είναι σχεδόν ίδια με αυτή του 2020.
Ωστόσο, όσο προχωράει το πρό-
γραμμα των εμβολιασμών σε όλες
τις χώρες και έρχεται πιο κοντά
χρονικά η επιστροφή προς την κα-
νονικότητα, αναμένεται σημαντική
ενίσχυση και του αριθμού των κρα-
τήσεων.

Κατρακύλησαν
οι κρατήσεις
και οι τιμές
στην Airbnb 
Σοβαρό ήταν το «πλήγμα» που
επέφερε η πανδημία το 2020

Αυτή η Άνοιξη είναι διαφορετική από την περσινή. Έχουμε να προσβλέπουμε σε νίκη. Μια νίκη που είναι βέβαιη και
θέμα χρόνου να επικρατήσει. 

<<<<<<

Από την πτώση δεν 
«ξέφυγαν» δημοφιλείς
περιοχές όπως η Μύκο-
νος, η Σαντορίνη, 
αλλά και το κέντρο της
Αθήνας.

<<<<<<

Η χαλάρωση των μέ-
τρων ας μην γίνει αιτία
να ξεφύγουμε απρο-
στάτευτοι. Οι οικονομι-
κές συνέπειες νέων πε-
ριοριστικών μέτρων θα
είναι για όλους μας κα-
ταστροφικές.
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Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Αν και τα επίπεδα της σεξουαλικής 
βίας στην Ελλάδα είναι παρόμοια 
με αυτά της Ευρώπης, το ίδιο το 
φαινόμενο δεν ήταν μέχρι πρότι-
νος ψηλά στη δημόσια ατζέντα. 
Για παράδειγμα, μία στις πέντε γυ-
ναίκες στην Ελλάδα θα υποστεί σε-
ξουαλική επίθεση ή βιασμό στη 
ζωή της, ενώ ένας στους οκτώ ή 
εννέα άνδρες θα πάθει το ίδιο. Τα 
ποσοστά είναι ίδια και στην Ευ-
ρώπη», μας λέει η Τζοάνα Μπερκ, 
ιστορικός και καθηγήτρια Ιστορίας 
στο Πανεπιστήμιο Μπίρμπεκ του 
Λονδίνου. Οπως και στη Βρετανία, 
συμπληρώνει, έτσι και στην Ελλά-
δα, υπάρχει έντονη η αίσθηση του 
ανδρικού «σεξουαλικού δικαιώμα-
τος. Οταν μιλάμε για τη σεξουαλική 
βία και παρενόχληση, μιλάμε για 
εξουσία και τη χαλαρή αίσθηση 
του (σεξουαλικού) δικαιώματος που 
οι περισσότεροι άνδρες θεωρούν 
ότι έχουν. Οχι όλοι οι άνδρες, αλλά 
υπάρχει μια κουλτούρα ανδρισμού 
(masculine culture) την οποία πρέ-
πει να αντιμετωπίσουμε», λέει η κ. 
Μπερκ και επανέρχεται στο θέμα 
της εξουσίας.

«Οταν υπάρχουν ανισότητες σε 
θέματα εξουσίας, τότε αυξάνεται 
ο αριθμός των κακοποιήσεων και, 
όπως γνωρίζετε, υπάρχουν μεγά-
λες ανισότητες μεταξύ ανδρών και 
γυναικών στην Ελλάδα. ∆εν είναι 
έκπληξη ότι υπάρχει κακοποίηση».

Η γνωστή ιστορικός Τζοάνα 
Μπερκ έχει αφιερώσει την καριέρα 
της στην έρευνα δυσάρεστων, κατά 
κοινή ομολογία, θεμάτων. Εχει γρά-
ψει, για παράδειγμα, για την ιστο-
ρία του φόνου και ειδικότερα για 
τον φόνο σε μάχες σώμα με σώμα 
στους δύο παγκόσμιους πολέμους 
και στον πόλεμο του Βιετνάμ, για 
τον σωματικό και ψυχολογικό πόνο, 
αλλά και για την πολιτισμική ιστο-
ρία του φόβου. Αναζητήσαμε την 
κ. Μπερκ με αφορμή το βιβλίο της 
σχετικά με την ιστορία του βιασμού 
(«The History of Rape: From 1860 
to the present») που έγραψε πριν 
από μερικά χρόνια, αλλά μιλώντας 
μαζί της μας είπε ότι πριν από δύο 
εβδομάδες έστειλε στους εκδότες 
της το τελευταίο της βιβλίο, μια πα-
γκόσμια ιστορία της σεξουαλικής 
βίας («A Global History of Sexual 
Violence»), στο οποίο εξετάζει το 
φαινόμενο σε 80 χώρες, ανάμεσά 
τους και η Ελλάδα.

«Είναι μια συνέχεια μετά το βι-
βλίο για τον βιασμό. Είμαι μια ιστο-
ρικός της βίας», λέει γελώντας από 
την άλλη άκρη της τηλεφωνικής 
γραμμής, που βρίσκεται στο σπίτι 
της στην Πλάκα όπου ζει με τον Ελ-
ληνα σύντροφό της. Στην «Ιστορία 
του βιασμού», η Μπερκ εξετάζει τα 
γεγονότα από το 1860 έως σήμερα 
στη Βρετανία και στην Αμερική, 
ενώ στο νέο βιβλίο το γεωγραφικό, 
πολιτισμικό εύρος διευρύνεται. «Οι 
δύο χώρες, όμως, είναι πολύ μικρές 
σε σχέση με τον υπόλοιπο κόσμο. 
Ηθελα να μάθω τι συμβαίνει αλλού 
και με έκπληξη διαπίστωσα ότι δεν 
υπάρχει μια παγκόσμια ιστορία για 
τη σεξουαλική βία παρόλο που επη-
ρεάζει τους πάντες, άνδρες, γυναί-
κες, άλλα φύλα».

«Ολοι ξέρουμε κάποιο θύμα»
«Η σεξουαλική βία μάς αφορά 

όλους», συνεχίζει, «στην αρχή νόμι-
ζα ότι αφορούσε περισσότερο τους 
ανθρώπους που είχαν κακοποιηθεί, 
αλλά δεν είναι έτσι. Μόλις αρχίσεις 
και μιλάς με ανθρώπους που έχουν 
υποστεί σεξουαλικές παρενοχλή-
σεις, καταλαβαίνεις ότι είναι κάτι 
που έχει συμβεί σε πολλούς ανθρώ-
πους που γνωρίζεις. Μας επηρεά-

ζει όλους γιατί όλοι ξέρουμε κά-
ποιο θύμα». 

Ενα από τα βασικά επιχειρήματα 
του βιβλίου είναι ότι η σεξουαλική 
βία δεν είναι κάτι αναπόφευκτο. 
Αντιθέτως, είναι δυνατή η δημιουρ-
γία κοινωνιών όπου τέτοια φαινόμε-
να έχουν εξαλειφθεί ή δεν συμβαί-
νουν σε πολύ μεγάλη συχνότητα. 
«Αν δούμε, διεθνώς, σε ποιες περι-
πτώσεις οι βιασμοί βρίσκονται σε 
χαμηλά επίπεδα, διαπιστώνουμε ότι 
είναι σε κουλτούρες που δεν έχουν 
πολεμικές συγκρούσεις, που δεν 
έχουν μεγάλες δαπάνες σε στρατι-
ωτικό εξοπλισμό, σε κοινωνίες ισό-
τητας μεταξύ των φύλων, όπου οι 
γυναίκες βρίσκονται σε θέσεις ευ-
θύνης και η εκπαίδευση αγοριών 
και κοριτσιών είναι σε υψηλά επί-
πεδα. Αν θέλουμε να μειώσουμε 
τη σεξουαλική βία, ένας από τους 
τρόπους είναι να αντιμετωπίσουμε 
τα ευρύτερα προβλήματα, όπως αυ-
τά των πολεμικών συγκρούσεων, 
της ισότητας και της εκπαίδευσης». 

Η Μπερκ έγραψε την «Ιστορία 
του βιασμού» το 2008, πολύ πριν 
ξεσπάσει το κίνημα #ΜeΤoo στην 
Αμερική, ενώ δούλευε το νέο της 
βιβλίο την ώρα που ο Χάρβεϊ Ουά-
ινσταϊν οδηγούνταν στις αμερικα-
νικές αρχές. Κάθε φορά που μιλάει 
γι’ αυτό, μας λέει, νιώθει την ανά-
γκη να υπενθυμίσει ότι το #ΜeΤoo 
ξεκίνησε από τη μαύρη ακτιβίστρια 
Ταράνα Μπερκ το 2006, αν και έγινε 
παγκοσμίως γνωστό από τη λευκή 
ηθοποιό Αλίσα Μιλάνο μία δεκαετία 

αργότερα. «Μετά το #ΜeΤoo έφυ-
γε από τους χώρους της τέχνης και 
ανοίχτηκε σε ένα ευρύτερο κίνημα 
και τώρα το βλέπουμε να συμβαίνει 
και στην Ελλάδα. Τώρα εισβάλλει 
στην ελληνική συνείδηση, εντού-
τοις πρέπει να θυμόμαστε ότι υπήρ-
χαν Ελληνίδες φεμινίστριες που 
έδωσαν αγώνα τα προηγούμενα 
χρόνια απέναντι στη σεξουαλική 
βία, αλλά οι φωνές τους δεν εισα-
κούστηκαν. Υπάρχει ιστορία από 
πίσω που συνήθως γράφεται από 
ανθρώπους στο περιθώριο, οι οποί-
οι δεν έχουν πάντα μεγάλο δημό-
σιο βήμα».

Τι έχει αλλάξει όμως και οι φω-
νές των θυμάτων ακούγονται τώρα 
πιο δυνατά; «Το χειρότερο πράγμα 
που αντιμετωπίζει ένα θύμα σεξου-
αλικής βίας ή κακοποίησης είναι το 
αίσθημα της ντροπής, η αίσθηση 

που έχει το θύμα ότι κάτι έχει κάνει 
λάθος», απαντά η κ. Μπερκ, «αλλά 
το #ΜeΤoo μετατόπισε την ντροπή 
στον θύτη και έδωσε την ευκαιρία 
στα θύματα να μιλήσουν ανοιχτά 
και να δουν ότι το ίδιο συνέβη και 
σε άλλους. ∆ημιουργούνται δεσμοί 
αλληλεγγύης, το συναίσθημα της 
ντροπής υποχωρεί, μετατρέπεται 
σε θυμό και σε πολιτική αλλαγή».  

Και αν οι αποκαλύψεις είναι το 
πρώτο βήμα, για να αλλάξουν τα 
πράγματα στην ουσία τους χρειά-
ζονται, λέει η κ. Μπερκ, συμμαχίες. 
«Στα επόμενα βήματα αυτού του κι-
νήματος πρέπει να συμπεριλάβουμε 
τα αγόρια και τους άνδρες», τονίζει 
και απορρίπτει παλιές ιδέες, όπως 
αυτές του «διαχωριστικού φεμινι-
σμού» του ’70 και του ’80.

Αν η συζήτηση, συμπληρώνει, 
μείνει μόνο στο ∆ιαδίκτυο, η αλ-
λαγή θα είναι μικρής εμβέλειας. Οι 
διαδικτυακές εξομολογήσεις μπορεί 
να λειτουργούν καθαρτικά και να 
δημιουργούν ομάδες αλληλεγγύης, 
αλλά είναι ευάλωτες σε κακότροπα 
σχόλια και τρολ. «Αν οι άνθρωποι 
μιλήσουν γι’ αυτά τα θέματα στον 
δημόσιο διάλογο και στον χώρο ερ-
γασίας τους και δημιουργηθεί ένα 
κίνημα για την ισότητα των φύλων, 
τότε θα δούμε πιο μόνιμες αλλα-
γές», σημειώνει. Και τι γίνεται με 
το τραύμα; Επουλώνονται οι πλη-
γές που ανοίγει η σεξουαλική βία; 
Η κ. Μπερκ απαντά θετικά. «Αυτό 
που με εντυπωσιάζει όταν μιλάω με 
θύματα σεξουαλικής βίας είναι ότι 
πραγματικά επουλώνουν τα τραύ-
ματά τους. Με διαφορετικό τρόπο, 
ίσως όχι πάντα ολοκληρωτικά, αλλά 
βρίσκουν τον τρόπο, αρχικά με το 
να εξαλείψουν το αίσθημα της ντρο-
πής και μετά με το να μετατρέψουν 
την πληγή σε κάτι θετικό. Αλλοι 
βρίσκουν έναν δημιουργικό τρόπο, 
όπως να γράψουν ή να μιλήσουν γι’ 
αυτό, άλλοι ενεργοποιούνται πολι-
τικά ή ακτιβιστικά», τονίζει.

Τα παιδικά χρόνια
Η Τζοάνα Μπερκ μεγάλωσε στην 

Αϊτή, για την οποία οι περισσότεροι 
ίσως μόνο γνωρίζουν ότι βρίσκεται 
στην εξωτική Καραϊβική. Και όμως, 
είναι μία από τις πιο φτωχές χώρες 
στον πλανήτη και μία από τις πιο 
βίαιες, μας λέει. Η 58χρονη ιστορι-
κός μεγάλωσε στα χρόνια του απο-
λυταρχικού καθεστώτος του Ζαν-
Κλοντ Ντιβαλιέ, γνωστού και ως 
Baby Doc, στα χρόνια του οποίου 
χιλιάδες Αϊτινοί εκτελέστηκαν, βα-
σανίστηκαν και έφυγαν από τη χώ-
ρα. «Ως παιδί είδα πάρα πολλή βία 
και πόνο. Σοκαρίστηκα όταν είδα 
πώς οι άνθρωποι, ακόμη και καλοί 
άνθρωποι, μπορούν να κάνουν τό-
σο κακό σε άλλους», και αυτό ήταν 
που την παρακίνησε να ασχοληθεί 
με θέματα που, κυριολεκτικά και 
μεταφορικά, πονάνε. «Μπόρεσα να 
μεταφράσω αυτή τη φρίκη σε κάτι 
δημιουργικό, ωστόσο τα κατάφερα 
επειδή ζω μια προνομιακή ζωή. Εί-
ναι πολύ δύσκολο να βγάλεις κάτι 
δημιουργικό από τη φρίκη, αν ακό-
μη ζεις μέσα σε αυτήν».

Ακόμη και η ακαδημαϊκή ενα-
σχόληση, όμως, με αυτά τα θέματα 
μπορεί να είναι μια ψυχική δοκιμα-
σία. Αυτό που συμβουλεύει η ίδια 
τους φοιτητές της είναι να φροντί-
ζουν τον εαυτό τους και να έχουν 
μηχανισμούς άμυνας. Ο δικός της 
αμυντικός μηχανισμός, μας λέει γε-
λώντας, είναι το μαγείρεμα. «Μπο-
ρεί να κλειστώ για ώρες στην κουζί-
να και να φτιάξω κάτι δημιουργικό». 
Και με τι φαγητό «χωνεύτηκε» το 
βαρύ θέμα της παγκόσμιας ιστο-
ρίας της σεξουαλικής παρενόχλη-
σης; «Με μεζέδες λαχανικών και 
Prosecco», κάτι ελαφρύ.

«Η σεξουαλική βία μάς αφορά όλους»
Η ιστορικός Τζοάνα Μπερκ μιλάει στην «Κ» για το νέο της βιβλίο, που εξετάζει το ζήτημα σε όλο τον κόσμο και στην Ελλάδα

«Οι βιασμοί βρίσκονται 
σε χαμηλά επίπεδα 
σε κουλτούρες που 
δεν έχουν πολεμικές 
συγκρούσεις, σε 
κοινωνίες ισότητας 
μεταξύ των φύλων, όπου 
οι γυναίκες βρίσκονται 
σε θέσεις ευθύνης».

Η Τζοάνα Μπερκ είναι καθηγήτρια 
Ιστορίας στο Πανεπιστήμιο Μπίρ-
μπεκ του Λονδίνου.
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ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Π
οιος τα κατοίκησε τα σπίτια αυτά, 
ποιος είναι απέναντι, ποιος είναι 
απών». Ο Νίκος Βατόπουλος συ-

ντάσσει το δικό του απουσιολόγιο. Οπως 
λέει και ο ίδιος, επιδιώκει να καταδείξει το 
«μη προφανές». Την «πόλη που δεν έχει ορα-
τότητα». Αύριο, στις 9 το βράδυ, στην ΕΡΤ 
2, στη νέα σειρά της δημόσιας τηλεόρασης 
«Υστερόγραφο» (συνέχεια του σπουδαίου και 
ιστορικού «Παρασκηνίου» των Λάκη Παπα-
στάθη και Τάκη Χατζόπουλου) το πορτρέ-
το του δημοσιογράφου Νίκου Βατόπουλου 
συνοδοιπορεί με την αφήγησή του για τη 
δική του Αθήνα. Σκηνοθέτης ο Ηλίας Γιαν-
νακάκης. Η μεταξύ τους καλή επικοινωνία 
και η συγγένεια του βλέμματος δημιούρ-
γησαν έναν ρέοντα διάλογο ανάμεσα στις 
διηγήσεις του πρωταγωνιστή, στην εικόνα, 
στις όψεις της πόλης και των πολλαπλών 
καταγραφών της.  

Πόσο είναι εφικτό να μιλήσει κανείς αντι-
κειμενικά και από απόσταση για έναν άν-
θρωπο που γνωρίζει πάνω από 30 χρόνια 
και, επιπλέον, συνάδελφο και «συγκάτοικο» 
στο γραφείο και στη σελίδα; Μήπως εκλη-
φθεί ως κίνηση γαλαντομίας και κάπως 
αναμενόμενη; Τις απαντήσεις δίνει η ίδια η 
εκπομπή. ∆είτε τη. Και να αδιαφορείτε για 
την Αθήνα, θα ανακαλύψετε την «ιστορία» 
που σας αφορά. Και να μη σας λέει τίποτα 
το ίδιο το θέμα, θα παρακολουθήσετε έναν 
άνθρωπο «δεσμευμένο» σε αυτό που έκα-
νε, μέσα στα χρόνια, απόλυτο σκοπό και 
βαθύτερη επιθυμία του. Περπατά, χαράσ-
σει διαδρομές, «σκάβει» με το βλέμμα του 
και με τη φωτογραφική μηχανή του πίσω 
από τα επιφαινόμενα. «Κι αν αποφασίσει 
κανείς να μετακινηθεί λίγο και να μπορέσει 
να διακρίνει ποιότητες με άλλη προοπτική, 
θα δει ομορφιά σε πράγματα τα οποία θεω-
ρούνται άνευ σημασίας», σχολιάζει ο Ν.Β.

Αχαρνών, Πατησίων, πλατεία Αμερικής, 
Κολωνός, οι δύο όχθες της οδού Ρεμούνδου, 
κάποιο μικρό δρομάκι που θα πρέπει να 
έχει σημαδέψει κανείς στον χάρτη για να 
το βρει. Επιστρέφει σε σπίτια εγκαταλελειμ-
μένα, ορισμένα χωρίς στέγη, με διατηρημέ-
νη μόνο την πρόσοψη. Εκεί όπου ήταν το 
σαλόνι και η κρεβατοκάμαρα τώρα υπάρχει 
ένα δένδρο. Ο,τι έχει απομείνει από τον κά-
ποτε απαξιωμένο 19ο αιώνα, τις αρχές του 
20ού. Και αργότερα. Ο,τι έχει απομείνει από 
τον εργολάβο που κάποια στιγμή, εκεί στις 
δεκαετίες του ’60-’70 και ’70-’80, χτύπησε 
την πόρτα, οι κουρασμένοι ιδιοκτήτες του 
άνοιξαν και τη θέση της μονοκατοικίας/δι-
πλοκατοικίας πήρε η αντιπαροχή. 

Ομως τίποτα δεν είναι για θρήνο. Μόνο 
για παρατήρηση, για αφηγήσεις και παιχνί-
δια με τα γεγονότα και τη φαντασία. Ποιος 
ζούσε στο σπίτι αυτό, ποιο ήταν το επάγγελ-
μά του, τι διάβαζε και πώς ανταποκρινόταν 
στις ανάγκες της κάθε εποχής; Υπάρχει κάτι 
πένθιμο και μαζί ρεαλιστικό. «Αυτό που άν-
θησε, μαραίνεται και πεθαίνει». 

Ο Νίκος Βατόπουλος ως εκπρόσωπος 
«των αφανών κατοίκων της Αθήνας, των πε-
ρασμένων γενεών», μιλάει για λογαριασμό 
τους. Εκφράζει αυτό που δεν έχει τυπωθεί 
γιατί δεν έχει απασχολήσει την ιστοριογρα-
φία της πόλης. Και οι άνθρωποι αυτοί, μια 
μικρομεσαία και μεσαία τάξη, έχουν αφήσει 
ίχνη, ανολοκλήρωτες σχέσεις και προθέσεις. 
Εχουν αφήσει αισθήματα σε κατασκευές, 
επιλογές χρωμάτων, διαλυμένες ζωγραφιές, 
απομεινάρια εποχών και βίων. Μια εσωτε-
ρική κοινωνική γεωγραφία της Αθήνας με 
τις αντιφάσεις της. Γιατί «χωρίς αντιφάσεις 
δεν μπορεί να υπάρξει πόλη». 

Ο Νίκος μεγάλωσε στην πλατεία Αμερι-
κής, εγώ στο Παγκράτι. Εκείνος μετακινήθη-
κε νότια, εγώ παρέμεινα στην ίδια περιοχή, 
αλλάζοντας απλώς διευθύνσεις. Εγκλωβισμέ-
νη; Οχι ακριβώς. Ξένη όμως, μόλις απομα-
κρυνθώ από τα όρια της γειτονιάς μου. Κά-
τι σαν εσωτερικός μετανάστης. Μέσα στα 
50 λεπτά της εκπομπής, έλυσα κόμπους, 
συναρμολόγησα έναν αδιόρατο χάρτη πα-
ρόντος και παρελθόντος της Αθήνας. Σα να 
με πήρε από το χέρι και να μου έδειξε τη 
μέθοδο για να το κάνω. Προφανώς έχουν 
προηγηθεί δεκάδες άρθρα και κείμενά του 
στην «Καθημερινή», εκδόσεις βιβλίων του 
(με πιο πρόσφατο «Στο βάθος του αιώνα», 
Μεταίχμιο). Ομως χρειαζόταν αυτό το «υστε-
ρόγραφο», σαν κεντρική αρτηρία, με φωτι-
σμένες τις διακλαδώσεις της. Μια σύνοψη 
που πυκνώνει το προσωπικό στο γενικό τόσο 
όσο χρειάζεται για να χαθεί και ο ίδιος μέ-
σα στο πλήθος. Να παραμείνει ένας αφανής 
επώνυμος, αν αυτό δεν μοιάζει αντιφατικό 
και ασύνδετο. Κι όμως. Είναι σα να έχει κα-
τοικήσει και ο ίδιος κάθε ένα από τα σπίτια 
που έχει επισκεφθεί. Υφαίνοντας αυτήν τη 
μεμβράνη που συντηρεί τη μνήμη όχι του 
ορατού αλλά του ανείπωτου.

«Υστερόγραφο»,
στα σπίτια

που ζήσαμε

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τ
ο περασμένο Σάββατο έγινε χωρίς πα-
ρατράγουδα η πορεία στο κέντρο της 
Λευκωσίας, την οποία οργάνωσαν, 

υποδειγματικά θα μπορούσα να πω, δι-
άφορες ομάδες. Χιλιάδες πολίτες διαδή-
λωσαν εναντίον της διαφθοράς και της 
αλαζονείας θα πρόσθετα εγώ. Ειπώθηκαν 
πολλά για όσους και όσες συμμετείχαν, 
από αυτά τα νόστιμα, τύπου αναρχοά-
πλυτοι. Φυσικά, είναι για να διασκεδάζει 
κανείς με προσεγγίσεις αυτού του τυπου, 
λες και υπάρχουν συντεταγμενοπλυμένοι 
ας πούμε. Έφτιαξα μάνι-μάνι μια λέξη!

Ειλικρινά, αν την είπε άλλος δεν το 
ήξερα… την κατοχυρώνω! Τι σου είναι 
η γλώσσα… η κάθε γλώσσα, και φυσικά 
οι διάλεκτοι και τα ιδιώματα, ένας ατε-
λείωτος πλούτος, ένας ζωντανός οργανι-
σμός που μπορεί εύκολα να ασθενήσει 
και να πεθάνει… όπως η γλώσσα Njerep 
που μιλιόταν στην περιοχή των συνόρων 
Νιγηρίας – Καμερούν, που μέχρι πριν 
από λίγα χρόνια είχε έναν μόνο φυσικό 
ομιλητή, και σήμερα έχει σχεδόν εξαφα-
νιστεί. Η γλώσσα ή η διάλεκτος και της 
Κύπρου, όπως θέλετε πείτε την, μπορεί 
λοιπόν ανά πάσα στιγμή να εξαφανιστεί, 
να επιμολυνθεί σε τέτοιο σημείο που να 
μην είναι εκείνη που ήξεραν οι παλαιότε-

ροι, να είναι κάτι άλλο, και επειδή τίποτα 
δεν είναι παράξενο στον κόσμο που ζού-
με καλό είναι να μπορούμε να ανατρέ-
χουμε σε ιστορικο-γλωσσολογικά στοι-
χεία. Να μπορούμε να δούμε χαμένους 
τύπους, να συγκρίνουμε το χθες με το 
σήμερα. Αν μας ενδιαφέρει, βέβαια, να 
αναλάβουμε σοβαρά και συγκροτημένα 
ένα τέτοιο έργο.

∆εν μπορώ να πείσω προσωπικά κα-
νέναν και καμία για το επάναγκες του 
πράγματος. Προσπαθώ εδώ και αρκετά 
χρόνια, η αλήθεια είναι, αλλά κύμβαλα 
αλαλάζοντα τα λόγια μου, στον βρόντο 
τα γραφόμενά μου. Στεναχωριέμαι, όμως, 
κάθε τόσο να ακούω να επαναλαμβάνο-
νται τα γραφικά –στα αφτιά μου– λόγια 
περί δίωξης της κυπριακής διαλέκτου, 
περί εθνικοφρόνων που θέλουν τη 
νέα ελληνική να κατακυριεύει ες 
γην εναλίαν, και από την άλλη 
εκείνους που θέλουν την κυ-
πριακή διάλεκτο ως το δια-
μάντι το μεγάλο επί της 
γης,  τη μονίμως διωκόμε-
νη. Και ξαφνικά να κοντα-
ροχτυπιούνται αριστεροί και 
δεξιοί, κεντρώοι και περιβαλ-
λοντιστές και όλα αυτά για ένα 

δαμέ ή δαμαί. Ποιο είναι το σωστό οέο; 
Ποιος είναι ο τύπος ο σωστός; Ποιος εί-
ναι ο γλωσσολόγος που λέει το ένα ή το 
άλλο; Ποιο είναι το έτυμο, πόθεν πώς –
αι και όχι –ε; Εδώ σε θέλω κάβουρα, να 
περπατάς στα κάρβουνα. 

Τι κάνει η εδώ Πολιτεία για το –αι ή 
το –ε; Περιμένει από την Ακαδημία Αθη-
νών να της πει; Σε ποιο πρόγραμμα, σο-
βαρό και διεπιστημονικό, χωρίς κομματι-
κές παρωπίδες, προχώρησε η Κυπριακή 
Πολιτεία για να λύσει τον γόρδιο δεσμό 
του –αι ή του –ε; Και δόξα τω Θεώ και 
γλωσσολόγους σοβαρούς έχουμε και φυ-
σικούς ομιλητές έχουμε και αρχείο προ-
φορικής ιστορίας στο Κέντρο Επιστημο-

νικών Ερευνών έχουμε – ω! Ναι! 
και η Ακαδημία Αθηνών –επί-
σης ω! Ναι!– έχει πλουσιότατο 
αρχείο για την κυπριακή διά-
λεκτο και το λεξικό της Μεσαι-

ωνικής Ελληνικής του Μ. Κριαρά 
έχει μέσα κυπριακές λέξεις και τις Ασίζες 
έχουμε και τον Μαχαιρά έχουμε, και άλ-
λα κείμενα πολλά έχουμε που μπορούν 
να βοη- θήσουν το κράτος μας να 

προχωρήσει σε ένα έργο 
κυπροφελές και γιατί όχι 

να μελετηθεί επισταμένως 

και η τ/κ διάλεκτος. Αλλά όχι, είναι κα-
λύτερα να μην ξέρουμε τι και πώς, να 
τσακωνόμαστε για ένα έναν φθόγγο, 
είναι πιο χρήσιμο. Να παίρνουν φωτιά 
Facebook και Twitter, εκεί δίνονται σή-
μερα οι μάχες, αυτές των συντεταγμενο-
πλυμένων, οι αναρχοάπλυτοι βγαίνουν 
στους δρόμους.

Και έκλεινα το άρθρο μου στις 27 
Οκτωβρίου 2019: «Να έργο τεράστιας 
σημασίας. Μπορούν άραγε όλοι οι γλωσ-
σολόγοι του νησιού, μαζί με λαογράφους, 
φιλόλογους, ιστορικούς, προγραμματι-
στές να φτιάξουν το Μέγα Λεξικόν της 
κυπριακής διαλέκτου, με παραρτήματα 
γραμματικής και συντακτικού της; Να 
τυποποιήσουμε το πώς τη γράφουμε, να 
δούμε τις διάφορες προτεινόμενες γρα-
φές, να τη βάλουμε στο Πανεπιστήμιό 
μας, στα σχολεία μας;».

Εδώ θα μου πείτε τσακωνόμαστε για 
άλλα και άλλα στο –ε θα κολλήσουμε; Πά-
ντως, εδώ που τα λέμε, αν οι διοργανωτές 
ήθελαν το δαμέ με Ε, τους άλλους όλους 
τι τους κόφτει; ∆ηλαδή το τροχοδρομώ 
τις εξελίξεις που είναι υβρίδιον από τα 
λίγα ή το επίσημο «Περί Λοιμοκαθάρσε-
ως Νόμος» λες και είμαστε στην Αίγινα 
το 1827 είναι καλύτερα;  

Στον κόσμον δεν ηξεύρουν ίντα συντιχάννομεν (ΙΙ)

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Ενα πολύ ενδιαφέρον πρόγραμμα θα έχει 
το Nicosia Pop Up 2020, το οποίο συνδι-
οργανώνουν ο ∆ήμος Λευκωσίας σε συ-
νεργασία με το NiMAC [∆ημοτικό Κέντρο 
Τεχνών Λευκωσίας, Συνεργασία: Ίδρυμα 
Πιερίδη], που θα πραγματοποιηθεί μετα-
ξύ 25 Φεβρουαρίου και 14 Μαρτίου 2021 
στο Θέατρο Πόλης ΟΠΑΠ. Τη ∆ευτέρα 1 
Μαρτίου στις 6:00 μ.μ. η ομάδα Γιασεμίν 
θα παρουσιάσει τη θεατρική παράστα-
ση #kazanti, με δωρεάν είσοδο (κρατή-
σεις στο yasemin.collective@gmail.com). 
Συντελεστές της παράστασης (κείμενο, 
σκηνοθεσία, ερμηνεία) οι Ναταλία Πανα-

γιώτου, Άννη Σοφοκλέους και ∆έσποινα 
Χρυσάνθου). Την Παρασκευή 5 Μαρτίου 
(7:00) και την Κυριακή 7 Μαρτίου (6:00 
μ.μ.) θα παρουσιαστεί η θεατρική παρά-
σταση Under/Pants με είσοδο δωρεάν 
(κράτηση στο 99818208). Το κείμενο εί-
ναι της Νάγιας Τ. Καρακώστα και της Ελέ-
νης Αναστασίου, η οποία έχει και τη σκη-
νοθετική επιμέλεια. Ερμηνεύει η Νάγια 
Τ. Καρακώστα. Επί σκηνής θα βρίσκονται 
οι μουσικοί Τζούλιαν Κουκκίδης και Λεό-
ντιος Κυριάκου. Θέατρο Πολης-ΟΠΑΠ. Τε-
μπών 10-12. Παλια Ηλεκτρική. Λευκωσία. 
Είσοδος δωρεάν απαραίτητες οι κρατήσεις.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Nicosia Pop Up 2020

H Κεντρική Σκηνή του ΘΟΚ ετοιμάζει το έργο του 
Άρθουρ Μίλλερ «Ο Θάνατος του Εμποράκου» σε 
σκηνοθεσία Νεοκλή Νεοκλέους. Μια από τις κορυ-
φαίες στιγμές της σύγχρονης αμερικανικής δραμα-
τουργίας, μια τραγωδία του απλού ανθρώπου, ένα 
έργο για την πτώση και τη διάψευση των ιδανικών, 
που πραγματεύεται την αποτυχία των προτύπων 
της ευτυχίας, με επίκεντρο τη συγκρουσιακή σχέ-
ση πατέρα-γιου. Ο σκηνοθέτης Νεοκλής Νεοκλέ-
ους, με απόλυτο σεβασμό στην αρχιτεκτονική του 
κειμένου, μα και με φαντασία, αναδεικνύει νέες 
διαστάσεις, φωτίζει νέες περιοχές και «συνομι-
λεί» με σημερινούς προβληματισμούς. Τον Ουίλ-
λυ Λόμαν, κεντρικό ήρωα του έργου, ερμηνεύει ο 
Γιώργος Μουαΐμης. Μαζί του έμπειροι και νεότεροι 
ηθοποιοί συνθέτουν ένα εξαιρετικό σύνολο ερμη-

νευτών που καλείται να μεταφέρει στη σκηνή το 
σύμπαν του μεγάλου Αμερικανού συγγραφέα. Με-
τάφραση: Νίκος Οικονομόπουλος-∆ημήτρης Μπε-
ραχάς. Σκηνοθεσία: Νεοκλής Νεοκλέους. Βοηθός 
σκηνοθέτη: Γεωργία Μεσιήτη/ ∆ιανομή (με αλφα-
βητική σειρά): ∆έσποινα Βιολάρη, Νίκη ∆ραγού-
μη, Αντρέας Κουτσόφτας, Πάνος Λουκαΐδης, Λέα 
Μαλένη, Αλέξανδρος Μαρτίδης, Βασίλης Μιχαήλ, 
Μαρία Μιχαήλ, Γιώργος Μουαΐμης, Νεοκλής Νε-
οκλέους, Φώτης Φωτίου, Βασίλης Χαραλάμπους. 
Μουσική σύνθεση: Γιώργος Καλογήρου. Παραστά-
σεις. Λευκωσία: Θέατρο ΘΟΚ, Κεντρική Σκηνή, Αί-
θουσα Εύης Γαβριηλίδης Από 5 Μαρτίου, κάθε Πα-
ρασκευή, Σάββατο, Κυριακή 6:00 μ.μ.
Πληροφορίες / Εισιτήρια Ταμείο Θεάτρου ΘΟΚ,

τηλ. 77772717, www.thoc.org.cy

Η Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου επιστρέφει 
στα θέατρα της Κύπρου σε Πάφο, Λάρνακα και 
Λεμεσό, παρουσιάζοντας μία σειρά από τρία 
διαφορετικά προγράμματα, ένα σε κάθε πόλη, 
στηρίζοντας έτσι τα θέατρα της Κύπρου. Στη δεύ-
τερη της ζωντανή συναυλία τη φετινή χρονιά, η 
Ορχήστρα παρουσιάζει ένα ανάλαφρο πρόγραμ-
μα με δύο έργα από τη σύγχρονη εποχή και ένα 
από την κλασική εποχή, τη μουσική για μπαλέτο 
«H Λήδα και ο κύκνος» του Κωνσταντίνου Παπα-
γεωργίου - μέλους της ορχήστρας μας και συν-
θέτη - καθώς και το Κοντσέρτο για τούμπα και 
έγχορδα του Νορβηγού συνθέτη Arild Plau που 
γράφτηκε το 1990 και ηχογραφήθηκε το 2003 
από τον συμπατριώτη του τουμπίστα Oystein 
Baadsvik. Το πρόγραμμα κλείνει με τη δημοφι-
λή Συμφωνία του Joseph Haydn, γνωστή με την 
επονομασία «Το Ρολόι», στη 2η κίνηση της οποί-
ας επικρατεί ένας χαρακτηριστικός ρυθμός σαν 

κτύπος ρολογιού, ενώ ολόκληρη η συμφωνία ξε-
χειλίζει από εγκάρδια χαρά. Η Σ.Ο.Κ. συμπράττει 
για το πρόγραμμα αυτό με δύο εξέχοντες Κύπρι-
ους καλλιτέχνες, τον ταλαντούχο τουμπίστα Αν-
δρέα Θεοχάρους και τον διακεκριμένο μαέστρο 
Γιώργο Κουντούρη. Παρασκευή 5 Μαρτίου, ώρα 
7:00 μ.μ. ∆ημοτικό Θέατρο Λάρνακας, Λεωνί-
δα Κιούπη, Λάρνακα. Πληροφορίες: 22463144, 

24665794, www.cyso.org.cy

ΜΟΥΣΙΚΗ

Μουσική στα Θέατρα της Κύπρου

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Θάνατος του Εμποράκου»

ΜΟΥΣΙΚΗ

Μνημονεύοντας
το Καρναβάλι 
Προσπαθώντας να αναπλάσει την ατμό-
σφαιρα των Καρναβαλιών, το Θέατρο Ρι-
άλτο μέσω έξι σπουδαίων μουσικών μετα-
φέρει ζωντανά από τη σκηνή του μουσικές 
latin και salsa με κουβανέζικα ηχοχρώμα-
τα. Η συναυλία θα πραγματοποιηθεί ζωντα-
νά και θα μεταδίδεται απευθείας διαδι-
κτυακά. Η παράσταση θα είναι ανοιχτή και 
διαθέσιμη δωρεάν μέχρι και τις 14 Μαρτί-
ου. Μουσικοί: Pedro-Son Caliente – Τρα-
γούδι, Γιώργος Κούλας – Κρουστά, Ηλίας 
Ιωάννου – Τρομπέτα, Rodrigo Caceres – 
Μπάσο/Τραγούδι, Γιώργος Μορφίτης – Πιά-
νο/Τραγούδι, Ρόδος Παναγιώτου – Drums. 
Σάββατο 6 Μαρτίου, ώρα 7:00 μ.μ. Είσοδος 

ελεύθερη. 

28.2 - 6.3.2021

 ΕΚΘΕΣΗ

« Έργα εν καιρώ 
Καραντίνας»
Η πρώτη έκθεση του 2021 στην 
Γκαλερί Γκλόρια είναι ομαδική και 
με τίτλο «Έργα εν καιρώ Καραντί-
νας». Στην έκθεση συμμετέχουν οι 
καλλιτέχνες: Σταύρος Αντωνόπου-
λος, Ευγενία Βασιλούδη, Γιώργος 
Γαβριήλ, Ανδρέας Εφεσόπουλος, 
Ρένος Εφεσόπουλος, Κυριακή Εφε-
σόπουλου,  ∆ώρος Ηρακλέους,  Νίνα 
Ιακώβου,  Αλέξης Ιερείδης,  Βασίλης 
Ιερείδης,  Κυριάκος Καλλής,  Ευαγό-
ρας Καραγιώργης,  Σταύρος Κίκας, 
Γιώργος Κοτσώνης, Αννίτα Λανίτη, 
Γεωργία Μιχαηλίδου, ∆έσπω Νικο-
λαϊδου, Ελένη Νικοδήμου, Γιάννα 
Νικολάου, Λευτέρης Ολύμπιος, Μά-
ριον Πασχάλη, Γιώργος Παφίτης, 
Μαίρη Σάββα, Χαρά Σαββίδου, Μυ-
ρώ Σκαπούλλη, Λεωνίδας Σπανός, 
Όλγα Σπανού, Κατερίνα Φουκαρά, 
Μάριαμ Σουχάνοβα – Φουκαρά, Χρί-
στος Φουκαράς, Πάμπος Χριστοδού-
λου, και Χριστίνα Χριστοφή. ∆ευτέ-
ρα: 17:30 - 19:30, Τρίτη-Παρασκευή: 
10:30-12:45, και 17:30-19:30, Σάβ-
βατο: 10:30-12:45. ∆ιάρκεια έως 10 
Μαρτίου. Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος 
Σώζου 3, Λευκωσία 1075. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 22 762605. 

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ 

2ος κύκλος για την κωμωδία «Ράους»

Το Θέατρο «∆ΙΟΝΥΣΟΣ» συνεχίζει με μεγάλη επιτυχία τον δεύτερο κύ-
κλο παραστάσεων της κωμωδίας «Ράους» των Ρέππα-Παπαθανασίου, 
σε σκηνοθεσία Παναγιώτη Λάρκου. μέχρι τις 14 Μαρτίου 2021. Το έργο 

ανεβαίνει. Ένας υπάλληλος του υπουργείου 
Συγκοινωνιών -με τη σύζυγό του - και μία νο-
σοκόμος, κληρονομούν εξ αδιαιρέτου ένα νε-
οκλασικό στο κέντρο της Αθήνας. Όταν όμως 
επισκέπτονται το κτίριο για να γνωρίσουν 
τους ενοικιαστές, μαθαίνουν πως στο σπίτι 
που κάποτε έζησε ο ποιητής Άγγελος Σικελια-
νός, τώρα λειτουργεί ένα... πορνείο. Οι ενοικι-
αστές του αρνούνται να εγκαταλείψουν το οί-

κημα. Παραστάσεις στη Λευκωσία: Κυριακή, 28 Φεβρουαρίου, ∆ευτέρα 1 
Μαρτίου, Σάββατο 6 Μαρτίου, Κυριακή 7 Μαρτίου, ώρα 6:30 μ.μ. Θα ακο-
λουθήσουν πέντε παραστάσεις την εβδομάδα 8-14 Μαρτίου. Οι περιοδεί-
ες του έργου στις άλλες επαρχίες θα ανακοινωθούν σύντομα. Θέατρο ∆ιό-
νυσος, ∆ιαγόρου 29, Λευκωσία. Πληροφορίες: 22818999 και 99621845.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Σήμερα, τη χρονική αυτή στιγμή, η 
ανάγκη της επανάστασης, γίνεται 
ολοένα και πιο επιταχτική. Ιδίως 
στον κοινωνικό και πολιτικό το-
μέα. Είναι καιρός τ’ άτομα να εν-
δοαφερτούν ενεργητικώτερα στον 
τρόπο της διακυβέρνησης του τό-
που όσο και για την πολιτική της 
κυβέρνησης. Ιδίως οι πνευματικοί 
άνθρωποι έχουν καθήκον να συμ-
μετάσχουν σε πρώτο πλάνο στα 
της πολιτείας, διότι είναι οι οδηγοί 
και οι εκφραστές της κοινής γνώ-
μης», αυτά τη δεκαετία του 1970, 
αυτά σε καιρούς δύσκολους όπου 
και ο αέρας που ανάπνεε κανείς 
ήταν επικίνδυνος έγραφε ο ∆ώρος 
Λοΐζου, ο γραμματέας της Σοσια-
λιστικής Nεολαίας Ε∆ΕΝ, ένας κα-
θόλα ενεργός πολίτης, ο οποίος 
γεννήθηκε στις 23 Φεβρουαρίου 
1944 και δολοφονήθηκε στις 30 
Αυγούστου 1974, από σκοτεινές 
εθνικιστικές δυνάμεις, ενώ οδη-
γούσε το αυτοκίνητο στο οποίο 
επέβαινε ο Βάσσος Λυσσαρίδης, 
αλλά και η σύζυγος του ∆ώρου, 
Βαρβάρα. Πέρασαν 77 χρόνια από 
τη γέννηση του ∆ώρου και 47 από 
τη δολοφονία του και ακόμα φω-
νάζουμε για ελευθερία, για ψωμί 
και γράφει η ποιήτρια Κλεοπά-
τρα Μαρκίδου στο πρόσφατο βι-
βλίο της ∆ώρος Λοΐζου. Ο Ωραίος 
της Επανάστασης. Ποιήματα: «Σύ-
ντροφε ∆ώρο / όλα είναι όπως τα 
άφησες παλιά / εμείς και τα δια-
χρονικά μας σύνδρομα». 

Η ποίηση του ∆ώρου Λοΐζου 
εμπεριέχει ένα πολύ σημαντικό 
στοιχείο και δεν είναι άλλο από 
την αίσθηση της ελευθερίας του 
ατόμου, αλλά και της συλλογικό-
τητας. Αυτή η αίσθηση αναδύε-

ται από το ίδιο το αρχείο του ∆ώ-
ρου Λοΐζου.

Η έννοια της ελευθερίας είναι 
διάχυτη στα ποιήματά του, είναι 
εναντίον της στείρας πολιτικής 
που δεν οδηγεί πουθενά. Σε κάθε 
περίπτωση, και αυτό φαίνεται από 
τα κατάλοιπά του ζητάει ο καθέ-
νας και όλοι μαζί να δώσουμε τον 
αγώνα που μας αναλογεί, έναντι 
κάθε αδικίας. Η ποίηση του ∆ώ-
ρου Λοΐζου θίγει τα κακώς κείμενα 
διεθνώς, βλέπε «Το τραγούδι του 
Λεύτερου», το «Vietnam» (στα ποι-
ητικά κατάλοιπα του Λοΐζου υπάρ-
χουν δύο διαφορετικά ποιήματα 
με τίτλο «Vietnam», τα οποία αφο-
ρούν τον πόλεμο του Βιετνάμ. Το 
ένα είναι γραμμένο στην Κύπρο, 
στις 29 Ιουνίου 1966 και το δεύ-
τερο στη Βοστόνη τον ∆εκέμβριο 
του 1969), το «Το κλάσις επιστρα-
τεύσεως, 1962», τα οποία ταιριά-
ζουν στα της Κύπρου, και δεν δυ-
σκολεύεται ο ∆ώρος να τα εντάξει 
στην κυπριακή πραγματικότητα, 
αφουγκράζεται τα κοινά ιδεώδη 
του Ανθρώπου και μπορεί να δη-
μιουργήσει ευθύβολους στίχους. 
Χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι 
το «Το τραγούδι του Λεύτερου», 
που δείχνει πώς ο Λοΐζου επικαι-
ροποιούσε την ποιητική του σκέ-
ψη. Έχει ενδιαφέρον, λοιπόν, να 
παρατηρήσουμε μία μείζονα αλ-
λαγή στο εμβληματικό αυτό ποί-
ημα, το οποίο δημοσιεύθηκε στις 
22 Αυγούστου 1974, λίγες ημέρες 
δηλαδή πριν από τη δολοφονία 
του, στην εφημερίδα «Τα Νέα» με 
τον τίτλο «Ψωμί και Ελευθερία» 
και ένα εισαγωγικό κείμενο, σα-
φώς επηρεασμένο από το ποίημα 
«Παλαμάς» που απήγγειλε ο Άγγε-
λος Σικελιανός στις 28 Φεβρουαρί-
ου 1943, στην κηδεία του Κωστή 

Παλαμά, που μετετράπη σε παλ-
λαϊκή συγκέντρωση.

Όπως φαίνεται στο Αρχείο του 
∆ώρου Λοΐζου το ποίημα έχει τον 
τίτλο «Ημέρα Ειρήνης, 15 Νοεμ-
βρίου 1969 και γράφτηκε κατά την 

περίοδο διαμονής του στις ΗΠΑ 
και όπως συνάγεται από τον τίτλο 
του είναι αφιερωμένο στην εμβλη-
ματική πορεία εναντίον του πολέ-
μου στο Βιετνάμ, που έγινε στην 
Ουάσινγκτον στις 15 Νοεμβρίου 
1969 και στην οποία συμμετείχαν 
σχεδόν μισό εκατομμύριο πολίτες 
και θεωρείται από τις μαζικότερες 
που έχουν λάβει χώρα στις Ηνω-
μένες Πολιτείες. Γράφει, λοιπόν, 
ο Λοΐζου στη δεύτερη στροφή, 
δεύτερο στίχο στο πρωτόλειο ποί-
ημα: «Θα ’ρθουν οι αστυνομικοί 
να μου σπάσουν τα πλευρά» και 
στην τελευταία στροφή, στίχοι 
3-5, κλείνει το ποίημα ως εξής: 
«θα βγω στις πλατέες με σημαί-
ες, φωνές, με συνθήματα να δι-
εκδικήσω: Ψωμί και Ελευθερία». 
Το ειρηνιστικό συγκείμενο των 
ΗΠΑ του 1969 στην Κύπρο του 
1974 δεν βρίσκει έδαφος· έτσι, 
τον δεύτερο στίχο της δεύτερης 
στροφής, ο ∆ώρος τον μετάλλα-
ξε: «Θα ’ρθουν οι ‘ειδικοί αστυνο-
μικοί’ να μου σπάσουν τα πλευ-
ρά» και στον τέταρτο στίχο της 
τελευταίας στροφής, οι σημαίες 
αντικαθίστανται με τη λέξη ντου-

φέκια: «Θα βγω στις πλατέες με 
ντουφέκια, φωνές, με συνθήματα 
να διεκδικήσω: Ψωμί και Ελευθε-
ρία». Φυσικά και δεν έγινε ο ∆ώ-
ρος Λοΐζου ξάφνου πολεμοχαρής, 
ούτε θιασώτης της βίας, αλλά οι 
εποχές δεν είναι ρομαντικές, δεν 
είναι ποιητικές.

Ο ∆ώρος Λοΐζου είχε προκα-
λέσει ποιητικά με το «Το κλάσις 
επιστρατεύσεως, 1962» τον Ιού-
νιο του 1974 στη «Σοσιαλιστική 
Έκφραση», της οποίας υπήρξε 
υπεύθυνος. Ο ∆ώρος Λοΐζου ανα-
ζητούσε την ελευθερία από πολύ 
νωρίς και το έκανε ανάμεσα στους 
ανθρώπους, στην κοινωνία και 
γράφει σε κάποιο του σημείωμα 
βρίσκεται στο Αρχείο του: «Αφή-
στε να πεθάνω τουλάχιστον με 
την εντύπωση ότι έζησα μεταξύ 
ανθρώπων».* 

Περισσότερα βλ. στην εργα-
σία μας «‘‘Ήταν κάποιοι που 

νόμιζαν πως ήταν άνθρωποι’’: Άν-
θρωπος και ελευθερία στην ποίηση 
του ∆ώρου Λοΐζου», στο γ’ τεύχος 
της «Κυπριακής Εστίας».

Κάποιος που μιλούσε για πλατέες και σημαίες
Ο Δώρος Λοΐζου ήταν ένας αγωνιστής που γνώριζε ότι η ελευθερία είναι ο ίδιος ο άνθρωπος και ποτέ δεν είναι δεδομένη

Ο Δώρος Λοΐζου 
δεν δυσκολεύεται να 
εντάξει στην κυπριακή 
πραγματικότητα 
παλαιότερα κείμενά του, 
μιας και αφουγκράζεται 
τα κοινά ιδεώδη του 
Ανθρώπου και έτσι 
μπορεί να δημιουργήσει 
ευθύβολους στίχους, 
άτοπους και άχρονους .

Ενδιαφέροντα αναγνώσματα

Τα τελευταία χρόνια η έρευνα 
αρχίζει και δίνει ενδιαφέρουσες 
μελέτες γύρω από τον βίο και την 
ποίηση του ∆ώρου Λοΐζου, αλλά 
και εμπνέει νέες ποιητικές δου-
λειές. Μεταξύ αυτών «∆ώρος Λο-
ΐζου: Ο μεγάλος ελεύθερος: μια 
κριτική ανάγνωση της ποίησής 
του» του Χρίστου Μαυρή, το «Οι 
μνήμες που δεν κοιμήθηκαν πο-
τέ. Ο Βάσος Λυσσαρίδης μιλάει 

για τον ∆ώρο Λοΐζου» του Άθου 
Ερωτοκρίτου, το «∆ώρος Λοΐ-
ζου. Οι δολοφόνοι κυκλοφορούν 
ελεύθεροι» του Κώστα Βενιζέλου 
και το «∆ώρος Λοΐζου. Ο Ωραίος 
της Επανάστασης. Ποιήματα» της 
Κλεοπάτρας Μακρίδου. Στο τρίτο 
τεύχος του φιλολογικού και λογο-
τεχνικού περιοδικού «Κυπριακή 
Εστία» περιλαμβάνει Αφιέρωμα 
στον ποιητή ∆ώρο Λοΐζου.

Η ποίηση  του ∆ώρου Λοΐζου εμπε-
ριέχει ένα πολύ σημαντικό στοιχείο 
και δεν είναι άλλο από την αίσθηση 
της ελευθερίας του ατόμου,  αλλά και 
της συλλογικότητας. Αυτή η αίσθηση 
αναδύεται από το ίδιο το αρχείο του.



Τ Ε Χ Ν Ο Λ Ο Γ Ι Α

Κυριακή 28 Φεβρουαρίου 20214 ● Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Εχετε δει ταινίες όπως τη «Μέρα 
της Μαρμότας»; Το «Μάτριξ»; Το 
«ExistenZ»; Το «Τρούμαν Σόου»; 
Αν ναι, τότε έχετε μια καλή ιδέα 
–ακόμα και χωρίς να το ξέρετε– 
του τι σημαίνει «προσομοίωση 
της πραγματικότητας». Αν όχι, 
ίσως απλώς να έχετε νιώσει ότι 
οι μέρες σας, οι ιδέες σας, οι δι-
αδρομές σας επαναλαμβάνονται 
μ’ έναν τόσο προβλέψιμο τρόπο, 
που θα μπορούσε όλο αυτό να εί-
ναι σχεδιασμένο από κάποιον αό-
ρατο προγραμματιστή.

Αν έστω και μία φορά είχατε 
παρόμοιες σκέψεις, μη νιώσετε 
ότι παρανοείτε εντελώς, γιατί δεν 
είστε οι μόνοι. Το 1977, στο Μετς 
της Γαλλίας, ο διάσημος συγγρα-
φέας βιβλίων επιστημονικής φα-
ντασίας Φίλιπ Κ. Ντικ κάνει μια 
ομιλία σ’ ένα κοινό που διψάει 
να τον ακούσει ν’ αναλύει τα επι-
τυχημένα βιβλία του. Ο Ντικ έχει 
γράψει το μυθιστόρημα πάνω στο 
οποίο βασίστηκε το αριστουργη-
ματικό φιλμ «Blade Runner» (Ρί-
ντλεϊ Σκοτ, 1984) και το διήγημα 
πάνω στο οποίο βασίστηκε ένα άλ-
λο σημαντικό φιλμ τεχνολογικής 
φαντασίας, το «Minority Report» 
(Στίβεν Σπίλμπεργκ, 2002). Στη 
διάλεξή του, όμως, ο Ντικ ξεφεύ-
γει από τα όρια της μυθοπλασίας 
κι επικεντρώνεται στη σχέση του 
αντικειμένου του με τη θρησκεία 
και τη φιλοσοφία. Αναφέρεται κυ-
ρίως σε μια αλλόκοτη ιδέα, που θα 
γίνει το κεντρικό θέμα του ντοκι-
μαντέρ «A glitch in the Matrix» 
(Σφάλμα στο Μάτριξ), το οποίο 
κάνει αυτές τις μέρες πανευρωπα-
ϊκή πρεμιέρα στην Ελλάδα.

«Αν νομίζετε ότι αυτός ο κόσμος 
είναι κακός», λέει ξεκινώντας την 
ομιλία του ο Ντικ, «τότε περιμένετε 
να δείτε και τους άλλους». Προει-
δοποιεί με ειλικρίνεια το κοινό του 
ότι αυτά για τα οποία θα μιλήσει 
μπορεί να μην υπάρχουν καν. Αλλά 
πρέπει να συνεχίσει, γιατί ήδη από 
τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο 
του 1974, έχοντας πάρει μια καλή 
δόση αναισθησίας για να του γί-
νει εξαγωγή ενός δοντιού, καταλα-
βαίνει κάτι βαθύ κι αλλόκοτο, το 
οποίο αμβλύνει την εμφανή πα-
ράνοιά του. Ο Ντικ μιλάει για την 
«παράξενη προβλεψιμότητα που 
’χει η μυθοπλασία». «Ζούμε σε μια 
πραγματικότητα που ’χει φτιαχτεί 

απ’ το πρόγραμμα ενός υπολογι-
στή», λέει, «και το μόνο στοιχείο 
που έχουμε για να το αποδείξουμε 
είναι όταν συμβαίνει κάποια αλλα-
γή μεταβλητής».

Αυτή η αλλαγή μεταβλητής, ή 
αλλιώς η δυσλειτουργία του συ-
στήματος, είναι η αφετηρία των 
μαρτυριών που αποσπά ο ιδιοσυ-
γκρασιακός σκηνοθέτης του ντοκι-
μαντέρ, ο Ρόντνι Ασερ, από ανθρώ-
πους που υποστηρίζουν ότι όντως 
ζούμε στην εναλλακτική πραγμα-

τικότητα. Οι άνθρωποι αυτοί, πέ-
ντε τον αριθμό, είναι πεπεισμένοι 
ότι τα σώματα και τα μυαλά τους 
καθοδηγούνται από μια εξωτερική 
υπολογιστική δύναμη. Το αίσθημα 
του déjà vu, που έχουμε βιώσει 
όλοι, ερμηνεύεται από εκείνους 
σαν μια στιγμή που το σύστημα, 
αποτυγχάνοντας να λειτουργήσει 
σωστά, προδίδει την ύπαρξή του.

Προτού κάνετε μορφασμό, βά-
λετε τα γέλια και σταματήσετε την 
ανάγνωση, αξίζει να πληροφορη-
θείτε το εξής: η θεωρία της προσο-
μοίωσης της πραγματικότητας δεν 
είναι τόσο γελοία και γραφική όσο 
ακούγεται την πρώτη φορά. Προ-
φανώς είναι μια θεωρία η οποία δεν 
έχει ισχυρές αποδείξεις και γι’ αυ-
τό μπορεί να πάρει κάποιες ακραί-
ες και αστείες διαστάσεις. Ομως, 
κάποιες πλευρές της είναι βάσιμες 
και σίγουρα ενδιαφέρουσες. Εδώ 
επενδύει και το ντοκιμαντέρ. Αν 

δει κάποιος πιο προσεκτικά πόσο 
έχει εξελιχθεί η τεχνολογία της 
εικονικής πραγματικότητας στα 
βιντεοπαιχνίδια, πόσο έχει εξε-
λιχθεί η αλγοριθμική ενημέρωση 
καθώς και οι τεχνητές νοημοσύνες 
στις διαδικασίες λήψης αποφάσε-
ων, θα καταλάβει ότι τα όρια του 
πραγματικού και του εικονικού 
αρχίζουν σε κάποιες περιπτώσεις 
να θολώνουν επικίνδυνα. Σε κάθε 
περίπτωση, τουλάχιστον σε φιλο-
σοφικό επίπεδο, η ιδέα της προ-
σομοίωσης είναι γοητευτική και 
διανοητικά ερεθιστική.

Χρειάζεται κάποιος χρόνος κι αρ-
κετή δόση διανοητικής ελευθερίας 
και πνευματικής ευελιξίας, κατ’ αρ-
χήν, για να την αντιληφθεί κάποιος 
στην ολότητά της, να τη χωνέψει 
και να τη συζητήσει. Γι’ αυτό τον 
λόγο, ο δημιουργός του ντοκιμα-
ντέρ δεν στέκεται μόνο σε όσους 
περιγράφουν τις εμπειρίες τους, 

αλλά προχωράει και στις απόψεις 
αναλυτών που έχουν πάρει την υπό-
θεση πιο σοβαρά.

Ενας από τους επιστήμονες που 
έχουν σκεφτεί αρκετά πάνω στην 
«υπόθεση της προσομοίωσης» είναι 
ο φιλόσοφος και καθηγητής στην 
Οξφόρδη, Νικ Μπόστρομ, ο οποί-
ος έχει γράψει κι ένα από τα πιο 
επιδραστικά βιβλία για την υπερ-
νοημοσύνη. Σε ένα άρθρο του το 
2003, ο Μπόστρομ υποστηρίζει ότι 
ένα από τα ακόλουθα τρία επιχει-
ρήματα είναι αληθές: 1. Ο ανθρώ-
πινος πολιτισμός εξαφανίζεται πριν 
φτάσει στην προσομοίωση. 2. Ο 
ανθρώπινος πολιτισμός φτάνει σ’ 
ένα μετα-ανθρώπινο στάδιο, ανα-
καλύπτει την προσομοίωση αλλά 
την εγκαταλείπει. 3. Ζούμε σε μια 
προσομοίωση.

Ο Μπόστρομ πιστεύει ότι η τρί-
τη υπόθεση είναι πολύ πιθανή. Την 
πίστη του αυτή συμμερίζεται και 

ο παγκοσμίου φήμης επιχειρημα-
τίας της Tesla και της Space X, ο 
Ελον Μασκ: «Σε λίγο», λέει, «το παι-
χνίδι θα γίνει αξεχώριστο από την 
πραγματικότητα». Η παραβολή του 
Σπηλαίου του Πλάτωνα μοιάζει να 
μην ήταν ποτέ πιο επίκαιρη. Οι άν-
θρωποι, αλυσοδεμένοι από τα δε-
σμά της πραγματικότητας, είναι 
υποχρεωμένοι να κοιτάζουν στον 
τοίχο ένα θέατρο σκιών. Αυτή η 
εικονική πραγματικότητα είναι η 
μόνη διαθέσιμη που έχουν. Οταν 
ένας επαναστάτης τούς δείξει ότι 
ζουν σε προσομοίωση, θα τον αμ-
φισβητήσουν.

Πράγματι, έως το τέλος του προ-
ηγούμενου αιώνα, η συζήτηση περί 
προσομοίωσης αφορά μάλλον μερι-
κούς γραφικούς και κάποιους πει-
ραγμένους συνωμοσιολόγους. Από 
το ντοκιμαντέρ απουσιάζει αδικαι-
ολόγητα ο σπουδαίος Γάλλος φιλό-
σοφος Ζαν Μποντριγιάρ, ο οποίος 
δεν ήταν καθόλου παρανοϊκός και 
είχε γράψει πολύ πειστικά για την 
προσομοίωση ήδη από τη δεκαετία 
του ’80. Το 1999 όμως έρχεται η μα-
ζική κουλτούρα και οι αδελφοί Γου-
ατσόφσκι με την ταινία «Μάτριξ» 
ν’ ανοίξουν ένα νέο κεφάλαιο στην 
ιστορία της ιδέας και τρόπον τινά 
να την κανονικοποιήσουν.

Τα άβαταρ
Στο ντοκιμαντέρ του Ασερ, οι 

άνθρωποι που λένε ότι ζουν σε μια 
προσομοίωση μιλούν με τα πρόσω-
πα καλυμμένα. Βλέπουμε τις ψηφι-
ακές εκδοχές τους, τα τρισδιάστατα 
άβατάρ τους, που μοιάζουν με χα-
ρακτήρες του παιχνιδιού Fortnite. 
Κάποιοι πιθανώς να φλερτάρουν 
με την ψυχοπαθολογία, όλοι όμως 
σίγουρα μοιράζονται το λεγόμενο 
«άγχος της προσομοίωσης».

Η πιο αμφίσημη κι ενοχλητική 
στιγμή της ταινίας είναι όταν ένας 
από τους συνεντευξιαζόμενους, ο 
Τζόσουα Κουκ, περιγράφει μέσα 
από τη φυλακή, απ’ όπου εκτίει ποι-
νή 40 ετών, πώς δολοφόνησε τους 
θετούς γονείς του, θεωρώντας ότι 
ήταν ο Νίο, ο πρωταγωνιστής του 
«Μάτριξ», με το οποίο είχε παθο-
λογική εμμονή. «Ο Τζόσουα», λέει 
ο σκηνοθέτης, «ήταν πολύ σαφής 
σχετικά με τον λόγο που ήθελε να 
συμμετάσχει στην ταινία. Θέλει 
να προσεγγίσει εφήβους που βρί-
σκονται σε σύγχυση, ώστε να μην 
κάνουν τα ίδια λάθη που έκανε κι 
εκείνος».

Οσο γραφική κι αν είναι η συζήτη-
ση, στις μέρες μας αποκτά μια πα-
ράξενη επικαιρότητα. Ο εγκλεισμός 
λόγω της πανδημίας, η επιταχυ-
νόμενη ψηφιοποίηση της ζωής, η 
επικράτηση του εικονικού έναντι 
του φυσικού, δεν μπορούν παρά 
να κάνουν την υπόθεση της προ-
σομοίωσης αρκετά οικεία.

«Σε καμία άλλη φάση της Ιστο-
ρίας δεν κοιτούσαν οι άνθρωποι 
τα πρόσωπά τους όπως εμείς, που 
προσπαθούμε να ζήσουμε σ’ αυτή 
την πραγματικότητα του Zoom», 
λέει ο παραγωγός του ντοκιμαντέρ, 

Ρος Μ. Ντίνερσταϊν. «Προφανώς 
δεν θα ήθελα να είχε συμβεί ποτέ η 
πανδημία, αλλά με τη γυναίκα μου 
αστειευόμαστε τους τελευταίους 
μήνες λέγοντας “μπορεί, παρακα-
λώ, να πάει κάποιος να κάνει επα-
νεκκίνηση του ρούτερ;” Μοιάζει 
όλο αυτό να μην είναι πραγματικό. 
Πιάνω τον εαυτό μου να βγάζει βόλ-
τα τον σκύλο, με τη μάσκα μου, και 
να βλέπω όλο αυτό τον κόσμο με 
τις μάσκες και τα σκυλιά τους, και 
να νιώθω ότι ζω σε προσομοίωση».

Ο σκηνοθέτης, από την άλλη, 
σημειώνει: «Είτε ζούμε σε προ-

σομοίωση είτε όχι, εξακολουθού-
με να έχουμε την υποχρέωση να 
προσέχουμε τους άλλους και να 
παίρνουμε τη ζωή στα σοβαρά. 
Μπορούμε να σκεφτόμαστε εναλ-
λακτικές πραγματικότητες, αλλά 
αυτή είναι η πραγματικότητα που 
μοιραζόμαστε. Αυτή με απασχο-
λεί κι εμένα».

Το φιλμ τελικά εστιάζει στην 
ηθική, στο πώς αντιμετωπίζουμε 
τους άλλους στο εδώ και τώρα. Η 
προσομοίωση, ο εικονικός κόσμος 
όπου τα πάντα είναι εφικτά, δεν 
μπορεί να είναι άλλοθι να κάνεις 

ό,τι σου καπνίσει, όπως ίσως σου 
διδάσκει το βιντεοπαιχνίδι αλλά 
και η μυθοπλασία. Ο άνθρωπος 
χωρίς αξίες, όρια κι αγάπη είναι 
ένα επικίνδυνο αυτόματο.

 
Το ντοκιμαντέρ «Σφάλμα στο 
Μάτριξ» προβάλλεται στο τμήμα 

Top Docs του 23ου Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ 
Θεσσαλονίκης, που θα διεξαχθεί online 
από τις 4 έως τις 14 Μαρτίου 2021. Το 
ντοκιμαντέρ θα είναι διαθέσιμο για όλη 
τη διάρκεια της διοργάνωσης μέσω της 
ψηφιακής πλατφόρμας του φεστιβάλ 
online.filmfestival.gr.

Η πανδημία και ο εγκλεισμός ως καταλύτες της θεωρίας

«Σε λίγο το παιχνίδι 
θα γίνει αξεχώριστο από 
την πραγματικότητα», 
λέει ο εμπνευστής 
της Tesla και 
της Space X, Ελον Μασκ.

«Αν νομίζετε ότι αυτός ο κόσμος είναι κακός, τότε περιμένετε να δείτε και τους άλλους», είχε πει σε ομιλία του το 1977 ο διάσημος συγγραφέας βιβλίων επι-
στημονικής φαντασίας Φίλιπ Κ. Ντικ (στη φωτ., σκηνή από το ντοκιμαντέρ «Σφάλμα στο Μάτριξ»). 

M
A

G
N

O
LI

A
 P

IC
TU

R
ES

Ο σκηνοθέτης Ρόντνι Ασερ και η αφίσα του ντοκιμαντέρ «Σφάλμα στο Μάτριξ».

Το αίσθημα του déjà vu ερμηνεύεται από τους υποστηρικτές της θεωρίας του Μάτριξ σαν μια στιγμή που το σύστημα, αποτυγχάνοντας να λειτουργήσει σωστά, προδίδει την ύπαρξή του (φωτ. από σκηνές του ντοκιμαντέρ).
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Στην «πραγματικότητα» του Μάτριξ
«Μήπως ζούμε σε μια προσομοίωση;» διερωτάται ένα νέο φιλμ που προβάλλεται στο 23ο Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης
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ΔΕΥΤΕΡΟΣ ΠΑΓΚΥΠΡΙΟΣ
ΣΤΑΘΜΟΣ ΣΤΟΥΣ ΑΝΤΡΕΣ

ΣΠΟΡ FM 95.0 AKOYN OI AΝΤΡΕΣ

Επίσημη έρευνα ακροαματικότητας
Οκτώβριος – Δεκέμβριος 2020

ΟΛΗ ΤΗΝ ΕΒΔΟΜΑΔΑ 
ΗΛΙΚΙΕΣ  13 – 80 

ΤΡΙΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΡΙΚ      20.2 

ΣΠΟΡ FM      14.2 
KΑΝΑΛΙ 6       14.1 
ΡΑΔΙΟ ΠΡΩΤΟ    13.6 
SUPER SPORT FM       13.6 
MIX FM     12.2 
SUPER FM    10.6 
ANT1     10.3 
DEEJAY RADIO    9.6 
SFERA RADIO     9.6 
ΚΛΙΚ FM    9.1 
ACTIVE     8.7 
KISS FM     8.3 
ΔΙΕΣΗ     8.2 
POLITIS     7.9 
ASTRA     7.8 

Συνέντευξη στη ΛΟΥΙΖΑ ΛΟΥΗ

Ο εικαστικός Βασίλης Βασιλειάδης 
μίλησε στην «Κ» για τη συμμετοχή 
του στο διαδικτυακό φεστιβάλ τέ-
χνης Trento Art Festival. Ο καλλι-
τέχνης εξήγησε τα έργα του μέσα 
από την «κβαντική τέχνη», η οποία 
όπως ο ίδιος δηλώνει «αγνοεί τον 
χρόνο ως παράμετρο και υπάρχει 
μόνο σε σχέση με τον χώρο». Ο 
χρόνος και χώρος είναι δύο έννοι-
ες όπου πολλοί καλλιτέχνες επιλέ-
γουν να ερμηνεύουν μέσα από τα 
έργα τους. Βλέποντας τα έργα του 
κ. Βασιλειάδη από τη συγκεκριμέ-
νη έκθεση ο θεατής μπορεί να νιώ-
σει τη «στασιμότητα» του χρόνου, 
όπως ο ίδιος ο καλλιτέχνης τονί-
ζει στην «Κ» η «τέχνη είναι πάντα 
σύγχρονη εφόσον είναι άχρονη».

–Μίλησέ μας για το Trento Art 

Festival και τη συμμετοχή σου 

σε αυτό;

–Το Trento Art Festival, στη 
Βόρεια Ιταλία, είναι ένα καλλιτε-
χνικό φεστιβάλ που φέτος διεξά-
γεται εξ ολοκλήρου διαδικτυακά 
λόγω των μέτρων της πανδημίας. 
Συμμετέχουν 118 καλλιτέχνες με 
πάνω από 500 έργα τέχνης απ’ όλο 
τον κόσμο σ’ έναν εικονικό χώρο 
20.000 τ.μ. Συμμετέχουν 44 καλ-
λιτεχνικές προτάσεις από γκαλε-
ρί στην Ιταλία και την Ελλάδα, η 
οποία φέτος είναι η τιμώμενη χώ-
ρα. Παράλληλα, έχουν επιλεγεί και 
12 αυτόνομες, ανεξάρτητες καλλι-
τεχνικές προτάσεις από καλλιτέ-
χνες από όλο τον κόσμο. Είναι σε 
αυτό το διαγωνιστικό μέρος της 
διοργάνωσης που συμμετέχω και 
εγώ με κάποια έργα μου.
–Πώς δημιουργήθηκαν τα έργα;

–Τα συγκεκριμένα έργα έχουν 
δημιουργηθεί τα τελευταία δύο 
χρόνια. Πρόκειται για ένα είδος 
«κβαντικής τέχνης» όπως την ονο-
μάζω, η οποία φλερτάρει με το 
παράλογο, αγνοεί τον χρόνο ως 
παράμετρο και υπάρχει μόνο σε 
σχέση με τον χώρο. Αυστηρές, 
γεωμετρικές, παγωμένες κινήσεις 
που διασχίζουν τον χώρο αιώνια. 
Έξω από τη νευτώνεια αντίληψη 
της «παχυλής ύλης» τα πράγματα 
υπάρχουν «άχρονα», δεν αποδει-
κνύονται ούτε δικαιολογούνται. 

–Τι είναι ο χρόνος για εσάς; Για-

τί εσείς προτιμάτε να παραμεί-

νετε στάσιμος στον χρόνο;

–Ποτέ δεν με έπεισε ο χρόνος. 
∆εν με απασχολεί αυτή η επινο-
ημένη διάσταση που δεν αφορά 
κανένα άλλο παρά μόνο τον άν-
θρωπο. Αντίθετα με συγκινεί ο 
χώρος. Μόνο ο χώρος θυμάται, ο 
χρόνος ξεχνά. Ο χώρος είναι εξοι-
κειωμένος με το ταυτόχρονο, με 
το παράλογο. Κρατάει μνήμες και 
συγκινήσεις. Επιστρέφεις σε έναν 
χώρο αιώνες μετά και νιώθεις τη 
συσσωρευμένη μνήμη που ακόμη 
αναβλύζει από μέσα του. Ο χρόνος 
παραμένει μονοδιάστατος, εγκλω-

βισμένος σε μια εφήμερη, άγονη 
γραμμικότητα που καταφέρνει 
μόνο να απελπίζει και να απειλεί. 

–«Θεωρώ τα έργα μου ως απο-

μεινάρια μιας εκδήλωσης από-

δειξη μιας μεταφυσικής εμπει-

ρίας που πάγωσε με την πάροδο 

του χρόνου», γράφετε στο κεί-

μενο της έκθεσης…

–Μπροστά σε κάθε έργο τέχνης 
υποβάλλω στον εαυτό μου το ίδιο 
ερώτημα. «Τι έγινε εδώ;» Και μετά 
συγκινούμαι, όταν μένει αναπάντη-
το. Αναζητώ την ίδια εμπειρία και 
για τους θεατές των δικών μου έρ-
γων. Φτιάχνω έργα σαν αποτυπώ-
ματα μιας ανεξήγητης κατάστασης 
που για κάποιο λόγο κάποτε στα-
μάτησε. Η εμπειρία που θα ήθελα 
κάποιος θεατής να βιώνει μπροστά 
από ένα έργο μου θα ήταν εκείνη 
της συνεχούς διατύπωσης αναπά-
ντητων ερωτημάτων. Μια παραλ-
λαγή του παράδοξου του Ζήνωνα, 
όπου με κάθε ερώτημα πλησιάζεις 
χωρίς όμως να φτάνεις ποτέ. 

–Πώς μπορείτε να «χειραγω-

γήσετε» τον χρόνο μέσα από 

τα έργα σας

–∆εν προσπαθώ να χειραγωγή-
σω τον χρόνο, απλώς τον βγάζω 
από την εξίσωση των έργων μου, 
δεν με αφορά. Η Τέχνη είναι πάντα 
σύγχρονη, επειδή είναι άχρονη. 
Ένα επιμηκυμένο αγαλματίδιο των 
Ετρούσκων, το κεφάλι της Αφροδί-
της της Σαλαμίνας και η Αφροδίτη 
του Βίλλεντορφ βρίσκονται δίπλα 
– δίπλα στον ίδιο χώρο, ανεξαρτή-
τως όσων μας διηγείται ο χρόνος 
και η Ιστορία. Είναι μια «κβαντική» 
αισθητική που υπάρχει σε πολλούς 
χώρους ταυτόχρονα.

Οταν ο χώρος θυμάται, ο χρόνος ξεχνά
«H τέχνη είναι πάντα σύγχρονη εφόσον είναι άχρονη» λέει ο Βασίλης Βασιλειάδης στην «Κ» που συμμετείχε στο Trento Art Festival 

Η ομορφιά
να γίνει
συναίσθημα

–Ο κύβος και τα «αυστηρά» 
χρώματα παίζουν ρόλο στα έρ-
γα σας…
–Κινούμενος πάντα μέσα σε μια 
κλασική αντίληψη του κόσμου, 
έφτασα να καταλήγω συνεχώς 
σε γεωμετρικά στερεά και καθα-
ρά χρώματα. ∆εν υπάρχει τίπο-
τα περισσότερο πίσω από αυτό. 
Πάρα μόνο η εμμονή μου σε μια 
συγκεκριμένη αισθητική που 
επιτρέπει στις ιδέες μου να αν-
θίζουν. Οτιδήποτε απομακρύνε-
ται από αυτό με οδηγεί μοιραία 
σε έναν εξπρεσιονισμό που εί-
ναι ασύμβατος με τη ματιά μου, 
εννοώ με την έκφρασή μου.

 –Στο κείμενό σας λέτε ότι θε-
ωρείται τον εαυτό σας «slow – 
burning» τι σημαίνει αυτό;
–Βραδύκαυστος, έτσι νιώθω. Η 
αρχική μου εικόνα μεταβάλλεται 
συνεχώς. Τόσο εγώ, όσο και τα 
έργα μου, μεταλλασσόμαστε αρ-
γά. Ενστικτωδώς επενδύω στην 
επίγευση και όλη η καλλιτεχνι-
κή μου εμπειρία μεταφράζεται 
σε μια πορεία διείσδυσης. Στο 
μυαλό, στην ψυχή, στον χώρο. 
∆εν θέλω τα έργα μου ούτε να 
φωνάζουν, ούτε να ενοχλούν. 
Θέλω να μεταμορφώνονται, να 
στάζουν αργά, ανεπαίσθητα, 
στις ψυχές αυτών που τα κοιτά-
ζουν. Ώσπου να γίνει η ομορφιά 
συναίσθημα. 

«Ποτέ δεν με έπεισε ο 
χρόνος. Δεν με απασχο-
λεί αυτή η επινοημένη 
διάσταση που δεν αφορά 
κανένα άλλο παρά μόνο 
τον άνθρωπο», δηλώνει 
ο Βασίλης Βασιλειάδης.

Εργο από την έκθεση, Βάρκα σε κβαντική σήραγγα - 2020 (002).

Εργο από την έκθεση, Εμαούς – 2021.

Εργο από την έκθεση, Κβαντική θηλυκότητα.
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Ν
ύχτες, οι τρυφεροί στίχοι των 
Χάρη και Πάνου Κατσιμίχα 
ταξιδεύουν στο μυαλό μου: 

«αχ τι θα γίνει ετούτο το παιδί, έλε-
γε η μάνα μου κρυφά από μένα, 
έτσι όπως με έβλεπε μονάχο να 
νυχτώνω.../ όμως εγώ δεν ήθελα 
ούτε τσακάλι ούτε αρνί, ήθελα μό-
νο ένα δέντρο να είχα γεννηθεί».

Στη μακρινή Νότια Κορέα, η 
Χαν Γκανγκ συλλαμβάνει την ιδέα 
τριών σπονδυλωτών ιστοριών. Το 
βιβλίο φέρει τον τίτλο «Η χορτο-
φάγος» και κυκλοφορεί από τις εκ-
δόσεις Καστανιώτη σε μετάφρα-
ση από τα κορεατικά της Αμαλίας 
Τζιώτη. Εκεί η ηρωίδα της, Γιόν-
γκΧιε, ένα πρωινό αποφασίζει να 
μην ξαναφάει κρέας. Χωρίς κα-
νένα επιχείρημα και καμία άλλη 
εξήγηση, η ΓιόνγκΧιε πέφτει σε 
μια περίεργη σιωπή που τη δυνα-
μώνει, τη στιγμή που μέρα με την 
ημέρα δείχνει να εξαϋλώνεται. Ο 
σύζυγός της και ο πατέρας της ορ-
μούν πάνω της ντροπιασμένοι, επι-
θυμώντας να τη συνεφέρουν. Να 
ξαναγίνει η γυναίκα που ήταν. Ο 
ένας να κερδίσει πίσω την άβουλη 
και πάντα καλοπροαίρετη σύζυ-
γο, ο άλλος την κόρη που δεν τον 
ντροπιάζει με τη διαφορετικότητά 
της. Η ΓιόνγκΧιε είναι ένα παρά-
ξενο πλάσμα, από εκείνα που δεν 
καταλαβαίνει η κοινωνία. ∆εν πά-
ει με τον συρμό, δεν ακολουθεί τις 
επιταγές της μόδας, δεν σκέφτεται 
όπως ο μέσος άνθρωπος, δεν είναι 
η γυναίκα που φαίνεται καθωσπρέ-
πει, λογική ή υγιής. Είναι όμως μια 
γυναίκα. Ενα κορίτσι. Ενα πλάσμα. 
Ενας άνθρωπος. Είναι μια ύπαρξη 
που μέσα από τη σιωπή της επιθυ-
μεί κάτι, και ας είναι δύσκολο έως 
ακατόρθωτο να την κατανοήσουν. 
Η ΓιόνγκΧιε δεν υπερασπίζεται 
τον εαυτό της. Κανείς δεν μπορεί 
να καταλάβει ότι θέλει να γίνει δέ-
ντρο. Θέλει να ανήκει στη γη, εκεί 
από όπου προήλθε, και να ατενίζει 
τη δύση και την ανατολή μέσα από 
τα νοτισμένα έγκατα της γης. Να 
είναι στέρεη και δυνατή, να μην 
είναι αρπακτικό, να μην έχει υλικές 
επιθυμίες. Μόνο να βρίσκεται εκεί 
και να βρέχεται, να ξεκουράζει τα 
πουλιά, να δροσίζεται μέσα στον 
κορμό της. Οι δικοί της τη βλέπουν 
ως παράφρονα. Μια ψυχωτική γυ-
ναίκα που χρειάζεται εγκλεισμό. 
Της δίνουν φάρμακα, τη δένουν, 
την κυνηγούν. Η αδελφή της, γή-
ινη και λογική, νομίζει ότι πρέπει 
να λάβει οπωσδήποτε νοσηλεία, 

αδιαφορώντας για το ότι δεν είναι 
επικίνδυνη για κανένα, για το ότι 
δεν έχει διαπράξει κανένα κακό. 
Το μόνο «κακό» είναι ότι εκείνη 
είναι χαρούμενη γιατί βρήκε τον 
προορισμό της, κι ας οδηγεί στην 
ανυπαρξία. 

Το σπονδυλωτό μυθιστόρημα 
της Χαν Γκανγκ, που απέσπασε 
το διεθνές βραβείο Booker, ανήκει 
σε μια μεγάλη συνομιλία που έχει 
ανοίξει από παλιά, αλλά εντονότε-
ρα τα τελευταία χρόνια, ανάμεσα 
στις γυναίκες συγγραφείς. Με δι-
αφορετική θεματολογία και άλλες 
αγωνίες, οι γυναίκες στοχάζονται 
ευρύτερα για το τι είναι γυναίκα 
και τελικά τι είναι ο άνθρωπος, 
ποια η κανονικότητα, ποια η πα-
ρέκκλιση και πόση ανοχή έχου-
με στο διαφορετικό. Απαριθμούμε 
ονόματα όπως η Βιρτζίνια Γουλφ, 
η Ελφρίντε Γέλινεκ, η Τόνι Μόρι-
σον, η Λουτσία Μπερλίν, η Γιόκο 
Ογκάουα, η Φλάνερι Ο’ Κόνορ, η 

Τζούνα Μπαρνς, η Ελενα Φεράντε 
και πολλές άλλες, πολύ σημαντικές.

Πιο κοντά στα δικά μας, μια 
σημαντική φωνή των γαλλικών 
γραμμάτων, η Annie Ernaux, ξανα-
βρίσκει το κοινό της στην Ελλάδα 
μετά την έκδοση των δύο αυτοβι-
ογραφικών βιβλίων της από τις εκ-
δόσεις Μεταίχμιο, σε μετάφραση 
Ρίτας Κολαΐτη. Το πιο πρόσφατο, 
με τίτλο «Μια γυναίκα», έρχεται 
να φωτίσει από άλλο πρίσμα τη 
δύσκολη διαδρομή ενός κοριτσιού 
προς την κατεύθυνση να γίνει γυ-
ναίκα. Και εκεί, η συγγραφέας, χω-
ρίς να επιθυμεί να βγει έξω από το 
κάδρο των «κανονικών» επιθυμι-
ών του φύλου της, ανατέμνει τις 
βαθύτερες δυσκολίες, την επέμ-
βαση του περιβάλλοντος, την επί-
κριση, τη βία, μπολιασμένα όλα 
με την οικογενειακή αγάπη, στο 
όνομα της πατριαρχίας, ακόμα 
υπό την υπόρρητη έκφραση της 
μητρικής φωνής. Καμιά φορά το 
να γίνεις η γυναίκα ή και ο άν-
δρας που επιθυμείς, γυρνώντας 
την πλάτη στις φαντασιώσεις που 
έχουν για εσένα οι γονείς σου, ισο-
δυναμεί ως αντιμετώπιση με το 
να θέλεις να γίνεις πουλί, δέντρο 
ή ψάρι. Οι άνθρωποι πολύ συχνά 
κόβουμε και ράβουμε στα μέτρα 
μας την κατανόηση του κόσμου, 
στενεύοντας τον Κόσμο σε κόσμο 
μας. Αυτό που δεν κατανοούμε 
το θεωρούμε παράλογο, και αυτό 

μαστίζει τη σύγχρονη σκέψη. Το 
ενδεχόμενο ότι κάθε άνθρωπος 
παραμένει ανθρώπινος, ακόμα 
και εάν επιθυμεί να κοιτάζει τον 
ουρανό σε ολόκληρη τη ζωή του, 
υπόκειται σε μια σειρά από αντι-
δράσεις, χλευασμούς, ακόμα και 
κανιβαλισμούς.

Οι κοινωνίες δημιουργήθηκαν 
αρχής γενομένης από τη βία της 
κατάκτησης και της συσπείρωσης. 
Για να συντηρούνται πρέπει να 
ομιλείται η ίδια γλώσσα. Σε ποιο 
βαθμό όμως, όταν κάποιος δεν 
ενοχλεί τον συνάνθρωπό του, δεν 
τον βιάζει, δεν τον καταπιέζει και 
δεν τον καταπατά, μπορεί να εί-
ναι ο εαυτός του; Σε ποιο βαθμό 
ο σιωπηλός ή ο διαφορετικός στο 
φύλο ή στην εσωτερικότητα βιώ-
νει τον φθόνο και τη βία της ομοι-
ογένειας; Σε ποιο βαθμό μπορούμε 
να σκεφτούμε πιο ανοιχτά για τη 
φύση του ανθρώπου, τη σεξου-
αλικότητά του, την ανεξάρτητη 
ψυχική του ηλικία από τη σωμα-
τική, ακόμα και για όσα δεν κα-
τόρθωσε; Γιατί η κατάκτηση της 
ύλης είναι το κανονικό και όχι η 
επιθυμία, προς πάσα κατεύθυν-
ση; Ετσι έρχεται ξανά στο μυαλό 
μου ο ποιητής:

«Ούτε τσακάλι ούτε σκυλί. Ηθε-
λα μόνο ένα δέντρο να είχα γεννη-
θεί. Να στέκουν στη σκιά μου τα 
πουλιά, να τραγουδάνε της αγά-
πης τη γιορτή, να τραγουδάνε...»

Η Μαριλένα Παπαϊωάννου γεννή-
θηκε στην Αθήνα το 1982. Σπούδα-
σε Μοριακή Βιολογία και Γενετική 
στην Αλεξανδρούπολη, έκανε τη 
διδακτορική διατριβή της στη Γε-
νεύη και αργότερα εργάστηκε ως 
μεταδιδακτορική ερευνήτρια στη 
Νέα Υόρκη. Σήμερα ζει στην Αθήνα 
και εργάζεται ως επιμελήτρια βιο-
επιστημονικών εκδόσεων. Από τις 
εκδόσεις Καστανιώτη κυκλοφορεί 
το τρίτο μυθιστόρημά της, «Ενα 
πιάτο λιγότερο». 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Μόλις τέλειωσα το πολύ ωραίο 
«Αδελφικό» της Βάσιας Τζανακά-
ρη κι έπιασα να ξαναδιαβάσω τη 
σπουδαία συλλογή διηγημάτων «Θα 
βρείτε τα οστά μου υπό βροχήν» 
του Θανάση Βαλτινού.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Αυτό τον καιρό θα ’θελα να ’μαι 
ένας οποιοσδήποτε ήρωας θαλασ-
σινός, γιατί μου λείπει πάρα πολύ η 
θάλασσα, η περιπλάνηση, το ταξίδι 
με καράβι.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;
Ολες τις Ελληνίδες συγγραφείς 
της γενιάς μου. Τρώμε μελιτζανό-
πιτα και μιλάμε για τη ζωή και την 
τέχνη μας, για όσα αξιοκρατικά δι-
καιούμαστε αλλά απολαμβάνουμε 
μόνο ύστερα από τεράστιο αγώνα 
(και αν).

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Οτι, στην Ιερουσαλήμ, το Ισρα-
ήλ χρησιμοποιεί ακόμα και την 
αρχαιολογική σκαπάνη ως ένα 
εργαλείο για να αποδείξει «ότι 
η εβραϊκή Ιερουσαλήμ της μνή-
μης βρίσκεται πριν και πάνω από 
την όποια αξίωση των Παλαιστι-
νίων περί δικής τους Ιερουσα-
λήμ»! («Ιερουσαλήμ: Προκλήσεις 
του χώρου σε μια διχοτομημένη 
μητρόπολη» των Anne Shlay και 
Gillad Rosen)
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το «Καθώς ψυχορραγώ» του Ου-
ίλιαμ Φώκνερ. ∆ύσκολο βιβλίο, 
σκληρό, αλλά δεξιοτεχνικά δο-
μημένο.
 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;
Συνήθως επανέρχομαι σε βι-
βλία απλώς για να ξαναδιαβά-
σω αποσπάσματα ή μεμονωμέ-
νες φράσεις. Νομίζω ότι από τα 
λίγα βιβλία που έχω ξαναδιαβά-
σει ολόκληρα είναι «Η μητέρα 
του σκύλου» του Παύλου Μάτεσι, 
ο «Γύρος του θανάτου» του Θω-
μά Κοροβίνη και τώρα η συλλογή 
του Βαλτινού. Αλλά και το «Εκατό 
χρόνια μοναξιά» του Γκαμπριέλ 
Γκαρσία Μάρκες.
 
Αφηγείστε δύσκολες στιγμές της 
νεότερης ελληνικής ιστορίας στα 
βιβλία σας. Γιατί επιλέξατε την 
ιστορία ως δημιουργικό σας πεδίο;
∆εν την επέλεξα ακριβώς – αυτή 
εισχώρησε στα γραπτά μου, γιατί 
πρωτύτερα είχα ασχοληθεί πολύ 
μαζί της ως αναγνώστρια. Μάλ-
λον διαμόρφωσε μέσα μου εικό-
νες τόσο έντονες, ώστε τελικά 
αποτυπώθηκαν στο δικό μου λο-
γοτεχνικό σύμπαν.
 
Η μοριακή βιολόγος τι «δίνει» στη 
συγγραφέα – και αντιστρόφως;
Μια ικανότητα να αφαιρώ από 
τα γραπτά μου ό,τι είναι περιτ-
τό ή ασαφές. Στην αντίστρο-
φη σχέση, την πεποίθηση ότι 
και τα επιστημονικά κείμενα 
οφείλουν να είναι γραμμένα 
σε σωστά, ωραία ελληνικά.

ΕΛΛΗ ΛΑΜΠΡΙΔΗ
Καπνός ήταν... 
επιμ. Γιολάντα Χατζή
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 164

 
Ελλη Λαμπρίδη -
Αφιέρωμα στη μνήμη της 
Ιδρυμα της Βουλής των Ελλήνων
σελ. 66 

 

Ο
λοι γνωρίζουμε τον Νίκο Κα-
ζαντζάκη (1883-1957). Ελάχι-
στοι όμως ξέρουν την Ελλη 

Λαμπρίδη (1896-1970), φιλόσο-
φο, σύντροφό του στα νεανικά 
της χρόνια, τη μόνη γυναίκα και 
ξένη μαθήτρια του Βιτγκενστάιν 
στο Κέμπριτζ, ασυμφιλίωτη φεμι-
νίστρια και κληροδότρια της «Φι-
λοσοφικής Βιβλιοθήκης Ελλης Λα-
μπρίδη» της Ακαδημίας Αθηνών. 
Η Ελληνίδα διανοούμενη σπούδα-
σε Φιλοσοφία στη Ζυρίχη, όπου 
το 1918 συνδέθηκε με τον Καζα-
ντζάκη – εκείνη στην ηλικία των 
22 ετών, εκείνος στα 35. Υστερα 
από μια περιπετειώδη ζωή, η Ελλη 
Λαμπρίδη έγραψε μια νουβέλα γύ-
ρω από τη δεκάμηνη σχέση τους. 
Το χειρόγραφο εντοπίστηκε στο 
αρχείο της γραμμένο στην πίσω 
πλευρά επιστολών με χρονολο-
γίες 1948-1954· σηματοδοτήθηκε 
έτσι ο χρόνος της συγγραφής του. 

Καπνός ήταν... Μέσω των επι-

νοημένων ηρώων της, της νεαρής 
φοιτήτριας Ειρήνης (Ελλη Λαμπρί-
δη) και του Ξάνθου Τεντζεράκη 
(τέντζερης, καζάνι, Καζαντζάκης), 
η συγγραφέας αναπτύσσει το χρο-
νικό της γνωριμίας τους. Ιχνογρα-
φεί την εξέλιξη του αισθηματικού 
δεσμού τους μέσα σε ένα περιβάλ-
λον πότε φτώχιας 
και πότε άνεσης, 
ανάμεσα σε ανού-
σιους πλούσιους 
αστούς αλλά και 
σε παρέες όπου 
σύχναζαν φίλοι 
του Λένιν και ο 
γιος του Φρόιντ. 
Περιγράφει τις 
περιηγήσεις τους 
στην ελβετική εν-
δοχώρα (στα χνά-
ρια των διαδρο-
μών του Νίτσε) 
και φθάνει μέχρι τον αποχωρι-
σμό τους. Ιδιότυπος χαρακτήρας, 
η Ειρήνη κατόρθωσε να προσελ-
κύσει την προσοχή του θρυλικού 
δημιουργού με την ιδιοφυΐα, τη 
σοβαρότητα και τα υψηλά ιδανι-
κά της. Τον αντικρίζει σαν θεό και 
στην πραγματικότητα ποτέ της 
δεν κατόρθωσε να ξεπεράσει την 
«άνανδρη» απομάκρυνσή του. (Ο 
Καζαντζάκης ήταν τότε παντρεμέ-
νος με τη Γαλάτεια. ∆έκα χρόνια 

αργότερα, Καζαντζάκης και Λα-
μπρίδη επανασυνδέθηκαν, ήταν 
όμως και πάλι για μικρό χρονικό 
διάστημα, καθώς ο διαζευγμένος 
πλέον Καζαντζάκης επέλεξε να πα-
ντρευτεί την Ελένη Σαμίου.) Η Ει-
ρήνη αισθάνεται πως μπορεί να 
θυσιάσει τα δικά της δημιουργικά 

σχέδια για να ακο-
λουθήσει τον Ξάν-
θο στην άκρη του 
κόσμου. Κι όπως 
μέσα από τις πε-
ριγραφές της ανα-
δεικνύεται η ίδια 
περιπαθής διανο-
ούμενη αλλά και 
κυκλοθυμική, έτσι 
κι εκείνος εμφανί-
ζεται ιδιαιτέρως 
ευφυής αλλά και 
δύσκολος, όχι εκ-
δηλωτικός, πολύ 

απαιτητικός και ανυπόμονος. Το 
κείμενο της Λαμπρίδη είναι γραμ-
μένο σε μια γλώσσα δημοτική κά-
πως ξεπερασμένη, που ωστόσο δεν 
εμποδίζει τη μετάδοση των ισχυ-
ρών βιωμάτων της σχέσης. Και συ-
νοδεύεται από τον πλούσιο σχολι-
ασμό της ανιψιάς της, φιλολόγου 
και συγγραφέως Γιολάντας Χατζή. 

Το 2018, το Ιδρυμα της Βουλής 
για τη ∆ημοκρατία και τον Κοινο-
βουλευτισμό οργάνωσε μια εκδή-

λωση στη μνήμη της. Η Γιολάντα 
Χατζή μίλησε εκτός των άλλων για 
τις διώξεις που η Λαμπρίδη υπέστη 
ως αριστερή συγγραφέας. Ο επι-
στημονικός συνεργάτης της Ακα-
δημίας Αθηνών Λίνος Μπενάκης 
αναφέρθηκε στη «Φιλοσοφική Βι-
βλιοθήκη» της των 17.000 τόμων 
και στην εκκρεμότητα έκδοσης 
του κεντρικού της έργου, «Fantasia 
Philosophica». Σχολιάζοντας τη 
μονογραφία της «Φανταστικός δι-
άλογος με τον Wittgenstein», η 
αναπληρώτρια καθηγήτρια Μα-
ρία Βενιέρη σχολίασε τον πρω-
τότυπο στοχασμό μιας γυναίκας 
η οποία διαλέγεται με έναν μεγά-
λο φιλόσοφο του 20ού αιώνα, σε 
εποχή όπου η ανδροκρατούμενη 
ελληνική ακαδημαϊκή κοινότητα 
αγνοούσε την ύπαρξή του. Και η 
ομότιμη καθηγήτρια Φραγκίσκη 
Αμπατζοπούλου ανέλυσε το σπα-
ρακτικό αυτοβιογραφικό μυθιστό-
ρημά της «Νίκη». Αποκλεισμένη 
στο Λονδίνο στη διάρκεια του πο-
λέμου, η Λαμπρίδη χάνει εντελώς 
επαφή με τη δεκαεξάχρονη κό-
ρη της. Με το τέλος του πολέμου, 
μητέρα και κόρη αλληλογραφούν 
και αρχίζει ένα μακρύ ταξίδι επι-
στροφής στην Αθήνα. Λίγο πριν 
από τη συνάντηση, όμως, η Νίκη 
σκοτώνεται στα ∆εκεμβριανά από 
θραύσμα εγγλέζικου όλμου.

Tης ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η διανοούμενη Ειρήνη και ο Ξάνθος Τεντζεράκης

«Ηθελα μόνο ένα δέντρο να είχα γεννηθεί»

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οι άνθρωποι πολύ 
συχνά κόβουμε και 
ράβουμε στα μέτρα μας 
την κατανόηση
του κόσμου, 
στενεύοντας τον Κόσμο 
σε κόσμο μας.

Η ΓιόνγκΧιε θέλει να ανήκει στη γη, εκεί από όπου προήλθε, και να ατενίζει τη δύση και την ανατολή μέσα από τα 
νοτισμένα έγκατα της γης. Να είναι στέρεη και δυνατή, να μην είναι αρπακτικό, να μην έχει υλικές επιθυμίες.
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τα 200 χρόνια από τον θάνατο 
του Τζον Κιτς, ωδή στη ζωή 

«Θα πρέπει να είναι έργο ενός τρελού»

Στις 23 Φεβρουαρίου 1821, ο 25χρο-
νος Τζον Κιτς πεθαίνει από φυμα-
τίωση. Το τέλος τον βρίσκει στη 
Ρώμη, όπου είχε καταφύγει για 
να βρίσκεται στο φως της Μεσο-
γείου, ένα ακόμη θύμα της τρομε-
ρής ασθένειας που στοίχειωσε την 
Ευρώπη του 19ου αιώνα. Ο Κιτς 
έμεινε στην ιστορία ως ένας από 
τους πιο αγαπητούς ρομαντικούς 
ποιητές, έχει μόνιμη παρουσία στα 
σχολικά εγχειρίδια του Ηνωμένου 
Βασιλείου κι αποτελεί μέρος του 
δυτικού κανόνα. Το πρόωρο τέλος 
του τον ενέταξε στο πάνθεον των 
ημίθεων που πέθαναν νέοι, αλλά 
η ποίησή του δεν είναι πένθιμη 
ή, τουλάχιστον, δεν χρειάζεται 
να προσεγγίζεται μονάχα υπό το 
πρίσμα του ρομαντικού πένθους. 

Η επέτειος των 200 χρόνων από 
τον θάνατό του γεννάει νέες συζη-
τήσεις. Ενα νέο βιβλίο, το οποίο πα-
ρουσίασε η συγγραφέας Μιράντα 
Σέιμουρ στους «Φαϊνάνσιαλ Τάιμς» 
(6/2/21), είναι το βιβλίο της Λου-
κάστα Μίλερ «Keats: A Brief Life 
in Nine Poems and One Epitaph» 
που κυκλοφόρησε από τον οίκο 
Jonathan Cape. Είναι μια εισαγω-
γή στον κόσμο του Κιτς, γραμμένη 
με ενσυναίσθηση και θαυμασμό 
γι’ αυτόν τον νέο, που ο ίδιος είχε 
σπουδάσει ιατρική και είχε περι-
θάλψει, πριν χάσει, τον αγαπημένο 
του αδελφό που έπασχε επίσης από 
φυματίωση. Η «Ωδή σε μια ελληνι-
κή υδρία», ένα από τα πολυδιαβα-
σμένα ποιήματα του Κιτς, ανελκύ-
εται στις μέρες μας ως διαχρονικά 
επίκαιρο. Ο Κιτς συνομιλεί με τον 

χρόνο, με την απώλεια, με τη ζωή 
σε παύση, με τη ζωή σε κίνηση, 
με τη ζωή στη λήθη. 

Ο Ιαν Νιούμαν, καθηγητής στο 
Πανεπιστήμιο της Νοτρ Νταμ 
στην Ιντιάνα, δημοσίευσε ένα 
εξαιρετικό άρθρο στο NBC News 
με τίτλο «Κανενός η ζωή δεν πρέ-
πει να ορίζεται από τις συνθήκες 
του τέλους. Ούτε ακόμη και του 
Τζον Κιτς». Ο Νιούμαν επιχειρεί 
ένα ρεαλιστικό, φιλοσοφικό στο-
χασμό πάνω στην ισχύ των στί-
χων του Κιτς και επιμένει πως στη 
γενική παιδεία μας παραδίδεται η 
πένθιμη πλευρά του ποιητή. Υπήρ-
χε όμως και η ζωηρή, η εύθυμη, η 
παιγνιώδης ζωή. Από τις επιστο-
λές που άφησε ο Κιτς, προκύπτει 
πως ήταν ένας γεμάτος ενέργεια 
και ζωντάνια νέος, με δίψα για 
ζωή, επινοητικός και ορμητικός. 
Πέθανε, όμως, έχοντας την εντύ-
πωση πως άφησε ένα ελάχιστο 
ίχνος στη ζωή, αν και είχε εκδώ-
σει τα ποιήματά του. Εγραφε από 
19 ετών. Αργότερα, όμως, στη δι-
άρκεια της βικτωριανής περιόδου, 
μετά το 1840, το πρότυπο του νέου 
ποιητή που πεθαίνει πρόωρα από 
ασθένεια υπηρετούσε θαυμάσια 
το ρομαντικό πρότυπο του ώρι-
μου 19ου αιώνα. 

Ο Κιτς αναβαπτίστηκε ως εθνι-
κή μορφή και οι ωδές του ενσωμα-
τώθηκαν στο βρετανικό υποσυνεί-
δητο. Η συγκυρία της πανδημίας 
αλλά και η ανάδυση νέας σκέψης 
στις φιλολογικές σπουδές ανοί-
γουν δρόμο για μια διευρυμένη 
πρόσληψη του Τζον Κιτς. 

«Προχώρησα στον δρόμο μαζί με δύο 
φίλους –ένιωθα το δειλινό σαν μια 
ανάσα λύπης–, ξαφνικά ο ουρανός 
έγινε κόκκινος σαν το αίμα, σταμά-
τησα κι έγειρα πάνω σε ένα φρά-
κτη, εξουθενωμένος – παρατήρησα 
τα πορφυρά, σαν το αίμα, σύννεφα 
να διαπερνούν την πόλη, το βαθύ 
σχεδόν μαύρο φιορδ και την πόλη. 
Οι φίλοι μου έφυγαν – εγώ έμεινα 
εκεί, τρέμοντας από την απελπισία, 
και αισθάνθηκα αυτή τη μεγάλη, 
άπειρη κραυγή να σχίζει τη φύση». 

Αυτά λέει ο κύριος Γκρι πως 
έγραφε ο Εντβαρντ Μουνκ στα 
ημερολόγιά του κάπου ανάμεσα 
στο 1890 με 1892. Και το «ματω-
μένο» εκείνο δειλινό τού ενέπνευ-
σε τον πίνακα με την πασίγνωστη 
«Κραυγή», διαχρονικό και στερεο-
τυπικό –πλέον– σύμβολο της αν-
θρώπινης κατάστασης. 

Ο κύριος Γκρι σήμερα στέκεται 
περισσότερο σε άλλα μεγάλα έργα 

αυτού του αλλόκοτου ανθρώπου, 
που μεγάλωσε μέσα σε μια οικογέ-
νεια με ιστορικό ψυχικών ασθενει-
ών και πρόωρων θανάτων. 

Μεγάλη έλξη τού ασκούν οι γυ-
ναικείες μορφές του Μουνκ, αυτό 
το ιδιότυπο μείγμα αισθησιασμού 
και μελαγχολίας. Ορισμένες από 
τις γυναικείες σιλουέτες του έχουν 
κάτι το βαμπιρικό και στη μνήμη 
του έχουν χαραχτεί ανεξίτηλα σαν 
μνημεία της αιώνιας άντλησης. 

Ωστόσο, ο πρόσφατος εντοπι-
σμός «κρυφού» επιγράμματος πά-
νω στον πασίγνωστο πίνακα, το 
οποίο φέρει τον γραφικό χαρακτή-

ρα του Μουνκ και λέει «Θα πρέπει 
να είναι έργο ενός τρελού», τράβη-
ξε ξανά την προσοχή του κυρίου 
Γκρι στο συγκεκριμένο έργο. 

Περισσότερο ακόμα, την προσο-
χή του τράβηξε μια άλλη απίθανη 
λεπτομέρεια, στην οποία στάθηκαν 
Νορβηγοί επιστήμονες: παραμερί-
στε την τρομακτική, απελπισμένη 
φιγούρα που κραυγάζει κρατώντας 
το παραμορφωμένο πρόσωπό της, 
και κοιτάξτε τον ουρανό πίσω της: 
τα «ματωμένα» σύννεφα της διή-
γησης του Μουνκ.

Ούτε δέκα χρόνια προτού ο Νορ-
βηγός καλλιτέχνης φιλοτεχνήσει τη 
σπαρακτική «Κραυγή», είχε εκραγεί 
το ηφαίστειο Κρακατόα της Ινδο-
νησίας, ένα από τα πιο βίαια γεγο-
νότα στη φυσική ιστορία της Γης, 
διαχέοντας ασύλληπτες ποσότητες 
θειαφιού στην ατμόσφαιρα και επη-
ρεάζοντας για χρόνια τα ηλιοβασι-
λέματα σε όλο τον πλανήτη: μέσα 

από αυτά ίσως ο Μουνκ να ένιωσε 
την «κραυγή της φύσης» να τον 
διαπερνά σαν ξυράφι: ο απόηχος 
μιας αποκαλυπτικής έκρηξης, ενός 
βίαιου ξεσπάσματος της φύσης.

Σήμερα, στην εποχή της κλι-
ματικής αλλαγής, ο πίνακας πα-
ραμένει επίκαιρος: επιστήμονες 
εκτιμούν πως έχουν παρατηρη-
θεί ξανά τέτοιοι σπάνιοι τύποι νε-
φών ακριβώς εξαιτίας των δραμα-
τικών μεταβολών που υφίσταται 
το κλίμα. 

«Αλλά η Κραυγή», σχολιάζει ο 
κύριος Γκρι, «παραμένει το ουρλια-
χτό της εσωτερικής μας αγωνίας, ει-
δικά σήμερα που ο καθένας μοιάζει 
να κραυγάζει κλεισμένος σπίτι του. 
Ακόμα και το πιο πορφυρό, σφαγι-
ασμένο νέφος που στάζει αίμα έχει 
σήμερα μια απλωσιά που ανακου-
φίζει. Αν τον Μουνκ τον τρόμαζε 
το απέραντο, σήμερα ασφυκτιούμε 
από ένα πνιγηρό κλείσιμο».

ΣΙΚΑΓΟ
Κλοντ Μονέ
«Γιατί να πάτε στο Παρίσι, όταν 
το Παρίσι έχει έρθει στο Σικάγο;» 
έγραφε η Chicago Daily Tribune 
το 1888. Ο Κλοντ Μονέ παρουσί-
αζε τότε έργα του σε μια γκαλε-
ρί της πόλης. Εκτοτε αναπτύχθη-
κε μια ιδιαίτερη σχέση ανάμεσα 
στον Μονέ και στο Σικάγο, με το 
κοινό να τον ακολουθεί πιστά και 
τις πρώτες συλλογές να γεννώ-
νται. Αυτήν την περίοδο και ώς 
το καλοκαίρι, το Art Institute του 
Σικάγου, πιστό στην παράδοση, 
παρουσιάζει έργα του Μονέ. 

ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ
Τομ Στόπαρντ
Η τέχνη της βιογραφίας στην Αγγλία 
είναι στα υψηλότερα επίπεδα, με 
μακρά παράδοση και μεγάλο κοι-
νό. Μία από τις επιφανέστερες βι-
ογράφους, η Ερμιόνη Λι, παρέδω-
σε προ μηνών την ογκωδέστατη 
βιογραφία του 84χρονου θεατρι-
κού συγγραφέα Τομ Στόπαρντ, που 
σταδιακά αποκτά όλο και περισσό-
τερους αναγνώστες. Η βιογραφία, 
πάνω από 800 σελίδες, αφηγείται 
μια ζωή γεμάτη θέατρο και πνευμα-
τικές αναζητήσεις. Η Λι έχει γράψει 
τη βιογραφία πολλών συγγραφέων. 

ΑΡΛΙΓΚΤΟΝ
Η «Ελιξ» της Amazon
Το νέο κτίριο της Amazon στο Αρλι-
γκτον της Βιρτζίνια τελεί υπό ανέ-
γερση και προβλέπεται να θέσει 
νέα κριτήρια για τη βιωσιμότητα 
των μεγάλων κατασκευών. Ως φι-
λοσοφία, θέλει να προσφέρει ένα 
νέο τύπο κτιρίου που να διευρύ-
νει την εμπειρία της εργασίας σε 
περιβάλλον με ελάχιστη κατά το 
δυνατόν κατανάλωση ενέργειας. 
Το σχήμα του έλικα θα ενισχύεται 
από την πυκνή φύτευση, που θα 
ενσωματώνεται στη μορφή αλλά 
και στη λειτουργία του κτιρίου. 

ΤΕΝΕΣΙ
Ντόλι Πάρτον
Ως σύμβολο κοινωνικής προσφοράς, 
η Ντόλι Πάρτον προβλέπεται να τι-
μηθεί από την πολιτεία του Τενεσί, 
που σκοπεύει να χρηματοδοτήσει 
άγαλμα της δημοφιλούς ερμηνεύ-
τριας. Ωστόσο, η ίδια η Πάρτον ζή-
τησε να μην προχωρήσει η ευγενής 
πρόθεση της πολιτείας δεδομένων 
των αντικειμενικών συνθηκών της 
εποχής μας. Η ίδια έχει αφιερώσει 
τη ζωή της στην αλληλεγγύη. Πρό-
σφατα δώρισε 1 εκατ. δολάρια για 
να επιταχυνθεί η δημιουργία του 
εμβολίου της Moderna. 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Αισιοδοξία
Οι γκαλερί στο Λονδίνο παραμένουν 
κλειστές, αλλά υπάρχει αισιοδοξία. 
«Οι πελάτες μας από το εξωτερι-
κό δεν παύουν να μας λένε πόσο 
έχουν επιθυμήσει το Λονδίνο και 
πόσο ανυπομονούν να επιστρέ-
ψουν με φυσική παρουσία», λέει 
στην «Ντέιλι Τέλεγκραφ» ο Τζέ-
ιμς Γκριν, διευθυντής της διεθνούς 
γκαλερί David Zwiner, στο Μέιφερ. 
Ηδη, διαδικτυακές πωλήσεις, με 
την πρωτοβουλία Studio Initiative, 
από τον περασμένο Μάιο έχουν φέ-
ρει πάνω από 20 εκατ. στερλίνες. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Οι ειδικοί έχουν αναγνωρίσει στην «Κραυγή» σπάνιο τύπο νεφών (noctilucent 
ή Nacreous Clouds), που ενίοτε εμφανίζονται λίγο πριν από το χάραμα ή με το 
δειλινό, όταν ο ήλιος βρίσκεται χαμηλά στον ορίζοντα.

Ο Βρετανός ρομαντικός ποιητής 
Τζον Κιτς (1795-1821) σε έργο 

του Γουίλιαμ Χίλτον. Φέτος είναι 
η επέτειος των 200 χρόνων 

από τον θάνατό του. 

«Οι φίλοι μου έφυγαν 
και αισθάνθηκα αυτή 
τη μεγάλη, άπειρη κραυ-
γή να σχίζει τη φύση».
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Φέτος συμπληρώνονται διακόσια 
χρόνια από τον Αγώνα της Ανε-
ξαρτησίας. Ωστόσο, ήδη γίνονται 
κάποιες συζητήσεις για την άλλη 
μεγάλη ιστορική επέτειο που ακο-
λουθεί το 2022: τα εκατό χρόνια 
από τη Μικρασιατική Καταστροφή. 

Και η φετινή χρονιά όμως έχει 
έναν, άτυπο έστω, χαρακτήρα επε-
τείου: συμπληρώνονται εκατό χρό-
νια από το 1921, από τότε δηλαδή 
που το «Μικρασιατικό Ζήτημα», 
προτού γίνει Καταστροφή, πήρε 
τον χαρακτήρα της πραγματικά 
μεγάλης, επικής (και μοιραίας) εκ-
στρατείας.

Από τις αρχές του 1921, περίπου 
ενάμιση χρόνο μετά την απόβαση 
του ελληνικού στρατού στη Σμύρ-
νη, όλα έδειχναν να μεταβάλλονται 
δραματικά. Η κυβέρνηση είχε αλ-
λάξει από τον Νοέμβριο του 1920, 
ο βασιλιάς Κωνσταντίνος είχε επι-
στρέψει και η Ελλάδα έμπαινε όλο 
και πιο βαθιά σε μια περιπέτεια με 
την αρχαιοελληνική σημασία της 
λέξης: μέσα στο 1921 η χώρα επι-
δίωξε κάτι μεγάλο, στο τέλος όμως 
βρέθηκε αντιμέτωπη με το ακριβώς 
αντίθετο αυτού που επιδίωκε. 

Το ελληνικό κράτος, με ολοένα 
αυξανόμενους οικονομικούς τριγ-
μούς, με μια κοινωνία εξαντλημέ-
νη έπειτα από δέκα συνεχή χρόνια 
πολέμων, διπλωματικά αποδυναμω-
μένο και απομονωμένο, πολεμούσε 
σε στρατιωτικό αλλά και πολιτικό 
επίπεδο για να βρει τη χρυσή το-
μή στην κρίση. Στις 8 Φεβρουαρί-
ου του 1921, κατά τη ∆ιασυμμαχι-
κή ∆ιάσκεψη του Λονδίνου για το 
Μικρασιατικό, ενώ ο Λόιντ Τζορτζ 
έδινε την εντύπωση στους Ελλη-
νες εκπροσώπους ότι η Βρετανία 
υποστήριζε με ενθουσιασμό τις 
εκκαθαριστικές επιχειρήσεις στη 
Μικρά Ασία, προτάθηκε συμβιβα-
σμός τον οποίο η ελληνική αντι-
προσωπεία απέρριψε. 

Την ίδια στιγμή, μέσα στο 1921 

η τουρκική ηγεσία πέτυχε τη σύ-
ναψη φιλικών σχέσεων με την Ιτα-
λία και τη Γαλλία, ενισχύοντας την 
απομάκρυνσή τους από τις βρετα-
νικές επιλογές. Ειδικότερα, με τον 
Ιταλό υπουργό Σφόρτσα οι Τούρ-
κοι συμφώνησαν στην κοινή δια-
χείριση πόρων της ιταλικής ζώνης 
στη Μικρά Ασία με αντάλλαγμα 
την αναγνώριση των τουρκικών 
διεκδικήσεων στη Σμύρνη και στη 
Θράκη. Η Ιταλία απέσυρε σταδιακά 
τις δυνάμεις της από την Αντάλια 
και επέτρεψε στους Τούρκους να 
αναλάβουν τον έλεγχο της περι-
οχής. Η Τουρκία είχε επίσης βρει 
αναπάντεχο σύμμαχο στη νεοσύ-
στατη Σοβιετική Ενωση.

Μέσα σε αυτό το διάστημα, η 
Ελλάδα επένδυε μονάχα στο άλ-
κιμο αίμα μιας ολόκληρης γενιάς 
νεαρών ανδρών, πολλοί από τους 
οποίους βρίσκονταν μακριά απ’ τα 
σπίτια τους από το 1912. Ετσι, μέσα 
από συνεχείς επιστρατεύσεις, η χώ-
ρα προχώρησε σε κλιμάκωση των 
στρατιωτικών επιχειρήσεων. Στην 
ημερησία διαταγή της 6ης Μαρτί-
ου του 1921, η πρώτη, εμβληματι-
κή φράση του Αναστάσιου Παπού-
λα, αρχηγού της Στρατιάς Μικράς 
Ασίας μετά τον Νοέμβριο του 1920, 
προς τους στρατιώτες ήταν: «Στρα-
τιώται, θα επιτεθώμεν!»...

Ομως, οι Ελληνες αξιωματικοί 
και στρατιώτες άρχισαν τότε να 
παρατηρούν έκπληκτοι ότι, πλέον, 
σε χτυπητή αντίθεση με το 1919 
και το 1920, δεν είχαν απέναντί 
τους ελλιπείς και κακά οργανωμέ-
νες τουρκικές στρατιωτικές μονά-
δες ή ομάδες ατάκτων, αλλά έναν 
τακτικό στρατό που οργανωνόταν, 
εξοπλιζόταν, διατηρώντας παράλ-
ληλα αμείωτο τον φανατισμό και 
τον πατριωτισμό του. 

Αν το 1920 η απόφαση του τό-
τε αρχηγού Στρατιάς Λεωνίδα Πα-
ρασκευόπουλου να καταλάβει την 
Προύσα είχε προκαλέσει την οργή 
του Βενιζέλου, στις αρχές του 1921 
η διεύρυνση του μετώπου και, κυ-
ρίως, η διείσδυση εντός της τουρ-
κικής ενδοχώρας, πήρε δραματικές 
διαστάσεις. Στη μεγάλη εαρινή επί-
θεση του Γ΄ Σώματος Στρατού τον 
Μάρτιο του 1921 βορείως του Εσκί 
Σεχίρ, για πρώτη φορά οι ελληνι-
κές μονάδες υπέστησαν τεράστι-
ες απώλειες δίχως να επιτευχθεί ο 
αντικειμενικός σκοπός. Επρόκειτο 
για την πρώτη, ουσιαστικά, ήττα 
της Στρατιάς Μικράς Ασίας. 

Τον Μάιο, νέα συμβιβαστική 
πρόταση από τις ξένες δυνάμεις 
απορρίφθηκε από την κυβέρνηση 
Γούναρη και τη συμβολική ημερο-
μηνία της 29ης Μαΐου ο Κωνστα-
ντίνος και η κυβέρνηση μετέβησαν 
στη Σμύρνη, με τον ασθενή και εξα-
σθενημένο βασιλιά να αναλαμβά-
νει την ηγεσία του στρατεύματος.

Ενα ακριβώς μήνα μετά, στις 29 

Ιουνίου του 1921, ξεκίνησε η μεγά-
λη θερινή επίθεση της Στρατιάς 
(είχαν προηγηθεί νέες επιστρατεύ-
σεις, όχι μόνον Ελλαδιτών αλλά και 
Μικρασιατών). Στις 4 Ιουλίου κα-
ταλήφθηκε η Κιουτάχεια και δύο 
ημέρες μετά το Εσκί Σεχίρ. 

Παρά την ελληνική θριαμβολο-
γία, ο τουρκικός στρατός είχε και 
πάλι αποτραβηχτεί με επιτυχία ανα-
τολικά, αυτή τη φορά στην έδρα της 
κεμαλικής κυβέρνησης, την Αγκυρα.

Μοιραία ημερομηνία είναι η 
15η Ιουλίου του 1921, όταν στην 
Κιουτάχεια πραγματοποιείται το 
μεγάλο πολεμικό συμβούλιο, οπότε 
και αποφασίζεται η συνέχιση της 
εκστρατείας ανατολικά. Ο στόχος 
παρέμενε ο ίδιος: η εξόντωση του 
κεμαλικού στρατού μέσα από την 
κατάληψη της Αγκυρας. 

Ο στρατηγός Κλεάνθης Μπουλα-

λάς, στο βιβλίο του «Η Ελλάς και οι 
σύγχρονοι πόλεμοι» (1965), θυμάται 
τον φίλο και σύντροφο εν πολέμω 
Θεμιστοκλή Αθανασιάδη-Νόβα (και 
μετέπειτα βραχύβιο πρωθυπουργό), 
ο οποίος το 1921 βρίσκεται στη Μι-
κρά Ασία ως πολεμικός ανταποκρι-
τής, να καταφθάνει στο Εσκί Σεχίρ 
από την Κιουτάχεια, να μπαίνει στη 
σκηνή του και να ανακοινώνει: «Η 
μοιραία απόφασις της εκστρατείας 
προς Αγκυραν ελήφθη», του ανακοι-
νώνει, και ο Μπουλαλάς τον ρωτά-
ει πού το ξέρει. «Μου απήντησεν», 
γράφει ο Μπουλαλάς, «ότι έρχεται 
από την Κιουτάχειαν και του το εί-
πεν ο ίδιος ο Γούναρης». 

Ετσι, τον Αύγουστο του 1921 
η Ελλάδα θα παρατάξει τον μεγα-
λύτερο εμπόλεμο στρατό στη νεό-
τερη ιστορία της, περί τις 220.000 
άνδρες, με τις 125.000 να βρίσκο-

νται στο μέτωπο. Ξεκινώντας μια 
αδιανόητα επίπονη πορεία την 1η 
Αυγούστου, εν μέσω καύσωνα, δια-
βαίνοντας τον ποταμό Σαγγάριο 
και περνώντας μέσα από τη φλο-
γισμένη Αλμυρά Ερημο, η Στρατιά 
συγκρούστηκε με τον φανατισμέ-
νο εχθρό σε ένα ευρύτατο μέτω-
πο πολλών χιλιομέτρων επί τρεις 
ολόκληρες εβδομάδες (10-31 Αυ-
γούστου 1921). 

Η περίφημη Μάχη του Σαγγάρι-
ου ήταν ένα σφαγείο εντός εχθρι-
κού, αφιλόξενου εδάφους και έκρι-
νε ουσιαστικά τους κόπους μιας 
ολόκληρης χρονιάς, αν όχι και της 
εκστρατείας συνολικά: η ελληνι-
κή Στρατιά διάβηκε εκ νέου τον 
Σαγγάριο, αυτή τη φορά όμως με 
κατεύθυνση δυτικά – τεράστιο 
χτύπημα στο ήδη καταπονημένο 
ηθικό των Ελλήνων στρατιωτών, 
που υπερέβησαν αντοχές, σωμα-
τικές και ψυχικές. 

Αγονο παρασκήνιο
Από το σημείο αυτό και πέρα, 

ξεκινάει ένας ολόκληρος χρόνος 
αποτελμάτωσης και άγονου διπλω-
ματικού παρασκηνίου. Ενας κου-
ρασμένος, στα όρια της ανταρσί-
ας, στρατός που τελεί σε αδράνεια 
τον χειμώνα του 1921-1922 στα 
χιονισμένα υψίπεδα της Μικράς 
Ασίας, με τον αντίστοιχο τουρκι-
κό να εξοπλίζεται πυρετωδώς, σε 
συνδυασμό με το αδιέξοδο σε πο-
λιτικό, διπλωματικό επίπεδο – όλα 
θα οδηγήσουν στην Καταστροφή 
του Αυγούστου του 1922. 

Η «Κ» θα αφιερώνει καθ’ όλη τη 
διάρκεια αυτής της χρονιάς σελί-
δες με μαρτυρίες, αφηγήσεις, κυρί-
ως όμως κείμενα έγκριτων ιστορι-
κών με θέμα το κρίσιμο και μοιραίο 
1921, σε μια προσπάθεια να παρα-
κολουθήσουμε και να αναλύσουμε 
τις δραματικές εξελίξεις. Θα δημοσι-
εύεται τουλάχιστον ένα άρθρο τον 
μήνα, ενίοτε και δύο φορές (ειδικά 
καθώς θα διανύουμε τους καλοκαι-
ρινούς μήνες), με εναλλαγές ανάμε-
σα στην ιστοριογραφική ανάλυση 
και στην ανάδειξη μαρτυριών και 
άλλων αφηγήσεων από ημερολόγια 
και άλλα χρονικά που κράτησαν 
απλοί κληρωτοί και αξιωματικοί. Το 
ιδιότυπο αυτό αφιέρωμα διαρκείας 
ευελπιστούμε να λειτουργήσει σαν 
ένα είδος «προθέρμανσης» στη με-
γάλη επέτειο από την εθνική κατα-
στροφή του 1922, οπότε και η «Κ» 
θα επανέλθει με νέα αφιερώματα.

Ο στρατιώτης Λευτέρης Πα-
ρασκευαΐδης, της 7ης Μεραρ-
χίας Πεζικού, σημειώνει στο 
ημερολόγιό του ότι μετά την 
παύση των μαχών του Μαρτί-
ου του 1921 έγινε μάρτυρας 
στιχομυθίας ανάμεσα σε δύο 
τραυματιοφορείς που ξεφόρ-
τωναν δύο νεκρούς από ένα 
μουλάρι για να τους θάψουν 
σε ένα λάκκο «που έχει μέσα 
ακόμη καμμιά δεκαπενταριά». 
Λέει ο ένας: «Ο,τι είχαν να 
δώσουν το έδωσαν. Τώρα να 
δούμε τους τραυματίες που 
μας είναι ακόμα χρήσιμοι. Αυ-
τούς να σώσουμε. Νεκροθά-
φτες θα γίνουμε; Βαρέθηκα 
πια τόσα χρόνια να κουβαλώ 
σκοτωμένους. Οι σκοτωμέ-
νοι γλύτωσαν» («Ημερολό-
γιο και Αλληλογραφία ενός 
φαντάρου της Μικρασιατικής 
Εκστρατείας», εκδ. University 
Studio Press). Από το Γ΄ Σώ-
μα Στρατού, οι απώλειες μιας 
εβδομάδας μαχών ήταν: 212 
αξιωματικοί και 3.988 οπλί-
τες, εκ των οποίων 53 αξιωμα-
τικοί και 655 οπλίτες νεκροί 
(αντιστρατήγου Αριστοτέλους 
Ι. Βλαχόπουλου, «Απομνη-
μονεύματα εκ των εν Μικρά 
Ασία Επιχειρήσεων Μαρτίου - 
Ιουλίου 1921», Αθήναι, 1963). 

Οι «νεκροθάφτες»

Με αφορμή την άτυπη 
επέτειο, η «Κ» θα αφιε-
ρώνει καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της χρονιάς σελίδες 
με μαρτυρίες, αφηγή-
σεις, κυρίως όμως κείμε-
να έγκριτων ιστορικών.

Καλοκαίρι του 1921. Ελληνες στρατιώτες ξεδιψούν στον ποταμό Πουρσάκ, παραπόταμο του Σαγγάριου.

1921, μια μοιραία χρονιά 
Συμπληρώνεται ένας αιώνας από τότε που το «Μικρασιατικό Ζήτημα», προτού γίνει Καταστροφή, πήρε τον χαρακτήρα της εκστρατείας

Ιούλιος 1921. Ανδρες του Γ΄ Σώματος Στρατού εισέρχονται στο Εσκί Σεχίρ.

Ανώτατοι και ανώτεροι αξιωματικοί του Γ΄ Σώματος Στρατού, το οποίο σήκωσε 
το κυρίως βάρος της εαρινής επίθεσης τον Μάρτιο του 1921.
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Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΧΑΝΙΩΤΗ

Το νομοσχέδιο που μετατρέπει πέντε 
εμβληματικά μουσεία (Εθνικό Αρ-
χαιολογικό Αθηνών, Αρχαιολογικό 
Θεσσαλονίκης, Αρχαιολογικό Ηρα-
κλείου, Βυζαντινό και Χριστιανικό 
Αθηνών, Βυζαντινού Πολιτισμού 
Θεσσαλονίκης) σε νομικά πρόσω-
πα δημοσίου δικαίου από κάποιους 
χαιρετίστηκε ως μέτρο που δίνει 
στα μουσεία αυτοτέλεια στη δι-
αχείριση πόρων και στη χάραξη 
πολιτικής, από άλλους επικρίθη-
κε επειδή τα αποσπά από την Αρ-
χαιολογική Υπηρεσία. Και οι υπέρ-
μαχοι και οι επικριτές κοιτάζουν 
ένα προβληματικό δέντρο και όχι 
το δάσος που νοσεί από καιρό. Το 
ότι ελληνικά μουσεία δεν έχουν 
αξιοποιήσει πλήρως το δυναμικό 
τους δεν οφείλεται στο νομικό τους 
καθεστώς, αλλά στη στελέχωση 
και λειτουργία της Αρχαιολογικής 
Υπηρεσίας, στις ανεπάρκειες της 
αρχαιολογικής παιδείας και στην 
έλλειψη ενιαίας στρατηγικής για 
την έρευνα και προβολή του υλι-
κού πολιτισμού της αρχαιότητας 
και του Βυζαντίου.

Η Αρχαιολογική Υπηρεσία εί-
ναι ιδιόμορφος οργανισμός με δύ-
σκολο έργο: διοικητικό, ανασκα-
φικό, επιστημονικό, πολιτιστικό 
και εκπαιδευτικό. Ωστόσο, παρά 
τις ιδιαίτερα υψηλές απαιτήσεις 
της αποστολής της, η στελέχωσή 
της είναι ελλιπής και επί δεκαετίες 
γίνεται χωρίς διαγωνισμούς ή άλλα 
αξιοκρατικά κριτήρια (ειδίκευση, 
εμπειρία), με συμβάσεις που στα-
διακά οδηγούν στη μονιμότητα. Η 
Αρχαιολογική Υπηρεσία είναι κα-
θρέφτης των προβλημάτων του ελ-
ληνικού ∆ημοσίου· υποφέρει από 
έλλειψη αξιοκρατίας, κομματικές 
παρεμβάσεις, ευνοιοκρατία, δημο-
σιοϋπαλληλική νοοτροπία, ακόμα 
και νεποτισμό. Το αν υπάρχουν –

και υπάρχουν– άξια και εξαιρετι-
κά καταρτισμένα στελέχη που με 
αφοσίωση και μερικές φορές αυ-
τοθυσία υπηρετούν τη μελέτη και 
ανάδειξη του υλικού πολιτισμού 
της αρχαιότητας, αυτό είναι προ-
ϊόν ευτυχούς σύμπτωσης και όχι 
διαδικασιών αξιολόγησης.

Με το να απομονώνει πέντε 
μουσεία και να τα απομακρύνει 
από την Αρχαιολογική Υπηρεσία, 
το υπουργείο Πολιτισμού αφήνει 
τα υπόλοιπα στην τύχη τους και 
την Αρχαιολογική Υπηρεσία στην 
κακοδαιμονία της. Ο σχεδιαζόμε-
νος διορισμός των διοικητικών 
συμβουλίων των πέντε μουσείων 
από το υπουργείο, χωρίς εγγύη-

ση ότι θα γίνεται με διαφάνεια 
και αξιοκρατικά κριτήρια, υπο-
νομεύει την αυτοτέλειά τους. Τα 
μουσεία δεν είναι μόνο εκθεσια-
κοί χώροι και πωλητήρια· έχουν 
βιβλιοθήκες, εργαστήρια συντή-
ρησης, αποθήκες, φωτογραφικά 
αρχεία και επιστημονικές συλλο-
γές. Η απομάκρυνσή τους από την 
ευθύνη της Αρχαιολογικής Υπη-
ρεσίας δημιουργεί προβλήματα 
στις συνεργασίες με τις Εφορείες 
Αρχαιοτήτων που διαρκώς φέρ-
νουν στο φως νέα ευρήματα που 
χρειάζονται συντήρηση, μελέτη, 
δημοσίευση και έκθεση.

Ομως η διαχείριση των μουσεί-
ων και η στελέχωση της Αρχαιο-

λογικής Υπηρεσίας είναι δύο μόνο 
πτυχές ενός ευρύτερου ζητήμα-
τος. Αρχαιολογική εκπαίδευση, 
μουσειολογία, συντήρηση αρχαι-
οτήτων και ξενάγηση αποτελούν 
μια ενότητα που απαιτεί ενιαία 
αντιμετώπιση. Τα ελληνικά ΑΕΙ, 
από τα οποία προέρχονται στη 
συντριπτική τους πλειονότητα τα 
στελέχη της Αρχαιολογικής Υπη-
ρεσίας, υποφέρουν επί δεκαετίες 
από ανεπαρκή χρηματοδότηση 
και απουσία στοιχειώδους συντο-
νισμού στη διδασκαλία των σχε-
τικών γνωστικών αντικειμένων. 
Η διαχρονική πολιτική των με-
ταπολιτευτικών κυβερνήσεων να 
ιδρύουν πανεπιστημιακά τμήματα 

υπό την πίεση βουλευτών και δη-
μάρχων και όχι με βάση τις ανά-
γκες της αγοράς εργασίας, έχει ως 
αποτέλεσμα αρχαιολογικά αντι-
κείμενα να διδάσκονται σήμερα 
σε 10 ελληνικά ΑΕΙ: στα Πανε-
πιστήμια Αθηνών, Αιγαίου, Θεσ-
σαλονίκης, Θεσσαλίας, Θράκης, 
Ιωαννίνων, Κρήτης, Πάτρας (στο 
Αγρίνιο, Μουσειολογία στον Πύρ-
γο), Πελοποννήσου και εν μέρει 
στο ∆ιεθνές Πανεπιστήμιο. Ενώ 
κάποια τμήματα έχουν προσπαθή-
σει να δημιουργήσουν ιδιαίτερο 
προφίλ –π.χ. το Πανεπιστήμιο του 
Αιγαίου δίνει έμφαση στην αρχαι-
ομετρία και την περιβαλλοντική 
αρχαιολογία–, η έλλειψη προσω-

πικού στα περισσότερα τμήματα 
οριακά μόνο επιτρέπει την κάλυ-
ψη της βασικής ύλης. 

Ενώ τα τμήματα αρχαιολογίας 
παράγουν αποφοίτους που σπάνια 
θα απασχοληθούν στο αντικείμενο 
των σπουδών τους, η συντήρηση 
αρχαιοτήτων, στην οποία η Ελλά-
δα θα έπρεπε να είναι πρωτοπό-
ρος, διδάσκεται μόνο στο Πανε-
πιστήμιο ∆υτικής Αττικής (πρώην 
ΤΕΙ Αιγάλεω) και στο Ιόνιο Πανε-
πιστήμιο (πρώην ΤΕΙ Ζακύνθου). 
Ενώ με τα μέτρα Γαβρόγλου απο-
κτήσαμε πανεπιστημιακά τμήμα-
τα με φανταχτερά ονόματα –Τμή-
μα Πολιτισμού και ∆ημιουργικών 
Μέσων και Βιομηχανιών, Τμήμα 

∆ημιουργικού Σχεδιασμού και Εν-
δυσης, Τμήμα ∆ιοίκησης Εφοδι-
αστικής Αλυσίδας (μα επιτέλους, 
γιατί να μη διδάσκεται και η κομ-
μωτική σε ένα Τμήμα Αισθητικής 
∆ιαχείρισης της Κρανιακής Επιφά-
νειας;)– η Σχολή Ξεναγών παραμέ-
νει στην ευθύνη του υπουργείου 
Τουρισμού και όχι του υπουργεί-
ου Παιδείας.

Μία από τις πρώτες μέριμνες 
εκείνων που πριν από 200 χρόνια 
ίδρυσαν το ελληνικό κράτος ήταν 
η προστασία, συλλογή και μελέτη 
του υλικού πολιτισμού της αρχαι-
ότητας. Αγωνιστής της επανάστα-
σης ήταν ο Κυριακός Πιττάκης, ο 
πρώτος έφορος αρχαιοτήτων. «∆ι’ 
αυτά επολεμήσαμεν» είναι τα πε-
ρίφημα λόγια του Μακρυγιάννη για 
αγάλματα που κάποιοι στρατιώτες 
σκόπευαν να πουλήσουν σε Ευρω-
παίους. Η ενιαία αντιμετώπιση των 
διαφόρων πτυχών της αρχαιολογίας 
είναι εθνική ανάγκη: από την πανε-
πιστημιακή εκπαίδευση ώς τη συ-
ντήρηση, τη μουσειακή έκθεση και 
την ξενάγηση, από τη δημοσίευση 
σωστικών ανασκαφών ώς τις συ-
νεργασίες της Αρχαιολογικής Υπη-
ρεσίας με τα ΑΕΙ (π.χ. για την κα-
ταλογογράφηση αντικειμένων) και 
από τη διαχείριση των πόρων του 
Ταμείου Αρχαιολογικών Πόρων και 
Απαλλοτριώσεων ώς τις αξιοκρατι-
κές διαδικασίες για τη στελέχωση 
της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας. Με 
το νέο νομοσχέδιο το υπουργείο 
Πολιτισμού αντιμετωπίζει πολυσύν-
θετα ζητήματα αποσπασματικά και 
ανοίγει νέες πληγές χωρίς να λύνει 
προβλήματα. ∆εν είναι αργά να απο-
σύρει το νομοσχέδιο και να πάρει 
την πρωτοβουλία για τη διαμόρφω-
ση μιας στρατηγικής.

 
Ο κ. Αγγελος Χανιώτης είναι 
καθηγητής Αρχαίας Ιστορίας, Ινστιτούτο 
Προηγμένων Μελετών, Πρίνστον.

Αρχαιολογία: πολιτική χωρίς στρατηγική

Με το νέο νομοσχέδιο 
το υπουργείο Πολιτισμού 
αντιμετωπίζει πολυσύν-
θετα ζητήματα αποσπα-
σματικά και ανοίγει νέες 
πληγές χωρίς να λύνει 
προβλήματα.

Το νομοσχέδιο μετατρέπει πέντε μουσεία (φωτ. το Εθνικό Αρχαιολογικό Αθηνών) σε νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου. 
Τους δίνει αυτοτέλεια στη διαχείριση πόρων και στη χάραξη πολιτικής, αλλά τα αποσπά από την Αρχαιολογική Υπηρεσία.
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Τravel Diary - (E)  
 Tαξιδιωτικές ταινίες.
11.30 Η ζωή μας ένα τραγούδι
  Μουσική εκπομπή με την 

Αλεξία Καρακάννα.
12.30 Βrand News
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή. 
15.00 Αποτυπώματα - (Ε)
 Ιστορικές στιγμές. 
16.00 Η €¥Ρω$τία
 Oικονομική εκπομπή. 
16.30 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Γλωσσική παιδεία.
17.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ
  Στιγμές από την Κύπρο.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων.
18.55 Μουσικό ραντεβού
  Μουσική εκπομπή με την 

Αγγελική Νικηφόρου.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά, με τους
 Μαριλένη Σταύρου,  
 Μαρίνο Χατζηβασιλείου. 
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Άντρη Καραντώνη.
23.15 EIΔHΣEIΣ
23.20 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.25 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.15 Brand News (E)

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.15 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
 στ. Τα τρενάκια ρομπότ
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
16.00 Expedition with 
 Steve Backshall - (Ε)
 Ταξιδιωτικό ντοκιμαντέρ,
 με τoν Steve Backshall.
16.45 Baywatch, IX
 Περιπετειώδης σειρά.
17.30 Προσωπογραφίες - (E)
  Κοινωνική εκπομπή με τη 

Μαρία Αγγελίδου.
18.15 Mαζί / Birlikte, II
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
19.00 Art of Space - (E)
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
19.30 Γυναίκα
  Κοινωνική εκπομπή
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε) 
 Tαξιδιωτικές ταινίες.
21.30 H μοδίστρα
 (Τhe Dressmaker)
 Kοινωνική ταινία, με τους  
 Κέιτ Γουίνσλετ, 
 Τζούντι Ντέιβις, κ.ά. 
23.15 ArtCafe, IV - (E)
00.20 EIΔHΣEIΣ
00.40 Επαναλήψεις
02.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση
 Ενημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
13.45 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
14.30 Λούης Νight Show - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.00   Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Έλα στη θέση μου
 Κωμική σειρά
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου
 (Συνέχεια)
18.20 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε)
19.20 ∆ώσε Βάση 
 Κωμικό show. 
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Παράδοση κατ’ οίκον
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βασιλική Χατζηαδάμου.   
22.30 Κάρμα
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.30 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε)
00.30 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (Ε)  
01.15 The Chase Celebrity - (Ε)
02.00 Έρωτας με επιδότηση ΟΓΑ
02.45 10η εντολή - (Ε)
03.30 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

06.30 Daddy cool - (E)
 Κωμική σειρά.
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
  Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Εκπομπή με το Νίκο Χα-

τζηνικολάου.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
 Εκπομπή μαγειρικής, με
 τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.  
16.15 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή, με
 τον Μιχάλη Σοφοκλέους.
17.40 Παρουσιάστε - (E)
 Κωμική σειρά. 
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Παρουσιάστε
 (Συνέχεια)
18.40 Το καφέ της Χαράς - (Ε)
 Κωμική σειρά.
19.30 Τaxi
 Τηλεπαιχνίδι.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Your Face Sounds 
 Familiar - All Star
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Μαρία Μπεκατώρου.
00.00 Chicago Fire, IV
 Ξένη δραματική σειρά.
00.50 Αquarius - (E)
 Βιογραφική σειρά.
01.40 Blackout - (E)  
02.30 Πλάκα μου κάνεις - (E)  

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
  Τηλεπαιχνίδι, με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Γλυκές αλχημείες
  Εκπομπή ζαχαροπλαστικής 

με τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
17.10 My Greece - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 ΜasterChef-MasterClass
 ∆ιαγωνισμός μαγειρικής,
 με τους Σωτήρη Κοντιζά,
 Πάνο Ιωαννίδη,
 Λεωνίδα Κουτσόπουλο.
20.10 OMEGA NEWS
21.15 Kάλλιο αργά
 παρά αργότερα
 (Something’s Gotta Give)
 Pομαντική κωμωδία,
 με τους Τζακ Νίκολσον, 
 Νταϊάν Κίτον, κ.ά. 
23.30 Snowpiercer
  Θρίλερ, με τους Κρις 

Έβανς, Τίλντα Σουίντον.
00.30 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
03.30 Εικόνες - (E)
04.30 Τhe Booth - (E)

06.30 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Love it - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
09.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
10.15 Dot. - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Xωρίς περιστροφές - (E)
 Με τον Γιάννη Καρεκλά.
13.10 Ώρα για φαγητό - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,
 με την Αργυρώ
 Μπαρμπαρίγου.
13.40 Βουράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Super Makeover - (E)
 Με τη ∆ούκισσα Νομικού.
15.30 Σου Κου Family
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τους Χάρη και Αντελίνα 
Βαρθακούρη.

17.30 Στα παρά πέντε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Στο παρά πένε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.40 Πενήντα - Πενήντα
 Κωμική σειρά.
19.40 Η πεθερά - (Ε)
 Κωμική σειρά.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.30  Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 House of Fame - (E)
03.40 Dot - (Ε)
04.40 Παντρεμένοι κι οι δυο (Ε)

07.45 Η Ρένα είναι “Οφ-Σάιντ”
09.15 Γοργόνες και μάγκες
10.50 Μανταλένα
12.25 Ο πύργος των ιπποτών
13.45 Αχ και να ’μουν άντρας
15.15 Λατέρνα, φτώχια
 και φιλότιμο
16.45 Ο κατεργάρης
18.15 Το θύμα
20.00 Ένας ιππότης
 για τη Βασούλα
21.45 Με φόβο και πάθος
23.45 Το κλωτσοσκούφι
01.10 Οι εραστές του ονείρου
02.45 Ησαΐα χόρευε
04.00 Ένας ιππότης
 για τη Βασούλα

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 21.30 Τhe Dressmaker 21.20 Παράδοση κατ’ οίκον 21.00 YFSF - All Star 21.15 Something’s Gotta Give 21.15 Survivor 23.15 Answer The Call

21.45 Με φόβο και πάθος

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Παιδική ταινία
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Ελληνική ταινία
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Ελληνική ταινία
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

The Kingmaker ���½
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2019)
Σκηνοθεσία: Λορέν Γκρίνφιλντ
Εμφανίζονται: Ιμέλντα Μάρκος, 
Ετα Ροζάλες, Φέρντιναντ Μάρκος

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μια απίστευτη ιστορία από τη χώρα 
που στην Ελλάδα έχουμε (ρατσιστι-
κά) συνδέσει μόνο με τις... οικιακές 
βοηθούς, αφηγείται το πολυβρα-
βευμένο ντοκιμαντέρ της Λορέν 
Γκρίνφιλντ, το οποίο βλέπουμε 
στην πλατφόρμα του Cinobo. Η 
ταινία ακολουθεί την ηλικιωμένη 
πια Ιμέλντα Μάρκος, σύζυγο του 
παλιού προέδρου και μετέπειτα δι-
κτάτορα των Φιλιππίνων, Φέρντι-
ναντ Μάρκος, η οποία επιστρέφει 
στη νησιωτική χώρα προκειμένου 
να παλινορθώσει την οικογενεια-
κή δυναστεία της. 

Μέσα από μια υποδειγματικά 
στημένη αντίστροφη αφήγηση, 
που πραγματοποιεί σταδιακά τις 
αποκαλύψεις της, το ντοκιμαντέρ 
κάνει επί της ουσίας μια αναδρο-
μή στην ταραγμένη ιστορία των 
Φιλιππίνων, εστιάζοντας στον τε-
λευταίο μισόν αιώνα που συνδέ-
εται άρρηκτα με την οικογένεια 
Μάρκος. Στο επίκεντρο, φυσικά, 
βρίσκεται η Ιμέλντα σαν μητέρα-
αράχνη που πλέκει ακόμη και σή-
μερα τους ιστούς της.

Η αρχή πάντως γίνεται πίσω στη 
δεκαετία του 1970, όταν ο φιλόδο-
ξος πολιτικός Φέρντιναντ Μάρκος 
ερωτεύεται κεραυνοβόλα και πα-
ντρεύεται αμέσως την (εκθαμβω-
τική τότε) Μις Μανίλα, Ιμέλντα. 
Σύντομα οι δυο τους θα βρεθούν 
στο προεδρικό μέγαρο κι από εκεί 
θα ξεκινήσουν μια ανεπανάληπτη 

εκστρατεία αυθαιρεσίας και και κα-
τάχρησης της δημόσιας περιουσί-
ας, ενώ ταυτόχρονα παραμένουν 
λαοπρόβλητοι ηγέτες μιας φτωχής 
χώρας. Από τα χιλιάδες πανάκριβα 
φορέματα και παπούτσια της Ιμέλ-
ντα μέχρι τα κτίρια στο Μανχάταν 
και τα άγρια ζώα(!) που μεταφέρ-
θηκαν κατά παραγγελίαν από την 
Αφρική, ο θεατής παρακολουθεί 
σοκαρισμένος τη στυγνή ληστεία 
εις βάρος ενός ολόκληρου έθνους 
και τη συνακόλουθη επιβολή οκτα-
ετούς στρατιωτικού νόμου.

Και μπορεί η ίδια η Ιμέλντα να 
αναπολεί στο ντοκιμαντέρ τη συ-
γκεκριμένη περίοδο ως «τα καλύ-
τερα χρόνια για την ελευθερία, την 
ευημερία, τα ανθρώπινα δικαιώμα-
τα», ωστόσο τα όσα κατέγραψε η 
Ιστορία είναι περισσότερο τραγικά 
παρά αστεία. Φαινομενικά τουλάχι-
στον, αφού όπως μαθαίνουμε στο 
δεύτερο κομμάτι της ταινίας, που 
ίσως είναι ακόμη πιο εξοργιστικό 
από το πρώτο, η οικογενειακή... 
παράδοση συνεχίζεται με τον γιο 
της Ιμέλντα, ο οποίος βρέθηκε το 
2016 μια ανάσα από την αντιπρο-
εδρία της χώρας. 

Ο σύγχρονος μηχανισμός εξα-
πάτησης που χρησιμοποιείται για 
να συμβούν τα παραπάνω φέρνει 
στο μυαλό γνωστά μας παραδείγ-
ματα και από άλλες γωνιές του κό-
σμου. Το ξαναγράψιμο της Ιστορί-
ας, που τείνει να γίνει δημοφιλές 
«σπορ» στις μέρες μας, το βλέπου-
με μικρογραφικά στην περίπτωση 
των Φιλιππίνων και της θρυλικής 
Ιμέλντα, που συνεχίζει να μοιράζει 
χαρτονομίσματα στα χαμίνια του 
δρόμου και να επιδεικνύει τους 
Πικάσο, τους Μονέ και του Μικε-
λάντζελο στους τοίχους.

Capitani
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ ΔΡΑΜΑ
Δημιουργός: Τιερί Φαμπέρ
Ερμηνείες: Λουκ Σιλτς, Σοφί Μου-
ζέλ, Κλοντ ντε Ντεμό 

Από το πιο απροσδόκητο μέρος μάς 
έρχεται μια ενδιαφέρουσα αστυνο-
μική ιστορία, που είναι διαθέσιμη 
εδώ και λίγο καιρό στην πλατφόρ-
μα του Netflix. Στο συναρπαστι-
κά αδιάφορο Λουξεμβούργο και 
συγκεκριμένα στην ειδυλλιακή 
επαρχία του, ο αστυνομικός Κα-
πιτάνι καταφτάνει για να διαλευ-
κάνει τον φόνο ενός 15χρονου 
κοριτσιού. Εκεί θα αντιμετωπίσει 
αρχικά την καχυποψία των ντό-
πιων και τα κρυμμένα μυστικά 
της κοινότητας, ενώ στο πλευρό 
του θα σταθεί μια νεαρή αστυφύ-
λακας. Καθώς η υπόθεση εκτυ-
λίσσεται, νέα στοιχεία θα έρθουν 
στο φως οδηγώντας το νήμα της 
αναζήτησης σε μια στρατιωτική 
βάση που βρίσκεται καταμεσής 
του γειτονικού δάσους.

Η παραγωγή της σπιθαμιαίας 
κεντροευρωπαϊκής χώρας είναι 
άρτια σε όλα τα επίπεδα, με απο-
τέλεσμα ένα μάλλον τυπικό αστυ-
νομικό, που όμως κρατάει για τα 

καλά την προσοχή του θεατή, με 
τους γρήγορους ρυθμούς –η διάρ-
κεια του καθενός από τα συνολι-
κά δώδεκα επεισόδια είναι 27-30 
λεπτά– και την εξέλιξη της πλο-
κής του. Η κοινωνία του κουκλί-
στικου, κατά τα άλλα, χωριού (ο 
δήμαρχος, ο ιερέας, ο δάσκαλος 
κ.ο.κ.) λειτουργεί ως μικρογραφία 
ενός φαινομενικά άψογου ευρύτε-
ρου συνόλου, το οποίο όμως έχει 
τις δικές του σκοτεινές πτυχές. 
Και όπως συμβαίνει συνήθως σε 
αυτές τις περιπτώσεις, σχεδόν τί-
ποτα δεν είναι έτσι όπως φαίνεται 
στην πρώτη ματιά.

 
Επιθεωρητής Μεγκρέ
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ ΘΡΙΛΕΡ
Δημιουργός: Σάρα Χάρντινγκ
Ερμηνείες: Ρόουαν Ατκινσον, 
Μία Ζεξέν, Σον Ντίνγκγουολ

 
Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε μια σειρά που αναδεικνύ-
ει το σπουδαίο υποκριτικό ταλέντο 
του συχνά «παρεξηγημένου» Ρό-
ουαν Ατκινσον. Εκεί, σε ένα κλα-
σικό αστυνομικό θρίλερ που μετα-
φέρει στην οθόνη τα αντίστοιχα 
μυθιστορήματα του Ζορζ Σιμενόν, 

υποδύεται τον αστυνομικό Ζιλ Με-
γκρέ, ο οποίος καλείται να εξιχνι-
άσει δύσκολες υποθέσεις στο Πα-
ρίσι της δεκαετίας του 1950. Με 
γυρίσματα που έχουν γίνει σχεδόν 
αποκλειστικά στη Βουδαπέστη, η 
οποία μάλλον προσιδιάζει περισ-
σότερο στην παλιά Μονμάρτρη, οι 
ατμοσφαιρικές τηλεταινίες, πέρα 
από το σασπένς και το μυστήριο, 
μας αποκαλύπτουν έναν πολύ δια-
φορετικό Ρόουαν Ατκινσον.

Αγέλαστος, μειλίχιος και με μια 
μόνιμη ρυτίδα έγνοιας ανάμεσα 
στα μάτια, ο 65χρονος ηθοποιός 
είναι εδώ το άκρως αντίθετο όσων 
έχουμε συνηθίσει. Η νευρώδης κι-
νησιολογία και οι σήμα κατατεθέν 
γκριμάτσες έχουν εξαφανιστεί πα-
ντελώς, τα μάτια του είναι τα μόνα 
που φανερώνουν ένα ευφυές και 
πανίσχυρο πνεύμα. Αν κάποιος 
μας έλεγε πως αυτός ο μελαγχολι-
κός «Σέρλοκ Χολμς» θα ερμηνευό-
ταν ιδανικά από τον Ατκινσον, δύ-
σκολα θα τον πιστεύαμε και όμως 
είναι γεγονός. Μοναδικό «ψεγάδι», 
το γεγονός ότι ο τελευταίος είναι 
τόσο πρόδηλα και ασυγκράτητα 
Βρετανός, ώστε ορισμένες φορές 
μοιάζει απλώς παράταιρο να υπο-
δύεται τον Γάλλο.

Επάνω, σκηνή από τη σειρά 
«Capitani» του Netflix. Κάτω, ο 
Ρόουαν Ατκινσον ως επιθεωρη-
τής Μεγκρέ, στην ομώνυμη σειρά 
που προβάλλεται από το Ertflix.

Το αστυνομικό δαιμόνιο ξεχωρίζει στις πλατφόρμες

Ακολουθώντας
το «φάντασμα»
μιας χούντας
Ντοκιμαντέρ για την εξοργιστική

επιστροφή της Ιμέλντα Μάρκος

Με την Ιμέλντα Μάρκος στο επίκεντρο, ο θεατής παρακολουθεί σοκαρισμένος τη στυγνή ληστεία εις βάρος ενός ολόκληρου έθνους.

HOME CINEMA

06.30 Deep Powder
08.15 Rushmore
10.00 My Fake Fiance
11.45 Project Blue Book 2
12.45 Marina
15.00 Knightfall, II - Ep. 5-8
18.30 8 1/2 (Otto E Mezzo)
21.00 When a man loves
 a woman
23.15 Answer The Call
00.30 Marina
02.45 Daisy Winters
04.30 What’s Love Got To Do
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Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Ηταν ένα υγρό θεσσαλονικιώτικο 
απόγευμα, Οκτώβρης του 1974, 
όταν μπήκε στην αίθουσα 54 της 
παλιάς Φιλοσοφικής Σχολής της 
Θεσσαλονίκης ο άνθρωπος με τον 
μπερέ να μας διδάξει κλασική πλα-
στική. Κρατούσε στο χέρι του και 
μια πολύ μακριά στέκα, λίγο δυσα-
νάλογη του ύψους του, αλλά διό-
λου δεν μας πέρασε από το μυαλό 
ότι θα τη χρησιμοποιήσει για να 
επιβάλει την τάξη. Με αυτήν θα 
έδειχνε τις λεπτομέρειες στις δι-
αφάνειες που προβάλλονταν όχι 
με power point, αλλά με τον πα-
λιό τρόπο του προτζέκτορα σε μια 
μικρή πάνινη οθόνη.

Από την πρώτη κιόλας μέρα 
κέρδισε τις καρδιές όλων μας, κα-
θώς, εκτός από το πλατύ και φιλι-
κότατο χαμόγελό του, μας εντυ-
πωσίασε ο τρόπος διδασκαλίας, 
όχι από την έδρα του καθηγητή 
που βρίσκεται σε απόσταση από 
τα έδρανα, αλλά κυκλοφορώντας 
ανάμεσά μας, να μας δείχνει σλά-
ιντς με γλυπτά και να μας βάζει 
να τα περιγράψουμε, να συζητάει 
μαζί μας και να προσπαθεί να μας 
μυήσει στον τρόπο εξάσκησης του 
ματιού στην παρατήρηση».

Σε πρώτο πρόσωπο, με τη θέρμη 
μιας πολύτιμης ανάμνησης ξεκινά 
ένα κείμενό του για τον καθηγητή 
του Γιώργο ∆εσπίνη ο αρχαιολόγος 
Νικόλαος Καλτσάς. «Μελέτες του 
Γιώργου ∆εσπίνη για τη γλυπτική 
του 4ου αι. π.Χ.» τιτλοφορείται και 
έχει δημοσιευθεί στη σειρά «Τι-
μής Ενεκεν», από τις εκδόσεις του 
Μουσείου Μπενάκη που από το 
2007 τιμούν το έργο ξεχωριστών 
ανθρώπων του πνεύματος. Παρά 
τον επιστημονικό χαρακτήρα του 
άρθρου, ο συγγραφέας δεν κρύβει 
τον θαυμασμό και τον βαθύ σεβα-
σμό του όχι μόνον για τον σπου-
δαίο αρχαιολόγο, αλλά επίσης για 
τον γενναιόδωρο πανεπιστημιακό 
δάσκαλό του και στη συνέχεια τον 
σπάνιο συνεργάτη.

Ο Γιώργος ∆εσπίνης (1936-
2014), ομότιμος καθηγητής της 
Κλασικής Αρχαιολογίας στο ΑΠΘ, 
υπήρξε ένας από τους σημαντικό-
τερους μελετητές της αρχαίας ελ-
ληνικής πλαστικής στον κόσμο. 
Και παράλληλα ένας άνθρωπος 
σπάνιου ήθους, που αδιαφόρησε 
για την αυτοπροβολή και στάθη-
κε πάντοτε μακριά από σκοπιμό-
τητες. Σπούδασε στην Ελλάδα και 
στη Γερμανία, δίδαξε, μελέτησε εις 
βάθος το αντικείμενό του, διακρί-
θηκε διεθνώς, και το 2007 βραβεύ-

θηκε με το αργυρό μετάλλιο Γραμ-
μάτων και Τεχνών της Ακαδημίας 
Αθηνών για το συνολικό έργο του 
στην αρχαιολογία.

Με τον μοναδικό τρόπο που εί-
χε να εκφράζεται, έγραψε ο Αγγε-
λος ∆εληβορριάς –επίσης στο «Τι-
μής Ενεκεν»– για τον επιστήθιο 
φίλο του: «“Εν μίαν ηράσθην, την 
Αρχαιολογία” θυμάμαι πως έλεγε 
στα νιάτα μας, με το πονηρό και 
παιχνιδιάρικο χιούμορ του, πολύ 
πριν συναντήσει βέβαια την Κα-

τερίνα. Και την ηράσθη με έναν 
τρόπο ιδιόρρυθμο, εντελώς δικό 
του. Παθιασμένα, θα έλεγα, και 
σωματικά, χωρίς ίχνος από τις ρο-
μαντικές αμφιταλαντεύσεις των 
ιδεαλιστικών διαφυγών και τις με-
ταφυσικές τους προεκτάσεις. Οχι 
ότι τον απωθεί η θεωρητική επο-
πτεία των αντικειμένων που κατά 
καιρούς σπουδάζει και παρατηρεί, 
σε μια εξουθενωτική προσπάθεια 
να σπάσει τον κρυπτογραφικό τους 
κώδικα. Αλλά πώς τον μαγνητίζει 

η υλική τους υπόσταση, ερεθίζο-
ντας πρώτα αυτή την ερευνητική 
του περιέργεια. Η ποιότητα του 
μαρμάρου και η τεχνική της επε-
ξεργασίας του, η πνοή της πέτρας, 
η άρθρωση και η μουσικότητα της 
φωνής της, το πώς ακούγεται ο 
λόγος της και τι μπορεί να φτάσει 
στα αυτιά μας από το εννοιολογι-
κό του οπλοστάσιο».

Ο Αγγελος ∆εληβορριάς, αρχαιο-
λόγος και λάτρης της ελληνορωμαϊ-
κής γλυπτικής από την ίδια ερευνη-

τική στόφα και γενιά με τον Γιώργο 
∆εσπίνη, ανέλαβε μετά τον θάνατο 
του ακριβού του φίλου, την πρωτο-
βουλία ενός αφιερώματος. Συγκρό-
τησε ομάδα από αρχαιολόγους, συ-
νεργάτες και συνοδοιπόρους του 
∆εσπίνη (την Ευγενία Βικέλα, τον 
Αγγελο Ζαρκάδα, τον Νικόλαο Καλ-
τσά και την Ισμήμη Τριάντη) και 
με τη δική του επίβλεψη απηύθυ-
ναν πρόσκληση προς διαπρεπείς 
Ελληνες και ξένους μελετητές της 
αρχαίας ελληνικής γλυπτικής για να 

συμμετάσχουν. Εξασφάλισε επίσης 
την οικονομική στήριξη της προ-
σπάθειας, χάρη στην οποία και υλο-
ποιήθηκε η δίτομη έκδοση. Σήμε-
ρα το επιστημονικό έργο «Σπονδή, 
αφιέρωμα στη μνήμη του Γιώργου 
∆εσπίνη» είναι πλέον γεγονός. ∆υ-
στυχώς εκείνος που το εμπνεύστη-
κε και τόσο το υποστήριξε, έφυγε 
από τη ζωή πριν ολοκληρωθεί η 
εργασία. Για αυτό η έκδοση έχει 
για το Μουσείο Μπενάκη ιδιαίτερη 
αξία: Είναι ένα βιβλίο αναφοράς για 
την ελληνορωμαϊκή γλυπτική που 
συγκεντρώνει τις μελέτες 80 ανα-
γνωρισμένων ερευνητών από όλο 
τον κόσμο. Είναι όμως παράλληλα 
μια πράξη αγάπης προς τον αρχαι-
ολόγο και δάσκαλο ∆εσπίνη, και η 
εκπλήρωση μιας υπόσχεσης απέ-
ναντι στον επί σειράν ετών διευθυ-
ντή, την ψυχή αυτού του μουσείου.

«Ο τελευταίος μεγάλος»
Εγραψε ο Αγγελος ∆εληβορρι-

άς στον «Επικήδειό» του για τον 
∆εσπίνη, που δημοσιεύεται στη 
«Σπονδή»: «Τα καλοκαίρια μάταια 
πλέον θα τον περιμένει η Τήνος, 
τις λίγες μέρες που ξέκλεβε για να 
πατήσει το χώμα της, να ανασάνει 
τον καθαρό της αέρα, να δροσι-
στεί στα θαλασσινά της νερά. Ού-
τε και η βιβλιοθήκη του Γερμανι-
κού Ινστιτούτου θα τον ξαναδεί, 
εκεί όπου πέρναγε τις μέρες του, 
εμπλουτίζοντας συνεχώς τον γνω-
στικό του ορίζοντα και προσφέρο-
ντας γενναιόδωρα τις συμβουλές 
του σε νεότερους μελετητές. Στις 
αίθουσες και στις αποθήκες του 
Εθνικού Μουσείου δεν θα ακού-
γονται τα βήματά του, όπως δεν 
θα ακούγονται και σε πολλά άλλα 
μουσεία της υφηλίου, όπου σύχνα-
ζε τακτικά. Η Κλασική Αρχαιολο-
γία έχασε τον τελευταίο της με-
γάλο εκπρόσωπο, και μαζί της η 
Ελλάδα έναν από τους λίγους δι-
εθνώς καταξιωμένους επιστήμο-
νες, για τους οποίους μπορούσε 
πραγματικά να είναι περήφανη» 
(15-9-2014).

«Ευτύχησα να έχω δυο δασκάλους, 
τελείως διαφορετικούς στον χα-
ρακτήρα μεταξύ τους. Από τη μία 
μεριά ήταν ο Γιώργος ∆εσπίνης: 
λεπτομερειακός, εμβριθής, κυριο-
λεκτικός. Και από την άλλη μεριά 
ήταν ο Μανώλης Ανδρόνικος, με 
τον ευρύ του ορίζοντα, που περιε-
λάμβανε την αρχαιολογία αλλά και 
την τέχνη και τη λογοτεχνία. Και 
έτσι θεωρώ ότι η δική μας η γενιά, 
δηλαδή των φοιτητών της δεκαετί-
ας του ’70, ήταν πολύ τυχερή, επει-
δή μπόρεσε να πλατύνει το εύρος 
και το βάθος των γνώσεών της».

Ο καθηγητής στο τμήμα Ιστο-
ρίας-Αρχαιολογίας του Πανεπι-
στημίου Κρήτης Νίκος Σταμολί-
δης υπήρξε ένας από τους φοιτητές 
του Γιώργου ∆εσπίνη, και ο λόγος 
που ακολουθεί αποδίδει φόρο ευ-
γνωμοσύνης και αγάπης προς τον 

αναντικατάστατο δάσκαλο που 
γνώρισε από κοντά.

«Ο Γιώργος ∆εσπίνης έγινε κα-
θηγητής πολύ νέος, στα 35 του 
χρόνια. Ηταν ένας άνθρωπος μετρί-
ου αναστήματος, πολύ συμπαθητι-
κός, πολύ προσηνής, ευχάριστος 
και χαμηλών τόνων. Καταγόταν 
από την Τήνο, και μάλιστα από 
τον Πύργο της Τήνου, γενέτειρα 
των μαρμαράδων και των καλλι-
τεχνών της γλυπτικής του 19ου 
αιώνα. Οταν επισκεφτήκαμε το νη-
σί, μου εξήγησε πως όταν ήταν μι-
κρός, πήγαινε στα εργαστήρια και 
παρακολουθούσε τη δουλειά των 
μαρμαράδων. Είχε –θα έλεγα– μια 
μεταφυσική σχέση με το μάρμαρο. 
Το μάρμαρο οποιουδήποτε είδους 
–παριανό, ναξιώτικο, πεντελικό 
ή θασιώτικο–, ήταν η προέκταση 
των δακτύλων του. Ηξερε πάρα 

πολύ καλά αυτό το υλικό, τον χει-
ρισμό, τα εργαλεία. Και αυτή τη 
γνώση είναι τεράστιο εφόδιο για 
τον δάσκαλο της Κλασικής Αρχαι-
ολογίας, καθώς η γλυπτική, και δη 
των λίθινων έργων, αποτελεί την 
πεμπτουσία της επιστήμης του.

Η βαθιά κατανόηση της γλυ-
πτικής γλώσσας ήταν συστατικό 
στοιχείο της έρευνάς του. Οταν οι 
αρχαιολόγοι αναζητούμε τα χαμένα 
τμήματα ενός σπασμένου αγάλμα-
τος, είναι λιγότερο ή περισσότερο 
πιθανόν να καταφέρουμε να ταυτί-
σουμε εκείνα που έχουν σχέση με 
το εξωτερικό περίβλημα, δηλαδή 
τις πτυχές του ενδύματος, τα χέ-
ρια ή το πρόσωπο. Εκείνος όμως, 
έβρισκε αυτά που λέμε “τυφλά” 
κομμάτια μαρμάρου, δηλαδή αυ-
τά που προέρχονται από τον όγκο 
στο εσωτερικό του έργου. Χωρίς 

γλυφές, χωρίς διακριτικά στοιχεία, 
κι όμως μπορούσε να τα ενώσει.

Στις περίφημες εκπαιδευτικές 
εκδρομές που κάναμε, μας έφερ-
νε στην Αθήνα και μας γύριζε σε 
όλη την περιοχή που σήμερα ονο-
μάζουμε “Περίπατο”. Σταματού-
σαμε και μας έδειχνε κομματάκια 
από μάρμαρο, ζητώντας μας να 
φανταστούμε από πού προερχό-
ταν. Ηταν τόσο λεπτομερειακός 
και αισθαντικός στη διδασκαλία, 
ώστε τη μετέδιδε με τον καλύτε-
ρο τρόπο. Υπήρξε κυριολεκτικά 
δάσκαλος, δηλαδή μας μάθαινε 
τη μέθοδο. Τι πρέπει να ρωτάμε 
και τι απαντήσεις περιμένουμε. 
Μας έλεγε πολλές φορές, ότι δεν 
έχει σημασία αν δεν μπορείς να 
απαντήσεις, ή να ερμηνεύσεις τα 
πάντα. Σημασία έχουν οι σωστές 
ερωτήσεις».

«Το μάρμαρο, ναξιώτικο ή πεντελικό, ήταν προέκταση των δακτύλων του»

Τιμώντας
τη μνήμη ενός 
δασκάλου της
Αρχαιολογίας
Αντίδωρο προς τον Γιώργο Δεσπίνη

Ο λίθος VI από τη ζωφόρο της ανατολικής πλευράς του Παρθενώνα, συμπληρωμένος με το θραύσμα των χεριών της Aρτεμης και της Αφροδίτης που συγκόλ-
λησε ο Γιώργος ∆εσπίνης (φωτογραφία: Σ. Μαυρομμάτης).

Μαρμάρινος κορμός. Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, 
αρ. ευρήματος 2.324.

Μαρμάρινη κεφαλή από ανασκαφή 
στην αρχαία πόλη της Σάμου. 
Στη θέση του προσώπου, που 
αφαιρέθηκε, λαξεύτηκε σταυρός.

Κεφάλι κοριτσιού. Ρώμη,
ιδιωτική συλλογή.
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Στον κήπο του Αρχαιολογικού Μουσείου Πειραιά, το τμήμα Ιστορίας-Αρχαιο-
λογίας του ΑΠΘ σε εκπαιδευτική εκδρομή, στα μέσα της δεκαετίας του 1970. 
Στην πρώτη σειρά, ο καθηγητής Γιώργος ∆εσπίνης (τέταρτος εκ δεξιών) και 
στα αριστερά του ο Νίκος Σταμπολίδης.

«“Εν μίαν ηράσθην,
την Αρχαιολογία” 
θυμάμαι πως έλεγε
στα νιάτα μας», έγραψε
ο Αγγελος Δεληβορριάς.

Η δίτομη έκδοση «Σπονδή, αφιέρω-
μα στη μνήμη του Γιώργου ∆εσπίνη».

Ο Γ. Δεσπίνης στο εργαστήριο γλυ-
πτών του Μουσείου Καλύμνου, στην 
προετοιμασία της έκθεσης το 2006 
(φωτ.: ∆. Μποσνάκης).
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